
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10876
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Σ. Καλαφάτη, σελ.

10841
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο Γενικό Λύκειο Κορυδαλλού, το 6ο Δηµοτικό
Σχολείο Δάφνης, τα Μοντεσσοριανά Σχολεία, το Γενικό Λύ-
κειο Πύλης Τρικάλων, το Αµερικάνικο Κολλέγιο Ελλάδος, το
Roskild Cathedral School της Δανίας, το 1ο Γυµνάσιο Κοζά-
νης, το 1ο Γυµνάσιο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης και το Γυµνά-
σιο Πάργας, σελ. 10790, 10796, 10802, 10812, 10813, 10824,
10836, 10837, 10846, 10849, 10858 

4. Αναφορά σχετικά µε τις εξελίξεις για το µεταναστευτικό
- προσφυγικό  ζήτηµα στην Ελλάδα, σελ. 10791, 10792,
10793, 10794, 10795, 10796, 10797, 10798, 10799, 10800,
10801, 10802, 10805, 10808, 10809, 10810, 10811, 10812,
10813, 10817, 10819, 10820, 10822, 10823, 10825, 10826,
10827, 10828, 10829, 10831, 10833, 10834, 10836, 10837,
10838, 10839, 10841, 10842, 10843, 10847, 10849, 10850

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, την 4η Μαρτίου 2020: ποινική δικογραφία κατά των
πρώην Υπουργών Δικαιοσύνης, Μιχάλη Καλογήρου και Σταύ-
ρου Κοντονή, σελ. 10819

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10789, 10793, 10794,
10795, 10797, 10798, 10799, 10800, 10801, 10802, 10806,
10809, 10810, 10811, 10812, 10813, 10818, 10821, 10822,
10829, 10831, 10836, 10847, 10851, 10852, 10853, 10854,
10856, 10858, 10876

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10802

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 5 Μαρτίου 2020, σελ. 10789

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Αγροτική Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Αγρο-
τικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις», σελ. 10790 - 10862

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 10846 - 10876
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 10789 - 10803
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10803 - 10816
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10833 - 10846
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 10816 - 10833

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς σχετικά µε τις εξελίξεις για το µε-
ταναστευτικό - προσφυγικό  ζήτηµα στην Ελλάδα:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10827
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 10793, 10794
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 10798
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10794, 10795, 10812, 10813

ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 10794, 10812, 10850
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 10847
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 10836
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 10826
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10808, 10809, 10810, 10812
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 10838
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10793, 10794, 10795, 

10797, 10799, 10811, 
10812, 10813, 10838, 
10847

ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 10831
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 10817
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 10820
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10792, 10793
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 10839
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 10793, 10809, 10813
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10819
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 10791, 10793
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 10829
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10801
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 10828
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 10814
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 10800, 10808, 10809
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 10823
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 10833
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 10849
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 10841
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10825
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10834
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10794
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 10796
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 10843
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10799
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 10833, 10834
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ.  10819
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 10840
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 10802
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 10851
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 10822
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 10842
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 10805
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10795
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 10837, 10838
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 10813
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 10797

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 10847, 10851, 10852, 

10853, 10854, 10856, 
10858, 10876

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 10789, 10793, 10794, 
10795, 10797, 10798, 
10800, 10801, 10802

ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10794, 10810, 10811, 
10812, 10836, 10847, 
10852

ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 10812, 10813, 10821, 10822
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10800, 10809, 10810

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’
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ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10794, 10801, 10810, 
10811, 10812, 10818

ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 10812, 10821
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10793, 10794, 10795
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 10795, 10802, 10812, 

10847, 10852
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10802
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10806, 10809, 10810, 

10811, 10812, 10813
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10797, 10799, 10800
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10801, 10802
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10836
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10799
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 10818, 10821, 10822, 

10829, 10831
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 10811, 10836
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 10847
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 10806
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 10813
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 10797

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10802
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10802

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτική Ανά-
πτυξης και Τροφίµων:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10810, 10827
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 10845
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 10798
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10811, 10818, 10832, 

10836, 10852, 10854, 
10855, 10856

ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 10818, 10836, 10848, 
10851, 10854, 10856, 
10857

ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10816
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 10847
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 10836, 10837
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 10826
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10806, 10810, 10811
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10848, 10858
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 10839
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10791, 10799, 10802, 

10806, 10818, 10837, 
10851, 10853, 10854, 
10855, 10856, 10857, 
10858 

ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 10831
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 10817
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 10820, 10821
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10792, 10794
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 10839
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 10791, 10806, 10852, 10856
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10818, 10819, 10820
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 10791, 10801
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 10829
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10801, 10802
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10790
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 10828, 10829
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 10815
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 10800
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 10823
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 10824
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10792
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 10832

ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 10849, 10854, 10855, 10856
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 10841
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10825
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10834
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 10796, 10797
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 10843
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10799, 10800
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 10850
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 10830, 10831
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 10833
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10818
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 10844
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 10840
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 10803, 10804, 10806, 

10810, 10811, 10835, 
10836

ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 
σελ. 10851

ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 10822
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 10842
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 10805, 10806
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10795
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 10838
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 10813
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 10846
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 10798

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 10855
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10801



Αθήνα, σήµερα στις 4 Μαρτίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.14᾽ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β᾽ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 5 Μαρτίου 2020. 

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 553/28-2-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3 Νοτίου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Καθυστερεί η υλοποίηση του
νόµου 4538/2018 για την αναδοχή και την υιοθεσία». 

2. Η µε αριθµό 550/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Τροποποίηση
του ν.456/1976 για τα είδη πυροτεχνίας». 

3. Η µε αριθµό 560/3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τις
δοµές των Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ)
και Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών µε Αναπηρία
(ΚΔΑΠ - ΜΕΑ) των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ)».

4. Η µε αριθµό 552/27-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Ελληνικής Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Διεκδίκηση
αποζηµιώσεων για το σκάνδαλο Dieselgate».

5. Η µε αριθµό 561/3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2᾽ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Δικαίωµα προσωρινής σύνταξης για ασφαλισµένους µε
χρόνο εργασίας στο εξωτερικό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής).

1. Η µε αριθµό 556/28-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α᾽ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρι-
στόφορου Βερναρδάκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε
θέµα: «Αυτοτελή Γραφεία Προστασίας Ανήλικων Θυµάτων -
“Σπίτι του Παιδιού”».

2. Η µε αριθµό 567/3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3᾽ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Νικολάου Παππά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Πλήγµα για ανάπτυξη και θέσεις εργα-
σίας το πάγωµα των µεγάλων έργων υποδοµής».

3. Η µε αριθµό 535/19-2-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεση παράταση του προγράµµατος “Ενισχύσεις για την µετα-
τροπή σε βιολογικές πρακτικές και µεθόδους στη γεωργία το
2017”».

4. Η µε αριθµό 542/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β᾽Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Συµ-
βασιούχες εργαζόµενες στην καθαριότητα των σχολείων». 

5. Η µε αριθµό 546/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2᾽ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Μέτρα
για την βελτίωση των συνθηκών εµπορίας των χειροτεχνών δρό-
µου». 

6. Η µε αριθµό 543/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
A᾽ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Απολύ-
σεις εργαζοµένων µετά την αναθεώρηση των πινάκων επιτυχόν-
των της προκήρυξης 3Κ/2018 του ΑΣΕΠ για την πρόσληψη
τακτικού προσωπικού στους δήµους».

7. Η µε αριθµό 547/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2᾽ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Απο-
ζηµίωση του δηµοσίου από την «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.», λόγω
της καθυστέρησής της να συµµορφωθεί στους όρους του επεν-
δυτικού σχεδίου που προβλέπεται από τη σύµβαση».

8. Η µε αριθµό 548/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2᾽ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Κίνδυ-
νος ιδιωτικοποίησης της παραλίας Αφάντου µέσω της παραποί-
ησης χαρτών».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3679/30-1-2020 ερώτηση του Βουλευτή Επικρα-
τείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, µε θέµα: «Επένδυση στην περιοχή «Ναυάγιο» της Ζακύν-
θου».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τική Ανάπτυξης και Τροφίµων «Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες
διατάξεις».

Πριν δώσω τον λόγο στον ΣΤ᾽ Αντιπρόεδρο της Βουλής, τον
κ. Λαµπρούλη, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής των Ελλήνων, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γενικό Λύκειο Κορυ-
δαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ᾽ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε, έρχεται ως συνέχεια προηγού-

µενων νοµοθετικών παρεµβάσεων και επιδιώκει να ολοκληρώσει
εκκρεµότητες και ό,τι νοµοθετήθηκε σταδιακά, σιγά-σιγά, βήµα
το βήµα. Όµως, στον πυρήνα τους όλα αυτά τα νοµοσχέδια,
όπως και το σηµερινό, αυτό που συζητούµε, έχουν ένα κοινό
στόχο. Έχουν ως στόχο το ξεκαθάρισµα των αγροτικών συνεται-
ρισµών µε την αιτιολογία της βαθιάς θεσµικής και οικονοµικής
κρίσης -όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση- αφ’ ενός µε
την οριστική λύση και εκκαθάριση όσων ενώσεων δεν µπόρεσαν
να επιβιώσουν και αφ’ ετέρου µε την εκµετάλλευση, την αξιοποί-
ηση και συγχρόνως την εκχώρηση των περιουσιακών στοιχείων
-που είναι πολλά και διόλου ευκαταφρόνητα- στους επιχειρηµα-
τίες - επενδυτές, σε επιχειρηµατικούς οµίλους, καθώς και σε µε-
γαλοαγρότες. 

Παράλληλα, συµβάλλει ώστε να σφίγγει η θηλιά γύρω από το
λαιµό των µικροµεσαίων αγροτών βιοπαλαιστών -όσοι έχουν
αποµείνει- που αγωνίζονται, παλεύουν να µείνουν στη γη τους
και διεκδικούν λύσεις προκειµένου να µην πεταχτούν έξω από τα
χωράφια τους. 

Έτσι, µε το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση όχι µόνο διατηρεί, αλλά
επαυξάνει τις δυνατότητες που δίνει το σηµερινό θεσµικό πλαί-
σιο για µετατροπή των αγροτικών συνεταιρισµών σε ανώνυµες
εταιρείες επενδυτών και µεριδιούχων, ενισχύεται η δυνατότητα
εισόδου µεγάλων εταιρειών και νοµικών προσώπων και προωθεί-
ται παραπέρα η δυνατότητα επιχειρησιακών συµπράξεων των
αγροτικών συνεταιρισµών µε επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Έτσι, µε εργαλείο και το νοµοσχέδιο που συζητάµε, προωθεί-
ται ο στρατηγικός σχεδιασµός - στόχος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, κυβερνήσεων στη χώρας µας, όπως και µέσω της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής, αλλά και άλλων µέτρων που έχουν παρθεί
και λαµβάνονται, για συγκέντρωση της γης και κατ’ επέκταση της
παραγωγής, της εµπορίας, της µεταποίησης, αλλά και των επι-
δοτήσεων, σε λίγα χέρια -είτε επιχειρηµατιών είτε µεγαλοαγρο-
τών- µέσα από τη δηµιουργία µεγάλων επιχειρηµατικών
µονάδων.

Φυσικά, όπως είναι αναµενόµενο, αλλά και αναγκαίο για τη θω-
ράκιση της επιχειρηµατικής λειτουργίας των µονάδων, προβλέ-
πονται και οι αντίστοιχες ρυθµίσεις που αφορούν από τη
δυνατότητα ευελιξίας ίδρυσης και λειτουργίας αυτών των σχη-
µάτων -δηλαδή καπιταλιστικών επιχειρήσεων που τις ονοµάζετε
«αγροτικούς συνεταιρισµούς», για να δηµιουργείται σύγχυση όχι
µόνο στους αγρότες, αλλά και στο λαό- µέχρι και ζητήµατα που
αφορούν χρηµατοδοτήσεις, συµµετοχή επενδυτών, µεγαλεµπό-
ρων κ.λπ., αλλά και ποσοστό µεριδίων, φοροαπαλλαγών και
άλλα.

Τι επιδιώκετε να επιτύχετε, λοιπόν, µέσω των κεφαλαιουχικών
ενώσεων ανωνύµων εταιρειών, συνεταιρισµών όπως τους λέτε;

Την άλωση των αγροτικών συνεταιρισµών πιο άµεσα, πιο γρή-
γορα από κεφαλαιοκράτες επενδυτές, οι οποίοι θα καρπώνονται
ως επενδυτές πιο φθηνή πρώτη ύλη, που θα τη χρειάζονται και
η οποία θα είναι εξασφαλισµένη µε την προσέλκυση αγροτών
γύρω από τα νέα σχήµατα, ενώ τους εξασφαλίζονται επενδυτικά
κίνητρα, καθώς και η δυνατότητα αξιοποίησης των υποδοµών,
περιουσιών, αποθήκες, συσκευαστήρια, τυποποιητήρια και άλλα
που ανήκουν στους συνεταιρισµούς. Δηλαδή, κάνετε ό,τι περνά
από το χέρι σας για το καλό των επενδυτών, ενώ για την συντρι-
πτική πλειοψηφία των µικροµεσαίων αγροτών θα συνεχιστεί πε-
ραιτέρω η επιδείνωση της θέσης τους. Όµως, το νοµοσχέδιο σε
καµµία περίπτωση και δεν θέλει και δεν µπορεί να αντιµετωπίσει
τα οξυµµένα προβλήµατα των αυτοαπασχολούµενων αγροτών
βιοπαλαιστών, που δίνουν τεράστιο αγώνα ώστε να παραµείνουν
στη γη τους και να παράγουν. 

Είναι όλοι αυτοί που βρίσκονται στον δρόµο του αγώνα, µε αι-
τήµατα επιβίωσης, γνωστά σε όλους σας κι οποίοι συνθλίβονται
και οδηγούνται στο ξεκλήρισµα, γιατί αυτό απαιτεί ο καπιταλιστι-
κός δρόµος της ανάπτυξης, η ανταγωνιστικότητα και η κερδο-
φορία των ολίγων, που όλα τα κόµµατα µε τις πολιτικές σας
υπηρετείτε, ανεξάρτητα τις όποιες διαχειριστικού χαρακτήρα
διαφορές σας και ακριβώς αυτήν την πολιτική χρειάζεται να βά-
λουν στο στόχαστρο, τόσο οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι που
ξεκληρίζονται, όσο και οι εργαζόµενοι στην αγροτική οικονοµία,
µε στόχο έναν άλλο δρόµο ανάπτυξης που θα έχει στο επίκεντρό
του τη διασφάλιση των διατροφικών αναγκών των εργαζοµένων,
των λαϊκών στρωµάτων, της πλειοψηφίας του λαού µας. 

Κι αλήθεια, αφού λέτε -εκ µέρους, κυρίως, της Κυβέρνησης
και των Βουλευτών που ακούσαµε και στη χθεσινή συνεδρίαση-
και προπαγανδίζετε ότι στόχος είναι, µέσω των νέων αυτών σχη-
µάτων των ανωνύµων εταιρειών, να βοηθηθεί ο αγρότης, ο πρω-
τογενής τοµέας και άλλα πολλά, γιατί για παράδειγµα –και θα
αναφερθώ σε ένα µόνο, γιατί είναι και πρόσφατο- απαγορεύσατε
στην ουσία την ονοµασία στο τσίπουρο, τσικουδιά και τη χύµα
διάθεσή του, επιβάλλοντας πρόστιµα 1.000 ευρώ στα καταστή-
µατα µαζικής εστίασης και στην ουσία οδηγείτε στην απόγνωση
και αδιέξοδο τους αµπελοκαλλιεργητές, αµβυκούχους αντί-
στοιχα, που είχαν έστω και αυτή τη δυνατότητα ενός επιπλέον
εισοδήµατος µε την παραγωγή του χύµα τσίπουρου, της τσικου-
διάς. Και µιλάµε για µικρούς και µεσαίους αµπελοκαλλιεργητές,
που µε χίλια βάσανα προσπαθούν να κρατηθούν στα χωράφια
τους και στους οποίους προεκλογικά –τουλάχιστον, σε ό,τι
αφορά στη Λάρισα- οι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος,
άλλα λέγανε. Να, γιατί λέµε ότι οι αγρότες που βγάλαν συµπε-
ράσµατα, θα πρέπει να καθορίσουν την πορεία και τη στάση τους
στο µέλλον. 

Εµείς ρωτάµε και από αυτό το Βήµα, διότι αυτό το ζήτηµα το
φέραµε και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Παρά του ότι υπήρξε
µια έµµεση παραδοχή, όχι µόνο του προβλήµατος, αλλά και ότι
θα πρέπει να επιλυθεί, εµείς ζητάµε άµεσα την απόσυρση της
συγκεκριµένης εγκυκλίου η οποία ειρήσθω εν παρόδω ήταν πρω-
τοβουλία της ελληνικής κυβέρνησης και όχι καθ’ υπόδειξη οδη-
γιών. 

Έτσι, λοιπόν, ζητούµε την απόσυρση άµεσα της συγκεκριµέ-
νης εγκυκλίου, ώστε να συνεχιστεί να διατίθεται ανεµπόδιστα το
χύµα τσίπουρο, αντίστοιχα και η τσικουδιά. 

Τέλος, θα αναφερθώ σε µια τροπολογία που καταθέσαµε και
ζητάµε από την Κυβέρνηση να την κάνει δεκτή και από τα υπό-
λοιπα κόµµατα να την υπερψηφίσουν. Είναι µια τροπολογία που
αφορά στην αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων
στις ενώσεις αγροτικών συνεταιρισµών που έχουν τεθεί ή που
πρόκειται να τεθούν σε εκκαθάριση, ώστε οι εργαζόµενοι µε την
κατά το δυνατόν ταχύτερη εκκαθάριση να αντιµετωπίσουν τις τε-
ράστιες ανάγκες τους, αφού στην πλειοψηφία τους και λόγω ηλι-
κίας, από τη στιγµή που απολύθηκαν, δεν µπορούν να βρουν
δουλειά και αντίστοιχα, βεβαίως, να εισπράξουν τις απαιτήσεις
τους έναντι των συνεταιριστικών οργανώσεων. Ναι, να προ-
ηγούνται της εξόφλησης των οφειλών, δεδουλευµένα, αποζηµιώ-
σεις κ.λπ., και µετά να ακολουθούν οι διάφοροι, το ελληνικό
δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία, τα πιστωτικά ιδρύµατα κ.λπ..
Όπως και οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας
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στις υπό εκκαθάριση ενώσεις ή όσων διαγράφονται από το µη-
τρώο και παύουν να λειτουργούν, να µπορούν να απορροφηθούν,
κατά προτεραιότητα, από άλλους ενεργούς συνεταιρισµούς. 

Εδώ να σηµειώσουµε ότι επανηλλειµένα -και πρόσφατα, αλλά
και µε την προηγούµενη κυβέρνηση- µε σειρά κοινοβουλευτικών
παρεµβάσεων, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, το
κόµµα µας έχει αναδείξει το συγκεκριµένο ζήτηµα και σε διά-
φορα Υπουργεία, Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης, Εργασίας.
Από όλους τους Υπουργούς και της προηγούµενης κυβέρνησης,
αλλά και τώρα, αυτό που εισπράτταµε είναι ναι, είναι δίκαιο το
αίτηµα θα πρέπει να το δούµε και χρειάζεται µια νοµοθετική πα-
ρέµβαση. Να, λοιπόν, ιδού η Ρόδος, µε την τροπολογία που κα-
ταθέτει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, να γίνει πράξη, αυτό
που κατά κοινή οµολογία θα πρέπει να γίνει. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Χρήστος Κέλλας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες

µέρες η πατρίδα µας βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια ιστορική πρό-
κληση, στην οποία οφείλουµε να απαντήσουµε µε οµοψυχία. Και
θέλω εδώ, από το Βήµα της Ολοµέλειας και ως πολίτης απλός,
αλλά και ως µέλος της Εθνικής Αντιπροσωπείας, να εκφράσω
την ευγνωµοσύνη µου στους άνδρες της Αστυνοµίας και του
Στρατού, για τη µάχη που δίνουν στον Έβρο, φυλάσσοντας τα
σύνορά µας, κάτω από πρωτόγνωρες συνθήκες. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιµετωπίζουµε µια
ασύµµετρη απειλή και δεν πρόκειται για πρόσφυγες, αλλά για
µετανάστες και για οργανωµένες οµάδες που επιχειρούν να ει-
σβάλουν στη χώρα µας, χρησιµοποιώντας χηµικά κι άλλα όπλα.
Πρόκειται για οµάδες που χρησιµοποιούνται από την Τουρκία ως
µοχλός πίεσης.

Για πρώτη φορά έχουµε το επίσηµο κράτος την Τουρκία σαν
διακινητή µεταναστών. Ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, υποσχέθηκε προεκλογικά στις Ελληνίδες και στους Έλληνες
ότι θα φυλάξουµε τα σύνορα της πατρίδας και αυτό κάνουµε σή-
µερα πράξη, προασπίζοντας την ακεραιότητα της χώρας. Δεν
κάνουµε ούτε βήµα πίσω. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Πρόκειται αναλόγως για µια ακόµη
προεκλογική δέσµευσή µας, η οποία γίνεται πράξη. Η ανάπτυξη
της περιφέρειας και του πρωτογενούς τοµέα συνιστούν εθνικές
προτεραιότητες. Προς αυτήν την κατεύθυνση το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης φέρνει ένα σύνολο ρυθµίσεων που ενι-
σχύουν την αγροτική επιχειρηµατικότητα, την καινοτοµία και την
εξωστρέφεια, µέσω του εκσυγχρονισµού του πλαισίου των αγρο-
τικών συνεταιρισµών, το οποίο καθίσταται πιο αποτελεσµατικό,
ευνοώντας τις συνέργειες των αγροτών µας. 

Κατ’ αρχάς, είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι εισάγονται προβλέ-
ψεις που θα δώσουν ανάσα σε συγκεκριµένες εισοδηµατικές κα-
τηγορίες. 

Πρώτον, το συνεταιριστικό κεφάλαιο των αγροτικών συνεται-
ρισµών ορίζεται κατ’ ελάχιστο στις 10 χιλιάδες ευρώ. 

Δεύτερον, δίνεται η δυνατότητα παροχής χρηµατοδοτήσεων
είτε εκ µέρους των συνεταιρισµών είτε εκ µέρους τρίτων νοµικών
προσώπων, µε τη µορφή πιστώσεων, έως 25 χιλιάδων ευρώ συ-
νολικά, για κάθε µέλος συνεταιριστή.

Τρίτον, η σύσταση των συνεταιρισµών καθίσταται ευέλικτη. Τα
είκοσι ιδρυτικά µέλη που χρειαζόντουσαν µέχρι σήµερα για τη
σύσταση συνεταιρισµού, µειώνονται σε δέκα, ενώ είναι δυνατόν
και η σύσταση µε λιγότερα µέλη, κάτω των δέκα, όταν υφίστανται
ειδικές συνθήκες, όπως σε ορεινές ή νησιωτικές περιοχές µε λι-
γότερο από 3.500 κατοίκους ή όταν η παραγωγή αφορά ειδικά
προϊόντα. 

Τέταρτον, η διαδικασία της ίδρυσης απλοποιείται σηµαντικά,
αφού η έγκριση του καταστατικού δεν γίνεται πλέον από τα δι-
καστήρια, αλλά από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, οπότε
δεν επιβαρύνονται ούτε οι συνεταιριστές ούτε και τα δικαστήρια. 

Πέµπτον, δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής σε επενδυτές που
δεν υπερβαίνουν το 35% του συνόλου των ψήφων όλων των
µελών, προστατεύοντας ταυτόχρονα τα συµφέροντα των παρα-
γωγών. 

Έκτον, επαναπροσδιορίζει το φορολογικό καθεστώς που διέ-
πει τη λειτουργία των συνεταιρισµών και δίνει τη δυνατότητα
σχηµατισµού ειδικού αποθεµατικού από τα πλεονάσµατα ή τα
κέρδη, τα οποία δεν θα φορολογούνται, ενώ τα διανεµόµενα
κέρδη στα µέλη θα φορολογούνται ως µερίσµατα, σύµφωνα µε
την ισχύουσα φορολογική νοµοθεσία. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η σύσταση της Εθνικής Ένωσης
Αγροτικών Συνεταιρισµών, της ΕΘΕΑΣ, ενός νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που θα αποτε-
λέσει τον συντονιστή των αγροτικών συνεταιρισµών. 

Θα ήθελα από το Βήµα αυτό, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω εκ
νέου κάποια θέµατα, τα οποία έχουµε συζητήσει και στην επι-
τροπή. Είναι σωστή η ρύθµιση για τα µέλη των διοικήσεων των
πρώην ΕΑΣ για πενταετή αναστολή των διώξεων και των δηµεύ-
σεων των περιουσιών τους. Όµως, θα πρέπει οπωσδήποτε να λά-
βετε µέριµνα και για τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων στις
πρώην ΕΑΣ, οι οποίες είναι υπό εκκαθάριση. Πρόκειται για χρή-
µατα δεδουλευµένα, οι άνθρωποι είναι σε άσχηµη οικονοµική κα-
τάσταση και σύµφωνα µε τον νόµο 4384/2016 που είχε ψηφίσει
ο ΣΥΡΙΖΑ, τίθενται σε προτεραιότητα οι τράπεζες, τα ασφαλι-
στικά ταµεία και ο δηµόσιος τοµέας. Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν,
δεν θα πάρουν τίποτα, καθόσον είναι στην τέταρτη θέση. 

Για µία ακόµη φορά θα θίξω το θέµα των αµυγδαλοπαραγω-
γών του Νοµού Λαρίσης, οι οποίοι υπέστησαν ολική καταστροφή
µε τον παγετό του 2019. Κι αυτό είναι πιστοποιηµένο και από τον
επίσηµο ΕΛΓΑ. 

Οι άνθρωποι αυτοί, κύριε Υπουργέ, µε δική σας απόφαση
υπήχθησαν στο πρόγραµµα «DE MINIMIS» και πήραν 80 ευρώ το
στρέµµα πριν από τα Χριστούγεννα. Τα 80 ευρώ, όµως, ανά
στρέµµα δεν φτάνουν να καλύψουν ούτε τα ελάχιστα έξοδά
τους. 

Θα σας, παρακαλούσα λοιπόν, να επανεξετάσετε είτε στη συµ-
πληρωµατική υποβολή υπαγωγής τους στα ΠΣΕΑ, είτε στο επό-
µενο «DE MINIMIS» να µπουν πάλι µέσα για να πάρουν κάποιο
ποσοστό αποζηµίωσης.

Κλείνοντας, θα έρθω σε ένα µεγάλο θέµα, το οποίο απειλεί µε
αφανισµό ολόκληρα χωριά. Το µέτρο 8.1 της «δάσωσης γαιών»,
το οποίο τροποποιήθηκε µε κοινή υπουργική απόφαση, την µε
αριθµό 800/16-1-2015, είναι ένα πρόγραµµα που ξεκίνησε πριν
από το 2000. Και σ’ αυτό, κύριε Υπουργέ, έχουµε το εξής παρά-
δοξο: Όσοι ελέγχθηκαν ή δεν ελέγχθηκαν καθόλου µετά την ΚΥΑ
του Ιανουαρίου του 2015, συνεχίζουν να παίρνουν ενισχύσεις
από το πρόγραµµα, ενώ όσοι ελέγχθηκαν πριν από την ΚΥΑ του
2015 και δεν βρέθηκαν εντάξει, τους κόβονται οι επιχορηγήσεις
και µε έγγραφα τα οποία ήρθαν µόλις προ ολίγων µηνών -το
2019- τους ζητούν να επιστρέψουν και όλα τα χρήµατα που
έχουν λάβει. Όπως καταλαβαίνετε, έχουµε να κάνουµε µε δύο
µέτρα και δύο σταθµά. 

Καταλαβαίνω ότι το πρόβληµα νοµικά είναι περίπλοκο. Όµως,
κύριε Υπουργέ, εάν εσείς, ένας διακεκριµένος νοµικός, δεν µπο-
ρείτε να το λύσετε, τότε ποιος θα µπορέσει να το λύσει; 

Θέλω, λοιπόν, να σκύψετε πάνω στο θέµα και να το δείτε. Είναι
µεγάλο θέµα. Δεν αφορά µόνο στο µεγάλο Ελευθεροχώρι του
Νοµού Λάρισας, δεν αφορά στα χωριά της περιοχής των Φαρ-
σάλων. Αφορά µεγάλες περιοχές σε ολόκληρη την Ελλάδα. Και
όλοι αυτοί προσβλέπουν σε σας, γιατί έχετε τις νοµικές ικανότη-
τες και µπορείτε να δώσετε λύση. 

Τελειώνοντας, θα πω και κάτι ακόµα. Στην κατηγορία των µη-
λοειδών υπάγονται τα µήλα, τα αχλάδια, τα κυδώνια. Ένας
«σοφός εγκέφαλος» το 2017 έκοψε από τις επιδοτήσεις, από τη
συνδεδεµένη, τα αχλάδια. Γιατί; Γιατί δεν παίρνουν τα αχλάδια
συνδεδεµένη; Δεν είναι µηλοειδή;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πες τα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Έχω δίκιο, κύριε Κατρίνη; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν το συζητάµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ορίστε, είναι διακοµµατική η απαίτηση. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να ξέρετε ότι µε συνδεδεµένη βγαίνει από
αλλού, για να συνεννοούµαστε. Γιατί είµαστε «large» στο να βά-
ζουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
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νοµοσχέδιο των αγροτικών συνεταιρισµών συνιστά ένα εργαλείο
για τους αγρότες µας, ένα αξιόπιστο µέσο µε το οποίο θα µπο-
ρούν να στηρίξουν την παραγωγή τους και να σχηµατίσουν δικά
τους δίκτυα αυτόνοµης εµπορίας των υψηλής ποιότητας προϊόν-
των, αναζωογονώντας την ελληνική ύπαιθρο. Γι’ αυτό τον λόγο
και θα είµαστε θετικοί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται ο κ. Χα-
ράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου είναι
άλλη µία απόδειξη ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν ήρθε για να λύσει
τα προβλήµατα του τόπου, εν προκειµένω τα προβλήµατα της
πρωτογενούς παραγωγής. Αντίθετα, το παρόν σχέδιο νόµου δεί-
χνει ότι η παρούσα Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τελικά ως αντίπαλό
της τις δηµοκρατικές και προοδευτικές τοµές που έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τα χρόνια της διακυβέρνησής του. Εξηγούµαι. 

Είναι σε όλους γνωστό ότι ο αγροτικός κόσµος στη χώρα µας
και συνολικά η οικονοµία στις περιφέρειες µε ισχυρό πρωτογενή
τοµέα δεινοπάθησαν τη χρονιά που διανύουµε. Η φετινή χρονιά,
όπως όλοι ξέρουµε, χαρακτηρίζεται από εξαιρετικά χαµηλές
τιµές στο λάδι, το βαµβάκι, τη βρώσιµη ελιά. 

Θα περίµενε κάποιος, λοιπόν, από την παρούσα Κυβέρνηση
να πάρει συγκεκριµένα µέτρα τόσο για την προστασία του αγρο-
τικού κόσµου από τα παραπάνω δεινά, όσο βέβαια και για την
ενίσχυσή του. Εις µάτην όµως. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι -όχι, βέβαια, τυχαία!- εκτός τόπου
και χρόνου, καθώς έχει δύο στόχους. Από τη µία, το πισωγύρισµα
στον τρόπο διοίκησης των αγροτικών συνεταιρισµών και από την
άλλη, το υποτιθέµενο άνοιγµα του ιδιωτικού τοµέα στην επιχει-
ρηµατικότητα. Ξεκινάω, λοιπόν, από το δεύτερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι συµφωνούµε ότι η ελληνική
αγροτική παραγωγή πρέπει να µετασχηµατιστεί και να επιταχυν-
θούν οι προσπάθειες τυποποίησης και µεταποίησης του προϊόν-
τος του αγροτικού τοµέα. Αυτή είναι η µόνη σταθερή απάντηση
στις πιέσεις που δέχεται η ελληνική αγροτική παραγωγή.

Σε αυτήν την κατεύθυνση το νοµοσχέδιο δίνει κάποια θετικά
δείγµατα γραφής. Η διευκόλυνση για υπαγωγή στον αναπτυ-
ξιακό νόµο των αγροτικών συνεταιρισµών και η ενίσχυση του µη-
τρώου που δηµιουργήθηκε επί των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ, ώστε
να γνωρίζει η πολιτεία τα πραγµατικά ενεργά υποκείµενα στο συ-
νεργατικό κίνηµα, κινούνται στη σωστή κατεύθυνση. 

Ωστόσο, τα παραπάνω µέτρα δεν επαρκούν για την αντιµετώ-
πιση των πραγµατικών προβληµάτων στον κλάδο και κυρίως, το
σχέδιο νόµου δεν ενισχύει την άσκηση επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας από τους ίδιους τους συνεταιρισµούς, αλλά επιτρέπει
την κατάληψή τους από επιχειρηµατικούς οµίλους και εξυπηρε-
τεί τα συγκεκριµένα συµφέροντα τελικά των ίδιων των τραπεζών.

Είναι γνωστό σε όλους µας ότι η χρόνια αδυναµία εξεύρεσης
κεφαλαίων εκ µέρους των συνεταιρισµών έχει οδηγήσει στην
υποθήκευση των περιουσιακών τους στοιχείων, µε αποτέλεσµα
να είναι πραγµατικά αδύνατον σήµερα να δανειοδοτηθούν.
Ωστόσο, η περιουσία των αγροτικών συνεταιρισµών είναι µεν
υποθηκευµένη, οι ίδιοι, όµως, δεν είναι κεφαλαιουχικές εταιρείες.

Με το παρόν σχέδιο νόµου το µείζον ζήτηµα των αργούντων
συνεταιρισµών και της περιουσίας τους δεν επιλύεται προς όφε-
λος της πρωτογενούς παραγωγής. Απλά διευκολύνεται η πρό-
σβαση των τραπεζών στα περιουσιακά τους στοιχεία.

Το νοµοσχέδιο σας, συνάδελφοι της Κυβέρνησης, δεν αφορά
στην ανανέωση των αγροτικών συνεταιρισµών, δεν δίνει κίνητρα
για τη δηµιουργία νέων συνεταιρισµών, ούτε δηµιουργεί όρους
για τη µεταφορά των περιουσιακών στοιχείων ανενεργών συνε-
ταιρισµών σε νέα σχήµατα. Αντίθετα, δίνει έµφαση στην εκκαθά-
ριση και στη ρευστοποίηση των συνεταιριστικών σχηµάτων.

Το νοµοσχέδιο του κ. Βορίδη δεν επιχειρεί να ανανεώσει το
συνεταιριστικό κίνηµα, όπως ελπίζει ο αγροτικός κόσµος. Επι-
διώκει να ξεµπερδέψει µ’ αυτό, να τελειώνουµε µ’ αυτόν τον
τρόπο οργάνωσης της παραγωγής. Εξάλλου, ο κ. Βορίδης επι-
διώκει σε όλες τις εκφάνσεις της πολιτικής του ζωής, να ξεµπερ-

δέψει µε τις ηγεµονικές -κατά τον ίδιο- αριστερές και προοδευ-
τικές ιδέες στον τόπο µας. Και είναι  ακριβώς αυτή η αντίληψη
που εκφράζεται και στο παρόν σχέδιο νόµου.

Κύριε Υπουργέ, το παρόν σχέδιο νόµου είναι για τους τραπε-
ζίτες, όχι για τους αγρότες. Στην πραγµατικότητα λύση στο πρό-
βληµα είναι η διευκόλυνση της ρευστοποίησης, εκ µέρους των
τραπεζών, της περιουσίας των αγροτικών συνεταιρισµών, αλλά
και της εκτέλεσης αναγκαστικών εντολών σε βάρος των εν λει-
τουργία συνεταιρισµών που αντιµετωπίζουν πραγµατικές οικο-
νοµικές δυσκολίες.

Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο ανοίγει την πόρτα διάπλατα για
την καταστρατήγηση των συνεταιριστικών αρχών και την ποδη-
γέτησή τους από ιδιωτικά συµφέροντα.

Ιδιαίτερα, µε το άρθρο 12 επιτρέπει σε έναν ιδιώτη να χρησι-
µοποιεί το κέλυφος ενός αγροτικού συνεταιρισµού για να ασκεί
τις επιχειρηµατικές του δραστηριότητες, χρησιµοποιώντας ατυ-
χώς τις ευνοϊκές ρυθµίσεις του νόµου. Αυτό προκύπτει, προφα-
νώς, από το µέγιστο δυνατό όριο συµµετοχής στον αγροτικό
συνεταιρισµό ύψους 35%, αλλά και από την πρόβλεψη ότι το ίδιο
το 35% είναι το ελάχιστο ποσοστό των µετόχων που δύναται να
παίρνει αποφάσεις µε οικονοµικό περιεχόµενο για το µέλλον του
αγροτικού συνεταιρισµού.

Η χειρότερη, όµως, πτυχή του νοµοσχεδίου είναι όσα προβλέ-
πει για τη διοίκηση των συνεταιρισµών. Με το άρθρο 6 καταργεί-
ται η βασική αρχή της συνεταιριστικής λειτουργίας, η αρχή,
δηλαδή, «ένα µέλος, µία ψήφος». Παράλληλα, επανέρχεται η
αρχή των ατελείωτων, σχοινοτενών χρονικά θητειών των προ-
έδρων. Αναθερµαίνεται, δηλαδή, η πρακτική της οικογενειοκρα-
τίας, του νεποτισµού στους αγροτικούς συνεταιρισµούς και
υπονοµεύεται η προσπάθεια εκ µέρους της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να αποκατασταθεί η πίστη των νέων αγροτών στους θε-
σµούς αυτούς.

Τέλος, µε το ίδιο αντιδηµοκρατικό πνεύµα καταργείται η ολι-
γοσταυρία και επιδιώκετε την ενίσχυση των εγκαθιδρυµένων
οµαδοποιήσεων στους υφιστάµενους συνεταιρισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ο σηµερινός νόµος
ουδεµία σχέση έχει µε τις ανάγκες, τις προτεραιότητες και τις
ανησυχίες του αγροτικού κόσµου. Ο σηµερινός νόµος εγγράφε-
ται σε µία σειρά νοµοθετηµάτων της Κυβέρνησης που προσπα-
θούν να ενισχύσουν τον τραπεζικό τοµέα και να αποκαταστήσουν
την κεφαλαιακή τους επάρκεια µέσα από την αξιοποίηση εγγυή-
σεων και των περιουσιακών στοιχείων των πρώην υπερχρεωµέ-
νων δανειστών τους.

Υπό αυτήν την έννοια, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί συνέ-
χεια της πολιτικής σας για τον τραπεζικό τοµέα και για τους
υπερχρεωµένους δανειολήπτες.

Έχουµε και το πρόσφατο παράδειγµα της κατάργησης της
πρώτης και µοναδικής κατοικίας που εναρµονίζεται σ’ αυτό το
πνεύµα.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θα το καταψηφίσουµε.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Κωνσταντίνος

Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, καληµέρα!
Εισαγωγικά θα ήθελα να πω ότι συµφωνώ µε αυτά τα οποία

είπε ο κ. Μαµουλάκης προηγουµένως και οι εισηγητές µας για
το αγροτικό νοµοσχέδιο. 

Θα αφιερώσω ένα σηµαντικό τµήµα της σηµερινής µου τοπο-
θέτησης γύρω από την τρέχουσα πολιτική επικαιρότητα, ξεκινών-
τας από το ζήτηµα του κορωνοϊού. Η πανδηµία βρίσκεται σε
πλήρη εξέλιξη. Η τήρηση των κανόνων ασφαλείας και υγιεινής
είναι ατοµική και κοινωνική ευθύνη. Για να µην βρεθούµε στη
χώρα µας απέναντι σε µεγάλες δυσκολίες, θα πρέπει προφανώς
να µπορέσουµε να εφαρµόσουµε απαρέγκλιτα όλες τις οδηγίες
και όλους τους κανόνες τους οποίους δίνουν οι επιστήµονες της
δηµόσιας υγείας. Είναι ένα ζήτηµα ευθύνης απέναντι στις ευπα-
θείς κοινωνικές οµάδες και στους µεγαλύτερους σε ηλικία συµ-
πολίτες µας. 

Το δεύτερο έχει να κάνει, δυστυχώς, µε την κρίση την οποία
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διέρχεται η χώρα στο προσφυγικό - µεταναστευτικό. Φυσικά, το
προσφυγικό - µεταναστευτικό δεν ξεκίνησε το 2020 ούτε οι κρί-
σεις ξεκίνησαν το 2020. Διαχειριστήκαµε και εµείς µε αίσθηµα
κοινωνικής και πατριωτικής ευθύνης σειρά κρίσεων την περίοδο
που ήµασταν κυβέρνηση και τότε θυµίζω, κύριε Υπουργέ και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν είχαµε, δυστυχώς, κλίµα εθνικής οµοψυχίας
και εθνικής συµπαράστασης σ’ αυτά τα ζητήµατα.

Νοµίζω ότι σε σχέση µε κάποιες απορίες που διατυπώνατε
χθες, κύριε Βορίδη, κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε τη θέση και
τη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, πρέπει να σας λύθη-
καν. Δεν πρέπει να υπάρχουν αυτές οι απορίες σήµερα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εκτός αν δηµιουργήθηκαν καινούργια θέµατα σε
εσάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κανένα θέµα δεν δηµιουργή-
θηκε, κανένα.

Και ελάτε, εάν µπορείτε και εάν αντέχετε, να συζητήσουµε τις
πραγµατικές απόψεις κάθε χώρου και κάθε κόµµατος και όχι µια
κατασκευασµένη καρικατούρα απόψεων του ενός ή του άλλου.
Διότι πολιτικά είναι αθλιότητα να αµφισβητείται ευθέως ή εµµέ-
σως ο πατριωτισµός της παράταξής µας µε τα περί χαλαρής και
σφιχτής φύλαξης των συνόρων.

Τα σύνορα στην Ελλάδα φυλάσσονταν πάντα. Το 2015 πέρασαν
από τα νησιά µας οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι. Γιατί αυτές οι
οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι πήγαν από τα νησιά και δεν πήγαν
από τον Έβρο, κύριε Υπουργέ, µιας και τα σύνορα ήταν ανοικτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ήταν ο φράχτης! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ήταν ο φράχτης! Ξέρετε

πόσα χιλιόµετρα είναι ο φράχτης; Δεκατρία! Ξέρετε πόσα είναι
τα σύνορά µας µε την Τουρκία; Πάνω από διακόσια πενήντα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Και γιατί τον γκρεµίσατε τον φράχτη;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Είναι σοβαρή απάντηση Βου-

λευτών της Συµπολίτευσης είτε το πλωτό φράγµα στο Αιγαίο είτε
ότι τα σύνορα στον Έβρο κλείνουν µε έναν φράχτη δεκατριών
χιλιοµέτρων; 

Εάν τα πράγµατα είναι τόσο απλά, φτιάξτε τον φράχτη των δε-
κατριών χιλιοµέτρων και να σταµατήσουµε να συζητάµε. Το
έχουµε λύσει το πρόβληµα. Τι τσακωνόµαστε τότε εδώ πέρα;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχουµε το πλωτό φράγµα, µην το ξε-
χνάµε!  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Στις 7 Ιουλίου αναλάβατε τη
διακυβέρνηση της χώρας και πήρατε κλειδιά στο Μαξίµου, γιατί
–ξέρετε- στην πολιτική ζωή της χώρας δεν είµαστε όλοι ίδιοι.
Εµείς όταν χάνουµε τις εκλογές, δεν φεύγουµε τρέχοντας, κλαί-
γοντας. Έχουµε το θάρρος να παραδώσουµε τα κλειδιά στον
επόµενο, για να τα ξαναπάρουµε στη συνέχεια. Όταν τα πήρατε
και πήρατε ενηµέρωση, τι σας είπαν οι δυνάµεις ασφαλείας στον
Έβρο; Ότι ο Τσίπρας φεύγοντας έχει αφήσει τον Έβρο αφύλα-
χτο; Αυτό λέτε στον ελληνικό λαό; Και δίνετε διεθνώς το σήµα
ότι στην Ελλάδα υπάρχουν δύο παρατάξεις, µία η οποία προσέ-
χει τα σύνορα και µία η οποία δεν τα προσέχει; 

Μήπως θα πρέπει να είστε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Συµ-
πολίτευσης, πιο προσεκτικοί σ’ αυτά τα ευαίσθητα ζητήµατα; Και
εν πάση περιπτώσει…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κάνω τον σταυρό µου…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Να τον κάνετε τον σταυρό
σας, να τον κάνετε! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μήπως να τα πείτε στην οικογένειά σας
όλα αυτά, κύριε Ζαχαριάδη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εσείς δεν έχετε πολιτική; Να τους αφήσουµε να
έρθουν µέσα, για να πάρουν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Λέω, λοιπόν, εδώ έχουµε µια
σοβαρή κρίση να διαχειριστούµε. 

Θα συνεννοηθείτε, κύριε Υπουργέ, µε τα κόµµατα; Θα συνεν-
νοηθείτε; Θα αναλάβετε πρωτοβουλίες ή θα βγάζετε µόνο δελτία
Τύπου, πού είναι ο ένας, πού είναι ο άλλος, πού είναι ο τρίτος;
Ποιες πρωτοβουλίες θα αναλάβετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ας εισέλθουµε
τώρα στο νοµοσχέδιο, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Με έχουν προκαλέσει τώρα,
µε κοιτάνε και µε έναν τρόπο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γιατί άµα αρχί-
σουµε και λέµε πόσοι µπήκαν το 2015 και πόσοι µπήκαν σήµερα,
αν κάνουµε συγκρίσεις δεν θα τελειώσουµε ποτέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο
και είστε και από µια περιφέρεια, µια µικρή αναφορά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εκτός νοµοσχε-
δίου, όταν δεν µιλάει και ο Πρόεδρος για το νοµοσχέδιο, µπορεί
να πει τι έγινε, αφήστε το τώρα. 

Προχωράµε, λοιπόν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Να συνεννοηθείτε µε τα κόµ-

µατα, να συνεννοηθείτε µε την αυτοδιοίκηση και να συνεννοη-
θείτε και µεταξύ σας! Δεν γίνεται οι µισοί να λέτε στον δηµόσιο
λόγο ότι έχουµε κρίση και οι άλλοι µισοί να λέτε ότι έχουµε πό-
λεµο. Είναι τελείως διαφορετικά τα σήµατα. Αλλιώς διαχειρίζεσαι
µια κρίση και αλλιώς διαχειρίζεσαι έναν πόλεµο και αυτό είναι
πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα.

Εµείς, φυσικά και καταγγέλλουµε την Τουρκία που χρησιµο-
ποιεί τους ανθρώπους ως µοχλό πίεσης. 

Και εγώ ρωτάω: Σε αυτήν την προκλητικότητα πώς θα βάλετε
ένα φρένο; Έχετε σχέδιο; Έχετε σχέδιο ελληνικό; Έχετε σχέδιο
ευρωπαϊκό; Θα ζητήσετε κυρώσεις; Στο άλλο το ζήτηµα µε το
Τουρκολιβυκό Σύµφωνο κάνατε έναν µήνα, µε δικές µας πιέσεις,
να πάρετε πρωτοβουλίες. Θα πιέσετε µέσω της Ευρώπης την
τουρκική οικονοµία, κύριε Υπουργέ; Έχετε ένα κρίσιµο Υπουρ-
γείο. Θα εισηγηθείτε πράγµατα; Τι γίνεται µε την κοινή δήλωση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, ισχύει, δεν ισχύει, καταρ-
ρέει; Αν καταρρεύσει, έχουµε σχέδιο διάδοχης κατάστασης στην
κατεύθυνση της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης και του επιµερισµού
των βαρών; 

Και προφανώς, πρέπει να υπάρχει µια διαρκής εκστρατεία διε-
θνοποίησης από όλους. Και προφανώς, εµείς θα βάλουµε πλάτη,
αυτό είναι αυτονόητο, διότι δεν είµαστε ίδιοι. Διότι στα κρίσιµα
ζητήµατα εσείς σταθήκατε απέναντι και µας λοιδορούσατε, στο
προσφυγικό-µεταναστευτικό κάνατε διάφορα µπάρµπεκιου εκεί
πέρα µε χοιρινά, για να δείξετε τα ανθρωπιστικά σας συναισθή-
µατα. Και εµείς θα βοηθήσουµε, θα είµαστε δίπλα σε αυτό το
θέµα και στην αυτοδιοίκηση και στην Ευρώπη και στον κόσµο και
όπου χρειαστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε συ-
νάδελφε, έχει περάσει η ώρα. Εξάλλου, µην ξεχνάτε ότι πρώτη
η Τουρκία δεν εφήρµοσε τη δήλωση αυτή. Από το 2015 δεν την
εφαρµόζει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εντάξει, το ξέρω και το καταγγέλλω επίσηµα από το Βήµα της
Βουλής. Δίκιο έχετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βασικές διατάξεις
δεν τις εφαρµόζει η ίδια η Τουρκία, αλλά ας προχωρήσουµε λίγο.
Θα σας δώσω δύο λεπτά παραπάνω για να µιλήσετε για το νο-
µοσχέδιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εντάξει. 
Εγώ θέλω να κάνω συγκεκριµένη αναφορά και να συνεχίσω µε

τον κ. Μαµουλάκη. Κάνω µια τοποθέτηση η οποία έχει αυτά τα
πολιτικά χαρακτηριστικά.

Εγώ θα πω κάτι για το νησί σας, κύριε Πρόεδρε και µετά θα
αποχωρήσω. Δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο. 

Είχε πει η Νέα Δηµοκρατία -δεν λέω ότι είναι και δική µας
άποψη, για να µην θεωρηθεί ότι είναι κάτι τρελό- για το σχέδιο
του επιµερισµού των βαρών µε το 1%. 

Θυµάστε, κύριε Βορίδη, που ήµασταν σε ένα κανάλι και το συ-
ζητούσαµε και λέγατε τι ωραίο σχέδιο είναι αυτό; Μαζί ήµασταν,
έχω και το βίντεο. Πού ’ν’ το; Πού είναι αυτό το σχέδιο µε το 1%;
Πώς η Λέσβος, το νησί του Προεδρεύοντος, θα αποσυµφορηθεί,
αν δεν πάρω και εγώ κάποιους στη γειτονιά µου ή στο σπίτι µου
και εσείς στη γειτονιά σας και στο σπίτι σας και ο κ. Κέλλας στη
γειτονιά του και στο σπίτι του και ο κ. Μαµουλάκης και ο κ. Αρα-
χωβίτης και ο κ. Αποστόλου και όλοι; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Πήραµε! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πώς θα γίνει; Πώς γίνεται,

δηλαδή, να είναι αυτήν τη στιγµή είκοσι πέντε χιλιάδες άνθρωποι
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στη Μόρια, όταν εµείς αφήσαµε πέντε χιλιάδες και να έχει µπλο-
κάρει το σύστηµα συνολικά; Διότι µπλοκάρετε τη διαδικασία του
ασύλου, δηµιουργείτε µία νέα µικρή δοµή στο λιµάνι της Λέσβου,
οι κάτοικοι από µόνοι τους έχουν κλείσει τον δρόµο προς τη
Μόρια, χτυπούν κάποιοι κάτοικοι µη κυβερνητικές οργανώσεις,
κάποιοι άλλοι χτυπούν διεθνείς δηµοσιογράφους και σας ρωτάω
και κλείνω µε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε στο θέµα,
ήδη φορτώνει το αρµαταγωγό τώρα, θα τους πάρει όλους αυ-
τούς. Προχωρήστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πού είναι το κράτος; Πού
είναι οι κανόνες και πού είναι η συντεταγµένη πολιτεία;

Και κλείνω µε αυτό: Με ανατρίχιασε η εικόνα του κατοίκου στη
Λέσβο που είπε στην έγκυο «Τι θέλεις εσύ εδώ που είσαι έγκυος;
Δεν σε αφήσαµε εµείς έγκυο, να γυρίσεις πίσω εκεί που σε άφη-
σαν έγκυο!». Αυτή δεν είναι η δικιά µας Ελλάδα, αυτές δεν είναι
οι δικές µας αξίες. Οι δικές µας αξίες είναι οι αξίες της φιλοξε-
νίας -πού είναι η παράδοση της χώρας;- της αγάπης και της αλ-
ληλεγγύης. Να µην χάσουµε την ανθρωπιά µας, να µην χάσουµε
τις αξίες µας και να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τις διεθνείς
προκλήσεις!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Δεν είπα πολλά πράγµατα για το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,

αλλά είναι καυτή η επικαιρότητα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για ένα λεπτό ζή-
τησε τον λόγο ο κύριος Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Φαίνεται ότι εξακολουθεί να µας απασχολεί το
ζήτηµα αυτό εκτός του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα µην πάει πα-
ραπέρα αυτό, γιατί τα νούµερα δεν είναι έτσι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εύλογο.

Κοιτάξτε, κύριε Ζαχαριάδη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επιτρέψτε µου να

πω, επειδή ο Προεδρεύων δεν µπορεί να µιλάει επί του νοµοσχε-
δίου, αλλά όταν γίνονται παρεµπίπτοντα ζητήµατα µπορεί να µι-
λήσει.

Μην ξεχνάτε ότι το 2015 µόνο από τα νησιά του Αιγαίου πέρα-
σαν οκτακόσιες εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες µετανάστες και µόνο
από τη Λέσβο πεντακόσιες δεκατέσσερις χιλιάδες µετανάστες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εσείς το ξεχνάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συγκρίνετε τα

νούµερα µε το 2014, που ήταν µόνο εξήντα επτά χιλιάδες. Δεν
είναι, όµως, του παρόντος αυτό. 

Ας µπούµε τώρα στο το θέµα µας να τελειώσουµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, το θέµα µας είναι ότι εγώ αντιλαµβά-
νοµαι ότι εκ των πραγµάτων ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ υποχρεώ-
θηκε να πάρει µια θέση η οποία την πολιτικοκοινωνική βάση του
ΣΥΡΙΖΑ δεν την καλύπτει. Γιατί πάνω στο µεγάλο και µείζον και
συγκεκριµένο ζήτηµα, για το οποίο και ετίθεντο ερωτήµατα πιε-
στικά χθες στην Αίθουσα, προφανώς περιµένατε να καταλήξει ο
κ. Τσίπρας στο τι θα πει, γι’ αυτό και δεν απαντούσατε. Μάλιστα.

Τι είπε τελικώς ο κ. Τσίπρας; Γιατί το ζήτηµα τώρα, κύριε Ζαχα-
ριάδη, δεν είναι να συζητήσουµε γενικά για το µεταναστευτικό. Η
γενική συζήτηση για το µεταναστευτικό θα σας πω πως εντάσσε-
ται στα χθεσινά, στα προχθεσινά, στα σηµερινά, γιατί δεν τελεί-
ωσαν. Εντάσσεται στο ότι στην πραγµατικότητα αναµετρήθηκαν
δύο βασικές λογικές. Γι’ αυτό και ρωτάγαµε πιεστικά. 

Ποια ήταν η µία λογική; Η µία λογική είναι ότι αυτοί είναι πρό-
σφυγες, έχουν δικαιώµατα. Είτε είναι δέκα χιλιάδες είτε είναι
τριάντα χιλιάδες είτε τους εργαλειοποιεί ο Ερντογάν είτε δεν
τους εργαλειοποιεί είτε τους χρησιµοποιεί είτε όχι, εµείς πρέπει
να τους δεχτούµε, να τους διαχειριστούµε και να ζήσουµε µαζί
τους.

Αυτή ήταν δε η δική σας λογική, απερίφραστα και ξεκάθαρα,
το πρώτο εξάµηνο του 2015, που πέρασαν οι οκτακόσιες χιλιά-
δες και αποµονωθήκαµε απ’ όλη την Ευρώπη γιατί έκλεισε η Ευ-
ρώπη τα σύνορα. Ήταν περιφραστικά µάλλον, εν τοις πράγµασι,
η δική σας λογική στα τεσσεράµισι χρόνια. Γιατί πέρασαν όλοι.
Η λογική σας ήταν η αποσυµφόρηση των νησιών, άρα η προ-
ώθησή τους στο εσωτερικό, στην ενδοχώρα, άρα ποτέ επι-
στροφή. Και σε τεσσεράµισι χρόνια έγιναν χίλιες οκτακόσιες
πενήντα επαναπροωθήσεις, όλες οικειοθελείς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Πεντέµισι χιλιάδες είχε η Μόρια. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε. Τώρα, λοιπόν, υπήρξε µια άλλη λογική.
Ποια ήταν; Όχι! Κλείνουµε τα σύνορα. Υπερασπιζόµαστε τα σύ-
νορα. Δεν περιοριζόµαστε, κύριε Ζαχαριάδη, σε µια καταγραφή.
Γιατί ναι, σύνορα, λέτε εσείς, υπήρχαν, αλλά υπό την έννοια ότι
γινόταν µια καταγραφή. Όχι µε αυτήν την έννοια «κλείνουµε τα
σύνορα». Κλείνουν τα σύνορα υπό την έννοια ότι δεν παίρνουµε
αιτήσεις ασύλου. Έτσι κλείνουµε τα σύνορα. Και δεν καταγρά-
φουµε, γιατί τους γυρνάµε χωρίς καταγραφή. Αυτή είναι µια
άλλη λογική. 

Καταλαβαίνω ότι εξαναγκαστήκατε, εκ των πραγµάτων, να µε-
ταβάλλετε θεαµατικά την άποψή σας, µια νέα κωλοτούµπα. Εγώ
θα πω ευτυχώς που την κάνατε, µπράβο σας, γιατί προσχωρείτε
στην ορθή θέση για τη διαχείριση του προβλήµατος, αλλά όχι να
µας βγαίνετε κι από πάνω. Ελάτε στην ορθή θέση. Όλα τα υπό-
λοιπα που λέτε, Σύνοδος Κορυφής, διεθνοποίηση, που ούτως ή
άλλως έχει γίνει, Συµβούλιο Αρχηγών, απτά αποτελέσµατά από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι δροµολογηµένα, θα γίνουν.

Δεκτή η συµβολή σας, αλλά θα προσέρχεστε σ’ αυτήν τη συ-
ζήτηση µε πλήρη συναίσθηση του τι έχετε κάνει εσείς, δηλαδή
την πολιτική των διάτρητων και ανοικτών συνόρων και του «αφή-
στε τους όλους να φύγουν, γιατί δεν θέλουν να έρθουν στην Ελ-
λάδα, η Ελλάδα είναι διαµετακοµιστικό κέντρο, θα περάσουν
όλοι» και αυτού που κάνουµε εµείς, που είναι ότι φυλάµε τα σύ-
νορα. Προστατεύουµε τα σύνορα και αποκτάµε γεωπολιτικό
ρόλο, που είναι ο ρόλος του φρουρού και του φύλακα των συνό-
ρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτά κάνατε εσείς, αυτά κάνουµε εµείς. Δεν είναι τα ίδια! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο,
επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κατ’ αρχάς, όσον
αφορά στον κ. Ζαχαριάδη, δεν συντρέχει περίπτωση του άρθρου
68 του Κανονισµού για να είναι κάτι προσωπικό που σας έθιξε. 

Όσον αφορά στον κ. Αποστόλου, απ’ ό,τι βλέπω εδώ, οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχετε κάνει πολλές παρεµβάσεις στο
θέµα αυτό από χθες. Εν πάση περιπτώσει, όµως, για την ισότητα
των όπλων, έχετε ένα λεπτό, κύριε Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Για την ισότητα και ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, οφείλω να δώσω µια απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ να
σταµατήσει αυτό. Έχει εξαντληθεί το θέµα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν έχει εξαντληθεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι και ένα πα-

ρεµπίπτον θέµα γιατί µπορεί να µιλάει ο καθένας εδώ. 
Ορίστε, κύριε Αποστόλου, µόνο για ένα λεπτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Βορίδη, εµείς ποτέ µέχρι

σήµερα δεν έχουµε µετανιώσει γι’ αυτά που κάναµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εννοείται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και βέβαια, την περίοδο που ανα-

φέρατε εµείς διαχειριστήκαµε πρόσφυγες. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτοί που πέρασαν ήταν πρόσφυγες; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

ας ολοκληρώσει ο κ. Αποστόλου. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Η εισροή των προσφύγων ήταν

κάτι το ιδιαίτερο το οποίο και το αντιµετωπίσαµε κατά τέτοιο
τρόπο που θα σας έλεγα ότι η παγκόσµια κοινή γνώµη έχει ως

10794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σηµείο αναφοράς τη δική µας συµπεριφορά απέναντι σε ανθρώ-
πους που τους κυνηγούσαν, κινδύνευε η ζωή τους. 

Από ’κει και πέρα, εσείς δεν έχετε αντιληφθεί το εξής. Τώρα
έχουν αλλάξει τα πράγµατα, διότι έχουµε γεωπολιτικό πλέον
πρόβληµα εξαιτίας της συµπεριφοράς της Τουρκίας. Είναι άλλο
το ένα θέµα, άλλο το άλλο. Άρα, και από αυτήν την άποψη, λοι-
πόν, αυτό που σας λέµε είναι ότι έπρεπε και πρέπει όλες τις δυ-
νατότητες που έχει η χώρα να τις χρησιµοποιήσει, όχι να
αρέσκεται σε µια επικοινωνιακή διαχείριση. Όπως και η χθεσινή
επίσκεψη ουσιαστικά επικοινωνιακό χαρακτήρα είχε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό που γίνεται στα σύνορα σας φαίνεται επι-
κοινωνιακό εσάς; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το διαχειρίζεστε επικοινωνιακά
και µόνον! Όταν επιµένουµε εδώ και τόσο καιρό…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτή η προσπάθεια που κάνει η Ελληνική Αστυ-
νοµία, ο Ελληνικός Στρατός και το Λιµενικό Σώµα σας φαίνεται
επικοινωνιακό; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αναφέρθηκα στη χθεσινή επί-
σκεψή. Αυτόν τον στόχο είχε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το ότι ήρθε η ηγεσία της Ευρώπης να δει τα ελ-
ληνικά σύνορα ήταν επικοινωνιακό; Μια χαρά. Συγχαρητήρια! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ενώ αυτήν την ώρα ξέρετε ότι
έχετε ένα εργαλείο να πιέσετε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να στα-
µατήσει τις δηλώσεις και να κάνει πράξη ουσιαστικά τη συµφω-
νία που εµείς έχουµε υπογράψει, δεν το κάνετε. Γιατί; Μήπως
δυσαρεστήσετε κάποιους δικούς σας; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κατρίνη,

δεν γίνεται. Έχει λήξει το θέµα τώρα. Έχετε κάνει κατ’ επανά-
ληψη συζητήσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βορίδης
σηκώνεται και µιλάει µόνος του δύο λεπτά. Εγώ ζήτησα τον λόγο
από την Έδρα. Να κάνω κι εγώ το ίδιο; Έχω πιο δυνατή φωνή
από τον κ. Βορίδη. Εγώ σέβοµαι την Έδρα. Ο κ. Βορίδης δεν τη
σέβεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κοιτάξτε. Εδώ δεν
έχει προσβληθεί κάποιος. Κρίσεις γίνονται. Απ’ ό,τι βλέπω εδώ,
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχετε µιλήσει κατ’ επανάληψη
χθες πάνω στο θέµα.

Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σίγουρο ότι µια τέτοια ει-

κόνα κοκοροµαχίας για ένα σηµαντικό εθνικό θέµα που απασχο-
λεί την Ελλάδα δεν τιµά ούτε το Κοινοβούλιο, αλλά δεν είναι
αρεστό σίγουρα ούτε στην Ελλάδα ούτε στους Έλληνες.

Τώρα χρειαζόµαστε ένα άλλο κλίµα, ένα κλίµα σύµπνοιας,
συµµαχίας, οµόνοιας, να πάµε όλοι µαζί, γιατί οι µέρες είναι δύ-
σκολες. Η πατρίδα µας περνάει πολύ δύσκολες ώρες. Δέχεται
επίθεση από την Τουρκία µε σκοπό την αποδόµηση της εθνικής
της κυριαρχίας. Η ανθρώπινη εκµετάλλευση στο µεγαλείο της
από την πλευρά της τουρκικής κυβέρνησης, που χρησιµοποιεί
αθώους ανθρώπους για πολιτικούς σκοπούς. 

Είναι πατριωτικό καθήκον µας, όχι να µαλώνουµε µέσα στην
Αίθουσα, αλλά να προασπίσουµε τα σύνορά µας, να είµαστε
δίπλα στα ένστολα παιδιά µας, που δίνουν έναν τιτάνιο αγώνα
και στον Έβρο και στο ανατολικό Αιγαίο για την εθνική µας κυ-
ριαρχία. Είναι ώρα όλοι µας, πέρα από µικροπολιτικά και καιρο-
σκοπικά οφέλη, να αναλάβουµε τις ευθύνες µας. Είναι η ώρα,
επιτέλους, η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε πράξεις κι όχι µε λόγια, να
αναλάβει τη µεγάλη της ευθύνη.

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο που συζητάµε, θα ήθελα να πω ότι
ο τοµέας πρωτογενούς παραγωγής στη χώρας µας χαρακτηρί-
ζεται από χαµηλή παραγωγικότητα και δυσκολία των ελληνικών
αγροτικών προϊόντων να εισέλθουν στις ξένες αγορές. Οι παρά-
γοντες είναι πολλοί, όπως οι µικρές και κατακερµατισµένες γε-
ωργικές εκµεταλλεύσεις και η απροθυµία των Ελλήνων αγροτών
να συνεργαστούν επιτυγχάνοντας αύξηση της παραγωγής και
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας.

Η αγροτική οικονοµία, αν και έχει τεράστιες δυνατότητες συµ-
βολής στην ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, ελάχιστη ση-
µασία της έχει δοθεί από την πολιτεία. Απουσιάζει µια
οργανωµένη πολιτική και στρατηγική κι ένα ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα αγροτικής ανασυγκρότησης σ’ όλα τα στάδια, από την
παραγωγή µέχρι την πώληση των προϊόντων.  

Η πολιτεία οφείλει να αφουγκραστεί τους αγρότες που δίνουν
καθηµερινά τη µάχη της επιβίωσης. Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί
που ξεκίνησαν φιλόδοξα πριν από χρόνια, αλλά αφέθηκαν στην
τύχη τους και παρήκµασαν, θα µπορούσαν να αποτελέσουν έναν
µοχλό εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης του αγροτικού τοµέα,
εφόσον λειτουργήσουν µε καλή οργάνωση.

Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να αποκτήσουν µια νέα µορφή,
χωρίς να γίνονται όχηµα πολιτικών επιδιώξεων. Μια στοχευµένη
στρατηγική θα ήταν η παροχή οικονοµικών κινήτρων για συµµε-
τοχή σε συνεταιριστικά σχήµατα, προγράµµατα επιµόρφωσης
των εµπλεκόµενων µερών (αγροτών, εµπόρων αγροτικών προ-
ϊόντων κ.α.).

Απαραίτητη είναι η ανάπτυξη κουλτούρας συνεργατικότητας,
η χρήση νέων τεχνολογιών, η αλληλεπίδραση και η επικοινωνία
των συνεταιρισµών της χώρας µεταξύ τους, ο παραδειγµατισµός
από επιτυχηµένες επιχειρηµατικές προσπάθειες. Κυρίως οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί, όπως και το αγροτικό προϊόν, πρέπει
να γίνουν ανταγωνιστικά.

Το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση, αντί να δίνει ουσια-
στικές λύσεις σε προβλήµατα και παθογένειες, είναι καθαρά
διεκπεραιωτικό. Ο ισχύων ν.4384/2016 της προηγούµενης κυβέρ-
νησης εισήγαγε µια σειρά από διατάξεις που περιορίζουν την αυ-
τονοµία και την ανεξαρτησία των συνεταιρισµών, ρυθµίζοντας
θέµατα που θα έπρεπε να ορίζονται από το καταστατικό του κάθε
συνεταιρισµού.

Ενώ ο σηµερινός Υπουργός υποστήριξε ότι το καθεστώς λει-
τουργίας των συνεταιρισµών πρέπει να διέπεται από την αρχή
της ελευθερίας, οι διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου µάλλον
δεν συνάδουν µε τα λεγόµενά του. Με πρόσχηµα την προώθηση
της χρηµατοδότησης των συνεταιρισµών από ιδιώτες, η Κυβέρ-
νηση φαίνεται να επιχειρεί να περάσει ο έλεγχός τους σε ιδιώτες
επενδυτές χωρίς κριτήρια, χωρίς επωφελή σύµπραξη.

Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 6 παράγραφος 3 του νοµοσχε-
δίου εισάγεται διάταξη που προκαλεί αντιδράσεις, καθώς µε το
ποσοστό του 35%, που ορίζεται για τη συµµετοχή ιδιώτη επεν-
δυτή και µε το οποίο θα συµµετάσχει στις συνολικές ψήφους, ο
ιδιώτης θα είναι στην ουσία σε θέση να ελέγξει τη λήψη αποφά-
σεων, ικανοποιώντας τις επιδιώξεις του.

Φαίνεται ότι µε την πολιτική της Κυβέρνησης, αντί οι συνεται-
ρισµοί να µετατραπούν σε εργαλεία ανάπτυξης προς όφελος των
παραγωγών και της αγροτικής οικονοµίας, θα οδηγηθούν στην
αλλοτρίωση και την εξαφάνιση του κοινωνικού τους χαρακτήρα.
Δεν διασφαλίζονται ούτε η αντιπροσωπευτικότητα στη λήψη των
αποφάσεων, ούτε η ισότιµη εκπροσώπηση των παραγωγών.

Επίσης, υπάρχουν πολλοί αδρανείς συνεταιρισµοί, οι οποίοι
διαθέτουν ακίνητη περιουσία και υποδοµές, όπως και στον νοµό
µου, τον Νοµό Κιλκίς. Στο παρόν σχέδιο νόµου δεν προβλέπεται
κάτι για την αξιοποίησή τους. Θα ήταν σωστό, βάζοντας ένα χρο-
νικό περιθώριο πληρωµής εισφορών, τέτοιοι συνεταιρισµοί µε
µεγάλα περιουσιακά στοιχεία να µπορούν να προχωρήσουν στην
αναβίωσή τους πληρώνοντας το κεφάλαιο και τα τρέχοντα, χωρίς
τις προσαυξήσεις.

Πουθενά, επίσης, στο νοµοσχέδιο δεν τίθεται ένα πλαίσιο συ-
νεργασίας των συνεταιρισµών µε τους αγοραστές, εµπόρους και
µεταποιητές των αγροτικών προϊόντων. Δεν δίνονται φορολογικά
κίνητρα και ελαφρύνσεις, ώστε να αυξηθεί η συµµετοχή των
αγροτών σε συνεταιριστικά σχήµατα.

Το Κίνηµα Αλλαγής είχε καταθέσει τροπολογία µε συγκεκρι-
µένα µέτρα για τη στήριξη των αγροτών. Ιδιαίτερα για την ενί-
σχυση του θεσµού των συνεταιρισµών πρότεινε για τους
επαγγελµατίες αγρότες που παραδίδουν τα προϊόντα τους σε
οµάδες παραγωγών και αγροτικούς συνεταιρισµούς των οποίων
είναι µέλη, τα έσοδα από αυτές τις παραδόσεις να λογίζονται µει-
ωµένα κατά 35% επί του φορολογητέου εισοδήµατος.

Επίσης, για τους αγρότες του ειδικού καθεστώτος του ΦΠΑ
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του άρθρου 41 του ν.2859/2000 που παραδίδουν τα αγροτικά
τους προϊόντα σε οµάδες παραγωγών και αγροτικούς συνεται-
ρισµούς των οποίων είναι µέλη να τους επιστρέφεται επιπλέον
ποσοστό 5% του αναλογούντος ΦΠΑ.

Τέλος, ο πρωτογενής τοµέας στην Ελλάδα βρίσκεται σε δυ-
σµενή θέση. Οι συνεργασίες είναι καθοριστικές για την επίτευξη
ανάκαµψης. Θα πρέπει, λοιπόν, να αναζητηθούν νέα επιτυχηµένα
συνεταιριστικά µοντέλα και να δοθούν κίνητρα για την ενδυνά-
µωση του θεσµού. Η απουσία αυτού του πνεύµατος από το
παρόν νοµοσχέδιο καταδεικνύει την έλλειψη ενδιαφέροντος και
κουλτούρας του συνεταιρίζεσθαι από την παράταξή σας, κύριοι
της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Δάφνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μπογδάνος λείπει. Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Μπαρ-
τζώκας στη θέση του κ. Φόρτωµα µε τον οποίον έκανε αλλαγή.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, πριν τοποθετηθώ επί του σηµερινού

νοµοσχεδίου, θέλω να συγχαρώ την Κυβέρνηση και τον Κυριάκο
Μητσοτάκη προσωπικά για τη θέση και τη στάση της χώρας απέ-
ναντι στην ξεκάθαρη και απροκάλυπτη απειλή που βιώνουµε.
Πρόκειται για µια θέση και µια στάση που βάζει όρια στον άκρατο
παραλογισµό και τη µισαλλοδοξία, όπως φαίνεται ενός νέου τυ-
ράννου. Πρέπει να καταλάβουµε ότι η εκµετάλλευση της ανθρω-
πιάς είναι απανθρωπιά. Η εκµετάλλευση της ανθρώπινης
ανάγκης είναι έγκληµα.

Διαφωνείτε κάπου, κύριοι, σ’ αυτό;
Έχουµε απέναντι µας αυτές τις µέρες έναν νέο τύραννο ο

οποίος διαπράττει έγκληµα, ο όποιος φέρεται σε δυστυχισµέ-
νους ανθρώπους µε απάνθρωπο τρόπο. Εµείς αυτό που κάνουµε
είναι το αυτονόητο. Φρουρούµε τα σύνορά µας και βάζουµε
τέλος σ’ αυτήν την απανθρωπιά. Εάν κάπου διαφωνείτε, να µας
το πείτε.

Στο έγκληµα αυτό, λοιπόν, αντιστεκόµαστε και καλούµε όλους
να αφυπνιστούν. Εµείς απλά θέλουµε να σταµατήσουµε αυτό
που κάνει ένας εγκληµατίας απέναντι. Δεν θα γίνουµε συνεργά-
τες του Ερντογάν. Δεν θα γίνουµε συνεργάτες αυτών που εκµε-
ταλλεύονται την ανθρώπινη δυστυχία. Αυτή είναι µια γραµµή
πατριωτική και µια γραµµή λογικής.

Η σκέψη µας είναι στα Σώµατα Ασφαλείας και στις Ένοπλες
Δυνάµεις που δίνουν µάχη για τη διαφύλαξη των συνόρων µας.
Αν θέλετε, πείτε σ’ αυτούς τους ανθρώπους που αυτές τις µέρες
παλεύουν ότι είναι επικοινωνιακό όλο αυτό. Τολµάτε να τους το
πείτε;

Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει σύνορα -τα σύνορα αυτά είναι ευρω-
παϊκά- και θα τα υπερασπίσει µε κάθε τρόπο απέναντι σε κάθε
έναν που πάει να τα παραβιάσει.

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο.
Πρόσφατα επισκέφτηκα την αγροτική έκθεση που διεξάγεται

κάθε χρόνο στο Βερολίνο. Είχα την ευκαιρία, υπό τη βουλευτική
ιδιότητά µου, να αντιληφθώ τι σηµαίνει ελληνικό συγκριτικό πλε-
ονέκτηµα, τι σηµαίνει δυναµική του πρωτογενούς τοµέα και τι
σηµαίνει δυναµική των ελληνικών συνεταιρισµών.

Συζητώντας µε τους εκπροσώπους των συνεταιρισµών της
Ηµαθίας αλλά και άλλων νοµών, παρακολουθώντας τις διαδικα-
σίες προβολής, αποκόµισα τα εξής συµπεράσµατα:

Πρώτον, ότι οι συνεταιρισµοί είναι αυτοί που καθορίζουν τις
ροές των αγροτικών προϊόντων διεθνώς. Η ισχύς εν τη ενώσει.

Δεύτερον, ότι υπάρχουν τεράστια περιθώρια αγροτικής και
κτηνοτροφικής ανάπτυξης στη χώρα µας.

Τρίτον, ότι η αγροτική και κτηνοτροφική ανάπτυξη δεν προκύ-

πτει νοµοτελειακά, αλλά απαιτείται κεντρικός σχεδιασµός προ-
κειµένου να µετατραπούν τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα σε
µοχλούς ανάπτυξης.

Για το πρώτο και το δεύτερο έχουν γίνει µελέτες επί µελετών
και αναλύσεις επί αναλύσεων σε βαθµό που πλέον τα συµπερά-
σµατα αυτά θεωρούνται αξίωµα, οπότε δεν χρειάζεται καµµία
επέκταση. Άρα το µείζον ζήτηµα εστιάζει στον κρατικό σχεδια-
σµό της πρωτογενούς παραγωγής, ο οποίος οφείλει να στοχεύει
µόνο σε ένα ζητούµενο: στην αύξηση και στη βελτίωση της ποι-
ότητας της εθνικής παραγωγής. Και αυτό µπορεί να γίνει µόνο
µέσω συνεργατικών σχηµάτων.

Το νοµοσχέδιο για τους αγροτικούς συνεταιρισµού, που συ-
ζητάµε αυτές τις µέρες, το περιµέναµε µε ανυποµονησία όχι
µόνο οι Βουλευτές που καταγόµαστε από αγροτικές περιφέ-
ρειες, αλλά και το σύνολο των Βουλευτών. Παρέχεται πλέον
στους αγροτικούς συνεταιρισµούς ένα νοµοθετικό εργαλείο που
τους απεγκλωβίζει από την υπερβολική κρατική παρέµβαση και
µε τρόπο σύγχρονο τους επιτρέπει να αποκτήσουν τον πρωτα-
γωνιστικό ρόλο, που ούτως ή άλλως έπρεπε να έχουν στην ανα-
διάρθρωση του παραγωγικού µοντέλου. 

Εδώ θέλω να σταθώ και να αναδείξω τα επιµέρους χαρακτη-
ριστικά του νοµοσχεδίου, ούτως ή άλλως το γενικό πλαίσιο έχει
αναλυθεί και από τους συναδέλφους. Κατά πρώτον, θεωρώ θε-
τικό ότι απλοποιείται η διαδικασία ίδρυσης ενός συνεταιρισµού.
Αυτό όχι µόνο επιταχύνει τις διαδικασίες, αλλά αποφορτίζει και
τους συνεταιριστές από περιττά έξοδα. Αυτή η ρύθµιση ήταν κάτι
το οποίο χρειαζόταν. 

Επίσης, επικροτώ το ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς. Αν θέ-
λουµε τους παραγωγούς να προχωρήσουν σε συνεταιριστικά
σχήµατα, οφείλουµε να τους δώσουµε κίνητρα και ουσιαστικές
φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Στη σωστή κατεύθυνση κινείται και η πρόβλεψη για τη σύ-
σταση Εθνικής Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών. Απαιτείται
ένας εθνικός συνοµιλητής, που θα ενώσει τον συνεταιριστικό
χώρο και θα εκπροσωπεί αδιαίρετα τα συµφέροντά τους. Την έλ-
λειψη αυτή άλλωστε, συχνά την αναφέρουν σε όλους µας -και
σε µένα προσωπικά- εκπρόσωποι συνεταιρισµών της Ηµαθίας και
άλλων νοµών.

Για το ζήτηµα της εισόδου των επενδυτών σε ποσοστό 35%
στο συνεταιριστικό σχήµα και δυνατότητα ψήφου υπήρξαν πολ-
λές αντιδράσεις κατά το στάδιο επεξεργασίας του νοµοσχεδίου
στην επιτροπή. Η δική µου άποψη είναι ότι κοιτάµε το δέντρο και
χάνουµε το δάσος. Ποια είναι η ουσία; Η ουσία είναι ότι ο ιδιώτης
επενδυτής ούτως ή άλλως προβλεπόταν ότι µπορεί να συµµετέ-
χει σε ένα συνεταιριστικό σχήµα και από τον προηγούµενο νόµο.
Ωστόσο, αυτή η δυνατότητα εξαντλήθηκε στην πρόβλεψη, γιατί
κανένας επενδυτής δεν θα εισερχόταν σε ένα συνεργατικό
σχήµα, φέρνοντας µόνο τα χρήµατα, την τεχνογνωσία του, αλλά
χωρίς δυνατότητα συµµετοχής στη λήψη αποφάσεων, όπως είναι
λογικό και όπως και έγινε. 

Με το νέο νοµοσχέδιο, λοιπόν, διαµορφώνεται ένα πεδίο να ει-
σέλθει επενδυτής στο συνεταιριστικό σχήµα, µόνο αν η ισχυρή
και αυξηµένη πλειοψηφία της γενικής συνέλευσης του συνεται-
ρισµού το αποφασίσει και ταυτόχρονα καλύπτουµε και τους
επενδυτές, επιτρέποντάς τους να συµµετέχουν στις αποφάσεις.
Αυτή είναι µια ισορροπηµένη κατάσταση και δεν καταλαβαίνω
πραγµατικά γιατί υπήρξε τέτοια αντίδραση.

Επιθυµώ, επίσης, να θίξω εκ νέου υπό τη µορφή πρότασης το
ζήτηµα της απλοποίησης που ανέφερα στα αρχικά σηµεία της
οµιλίας µου. Πριν λίγες ηµέρες άνοιξε η ηλεκτρονική πλατφόρµα,
µε την οποία κάθε ενδιαφερόµενος δύναται πλέον, χωρίς να επι-
σκεφτεί αυτοπρόσωπα καµµία δηµόσια υπηρεσία, να συστήσει
την επιχείρησή του. Πρόκειται για µια διαδικασία που ανταποκρί-
νεται σε πάγιο αίτηµα του επιχειρηµατικού κόσµου. Θεωρώ, λοι-
πόν, ότι πρέπει να ενταχθεί εντός της διαδικασίας και η
ηλεκτρονική έναρξη συνεταιρισµών και σύντοµα να υπάρξει νο-
µοθετική πρόβλεψη και γι’ αυτό το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να κάνω κάποιες παρατηρήσεις
που αφορούν συνολικά στον πρωτογενή τοµέα. Το παρόν νοµο-
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σχέδιο είναι σηµαντικό γιατί ανταποκρίνεται µε τρόπο φρέσκο
και σύγχρονο στο αίτηµα για αναδιοργάνωση των αγροτικών συ-
νεταιρισµών, πλην όµως συνιστά µόνο ένα κοµµάτι στο µεγάλο
παζλ που λέγεται αναδιοργάνωση του πρωτογενούς τοµέα. Χρει-
άζονται τολµηρές και γενναίες µεταρρυθµίσεις, τις οποίες ο
αγροτικός κόσµος περιµένει από αυτήν την Κυβέρνηση. 

Κατ’ αρχάς, χρειάζεται η επιτάχυνση της αλλαγής του κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ, ο οποίος συνεχώς αποδεικνύει ότι δεν µπορεί
να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις. Ενώ οι ασφαλισµένοι
αγωνιούν να ανταποκριθούν στις ασφαλιστικές τους υποχρεώ-
σεις, εξακολουθούν και υπάρχουν περιπτώσεις που λόγω των
απαρχαιωµένων ρυθµίσεων του κανονισµού, οι αγρότες δεν απο-
ζηµιώνονται όχι απλώς µε τρόπο δίκαιο, αλλά δεν αποζηµιώνον-
ται καθόλου. 

Για παράδειγµα την προηγούµενη χρονιά στην Ηµαθία, µικρή
µερίδα καλλιεργητών ακτινιδίων, που επλήγησαν από τον παγετό
του προηγούµενου έτους είδαν τις σοδιές τους και τους κόπους
τους να πηγαίνουν χαµένοι και παρ’ όλα αυτά δεν έλαβαν καµµία
αποζηµίωση, διότι οι ρυθµίσεις του κανονισµού του ΕΛΓΑ δια-
χρονικά -και εδώ και πολλά χρόνια- προβλέπουν ότι οι ανταπο-
κριτές εκτιµούν τη ζηµιά όταν υπάρχει καρποφορία και όχι
νωρίτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή προφανώς θα υπάρχουν πολλές τέτοιες περιπτώσεις

ανά την Ελλάδα, πιστεύω ότι το Υπουργείο πρέπει να δει θετικά
το ενδεχόµενο µέχρι να αλλάξει ο κανονισµός να συµψηφίζονται
έστω οι οφειλές της τρέχουσας χρονιάς µε επικείµενες αποζη-
µιώσεις που πρόκειται να λάβουν οι καλλιεργητές. Είναι κάτι που
θα δώσει ανάσα στους αγρότες και είναι διαχρονικό αίτηµά τους.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι οφείλουµε να κάνουµε αποφασι-
στικές κινήσεις, όσον αφορά τον πρωτογενή µας τοµέα. Αγροτιά
και κτηνοτροφία υπήρξαν πάντα ο βασικός πυλώνας της οικονο-
µίας µας και γι’ αυτό πρέπει να εγκύψουµε πάνω τους µε σοβα-
ρότητα, όραµα και σχέδιο. 

Έχω βαθιά πεποίθηση ότι ο σηµερινός Υπουργός, αλλά και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης θέλουν και µπορούν να φέρουν καλύτερες
µέρες για τον Έλληνα αγρότη και κτηνοτρόφο. Το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι µόνο η αρχή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλώ τον κ. Ψυ-
χογιό από τον ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται µετά ο κ. Ανδριανός στη
θέση του κ. Μπογδάνου, σύµφωνα µε την αλλαγή που έγινε στον
κατάλογο.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ

να ξεκινήσω από το προσφυγικό-µεταναστευτικό και να ρωτήσω
τον κ. Βορίδη αν όλες αυτές οι αιτήσεις των διεθνών οργανισµών
για αποσυµφόρηση των νησιών όλους αυτούς τους µήνες τον
αγγίζουν. Δηλαδή, το γεγονός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ εφάρµοσε µια πολι-
τική για τις ευάλωτες οµάδες στην ενδοχώρα και έτσι υπήρξε µια
διαχείριση του προσφυγικού-µεταναστευτικού, όπως και µετεγ-
καταστάσεις στην Ευρώπη, καθώς είκοσι δύο χιλιάδες άνθρωποι
πήγαν µε το πρόγραµµα «RELOCATION», αλλά και οικογενειακές
επανενώσεις µε ασυνόδευτους ανήλικους, όλα αυτά δεν σας
απασχολούν; Δηλαδή, αυτά είναι προβλήµατα του ΣΥΡΙΖΑ; Δεν
είναι ευρωπαϊκή πολιτική, η οποία έδωσε και στην Ελλάδα µια
αξιόπιστη εικόνα στο εξωτερικό;

Είχαµε χθες την επίσκεψη των Ευρωπαίων αξιωµατούχων και
καλώς θα πω εγώ. Τι είπε η κ. Φον Ντερ Λάιεν; «Στήριξη της
χώρας µε χρηµατοδότηση», δηλαδή, µια ασπίδα προστασίας της
Ευρώπης, για να αποθηκευτεί το ζήτηµα στην Ελλάδα, για να µην
πάρει τις ευθύνες που έχει η Ευρώπη και στο κοµµάτι της δια-
χείρισης προσφυγικού, αλλά και στις αιτίες που το γενούν. Είπε
ο κ. Σασόλι, όµως, του Ευρωκοινοβουλίου, ότι πρέπει να υπάρχει
µια κοινή πολιτική για το µεταναστευτικό-προσφυγικό και να
υπάρξουν κυρώσεις στην Τουρκία. Δεν άκουσα τον κ. Μητσοτάκη

να πει κάτι τέτοιο. Το είπε ο κ. Σασόλι, ο οποίος έχει κατακρίνει
και τις πολιτικές αποτροπής στα νησιά και ο Πρωθυπουργός της
χώρας δεν είπε τίποτα γι’ αυτό. Είπε µόνο για την προστασία των
συνόρων, η οποία προβλέπεται σωστά από το άρθρο 78 παρά-
γραφος 3 και καλώς ενεργοποιήθηκε η συνθήκη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όµως το ίδιο άρθρο ενεργοποιήθηκε το 2015 για να
υπάρξουν άµεσες µετεγκαταστάσεις πληθυσµού αναλογικά στην
Ευρώπη. Γιατί δεν το ενεργοποιείτε και γι’ αυτό;

Και, ναι, να ζητήσουµε αλληλεγγύη από την Ευρώπη, όµως
στην πράξη µε κοινές πολιτικές για το άσυλο, µε διεύρυνση των
προγραµµάτων στήριξης, µε ανοιχτές δοµές, µε προγράµµατα
ένταξης και µε υποδοµές, οι οποίες θα αντιµετωπίζουν µακρο-
πρόθεσµα ένα ζήτηµα, όχι µόνο τώρα. 

Εδώ, βέβαια, στην Ελλάδα δεν µπορούµε να κάνουµε αλλη-
λεγγύη στα νησιά µε τους δήµους µας. Η απόφαση της ΚΕΔΕ
λέει ότι πρέπει να γίνει ισοµερής κατανοµή σε όλη την επικράτεια
και εσείς σφυρίζετε αδιάφορα, επειδή οι περισσότεροι δήµαρχοί
σας δεν δέχονται κόσµο στις περιοχές τους.

Αναστολή αιτηµάτων ασύλου: Είστε δικηγόρος και υπερθεµα-
τίζετε αυτήν την απόφαση, η οποία καταγγέλθηκε από την
Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ, δεν προβλέπεται από καµµία εθνική,
ευρωπαϊκή και διεθνή διάταξη…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, διαφωνείτε µε τον Πρόεδρό σας!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ο Πρόεδρός µας ήταν σαφής χθες.
Είπε ότι σε αυτό είµαστε απέναντι. Είπε ότι στην αναστολή των
αιτηµάτων ασύλου, είµαστε απέναντι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σε ποιο είστε απέναντι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αυτό είπε ο Πρόεδρός µας. Μη δια-
στρεβλώνετε αυτά που είπε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, ανοιχτά σύνορα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Όχι, αφήστε να ολοκληρώσω! Αφήστε
τις εντυπώσεις, κύριε Βορίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ.
Μην κάνουµε αναλύσεις προσωπικές. Υπάρχει και αντίθετη από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου όταν έχουµε στάθµιση αγα-
θών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ακούστε και για την απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι αυτός
ο ρόλος σας!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ακούστε λοιπόν, και για την απόφαση
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, την οποία εργαλειοποιείτε.

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ µη δια-

κόπτετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Δεν είναι δυνατόν µε βάση την από-

φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου να δικαιολογηθούν…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μην ταράζεστε!

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, διακόπτουν…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο κ. Μπάρκας ανησυχεί για τις διακοπές. Εσείς
δεν έχετε διακόψει ποτέ, έτσι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα µπορούµε να µι-
λήσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, αφή-
στε να τελειώσει ο κ. Ψυχογιός, εξάλλου έχει µελετήσει τα θέ-
µατα. Μπορεί να διαφωνεί κανείς, αλλά αφήστε τον να τελειώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αφήστε µε να τελειώσω και να φτάσω
εκεί που θέλω.

Η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου λέει -και µην την αξιοποιείτε και την εργαλειοπείτε-
ότι τα κράτη δεσµεύονται ρητώς από την αρχή της µη επαναπρο-
ώθησης ανθρώπων που περνούν στο έδαφός τους. Και επιπλέον
λέει ότι δεν µπορούν να δικαιολογηθούν σε καµµία περίπτωση
ακόµα και σε έκτακτες συνθήκες, όπως είναι αυτή που βιώνουµε,
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προσφυγή σε πρακτικές εκτός της Συνθήκης της Γενεύης. Αυτό
που κάνετε είναι αδικαιολόγητο και νοµικά, αλλά εκθέτει και τη
χώρα διεθνώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,
προχωρήστε στο νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Πάµε τώρα και στο τελευταίο.
Η ενεργοποίηση, λοιπόν, και η κινητοποίηση της εντεταλµένης

πολιτείας των εισαγγελέων, των αστυνοµικών και των λιµενικών
κυρίως στα νησιά, αλλά και αλλού για έκνοµες ενέργειες και επι-
θέσεις που παρατηρούνται το τελευταίο διάστηµα πρέπει να µας
απασχολεί όλους. 

«Αγανακτισµένοι πολίτες», οµάδες που λειτουργούν σαν τάγ-
µατα εφόδου, ακροδεξιοί φύλακες πρέπει να τύχουν εκείνης της
αντιµετώπισης που προβλέπει ο νόµος χωρίς εκπτώσεις, διότι ξέ-
ρετε, κύριε Υπουργέ, δεν θα είναι θύµα µόνο οι ευάλωτοι ή οι ερ-
γαζόµενοι των ΜΚΟ ή οι φωτορεπόρτερ ή οι αυτοδιοικητικοί ή οι
άνθρωποι οι οποίοι έχουν µια άλλη αντίληψη, θα είµαστε στο
τέλος και όλοι εµείς σαν συγκροτηµένη πολιτεία. Αν σας αρέ-
σουν αυτά και τα υποστηρίζετε, πείτε το δηµόσια.

Προχωράµε στο νοµοσχέδιο. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο προβλέπει ότι οι συνεταιρισµοί από ενώσεις προσώπων γί-
νονται ενώσεις κεφαλαίων. Παραβιάζει πολλές από τις επτά συ-
νεταιριστικές αρχές, όπως αυτή της αυτονοµίας, της
ανεξαρτησίας και της περιουσίας που λέει ότι ανήκει στις γενεές
και όχι ως στους µετόχους µέλη και πολλοί από αυτούς έχουν
δουλέψει δεκαετίες για αυτές τις περιουσίες. Και βέβαια τα προ-
βλήµατα που δηµιούργησε ο δικοµµατισµός στη λειτουργία των
συνεταιρισµών είναι πασίγνωστα µε προκλητικότερη αυτή την
πώληση, το ξεπούληµα στην ουσία, της Αγροτικής Τράπεζας
στην Πειραιώς.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δεν εξυπηρετεί τους υγιείς συνεταιρι-
σµούς, αλλά ούτε και αυτούς που είναι σε λύση και εκκαθάριση.
Για ποιους, λοιπόν, γίνεται; Γίνεται για αυτούς που έχουν ήδη
συµφωνήσει µε ιδιώτες για την εκµετάλλευση της περιουσίας και
του brand name που έχει κτίσει ο συνεταιρισµός, µε τη δυνατό-
τητα εισόδου τους µε 35% και βεβαίως υπάρχει και η κατάργηση
των δύο θητειών του Προέδρου µε τον κίνδυνο επαναφοράς νο-
σηρών φαινοµένων του παρελθόντος που εµποδίζουν την ανα-
νέωση του δυναµικού των συνεταιρισµών.

Τη στιγµή, λοιπόν, που αφήνετε τους παραγωγούς και ειδικό-
τερα του ελαιολάδου και του επιτραπέζιου σταφυλιού απροστά-
τευτους, τη στιγµή που δεν προσπαθείτε για να διασφαλίσετε µια
βιώσιµη τιµή και δεν έχετε καταβάλει ακόµα τις αποζηµιώσεις για
τις µειώσεις του ’19, χωρίς να έχετε µεριµνήσει για την έγκαιρη
προστασία των ελαιόδεντρων από τον δάκο -και για όλα αυτά
σας έχω κάνει και µια επίκαιρη ερώτηση, την οποία ελπίζω να τη
συζητήσουµε σύντοµα- έρχεστε να τους αφαιρέσετε και το τε-
λευταίο όπλο που έχουν, προκειµένου να προστατεύσουν τις πε-
ριουσίες τους απέναντι στους ανταγωνιστές, αλλά και τον διεθνή
παράγοντα.

Επιµένετε, λοιπόν, στο νεοφιλελεύθερο δόγµα σας ότι όλα θα
τα αποκαταστήσουν οι ιδιώτες, µε πρόσχηµα την προώθηση της
χρηµατοδότησης, αν και υπάρχουν εργαλεία χρηµατοδοτικά, τα
οποία ο ΣΥΡΙΖΑ έδωσε και τα οποία µπορούν να αξιοποιήσουν
και για τη µεταποίηση και για την πώληση και για την παραγωγή
των προϊόντων οι συνεταιρισµοί, όπως κάνατε άλλωστε στην παι-
δεία, την υγεία, τα δηµοτικά λιµάνια και την ασφάλιση για εξυ-
πηρέτηση συγκεκριµένων συµφερόντων.

Και θέλω να κλείσω µε το γεγονός ότι δεν πέφτουµε από τα
σύννεφα µε αυτές τις πρακτικές. Το είχατε πει προεκλογικά,
είστε συνεπείς, είναι αυτός ο νεοφιλελεύθερος δρόµος ο οποίος
λειτουργεί για τους λίγους και όχι για τους πολλούς. Και βέβαια
ισχυρά δείγµατα γραφής δώσατε από τις πρώτες µέρες διακυ-
βέρνησής σας στο Υπουργείο µε την τροπολογία την οποία φέ-
ρατε στο Κοινοβούλιο καταστρατηγώντας συγκεκριµένη
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που µάλιστα είχε υπε-
ρασπιστεί ο κ. Γεραπετρίτης ως δικηγόρος ενώπιον του δικαστη-
ρίου και δώσατε τον απαιτούµενο χρόνο σε ΑΕΣ να αποφύγουν
τον έλεγχο, διότι δεν τηρούσαν τις νόµιµες προϋποθέσεις του
ν.4015.

Γνωρίζετε ότι και τώρα και τότε που φέρατε την τροπολογία

ήδη κάποιες ΑΕΣ λειτουργούσαν ως ΙΚΕ, έχοντας ενοικιάσει την
συνεταιριστική περιουσία σε δικά τους συµφέροντα και τη στιγµή
που εκτός από τις διατάξεις του νόµου, οι οποίες είναι δεσµευ-
τικές και επικυρώθηκαν από το δικαστήριο –επαναλαµβάνω µε
δικηγόρο που υπερασπίστηκε τον νόµο τον κ. Γεραπετρίτη-
υπήρχε σχέδιο από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και για τους ερ-
γαζόµενους και για τη λειτουργία της εταιρείας και για την αξιο-
ποίηση όλων των συµφερόντων των τοπικών παραγωγών.

Προφανώς, λοιπόν, δεν σας αφορά η πραγµατική λειτουργία
αυτών των σχηµάτων και βέβαια εµείς θα συνεχίσουµε από τον
ρόλο µας και τη θέση µας να είµαστε σε συνεννόηση µε τους αν-
θρώπους της παραγωγής, µε τον πρωτογενή τοµέα, διότι για
εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικός, τα συνεργατικά σχήµατα
όπως τα είχαµε ρυθµίσει, αλλά και αυτή καθ’ αυτή η παραγωγή
και η εικόνα της χώρας στο εξωτερικό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
τώρα ο κ. Ανδριανός. 

Μετά θα µιλήσει ο κ. Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση και
µετά ο κ. Λιβανός Σπήλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκυρία στην οποία συζη-

τάµε το παρόν νοµοσχέδιο είναι εξαιρετικά ευαίσθητη δεδοµέ-
νων των όσων συµβαίνουν στα ανατολικά χερσαία και θαλάσσια
σύνορά µας.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, πριν αναφερθώ στα διαλαµβανόµενα
του σχεδίου νόµου, να υπογραµµίσω την συµπαράστασή µου
στους κατοίκους του Έβρου και των νησιών µας, καθώς και στα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας
που ως θεµατοφύλακες ταυτόχρονα των ελληνικών, αλλά και των
ευρωπαϊκών συνόρων δίνουν στην τουρκική προκλητικότητα την
προσήκουσα απάντηση.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, για µια ακόµη φορά καταδεικνύει τη σο-
βαρότητα, την υπευθυνότητα και την αποτελεσµατικότητά της
και αυτό υπογραµµίζεται και από τις ιδιαίτερα θετικές δηλώσεις
στήριξης και συµπαράστασης από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς
τις προηγούµενες µέρες. Κάνουµε αυτό που πρέπει να κάνουµε
και θα συνεχίσουµε να κάνουµε ό,τι χρειάζεται για την προ-
άσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. Οι στιγµές, λοιπόν, απαι-
τούν εθνική οµοψυχία και θέλω να ελπίζω πως οι δηµοκρατικές
πολιτικές δυνάµεις της χώρας και ο καθένας, η καθεµιά µας ατο-
µικά θα αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τάµε σήµερα απαντά στα προβλήµατα που όχι µόνο δεν κατά-
φερε να επιλύσει, αλλά και σε πολλά σηµεία επέτεινε ο
ν.4384/2016 της προηγούµενης κυβέρνησης. Είµαι βέβαιος ότι
κανείς σε αυτήν την Αίθουσα και ιδίως όσοι Βουλευτές προερ-
χόµαστε από αγροτικές περιοχές δεν αµφισβητεί την κοµβική ση-
µασία των αγροτικών συνεταιρισµών για την επιβίωση της
πρωτογενούς παραγωγής στη χώρα µας και την αξιοποίηση των
υπαρκτών και σηµαντικών αναπτυξιακών δυνατοτήτων. Επίσης,
κανείς δεν αµφισβητεί ότι επί δεκαετίες βαθιά ριζωµένα δοµικά
προβλήµατα και στρεβλώσεις δεν επέτρεψαν στους συνεταιρι-
σµούς να επιτελέσουν µε την απαιτούµενη αποτελεσµατικότητα
τον ρόλο τους και τα προβλήµατα αυτά έγιναν εντονότερα µέσα
στην κρίση.

Είναι χαρακτηριστικό ότι από τις τέσσερις χιλιάδες πεντακό-
σιους δύο εγγεγραµµένους αγροτικούς συνεταιρισµούς πάνω
από δύο χιλιάδες είναι αδρανείς, εκατόν δώδεκα βρίσκονται σε
µια µόνιµη διαδικασία λύσης και εκκαθάρισης εδώ και πολλά
χρόνια, ενώ µόλις οκτακόσιοι δεκαεννέα βρίσκονται σε λειτουρ-
γία. Και αυτό σε µια συνθήκη όπου οι αγρότες µας είχαν να αν-
τιµετωπίσουν ταυτόχρονα τις ευρύτερες συνέπειες της κρίσης,
το υψηλό κόστος παραγωγής και τις χαµηλές τιµές παραγωγού,
τις ολοένα και συχνότερες καταστροφές λόγω της κλιµατικής αλ-
λαγής, αλλά και τον αθέµιτο ανταγωνισµό από τις ελληνοποι-
ήσεις.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτήν την πολύ δύσκολη πραγµατικότητα
η προηγούµενη κυβέρνηση πέρασε έναν νόµο, ο οποίος επέβαλε
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νέες γραφειοκρατικές επιβαρύνσεις, περίπλοκες διαδικασίες και
υποχρεώσεις στη λειτουργία των αγροτικών συνεταιρισµών. Το
νοµοσχέδιο αυτό έχει ως στόχο να επιτρέψει στους αγροτικούς
συνεταιρισµούς να πετύχουν τον στόχο τους, απελευθερώνον-
τας δηµιουργικές δυνάµεις. Είναι προς τούτο χαρακτηριστικό ότι
ο ρόλος του κράτους περιορίζοντας ουσιαστικά τις διαδικασίες
καταχώρησης στο µητρώο, στον έλεγχο νόµιµης λειτουργίας και
στη µέριµνα για την ανάπτυξη των συνεταιρισµών.

Στο ίδιο µήκος κύµατος παρέχεται η δυνατότητα στα µέλη των
συνεταιρισµών να ορίζουν µέσω του καταστατικού τους το πλαίσιο
της λειτουργίας του εκάστοτε συνεταιρισµού, ώστε να έχει πρό-
σβαση σε όλες τις δραστηριότητες που συνάδουν µε τον χαρα-
κτήρα του, όπως επίσης ιδιαίτερη δυναµική προσδίδουν η
δυνατότητα συµµετοχής µελών-επενδυτών µε δικαίωµα ψήφου,
µια πρόβλεψη που µπορεί να συµβάλει ουσιαστικά στην επίλυση
του προβλήµατος της χρηµατοδότησης της λειτουργίας των συ-
νεταιρισµών, αλλά και οι προβλέψεις για την ενίσχυση των γυναι-
κείων συνεταιρισµών, καθώς και η δυνατότητα παροχής
µικροχρηµατοδοτήσεων µε τη µορφή πιστώσεων µέχρι του ποσού
των 25.000 ευρώ συνολικά για κάθε µέλος του συνεταιρισµού.

Όλες αυτές, λοιπόν, οι προβλέψεις βασίζονται πάνω στην
πίστη ότι οι συνεταιριζόµενοι παραγωγοί χρειάζονται το κράτος
αρωγό στις προσπάθειές τους και όχι δυνάστη που έρχεται να
επιβάλει πορεία και αποφάσεις, δυσπιστώντας διαρκώς απέναντί
τους.

Ιδιαίτερα θέλω, τέλος, να σταθώ στο περιεχόµενο της τροπο-
λογίας για την διευκόλυνση των δράσεων δακοκτονίας για το
τρέχον έτος. Πρόκειται για ένα πρόβληµα που δυστυχώς επανα-
λαµβάνεται κάθε χρόνο, θέτοντας σε κίνδυνο την ποσότητα και
την ποιότητα της ελαιοπαραγωγής και τα ήδη σκληρά δοκιµαζό-
µενα εισοδήµατα των παραγωγών. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο
πλήττει τόσο την Αργολίδα όσο και τις υπόλοιπες ελαιοπαραγω-
γές περιοχές της χώρας. Το έχω αναδείξει επανειληµµένως.
Είναι συνεπώς θετική η τροπολογία. 

Χρειάζεται, όµως, µία µονιµότερη και αποτελεσµατικότερη
λύση, ώστε να µην επαναληφθεί το φαινόµενο που παρατηρή-
θηκε τα προηγούµενα χρόνια, να µην εκτελούνται δηλαδή όλα
τα απαιτούµενα κύµατα δακοκτονίας. 

Και θέλω -επειδή αναφέρθηκε ο προηγούµενος συνάδελφος-
να πω ότι τεσσεράµισι χρόνια, κύριε συνάδελφε, το πρόβληµα
υπήρχε και δεν αντιµετωπίστηκε ούτε από σας. Και το είδαµε
πέρσι στην παραγωγή ελαιολάδου τόσο στην Κρήτη όσο και στις
υπόλοιπες περιοχές, που πραγµατικά καταστράφηκε η ποιότητα
του ελαιολάδου.

Είµαι, λοιπόν, βέβαιος ότι οι αρµόδιοι Υπουργοί θα δουν µε
προσοχή αυτό το ζήτηµα από το οποίο εξαρτάται η οικονοµική
επιβίωση χιλιάδων συµπολιτών µας, αλλά και η ποιότητα ενός
από τα εµβληµατικότερα προϊόντα της ελληνικής γης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, εάν δεν σας

γνώριζα χρόνια, δεν θα µε εξέπληττε το νοµοσχέδιο το οποίο κα-
τεβάσατε για τους γεωργικούς συνεταιρισµούς. Πάντα είχατε τη
φιλοσοφία –νοµίζω- ενός κράτους κοινωνικού, ριζοσπαστικού,
φιλελεύθερου. Γίνατε τώρα πιο Μητσοτάκης από τον Πρωθυ-
πουργό. Γίνατε σκληρά νεοφιλελεύθερος. Εάν πιστεύετε, δη-
λαδή, ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς είναι νοµοσχέδιο….

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν µε παρακολουθούσατε προσεκτικά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Όχι σας παρακολουθούσα χρόνια
και σας παρακολουθώ. Ήσασταν πάντα υπέρ του εργάτη, υπέρ
του αγρότη και πρώτο τον στρατιώτη και τώρα ξαφνικά γίνατε
υπέρ των επιχειρηµατιών. Θέλετε να πάρουν τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς οι επιχειρηµατίες. Αυτό κάνετε.

Προτού, όµως, έρθω εδώ για να τα πούµε αναλυτικά, θέλω να
τα πω και στους κυρίους του ΣΥΡΙΖΑ. Απορώ µε τον κ. Ζαχαριάδη
και τον κ. Αποστόλου. Πώς είναι δυνατόν αυτήν τη στιγµή να

βγαίνει ο Πρόεδρός σας, ο κ. Τσίπρας, χθες και να λέει ότι σωστά
έκλεισε η Κυβέρνηση τα σύνορα; Δεν λέει, όµως, κανένας πώς
αυτά τα σύνορα θα ασφαλιστούν, κύριε Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν είπε ότι σωστά τα έκλεισε.
Είπε ότι σωστά φυλάσσονται τα σύνορα. Δεν ήταν ανοιχτά τα σύ-
νορα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μισό λεπτό. Κοιτάξτε έχουµε φτά-
σει στο «και δέκα». Ακούστε, αυτές οι στιγµές είναι κρίσιµες.
Αυτήν τη στιγµή στον Έβρο επάνω διαδραµατίζονται σοβαρά
επεισόδια. Η Διεύθυνση Επιστράτευσης -αν δεν το ξέρετε- αυτή
τη στιγµή έχει ξεκινήσει και κάνει επιλεκτικά τοποθετήσεις. Πρέ-
πει, λοιπόν, να σταθούµε όλοι, γιατί κανένας δεν µιλάει για τον
αντικειµενικό σκοπό του Ερντογάν. Ποιος είναι ο αντικειµενικός
σκοπός του Ερντογάν; Η υλοποίηση του συµφώνου µεταξύ
Τουρκίας - Λιβύης. Εκεί θα καταλήξει αυτό το πράγµα. Τι είναι
αυτό που κάνει ο Ερντογάν σήµερα; Ένας αντιπερισπασµός.

Ας ακούγατε την Ελληνική Λύση και όχι εµένα, αλλά τον Πρό-
εδρό µας Κυριάκο Βελόπουλο. Και τον ευχαριστώ δηµόσια, γιατί
όσες φορές µιλάµε, έρχεται εδώ και µας παρακολουθεί και µας
ακούει. Αυτό σηµαίνει ότι µας σέβεται. 

Και λέει ο κ. Τσίπρας χθες για Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών.
Να σας δώσω την επιστολή που κάναµε πριν από είκοσι δύο
µέρες ακριβώς στο προηγούµενο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικών;
Στείλαµε άµεσα εκείνο το απόγευµα την επιστολή στον κύριο
Πρωθυπουργό µε κοινοποίηση στους Αρχηγούς των κοµµάτων. 

Τώρα έχουµε φτάσει στο «και δέκα», κύριε Αποστόλου. Κατα-
λαβαίνετε τι σηµαίνει «και δέκα»; Δεν πιστεύετε ότι -και µακάρι,
εγώ το εύχοµαι γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όλη µου τη ζωή
την έφαγα στις Ένοπλες Δυνάµεις- αυτό που κάνει ο Ερντογάν
είναι ένας πραγµατικός πόλεµος, µία µάχη; Είναι η εµπροσθοφυ-
λακή του Ερντογάν.

Αν ακούσετε τους περισσότερους απ’ αυτούς στους οποίους
τα κανάλια στην Τουρκία µέσα έχουν ανταποκρίσεις, θα δείτε ότι
µιλούν τουρκικά. Είναι οι λεγόµενοι µισθοφόροι, οι Τουρκµένοι.
Είναι οι ίδιοι οι οποίοι στέλνονται στη Συρία, είναι οι ίδιοι οι οποίοι
πολεµούν στη Λιβύη. Είναι άνθρωποι οι οποίοι είναι µισθοφόροι,
πληρωµένοι από τον Ερντογάν. Είναι στρατός. Είναι η εµπροσθο-
φυλακή του Ερντογάν αυτή τη στιγµή εκεί. Δεν θα χτυπήσει ο Ερν-
τογάν στον Έβρο. Το ξέρει ότι ο Έβρος είναι απόρθητος. Δεν
πέφτει. Θα χτυπήσει κάπου αλλού. Και αυτό το αλλού το ξέρουµε
όλοι. 

Και λέει ο κ. Ζαχαριάδης να τους φέρουµε στο εσωτερικό. Και
µάλιστα -µου το είπε πάρα πολύ σωστά µία συνάδελφος- έχετε
ιδέα πως τα κουκουνάρια πετιούνται; Κουκουναροεστίες θα δη-
µιουργήσουµε. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Τη στιγµή που εµείς θα
µαχόµαστε στα σύνορα για την ασφάλεια των συνόρων, θα
έχουµε στο εσωτερικό µας εστίες οι οποίες θα πετάγονται.

Ήδη θα σας πω κάτι -και πρέπει να το δει η ελληνική Κυβέρ-
νηση- και πρέπει να το ακούσετε, κύριε Υπουργέ. Ο κ. Κωνσταν-
τίνου, το ΚΕΕΡΦΑ και οι ΜΚΟ ξεσηκώνουν αυτή τη στιγµή…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποιος είναι αυτός;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ακούστε. Μην µου λέτε ποιος είναι
αυτός! Σας παρακαλώ τώρα. Μέχρι εδώ η πλάκα.

Προσπαθούν να ξεσηκώσουν σε συλλαλητήρια και διαµαρτυ-
ρίες τους µετανάστες, οι οποίοι αυτοί οι λαθροµετανάστες -όπως
τους λέγαµε και τώρα τους λένε όλοι- δεν είναι τελικά ούτε πρό-
σφυγες ούτε µετανάστες. Είναι εισβολείς. Και τώρα φαίνεται το
αποτέλεσµα αυτό. Προσέξτε, λοιπόν, γιατί θα µας δηµιουργή-
σουν εστίες τις οποίες δεν θα τις προλαβαίνουµε. Και ο ελληνι-
κός λαός θα κάθεται µε τα γυναικόπαιδα εδώ πέρα στα έµπεδα
και εµείς θα πολεµάµε αλλού. Αυτό δεν θέλει πολύ να ξεσπάσει.
Και το λέω µετά λόγου γνώσεως.

Κύριε Μπάρκα, να σας πω κάτι; Δεν κάνω τροµολαγνεία δεν
είµαι τροµολάγνος. Αλήθεια σας λέω. Είµαι άνθρωπος ο οποίος
µία ζωή αφιέρωσα στα σχέδια και στις αποστολές. Ξέρω από
τώρα τι θα γίνει. Και το έχουµε συζητήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γιατί αναφέρεστε σε εµένα; Εγώ
τι σας έκανα;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ζητώ συγγνώµη για εσάς. Σας
είδα, όµως και χαµογελάτε.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν χαµογελώ, µίλησα µε τον
συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε.
Μπορεί να µην συµφωνείτε µε αυτά που λέει, αλλά έχετε υπο-
χρέωση να τον ακούτε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θέλω να πω το εξής: Η ελληνική
Κυβέρνηση πάει ένα αρµαταγωγό να φορτώσει τους ανθρώπους
αυτούς, οι οποίοι τελικά αποδεικνύεται ότι είναι λαθροεισβολείς,
µέσα από τη Μυτιλήνη –έφυγε ο κύριος Υπουργός, δεν πειράζει-
και οι οποίοι είναι στο λιµάνι. Προσέξτε τώρα τι γίνεται. Αυτοί
που θα πάνε; Ένα άλλο σχέδιο το οποίο έχει η Κυβέρνηση και
έρχεται µόλις τώρα. Γιατί συλλαµβάνονται -και εγώ ρωτώ την Κυ-
βέρνηση και θέλουµε µία απάντηση- αυτοί οι οποίοι µπαίνουν
από τον Έβρο και οι οποίοι θα φύγουνε πίσω, αφού πάνε –λέει-
σε ένα στρατόπεδο στο εσωτερικό; Και να σας πω ποιο ετοιµά-
ζουν; Ετοιµάζουν το στρατόπεδο στη Ροδόπολη, στις Σέρρες -
ναι, το ξέρετε- το οποίο είναι και ακατάλληλο. Θα τους µαζέψουν
εκεί και από εκεί  –λέει- θα φύγουνε. Πώς θα φύγουνε; 

Και γιατί δεν συλλαµβάνονται αυτοί οι οποίοι µπαίνουν από τη
θάλασσα; Μία απλή ερώτηση είναι. Αυτοί δεν είναι παράνοµοι;
Παράνοµοι είναι µόνο αυτοί που µπαίνουν από τον Έβρο; Τι είναι
αυτά τα πράγµατα; Φορτώνουµε τη θάλασσα και τα νησιά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το «push back» δεν το έχετε ακούσει; Σας το έλεγε µια ζωή ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. Είναι τόσο απλό.
Το έκανε το Λιµενικό προχθές και βγαίνετε σήµερα και το κατα-
δικάζετε. Για ποιο λόγο; Και αυτό να καταδικαστεί; Καταδικά-
ζουµε τους κατοίκους της Μυτιλήνης, γιατί οι άνθρωποι έδιωξαν
τις ΜΚΟ. Δεν αντέχουν άλλο. Τους βλέπουµε. Πήγε η Ύπατη Αρ-
µοστεία εκεί και την έδιωξαν κακήν κακώς. Σου λέει, µας έχετε
δηµιουργήσει τόσα προβλήµατα.

Αυτά είναι πράγµατα τα οποία τα λέγαµε από τον Ιούλιο, την
πρώτη φορά που µπήκαµε εδώ στη Βουλή. Και ξέρετε κάτι; Προ-
σπαθούµε τώρα να πλέξουµε συρµατόπλεγµα στα σηµεία που
πρέπει να µπαλώσουµε. Και θα µπορούσαµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τόσους µήνες να έχουµε φτιάξει έναν µεγάλο φρά-
χτη, ένα τείχος, τύπου ΝΑΤΟ. Το ξέρετε ποιο είναι, όλοι το ξέ-
ρετε. Δεν το λέω εγώ. Αυτό θα µπορούσε να έχει πιάσει τα
εκατόν είκοσι χιλιόµετρα από τα διακόσια χιλιόµετρα. Τα υπό-
λοιπα θα τα φυλάγαµε. Τώρα δεν φυλάσσεται αυτό το πράγµα.
Θα το βλέπετε κάθε µέρα. Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις και
οι αστυνοµικοί θα κουραστούν, θα κοπωθούν. Η κόπωση θα τους
φάει. Κάθε µέρα θα το κάνουµε αυτό το πράγµα, πάνω-κάτω,
πάνω-κάτω! Τι δεν καταλαβαίνουµε πια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας έµεινε µόνο
µισό λεπτό.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη.
Θα πω δύο κουβέντες για το νοµοσχέδιο. Διότι πράγµατι είναι

ένα νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, το οποίο δεν είναι ούτε αναπτυ-
ξιακό ούτε τίποτα. Η Ελληνική Λύση θεωρεί ότι ο αγροδιατροφι-
κός τοµέας είναι το Α και το Ω.

Για την πρωτογενή παραγωγή το είχαµε πει από την αρχή. Και
θα µπορούσατε, κύριε Υφυπουργέ, να πάρετε το πρόγραµµα της
Ελληνικής Λύσης. Έχει ογδόντα δύο σελίδες. Είναι αναλυτικά το
πρόγραµµα της πρωτογενούς παραγωγής.

Και, ξέρετε, εγώ δεν ήξερα τίποτα από αυτά. Τα έχω µάθει από
τον κ. Βελόπουλο, ο οποίος ασχολείται µε την πρωτογενή παρα-
γωγή, µας τα έχει µάθει και µπορούµε και λέµε δυο κουβέντες.
Μας λέει: Στο προσχέδιο συζήτησης η δυνατότητα εισόδου των
ιδιωτών ήταν 25%. Τώρα ξαφνικά είναι 35%. Γιατί; Για να ελέγχει
όλο τον συνεταιρισµό. Άρα, αυτός ο οποίος θα κάνει κουµάντο,
είναι ο ιδιώτης επενδυτής. Άρα, οι µικροαγρότες και οι µικροκτη-
νοτρόφοι είναι νεκροί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Λιβανός Σπύρος από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά να ετοιµάζεται ο
κ. Βασίλης Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Θα ήθελα να κάνω µία παρέµ-

βαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν υπάρχει πα-

ρέµβαση. Προχωράνε οι οµιλητές.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εντάξει. Έγινε ένα λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Λι-

βανέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι η πα-

τρίδα µας δέχεται µία ασύµµετρη απειλή. Το προσφυγικό-µετα-
ναστευτικό πλέον έχει µετατραπεί σε µία προσπάθεια παράνοµης
εισβολής χιλιάδων ανθρώπων µε τη µορφή επιβουλής του εθνι-
κού µας εδάφους, καθοδηγούµενης, προφανώς, από την Τουρ-
κία µε στόχο τον εκφοβισµό και τον εκβιασµό της Ελλάδας και
της Ευρώπης. 

Είναι σαφές πως πρόκειται για ένα διεθνές ζήτηµα, ένα ζήτηµα
προστασίας των συνόρων µας και διασφάλισης των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων, ένα ζήτηµα ασφάλειας όλης της Ευρώπης.

Ο Έλληνας Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση, σεβόµενοι το
ευρωπαϊκό και το Διεθνές Δίκαιο, πήραν άµεσα µέτρα. Προφυ-
λάξαµε τα σύνορά µας, κερδίσαµε έµπρακτα την αλληλεγγύη
των ευρωπαϊκών θεσµών και εταίρων, οι οποίοι δεσµεύτηκαν, βε-
βαίως, να στηρίξουν την Ελλάδα στην προστασία των συνόρων,
που είναι και τα ευρωπαϊκά σύνορα κατά δική τους δήλωση.

Δηµιουργήσαµε στο σύνολο του ελληνικού λαού ένα αίσθηµα
οµόνοιας, οµοψυχίας και αισιοδοξίας. Η χώρα µε σχέδιο και
εθνική αυτοπεποίθηση αντιµετωπίζει την κρίση και τίθεται πλέον
πρωτοπόρος στην Ευρώπη για την αλλαγή της κοινής µας µετα-
ναστευτικής πολιτικής.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε µία ακόµα κυβίστηση -προς τη
σωστή πλευρά της ιστορίας θα τεθείτε και πάλι- και αφού είδε
ότι αποξενώνεται από το σύνολο σχεδόν του ελληνικού λαού, εγ-
κατέλειψε την ακραία ρητορική και ενέσκηψε στην εθνική λογική
και στρατηγική. Ευτυχώς! Ψέλλισαν διάφορα µπερδεµένα τα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ για να δικαιολογήσουν αυτήν τη νέα κωλο-
τούµπα. Μπέρδεψαν την εθνική και πατριωτική θέση της Νέας
Δηµοκρατίας µε τις εκτός πραγµατικότητας αυταπάτες µιας
ανεύθυνης Αριστεράς.

Αγαπητέ κύριε Ζαχαριάδη, που ξέρετε πόσο σας εκτιµώ, δεν
είναι απορίες του κ. Βορίδη, του Υπουργού, όπως είπατε πριν,
αυτά τα οποία εξέφρασε για την εθνική πολιτική, για τη σοβαρό-
τητα της φύλαξης των συνόρων. Είναι οι απόψεις της νεολαίας
σας που χαρακτηρίστηκαν ως ουτοπία από τον ίδιο τον Αρχηγό
σας, είναι η θέση του άλλου Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώ-
που, του κ. Τζανακόπουλου, ότι ο Μητσοτάκης είναι ο νέος Όρµ-
παν της Ευρώπης κ.ο.κ.. 

Προφανώς, λοιπόν, δεν ήταν απορία του Υπουργού της Κυ-
βέρνησης. Ήταν απορία του συνόλου του ελληνικού λαού για την
ανευθυνότητα και την ανυπαρξία του κ. Τσίπρα, που τον ανάγ-
κασε χθες το βράδυ να κάνει µια νέα στροφή τριακοσίων εξήντα
µοιρών -όπως έλεγε εκείνος- και να ορίσει τη νέα γραµµή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να προσχωρήσει πλέον στην εθνική θέση που ήταν πάντα
η θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Ευτυχώς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι!

Όσον αφορά στο παρόν νοµοσχέδιο, αλλά και για την αγρο-
τική µας πολιτική συνολικότερα, ακούµε έντονη κριτική από τους
συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Η κριτική τους
επικεντρώνεται κυρίως στο άρθρο 6. 

Ωστόσο, ας είµαστε ειλικρινείς, αφού είναι εδώ και οι πρώην
Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ: Ο τελευταίος νόµος του 2016, ο ν.4384,
δεν µπόρεσε να βελτιώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τα κακώς κείµενα. Αντιθέτως, δια-
τήρησε τα αδιέξοδα στις υφιστάµενες συνεταιριστικές δοµές,
ενίσχυσε τον πολυκερµατισµό των αγροτικών συνεταιρισµών και
απέτυχε να υποστηρίξει τη µεγάλη µάζα µικρών και µεσαίων,
καθώς δεν προέβλεπε φορολογικά και επενδυτικά κίνητρα. Δεν
έλυσε τα διαχρονικά προβλήµατα του απαξιωµένου συνεταιρι-
στικού κινήµατος στη χώρα µας. 
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Αντίθετα, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
εξυγιαίνουµε και εκσυγχρονίζουµε το συνεταιριστικό τοπίο. Κα-
ταργούµε τις στρεβλώσεις και διορθώνουµε τα κακώς κείµενα
του παρελθόντος. Επιταχύνουµε και απλοποιούµε τις διαδικασίες
ιδρύσεως νέων συνεταιρισµών. Προτείνουµε και ψηφίζουµε µια
ουσιαστική αλλαγή που δεν αφορά µόνο την αλλαγή του νοµικού
πλαισίου, αλλά και µία συνολική αλλαγή νοοτροπίας.

Μεταξύ άλλων παρέχουµε τη δυνατότητα συµµετοχής στους
αγροτικούς συνεταιρισµούς µελών-επενδυτών µε δικαίωµα
ψήφου στο 35% του συνόλου των ψήφων όλων των µελών.

Με τις αλλαγές που φέρνουµε, ουσιαστικά ανοίγουµε τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς στην υγιή επιχειρηµατικότητα. Έτσι,
γίνεται πιο εφικτή και πιο προσβάσιµη η χρήση των προηγµένων
τεχνολογιών από περισσότερους αγρότες, επιτυγχάνεται ευκο-
λότερα η καθετοποίηση της αγροτικής παραγωγής, ενισχύεται
η διαπραγµατευτική τους θέση και η θέση τους στον διεθνή αν-
ταγωνισµό.

Και εδώ ακριβώς βρίσκεται πάλι η ιδεολογική µας διαφορά µε
το ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
είστε πίσω, αγκαλιά µε το χθες. Στέκεστε σθεναρά και διαχρονικά
απέναντι στην επιχειρηµατικότητα, την εξέλιξη και τον εκσυγχρο-
νισµό. Τις απεχθάνεστε ως έννοιες και σας προκαλούν αλλεργία.
Αντίθετα, εµείς στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε µπροστά, τασσό-
µαστε διαχρονικά υπέρ της ελεύθερης οικονοµίας. 

Και εδώ, απ’ ό,τι είδαµε και λίγο πριν, ταυτίζεστε στην κριτική
σας περί δήθεν ταύτισης της Νέας Δηµοκρατίας µε τον νεοφιλε-
λευθερισµό µε την Ελληνική Λύση. Έχετε ακριβώς τα ίδια επιχει-
ρήµατα, εσείς ο κ. Βελόπουλος και οι Βουλευτές του.
Μπερδεύεστε µε τον νεοφιλελευθερισµό ακόµα ανάµεσα στα
τσιτάτα που µάθατε στα πανεπιστήµια ή στα κανάλια τα διάφορα
τα οποία υπάρχουν και στην ουσία του εκσυγχρονισµού και της
προόδου της κοινωνίας µας που αποτελεί η προµετωπίδα της
ιδεολογίας µας και της πρακτικής µας στη διακυβέρνηση του
τόπου.

Πιστεύουµε, λοιπόν, στην επιχειρηµατικότητα και προσπα-
θούµε µε όλες µας τις δυνάµεις να την προωθήσουµε στην ελ-
ληνική οικονοµία και ειδικά στον αγροτικό κόσµο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι η νοµοθεσία από µόνη της δεν µπορεί να εγγυηθεί την
επιτυχία. Μερικοί από τους πλέον επιτυχηµένους συνεταιρι-
σµούς, όπως στη Δανία και την Ιρλανδία, λειτουργούν χωρίς ιδι-
αίτερη ή ειδική συνεταιριστική νοµοθεσία. 

Χρειάζεται, λοιπόν, ενίσχυση της επιχειρηµατικής κουλτούρας
της κοινωνίας, νέα κοινωνικά πρότυπα και κοινωνικό κεφάλαιο
που, βεβαίως, προϋποθέτουν µακροχρόνιες διαδικασίες και κοι-
νωνική εξέλιξη. Προϋποθέτουν, όµως, πάνω απ’ όλα αλλαγή νο-
οτροπίας και αυτό είναι το καινοτοµικό που φέρνει αυτό το
νοµοσχέδιο. Και είναι αυτή η αλλαγή που µπορεί να αλλάξει το
συνεταιριστικό τοπίο -το ευχόµαστε, το πολεµάµε- και να ανα-
βαθµίσει την αγροτική οικονοµία µας συνολικότερα.

Για παράδειγµα, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Αιτωλοακαρ-
νανία, µια κατ’ εξοχήν αγροτική περιοχή µε σηµαντικούς ιστορι-
κούς αγροτικούς συνεταιρισµούς, δίνονται πλέον οι δυνατότητες
και τα εργαλεία ώστε να αναπτυχθούν περαιτέρω πρωτοβουλίες
εξωστρέφειας. Μπορούµε πλέον να προωθήσουµε και να ανα-
δείξουµε µε αυτόν τον τρόπο βασικά τοπικά προϊόντα, όπως τα
ελαιόλαδο και οι βρώσιµες ελιές, τα γαλακτοκοµικά, τα εσπερι-
δοειδή, αλλά και προϊόντα ΠΟΠ, όπως το αυγοτάραχο του Με-
σολογγίου και η γραβιέρα της Αµφιλοχίας. Έτσι ο αγροτικός
τοµέας θα αποκτήσει -αυτή είναι η προσπάθεια του Υπουργείου
και όλων ηµών- τη θέση που του αξίζει και του αναλογεί στην ελ-
ληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο κ. Βασίλης Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ζήτησε
τον λόγο ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Σκρέκας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανυπαρξία πολιτικής της Κυ-

βέρνησης, όπως είναι και στο παρόν νοµοσχέδιο, την οδηγεί στο
να εκµεταλλεύεται και να προσπαθεί να αξιοποιήσει δυσάρεστα

γεγονότα, όπως αυτά που συµβαίνουν στα σύνορα, διότι πραγ-
µατικά δεν έχει κάτι να επιδείξει ως έργο για τους πολίτες.

Για να καταλάβω, τι ακριβώς θέλετε να πείτε για το προσφυ-
γικό; Για να καταλάβει ο κόσµος.

Τον Μάιο του 2019 η Υπουργός Προστασίας του Πολίτη είχε
εξαγγείλει το πρώτο πλωτό τµήµα αστυνόµευσης στον Έβρο.
Είχε, επίσης, ενισχύσει µε προσωπικό το Τµήµα Συνοριακής Φύ-
λαξης, το οποίο έξι µέρες µετά τις εκλογές ο κ. Χρυσοχοΐδης το
απέσπασε στην Αθήνα. Τι ακριβώς θέλετε να πείτε; Το αυτο-
νόητο; 

Όλες σας οι οµιλίες είναι copy paste. Ακριβώς. Πρωτοκλασάτα
στελέχη λένε «Προστατεύουµε τα σύνορα». Υπάρχει κανείς ο
οποίος να διαφωνεί; Συγγνώµη, το θέατρο του παραλόγου παί-
ζουµε εδώ; Ασκούµε αντιπολίτευση για τις ελλείψεις, για τα λάθη
της Κυβέρνησης στο προσφυγικό και µας λέτε λαϊκιστές. Λέµε,
«Θα βάλουµε πλάτη», µας λέτε ότι κάνουµε κωλοτούµπα. Ε, απο-
φασίστε! Συνέλθετε και κυβερνήστε!

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 
Ακούστηκαν διάφορα πράγµατα, ωραία πράγµατα και µάλιστα

ελκυστικά. Και άκουσα και χθες και σήµερα το εξής: Είναι µία
παρέα νέων αγροτών -ο κ. Μπουκώρος νοµίζω το είπε- οι οποίοι
έχουν µια καινοτόµο ιδέα, αλλά δεν έχουν χρήµατα. Γιατί να µη
συνεργαστούν µε έναν ιδιώτη; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αφού κλείσατε τις τράπεζες, πώς να
έχουν χρήµατα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ακούγεται πραγµατικά ελκυστικό.
Γεγονός. Συµφωνείτε. Γιατί είπε κανείς ότι δεν µπορούν να συ-
νεργαστούν; Λείπει ο κ. Βορίδης. Να κάνουν µια ΙΚΕ, που δεν έχει
και κόστος. Να κάνουν µια Α.Ε.. Είπε κανείς ότι δεν µπορούν να
συνεργαστούν, νέοι αγρότες ή αγρότες µε έναν ιδιώτη; Να κά-
νουν µια εταιρεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στο πλαίσιο του συνεταιρισµού; Με
τη φορολογία του συνεταιρισµού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε το
συνάδελφο. Αφήστε τον να ολοκληρώσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αναφέρθηκε προσωπικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι προσω-

πικό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θα έρθω και στο πλαίσιο των συνε-

ταιρισµών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τι σχέση έχει η ΙΚΕ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κέλλα, σας

παρακαλώ. Αφήστε να τελειώσουµε. Υπάρχουν πολλοί οµιλητές.
Θέλετε να πάει αργά η συνεδρίαση και να γίνει στις 12 το βράδυ
η ψηφοφορία;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ο συγκεκριµένος είναι και στη δεξιά πτέ-
ρυγα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ζορίζεστε βλέπω, κύριε Κέλλα.
Καλώς ήλθατε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πάντα κοντά σας!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ -το είπα και στην επι-

τροπή- ήταν προτιµότερο να πείτε ότι δεν πιστεύετε στο θεσµό
του συνεταιρισµού -ήταν προτιµότερο!- παρά να φέρετε για ψή-
φιση αυτό το νοµοσχέδιο, του οποίου έπρεπε να είναι ο τίτλος
«αγροτικά εταιρικά σχήµατα και λοιπές διατάξεις». 

Κύριε Υπουργέ, αναφέρατε χθες ότι η τροπολογία την οποία
καταθέσαµε, είναι περιττή. Για να γνωρίζει ο ελληνικός λαός, η
τροπολογία αναφέρεται στη δυνατότητα την οποία έχουν οι εκ-
καθαριστές να εκµισθώνουν περιουσιακά στοιχεία συνεταιρι-
σµών, τα οποία έχουν συνεταιρισµοί που έχουν πτωχεύσει, να
προχωρούν στη µίσθωση κατά προτεραιότητα στους υγιείς συ-
νεταιρισµούς, στους όµορους συνεταιρισµούς, οι οποίοι είναι σε
θέση να αντεπεξέλθουν. Αναφέρατε ότι αυτή η τροπολογία είναι
περιττή. Από τη στιγµή που είναι περιττή, γιατί σήµερα δεν αξιο-
ποιούνται περιουσιακά στοιχεία αυτών των συνεταιρισµών; Θα
µου πείτε ότι είναι στη διακριτική ευχέρεια του εκκαθαριστή. Θα
σας απαντήσω ότι νοµοθετούµε για την εκκαθάριση συνεταιρι-
σµών, και όχι εµπορικών εταιρειών. 

Η απάντηση που δώσατε χθες, κύριε Υπουργέ, µου θυµίζει ότι
αναφέρεστε σε εκκαθαριστές εµπορικών εταιρειών, οι οποίοι
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έχουν αποκλειστικό σκοπό και στόχο την κερδοφορία. Η εκκα-
θάριση του συνεταιρισµού πρέπει να επιτυγχάνει και τον κοινω-
νικό σκοπό. 

Νοµίζω πως η απάντηση για το γεγονός ότι είναι περιττή δεν
είναι αρκετή. Μπορείτε ακόµα και τώρα να το σκεφτείτε, ότι οφεί-
λουµε να δώσουµε στους υγιείς συνεταιρισµούς κίνητρα στο να
υπάρχουν, κίνητρα τα οποία, δυστυχώς, δεν τα έχουµε δει. Γιατί
ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Οι περισσότεροι συνεταιρισµοί θέ-
λουν κίνητρα, είτε είναι φορολογικά είτε είναι κίνητρα µέσα από
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, και όχι ιδιώτες επενδυτές.
Ας πούµε ότι εµείς κάνουµε λάθος, ότι είµαστε οι κακοί που δεν
θέλουµε τους ιδιώτες επενδυτές. Για ποιον λόγο όλοι οι φορείς,
η πλειοψηφία των φορέων, καταφέρθηκε κατά του συγκεκριµέ-
νου θεσµού; Συνεταιρισµός «ΠΙΝΔΟΣ», συνεταιρισµός ακτινι-
δίων, όλοι οι συνεταιρισµοί είναι κατά του συγκεκριµένου
θεσµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους οκτώ µήνες θα µπορούσα
να απαριθµήσω πολλά προβλήµατα, τα οποία έχει η περιφέρεια
και η αγροτική κοινότητα και απασχολούν έντονα τον αγροτικό
κόσµο. Το µεγαλύτερο λάθος που έχετε κάνει ως Κυβέρνηση
στον αγροτικό τοµέα, και δεν το έχετε αντιληφθεί -ή µάλλον κά-
νετε ότι δεν το έχετε αντιληφθεί- είναι αυτή η δυνατότητα, κύριε
Υπουργέ, τα φωτοβολταϊκά να είναι παντού. Ποιος θα παράγει;
Θα αναγκαστούν οι αγρότες να εγκαταλείψουν τις καλλιέργειές
τους. Και εδώ είναι το οξύµωρο. Από τη στιγµή που δίνεται η δυ-
νατότητα σε αρδευόµενα χωράφια, σε παραγωγικά χωράφια, να
βάζουµε φωτοβολταϊκά και από τη στιγµή που το κόστος παρα-
γωγής δεν µειώνεται, δεν υπάρχουν υγιείς συνεταιρισµοί, ο υγιής
συνεργατισµός, µην περιµένετε από τους αγρότες να επιµένουν
στις καλλιέργειές τους. Και θα το δείτε φέτος στο ΟΣΔΕ. Και το
οξύµωρο ποιο είναι; Ότι θέλουν µερικοί να εκτρέψουν τον Αχε-
λώο, αλλά να αρδεύεται τι; Το φωτοβολταϊκό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Είναι σπουδαία υπόθεση, είναι πολύ
σηµαντικό πράγµα, κύριε Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, να µην το κάνουµε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Το έχετε κάνει ήδη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να µην εκτρέψουµε τον Αχελώο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ακούστε, για τον Αχελώο τοποθετη-

θήκατε σωστά στη Λάρισα. Είπατε ότι πρέπει να σεβαστούµε το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Το ζητούµενο ποιο είναι; Ότι στους
οκτώ µήνες ως Υπουργός δεν εκδηλώσατε την πρόθεσή σας για
βασικά θέµατα στρατηγικής στον πρωτογενή τοµέα. Και σας
ερωτώ: Με τη δυνατότητα τα φωτοβολταϊκά να είναι παντού, και
στα αρδευόµενα και στα παραγωγικά χωράφια, υπάρχει ή δεν
υπάρχει ο κίνδυνος να µειωθούν παραγωγές; Ποιος θα παράγει;
Ναι ή όχι; Οφείλουµε να το δούµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε υπερβεί τον χρόνο κατά δύο λεπτά. Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εν όψει όλων αυτών, καταψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από τα Μοντεσσοριανά Σχολεία.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό επί προσωπικού, γιατί αναφέρθηκε το όνοµά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε µιλήσει λι-
γότερο από όλους, οπότε θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έτσι, κύριε Υπουργέ; Εµείς χτυπιόµα-
σταν πριν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αρχικά εξηγώ. Δεν
συνηθίζω να οµιλώ προσωπικά. Δεν συνηθίζω τις προσωπικές
απευθύνσεις. Μιλώ πάντα πολιτικά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Δεύτερον, δεν θα ζητούσα τον λόγο αν η επιχείρηση δια-
στρέβλωσης την άποψής µου δεν γινόταν από έναν συνάδελφο
ο οποίος έχει χρηµατίσει Αναπληρωτής Υφυπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και αν δεν υπήρχε νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε
τους συνεταιρισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πείτε σε τι έγκει-
ται η αλλοίωση του περιεχοµένου σύµφωνα µε το άρθρο 68. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε αυτό ακριβώς θα αναφερθώ,
κύριε Πρόεδρε.

Καταλόγισε ο κ. Κόκκαλης ότι είπα πως όταν υπάρχουν δέκα
παραγωγοί και έχουν µια καινοτόµο ιδέα, διευκολύνονται από το
νοµοσχέδιο και αναρωτήθηκε ο κύριος συνάδελφος γιατί δεν κά-
νουν µια ΙΚΕ ή οποιαδήποτε άλλη εταιρική µορφή. 

Μα, τι σχέση έχει η ΙΚΕ ή οποιαδήποτε άλλη εταιρεία µε τον
συνεταιρισµό; Μια ΙΚΕ µπορεί να αγοράσει και να πουλήσει προ-
ϊόντα. Ένας συνεταιρισµός αποτελείται από µέλη τα οποία πα-
ράγουν προϊόν, διαπραγµατεύονται συνολικά τις τιµές του
προϊόντος και επιχειρούν να δώσουν υπεραξία στα προϊόντα
τους. 

Δεύτερον, κύριε συνάδελφε, κύριε πρώην Υφυπουργέ Αγροτι-
κής Ανάπτυξης είναι ίδιο φορολογικό καθεστώς αυτό που διέπει
τους συνεταιριστές -µέλη από τους µετόχους µιας εταιρείας;
Αυτές είναι δύο πολύ σηµαντικές διαφορές. Θα κατανοήσουµε
τον πυρήνα του νοµοσχεδίου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έγινε αντιληπτή
η τοποθέτησή σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όσο για τα φωτοβολταϊκά, που εί-
πατε, ξέρετε ότι το ανώτατο όριο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό είναι ένα
άλλο θέµα. Δεν αφορούσε εσάς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …είναι το 1% της καλλιεργήσιµης
γης. Γιατί διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα; Εκεί έγκειται το
αγροτικό πρόβληµα της Ελλάδος σήµερα, στο 1% της αγροτικής
γης;

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εφόσον αναφέρ-

θηκε, θα µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κόκκαλη,

στο πρώτο σκέλος θεώρησε -υπάρχει η διάταξη αυτή- ότι αλλοι-
ώθηκε το περιεχόµενο. Έδωσε εξήγηση. Κατά το δεύτερο δεν
τον άφησα και εγώ να συνεχίσει. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα σας δώσω, όµως, τον λόγο για να κάνετε µια διευκρίνιση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καµµία

αλλοίωση. Εσείς το είπατε. Ρωτήσατε. Καµµία αλλοίωση δεν
έγινε στα λεγόµενα του συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κατά το δεύτερο
σκέλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η ερµηνεία µπορεί να είναι διαφορε-
τική. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ βλέπετε ότι δεν διακόπτω κανέναν. Να µάθετε να ακούτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δόθηκαν οι διευ-

κρινίσεις και τελείωσε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Από εκεί και πέρα ο κόσµος θα κρί-

νει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. 
Παρακαλώ πολύ τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, τον κ.

Σκρέκα, να λάβει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου

και εγώ να ξεκινήσω τη σηµερινή µου τοποθέτηση αναφερόµε-
νος στο µείζον που αυτές τις στιγµές είναι η αντιµετώπιση των
προσφυγικών και των µεταναστευτικών ροών από τους Έλληνες
στρατιώτες, από τις µονάδες της Αστυνοµίας και τα µέλη της
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Εθνοφυλακής και την εθνική, ηθική και συναισθηµατική συστρά-
τευση στον αγώνα που δίνουν αυτοί οι άνθρωποι, µια συστρά-
τευση που έχει καταλάβει όλο τον ελληνικό λαό. 

Επιτρέψτε µου, επίσης, να αναδείξω στην Ολοµέλεια της Βου-
λής τη δήλωση, την αναφορά που έκανε χθες µια Ελληνίδα µάνα
από τον Έβρο σε βραδινό κανάλι ειδησεογραφικό, όπου καθη-
σύχασε τις µανάδες όλης της Ελλάδας. Είπε, λοιπόν, στις µανά-
δες όλης της Ελλάδας να µην φοβούνται γιατί τα παιδιά τους, τα
οποία σήµερα υπηρετούν στα σύνορα της Ελλάδας και προστα-
τεύουν τα ελληνικά σύνορα, τα φυλάνε αυτές οι µανάδες, οι µα-
νάδες οι οποίες βρίσκονται σήµερα στις ακριτικές περιοχές της
χώρας και βοηθούν µε κάθε τρόπο σύσσωµες. Επίσης, σύσσωµη
η τοπική κοινωνία βοηθάει τους Έλληνες, οι οποίοι προστα-
τεύουν τα εθνικά µας δικαιώµατα, τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα
και πάνω απ’ όλα, τα εθνικά µας σύνορα. 

(Στο σηµείο την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ᾽ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Μπαίνοντας στο προκείµενο, που αφορά φυσικά έναν πάρα
πολύ σηµαντικό τοµέα και κλάδο της ελληνικής κοινωνίας και της
ελληνικής οικονοµίας, που είναι ο πρωτογενής τοµέας, επιτρέψτε
µου να βάλω κάποια πράγµατα στη θέση τους, γιατί ακούστηκαν
πολλά σε αυτήν την Αίθουσα. 

Ακούστηκε, για παράδειγµα, ότι σήµερα στην Ελλάδα δεν πα-
ράγουµε πολλά αγροτικά προϊόντα, ότι ο πρωτογενής τοµέας και
η αγροτική παραγωγή δεν είναι πολύ σηµαντική για την εθνική
οικονοµία ή για την ελληνική κοινωνία και άλλα τέτοια πράγµατα.

Αναφέρθηκαν κάποια νούµερα, ότι, για παράδειγµα, στην Ολ-
λανδία ή σε άλλες δυτικοευρωπαϊκές χώρες η παραγωγή ανά
στρέµµα είναι δεκαπλάσια ή εικοσαπλάσια από ό,τι είναι στην Ελ-
λάδα. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να βάλω κάποια πράγµατα στη σειρά
και να πω ότι σήµερα στην Ελλάδα παράγουµε 1.100 ευρώ περί-
που ανά εκτάριο καλλιεργούµενης γης όταν στην Ολλανδία δεν
παράγουν ούτε 10.000 ούτε 20.000. Στην Ολλανδία παράγουν
περίπου 1.700 ευρώ ανά εκτάριο παραγόµενου αγροτικού προ-
ϊόντος, που σηµαίνει ότι φυσικά έχουµε πολλά να κάνουµε για να
τους φτάσουµε, αλλά δεν είµαστε και στο 1/10 ή στο 1/20 όπως
ακούστηκε. 

Βέβαια, να πούµε ότι αν εκεί αφαιρέσουµε την ενίσχυση, που
είναι κατά ένα µέρος και εισοδηµατική, δηλαδή τις επιδοτήσεις
ανά εκτάριο, η Ελλάδα έχει µια µέση επιδότηση ανά εκτάριο της
τάξης των 550 ευρώ όταν στην Ολλανδία έχει 400 µε 450 ευρώ.
Τότε καταλαβαίνετε ότι η διαφορά αυξάνει λίγο µεταξύ του
πραγµατικού παραγόµενου εισοδήµατος. Στην Ελλάδα έχουµε
ένα πραγµατικό παραγόµενο εισόδηµα της τάξης των 500 µε 600
ευρώ περίπου ανά εκτάριο, όταν στην Ολλανδία αυτό είναι δι-
πλάσιο. 

Άρα, έχουµε πολλά να κάνουµε. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν γίνεται τίποτα στην Ελλάδα. Η Ελλάδα είναι η έβδοµη χώρα
σε παραγωγή αγροτικού προϊόντος στην Ευρώπη. Στην Ελλάδα
ο πρωτογενής τοµέας συµµετέχει µε περίπου 4% στη συνολική
εθνική οικονοµία, σε βαθµό υπερδιπλάσιο από ό,τι συµβαίνει στις
υπόλοιπες χώρες. 

Στην Ελλάδα οι εµπλεκόµενοι άνθρωποι, ο ενεργός πληθυ-
σµός που ασχολείται µε τις καλλιέργειες, ανέρχεται περίπου στο
11%, όταν στις άλλες δυτικοευρωπαϊκές χώρες αυτό είναι κάτω
από το 3%. Άρα, καταλαβαίνουµε ότι σε όρους οικονοµικούς, σε
όρους κοινωνικής συνοχής, η συµµετοχή του πρωτογενούς
τοµέα και η συµβολή του στην ελληνική κοινωνία είναι πάρα πολύ
σηµαντική. Αυτό ακόµα περισσότερο αυξάνει την προτεραιότητα
που πρέπει να βάλουµε για αυτό το κοµµάτι. 

Να πούµε ότι η ελληνική Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός ο ίδιος,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης έχουν βάλει ως βασική προτεραιότητα τη στήριξη της
ελληνικής υπαίθρου, τη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος, την
προσέλκυση νέων αγροτών στις καλλιέργειες. Και, φυσικά, όλα
αυτά συνδέονται πια και µε την προστασία του περιβάλλοντος,
αλλά και την αντιµετώπιση των προκλήσεων και των επιπτώσεων
της κλιµατικής αλλαγής.

Να πούµε ότι σε όλα τα χρόνια της κρίσης, στα δέκα χρόνια
της κρίσης, ο κλάδος του αγροτικού τοµέα αντεπεξήλθε πολύ

καλύτερα από άλλους οικονοµικούς κλάδους. Δηλαδή, ενώ εί-
χαµε βιοµηχανικό κλάδο, είχαµε κλάδο οικοδοµής, είχαµε ακόµα
και τον κλάδο του τουρισµού τα πρώτα χρόνια -µετά βέβαια πήγε
καλύτερα- να υπολείπεται πολύ των προηγούµενων καλών χρό-
νων της Ελλάδας, σε όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης η πρωτο-
γενή παραγωγή στη χώρα στάθηκε και µάλιστα αύξησε την αξία
των παραγόµενων προϊόντων. Λίγο, αλλά την αύξησε.

Αυτό δείχνει, λοιπόν, ότι κάτι έχει γίνει τις προηγούµενες δε-
καετίες. Όµως, αυτό το πράγµα κάπου αρχίζει να ωριµάζει και
από εδώ και πέρα χρειάζεται να χαράξουµε µια νέα στρατηγική,
η οποία θα αντιµετωπίζει τα βασικά προβλήµατα που ταλανίζουν
σήµερα την αγροτική παραγωγή, που θα βάλει νέες βάσεις. Έτσι,
από εδώ και πέρα, µέσα από τον νέο δρόµο που θα χαράξουµε,
θα µπορέσουν οι Έλληνες αγρότες να αντιµετωπίσουν τα προ-
βλήµατα της καθηµερινότητάς τους, θα µπορέσουν να είναι πιο
ανταγωνιστικοί, θα µπορέσουν να έχουν ένα εισόδηµα το οποίο
θα τους βοηθάει να έχουν µια αξιοπρεπή ζωή και να ζουν τις οι-
κογένειές τους µε αξιοπρέπεια, αλλά θα τους βοηθά ακόµα πε-
ρισσότερο να µένουν στα χωράφια τους και να έχουν τα χρήµατα
να µπορούν να επανεπενδύουν πάνω στη δουλειά τους. Διότι,
φυσικά, η συνεχής επένδυση είναι προϋπόθεση για να µπορούν
αυτοί να είναι βιώσιµοι και ανταγωνιστικοί στο µέλλον.

Πώς θα γίνουν, λοιπόν, οι Έλληνες αγρότες περισσότερο βιώ-
σιµοι ή περισσότερο ανταγωνιστικοί; Αυτός είναι ο στόχος, η
στοχοθεσία την οποία έχουµε βάλει στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης.

Υπάρχουν δυο άξονες: Το πρώτο κοµµάτι είναι το κόστος πα-
ραγωγής. Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε
ως πολιτεία -γιατί ως πολιτεία έχουµε συγκεκριµένους τρόπους
που µπορούµε να εφαρµόσουµε- για να µειώσουµε το κόστος
της αγροτικής παραγωγής. Το ένα είναι το ενεργειακό κόστος.
Το ενεργειακό κόστος στην Ελλάδα πραγµατικά είναι διπλάσιο
σε ό,τι αφορά τον πρωτογενή τοµέα από ό,τι είναι στις υπόλοιπες
χώρες της Ευρώπης, διπλάσιο από ό,τι είναι στην Ιταλία. Σύµ-
φωνα µε την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία το ενεργειακό κό-
στος στην Ιταλία είναι περίπου στο 12%, ενώ στην Ελλάδα είναι
στο 23% του παραγόµενου προϊόντος. Άρα, έχουµε διπλάσιο
ενεργειακό κόστος. 

Τι κάναµε για αυτό; Κάναµε κάτι για να µπορέσουµε να µει-
ώσουµε µόνιµα, σε µόνιµη βάση το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας.
Τι κάναµε; Νοµοθετήσαµε, µετά από συνεννόηση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης, του Μάκη Βορίδη, µε τον Υπουργό Ενέρ-
γειας, τον Κωστή Χατζηδάκη, για πρώτη φορά στην Ελλάδα, για
πρώτη φορά στην Ευρώπη και ίσως στον κόσµο, τη δυνατότητα
ο αυτοπαραγωγός αγρότης να µπορεί να κατασκευάζει ένα
αγροτικό φωτοβολταϊκό όπου θα παράγει τέσσερις φορές την
ενέργεια που καταναλώνει. 

Αν, για παράδειγµα, ένας αγρότης έχει έναν λογαριασµό ρεύ-
µατος -θα πάω σε ένα πολύ ρεαλιστικό παράδειγµα- της τάξης
των 3.000 ευρώ αξίας τον χρόνο, µπορεί να κατασκευάσει ένα
φωτοβολταϊκό αγροτικό το οποίο θα παράγει ενέργεια αξίας
12.000 ευρώ. Τις 3.000 ευρώ θα τα κρατά για τον εαυτό του. Τις
9.000 ευρώ θα µπορεί να τις πουλά στο σύστηµα και να έχει ένα
έσοδο. Με αυτό το έσοδο, µε αυτές τις 9.000 ευρώ, θα µπορεί
να αποπληρώνει τη συνολική επένδυση που χρειάζεται για να κα-
τασκευάσει αυτό το φωτοβολταϊκό. 

Έτσι, από τον πρώτο χρόνο κατασκευής του φωτοβολταϊκού
θα έχει 3.000 ευρώ κόστος ρεύµατος, που δεν θα το έχει πια, θα
µηδενιστεί αυτό από τη στιγµή που το παράγει το πάρκο του,
αλλά επιπλέον το σύνολο του δανείου θα το αποπληρώνουν οι
9.000 ευρώ που θα έχει σαν έσοδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Θα χρειαστώ µερικά λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Με αυτόν τον τρόπο τι πετυχαίνουµε; Πετυχαίνουµε για τα

πρώτα οκτώ χρόνια, µέχρι να αποπληρωθεί το δάνειο, να έχει δω-
ρεάν ρεύµα και από κει και πέρα να έχει ένα επιπλέον εισόδηµα
της τάξεως των 9.000 ευρώ στις 3.000 που καταναλώνει. Πάρα
πολύ σηµαντικό για τον µικρό και µικροµεσαίο αγρότη. Γιατί λέω
για τον µικρό και µικροµεσαίο αγρότη; Γιατί ο µεγάλος αγρότης
µπορούσε να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό ως ανεξάρτητος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΑ’ - 4 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 10803



παραγωγός και να παράγει ρεύµα και να το πουλάει και να έχει
έσοδα. Θα µπορούσε να κατασκευάσει από το 2014. Η προηγού-
µενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε νοµοθετήσει τη δυ-
νατότητα να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό πάρκο, αλλά αυτό
δεν µπορούσε να το κάνει ο µικροµεσαίος αγρότης που σήµερα
χρωστάει, έχει υποθηκεύσει όλη την περιουσία και σήµερα δεν
έχει πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό. Και για να το ολοκλη-
ρώσουµε αυτό, επίσης σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων –πριν τρεις εβδοµάδες, αν θυµάµαι καλά,
υπογράψαµε- την Τράπεζα Πειραιώς και την Εθνική Τράπεζα, δώ-
σαµε τη δυνατότητα για 200 εκατοµµύρια δάνεια κατευθείαν από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, όπου θα προστεθούν σε
διακόσια εκατοµµύρια δάνεια των ελληνικών τραπεζών, που µαζί
µε την ιδία συµµετοχή περίπου θα µοχλεύσουν 560 εκατοµµύρια
ευρώ, µακροπρόθεσµα δάνεια µε ευνοϊκούς όρους και µάλιστα
µε περίοδο χάριτος που µπορεί να φτάσει τα πέντε χρόνια. 

Έρχεται ο µικρός αγρότης, κατασκευάζει το φωτοβολταϊκό
του πάρκο, αγοράζει το µηχάνηµά του, κάνει µια αναδιάρθρωση
στην καλλιέργειά του, τα πρώτα τρία χρόνια µέχρι να αποδώσει
αυτή η επένδυση δεν πληρώνει δάνειο και αρχίζει και πληρώνει
την πρώτη δόση του δανείου τον τέταρτο και τον πέµπτο χρόνο. 

Αυτά κάνουµε, που δεν τα είχε κάνει η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, που είναι καινοτόµα και που πραγµατικά µπορούν να βοη-
θήσουν στην καθηµερινότητα τον Έλληνα αγρότη,
αντιµετωπίζοντας τα πραγµατικά προβλήµατα που έχει, που είναι
τα προβλήµατα χρηµατοδότησης, µεταξύ άλλων. 

Άρα, αυτό που είπε ο κ. Κόκκαλης και απορώ τελικά –να πάει
να το πει στους συντοπίτες τους αγρότες, εκεί στη Λάρισα όπου
εκλέγεται- είναι ότι δεν θέλει ο µικρός αγρότης να µπορεί να
βάλει αυτό το µικρό φωτοβολταϊκό των δέκα, των είκοσι KW στο
χωράφι του. Θα πρέπει να πάει να αγοράσει άλλη γη, να βρει
άλλο χωράφι, για να µπορέσει να πάει να κάνει αυτήν την εγκα-
τάσταση και να µην το βάλει δίπλα στην ποµόνα που ποτίζει το
χωράφι του. Αυτά πρέπει να πει ο ΣΥΡΙΖΑ στους αγρότες που επί
τεσσεράµισι χρόνια δεν χρειάζεται να πούµε τι έκανε και τι κο-
ροϊδία έφαγαν αυτοί οι άνθρωποι. Αυξήθηκε το κόστος των ει-
σφορών, αυξήθηκε ο ΦΠΑ στα εφόδια, αυξήθηκε ο ΦΠΑ στα
άχυρα, αυξήθηκε ο φόρος εισοδήµατος, αυξήθηκαν τα πάντα
στον αγροτικό τοµέα και φυσικά καταργήθηκε το πετρέλαιο θέρ-
µανσης, που εµείς οφείλουµε βέβαια -εφόσον βρούµε, όπως
πολύ σωστά λέτε, σε µόνιµη βάση δηµοσιονοµικό χώρο- να µπο-
ρέσουµε να επαναφέρουµε σταδιακά και σιγά, σιγά αυτήν την
ενίσχυση –µικρή έστω- σε ό,τι αφορά το αγροτικό πετρέλαιο.
Επαναλαµβάνω ότι αυτό που έχουµε κάνει µε τα αγροτικά φω-
τοβολταϊκά σε όσους µπορούν να το κάνουν, γιατί δεν είναι όλοι
που χρησιµοποιούν ηλεκτρικό ρεύµα για να ποτίζουν, αλλά είναι
πάρα πολλοί, είναι δέκα φορές και είκοσι φορές η επιδότηση και
η ενίσχυση του αγροτικού πετρελαίου που υπήρχε επί Νέας Δη-
µοκρατίας µέχρι το 2014-2015. 

Αυτό, λοιπόν, κάναµε εµείς σε ό,τι αφορά το κόστος παραγω-
γής και έπονται ακόµη περισσότερα. Έχουµε βέβαια να δούµε
και τι θα κάνουµε µε τον άλλο άξονα, γιατί το ένα είναι να είσαι
πιο ανταγωνιστικός και να παράγεις φθηνότερα, το άλλο είναι να
πουλάς ακριβότερα. Για να πουλάς ακριβότερα, χρειάζεται να
πουλάς καλύτερα προϊόντα. Η Ελλάδα παράγει καλύτερα προ-
ϊόντα, παράγει ποιοτικότερα προϊόντα. 

Τι χρειάζεται να κάνουµε. Πρώτον, να ταυτοποιήσουµε και να
διαπιστώσουµε ότι όντως τα ελληνικά προϊόντα είναι καλύτερα.
Χρειάζεται, λοιπόν, να συνδέσουµε την παραγωγή µε την έρευνα.
Χρειάζεται η επιστηµονική έρευνα να έρθει και να πει ότι πράγ-
µατι ο κρόκος Κοζάνης έχει αυτά τα χαρακτηριστικά, η µαστίχα
Χίου έχει τα άλλα, τα ροδάκινα, το οπωροκηπευτικά, η ελιά η ελ-
ληνική έχει αυτά τα χαρακτηριστικά. Αφού, λοιπόν, διαπιστώ-
σουµε και διακριβώσουµε ποια είναι τα ποιοτικά χαρακτηριστικά,
στη συνέχεια αυτά τα χαρακτηριστικά θα πρέπει να συνοδεύουν
τα αγροτικά προϊόντα σε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα. 

Άρα, µιλάµε για ταυτοποίηση, µιλάµε για τη δυνατότητα της
ιχνηλασιµότητας και από κει και πέρα να φτάσει στο ράφι της
αγοράς, έχοντας πάνω επικοινωνηµένα τα ιδιαίτερα ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά που έχουν τα ελληνικά µας προϊόντα. Όταν το πε-
τύχουµε αυτό, τότε θα µπορεί να πάρει ο Έλληνας αγρότης την

προστιθέµενη αξία που του αξίζει και αυτό σχεδιάζουµε να κά-
νουµε και µε την ευκαιρία της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
που συζητάµε αυτόν τον χρόνο µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
τις υπόλοιπες χώρες. 

Η Ελλάδα βρίσκεται σε ένα σταυροδρόµι, τώρα είναι η ευκαι-
ρία να δούµε τι δεν πήγε καλά τα προηγούµενα χρόνια, να διορ-
θώσουµε αυτά τα οποία δεν πήγαν καλά και να σχεδιάσουµε νέα
µέτρα που θα µπορέσουν να προσδώσουν µια νέα ελπίδα στους
Έλληνες αγρότες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συντοµεύετε παρα-
καλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Και τα δύο αντιµετωπίζονται και µε έναν άλλο τρόπο και δεν
µιλάω βέβαια για τη γεωργία ακριβείας που σηµαίνει να χρησι-
µοποιείς λιγότερες εισροές και να παράγεις περισσότερα ή ποι-
οτικότερα προϊόντα, αυτό είναι κάτι το οποίο είναι εντός της
στρατηγικής που θα ακολουθήσουµε. Αυτό µπορεί να γίνει και
µε έναν άλλο τρόπο, ώστε να είσαι πιο ανταγωνιστικός. Πώς;
Όταν αποκτήσεις την απαραίτητη κλίµακα, την οικονοµία κλίµα-
κας, τη λεγόµενη συγκέντρωση. Όταν κάποιος αγοράζει ένα
τσουβάλι λίπασµα ή ένα κουτί φυτοφαρµάκου, να αγοράζει µια
παλέτα ή ένα φορτηγό. Πώς θα το κάνει αυτό; Μα, όταν συνερ-
γαστούν. Γι’ αυτό χρειάζεται η συγκέντρωση, γι’ αυτό χρειάζεται
συνεργασία, γι’ αυτό χρειάζονται οι συνεταιρισµοί, για να µπο-
ρούν να αγοράζουν µαζικά. Αγοράζοντας µαζικά, πληρώνοντας
καλύτερα, µπορούν να χαµηλώσουν έως και 30%-40% το κόστος
των εφοδίων. 

Και βέβαια δεν µπορεί ένας µόνος του που παράγει µια πα-
λέτα, µερικά κιλά ή λίγους τόνους ενός προϊόντος, να µπορέσει
αυτό το προϊόν να το διαθέσει στις αγορές του εξωτερικού ή να
επικοινωνήσει τα χαρακτηριστικά του. Γιατί; Διότι δεν φτάνει.
Είναι ένας άνθρωπος ο οποίος είναι βιοπαλαιστής. Τι πρέπει να
γίνει; Πρέπει να υπάρχει συνεταιρισµός που να συγκεντρώνει τα
προϊόντα. Να έχει µεγάλη οικονοµία κλίµακος και µέσα από κει
να έχει τη δυνατότητα της χρηµατοδότησης και να επικοινωνήσει
τα προϊόντα και να τα τυποποιήσει και να µπορέσει να βρει αγο-
ρές του εξωτερικού που θα τις καλύψει.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε για τους συ-
νεταιρισµούς σήµερα. Και ξέρουµε ότι έχουν γίνει πολλά άσχηµα
µε τους συνεταιρισµούς, ξέρουµε ότι ο Έλληνες αγρότες φο-
βούνται και τροµάζουν, όταν ακούνε τη λέξη συνεταιρισµός, γιατί
έχουν χάσει πολλά λεφτά, γιατί έχουν καταστραφεί πολλοί αγρό-
τες, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι οι παθογένειες των προηγούµε-
νων χρόνων πρέπει να αποτρέψουν από το να κάνουµε κάτι το
οποίο είναι σωστό. Γι’ αυτό φέρνουµε αυτό το νοµοσχέδιο που
προδιαγράφει ένα ξεκάθαρο πλαίσιο, όπου εκεί µέσα ο συνεται-
ριζόµενος αγρότης θα αισθάνεται ασφάλεια µέσα σε ένα νοµο-
θετικό πλαίσιο, και που τι άλλο θα κάνει; Τη στιγµή που ο
συνεταιρισµός χρειάζεται κάποια οικονοµική ρευστότητα, θα
µπορέσει να προσφύγει σε έναν ιδιώτη, σε έναν επενδυτή, ο
οποίος θα έρθει και θα συνεισφέρει στο να βελτιωθούν οι δείκτες
της οικονοµικής ευστάθειας και δυνατότητας του συνεταιρισµού.
Και όχι µόνο για οικονοµικό λόγο. Δεν είναι µόνο γιατί θα έρθει
κάποιος να βάλει χρήµατα. Και γι’ αυτό λέµε το 1/3 τουλάχιστον,
δηλαδή 35%. Γιατί λέµε 35% να συµµετέχει και δεν λέµε 25%;
Και βέβαια, γιατί λέµε να έχει και λόγο ως 35% στις αποφάσεις
της γενικής συνέλευσης; Γιατί ποιος θα έρθει να βάλει τα χρή-
µατά του, όταν τελικά δεν έχει κανέναν λόγο στις αποφάσεις;

Δεύτερον, αυτός που θα έρθει, έχει και µια άλλη δυνατότητα,
να προσθέσει και δεξιότητες. Να βάλει πάνω στο τραπέζι, όχι
µόνο χρήµατα, αλλά και γνώση. Να βάλει και γνωριµίες, να βάλει
και δίκτυα διανοµής. Να βάλει και αγορές που µπορεί να έχει
ανοίξει. Να βάλει και τεχνογνωσία, για να βελτιώσει τη δουλειά
που κάνει ο συνεταιρισµός. Όχι ίσως την παραγωγή, που µπορεί
και στην παραγωγή, αλλά ακόµη περισσότερο στην πώληση,
στην εµπορία των προϊόντων. Δεν είναι µόνο τα λεφτά, λοιπόν,
είναι και τα υπόλοιπα που πολλές φορές µπορεί να είναι πιο ση-
µαντικά από τα λεφτά. Αυτό ερχόµαστε και κάνουµε.

Να σας πω κάτι; Το είπε ο Υπουργός. Δεν είναι υποχρεωτικό.
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Αν θέλει. Δεν ερχόµαστε να σώσουµε υποχρεωτικά τους συνεται-
ρισµούς. Θα σωθούν αυτοί οι συνεταιρισµοί που το θέλουν οι ίδιοι.
Αυτοί που δεν θέλουν να σωθούν, ό,τι και να κάνουµε εµείς, δεν
σώνονται. Γι’ αυτό και έχουµε τη συντριπτική τους πλειοψηφία δυ-
στυχώς να καταστρέφονται. Υπάρχουν, όµως, κάποιοι που αξίζει
να βοηθήσουµε. Αυτοί θα είναι τα καλά παραδείγµατα, αυτοί θα
δώσουν το καλό παράδειγµα, αυτοί θα κινητοποιήσουν και τους
άλλους, αυτούς θα έχουµε ως πιλότους, ως προποµπούς για να
ακολουθήσει και ο υπόλοιπος αγροτικός τοµέας. Να σταµατήσουν
τα χωράφια µας να µένουν µπαΐρια, γιατί φοβήθηκε ο κ. Κόκκαλης
το 1% που είναι το ανώτατο πλαφόν που δίνουµε ως δυνατότητα
να χρησιµοποιήσει κάποιος αγρότης καλλιεργούµενη γη για να
κάνει ένα φωτοβολταϊκό πάρκο, όταν πάνω από 1% κάθε χρόνο
εγκαταλείπεται. Πάνω από το 1% της αγροτικής καλλιεργούµενης
γης, σύµφωνα µε τα στοιχεία, εγκαταλείπεται. 

Εµείς, δίνουµε αυτές τις δυνατότητες για να σταµατήσει να
εγκαταλείπεται η ελληνική αγροτική γη και να συνεχίσει να συ-
νεισφέρει και στην ελληνική οικονοµία, όπως σας είπα, και στον
τουρισµό και στον αγροτουρισµό. Έχουµε γαστρονοµία, έχουµε
γαστρονοµικό πλούτο. Είναι 4% η συµµετοχή του αγροτικού
τοµέα και 20% η συµµετοχή του τουριστικού κλάδου. Μαζί είναι
25%. Ο αγροτικός τοµέας δεν είναι µόνος του. Παράγει προϊόντα
διατροφής που στηρίζουν τον τουρισµό. Άρα πρέπει να βλέ-
πουµε µια αγορά, έναν κλάδο του 25% που συνεισφέρει στο
εθνικό ΑΕΠ και όχι του 4%, που µπορεί να γίνει φυσικά πολύ πα-
ραπάνω.

Με αυτά ολοκληρώνω τη σηµερινή µου τοποθέτηση. Στηρί-
ζουµε φυσικά αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο δίνει, κατά την
άποψή µας, µια ελπίδα κι ένα ακόµη εργαλείο αυτοί οι συνεται-
ρισµοί που έχουν µείνει να προχωρήσουν µπροστά µε αισιοδοξία
και φυσικά να γίνουν περισσότερο βιώσιµοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας παρακολουθούµε µε
αγωνία τις εξελίξεις στα εθνικά µας θέµατα και την έκρυθµη κα-
τάσταση που έχει δηµιουργηθεί στα σύνορα µε την Τουρκία και
ιδιαίτερα στις Καστανιές του Έβρου, όπου πρόσφυγες και µετα-
νάστες για µία ακόµη φορά προσπαθούν να περάσουν τα σύνορα
και να εισέλθουν σε ελληνικά εδάφη.

Η Ελλάδα, όµως, είναι ένα συντεταγµένο κράτος και το απο-
δεικνύει. Για πρώτη φορά Έλληνας Πρωθυπουργός µε σύσσωµη
την ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκεται στα σύνορα του
Έβρου. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης κατάφερε σε µια πολύ κρίσιµη
στιγµή να στοιχίσει την αρχικά αµήχανη Ευρώπη πίσω από τα ελ-
ληνικά συµφέροντα.

Έτσι, λοιπόν η ελληνική Κυβέρνηση έχει διεθνοποιήσει το πρό-
βληµα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ, ενώ σε επιχει-
ρησιακό επίπεδο απέτρεψε την παράνοµη είσοδο στη χώρα όλων
αυτών που εντέχνως εργαλειοποιεί συστηµατικά πλέον η γείτονα
χώρα για να παίξει τα γεωπολιτικά της παιχνίδια, προσπαθώντας
να εκβιάσει την Ευρώπη.

Αν αυτή ήταν η επίσηµη πολιτική της χώρας από το 2015, δεν
θα εµφανιζόταν τόσο επιτακτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και οξύ σήµερα το πρόβληµα. 

Έτσι, λοιπόν, η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, κάνει ό,τι απαιτείται
για τη φύλαξη των χερσαίων και θαλάσσιων ελληνικών συνόρων
που είναι και τα εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όµως, το παιχνίδι ευθυνών δεν πρέπει να υπερβαίνει και την
εθνική ευθύνη. Πιο απλά, δεν χωρά την ώρα αυτή φθηνή µικρο-
κοµµατική αντιπολίτευση, ούτε όµως συνέχιση της ίδιας αλόγι-
στης πολιτικής των ανοικτών συνόρων και φυσικά και της
ψευτοανθρωπιστικής, -θα έλεγα- αντίληψης, όπου είναι πρακτι-
κές που γιγάντωσαν το πρόβληµα. Χωρίς αµφιβολία, λοιπόν, οι
αντιπαραθέσεις δεν συµβάλλουν στην επίλυση του προβλήµα-
τος. Τουναντίον, µε αυτές βάλλεται η πατρίδα µας. 

Τούτες τις δύσκολες ώρες επιβάλλεται απ’ όλους µας σύµ-
πνοια και οµοψυχία, για την Ελλάδα µας και µόνο. Είµαι βέβαιος

ότι όλοι µας αναγνωρίζουµε ότι είναι πολύ κρίσιµες οι στιγµές
και θα ανταποκριθούµε µε ευθύνη περίσσια.

Τώρα στα καθ’ ηµάς και στα θέµατα που έχουν να κάνουν µε
τη σηµερινή µας συνεδρίαση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πυ-
λώνας ανάπτυξης της χώρας είναι αδιαµφισβήτητα ο αγροτικός
και κτηνοτροφικός τοµέας, καθώς και η µεταποίηση προϊόντων. 

Η χώρα µας έχει ένα σηµαντικό δυναµικό και στον πρωτογενή
τοµέα. Παράγουµε ποιοτικά προϊόντα σε αρκετά πεδία και µε µο-
ναδικές ποικιλίες και τα προϊόντα µας αυτά έχουν σηµαντική δυ-
ναµική. Αξιοποιούνται, όµως, τα πλεονεκτήµατα του ελληνικού
πρωτογενούς τοµέα όπως θα µπορούσαν;

Οµολογουµένως η όλη τους δυναµική δεν έχει αναπτυχθεί στο
µέτρο των όλων δυνατοτήτων της. Ακόµα υστερούµε σε διάφο-
ρες στρατηγικές για την προώθηση των προϊόντων και δεν
έχουµε υιοθετήσει στον βαθµό που θα µπορούσαµε τις τεχνολο-
γίες που προσφέρονται για τη βελτίωση και αύξηση της παρα-
γωγής. 

Φυσικά υπάρχουν εξαιρέσεις, όπως στην περίπτωση της Ένω-
σης Συνεταιρισµών Θηραϊκών Προϊόντων, η οποία εκπροσωπεί
όλους τους καλλιεργητές της Σαντορίνης, σεβόµενη την πρωτο-
γενή παράδοση του νησιού, υπερασπιζόµενη τον πρωτογενή
τοµέα, τον σαντορινιό αµπελώνα και την αειφόρο ανάπτυξή του.
Όµως, η γενικότερη διαπίστωση είναι µια διαπίστωση ανεκµετάλ-
λευτων ευκαιριών.

Έτσι λοιπόν υπήρξε κοµµατισµός, κρατισµός, θεσµική ασά-
φεια, θα έλεγα προσωπικά συµφέροντα, έλλειµµα συνεταιριστι-
κής συνείδησης, ανεπαρκής εκπαίδευση και κατάρτιση και αυτά
είναι τα βασικά αίτια της κατάπτωσης των συνεταιρισµών.

Ως απάντηση, λοιπόν, στον κατακερµατισµένο γεωργικό
κλάδο, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη, αλλά και η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης, εισάγουν την ανασυγκρότηση των συνεταιρισµών και τη
στροφή σε ανταγωνιστικές συλλογικές δράσεις και νέα σχήµατα.

Έχει γίνει πολλή συζήτηση κατά καιρούς για την ανάγκη αλ-
λαγής του θεσµικού πλαισίου, για τη θέσπιση ενός νέου νόµου
για τους συνεταιρισµούς που θα µπορούσε να αντιµετωπίσει και
τις παθογένειες αυτές. Λίγοι, ωστόσο, φάνηκε ότι έχουν µελετή-
σει και θα µπορούσαν να αντιληφθούν στην ουσία πώς θα πρέπει
και πώς θα µπορούσε να λειτουργήσει ένας συνεταιρισµός και
γιατί δεν λειτούργησαν οι συνεταιρισµοί µε τη µορφή που είχαν
µέχρι σήµερα. 

Έτσι, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο δείχνει πως η ηγεσία του
Υπουργείου ξέρει πολύ καλά τι πρέπει να γίνει προκειµένου η
αγροτική συνεταιριστική δράση σε όλες τις µορφές της -συνε-
ταιρισµοί και ενώσεις- να αποτελέσει για τον πρωτογενή τοµέα
παράγοντα ανάπτυξης και όχι αιτία υστέρησης.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο δηµιουργεί προϋποθέσεις για την εξυ-
γίανση των πολύπαθων αγροτικών συνεταιρισµών της πατρίδας
µας, µε απώτερο φυσικά σκοπό αυτοί να µεταλλαχθούν σε υγιείς
ανταγωνιστικές επιχειρήσεις που θα µπορέσουν να σταθούν µε
σηµαντικές αξιώσεις και στην ελεύθερη αγορά. Εισάγει τις βά-
σεις για ένα σύγχρονο µοντέλο διοίκησης µε θεµέλιο τις συνε-
ταιριστικές αρχές και την ενεργό συµµετοχή των µελών. 

Σηµαντικό στοιχείο βέβαια είναι και η συµµετοχή των ιδιωτών.
Προβλέπεται η δυνατότητα ιδιώτη επενδυτή και δη σε ένα ποσο-
στό έως 35% σε επίπεδο οικονοµικής συµµετοχής. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, η δυνατότητα συµµετοχής ιδιωτών επενδυτών
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για επίλυση του παγίου προβλήµα-
τος χρηµατοδότησης της λειτουργίας των συνεταιρισµών. Με
άντληση κεφαλαίων οι συνεταιρισµοί µπορούν να κάνουν επεν-
δύσεις πρώτον για µεταποιητικές µονάδες ή δεύτερον, για δα-
πάνες προώθησης και πώλησης σε διεθνείς αγορές.

Έτσι, λοιπόν, το νοµοσχέδιο θέτει τις σχετικές προϋποθέσεις
για µια σύγχρονη διοίκηση µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Επι-
πλέον, εισάγει απλοποίηση των διαδικασιών, ώστε να ελαφρύνει
την όλη γραφειοκρατία και τον εναγκαλισµό µε το κράτος που
συχνά «έπνιγε» τον θεσµό στο παρελθόν. 

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο εξισορροπείται και ο ρόλος
του κράτους και της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ακριβώς για να λει-
τουργήσει βιώσιµα ένας συνεταιρισµός ως µια ανταγωνιστική
επιχείρηση. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πόση ανοχή, κύριε

Φόρτωµα;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ένα, δύο λεπτά µπορώ να έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το πολύ ένα λεπτό.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Βεβαίως.
Έτσι, λοιπόν, σηµαντική είναι και η προβλεπόµενη δυνατότητα

χρηµατοδοτικής υποστήριξης των µελών των συνεταιρισµών από
τους ίδιους τους συνεταιρισµούς. Οι συνεταιρισµοί θα µπορούν
σε ειδικές αιτιολογηµένες περιπτώσεις να παρέχουν διευκολύν-
σεις και στα µέλη τους. Είναι σηµαντικό ότι ο νόµος θέτει το πλαί-
σιο οργάνωσης και λειτουργίας συνεταιρισµών, µεριµνώντας για
τις ιδιαιτερότητες ειδικών περιπτώσεων. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα προσωπικά να ευχαριστήσω τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης που άκουσε και υιοθέτησε τους
προβληµατισµούς µου και επέδειξε την πρέπουσα εθνική και κοι-
νωνική ευαισθησία που τον διακρίνει κι έτσι λοιπόν απεδέχθη την
πρόταση που υπέβαλα για τη ρύθµιση που προβλέπει τη δυνα-
τότητα ελάχιστου απαιτούµενου κεφαλαίου, µικρότερου των
10.000 ευρώ, στις ειδικές περιπτώσεις ολιγοµελών συνεταιρι-
σµών που κατ’ εξαίρεση θα εγκρίνονται σε µικρά νησιά κάτω των
τρεισήµισι χιλιάδων κατοίκων.

Επιπλέον, θα ήθελα να χαιρετίσω και τη ρύθµιση του άρθρου
4 που εισάγει τη δυνατότητα να εγκριθούν συνεταιρισµοί µε λι-
γότερα από δέκα µέλη σε νησιά κάτω των τρεισήµισι χιλιάδων
κατοίκων. Μια ρύθµιση που λαµβάνει, όπως και η παραπάνω, υπ’
όψιν τις ιδιαιτερότητες της νησιωτικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει το
πλαίσιο που απαιτείται ώστε να παύσουν εκείνες οι στρεβλώσεις
που κρατούσαν τα συνεταιριστικά µας σχήµατα καθηλωµένα και
εκτός αγοράς επί δεκαετίες. Εισάγεται µια µεταρρύθµιση των
θεσµών αγροτικής συνεταιριστικής δράσης, η οποία θέτει τις βά-
σεις για την αναζωογόνηση και του πρωτογενούς τοµέα και για
µια ουσιαστική αγροτική ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνι-
κής Λύσης κ. Βελόπουλο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Θα ήθελα ξεκινώντας να ευχηθώ έτη πολλά στον Πρωθυ-
πουργό. Σήµερα έχει γενέθλια! Βέβαια! Έτη κυβερνητικά δεν
βλέπω να έχει πολλά µε αυτά που κάνετε! Έτη πολλά να έχει ο
άνθρωπος, αλλά έτη κυβερνητικά δεν βλέπω να έχει.

Και βέβαια, ένας ηγέτης συνήθως φωτογραφίζεται από αυτά
που λένε και οι άνθρωποι που είναι γύρω του. 

Άκουσα µε έκπληξη Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας…
Δεν ξέρω πού βρίσκετε τα στοιχεία, κύριε Σκρέκα. Πόσο πα-

ράγει ανά στρέµµα η Ελλάς; Χίλια εκατό; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ανά εκτάριο. Δεν ακούτε καλά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Α, ανά εκτάριο! Γιατί εδώ στην Ελλάδα ζω εγώ. Άλλο το
στρέµµα, άλλο το εκτάριο. Πρώτον. 

Δεύτερον, ακούστε λίγο, θα ακούτε τώρα, θα µάθετε να
ακούτε. Η Ολλανδία παράγει 1.700 ευρώ ανά στρέµµα, το Ισραήλ
1.290 ευρώ και η Ελλάδα 190 ευρώ. Έρχεστε εδώ και λέτε πράγ-
µατα που δεν ισχύουν. Ακούστε: Και έρχεστε εδώ ως Υπουργός
και λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ποια; Για πείτε τα, να τα δούµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μιλάτε σε ανθρώπους στους οποίους τουλάχιστον κόβει
λίγο το µυαλό τους ή ασχολούνται µε τον πρωτογενή τοµέα. Μην
τα λέτε αυτά! Ανά στρέµµα! Ξενικός όρος! Πού να το καταλάβει
στο χωριό ο πατέρας µου το εκτάριο, ότι εννοούσε ο Υπουργός
το εκτάριο; Ε, δεν είναι έτσι. Εντάξει, µπορεί να έχετε γατάκια
από εδώ, αλλά απέναντι είναι και οι λεοπαρδάλεις. Μπορεί να

έχετε γατάκια από εδώ, από εκεί έχετε λεοπαρδάλεις, σας είπα.
Δεν είναι έτσι!

Πάρτε για τα Πρακτικά να τα δει ο Υπουργός, για να ενηµερω-
θεί καλά, παράκληση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στα υπόλοιπα και στα σοβαρά. 
Μάιος 2019, κύριε Σκρέκα, αγαπητέ µου φίλε, γιατί σε εκτιµώ

και σε ξέρω χρόνια. Μητσοτάκης: «Σύντοµα εξαγγελίες για το
αγροτικό πετρέλαιο». Ακούστε τώρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άλλο η πολιτική αντιπαράθεση, αγαπητοί συνάδελφοι, και η

πολιτική αντιπαλότητα και άλλο η προσωπική γνωριµία και
σχέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Να σας υπενθυµίσω ότι ο Άδωνις Γεωργιάδης είναι
φίλος µου από τα δεκαεννιά µου χρόνια, από τα είκοσι. Άλλο,
όµως, η κάθετη πολιτική αντιπαράθεση µαζί του, δεν συµφω-
νούµε σε τίποτα. Τελεία και παύλα! Να τα ξεκαθαρίσουµε λίγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Στα έδρανά σας καθόταν!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Και εσείς καθόσασταν κάποτε και οι δικοί σας από εκεί
είναι όλοι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Κατρίνη, τι συµπεριφορά είναι αυτή; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όλοι µιλούν, µε εµένα τα βάζετε; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Και ο Τσοχατζόπουλος στα έδρανά σας καθόταν, συνά-
δελφε, στο ΠΑΣΟΚ ήταν. Τα ξεχάσατε τώρα; Μην µιλάτε, δεν
έχετε δικαίωµα διά να οµιλείτε εσείς στο ΠΑΣΟΚ τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βελόπουλε,
µην απαντάτε, σας παρακαλώ. Συνεχίστε την οµιλία σας και µην
απαντάτε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, εσείς είστε νέος άνθρωπος, οι υπόλοιποι! 

«Θα αναµορφώσουµε πλήρως τον ΕΛΓΑ», δηλώσεις του Πρω-
θυπουργού το 2019, «θα διεκδικήσουµε σταθερούς πόρους από
τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική», δηλώσεις του Πρωθυπουργού
το 2019.

Κοιτάξτε, θα σας το ξαναπώ, κύριε Βορίδη, γνωριζόµαστε και
µε εσάς και είµαστε και φίλοι, πειράζει και αυτό; Τον γνωρίζω αρ-
κετά χρόνια. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εµένα όχι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Αγροτικό νοµοσχέδιο, ακούστε λίγο: Είστε νοµικός, φαί-
νεται από το νοµοσχέδιό σας, νοµικίστικο fast track νοµοσχέδιο.
Καµµία σχέση µε τον πρωτογενή τοµέα και το κάνετε fast track.
Δεν φταίτε εσείς, λόγω ΚΑΠ. Βιάζεστε να το τελειώσετε και το
κάνετε άρπα-κόλλα και σας µιλάω µε πολλή συµπάθεια. 

Βελτιώνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο η οικονοµική κατάσταση
των αγροτών; Όχι! Εδώ έχετε ένα µεγάλο λάθος. Εγώ δεν λέω
ποτέ να µην συµµετέχει ο επενδυτής, ο ιδιώτης, είµαι υπέρ της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αλλά εδώ πάτε να κάνετε «κολχοζοποί-
ηση», πάτε να δουλεύουν οι δούλοι αγρότες -να γυρίσουµε στον
19ο αιώνα ή 18ο αιώνα- να δουλεύουν οι αγρότες για να κονοµάει
µόνο ο ιδιώτης. Αυτά είναι απίστευτα πράγµατα, ειλικρινά! Διότι
λειτουργεί εις βάρος των αγροτών το νοµοσχέδιό σας, έτσι όπως
το φτιάξατε. 

Δεν κάνετε συµµέτοχο και µέτοχο τον αγρότη, τον παραγωγό,
όπως έκαναν στην Ολλανδία, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, όπως έκα-
ναν στο Ισραήλ. Ναι, υπάρχουν ιδιωτικές εταιρείες, αλλά αυτοί
που κάνουν τους αγροτικούς συνεταιρισµούς ως Α.Ε. -ανώνυµες
εταιρείες- είναι οι αγρότες. Εδώ βάζετε 35% -για να µην χρησι-
µοποιήσω καµµία έκφραση του συρµού, τι σηµαίνει 35% σε µια
εταιρεία, γιατί εταιρείες έχουµε, από εταιρείες γνωρίζουµε πολ-
λοί, εν πάση περιπτώσει- που είναι το κεφάλι, το µυαλό, τα χέρια
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όλου του µηχανισµού. Βάζετε, λοιπόν, τον ιδιώτη να είναι ο νονός
-ως νονός του συστήµατος- και οι δούλοι από κάτω να εργάζον-
ται. Δεν ξέρω πώς το σκεφτήκατε αυτό. 

Στο άρθρο 9 έχετε διαφορετική τιµή µερίδας για τους ιδιώτες
έναντι των συνεταιρισµών. Αυτό λέγεται «κολχοζοποίηση», ξέ-
ρετε. Εσείς που µέµφεστε την Αριστερά και τα κολχόζ του ΚΚΕ,
της Βουλγαρίας, της Σοβιετικής Ενώσεως, του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος πάτε να κάνετε «κολχοζοποίηση» µε αυτό το νοµοσχέ-
διο, να δουλεύουν οι αγρότες από κάτω και από πάνω το κόµµα
τότε, το σοβιέτ, τώρα ο ίδιος ο ιδιώτης σοβιετικός τύπος να τα
ελέγχει όλα και να τα κονοµάει.

Άρθρο 26: Σχηµατισµός αποθεµατικού από τα πλασµατικά ή
τα κέρδη, δηλαδή όταν θα βγάζει κέρδη, θα γίνονται αποθεµα-
τικά. Τι ιδιωτική πρωτοβουλία είναι αυτή; Αντί να τα µοιραστούµε
τα κέρδη όλοι, να τα µοιραστούν οι αγρότες, να τα πάρουν οι
αγρότες στην τσέπη τους, να βγάλουν κέρδος, αποθεµατικά. Τι
να τα κάνουν τα αποθεµατικά; Αν µου πείτε αποθεµατικά µε
σκοπό την επανεπένδυση, το καταλαβαίνω. Έωλο, αποθεµατικά. 

Το παράδειγµα της Ολλανδίας και του Ισραήλ: Δύο χιλιάδες
αγροτικοί συνεταιρισµοί στο Ισραήλ µε είκοσι πέντε κεντρικές
οργανώσεις και αυτό είναι στο εθνικό συµβούλιο το συνεταιρι-
στικό. 

Αν δεν µπορείτε -και είναι λογικό, είστε νοµικός- πάρτε, αντι-
γράψτε το µοντέλο του Ισραήλ και της Ολλανδίας και φέρτε το
να το υπογράψουµε µαζί! Αφού είναι πετυχηµένα µοντέλα! Οι άν-
θρωποι το έφτιαξαν, πέτυχε, δηµιουργεί, προχωράει. Γιατί δεν
κάνετε το ίδιο και κάνετε τον Χουντίνι εδώ ή κάνετε τον µάγο -
ξέρω εγώ- µε το ραβδάκι; Ό,τι να ’ναι. Διακινούν το 50% των γε-
ωργικών προϊόντων στο Ισραήλ αυτοί οι αγροτικοί συνεταιρισµοί. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα αγροτικού συνεταιρισµού που
έγινε πολυεθνική εταιρεία: η «ΝΟΥΝΟΥ». Όλοι ξέρουµε το ΝΟΥ-
ΝΟΥ, όλοι µεγαλώσαµε µε ΝΟΥΝΟΥ εδώ, όσοι µεγάλωσαν, γιατί
εγώ στο χωριό µου έπινα γάλα από την αγελάδα, είχε ο παππούς
µου στάβλους. Λέω, λοιπόν, η «ΝΟΥΝΟΥ» είναι η «FRIESLAND
COMPANY», γαλακτοκοµικός συνεταιρισµός Ολλανδίας. Επεκτά-
θηκε παγκοσµίως όχι µόνο σε γεωργικά προϊόντα, αλλά και σε
άλλα προϊόντα, αναψυκτικά, ακόµη και σε απορρυπαντικά.
Όµως, το κεφάλαιο και οι µετοχές επιστρέφουν ή στους µετό-
χους ή στους αγρότες που παράγουν. 

Εδώ λέτε αποθεµατικά. Τι έπρεπε να κάνετε; Βασική προϋπό-
θεση, κύριε Βορίδη µου, -ξεκινάτε στραβά πάλι- το πρώτο που
πρέπει να κάνει το κράτος σε συµφωνία όλων των κοµµάτων είναι
αναδασµός, να κάνουµε έναν αναδασµό, για να βρούµε µεγαλύ-
τερες εκτάσεις, ώστε τα δέκα στρέµµατα που καλλιεργούµε,
κύριε Σκρέκα, στη Λάρισα, στην Πέλλα -από όπου προέρχοµαι
εγώ- ή στις Σέρρες -που ο κ. Βορίδης έχει σχέση µε τον Νοµό
Σερρών- ή τα δεκαπέντε στρέµµατα να γίνουν εκατό, διακόσια
στρέµµατα, χίλια στρέµµατα, όπως κάνουν παντού οι σοβαρές
χώρες. Ούτε αναδασµό δεν κάναµε πενήντα, εβδοµήντα χρόνια
εδώ, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ που κυβέρνησε τόσα χρόνια, η
Νέα Δηµοκρατία.

Και σήµερα έρχεστε, αφού κυβερνήσατε είκοσι χρόνια, και λέτε
«φέραµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα πάει µπροστά τον πρωτο-
γενή τοµέα» και εµείς σας πιστέψαµε. Αφού είστε ίδιοι! Σε τι αλ-
λάξατε; Δεν κατάλαβα, τι άλλαξε από τη λογική σας; Φαίνεται! 

Εδώ φωνάζω, ουρλιάζω από τον Ιούλιο για τράπεζα σπόρων.
Είµαστε η µοναδική χώρα -επαναλαµβάνω- που δεν έχει τράπεζα
σπόρων.

Κύριοι συνάδελφοι, από αγροτικές οικογένειες προέρχεστε
όλοι, το γνωρίζω, όχι όλοι, πλην εξαιρέσεων, εν πάση περιπτώσει.
Όµως, δεν έχουµε τράπεζα σπόρων. Μια χώρα που θέλει να έχει
πρωτογενή τοµέα…

Έχω άδικο, κύριε Αποστόλου, που δεν έχουµε τράπεζα σπό-
ρων; Έχουµε τράπεζα σπόρων; Δεν έχουµε! 

Άρα τι πρέπει να κάνει µια κυβέρνηση, η όποια κυβέρνηση, όχι
ο ΣΥΡΙΖΑ, όλοι µαζί; Να δηµιουργήσουµε -διακοµµατικά, αν θέ-
λετε- µια οµάδα ανθρώπων εµπειρογνωµόνων και να ξεκινήσουµε
µια τράπεζα σπόρων, να µην περιµένουµε την ελιά που θα µας
φυτέψουν σε λίγο καιρό την εισαγόµενη, το υβρίδιο το καινούρ-
γιο και να ξεριζώσουµε τις ελληνικές ελιές, τις µακραίωνες, αι-
ώνιες ελιές µας. 

Λέω µερικά παραδείγµατα που µπορεί -αν θέλετε- να είναι τα
συµπτώµατα. Το πρόβληµα είναι άλλο, η λογική µας. Έχουµε µια
λογική περίεργη εδώ µέσα, ειλικρινά το λέω αυτό και δεν το κα-
ταλαβαίνω. Σχολές επιστήµης και τεχνολογίας τροφίµων. Φτιάξτε
επιστήµονες αγρότες της νέας εποχής, όπως τους λέτε εσείς!
Εγώ διαφωνώ µε το «νέα εποχή» ως όρο. Φτιάξτε, λοιπόν, επι-
στήµονες αγρότες! 

Πήγα στην Ολλανδία προσωπικά ο ίδιος και παρακολούθησα,
κύριε Βορίδη -ακούστε µε λίγο- πήγα σε θερµοκήπια εκατόν εί-
κοσι στρεµµάτων. Μέσα συνάντησα έναν φίλο µου, τον γνώρισα
εκεί, καθηγητής Γεωπονικής στο Άµστερνταµ. Ο καθηγητής ήταν
µέσα στο θερµοκήπιο µαζί µε τους φοιτητές της Γεωπονικής,
µαζί µε τους αγρότες, κύριε Βορίδη. 

Στην Ελλάδα ο καθηγητής παίρνει την έδρα, αράζει στο πανε-
πιστήµιο µε τα χέρια πάνω στα γραφεία, διδάσκει τους γεωπό-
νους. Οι γεωπόνοι ανοίγουν γραφειάκι στο χωριό, πουλούν
λιπάσµατα. Πρέπει να καταλάβουµε ότι είναι κάθετη γραµµή πα-
ραγωγής στον πρωτογενή τοµέα. Δεν γίνεται διαφορετικά, αλλά
ξεκινάµε από το πανεπιστήµιο να κάνουµε -επαναλαµβάνω- την
πέµπτη και έκτη γενεά αγροτικής παραγωγής. Δεν γίνεται αλ-
λιώς, δεν εκπαιδεύουµε τα στελέχη. Δεν συνδέουµε τα πανεπι-
στήµια µε τις γεωργικές σχολές και την παραγωγή. 

Ο γεωπόνος -επαναλαµβάνω- πρέπει να είναι στο χωράφι.
Επειδή προέρχοµαι από αγροτική οικογένεια, θυµάµαι τον πα-
τέρα µου -ήταν αγρότης ο κακοµοίρης, όταν επέστρεψε από τη
Γερµανία από τα ανθρακωρυχεία- πήρε δεκαπέντε στρέµµατα
ροδάκινα. Πού να ήξερε ο κακοµοίρης πού έµπλεξε; Πήγαινε
στον άλλο και του έλεγε «Πάρε αυτό το λίπασµα και ρίξ’ το, πάρε
αυτό το λίπασµα και ράντισε, πάρε αυτό το λίπασµα και ρίξ’ το
στο χωράφι!». Κανονικά θα έπρεπε ο γεωπόνος να είναι στο χω-
ράφι µέσα. Μέσα, εκεί, δίπλα στον αγρότη! 

Βρείτε ένα πλαίσιο. Δεν θα πω τα υπόλοιπα. Θα σας πω µόνο
ένα πράγµα: Περίµενα ειλικρινά από τον κ. Βορίδη να ακούσει το
αυτονόητο. Δηλαδή άκουσα τον κ. Σκρέκα να λέει ότι η Ελλάδα
παράγει πολύ ωραία προϊόντα και τα λοιπά. Συµφωνούµε. Γιατί
δεν αποφορολογείτε τα ξενοδοχεία τεσσάρων αστέρων, πέντε
αστέρων, έξι αστέρων στη χώρα; 

Μικρότερη φορολόγηση µε µια υποχρέωση: να παίρνουν ελ-
ληνικά αγροτικά προϊόντα εκεί µέσα. Μόνο ελληνικά. Γίνεται. Οι
δικοί µας εµπειρογνώµονες κάνοντας την οικονοµοτεχνική µε-
λέτη -µε τον κ. Βιλιάρδο και τους άλλους πέντε οικονοµολόγους-
, µου είπαν ότι θα έχουµε και µεγαλύτερο κέρδος, γιατί το
κέρδος σου δεν είναι σήµερα. Το ελληνικό προϊόν που είναι κα-
λύτερο ποιοτικά, θα το πάρει ο Γερµανός, ο Γάλλος στο ξενοδο-
χείο του. Lurpak, µάθαµε και µεγαλώσαµε µε το Lurpak όλοι, το
εισαγόµενο προϊόν. Το ελληνικό βούτυρο, το βουτυράκι µας είναι
καλύτερο. Θα το πάει στη Γερµανία, θα το ζητήσει. Άρα θα έλθει
η εξαγωγή του προϊόντος. Είναι κάποια πράγµατα για τα οποία
δεν χρειάζεται να έχεις µαντικές ικανότητες, για να τα καταλά-
βεις. 

Όµως, για να το καταλάβετε, νοµοθετούµε διεκπεραιωτικά.
Κάνετε διεκπεραίωση. Αυτό είναι το πρόβληµα στην ελληνική πο-
λιτική σκηνή. Και θα σας πω και κάτι και θα το συνδέσω µε τη λο-
γική. Στους ΚΑΠ, του ν.2127 ακολουθείτε την ευρωπαϊκή γραµµή.
Είστε ευρωλάγνοι το καταλαβαίνω. Μανία, ό,τι πει η Ευρώπη να
το εφαρµόσετε! Ό,τι πει, κύριε Βορίδη. Μείωση ΚΑΠ περί τα 50
δισεκατοµµύρια. Εξισώνετε το ύψος επιδότησης πανευρωπαϊκά,
ουσιαστικά καταστρέφουµε την αγροτική οικονοµία έτσι. 

Όµως, γιατί να εξισωθεί µόνο η αγροτική οικονοµία, αφού
είστε ευρωλάγνοι, και δεν εφαρµόζεται αυτό και στους λαθρο-
µετανάστες; Αφού λοιπόν, όλοι ισότιµα και ίσα παίρνουµε µερίδια
στον αγροτικό τοµέα, η Γερµανία η πλούσια µε τη φτωχή Ελ-
λάδα, γιατί δεν το κάνουµε και µε τους λαθροµετανάστες αυτό,
να παίρνουν και αυτοί τους ίδιους και να µην µας δηµιουργούν
προσκόµµατα; 

Αυτή, κύριοι, δεν είναι Ευρώπη. Αυτή είναι Ευρώπη αλά καρτ.
Η γερµανική Ευρώπη του Δ᾽ Ράιχ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
-και αν θέλετε να την λέτε, να την λέτε εδώ µέσα-, της ναζιστικής,
αυταρχικής, απολυταρχικής αντίληψης της Γερµανίας. Τέτοιες
συµφωνίες δεν έπρεπε καν να τις υπογράψετε. Δεν έπρεπε! Εµ
σκοτώνετε τον αγρότη, εµ στο λαθροµεταναστευτικό θέµα δεν
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πιέζετε την Ευρώπη να κάνει τα ίδια που έκανε στην αγροτική οι-
κονοµία. Ειλικρινά απορώ!

Πάµε τώρα στα ωραία, τα οποία είναι και δύσκολα για σας -
καταλαβαίνω, αγαπητέ κύριε Βορίδη-, στο θέµα των λαθροµετα-
ναστών. Κατά την άποψή µας, και θα το πω ακόµα µια φορά,
είστε µια Κυβέρνηση που εφαρµόζει λαθεµένη τακτική. Γιατί το
λέω αυτό; Είστε η Κυβέρνηση που αυτοαναιρείστε και αυτοδια-
ψεύδεστε. Δεν θα σας πω ψεύτες, κύριε Υπουργέ, θα πω όµως
ότι αυτοαναιρείστε και αυτοδιαψεύδεστε.

Έχω µπροστά µου τον νόµο από τις 20 Νοεµβρίου του 2019,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς τον ψηφίσατε. Ψάξτε λιγάκι
αυτόν τον νόµο. Αυτός ο νόµος λοιπόν, ουσιαστικά απαγορεύει το
push back και την επαναπροώθηση. Εδώ είναι. Νόµος δικός σας!
Τον ψήφισε εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης. Τον καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ο νόµος από τις 20 Νοεµβρίου του 2019, κατατέθηκε ο
νόµος, τον παραδίδω, για να καταλάβετε πως ενώ απαγορεύεται
το push back διά νόµου, έρχεστε σήµερα και λέτε θα κάνω push
back. Ή λοιπόν δεν κυβερνάτε σωστά ή κυβερνάτε επί χάρτου
και τσαπατσούλικα. Είτε το ένα είτε το άλλο, είναι ειλικρινά
άσχηµο για την πατρίδα. 

Αν µας ακούγατε από τον Ιούλιο και δεν φοβόσασταν, δεν ήσα-
σταν φοβικοί και ξεκινούσατε ένα τείχος στον Έβρο, ξεκινούσατε
ένα push back πραγµατικά, πήγαιναν στα ακατοίκητα νησιά και
όχι σε δοµές, θα το πω ευθέως, που φτιάχνετε κλειστές που δεν
είναι κλειστές, δεν θα είχαµε το πρόβληµα αυτό.

Το χειρότερο, όµως, κύριοι συνάδελφοι, είναι άλλο. Επειδή η
ιστορία επαναλαµβάνεται ως φάρσα και είναι ένα σπιράλ που
αναπαράγεται, δυστυχώς για τη χώρα µας, σήµερα κύριοι
Υπουργοί, η Ελλάς είναι στο σηµείο «Μάιος του 1453», αρχές
Μαΐου. Αυτή είναι η αλήθεια. Πτώχευσε, το Βυζάντιο δεν είχε
χρήµατα και πόρους τότε και µέσα στο Βυζάντιο, στην Κωνσταν-
τινούπολη υπήρχαν Νοταράδες. Πολλοί Νοταράδες υπάρχουν
στη χώρα µας και σήµερα. Αν δεν συσπειρωθεί όλο το πολιτικό
προσωπικό, αν δεν έχουµε πραγµατικά εθνική οµοψυχία, αλλά
πραγµατική κι όχι κοµµατική συσπείρωση εις βάρος των εθνικών
θεµάτων, φοβούµαι ότι θα είµαστε η γενιά που θα παραδώσει µι-
κρότερη Ελλάδα. Και το λέω αυτό γιατί οι Νοταράδες δεν είναι
κάτι απλό, είναι κάτι πολύ σηµαντικό για την πορεία της ιστορίας.
Η Ελλάδα πάντοτε είχε Εφιάλτες, πάντοτε είχε προδότες, γιατί
είχε και ήρωες. Εγώ δεν θέλω να γίνουµε ήρωες. Αλλά θέλουµε
έλλογα όντα, λογικά όντα. 

Έστησε ο Πρωθυπουργός ένα σόου χθες -λυπάµαι που το λέω
αυτό-, πήγα και εγώ προχθές, Καθαρά Δευτέρα, δεν πετούσα
αετό εγώ ούτε έτρωγα λαγάνες. Πήγα στην περιοχή. Όλο το
σόου και η δήλωση του Πρωθυπουργού κύριοι συνάδελφοι, ότι
«δεν πέφτει ο Έβρος», τι σηµαίνει; Από δέκα χιλιάδες ατάκτους
µπορεί να πέσει ο Έβρος; Αυτό µας λέγατε χθες; Είναι δυνατόν
να βγαίνει και να κοµπορρηµονεί ο Πρωθυπουργός της χώρας
«δεν πέφτει ο Έβρος»; Για δέκα χιλιάδες ατάκτους, κύριε Βο-
ρίδη; «Δεν πέφτει ο Έβρος;»

Ούτε καν έπρεπε να το πει αυτό ο Πρωθυπουργός. Ούτε καν
να το εκστοµίσει αυτό ο Πρωθυπουργός. Εµείς από την πρώτη
στιγµή είχαµε πει: σύγκλιση Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών για
βρούµε κόκκινες γραµµές σε όλα τα θέµατα, γιατί θα έλθουν και
άλλα θέµατα, φίλες και φίλοι.

Είχαν πει για push back και θα το ξαναπώ. Τον Οκτώβριο ψη-
φίζατε την αρχή της µη επαναπροώθησης µε νόµο Χρυσοχοΐδη
και σήµερα θέλετε να κάνετε push back. Ποιον να πιστέψω; Τη
Νέα Δηµοκρατία τότε ή τη Νέα Δηµοκρατία τώρα; Αποφασίστε
επιτέλους τι θέλετε και τι δεν θέλετε. 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα, φίλες και φίλοι, είναι ότι πέφτετε
στην παγίδα πάλι. Νοµίζετε ότι το πρόβληµα µας είναι ο Έβρος;
Στον Έβρο δεν περνάει τουρκικό ρουθούνι, καταλάβετέ το. Είναι
πολύ καλά οχυρωµένος ο Έβρος για να υπάρχει πρόβληµα. Ο
αντιπερισπασµός της είναι το Αιγαίο. Εκεί είναι το µεγάλο πρό-
βληµα. Χτυπάνε εκεί για να κουράσουν εµάς, αλλά όλη η ιστορία
είναι το Αιγαίο. Αν δεν κάνουµε πραγµατικό push back στο Αι-

γαίο, θα έχουµε πρόβληµα και το λέω για να το καταλάβετε. 
Ειδικά στα µέσα που ελέγχει η Νέα Δηµοκρατία να πω ότι ου-

δείς µερίµνησε να πει στους δηµοσιογράφους, αφού όλοι συµ-
φωνούµε ότι είναι εισβολή, ότι είναι λαθροµετανάστες. Γιατί οι
δηµοσιογράφοι και όλα τα κανάλια τους αποκαλούν πρόσφυγες
και µετανάστες; Δεν το κατάλαβα. Ήλθατε στη γραµµή µας, στη
γραµµή της λογικής και τους αποκαλείτε εισβολείς. Ακόµα κι
εσείς λέτε λαθροµετανάστες, ακόµα κι εσείς µιλάτε για τείχος
στον Έβρο, αυτό που έλεγα εγώ πριν από χρόνια. Ήρθαµε στη
γραµµή της λογικής. Γιατί δεν λέτε: «παιδιά, δεν είναι πρόσφυ-
γες, δεν είναι µετανάστες, είναι λαθροµετάναστες». Γιατί, επα-
ναλαµβάνω, συνεχίζουν τα µέσα ενηµερώσεως την πλύση
εγκεφάλου περί προσφύγων; 

Ποιοι αµύνονται εκεί πάνω στον Έβρο, κύριοι συνάδελφοι; Δεν
αµύνεται ο Στρατός. Δεν χρειάστηκε ευτυχώς, ακόµα. Αµύνονται
τα κακά ΜΑΤ, που οι κύριοι από εδώ, µαζί µε µένα πολλές φορές,
έχουµε µεµφθεί. Τους αξίζουν συγχαρητήρια, στα ΜΑΤ που είναι
εκεί και φυλάνε τα δικά µας σύνορα. Λάθος, γιατί τα σύνορα τα
φυλάει ο Στρατός, όχι η Αστυνοµία! Το πρώτο αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεύτερον, ποιοι άλλοι; Οι πολιτοφύλακες. Κύριε Βορίδη, πολι-

τοφυλακή και εθνοφυλακή κάντε ένα σχέδιο. Και µόνο αυτό που
έγινε στον Έβρο αποδεικνύει την αναγκαιότητα να γίνει αυτό που
λέει η Ελληνική Λύση, να οργανώσουµε µια σοβαρή πολιτοφυ-
λακή και εθνοφυλακή. Γιατί οι εθνοφύλακες και οι πολιτοφύλακες
πηγαίνουν στα σύνορα, ειδικά στον Έβρο που ξέρουν τα περά-
σµατα και κάνουν push back. Γιατί δεν το κάνετε αυτό; 

Μας ακούτε, αλλά θα το πω ευθέως. Μας αντιγράφετε αλλά
είστε κακοί στην αντιγραφή. Δεν αντιγράφετε πραγµατικά. Ξέρω
ότι εσείς δεν µε αντιγράφετε, γιατί τα ίδια λέγαµε και παλιά, απλά
τώρα που είστε στη Νέα Δηµοκρατία αναγκαστικά κάνετε την
ανάγκη φιλότιµο και τα λέτε λίγο διαφορετικά, τώρα όµως ξα-
ναήλθατε στη γραµµή της λογικής, κύριε Βορίδη. Και αυτό είναι
καλό. Ποτέ δεν είναι αργά να επιστρέψετε στη γραµµή της λογι-
κής, στη φωνή της λογικής. 

Ακούω από εσάς και αναρωτιέµαι αν είναι αλήθεια, θα τους
πάτε σε αρµαταγωγά; Θα πάτε σε αρµαταγωγά αυτούς από τα
νησιά; Δηλαδή, θα συνεχίζουµε να κάνουµε τραπεζοκόµους το
Πολεµικό µας Ναυτικό; 

Να δώσω µια ιδέα λοιπόν, αν δεν έχετε ιδέες, γιατί από ιδέες
έχετε στερέψει. Ο Χαφτάρ χρειάζεται τη βοήθειά µας, σωστά;
Ήλθε εδώ, τον είδα και εγώ προσωπικά και µίλησα µαζί του. Χρει-
άζεται βοήθεια από την Ελλάδα. Συµφωνία όλοι οι Αφρικανοί που
έρχονται στην Ελλάδα σε πλοία, κρουαζιερόπλοια θέλετε, αρµα-
ταγωγά θέλετε, να πάνε στην κυβέρνηση του Χαφτάρ να τους
αφήσουµε εκεί, για να τους πάρει αυτός να τους πάει όπου θέλει. 

Να τι σηµαίνει κυβέρνηση. Ο Χαφτάρ µας χρειάζεται. Σου δί-
νουµε, µας δίνεις, µας απεγκλωβίζεις από το πρόβληµα. Για τις
αφρικανικές χώρες. Δεν λέω εγώ για το Αφγανιστάν-Πακιστάν,
υπάρχει άλλη λύση εκεί, θα σας τη πω άλλη φορά. Σήµερα θα
σας πω την πρώτη λύση. Κάνετε συµφωνία µε τον Χαφτάρ και
τους πάτε στην Αφρική. Οι Αφρικανοί δεν είναι πρόσφυγες. Είναι
λαθροµετανάστες. Κάνω λάθος; Είναι πρόσφυγες οι Αφρικανοί;
Όχι. Με βάση τη νοµολογία δεν είναι. Άρα τους πάω στον Χα-
φτάρ που θέλει βοήθεια από την Ελλάδα, τον βοηθάω εγώ, βοη-
θάει κι αυτός, win-win, καζάν-καζάν που λέει και ο Ερντογάν. Για
να τα ξεκαθαρίσουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τους άλ-
λους που θα τους πάµε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τους άλλους άστους. Θα σας κάνουµε µαθήµατα, κύριε
Λιβανέ, µετά. Δεν σας τα λέω όλα, γιατί µετά θα λέτε «τα κάναµε
εµείς»! Θα λέτε µετά ότι τα κάνατε εσείς! Σας τα λέω από τον
Ιούλιο αυτά που κάνετε σήµερα. Αυτά που κάνετε σήµερα τα λέω
από τον Ιούλιο και µε λέγατε ακραίο, κύριε Λιβανέ, κάτι φιλελεύ-
θεροι σαν κι εσάς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ο Σαµαράς
εδώ και χρόνια το έκανε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τείχος στον Έβρο; «Αλτ τις ει», «αλτ τις ει», «αλτ τις ει»;
Δεν σας ξέρω για «Σαµαρικό» εσάς.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τι σχέση

έχει αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ιδεολογικά δεν σας ξέρω για «Σαµαρικό» εσάς, προσω-
πικά. Πάµε παρακάτω. Σταµατήστε να κάνετε τον Ελληνικό
Στρατό τραπεζοκόµους.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Το έκανε ο
Σαµαράς;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι!

Το ΠΑΣΟΚ το έκανε. Δεν λέω ψέµατα εγώ. Το φράχτη, αυτό
το συρµατόπλεγµα το έκανε το ΠΑΣΟΚ. Λαθεµένη τακτική βέ-
βαια, έπρεπε να γίνει τσιµεντένιος, πραγµατικός φράχτης,
µπορώ να σας πω τι πρέπει να κάνετε.

Όµως, γιατί δεν κάνει η Αστυνοµία…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριε Πρόεδρε, µε διακόπτουν. Θέλω παραπάνω χρόνο,
καθώς απαντώ σε εκείνους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. Σεβα-
στείτε τον οµιλητή και καλώ τον οµιλητή να είναι όσο το δυνατόν
πιο σύντοµος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, όταν µιλάει ο κ. Κουτσούµπας τον
ακούµε τριάντα λεπτά. Αφήστε να µιλήσουµε λίγο παραπάνω,
δεν είναι κακό, προτάσεις λέω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα αντιδική-
σουµε γι’ αυτό. Δεν σας έκανα παρατήρηση. Παράκληση µετέ-
φερα. Θέλετε να ακούσετε; Καλώς. Δεν θέλετε; Μην ακούτε.
Έγινε παράκληση από το Προεδρείο να συντοµεύετε στον
χρόνο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Είναι η πολλοστή φορά που συµβαίνει αυτό -το έχω κα-
ταθέσει και στον Πρόεδρο της Βουλής- ότι ενώ µιλάµε εµείς, στα
δεκαπέντε λεπτά αρχίζουν και πιέζουν από κάτω. Όταν µιλάει ο
κ. Κουτσούµπας, η κ. Γεννηµατά, ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτά-
κης, δεν µιλάει κανείς. Παράκληση, λοιπόν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βελόπουλε,
σας παρακαλώ πολύ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν λέω για εσάς. Δεν είναι επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, µε συγχωρείτε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τώρα µου φάγατε τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μπορεί να προ-

εδρεύω αυτή τη στιγµή, αλλά είµαι µέλος του Προεδρείου. Το
Προεδρείο, αν µη τι άλλο, στους πολιτικούς Αρχηγούς δείχνει
αµέριστη ανοχή. Έχετε τον χρόνο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Το είδα στα δεκαεπτά λεπτά µου λέτε να τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, εσείς προκα-
λείτε το διάλογο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ο κ. Λιβανός πετάγεται. Εγώ φταίω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): «Προκαλείτε» το
Προεδρείο. Σε εισαγωγικά, για να µην παρεξηγηθούµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Να κάνουµε και το άλλο, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Στη Δανία, στην Αυστρία και σε άλλες χώρες, όταν
ένας µετανάστης θέλετε, πρόσφυγας θέλετε, για τους φίλους
µου της Αριστεράς, λαθροµετανάστης για εµάς, µπαίνει στη
χώρα παράνοµα, το πρώτο που κατάσχεται είναι το κινητό του
τηλέφωνο και τα τιµαλφή του. Κατάσχονται, κύριε Βορίδη. Τα θυ-
µάστε, τα λέγαµε και κατά το παρελθόν.

Κατάσχονται για να δουν µε ποιους συνοµίλησαν, ποιους δου-
λέµπορους. Τους δουλέµπορους θέλω εγώ. Να τους τσακώσω
και να µπουν µέσα ισόβια και να µην ξαναβγούν ποτέ. Τους δου-
λέµπορους θέλουµε. Γιατί αυτοί κάνουν το δουλεµπόριο. Ούτε
αυτό κάνετε. Έρχονται εδώ αυτοί οι κύριοι οι φτωχοί, οι πεινα-
σµένοι, µε τα iPhone, βγάζουν φωτογραφίες, χαριτολογούν, κο-
ροϊδεύουν τον κόσµο και χωρίς να κάνετε το αυτονόητο.

Εγώ θα το πω. Και τα µέτρα που πήρατε τώρα έχουν ηµερο-
µηνία λήξεως. Είναι για ένα µήνα. Μου θυµίζει το γάλα που έχει
ηµεροµηνία λήξεως. Είστε Κυβέρνηση µε ηµεροµηνία λήξεως.
Αυτή η έκτακτη ανάγκη είναι µέχρι να τελειώσει το πρόβληµα.
Δεν υπάρχουν µέτρα µε ηµεροµηνία λήξεως. Τα µέτρα ισχύουν
µέχρι να λήξει το πρόβληµα. Αλλιώς, δεν υπάρχουν µέτρα. Γιατί
έναν µήνα; Ποιος είναι ο λόγος του ενός µηνός; Εξηγήστε µου.
Θα το λύσετε, ως Χουντίνι, το πρόβληµα εσείς; Πείτε µου. Αν το
λύσετε, µαζί σας είµαι εγώ. Θα το συζητήσουµε κι αυτό. 

Πάµε και στην τελευταία πρόταση και κλείνω εδώ, για να µην
τρώω παραπάνω χρόνο. Όσοι ξέρετε τι σηµαίνει buffer zone -
όσοι ξέρετε, δεν είστε και υποχρεωµένοι, δεν ξέρετε, δεν είναι
κακό, Υπουργέ µου, στον Δένδια- αφού οι Ευρωπαίοι είναι φίλοι
σας και σας αγαπάνε τόσο πολύ, από ποια χώρα έρχονται οι λα-
θροµετανάστες; Από την Τουρκία. Ας πάνε να κάνουν µία buffer
zone εκεί, ώστε η Τουρκία µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση να δίνει
το άσυλο σε όποιον το δικαιούται. Στο έδαφος της Τουρκίας
όµως. Αυτό λέγεται buffer zone. Σε ποιον µιλάω, όµως; Ποιος µε
ακούει; Γιατί να µε ακούσετε; 

Εδώ χθες άκουσα το ΚΚΕ που είπε κάτι παρεµφερές. Το ίδιο
πράγµα είπε το ΚΚΕ. Τι είπε; Στην Τουρκία. Εκεί. Να τους πλη-
ρώνουµε λεφτά, τους αµολάνε κιόλας εδώ κι από πάνω είµαστε
εµείς οι στριµωγµένοι. Γιατί; Θα το κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση
στην Τουρκία. Στην ανατολική Θράκη θέλετε; Ναι. Στη Μικρά
Ασία θέλετε; Πέντε-έξι σηµεία buffer zones, όπου εκεί θα δίνεται
το άσυλο. Τι πιο απλό; 

Γιατί δεν το προτείνει η Νέα Δηµοκρατία; Μήπως γιατί το δη-
µοσίευµα των «FINANCIAL TIMES» έρχεται να επιβεβαιώσει αυτό
που λέγαµε εδώ και καιρό; Gideon Rachman, «FINANCIAL
TIMES», στις 25-1-2016: «Ελληνικό χρέος, κλειδί σε προσφυγική
κρίση. Ελλάδα και Γερµανία ανταλλάσσουν χρέος µε λαθροµε-
τανάστες». Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µιλάτε για τους λαθροµετανάστες γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ αντάλ-
λαξε καλά µετράκια, απ’ ό,τι φαίνεται, και το λέει ο διεθνής
Τύπος. Κι ίσως κι εσείς κάνετε το ίδιο. Κανείς, όµως, δεν µιλάει,
ούτε τα ελληνικά µέσα ενηµερώσεως. Τα καταπίνουν όλα αµά-
σητα οι συνάδελφοι δηµοσιογράφοι. Άρα εδώ κάτι περίεργο παί-
ζεται. Και µε ενοχλεί αυτό γιατί είναι παρασκηνιακή και υπόγεια
διαδικασία. 

Επίσης, κανείς δεν ξέρει ότι η χώρα µας στα θαλάσσια σύνορα
δεν µπορεί να κάνει push back για δύο τρεις βασικούς όρους. Ο
πρώτος διότι, κύριε Υπουργέ µου, δεν έχουν οριστεί γραµµές
βάσης. Στη διεθνή ορολογία η «γραµµή βάσης» είναι πάρα πολύ
σηµαντική για να κάνεις push back ή λαθρέµπορους ναρκωτικών
ή λαθρέµπορους τσιγάρων ή ακόµη και λαθροµετανάστες. Γιατί
το λέω αυτό; Διότι µε τη γραµµή βάσης κάνεις τη συνορεύουσα
ζώνη. Συνορεύουσα ζώνη σηµαίνει ζώνη που µπορεί να πάει το
Ελληνικό Λιµενικό και να κάνει push back και να µην έρθει από
την άλλη µεριά η Τουρκία.

Όλα αυτά σας λέω ότι είναι προτάσεις µας, τις οποίες δεν
ακούσατε. συνορεύουσα ζώνη έκαναν όλες οι χώρες. Έκανε και
η Κύπρος το 2004. Εµείς δεν κάναµε ποτέ. Ούτε η Νέα Δηµοκρα-
τία του Καραµανλή, ούτε το ΠΑΣΟΚ αργότερα, ούτε η Νέα Δη-
µοκρατία ξανά, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε εσείς. Κάντε τώρα
Συνορεύουσα ζώνη. Κάντε γραµµή βάσης. Δεν γίνεται διαφορε-
τικά. Δεν καταλαβαίνεται ότι κάνετε λάθη οικτρά; Οικτρά λάθη!

Όσο για το φράχτη -και κλείνω εδώ- είναι για τα γέλια. Εγώ
πήγα και το είδα µε τα µάτια µου. Πάµε να το δούµε µαζί. Είναι
φράχτης τριάντα ετών πίσω. Όπως κάναµε παλιά τα κοτέτσια στα
χωράφια µας, τέτοιο σύρµα χρησιµοποιούν. Μην χαµογελάτε.
Ήµουν εκεί. Η διαφορά είναι ότι την Καθαρά Δευτέρα πετούσαν
πολλοί αετό κι εγώ και πετάχτηκα πάνω στις Καστανιές και το
είδα µε τα µάτια µου. Είναι για τα κοτέτσια. Μπορείς µε µια τα-
νάλια να το κόψεις και να µπεις µέσα. Το έκανε το ΠΑΣΟΚ τότε -
και καλά έκανε- πριν είκοσι-είκοσι πέντε χρόνια. Τελείωσε, κάντε
τσιµεντένιο φράχτη να µην µπουκάρει κανένας µέσα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Καλά κάναµε τότε. 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, πολύ καλά έκανε το ΠΑΣΟΚ. 

Κλείνοντας, λοιπόν, γιατί είναι πάρα, θα πω το εξής. Χάθηκε η
κ. Μπακογιάννη. Amber Alert. Χάθηκε. Είχε κάνει δήλωση ότι δεν
απειλείται -λέει- από την Τουρκία καθόλου. Χάθηκε ο Ροζάκης.
Χάθηκε ο Ντόκος. Χάθηκαν όλοι αυτοί του ΕΛΙΑΜΕΠ, που ουσια-
στικά µας έλεγαν να πάµε στη Χάγη να τα βρούµε µε τους Τούρ-
κους. Να, πάρτε τους Τούρκους και φάτε τους τώρα. Βρείτε τα
µε αυτούς.

Πολιτική σηµαίνει προβλέψει. Το έλεγε ο Αριστοτέλης χιλιάδες
χρόνια πριν. Αν µε τέτοιες προβλέψεις η κ. Μπακογιάννη ήθελε
να γίνει και Πρωθυπουργός της χώρας κατά το παρελθόν, ζήτω
που καήκαµε, παιδιά! Θα πηγαίναµε πιο γρήγορα όχι στον
Καιάδα, αλλά θα ήµασταν εδώ µέσα όλοι πιο σκουρόχρωµοι του-
λάχιστον. 

Κλείνοντας να πω το εξής. Κύριε Βορίδη, µία χάρη θέλω από
εσάς. Τίποτα περισσότερο. Σταµατήστε να λέτε ψέµατα. Όχι
εσείς προσωπικά, η Κυβέρνησή σας. Σταµατήστε. Ειλικρινά το
λέω αυτό. Γιατί δεν κάνετε πραγµατικά το αυτονόητο. Και το αυ-
τονόητο είναι συγκεκριµένο. Ψιλοµαλώνετε µε το ΣΥΡΙΖΑ µόνο
και µόνο για να συσπειρώσετε το κοµµατικό σας ακροατήριο, αν-
τιγράφετε στρεβλά εµάς σε πολλά µέτρα, αλλά η ουσία είναι µία.
Για να πάει ο Πρωθυπουργός στις Καστανιές, κύριε Δηµοσχάκη
µου, χρειάστηκε ελικόπτερο. Εκείνος ο έρµος ο δρόµος για να
πάµε από Αλεξανδρούπολη στις Καστανιές, επί τριάντα χρόνια,
είναι άθλιος. 

Μια χώρα που τη γραµµή άµυνάς της δεν την έχει στα όπα-
όπα, τους κατοίκους του Νοµού Έβρου που είναι πολιτοφύλακες
µας, δεν τους έχει στα όπα-όπα, στους κατοίκους των νησιών
στέλνει τα ΜΑΤ και τους δέρνουν -τα οποία ΜΑΤ σήµερα φυλάσ-
σουν τα σύνορά µας- είναι µια χώρα που αδικεί πρώτα τον πολίτη
της, αδικεί πρώτα την Ελλάδα, αδικεί πρώτα τη δική της παρου-
σία και το κυριότερο, οδηγείται στην καταστροφή.

Push back, τείχος, στείλτε τους λαθροµετανάστες στον Χα-
φτάρ. Υπάρχει λύση. Μιλάω µαζί τους. Αν δεν µπορείτε, θα µι-
λήσω εγώ µαζί τους για το θέµα αυτό, για να λύσουµε
προβλήµατα. Αλλιώς, το πρόβληµα θα είστε εσείς που δεν θέ-
λετε να λύσετε το πρόβληµα του λαθροµεταναστευτικού, γιατί
συµφωνήσατε µε τη Γερµανία όπως λέει ο διεθνής Τύπος, να
τους αποθηκεύσετε εδώ. Δυστυχώς, έτσι αν το κάνετε, θα είστε
εγκληµατίες! Δεν θέλω να το πιστέψω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε το

λόγο στον επόµενο οµιλητή εκ του καταλόγου, ζήτησε τον λόγο
ο κ. Σκρέκας για µία διευκρινιστική απάντηση στον κ. Βελόπουλο,
αν κατάλαβα καλά, στη βάση των στοιχείων που παρέθεσε στην
αρχή.

Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ανέφερα στον κ. Βελό-
πουλο να µη συνεχίζει και ότι θα εκτεθεί µε αυτά τα οποία έλεγε,
αλλά συνέχισε. Διάβασε ότι η Ολλανδία παράγει σε αξία 1.700
ευρώ το στρέµµα, το Ισραήλ 1.290 ευρώ και η Ελλάδα µόλις 190
ευρώ. Και µε αυτά τα στοιχεία τα οποία διάβασε και κατέθεσε,
δήθεν, εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής, εγκάλεσε εµένα και
αυτά τα οποία ανέφερα εγώ για το πραγµατικό αγροτικό εισό-
δηµα ανά εκτάριο, όπως και εγώ αναφέρθηκα, το οποίο έχει σή-
µερα η Ελλάδα σε σχέση µε την Ολλανδία.

Διαβάζω τον πίνακα από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία,
το οποίο αναφέρει το αγροτικό εισόδηµα ανά εκτάριο για όλες
τις χώρες της Ευρώπης των είκοσι οκτώ. Η Ελλάδα, σύµφωνα µε
την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, πάνω στην οποία στηρίζον-
ται όλα τα στοιχεία που χρησιµοποιούµε και στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη, έχει 1.044 ευρώ ανά εκτάριο και η Ολλανδία έχει
1.736 ευρώ ανά εκτάριο. Το καταθέτω στη Βουλή. Είναι αυτά τα
οποία ανέφερα εγώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κύριε Βελόπουλε, νοµίζω ότι έχετε αρχίσει να σύρεστε επικίν-
δυνα προς την κατεύθυνση και την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί θα
σας πω ότι τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έχουν δύο στρατηγικές. Η µία
είναι τα fake news και η άλλη στρατηγική είναι τα ψευδή στοιχεία,
τα οποία πολλές φορές έχει φέρει εδώ στη Βουλή των Ελλήνων
και ο κ. Τσίπρας. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ντοκτορά έχετε εσείς στα fake
news! Ντροπή σας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Θα σας έλεγα να προσέχετε λίγο, γιατί
έχετε πάρει δρόµο κατηφορικό. 

Αυτά τα στοιχεία που σας κατέθεσα αναδεικνύουν την αξιοπι-
στία των λεγοµένων των δικών µου απέναντι στις δικές σας αι-
τιάσεις. Από αυτά µπορούν να καταλάβουν και οι Βουλευτές της
Ελληνικής Βουλής πόσο αξιόπιστα είναι όλα τα υπόλοιπα τα
οποία µας είπατε στην οµιλία σας.

Ευχαριστώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να απαντήσω. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό. Να βά-

λουµε µία σειρά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,

δεν σας αρνείται τον λόγο το Προεδρείο. Αλίµονο. 
Επειδή απάντησε ο κ. Σκρέκας σε κάποια στοιχεία που παρέ-

θεσε ο κ. Βελόπουλος στην οµιλία του, θα δώσουµε το λόγο στον
κ. Βελόπουλο να λήξει αυτή η διάσταση απόψεων.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ενέπλεξε και το ΣΥΡΙΖΑ για τα
fake news.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Προηγούµαι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, µε συγχωρείτε,
θα ακούσετε τι θέλω να πω; 

Είπα ότι θα δώσω τον λόγο στον κ. Βελόπουλο, να λυθεί το ζή-
τηµα των στοιχείων που έδωσε ο ένας κι ο άλλος. Μετά έχουν
ζητήσει τον λόγο ο κ. Αποστόλου και ο Υπουργός, ο κ. Βορίδης.
Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Βελόπουλο. 

Κύριε Βελόπουλε, σύντοµα σας παρακαλώ.   
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να προτείνω κάτι και να κάνω µία παρέµβαση,
µε τη συναίνεση του κ. Βελόπουλου φυσικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να προηγη-
θείτε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μπορώ να κάνω µια παρένθεση για να µιλήσω
για άλλο θέµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, θέλω να απαντήσω στον κύριο Υπουργό. Συγ-
γνώµη, κύριε Βορίδη.

Κύριε Υπουργέ, άλλο θάρρος και άλλο θράσος. Τα έχετε µπερ-
δέψει. Δεν ξέρω πού βρήκατε τα στοιχεία. Αυτά που σας παρέ-
δωσα εγώ ήταν στο «ECONOMIST», παρουσία του Έλληνα
Πρωθυπουργού. Ή ο Πρωθυπουργός δεν ήξερε τι άκουγε και δεν
καταλάβαινε τι του λένε ή εσείς λέτε εδώ ανοησίες ή πολιτικές
ανοησίες.

Επίσης, πρέπει να επισηµάνω ότι είναι από το «ECONOMIST».
Δεν είναι από τον «φουφουτίδη.gr». Είναι από το «ECONOMIST».
Για να ξέρουµε τι λέµε.

Από την άλλη, εάν δεν ήξερα ότι είστε επιχειρηµατίας που εµ-
πορεύεται ένα συγκεκριµένο ποτό, θα πίστευα, εν πάση περιπτώ-
σει, ότι εµπορεύεστε κάποια άλλα ποτά που έχουν και παραπάνω
οινόπνευµα. Καταλάβατε τι µου είπατε; Σας έλεγα για στρέµµατα
µε βάση τον «ECONOMIST» και µου λέγατε για εκτάρια µε βάση
την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία.

Αυτά τα είπε παρουσία του Πρωθυπουργού της χώρας, επα-
ναλαµβάνω, στο «ECONOMIST». Δεν τα είπε σε µένα. Και είναι
στα Πρακτικά. Αν θέλετε, πάρτε τα, διαβάστε τα και ελάτε στο
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γραφείο µου να τα συζητήσουµε.
Από την άλλη, κλείνοντας να πω ότι αν στα είκοσι στρέµµατα

ο αγρότης έβγαζε 1400 ευρώ κέρδος, θα ήταν πάµπλουτος. Τι
είναι αυτά που λέτε; Πού τα λέτε αυτά; Στα είκοσι στρέµµατα
είναι 30.000 τον χρόνο. Σοβαρά µιλάµε; Στη Λάρισα που είναι όλα
τα χωράφια χέρσα και άγονα και δεν τα καλλιεργεί κανείς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο πάνω
σ’ αυτό που είπε. Αναφέρθηκε σε αυτά που είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκρέκα, δεν
πρόκειται να βρούµε άκρη. Ο κ. Βελόπουλος επιµένει στα στοι-
χεία που έδωσε κι εσείς προφανώς επιµένετε στα στοιχεία που
δώσατε. Δεν θα λύσουµε τη διένεξή σας εδώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Να διευκρινίσω κάτι, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Άλλο παραγωγή και άλλο εισόδηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Θέλω να
διευκρινίσω κάτι πάνω σε αυτό που είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάλι να διευκρινί-
σετε.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό αυστηρά, κύριε Σκρέκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Συνεχίζετε την κατηφόρα. Τα στοιχεία
που αναφέρατε δεν τα ανέφερε κανένας «ECONOMIST».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Στο συνέδριο, είπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ούτε έχουν τη σφραγίδα του «ECONO-
MIST». Τα ανέφερε δε κάποιος κύριος ο οποίος εκπροσωπεί µια
τράπεζα και ο οποίος λέει: «Η Ολλανδία µε σαράντα πέντε εκα-
τοµµύρια στρέµµατα παράγει 1.700 ευρώ ανά στρέµµα, το Ισ-
ραήλ µε...», λέει αυτός, «...και η Ελλάδα µε τριάντα επτά
εκατοµµύρια στρέµµατα καλλιεργειών παράγει αξία 190 ευρώ
ανά στρέµµα».

Πρώτον, η Ελλάδα δεν έχει τριάντα επτά εκατοµµύρια στρέµ-
µατα καλλιεργειών. Η Ελλάδα έχει τριάντα επτά εκατοµµύρια
στρέµµατα επιλέξιµων εκτάσεων. Τα είκοσι τέσσερα είναι καλ-
λιεργούµενα, τα υπόλοιπα είναι βοσκοτόπια. Άρα αυτός ο κύριος
που εσείς αναφέρατε...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν παράγουν τα βοσκοτόπια;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ακούστε λίγο! Συγγνώµη, αλλά ήσαστε
ανεπίδεκτος µαθήσεως, νοµίζω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,
σας παρακαλώ.

Κύριε Σκρέκα, συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Σας ανέφερα και κατέθεσα τα στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας. Συνεχίζετε την «κατη-
φόρα» να θέλετε να διαστρεβλώσετε και να κάνετε challenge, να
προκαλέσετε τα στοιχεία πάνω στα οποία στηρίζεται όλη η Ευ-
ρώπη.

Από εκεί και πέρα, όταν µιλάµε για «παραγόµενο αγροτικό ει-
σόδηµα», δεν εννοούµε ανά εκτάριο, κύριε Βελόπουλε. Δεν εν-
νοούµε φορολογητέο εισόδηµα. Εννοούµε παραγωγή αξίας
προϊόντος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Άλλο εισόδηµα και άλλο παραγωγή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Πρέπει να τα µάθετε, όµως. Δεν είστε
από αγροτική περιοχή. Μην προσπαθείτε να κάνετε τον αγρότη.
Εγώ προέρχοµαι από τα Τρίκαλα, κάτι παραπάνω ξέρω από
εσάς.

Σας ευχαριστώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν θα µου κάνει µαθήµατα ο κύριος Υπουργός. Είναι
άλλο η παραγωγή και άλλο το εισόδηµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βελόπουλε,

δεν πρόκειται να λήξει αυτή η διένεξη. Σας παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ο κ. Σκρέκας είναι επιχειρηµατίας και εµπορεύεται προ-
ϊόντα τα οποία είναι εισαγόµενα. Εγώ παράγω προϊόντα εδώ. 

Είναι άλλο παραγωγή και άλλο εισόδηµα, κύριε. Το καταλά-
βατε; Μάθετε ελληνικά! Άλλο εισόδηµα µε επιδότηση και άλλο
εισόδηµα από την παραγωγή. Ούτε τα βασικά δεν ξέρετε. Δεν
φταίω σε τίποτα εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, ζητή-
σατε τον λόγο. Επ’ αυτών που συζητήθηκαν ή για κάτι άλλο;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Επί του µεταναστευτικού, κύριε Πρόεδρε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θέλω κι εγώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πε-
ριµένετε µισό λεπτό. Να δώσω τον λόγο στον κ. Αποστόλου, γιατί
θέλει να απαντήσει σε συγκεκριµένο θέµα που έθιξε...

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα εµπλακεί και ο κ. Αποστόλου στην κουβέντα
εν συνεχεία, κύριε Πρόεδρε, αλλά όπως θέλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,
θέλετε τον λόγο σχετικά µε κάτι που ειπώθηκε από τον κ. Σκρέκα;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ναι, και σχετικά µε αυτά που είπε
και ο κ. Βελόπουλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, αλλά µην επεκτεινόµαστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν πρόκειται να δηµιουργήσω
πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω απλά να πω ότι ο καθένας που φέρνει στοιχεία σε αυτή
την Αίθουσα, έχει την υποχρέωση να τα τεκµηριώσει. Εάν δεν
υπάρχει τεκµηρίωση, τότε είναι αέρας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σωστό!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Από εκεί και πέρα, ακόµα και αν
εκφράζει ένας οµιλητής απόψεις οι οποίες ενδέχεται να έχουν
εκφραστεί και από ένα άλλο κόµµα, δεν σηµαίνει ότι πρέπει ο κ.
Σκρέκας να λέει ότι γέρνει προς τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εγώ θα του πω το εξής: Άκουσα την οµιλία του, στον διπλάσιο
χρόνο από αυτόν που του δώσατε, και διαπίστωσα ότι η ενασχό-
λησή του την περισσότερη ώρα ήταν γύρω από θέµατα ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας και µε επενδυτικά θέµατα του αγροτικού
χώρου τα οποία δεν είχαν καµµία σχέση µε το αντικείµενο του
νοµοσχεδίου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σωστό!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα κύριε Σκρέκα, να είστε προ-
σεκτικός, ιδιαίτερα όταν εκφράζετε τέτοιες απόψεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τον κ. Βελόπουλο, τον Πρόεδρο της Ελληνικής λύσης

και καλό µου φίλο, να αναφέρεται στα ζητήµατα της διαχείρισης
και της αντιµετώπισης αυτής της πάρα πολύ δύσκολης κατάστα-
σης που έχουµε και η οποία είναι εν εξελίξει, δεν έχει τελειώσει.

Εκείνο το οποίο µε εντυπωσιάζει σε ορισµένες παρεµβάσεις
είναι η δυσκολία να αναγνωρίσει κάποιος αυτό το οποίο κάνει η
Κυβέρνηση σήµερα, να το επικροτήσει και να το ενισχύσει. Εγώ
δεν λέω ότι τα κόµµατα της Aντιπολίτευσης µπορούν να προσφέ-
ρουν κάτι περισσότερο από την ηθική και πολιτική τους στήριξη
στην προσπάθεια που κάνει σήµερα η Κυβέρνηση για να µαται-
ώσει το οργανωµένο σχέδιο εισβολής που έχει εκπονήσει η
Τουρκία. Αυτό λοιπόν χρειάζεται πρώτα από όλα µια καθαρή
θέση στήριξης σε δύο συγκεκριµένα πράγµατα. Όλα τα υπό-
λοιπα τα συζητάµε. Όµως, εδώ µιλάµε για το συγκεκριµένο, γι’
αυτό που συµβαίνει τώρα.

Θα σας πω γιατί σκοπίµως αναµιγνύονται στη συζήτηση αυτή
αλλά θέµατα. Ποια είναι τα ζητήµατα που έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε; Έχουµε να αντιµετωπίσουµε την οργανωµένη διοχέτευση
χιλιάδων ανθρώπων µε συστηµατική καθοδήγηση και ενίσχυση
από την Τουρκία, προκειµένου να έρθουν στην Ελλάδα, δηλαδή
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στην Ευρώπη. Αυτό έχουµε να αντιµετωπίσουµε. 
Τι έκανε η Κυβέρνησή µας γι’ αυτό; Η Κυβέρνησή µας έκλεισε

τα σύνορα παντού. Και για να συνεννοηθούµε -γιατί δεν σας
άκουσα, κύριε Βελόπουλε, να στιγµατίζετε κάτι το οποίο για µένα
είναι εντυπωσιακό- έκλεισε τα σύνορα και εξέδωσε µια πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου. Τι σηµαίνει νοµικά «κλείνω τα σύνορα»;
Έχει καταλάβει κανείς τι σηµαίνει νοµικά το «κλείνω τα σύνορα»;
Σηµαίνει ότι δεν επιτρέπω την είσοδο. Γιατί δεν επιτρέπω την εί-
σοδο; Υπάρχουν νόµιµες οδεύσεις εισόδου, πλην των παρανό-
µων.

Για να το πούµε διαφορετικά, εάν υπήρχε µια ουρά είκοσι χι-
λιάδων ανθρώπων στα σύνορα µε τον Έβρο, που τους είχε αφή-
σει η Τουρκία να περάσουν, και έφταναν στη νόµιµη είσοδο στην
Ελλάδα και έλεγαν: «Αιτούµαι ασύλου». Τι πρέπει να κάνει η Ελ-
λάδα; Το εξετάζει ή όχι; Αν έχουµε µια ουρά είκοσι χιλιάδων αν-
θρώπων και έρχονται γιατί τους άφησε η Τουρκία να περάσουν
και φτάνουν στη νόµιµη είσοδο. Η Ελλάδα το παίρνει το αίτηµα
ή όχι;

Τι έκανε λοιπόν η Κυβέρνηση, ώστε νοµίµως να αρνείται να πα-
ραλάβει το αίτηµα; Εξέδωσε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου. Τι λέει ο κύριος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ; «Πολύ καλά κάνατε
που κλείσατε τα σύνορα, µπράβο σας». Δεν το έλεγε αυτό βε-
βαίως όταν άφηνε οκτακόσιους δεκαπέντε χιλιάδες να περνάνε.
Δεν πειράζει όµως. Το είπε τώρα. Τι είπε, όµως, ταυτοχρόνως;
«Κακώς εκδώσατε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου».

Τρικυµία εν κρανίω, δηλαδή. Όµως, επειδή δεν έχει τρικυµία
εν κρανίω, ψευδοϊσορροπίες εσωτερικές και ευτελείς στο εσω-
τερικό του ΣΥΡΙΖΑ, ώστε από τη µία «Τι να κάνουµε; Ο ρεαλισµός
απαιτεί να πούµε: Καλά κάνατε που κλείσατε τα σύνορα», αλλά
να κλείσουµε και το µάτι στους δικαιωµατιστές του ΣΥΡΙΖΑ που
του λένε: Τι είναι αυτά; Τελειώσαµε µε την υποδοχή, refugees
welcome, οργανωµένο σχέδιο της ελληνικής Κυβέρνησης, προ-
κειµένου να συσπειρώσει το δεξιό ακροατήριο. Κυρίτσης έφη,
νεολαία ΣΥΡΙΖΑ έφη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν είναι ακόµα κυβέρνηση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Να έχει, όµως, τη δυνατότητα σήµερα ο κ. Ψυ-
χογιός να λέει από το Βήµα της Βουλής: «Δεν στέρξαµε εµείς
στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου». Μα, αν δεν στέρξατε
στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, ουσιαστικά λέτε ότι µπο-
ρούν να διέρχονται από τα σύνορα. Αυτό που σταµατάει και κλεί-
νει τα σύνορα είναι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατία)
Άρα, λοιπόν, αυτό, κύριε Βελόπουλε, δεν σας άκουσα να το

στιγµατίζετε ως την κατ’ εξοχήν υποκριτική συµπεριφορά, που
στην πραγµατικότητα ακόµα και σε αυτή την κρίσιµη εθνική
στιγµή, ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να κρατήσει εσωκοµµατικές ισορ-
ροπίες αντί να στηρίξει τις ελληνικές δυνάµεις και την ελληνική
Κυβέρνηση που µάχεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατία)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

της διαδικασίας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω τον

λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Απ’ ότι καταλαβαί-

νετε, κύριε Υπουργέ….
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ηρεµήστε για να βάλουµε µια σειρά. Να ξεκινήσουµε µε τον
κ. Βελόπουλο. Μετά θα µιλήσει ο κ. Κατρίνης και ο κ. Αποστό-
λου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Εµείς πότε θα µιλή-
σουµε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε εµένα το λέτε;
Μην το λέτε σε εµένα. Μην διατυπώνετε τέτοιου είδους παρά-
πονο. 

Λοιπόν, θα δώσω τον λόγο στον κ. Βελόπουλο, στον κ. Απο-
στόλου, στον κ. Κατρίνη και µετά θα συνεχίσουµε µε τον κατά-
λογο. 

Θερµή παράκληση: Υπάρχουν τριάντα δύο συνάδελφοι Βου-
λευτές, αν δεν κάνω λάθος τον αριθµό, για να λήξει ο κατάλογος.
Προφανώς µε αυτή τη διαδικασία θα τελειώσουµε το βράδυ.

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, µου λέγανε παλιά ότι µε δικη-
γόρους δεν µπορείς να τα βάζεις έτσι και αλλιώς. Δεν µπορείς
να τα βάλεις εύκολα ειδικά µε έναν Μάκη Βορίδη που έχει στο
χέρι τα νοµικά και νοηµατικά άλµατα. Όµως, εγώ είµαι της ρεα-
λιστικής αντιλήψεως, κύριε Βορίδη.

Να αναγνωρίσω τι, ότι µας αντιγράφετε; Σας το αναγνωρίζω.
Μας αντιγράφετε, λοιπόν! Αυτό που σας λέγαµε από τον Ιούλιο,
το κάνετε σήµερα, τώρα το κάνετε. Μην µου λέτε, λοιπόν, ότι δεν
σας αναγνωρίζουµε. Απλά σας είπα ότι είστε κακοί αντιγραφείς.
Άλλο να σας πω µπράβο, γιατί αντιγράφετε σωστά και άλλο γιατί
αντιγράφετε λάθος. 

Τους πρώτους δύο µήνες, κύριε Βορίδη, διπλασιάσατε τις
ροές από τους κυρίους του ΣΥΡΙΖΑ που λέγανε ότι τα σύνορα
είναι ανοιχτά, που έλεγε η κ. Σία να έρθουν όλοι οι κακοµοίρηδες
εδώ. Διπλάσιοι ήρθαν όταν διακυβερνήσατε. 

Και να σας πω και κάτι, επειδή µιλάτε για κλειστά σύνορα για
να τελειώνει το παραµυθάκι; Γιατί δεν κλείνετε τους Κήπους που
περνάνε τα τουρκικά φορτηγά µε τα εµπορεύµατα προς την Ευ-
ρώπη και έτσι µπορεί να πονέσει ο Ερντογάν; Κλείνω τους Κή-
πους, δεν περνάνε τα πεντακόσια φορτηγά την ηµέρα που είναι
εκατοντάδες εκατοµµύρια δολάρια ή ευρώ κέρδος για την τουρ-
κική βιοµηχανία όπλων, παρακαλώ, όπως έκαναν και οι Βούλγα-
ροι µε τις ροές.

Και κλείνοντας να πω το εξής. Θα το ξαναπώ ακόµη µια φορά.
Εγώ θέλω να στηρίξω οποιαδήποτε κυβέρνηση η οποία παίρνει
µέτρα σωστά, ώστε να µην χαθεί ο τόπος µου. Μην µου λέτε:
«είµαι ΣΥΡΙΖΑ», «είµαι Νέα Δηµοκρατία», «είµαι ΠΑΣΟΚ». 

Ο όρος ύπαρξής µας είναι ένας και µοναδικός, εποικοδοµητι-
κός µε προτάσεις. Προτάσεις κατέθεσα και σας απέδειξα µε το
έγγραφο -και δεν µου απαντήσατε- ότι στο άρθρο 21 του προ-
ηγούµενου νοµοσχεδίου που φέρατε εδώ µιλάτε για µη επανα-
προώθηση. Και σήµερα µετά από ενάµιση µήνα λέτε «ναι στις
επαναπροωθήσεις». Τι ισχύει; Αυτό που είπατε πριν δύο µήνες ή
τώρα; Τώρα είναι η έκτακτη ανάγκη; Σας είπα δύο µήνες πριν,
µόλις κυβερνούσατε, διπλασιάσατε τις ροές. 

Αν θέλετε, λοιπόν, να έχετε όντως εποικοδοµητική αντιπολί-
τευση, σταµατήστε να κάνετε εδώ κοκοροµαχίες δήθεν για το
δικό σας κοµµατικό ακροατήριο. Σας άκουσαν, είστε εξαιρετικός
οµιλητής, όντως οι νεοδηµοκράτες χειροκροτούν τώρα όλοι µαζί.
Και στον ΣΥΡΙΖΑ το ίδιο ισχύει. Εµένα δεν µε αφορά αυτό, ούτε
χειροκροτήµατα θέλω. Να σώσουµε την Ελλάδα πρέπει! 

Θέλετε εθνική οµοψυχία; Καλέστε τον κ. Τσίπρα, τον κ. Κου-
τσούµπα, την κ. Γεννηµατά, όλα τα κόµµατα, κάντε σύσκεψη πο-
λιτικών Αρχηγών για να τελειώνει το παραµύθι. Κατά τα λοιπά,
θα συζητάµε επί µήνες και θα µπαίνουν Αφγανοί, Πακιστανοί, Αλ-
γερινοί, Κονγκολέζοι και θα ζητάνε άσυλο. Ε, δεν είναι έτσι η πο-
λιτική, κύριε Βορίδη. Ζητώ συγγνώµη. Είναι για τις εντυπώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Γενικό Λύκειο Πύλης Τρικάλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Βορίδη, ξεχνάτε ότι είστε

Κυβέρνηση; Γιατί εκνευρίζεστε; Μέχρι πριν από λίγο λέγατε:
«Προφυλάξαµε τα σύνορα, κλείσαµε τα σύνορα». Και βεβαίως
σας απαντούσαµε από τη δική µας πλευρά ότι πάντα τα σύνορα
φυλάσσονταν, ιδιαίτερα στην περιοχή του Έβρου, γι’ αυτό και
είχαν εισροές από την πλευρά της θάλασσας. Και εκεί, όπως αν-
τιλαµβάνεστε, ήµασταν υποχρεωµένοι, γιατί έτσι διαµορφώνον-
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ταν οι συνθήκες, να διασώσουµε τους ανθρώπους των οποίων η
ζωή απειλούνταν.

Από εκεί και πέρα και τη στιγµή που ιδιαίτερα ο Πρόεδρός µας
ανοιχτά -όχι µόνο χθες, αλλά και παλαιότερα- είχε διαθέσει τον
εαυτό του και όλη την παράταξη για να µπορέσουµε να βοηθή-
σουµε προς αυτή την κατεύθυνση, έρχεστε και βάζετε τώρα το
θέµα της παράτασης του ασύλου για έναν µήνα, όταν δίπλα µας
έχουµε µια Τουρκία η οποία βάζει πλέον γεωπολιτικό θέµα µε την
όλη της προσπάθεια και σπρώχνοντας, θα σας έλεγα εγώ, αυ-
τούς που θέλουν να µπουν παράνοµα στη χώρα. Και εµείς λέµε
πάρα πολύ απλά ότι πολύ σωστά κάνατε. Όµως, ιδιαίτερα όσον
αφορά το άσυλο το οποίο χρησιµοποιείτε…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και για την ΠΝΠ; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μισό λεπτό. Αφήστε µε να ολο-
κληρώσω.

Τι κάνετε; Παρατείνετε τη διαδικασία έναν µήνα, γιατί ξέρετε
ότι δεν µπορείτε να κλείσετε, γιατί υπάρχουν διεθνείς συνθήκες
οι οποίες δεν µας δίνουν τέτοια δυνατότητα. Με αυτόν τον µήνα,
λοιπόν, που παρατείνετε το άσυλο να ξέρετε ότι θα διογκώσετε
το πρόβληµα και ταυτόχρονα θα µεγαλώσει η παραµονή αυτών
οι οποίοι έχουν υποβάλει τα σχετικά αιτήµατα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, να παραλαµβάνουµε αιτήσεις;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα, λοιπόν, µην χρησιµοποιείτε
επικοινωνιακά ένα θέµα το οποίο δεν δίνει λύση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καταλάβατε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όχι, καταλάβατε. 
Όταν έχουµε διεθνείς συνθήκες και διεθνείς υποχρεώσεις, οι

διεθνείς υποχρεώσεις…
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ξεκαθαρίστε τι θα κάνετε…(δεν

ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν είναι λύσεις αυτές, γιατί διογ-
κώνουν και πάλι το πρόβληµα.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε και τώρα το εξής: Είναι τόσο δύσκολο
και µετά τη χθεσινή επικοινωνιακή φιέστα να ζητήσετε τη Σύνοδο
Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Επιτέλους, δηλαδή! Για να
αναλάβει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή της ευθύνες της έχοντας
υπογράψει µια συγκεκριµένη συµφωνία µε την Τουρκία. Πότε θα
υλοποιηθούν αυτά που θα επιβάλει -υποτίθεται- ως κυρώσεις η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Υπάρχει πιο δύσκολη κατάσταση από
αυτή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κατρίνης και µετά θα συνεχίσουµε µε τους οµιλητές.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από τη συζήτηση βγήκε ένα πολύ ενδιαφέρον συµπέρασµα: Η

χώρα πέρα από έναν σκιώδη τηλεοπτικό Υπουργό Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, απέκτησε και ένα σκιώδη κοινοβουλευτικό
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής.

Εγώ δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν σας χαροποιεί ιδιαίτερα το
γεγονός ότι στην πολιτική σας βρίσκει σηµεία ταύτισης και σας
επικροτεί γι’ αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης. Και δεν
εννοώ εσάς προσωπικά, αλλά την Κυβέρνησή σας. 

Αυτή τη στιγµή, όµως, πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι
υπάρχει µια πολύ κρίσιµη συγκυρία. Είναι δικαίωµά σας τη στιγµή
που ζητάτε εθνική οµοψυχία, αλληλεγγύη και συνεννόηση, να συ-
νεχίζετε ως Κυβέρνηση και ως παράταξη για δεύτερη µέρα εντός
της Βουλής αυτό το παιχνίδι επίρριψης ευθυνών στην προηγού-
µενη κυβέρνηση, σε άλλες παρατάξεις. Και το κάνετε την ίδια
στιγµή που θέλουµε ως χώρα να περάσουµε ένα µήνυµα ενότη-
τας και σύµπνοιας και στην Ευρώπη και απέναντι στην τουρκική
προκλητικότητα. Αυτό είναι δικαίωµά σας, είναι στα πλαίσια της
δικής σας πολιτικής στρατηγικής.

Πέρα, όµως, από την επίδειξη πυγµής εσωτερικής κατανάλω-
σης που επιχειρείτε δύο µέρες σε αυτή την Αίθουσα, είναι υπο-
χρέωσή σας την ίδια στιγµή να µας πείτε τι ζητήσατε από τους
Ευρωπαίους εταίρους και αν επιδείξατε την ίδια πυγµή και δια-

πραγµατευτική ισχύ, την οποία λέτε ότι κάνετε στο εσωτερικό
της χώρας.

Ζητήσατε την αναστολή ή κατάργηση της Συνθήκης του Δου-
βλίνο; Ζητήσατε να υπάρχουν οικονοµικές κυρώσεις στην Τουρ-
κία; Ζητήσατε να υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης απέναντι στην τουρκική επιθετικότητα ή
απλά κι εσείς δηλώνετε σήµερα ικανοποιηµένος από τις εξαγγε-
λίες των αξιωµατούχων χθες στον Έβρο, που είπαν ότι θα ενι-
σχύσουν τη Frontex και µε κάποια εκατοµµύρια ευρώ θα µας
βοηθήσουν να κάνουµε τη διαχείριση των χιλιάδων ροών, που
απ’ ό,τι φαίνεται έχουν αποφασίσει να εισρεύσουν στη χώρα; 

Εδώ, λοιπόν, πάρτε θέση ξεκάθαρα για το αν θα συνεχίσετε
αυτή την επίδειξη πολιτικής ισχύος σε εσωτερικό επίπεδο ή αν
θα διαπραγµατευτείτε πραγµατικά σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τα συµφέροντα της χώρας, κάτι το οποίο -αν τελικά
το θέλετε- να είστε σίγουρος ότι θα βρείτε οµόθυµη στήριξη απ’
όλα τα κόµµατα, και απ’ όλο το φάσµα του πολιτικού κόσµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εδώ να λήγει αυτό
το θέµα. Θα συνεχίσουµε. Έχουµε και ένα νοµοσχέδιο να συζη-
τήσουµε που είναι σε εξέλιξη. 

Επιτρέψτε µου µία ανακοίνωση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Ο ΡΗΓΑΣ ΚΑΙ Η ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί από το Αµερικάνικο Κολλέγιο Ελλάδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αραχωβίτης επί της διαδικασίας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα και χθες ένα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο που

έχει να κάνει µε τον πρωτογενή τοµέα, µε την πρωτογενή παρα-
γωγή. Η συζήτηση προφανώς κατ’ εντολή των επικοινωνιολόγων
της Νέας Δηµοκρατίας έχει ξεφύγει. Παρακαλώ προσωπικά το
Προεδρείο να προστατέψει τη διαδικασία. Αυτό που γίνεται δύο
µέρες κάτ’ εντολή των επικοινωνιολόγων της Νέας Δηµοκρατίας
-ξαναλέω- για να καλυφθούν οι ευθύνες της Κυβέρνησης στην
αντιµετώπιση ενός προβλήµατος, µε τα ΜΑΤ στα νησιά και µε την
κατάσταση που συµβαίνει στον Έβρο, πρέπει να σταµατήσει. Και
παρακαλώ για την προστασία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρέπει να συµβά-
λουµε όλοι µας σε αυτό, κύριε Αραχωβίτη, όλες οι Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες. Όµως, τα 2/3 ίσως και περισσότερο των οµιλητών
και στη χθεσινή συνεδρίαση και στη σηµερινή, πέρα από κάποι-
ους Υπουργούς ή Κοινοβουλευτικούς Εκπρόσωπους, ξεκινούσαν
όχι µε το νοµοσχέδιο ,αλλά µε τις εξελίξεις. Άρα, λοιπόν, όλες οι
Κοινοβουλευτικές Οµάδες θα πρέπει να συµβάλλουν προς αυτή
την κατεύθυνση.

Τον λόγο έχει ο κ. Χειµάρας.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σεβαστείτε τον οµιλητή, κύριοι συνάδελφοι! 
Ξεκινήστε, κύριε Χειµάρα.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρό-

εδρε. 
Εγώ θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε, για το νοµοσχέδιο. Επειδή,

όµως, παρακολουθώ τις τελευταίες δύο ηµέρες όλη τη διαδικα-
σία, είτε από εδώ είτε από το γραφείο µου, θέλω να πω ότι δεν
είδα τον κ. Βορίδη να βάζει ο ίδιος θέµα. Είδα τον κύριο Υπουργό
να απαντάει σε θέµατα που βάζετε εσείς συνεχώς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν ήσασταν στην Αίθουσα, γι’ αυτό.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ήµουν. Παρακολού-

θησα -σας είπα- όλη τη διαδικασία. Δεν την έχει ξεκινήσει ο κ.
Βορίδης. Βάζετε όλοι µόνιµα θέµατα στις οµιλίες σας.

Βλέπω οµιλίες για το αγροτικό ζήτηµα των συνεταιρισµών που
είναι πάρα πολύ σηµαντικό -το καταλαβαίνουµε όλοι- και από τα
επτά λεπτά, τα πέντε λεπτά µιλάτε γι’ αυτό το ζήτηµα, για το ζή-
τηµα του αγώνα που δίνουν. Και βεβαίως να µεταφέρω και εγώ
τη σκέψη µου. Η καρδιά µας, η σκέψη µας είναι στα παλικάρια
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των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. Έχουν
αποτρέψει είκοσι επτά χιλιάδες απόπειρες. Έχουν γίνει διακό-
σιες είκοσι συλλήψεις. Επιτέλους η Ελλάδα έχει σύνορα τα οποία
φυλάσσονται. Αυτό θέλω να µείνει.

Και επειδή ακούστηκαν πολλά και από τον κ. Βελόπουλο πριν,
εγώ δεν υιοθετώ την αναφορά του κ. Βελόπουλου πως πρέπει να
ενεργήσουµε για να ενωθεί συνολικά το πολιτικό δυναµικό.
Θεωρώ δεδοµένο πως έχει συσπειρωθεί ολόκληρο το πολιτικό
δυναµικό και όλος ο ελληνικός λαός. Και να είστε σίγουροι, αγα-
πητοί συνάδελφοι -µε τη µικρή παρουσία που έχω, είµαι επτά
µήνες Βουλευτής- πως δεν αρέσει σε κανέναν αυτή η εικόνα των
αντιπαραθέσεων.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Και ξεκινάω µε δύο δεδοµένα. Από
τους έξι χιλιάδες περίπου αγροτικούς συνεταιρισµούς που είναι
εγγεγραµµένοι, σε λειτουργία βρίσκονται µόλις οκτακόσιοι -το
είπαν πάρα πολλοί στις οµιλίες τους-, εκ των οποίων µόνο το 1/5
θεωρούνται βιώσιµοι. 

Το δεύτερο δεδοµένο που θέλω να βάλω είναι πως την ίδια
στιγµή τα ελληνικά αγροτοδιατροφικά προϊόντα που ταξιδεύουν
στις αγορές, γίνονται ανάρπαστα. Αυτό το δεύτερο το ξέρω ο
ίδιος. Πώς το ξέρω; Ως αντιπεριφερειάρχης τα προηγούµενα χρό-
νια στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας ξεκίνησα το 2015 µε µία
οµάδα τριάντα, σαράντα παραγωγών της περιφέρειάς µας να τα-
ξιδεύουµε σε εκθέσεις. Πήγαµε το 2015 σε τέσσερις εκθέσεις της
Ελλάδας και σε µία του εξωτερικού. Το 2016 είδαµε ότι αυτό απο-
δίδει. Αυξήσαµε τον αριθµό σε δέκα εκθέσεις, οι τριάντα, σαράντα
παραγωγοί έγιναν εκατό. Φτάσαµε το 2018 να συµµετέχουµε σε
είκοσι εκθέσεις και το 2019 σε είκοσι πέντε εκθέσεις της Ελλάδας
και του εξωτερικού, διευκολύνοντας έτσι τους παραγωγούς, αλλά
και τους συνεταιρισµούς µας να βρουν δρόµο κατευθείαν στις
αγορές και βεβαίως να αποφύγουν και τους µεσάζοντες.

Τα προϊόντα µας γίνονται ανάρπαστα -σας είπα- και βρίσκαµε
δρόµο στις αγορές. Τα ελληνικά προϊόντα, τα προϊόντα της Πε-
ριφέρειας Στερεάς Ελλάδας -το γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Απο-
στόλου, λόγω και εντοπιότητας- βρισκόταν και βρίσκονται στα
ράφια. Το πρόβληµα ήταν ότι, δυστυχώς, πολλά συµβόλαια απ’
αυτή την καλή πρακτική που σας περιέγραψα µόλις τώρα -των
τριάντα, σαράντα παραγωγών που έφτασαν να είναι οκτακόσιοι
σε όλη την περιφέρεια που εξάγουν µαζί µε τους συνεταιρι-
σµούς- και το 80% των µικρών παραγωγών έφυγε εκτός αγοράς
µέσα στα πρώτα δύο χρόνια, ενώ έκλειναν συµβόλαια, ενώ τα
προϊόντα τους τα αγόραζαν κυρίως στη Βόρεια Ευρώπη και στην
Αµερική. Βοηθούσαµε ως περιφέρεια, αλλά καταλαβαίνετε ότι
αξιολογούσαν τα ίδια τα προϊόντα. Φτάσαµε µετά στο να µην
µπορούν να ανταποκριθούν στη ζήτηση, στο να µην υπάρχει το
απαιτούµενο tonnage για να τηρηθούν τα συµβόλαια.

Και αυτό, εάν ψάξουµε λίγο πιο µέσα -επειδή το έχω βιώσει-
οφείλεται και στο έλλειµµα παιδείας σε συγκεκριµένη µερίδα των
αγροτών µας. Σκεφτείτε πόσοι από µας στην ηλικία που είµαστε
εδώ µέσα στην Αίθουσα απ’ όταν ήµασταν στο δηµοτικό και µετά
στο γυµνάσιο κάναµε ποτέ οµαδικές εργασίες. Το βλέπω και εγώ
ως γονιός στα παιδιά µου. Βλέπω παράλληλα τα παιδιά ενός
φίλου µου, ο οποίος βρίσκεται στη Σουηδία, όπου το σύνολο των
εργασιών τους στο δηµοτικό -όπως είναι και τα δικά µου- είναι
οµαδικές. Εκεί δεν λένε µπράβο στον Δηµήτρη, στον Κώστα,
στην Όλγα. Εκεί λένε µπράβο στην οµάδα. Μαθαίνουν, λοιπόν,
τα παιδιά τους από πολύ µικρή ηλικία να συνεργάζονται.

Το δεύτερο πρόβληµα είναι η νοοτροπία που τη ζούµε στα
χωριά µας, γιατί το οικογενειακό δίκαιο και η ιδιοκτησιακή νοο-
τροπία δεν έχει διευκολύνει τη µεταβίβαση του κλήρου, της ιδιο-
κτησίας. Αντίθετα, υιοθετείται ο διαµοιρασµός. Δηλαδή µε απλά
λόγια, ένας αγρότης που έχει 100 στρέµµατα και έχει µία κόρη
δασκάλα και έναν γιο αγρότη, θα µοιράσει από 50 στρέµµατα.
Δεν θα τα αφήσει στον αγρότη για να µπορέσει να φτιάξει, να
επενδύσει πάνω σε αυτή τη γη και να είναι βιώσιµος. Είναι µε-
γάλο το πρόβληµα.

Ο µέσος κλήρος είναι µόλις 68 στρέµµατα στην Ελλάδα, σχε-
δόν το ένα τρίτο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Το µέγεθος του
αγροτοδιατροφικού τοµέα µε αυτά τα δεδοµένα που σας ανα-
φέρω, κάνει τις ελληνικές µονάδες µη ανταγωνιστικές. 

Και µπαίνω στους συνεταιρισµούς. Τι συµβαίνει µε τους συνε-

ταιρισµούς -για να είµαστε ειλικρινείς- µε ευθύνη κυρίως των
αγροτών, αλλά και της πολιτείας σε µεγάλο βαθµό; Οι συνεται-
ρισµοί δεν λειτούργησαν, όπως θα έπρεπε. Το «εγώ» µέσα στους
συνεταιρισµούς ποτέ δεν υποτάχτηκε στο «εµείς», όπως σας είπα
πριν ότι πρέπει να γίνεται από το σχολείο και πρέπει να το µα-
θαίνουµε.

Από την άλλη, η πολιτεία στη χώρα µας έχει αλλάξει τον νόµο
επτά φορές, έχει εννιακόσιες πενήντα τροποποιήσεις τα τελευ-
ταία εκατόν τέσσερα χρόνια. Είναι υγιές αυτό κατ’ αρχάς; Δεν
είναι. Στη Γερµανία την ίδια στιγµή λίγο-πολύ ισχύει ο νόµος που
εφαρµόζεται από το 1889 µε ελάχιστες αλλαγές. 

Ο νόµος, λοιπόν, που φέρνουµε σήµερα -γιατί δεν έχω χρόνο
να αναφερθώ παραπάνω- δίνει την ελευθερία στα µέλη των
αγροτικών συνεταιρισµών να διαµορφώσουν το κατάλληλο γι’
αυτούς πλαίσιο λειτουργίας του αγροτικού συνεταιρισµού. Αν-
ταποκρίνεται στο αίτηµα των συνεταιρισµένων αγροτών για τη
σύσταση µιας Εθνικής Συντονιστικής Οργάνωσης Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών και βεβαίως ορίζει και τις προϋποθέσεις για την
Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. 

Βλέπω πίσω από εκεί, κύριε Υπουργέ, ότι θέλετε έναν σοβαρό
εταίρο στο τραπέζι για να µπορείτε να συζητάτε το µέλλον της
αγροτιάς στον τόπο µας. Απλοποιούµε τη διαδικασία ίδρυσης
του συνεταιρισµού. Μειώνουµε σε δέκα τα πρόσωπα από είκοσι
που ήταν. Είναι πολύ απλό και πολύ λογικό. Το ζητάνε οι αγρότες
αυτό στην περιοχή µας. Τρεις αγρότες δεν µπορούν να συνεν-
νοηθούν µεταξύ τους. Φανταστείτε οι είκοσι! Οι δέκα πιο εύκολα
µπορούν να συνεργαστούν και όταν πατήσουν στα πόδια τους,
να µπορέσουν να αυξήσουν αυτόν τον αριθµό. Επίσης, ελάχιστο
ποσοστό παραγωγής που παραδίδει στον αγροτικό συνεταιρισµό
είναι το 75%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια προσωπική εµπειρία και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω
µόνο ένα λεπτό. Οι συνεταιρισµοί που ήταν µαζί µας και έρχον-
ταν στο εξωτερικό πήγαιναν πολύ καλά. Έκλειναν αγορές, αλλά
στο εξωτερικό έπρεπε να τιµολογήσουν. Δεν γινόταν να τα δια-
κινήσουν µαύρα τα χρήµατα ή την ποσότητά τους.

Έρχεται λοιπόν ο φορολογικός νόµος Κατρούγκαλου, τους
πιάνει στη φάκα, και από εκεί που οι παραγωγοί έδιναν στους κα-
λούς συνεταιρισµούς, κύριε Αποστόλου, της περιοχής µας το
80% της παραγωγής τους, αναγκάστηκαν να δίνουν το 20% και
το 80% να ψάχνουν να το δώσουν µαύρα. Στοίχηµα -το βάζω εν
τάχει, κύριε Υπουργέ, το έβαλα και στο φορολογικό νοµοσχέδιο-
για να ενισχύσουµε τη δυναµική της αγροτιάς µας, 10% ενιαίο
φορολογικό συντελεστή επί του τιµολογίου που θα εκδίδει ο συ-
νεταιριζόµενος αγρότης στον συνεταιρισµό, πραγµατικό κίνητρο
για να µπορέσουµε να αντιστρέψουµε αυτή την εικόνα και να
δίνει το 75% της παραγωγής στον συνεταιρισµό, έτσι ώστε να
έχει τα χρήµατα ο συνεταιρισµός να εφαρµόσει τυποποίηση µάρ-
κετινγκ και να βγάλει τα προϊόντα στις αγορές. Είναι κρίσιµο. 

Δεν θα σταθώ καν σε όλα αυτά που έχετε πει. Είναι πάρα
πολλά. Έχει απαντήσει ο Υπουργός, έχουν απαντήσει όλοι. Αυτό
στο οποίο κατατείνει αυτό το νοµοσχέδιο, το κάνει ξεκάθαρο,
είναι ότι ο παραγωγός φυστικού στη Μάκρη και στον Μώλο, στην
περιοχή µου, στη Φθιώτιδα, ο παραγωγός στέβιας στο χωριό
µου, στο Λιανοκλάδι, και επιτραπέζιας ελιάς στη Στυλίδα είναι
αυτός που τελικά πρέπει να έχει τον πρώτο και τον τελευταίο
λόγο για τον συνεταιρισµό στον οποίο ανήκει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Λιακούλη Ευαγγελία από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ό,τι και
αν πει κανείς από µας εδώ, η ιστορία δεν υπακούει σε εντολές.
Δεν προτάσσει ούτε επιλέγει. Η πένα της γράφει µε το δικό της
µέλανι. Το µάτι της και το αυτί της προσεγγίζει τα γεγονότα και
καταγράφει τις λεπτοµέρειες, έτοιµη πάντα για το αιφνίδιο, αλλά
και το ανοίκειο. Η χώρα µας ζει το αιφνίδιο και το ανοίκειο και
σήµερα, στον ρυθµό των εθνικών γεγονότων, των ραγδαίων εξε-
λίξεων και των ειδήσεων, που καθηµερινά έρχονται από τις ακρι-
τικές περιοχές της χώρας, τον Έβρο και τα νησιά. 
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Η χώρα δέχεται οργανωµένη επίθεση από την Τουρκία, µε
στρατηγικό σχεδιασµό και επικουρία όλου του κρατικού και πα-
ρακρατικού µηχανισµού της. Είναι πρωτοφανές αυτό που συµ-
βαίνει. Τους χιλιάδες πρόσφυγες και µετανάστες συνοδεύουν και
ενθαρρύνουν στρατιωτικά τουρκικά οχήµατα, τους ενισχύουν µε
εφοδιασµό δακρυγόνων και χηµικών και κυρίως τους διαβεβαι-
ώνουν ότι µε επιµονή και υποµονή θα περάσουν µέσα σε λίγα ει-
κοσιτετράωρα στη χώρα και θα κατοικήσουν ανεµπόδιστα σε
αυτή. 

Οι εικόνες είναι συγκλονιστικές. Οι ειδήσεις ακολουθούν τις
εικόνες και οι εικόνες µας στοιχειώνουν, η εικόνα των χιλιάδων
ανθρώπων, που έχουν εργαλειοποιηθεί από την Τουρκία αναί-
σχυντα, σαν µία µάζα κρέατος, αδιάφορη για την κατάληξη,
ακόµη και για τα ιερά και τα όσια, αδιάφορη για τα µικρά παιδιά,
η εικόνα της βάρκας µε τους σαράντα οκτώ αλλοδαπούς, που
τους συνόδευε τουρκική ακταιωρός και την τρύπησε ο διακινη-
τής για να καταφέρει τη διάσωση από το λιµενικό µας, µε το τρα-
γικό αποτέλεσµα ένα µικρό παιδί να πνιγεί, η εικόνα χιλιάδων
δικών µας παιδιών στα σύνορα να στέκονται φυλάσσοντας την
πατρίδα και φυλάσσοντας τη χώρα από τη νέα απειλή. Θυµίζω
ότι είναι αυτά τα ίδια, τα νέα παιδιά, που δεν χάνουµε την ευκαι-
ρία σε άλλες περιπτώσεις να χαρακτηρίσουµε αδιάφορα,
άµυαλα, αλλοτριωµένα από τα σύγχρονα ήθη, αυτά είναι τα ίδια
παιδιά που φυλάνε τώρα την πατρίδα. 

Έχουµε την εικόνα των χιλιάδων ανθρώπων της Ελλάδας να
δηλώνουν συµπαράσταση, συµπόρευση, οµοψυχία, ενότητα µε
κάθε τρόπο. Και όλες αυτές οι εικόνες µαζί, σε ένα θλιβερό, αν-
τιφατικό, σουρεαλιστικό γαϊτανάκι, περιπλέκονται και τυλίγονται
και κόβουν την ανάσα. Ο σχεδόν αµούστακος συνοριοφύλακας
στον Έβρο, η γιαγιά, που βίωσε την πολεµική Ελλάδα µε τραχα-
νάδες και πίτες, να ταΐζει τους αστυνοµικούς, η τρύπια βάρκα
που παίρνει µαζί της στον βυθό ελπίδες, αλλά και ένα µικρό
παιδί, η µάνα πρόσφυγας που σηκώνει το τυλιγµένο µωρό της
πάνω από τον φράχτη, κάνοντας έκκληση σε έναν θεό που ψά-
χνει και δεν βρίσκει, ο αστυνοµικός που δένει τις πληγές από τις
πέτρες και επιστρέφει στο πόστο, ο ενενηντάχρονος νησιώτης,
που µε το µπαστούνι του βγήκε στη διαδήλωση της Μυτιλήνης
ζητώντας πίσω το νησί του, ζητώντας πίσω τη ζωή του. 

Η Μεσόγειος σε φουρτούνα και τα Βαλκάνια σε φωτιά. Οι ηγε-
σίες σε διπλωµατικό πυρετό και οι δύο λαοί ξανά σε µία νέα πε-
ριπέτεια. Χάνουν την ταυτότητά τους, χάνουν την ψυχή τους και
η επώαση του φιδιού συνεχίζει, λες κι είναι δύσκολη η εκκόλαψη. 

Πού είναι, αλήθεια, η Ευρώπη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Δεν ακούει τις κραυγές; Δεν ακούει και δεν βλέπει τις εικόνες;
Δεν µυρίζει το µπαρούτι; Αρκούν οι διαβεβαιώσεις και οι υποσχέ-
σεις για ενισχύσεις; Αρκεί, κύριε Υπουργέ, το χτύπηµα στον ώµο
και η εκδροµή στην παραµεθόριο; Τι λέτε εσείς γι’ αυτό; 

Η Κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει δυναµικές και αποτελεσµα-
τικές πρωτοβουλίες, να πιέσει ασφυκτικά, να δηλώσει ότι είµαστε
αποφασισµένοι να δοθεί λύση τώρα στο προσφυγικό. Έχουµε
πραγµατικές πρωτοφανείς συνθήκες, έχουµε όµως και ηθική
υπεροχή. Έχει ευθύνη η Ευρώπη απέναντι στην Ελλάδα, µία
χώρα που δέκα χρόνια τώρα υπέστη τα πάνδεινα, ίδρωσε τη φα-
νέλα και µάτωσε το κορµί για να βγει το κάρο από τη λάσπη. 

Είµαστε µία χώρα που δοκιµάστηκε, που λοιδορήθηκε, που
απαξιώθηκε, που έγινε όµως και ο δοκιµαστικός σωλήνας πάσης
φύσεως µνηµονίων, µέτρων και περιορισµών, που επιβλήθηκαν
από την ίδια την Ευρώπη και το ΔΝΤ. 

Δεν µπορείτε λοιπόν να µιλάτε έτσι αυτή τη στιγµή σε αυτή τη
χώρα. Έχετε ηθικό χρέος και εσείς να µεταφέρετε το χρέος της
Ευρώπης, που είναι ηθικό επίσης αλλά και ενωσιακό, αλλιώς θα
είναι αυτοί υπεύθυνοι για όσα συµβούν στη δική µας χώρα και
πλέον η Ευρώπη δεν θα είναι ποτέ η ίδια ξανά.

Διαµαρτύρονται οι αγρότες τις µέρες αυτές ότι δεν συζητάµε
για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Έχω άποψη για το πώς θα
έπρεπε να διαµορφωθεί η κοινοβουλευτική µας ατζέντα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Αύριο είµαι εισηγήτρια σε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών και δεν αισθάνοµαι καθόλου καλά
να εισηγούµαι για την αυτοδιοίκηση και τη δηµόσια διοίκηση,
όταν φλέγεται ο τόπος µου και η χώρα µου βρίσκεται σε άλλους
ρυθµούς.

Η ατµοµηχανή της ελληνικής αγροτικής παραγωγής είναι γε-
γονός ότι είναι ο αγροτικός χώρος. Προέρχοµαι από έναν νοµό,
τον Νοµό της Λάρισας, που είναι η ραχοκοκαλιά και δηµιούργησε
µέχρι τώρα και άντεξε µέχρι τώρα, παρά τις δυσκολίες και τις µε-
γάλες πιέσεις. Θα πρέπει κάποια στιγµή να είµαστε ειλικρινείς
µε τον κόσµο. Σταµατήστε επιτέλους να αλλάζετε τους νόµους.
Έχουµε παραπάνω από εννιακόσιες πενήντα ρυθµίσεις για τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς, όταν η Γερµανία έχει νόµο από το
1889. Πώς να απολογηθούµε σε αυτόν τον κόσµο για αυτά που
έχουµε κάνει;

Έχουµε ένα κακό παρελθόν πράγµατι, από το συνεταιριστικό
κίνηµα. Όταν µπήκαν τα κόµµατα µέσα στους συνεταιρισµούς
και έγιναν φέουδα οι συνεταιρισµοί των κοµµάτων, σταµάτησαν
πια οι συνεταιρισµοί να είναι συνεταιρισµοί. Είναι µία παραδοχή. 

Στη συνέχεια όµως τι; Τα ψέµατα φαίνεται ότι τελειώνουν, τα
σύνορα πέφτουν, οι αγορές ανοίγουν. Μπορεί να σταθεί ένας µι-
κρός παραγωγός µόνος του; Δεν πρέπει να προστατέψουµε στην
πραγµατικότητα τον κόσµο µας από τους τσιφλικάδες του νέου
τύπου και τις πολυεθνικές; Σε αυτή την τόσο ζοφερή εικόνα
υπάρχει τίποτα άλλο που να µπορεί να προταθεί εκτός από τη
συνέργεια και τη συνεργασία; 

Όµως, µε ποιον τρόπο το προτείνετε εσείς, κύριε Υπουργέ;
Βάζετε από την πίσω πόρτα και δηµιουργείτε -τι παράθυρο-
µπαλκονόπορτα στο ιδιωτικό κεφάλαιο και δίνετε µε αυτόν τον
τρόπο τον έλεγχο στην πραγµατικότητα των συνεταιρισµών, δη-
µιουργώντας κι έναν φερετζέ. Δεν τολµάτε δηλαδή να το πείτε,
ενώ υπάρχουν οι ενώσεις, υπάρχουν οι συµπράξεις µεταξύ των
συνεταιρισµών, που µπορούν αυτό να το διευκολύνουν. 

Όµως επιλέγετε την άλλη δοµή, την πρωτόλεια µορφή, στους
συνεταιρισµούς τους ίδιους βάζετε τον έλεγχο λοιπόν. Κι εκεί δη-
µιουργείται ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα. Δεν µπορείτε έτσι να
κατακτήσετε αξιοπιστία και εµπιστοσύνη για άλλη µία φορά. Η
νέα µεταµνηµονιακή οικονοµία ή θα δηµιουργηθεί µε βασικό πυ-
λώνα τον αγροτικό τοµέα ή δεν θα υπάρξει καθόλου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δηµιουργείτε αυτή τη στιγµή ένα χάος για άλλη µία φορά
στους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Δεν δηµιουργείτε κίνητρα,
δεν δίνετε δυναµικούς και νέους ορίζοντες, αλλά περιορίζετε τις
δυνατότητες των αγροτικών συνεταιρισµών σε αυτά που ήδη ξέ-
ρατε, στην πεπατηµένη, βάζοντας και τον έλεγχο των ιδιωτών
στο κεφάλι τους.

Σήµερα ο Έλληνας αγρότης βρίσκεται σε απόγνωση. Ζητά
από σας να ενσκήψετε πραγµατικά µε πολύ µεγάλη στοργή και
φροντίδα στο πώς θα τον αξιοποιήσετε στην επόµενη δεκαετία.
Δυστυχώς αυτό που εισπράττει από το Υπουργείο σας είναι προ-
βλήµατα τα οποία δεν αίρονται, υπάρχουν και του ζητάτε και
όραµα. Ζητάτε οραµατικό στόχο στους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, εσείς που έχετε αφήσει αυτή τη στιγµή την περιφέρεια
χωρίς νερό, το καθεστώς των γεωτρήσεων άλυτο, το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς πάρα πολλών γαιών άλυτο.

Δηµιουργείτε, δυστυχώς, διαρκώς προβλήµατα σε ό,τι αφορά
τις αποζηµιώσεις µε µηχανισµούς τους οποίους δεν έχετε εκσυγ-
χρονίσει µε αµπελοκαλλιεργητές, φρουτοπαραγωγούς, µε διά-
λυση αµβυκούχων και διήµερων παραγωγών. 

Πώς απαντάτε στους αγρότες, όπως σας είπε και ο κύριος συ-
νάδελφος της Συµπολίτευσης, που βρίσκονται στο Μεγάλο Ελευ-
θεροχώρι αυτή τη στιγµή και αντιτάσσονται στα νοµοσχέδια και
στις προθέσεις σας σε ό,τι αφορά την απένταξή τους από τα
προγράµµατα; Πώς ζητάτε από αυτούς τους ανθρώπους να ορα-
µατιστούν, λοιπόν, το παρόν και το µέλλον στο όνοµα της ανά-
πτυξης και να συµβάλλουν έτσι στην ανάπτυξη της χώρας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς, στο Κίνηµα Αλλαγής, δίνουµε τη µάχη, διότι το ΠΑΣΟΚ

υπήρξε διαχρονικά το κίνηµα που µεταρρύθµισε την Ελλάδα, που
εκπροσώπησε µε αξιώσεις τον Έλληνα αγρότη και την Ελληνίδα
αγρότισσα, βγάζοντάς τους από το περιθώριο. 

Εµείς έχουµε γράψει ιστορία. Εσείς προσπαθείτε την ιστορία
αυτή να την αλλοιώσετε. Πολλές φορές βλέπω στα νοµοσχέδια
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που έρχονται -θα τα πω αύριο αυτά- να βάζετε ψευδεπίγραφους
τίτλους, για να µπορέσετε να περάσετε στη λήθη της ιστορίας
τις µεγάλες τοµές και τις µεταρρυθµίσεις. Θα έπρεπε να είστε
πιο δηµιουργικοί, να χρησιµοποιείτε την ιστορία για να σας διδά-
σκει και όχι να αποπέµπετε τον εαυτό σας από την ιστορία. Δυ-
στυχώς αυτό δεν βοηθάει κυρίως την Ελλάδα, κυρίως τον λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Αρβανιτίδης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εξάλλου βιώσαµε την αλληλεγγύη του Νοµού Λάρισας µε την

ισχυρή αγροτική παραγωγή, µε την κ. Λιακούλη και τον πρόεδρο.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπήρχε ένα

νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να συµβολίσει τη νέα εποχή στην ελ-
ληνική οικονοµία και την πραγµατική αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου στην Ελλάδα, αυτό θα έπρεπε να είναι ένα νοµοσχέδιο
για νέους αγροτικούς συνεταιρισµούς, ένα νοµοσχέδιο που θα
δίνει ουσιαστικά κίνητρα στους παραγωγούς για την ανάπτυξη
του συνεταιρίζεσθαι σε νέες υγιείς βάσεις, ένα νοµοσχέδιο που
να βάζει τάξη σε µια σειρά από διάσπαρτες διατάξεις και να εκ-
συγχρονίζει τον αγροτικό τοµέα της χώρας µας από τον οποίο
µπορούµε και έχουµε τη δυνατότητα να περιµένουµε πολλά.

Αντί για αυτά, λοιπόν, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο «Δούρειο Ίππο»
για να µεταλλάξετε τη µορφή των συνεταιρισµών, ένα νοµοσχέ-
διο «Δούρειο Ίππο» που υποσκάπτει τη δηµοκρατική λειτουργία
των συνεταιρισµών χωρίς, όµως, εχέγγυα για την ανασύνταξή
τους και µε πολλές παγίδες για το µέλλον τους. Και το ονοµάζω
«Δούρειο Ίππο», διότι βάζετε τους ιδιώτες επενδυτές σε αυτόν
τον ρόλο µέσα στους συνεταιρισµούς, καθώς αυτό που µας λέτε
µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι ότι το πρόβληµα των χρεοκοπηµέ-
νων ή προς χρεοκοπία συνεταιρισµών θα λυθεί αυτόµατα µε την
εισαγωγή ιδιώτη επενδυτή. 

Μα, αυτό, κύριε Υπουργέ, έχει εφαρµοστεί σε άλλες χώρες και
έχει αποτύχει ήδη. Αλήθεια, πόσο εύκολα και για ποιον λόγο ένας
ιδιώτης θα επενδύσει σε έναν ήδη χρεοκοπηµένο συνεταιρισµό;
Τι θα επιδιώκει; Πέραν αυτού οι συνεταιρισµοί έχουν ήδη την ευε-
λιξία να κάνουν συµφωνίες µε ιδιώτες επενδυτές. Εξάλλου, τι εµ-
πόδιζε µια τέτοια δηµιουργική σχέση µεταξύ κεφαλαίου,
επενδυτή και συνεταιρισµού; 

Κατά την άποψή µου, δεν θα έπρεπε αυτό να είναι το ζητού-
µενο, εκτός και εάν δεν θέλουµε επενδυτές, αλλά θέλουµε εκκα-
θαριστές, κάποιος να πάρει την ευθύνη και εφόσον προκύπτει
αποτέλεσµα από όλη αυτή τη διαχείριση, να παίξει τον ρόλο του
εκκαθαριστή και όχι του επενδυτή.

Το µόνο που πετυχαίνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι δί-
νετε υπερεξουσίες στον ιδιώτη να παίρνει αποφάσεις ακόµη και
µόνος του και αν δεν υπάρχει απαρτία, τι πειράζει;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η᾽ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Ας πούµε όµως ότι πράγµατι έχετε δίκιο και ότι αυτό θα βοη-
θήσει. Φτάνει αυτό; Θα λύσετε έτσι τις παθογένειες και τα προ-
βλήµατα;

Το ότι δεν πήγαν καλά και απέτυχαν οι συνεταιρισµοί µε την
ευθύνη όλων µας, και ας το παραδεχτούµε σε αυτή την Αίθουσα,
δεν σηµαίνει ότι το συνεταιρίζεσθαι, αυτή η ιδέα συνεργασίας
των ανθρώπων έχει αποτύχει. Έχουµε την τάση οποιαδήποτε
προσπάθεια πολιτικής ή δράσης αποτυγχάνει να τα φορτώνουµε
όλα στην ιδέα, η αυτοδιοίκηση φταίει, οι συνεταιρισµοί φταίνε.
Οι πολιτικές µας φταίνε, αυτές πρέπει να αλλάξουµε.

Το νέο παραγωγικό µοντέλο της ελληνικής οικονοµίας για να
µπούµε στην τροχιά µιας βιώσιµης ανάπτυξης, έχει ανάγκη από
έναν τελείως διαφορετικό αγροτικό τοµέα, έναν διαφορετικό και
διαφοροποιηµένο, ισχυρό αγροτικό τοµέα που θα στηρίζεται σε
ισχυρούς συνεταιρισµούς, ισχυρούς συνεταιρισµούς και αγρο-
τικό τοµέα που δεν στηρίζονται µε τη σειρά τους µόνο σε χρη-
µατοδοτήσεις και επιδοτήσεις, αλλά αναγνωρίζονται ως
αυτόνοµες οικονοµικές και κοινωνικές δυνάµεις µε οντότητα και
κύρος. Μόνο ένας τέτοιος ισχυρός συνεταιρισµός µπορεί να πα-
ρεµβαίνει στους µηχανισµούς της αγοράς και να οδηγήσει τα
προϊόντα µας στις τοπικές και παγκόσµιες αγορές. 

Ο προηγούµενος αγαπητός συνάδελφος ανακάλυψε ότι η

συµµετοχή στις εκθέσεις λύνει τα προβλήµατα. Αυτό ήταν παλιό
στάδιο, το περάσαµε στον τουρισµό, το περάσαµε και στην
αγροτική οικονοµία. Πολύ σοβαρότερα πράγµατα πρέπει να κά-
νουµε. 

Μόνος του, λοιπόν, ο παραγωγός δεν µπορεί να παράγει κρί-
σιµα µεγέθη που ζητά η αγορά, ιδιαίτερα στη χώρα µας µε τον
κατακερµατισµένο κλήρο. Δεν µπορεί να έχει µεγάλη πρόσβαση
στα δίκτυα διανοµής, που αλλάζουν βέβαια και διαρκώς µε ρα-
γδαίους ρυθµούς και καθορίζουν τους κανόνες της αγοράς.

Άρα χρειαζόµαστε ισχυρούς συνεταιρισµούς που ενώνουν πα-
ραγωγικές δυνάµεις, που θα µπορούν άµεσα να προσαρµόζονται
στις ταχύτατα µεταβαλλόµενες συνθήκες της αγοράς. Χρειαζό-
µαστε ισχυρούς συνεταιρισµούς που θα αξιοποιούν την τελευ-
ταία λέξη της τεχνολογίας για την προώθηση και την παραγωγή
των προϊόντων τους, αλλά και θα παρακολουθούν τις τάσεις της
αγοράς. 

Η συζήτηση που έγινα προηγουµένως για την Ολλανδία και το
Ισραήλ δεν είναι θέµα απόλυτων αριθµών, αλλά πρέπει να µας
προβληµατίσει πώς µια χώρα σαν το Ισραήλ ζωντάνεψε την
έρηµο, πώς µια χώρα µε αυτές τις κλιµατολογικές συνθήκες της
Ολλανδίας κατόρθωσε να έχει τέτοια προστιθέµενη αξία στα
προϊόντα. 

Στην Ελλάδα πρέπει επιτέλους να αναγνωρίσουµε τον ιστορικό
ρόλο και την αναγκαιότητα των συνεταιρισµών, που είναι αναν-
τικατάστατος µέχρι σήµερα, αλλά πρέπει επίσης να κατανοή-
σουµε ότι πρέπει να αλλάξει η φυσιογνωµία και το περιεχόµενό
τους, γιατί αλλάζουν οι συνθήκες και οφείλουν να προσαρµόζον-
ται διαρκώς. 

Εξάλλου, το συνεταιρίζεσθαι στα Αµπελάκια της Λάρισας
υπήρξε εκατό χρόνια πριν. Άνθρωποι από ανάγκη ένωσαν δυνά-
µεις για να φτιάξουν τη ζωή τους. Τώρα πρέπει να παίξουν, λοι-
πόν, οι συνεταιρισµοί τον ρόλο της παραγωγής ασφαλών,
ποιοτικών προϊόντων που παράγονται µε µεθόδους φιλικές προς
το περιβάλλον, που µεταποιούνται µε στόχο να ενσωµατώσουν
προστιθέµενη αξία και να βρίσκουν τον δρόµο προς τις νέες αγο-
ρές. 

Ο συνεταιρισµός του µέλλοντος είναι αυτός που θα λειτουργεί
µε όρους συνεργατικής οικονοµίας του διαµοιρασµού. Τι είναι
αυτό; Κάθε συνέταιρος είχε και ένα τρακτέρ τόσης ιπποδύναµης.
Μα, γιατί έγιναν οι συνεταιρισµοί; Για να έχουν κοινά µέσα να
µπορούν να ρίξουν το κόστος. Για εµάς, µειώνω το κόστος ση-
µαίνει «επιδότησέ µου το πετρέλαιο», «επιδότησέ µου τα αγροε-
φόδια και έτσι θα παράγω καλύτερα» ή «δώσε µου τόση τιµή και
εγώ θα συνεχίσω να κάνω τις ίδιες πρακτικές». Αυτές οι µέθοδοι
έχουν τελειώσει. 

Ποιος θα έχει τα προϊόντα; Πώς στις αγορές, οι οποίες σου δί-
νουν τη δυνατότητα πρώτη φορά να τοποθετήσεις προϊόντα στο
ράφι τους, θα συνεχίσεις να έχεις την ίδια ποιότητα και θα χρη-
σιµοποιήσεις πρακτικές που αυτοί θέλουν; Αυτούς τους συνεται-
ρισµούς θέλουµε και µπορούµε να τους έχουµε.

Να δώσω ένα παράδειγµα για την περιοχή µου, για το Ρήγιο
της Χαλάστρας. Γνωρίζετε πόσες χιλιάδες στρέµµατα υπάρχουν
εκεί. Υπάρχει, λοιπόν, ένας συνεταιρισµός που κάνει τι; Συσκευά-
ζει. Και αναρωτιέται «γιατί δεν µπορώ να τοποθετηθώ στην
αγορά;». Δεν παράγει προστιθέµενη αξία. Δεν αξιοποιεί τη βιο-
µάζα που υπάρχει εκεί κατά τόνους για να παράγει ενέργεια και
να µειώσει κόστη. Και δίπλα η EURICOM, µια άλλη εταιρεία από
την Ιταλία, παίρνει τα προϊόντα, κάνει υποπροϊόντα, φεύγουν στις
αγορές. 

Αυτό το παράδειγµα είναι η ανάγκη µιας πιλοτικής δράσης που
θα δείξουµε στους ανθρώπους από την αρχή µέχρι το τέλος τι
σηµαίνει αυτό που περιγράφουµε, γιατί αλλιώτικα κανείς δεν
πρόκειται µε αυτή την αξιοπιστία που έχει η ελληνική πολιτεία,
µε αυτή την αξιοπιστία που έχουν τα ελληνικά πανεπιστήµια, µε
τον τρόπο που λειτουργεί η αγορά των αγροεφοδίων, να έχει εµ-
πιστοσύνη, κανείς νέος άνθρωπος δεν θα βρεθεί στην επιλογή
να φύγει από την πόλη, να βάλει τον γιο του στην παραγωγή. 

Όλοι θα περιµένουν µε τον γνωστό τρόπο, πότε θα έρθουν οι
επιδοτήσεις, πότε ο ΕΛΓΑ θα πληρώσει, «πότε θα µας στηρίξετε
και θα µας επιδοτήσετε το πετρέλαιο». Με αυτόν τον τρόπο δεν
µπορεί να λειτουργήσει ο αγροτικός τοµέας. Με αυτές τις σκέ-
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ψεις νοµίζω ότι όλοι πρέπει να προβληµατιστούµε. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα

σκεφτεί να ξεκινήσω την οµιλία µου µε το γεγονός, όπως αισθα-
νόµουν εγώ, ότι η σκέψη όλων βρίσκεται στον Έβρο, βρίσκεται
εκεί ψηλά, όπου δοκιµάστηκε πριν λίγα εικοσιτετράωρα η εθνική
και η εδαφική µας ακεραιότητα όσον αφορά την εισβολή και την
πρωτοφανή και οργανωµένη επίθεση υποδυοµένων τους µετα-
νάστες ανθρώπων, οι οποίοι ήθελαν να περάσουν τα σύνορα. 

Όµως έκανα λάθος, διότι βλέπω ότι δεν είναι όλων η σκέψη
εκεί και στις ενδεχόµενες συνέπειες που µπορεί να έχει όλο
αυτό, αλλά είναι και σε -και αφορά κυρίως την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, αλλά και άλλα κόµµατα- µικροκοµµατικά παιχνίδια τα
οποία δεν έχουν να κάνουν µε αυτή την Αίθουσα.

Επιτέλους, πρέπει να καταλάβουµε ότι τα πράγµατα έχουν αλ-
λάξει, ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι όροι µε τους οποίους αυτή η
Αίθουσα πρέπει να αποφασίζει και εν πάση περιπτώσει, να φαί-
νεται προς τα έξω. Δεν µπορεί να έχουµε αυτή τη στιγµή αυτού
του είδους τα µικροκοµµατικά παιχνίδια και την πολιτική υποκρι-
τική σε ένα καίριας σηµασίας θέµα που έχει να κάνει µε την
εθνική µας ασφάλεια, την εθνική µας αξιοπρέπεια και κυρίως την
ενότητα του ελληνικού λαού.

Η χθεσινή παρουσία του Πρωθυπουργού µαζί µε σύµπασα την
πολιτική ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όλα τα όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε προεξάρχουσα την Πρόεδρο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής την κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, κάθε Έλ-
ληνα -όχι εµάς της Νέας Δηµοκρατίας που θα πείτε εσείς τώρα
ότι εκ καθήκοντος τα λέµε αυτά- µας γέµισε από περηφάνεια και
αυτοπεποίθηση. 

Όταν βλέπω την πολιτική ηγεσία της Ευρώπης µέσα στο Σι-
νούκ να παρατηρεί αυτόν τον σχεδιασµό που έγινε από τη γεί-
τονα, εµένα ως Έλληνα, αλλά κυρίως τα παιδιά µας, αυτούς που
αύριο θα µας διαδεχθούν και θα αποτελέσουν την ευοίωνη προ-
οπτική για τον τόπο, πρέπει να µας γεµίζει µε αυτοπεποίθηση.
Μπόρεσε ο Μητσοτάκης και τους έβαλε σε ένα ελικόπτερο για
να δουν τι συντελείται αυτόν τον καιρό στην πατρίδα µας. 

Και εµείς ερχόµαστε εδώ και από τη µια λέτε -ο κ. Τσίπρας που
εµφανίστηκε µετά από καιρό- ότι πράγµατι πρέπει να κλείσουν
τα σύνορα και από την άλλη, να υπάρχουν φωνές, όπως είπε
προηγουµένως ο κύριος Υπουργός που λένε ότι είναι κακή η
ΠΝΠ, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου σχετικά µε την ανα-
στολή για ένα µήνα των αιτούντων άσυλο. Πέστε µας τι θέλετε.
Δεν θέλω να σκεφτώ αν ήσασταν εσείς Κυβέρνηση, τι θα γινόταν
σήµερα στην Αθήνα. 

Δεν θέλω να το σκεφτώ, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά
συγκροτούν ένα αφήγηµα πλήρως απευκταίο από τον ελληνικό
λαό. Πράγµατι βρίσκεστε σε συνεχή επαφή µε το αυθεντικό σας
πρόσωπο το οποίο είναι εκείνο το 3%. Γυρίστε εκεί, αλλά να το
ξέρουµε και να το ξέρει ο ελληνικός λαός ο οποίος σας εµπιστεύ-
θηκε την τύχη του σε µια κρίσιµη περίοδο. 

Επίσης θέλω να πω ότι αυτό το οποίο συνέβη εχθές στον Έβρο
µε την πολιτική ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει όλους
µας να µας κάνει να σκεφθούµε και να προβούµε σε προτάσεις
για την ανασυγκρότηση µιας ενιαίας πολιτικής ευρωπαϊκής
ασφάλειας, κάτι το οποίο έχει ατονήσει πάρα πολλά χρόνια µη-
δενός κόµµατος εξαιρουµένου. Δηλαδή, πρέπει να δούµε τι θα
σηµαίνει αύριο, εφόσον εµείς αποτελούµε -και να το προετοιµά-
σουµε εµείς ως χώρα- τα σύνορα της Ευρώπης όπως λέµε, τι θα
µπορεί να γίνει αύριο σε µια ενιαία πολιτική ευρωπαϊκής άµυνας
και ασφάλειας, διότι πράγµατι οι καιροί έχουν αλλάξει, τα σύ-
νορα έχουν αλλάξει ρόλο και εν πάση περιπτώσει και εµείς εδώ
είµαστε σε µια γειτονική και µια γενικότερη περιοχή η οποία έχει
τεράστια προβλήµατα.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, πράγµατι αυτό το
νοµοσχέδιο απλοποιεί ξεκάθαρα τη λειτουργία των αγροτικών
συνεταιρισµών, αυτών των αγροτικών συνεταιρισµών που τόσα
χρόνια όλοι γνωρίζουµε και από τις οκτώ χιλιάδες λειτουργούν

οι εξακόσιοι -οι οκτώ χιλιάδες µε σφραγίδα και οι εξακόσιοι
τόσοι, οκτακόσιοι τόσοι- µε όλα τα προβλήµατα που συνέχουν
τις παθογένειες του συνεταιριστικού λεγόµενου κινήµατος, όπως
και το συνδικαλιστικό κίνηµα.

Απλοποιεί τη λειτουργία τους, συµβάλλει στο αυτοδιοίκητο και
ενθαρρύνει την προσέλκυση ιδιωτικών κεφαλαίων, δηλαδή να
έρθει ένας ιδιώτης µε ένα επιτελείο το οποίο θα µπορέσει να αι-
µοδοτήσει καλύτερα και πιο σύγχρονα τον αγροτικό συνεταιρι-
σµό, να συµβάλλει και να έχει και κάποιο λόγο σε αυτή τη
διαδικασία. 

Το καταστατικό του θα το εγκρίνει πλέον το Υπουργείο Ανά-
πτυξης και όχι οι δικαστικές αποφάσεις, καθώς επίσης θα συν-
τµήσει τον αριθµό που απαιτείται για να συγκροτηθεί ο
συνεταιρισµός από τα είκοσι άτοµα στα δέκα και λιγότερο. Εγώ
έχω κάποιους φίλους, οι οποίοι σε µια περιοχή της ιδιαιτέρας
µου πατρίδας, της Λακωνίας, στα Βάτικα θέλουν να συγκροτή-
σουν έναν συνεταιρισµό για να επαναφέρουν το βατικιώτικο
κρεµµύδι, ένα εξαιρετικό προϊόν το οποίο έχει ατονήσει εξαιτίας
και της ελλείψεως µιας συλλογικής έκφρασης. Δεν υπάρχει αυτό
σήµερα. 

Αυτά όλα συγκροτούν µια νέα πρόταση για το συνεταιριστικό
κίνηµα, µια πρόταση που πρέπει να τη στηρίξουµε όλοι. Αισθά-
νοµαι ότι όλοι εσείς, οι οποίοι επικαλείστε το παρελθόν µέσω
ενός νόµου ο οποίος τελικώς ήταν ατελέσφορος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πρέπει να συµβάλλετε σε αυτή την κατεύθυνση.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι µια πολύ σηµαντική ευκαιρία να
δούµε και ζητήµατα που συνεχίζουν να υπάρχουν. Δεν έχετε κά-
ποια άµεση ευθύνη σε αυτό εσείς, αλλά όσον αφορά τις ελληνο-
ποιήσεις των αγροτικών προϊόντων, του γάλακτος και των
βρωσίµων ελιών, όσον αφορά την τιµή που λαδιού που είναι
αστείο να συζητάµε ότι µπορεί ο Υπουργός να καθορίσει την τιµή
του λαδιού -δεν ζούµε σε σοβιετικό καθεστώς, λείπουν οι συνά-
δελφοι του ΚΚΕ-, πρέπει να δούµε µια λαϊκή πολιτική πάνω στο
εθνικό µας προϊόν. 

Σχετικά µε τα ζητήµατα του ΕΛΓΑ: Είχατε πει και ήταν µια ση-
µαντική παρέµβασή σας αυτή, ότι ο ΕΛΓΑ πρέπει πλέον να κινη-
θεί µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Να µιλήσουµε και για
ιδιωτικούς ΕΛΓΑ. Είδα δηλώσεις οι οποίες λίγο το σχετικοποιούν,
όχι δικές σας. Πιστεύω ότι πρέπει οι γεωργικές ασφαλίσεις να
µπουν σε µια νέα τροχιά, να συζητήσουµε µε τους παραγωγούς,
να συζητήσουµε µε όλους αυτούς που όταν συµβεί το ζηµιογόνο
γεγονός δεν έχουν τον ΕΛΓΑ δίπλα τους, να δούµε τι θέλουν και
να προχωρήσουµε σε µια ελευθερία επιλογής µέσω των ιδιωτι-
κών ασφαλίσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να πω κάτι για ένα ζήτηµα που έχουµε θίξει µαζί -θα
ήθελα ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, διότι υπήρχε ανοχή σε όλους
τους συναδέλφους- και είδα και ένα ευήκοον ους, τα ανεπιτή-
ρητα βοοειδή. Εθίγη από πολλούς συναδέλφους των Επτανή-
σων. Τα ανεπιτήρητα βοοειδή προσβάλλουν τον κάθε έναν από
εµάς, τον κάθε πολίτη όσον αφορά και θέµατα ασφάλειας και
όσον αφορά υγειονοµικά θέµατα. Στην ιδιαιτέρα µου πατρίδα,
στη Μάνη, υπάρχει τεράστιο ζήτηµα ανεπιτήρητων βοοειδών και
πρέπει να το δούµε συλλογικά. Δεν είναι µόνο αρµοδιότητα δική
σας, είναι και αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών, όµως
πρέπει να το δούµε. 

Εν όψει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των συζητήσεων για τη
νέα ΚΑΠ που πράγµατι τα ζητήµατα είναι συγκεκριµένα, που οι
πόροι είναι πιο λίγοι, πρέπει να στοχευθούν συγκεκριµένες πολι-
τικές: Παραγωγή ποιοτικών προϊόντων, ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε µια άλλη στρατηγική και κυρίως µε µια ώθηση των
νέων παιδιών να επανέλθουν στην αγροτική παραγωγή, στην
αγροτική οικονοµία. Δεν µπορεί η χώρα µας να φιλοξενεί ενάµιση
εκατοµµύριο περίπου εργαζοµένους στην αγροτική γη αλλοδα-
πούς, όταν οι Έλληνες πολίτες αποφεύγουν πλέον το αγροτικό
επάγγελµα, για τους γνωστούς συγκεκριµένους λόγους που δεν
µπορώ να πω. 

Χρειάζεται παραγωγή ποιοτικών προϊόντων και πρέπει το πα-
ράδειγµα της Ολλανδίας που ελέχθη προηγουµένως να το δούµε
σαν µοντέλο, σαν πρότυπο εφαρµογής πολιτικής, κύριε
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Υπουργέ. Δεν µπορεί ακόµα και σήµερα -και επαναλαµβάνω δεν
αφορά την επτά µηνών υπουργία σας, αλλά εν πάση περιπτώσει
πρέπει να το δούµε- ο παραγωγός ντοµάτας, επί παραδείγµατι,
να αγοράζει σπόρους ντοµάτας από την Ολλανδία και να µην
έχουµε την τράπεζα σπόρων που ελέχθη προηγουµένως, µέσα
στη θύελλα λαϊκισµού που υπήρξε από τον κ. Βελόπουλο. 

Επίσης, το µοντέλο του Ισραήλ πρέπει να αναλυθεί για να προ-
χωρήσουµε σε µια διαφορετική πολιτική, καθώς επίσης και τα
θέµατα διαχείρισης νερού. Οι δικές µου περιοχές, ο κάµπος του
Ευρώτα και των Μολάων µε την υφαλµύρωση των νερών δίνουν
ένα παράδειγµα υποθέσεως εργασίας για εφαρµογή πολιτικής,
καθώς επίσης και για τα σχέδια βελτίωσης. 

Είναι τα θέµατα πάρα πολλά. Είναι ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε αυτή καθ’ αυτή, θα έλεγα, την υπόσταση της ελληνικής
περιφέρειας, η οποία δεν θα υπάρξει, αν δεν υπάρξει ο αγροτι-
κός κόσµος της χώρας και χρειάζεται µια ώθηση και µια νέα πο-
λιτική. Είµαι βέβαιος ότι εσείς µπορείτε να το κάνετε.
Προχωρήστε και είµαστε µαζί σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο για
να τοποθετηθώ για δύο βουλευτικές τροπολογίες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ζήτησα αυτή τη διακοπή στο σηµείο αυτό γιατί
έθεσε και ο προλαλήσας συνάδελφος κ. Δαβάκης το ζήτηµα της
αντιµετώπισης του προβλήµατος των ανεπιτήρητων βοοειδών.
Το ανέπτυξε εχθές ο συνάδελφος, ο κ. Καβαδάς από τη Λευκάδα
και κατέθεσε σήµερα και µια τροπολογία, η οποία είναι η µε γε-
νικό αριθµό 194 και ειδικό 13, το περιεχόµενο της οποίας είναι
το εξής, για να καταλάβουµε λίγο τι είναι αυτό το οποίο καλείται
να αντιµετωπίσει το νοµοθετικό πλαίσιο.

Στην πραγµατικότητα έχουµε βοοειδή τα οποία εκφεύγουν του
ελέγχου, καθίστανται ανεπιτήρητα, πηγαίνουν σε ορεινές περιο-
χές και δεν υπάρχει ευχερής δυνατότητα να τα µαζέψει κάποιος
ξανά και να τα πάει στη διαχείριση.

Κατά νόµον, αυτή είναι υποχρέωση των δήµων. Όµως, πρα-
κτικά δεν υπάρχει τρόπος για να γίνει αυτό. Άρα, εκείνο το οποίο
κάνει αυτή η τροπολογία είναι ότι δίνει τη δυνατότητα η σύλληψη
και η περισυλλογή των ανεπιτήρητων παραγωγικών ζώων από τα
συνεργεία του προηγούµενου εδαφίου, που, όπως ορίζεται στον
νόµο, είναι συνεργεία δασικών υπαλλήλων ή κτηνιάτρων, να επι-
τρέπεται να γίνεται µε αναισθητοποίησή τους µε χρήση των ειδι-
κών αναισθητικών όπλων, που προβλέπει ο όρος του νόµου. Είναι
ο νόµος περί όπλων, που λέει ποια είναι τα αναισθητικά όπλα.

Αυτή, λοιπόν, την τροπολογία την κάνω δεκτή. Είναι τροπολο-
γία συναρµοδιότητος του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
και του Υπουργείου Ανάπτυξης. Έχω συνεννοηθεί µε τους
Υπουργούς, συµφωνούν και αυτοί µε την τροπολογία και εποµέ-
νως, κάνω δεκτή τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Η δεύτερη τροπολογία που έχει κατατεθεί από την πλευρά του
Κινήµατος Αλλαγής, είναι µία τροπολογία η οποία αναφέρεται σε
προϋφιστάµενο άρθρο των Κεντρικών Συνεταιριστικών Ενώσεων.
Ετέθη αυτό ως ένα αίτηµα και από τη µοναδική υφιστάµενη Κεν-
τρική Συνεταιριστική Ένωση, την ΚΕΟΣΟΕ. Είναι για τον οίνο
αυτή η ένωση και στην πραγµατικότητα τι λέει; Λέει να δώσουµε
τη δυνατότητα να υπάρχουν και κλαδικές οργανώσεις συνεται-
ριστικές ανά προϊόν. 

Παρ’ ότι έχω εξετάσει και έχω σκεφθεί αρκετές φορές το θέµα,
δεν κάνω δεκτή την τροπολογία και θα σας πω τον λόγο. Θεωρώ
ότι, πρώτον, αυτό το κενό σε µεγάλο βαθµό καλύπτεται από τις
διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Αυτό είναι το ένα. Εποµένως, θέλω
να ενισχύσω τις διεπαγγελµατικές και να µην διασπάσω τη βασική
δοµή των διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Οι δε διεπαγγελµατικές
οργανώσεις είναι αυξηµένης νοµοθετικής σηµασίας -ας το πω
έτσι, να µην πω ισχύος, αλλά σηµασίας- ακριβώς γιατί ουσιαστικά
προβλέπονται στον Ευρωπαϊκό Κανονισµό. 

Αυτή είναι µία διάταξη η οποία υπάρχει πάρα πολλά χρόνια.
Δεν έχει ιδρυθεί καµµιά άλλη κλαδική οργάνωση, παρά µόνο
αυτή η συγκεκριµένη. Η ΚΕΟΣΟΕ διατηρείται. Εποµένως, δεν
θίγω την ΚΕΟΣΟΕ αυτήν καθεαυτήν, αλλά τη διατηρώ. Από την
άλλη µεριά, το να διατηρούµε και έναν θεσµό, ο οποίος από τη
µία µεριά διασπά -ξαναλέω- το θέµα των διεπαγγελµατικών ορ-
γανώσεων και την ανάγκη να ενισχύσουµε τις διεπαγγελµατικές
οργανώσεις και από την άλλη µεριά, δεν έχει λειτουργήσει κα-
θόλου και σε κανένα επίπεδο, θεωρώ ότι δεν έχει κανένα νόηµα
και γι’ αυτό δεν την κάνω δεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Υπάρχουν αντιδράσεις, αλλά πρέ-
πει να τις δείτε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Συµµετέχει στη διεπαγγελµατική.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η διεπαγγελµατική δεν είναι οι-

κονοµική οργάνωση. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είναι συνδικαλιστική, δεν είναι οικο-

νοµική.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άλλο πράγµα το ένα και άλλο

πράγµα το άλλο. Η ΚΕΟΣΟΕ είναι οικονοµική οργάνωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο

κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η ελληνική γεωργία χα-

ρακτηρίζεται από τον µεγάλο αριθµό γεωργικών εκµεταλλεύ-
σεων µικρού µεγέθους, στις οποίες απασχολείται σηµαντικό
ποσοστό εργαζοµένων. Η παραγωγικότητα αυτού του τοµέα της
οικονοµίας και τα εισοδήµατα εκείνων που τον υπηρετούν υπο-
λείπονται σηµαντικά τόσο έναντι των άλλων ευρωπαϊκών χωρών
όσο και έναντι των άλλων τοµέων της ελληνικής οικονοµίας. 

Η µεταβολή των χαρακτηριστικών του τοµέα είναι εκ των πραγ-
µάτων δύσκολη και χρονοβόρος διαδικασία, ενώ ήδη η ανάγκη
αύξησης της ανταγωνιστικότητας και η βελτίωση του οικονοµι-
κού και κοινωνικού επιπέδου των αγροτών είναι πιεστική. 

Οι συνεταιρισµοί, που µε την παραδοσιακή ή τη σύγχρονη
µορφή τους έχουν βαθιές ρίζες στην ελληνική κοινωνία και έχουν
να επιδείξουν αξιοπρόσεκτα επιτεύγµατα, είναι σε θέση να προ-
σφέρουν πολύτιµη συνδροµή. Σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, έρχε-
ται το σηµερινό νοµοσχέδιο να φέρει σηµαντικές αλλαγές στον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας των αγροτικών συνεταιρι-
σµών, γεγονός άλλωστε που είχε αποτελέσει την προεκλογική
δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

Πράγµατι, το εν λόγω νοµοσχέδιο αλλάζει εξ ολοκλήρου το
συνεταιριστικό τοπίο µε βασικό κριτήριο την εξυγίανση των πο-
λύπαθων αγροτικών συνεταιρισµών της πατρίδας µας και απώ-
τερο σκοπό να µετεξελιχθούν αυτοί σε υγιείς ανταγωνιστικές
επιχειρήσεις, όπως δήλωσε και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Βορί-
δης, στον οποίο αξίζουν θερµά συγχαρητήρια, όχι µόνο για τη
συζήτηση στο νοµοσχέδιο, αλλά και για τον τεράστιο αγώνα που
δίνει καθηµερινώς, ώστε να τεθούν οι βάσεις για την ανάδειξη
της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας, προκειµένου να µπορέσει
να ανταποκριθεί στο σύγχρονο ανταγωνιστικό περιβάλλον που
έχει διαµορφωθεί στην παγκόσµια αγορά.

Πιο αναλυτικά, στο πρώτο άρθρο δίνεται ο ορισµός των αγρο-
τικών συνεταιρισµών ως αυτόνοµες εθελοντικές ενώσεις προσώ-
πων, οι οποίες επιδιώκουν την οικονοµική ανάπτυξη και
προαγωγή των µελών τους. Ως αγροτικοί συνεταιρισµοί θεω-
ρούνται οι συνεταιρισµοί οποιουδήποτε κλάδου, δηλαδή αλιευ-
τικοί, κτηνοτροφικοί, µελισσοκοµικοί, αγροτοβιοµηχανικοί, µε
εξαίρεση τους δασικούς, ενώ διευκρινίζεται ότι πρόκειται για
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, που έχουν εµπορική ιδιότητα.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι σ’ αυτό το άρθρο προβλέπεται η δυνα-
τότητα παροχής εκ µέρους των αγροτικών συνεταιρισµών ή
µέσω τρίτων νοµικών προσώπων µικροχρηµατοδοτήσεων µε τη
µορφή πιστώσεων µέχρι του ποσού των 25.000 ευρώ συνολικά
για κάθε µέλος συνεταιριστή.

Επίσης στο εν λόγω νοµοσχέδιο προβλέπεται η µείωση του
ελάχιστου απαιτούµενου αριθµού προσώπων για την ίδρυση
αγροτικών συνεταιρισµών, από είκοσι σε δέκα, ενώ σε περιοχές
µε λιγότερους από τρεισήµισι χιλιάδες κατοίκους δεν θα υπάρχει
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αριθµητικός περιορισµός.
Για τη σύσταση γυναικείων αγροτικών συνεταιρισµών, µέλη

των οποίων µπορούν να γίνουν µόνο γυναίκες, απαιτείται ο ελά-
χιστος αριθµός των πέντε ιδρυτικών µελών.

Επιπλέον, διευκολύνεται η διαδικασία ίδρυσης αγροτικών συ-
νεταιρισµών µε τη δυνατότητα πλέον αυτοί να ιδρύονται µε διοι-
κητική πράξη, που θα εκδίδεται από την υπηρεσία του
Υπουργείου και όχι από δικαστική απόφαση, όπως προβλέπει ο
ισχύων νόµος. 

Ταυτόχρονα, ιδιαίτερης σηµασίας είναι η κατοχύρωση δυνα-
τότητας συµµετοχής στους αγροτικούς συνεταιρισµούς επενδυ-
τών ως µελών του, µε σκοπό να µπορεί ο εκάστοτε
συνεταιρισµός να ενισχύεται µε την εισροή αναγκαίων κεφα-
λαίων, όποτε αυτό κρίνεται αναγκαίο, χωρίς όµως να χάνει τον
συνεταιριστικό του χαρακτήρα.

Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι τα µέλη-επενδυτές µπορούν
να συµµετέχουν µε περισσότερες από µία υποχρεωτικές µερί-
δες, µε καθεµία εξ αυτών να παρέχει δικαίωµα ψήφου στη γενική
συνέλευση. Το συνολικό δε ποσοστό των κεφαλαίων, που µπορεί
να κατέχεται από τους επενδυτές, µπορεί να είναι µέχρι το 35%.

Επιπλέον στο άρθρο 8 καθορίζεται το ελάχιστο ποσοστό πα-
ραγωγής που πρέπει να παραδίδει κάθε µέλος στον αγροτικό συ-
νεταιρισµό στο 75%.

Στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου ορίζεται ότι το συνεταιριστικό
κεφάλαιο ανέρχεται κατ’ ελάχιστον σε 10.000 ευρώ, αλλά και ο
χρόνος παραγραφής αξιώσεων του αγροτικού συνεταιρισµού
εναντίον µελών των διοικητικών συµβουλίων για πράξεις που τε-
λέστηκαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους και προξένη-
σαν ζηµία από δόλο στον αγροτικό συνεταιρισµό.

Μεταξύ των άλλων, προβλέπεται η δυνατότητα σχηµατισµού
ειδικού αποθεµατικού από τα πλεονάσµατα ή τα κέρδη των αγρο-
τικών συνεταιρισµών, ενώ µε το παρόν νοµοσχέδιο επαναπροσ-
διορίζεται και το φορολογικό καθεστώς για τη λειτουργία των
αγροτικών συνεταιρισµών.

Τέλος, προβλέπεται η σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε τίτλο «Εθνική Ένωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών», που αποτελεί την Εθνική Συντονι-
στική Οργάνωση των Αγροτικών Συνεταιρισµών και των λοιπών
προσώπων, που είναι εγγεγραµµένα στο σχετικό µητρώο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να εκφράσω για µία ακόµη φορά τα συγ-
χαρητήριά µου προς τον κ. Βορίδη και τους συνεργάτες του για
την αδιάκοπη προσπάθειά τους να βελτιώσουν εν γένει τους
όρους άσκησης της αγροτικής δραστηριότητας, στεκόµενοι
πάντα αρωγοί στο πλευρό των αγροτών µας και ακούγοντας µε
ιδιαίτερη προσοχή τα αιτήµατά τους, όπως µπορώ να καταθέσω
εξ ιδίας αντιλήψεως.

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι επισκέφθηκα την Καθαρά Δευ-
τέρα τα σύνορά µας, ξεκινώντας από τις Καστανιές και µπορώ
να σας πω αυτά που είδα. Στα σύνορα δεν υπάρχουν Τούρκοι
στρατιώτες. Στα σύνορα υπάρχουν µόνο αυτοί οι πρόσφυγες.
Ενώ στα δικά µας σύνορα υπάρχουν στρατιώτες και αστυνοµικοί,
στα τούρκικα σύνορα δεν υπάρχει κανένας. Μπροστά έχουν τους
πρόσφυγες, οι οποίοι αλαλάζοντας πετούν πέτρες στους δικούς
µας φρουρούς. 

Ήµουν µπροστά, όταν έριχναν χηµικά εναντίον των στρατιω-
τών µας, εναντίον των αστυνοµικών µας και προσπαθούσαν µε
καπνογόνα να κόψουν τα σύρµατα, για να περάσουν. Με τα κα-
πνογόνα που τους έχουν δώσει οι Τούρκοι ήθελαν να κόψουν τα
σύρµατα και προσπαθούσαν να περάσουν. Είδα να πηγαίνουν η
Πυροσβεστική, η Αστυνοµία και µετά ο Στρατός, για να ξαναβά-
λει τα σύρµατα.

Διέσχισα τα σύνορα από πάνω µέχρι κάτω. Έφθασα µέχρι το
Νεραϊδοχώρι. Το Νεραϊδοχώρι είναι πολύ χαµηλά, είναι στις
Φέρες, όπου εκεί υπάρχουν γύρω στα είκοσι δικά µας άτοµα µε
βάρδιες, αστυνοµικοί που γυρίζουν µε ένα πλοιάριο. Θα ήθελα
πολύ να ενισχυθεί αυτό το πλοιάριο µε θερµοκάµερες, γιατί οι
άνθρωποι εκεί δίνουν µεγάλο αγώνα. Και εκεί κάτω δεν είδα που-
θενά Τούρκους στρατιώτες. Είδα µόνο πρόσφυγες να προσπα-
θούν να περάσουν. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι σε κάποια σηµεία που πέρα-
σαν βρήκα κέρµατα και ταυτότητες στρατιωτικές Τούρκων. Αυτοί

όταν περνάνε καίνε τα ρούχα τους. Θα ήθελα να τα καταθέσω
και να σας πω ότι υπάρχει µία άψογη συνεργασία µεταξύ Αστυ-
νοµίας, στρατιωτικών, πυροσβεστών και εθελοντών. Το υψηλό
φρόνηµα υπάρχει. Δεν υπάρχει περίπτωση να περάσει κανένας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Πασχαλίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα αντικείµενα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, την 4η Μαρτίου
2020: ποινική δικογραφία κατά των πρώην Υπουργών Δικαιοσύ-
νης, Μιχάλη Καλογήρου και Σταύρου Κοντονή. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα
Αλλαγής, για επτά λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα πολύ σοβαρό

θέµα που αφορά την αγροτική ανάπτυξη, αλλά λόγω των εξελί-
ξεων, επ’ ευκαιρία συζητούµε και για ένα εθνικό θέµα. 

Θεωρώ ότι πέρα από την αναφορά µας και την έκφραση µιας
άποψης για αυτό το σοβαρό εθνικό θέµα που έχει προκύψει είναι
υποβάθµιση η επ’ ευκαιρία συζήτησή του. Και το λέω αυτό διότι
εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής, συνεχίζοντας την παράδοση του
ΠΑΣΟΚ, στεκόµαστε σταθερά και δυναµικά, µε πατριωτική ευ-
θύνη σε όλα τα εθνικά και τα µείζονα ζητήµατα, µακριά από ανε-
δαφικούς διεθνισµούς και επικίνδυνους εθνικισµούς. Θεωρούµε
ότι θα πρέπει στη χώρα, πέρα από τις επικοινωνιακές διαχειρί-
σεις, καλές ή κακές, να υπάρξει µία σταθερή, στιβαρή, εθνική
γραµµή που θα µας οδηγήσει στην επόµενη µέρα. Δεν µπορεί να
συνεχίσουµε να ακολουθούµε µε αντιδράσεις τη δράση της
Τουρκίας. 

Θα γίνω ξεκάθαρος. Το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών που ζη-
τάµε εδώ και καιρό δεν αφορά ούτε φωτογραφίες ούτε καφέ,
αλλά τη διαµόρφωση της αναγκαίας εθνικής στρατηγικής. Έχουν
αλλάξει τα δεδοµένα. Έχει αλλάξει στρατηγική η Τουρκία. Πρέ-
πει εµείς να διαµορφώσουµε τη δικιά µας. Και δυστυχώς, δεν το
έχουµε πράξει.

Στο δεύτερο που έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση της απει-
λής για την ασφάλεια των συνόρων µας αυτές τις µέρες, που
όλοι, µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο, εκφράζουµε τη συµπαρά-
στασή µας και τη συµµετοχή µας και τη σύµφωνη γνώµη µας σε
αυτό το οποίο πρέπει να πράττει η πατρίδα. Υπάρχει και το δεύ-
τερο, που έχει να κάνει µε τις ευθύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και εδώ, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να µε συγ-
χωρήσετε, αλλά δεν πρέπει να είστε βασιλικότεροι του βασιλέως.
Ακόµα και ο Πρωθυπουργός µας, ο κ. Μητσοτάκης, είπε ότι πε-
ριµένουµε απτή αλληλεγγύη. Δηλαδή, τι είπε; Να σας το εξη-
γήσω, για να µην ακολουθείτε λάθος γραµµή. Είπε ότι πρέπει να
δείξουν δείγµατα συγκεκριµένα. Είναι καλές οι δηλώσεις, αλλά
θέλουµε απτά δείγµατα αυτής της πολιτικής.

Εµείς, λοιπόν, αυτές τις µέρες, αυτό λέµε και µε συγκεκριµένο
τρόπο: Δεν µπορεί να συνεχίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση να µένει
στις καλές δηλώσεις. Κάθε κράτος χωριστά να ακολουθεί τη δική
του πολιτική. Ναι, είµαστε ικανοποιηµένοι από την πολιτική της
Γαλλίας. Δεν είµαστε καθόλου ικανοποιηµένοι και είµαστε αντί-
θετοι µε αυτό που κάνει η Γερµανία. Απαιτούµε, λοιπόν, ενιαία
ευρωπαϊκή στάση και µε αξιοποίηση συγκεκριµένων εργαλείων.

Η ρήτρα για τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την αλλη-
λεγγύη δεν µπορεί να ενεργοποιηθεί αν δεν γίνει Συµβούλιο Κο-
ρυφής. Αυτό είναι ξεκάθαρο. Ούτε το Συµβούλιο Εξωτερικών και
ούτε το Συµβούλιο των Υπουργών Εσωτερικών µπορεί να δώσει
λύση. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι πρέπει να πάµε ένα βήµα µπρο-
στά. Θα αναφερθώ παρακάτω στα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε εργαλεία που µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε.

Στο σηµείο αυτό, όµως, θέλω να αναφέρω και κάτι που έχει να
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κάνει µε τη Βουλή. Χθες η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής, η
Φώφη Γεννηµατά, έστειλε µία επιστολή στον Πρόεδρο της Βου-
λής και ζήτησε, µε βάση συγκεκριµένα σηµεία που εκτιµούµε ότι
εκφράζουν το σύνολο των πτερύγων, να υπάρξει οµόφωνο ψή-
φισµα από τη Διάσκεψη των Προέδρων βάσει του Κανονισµού
της Βουλής και αυτό το οµόφωνο ψήφισµα να ανακοινωθεί στη
Βουλή και να συζητηθεί, για να κάνουµε µία σοβαρή συζήτηση
συγκλίνουσα προς την κατεύθυνση αυτή.

Δυστυχώς, δεν βλέπω καλές αντιδράσεις από τα κόµµατα. Και
ναι µεν, να γίνεται αυτό σε άλλα θέµατα, όπως είναι η διακοµµα-
τική που ζητήσαµε για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Εκεί
πες, εντάξει, έχουµε διαφορετικό πνεύµα και συµφέροντα µικρο-
κοµµατικά ή άλλα. Τι γίνεται, όµως, σε αυτό το θέµα;

Τα κόµµατα αύριο στη Διάσκεψη των Προέδρων πρέπει να το-
ποθετηθούν καθαρά επί της προτάσεώς µας. Δεν θα αφήσουµε
στο απυρόβλητο κανένα κόµµα που δεν θα συµβάλει όχι µόνο
στην αντιµετώπιση αυτού του κινδύνου, αλλά στο πώς η Ελλάδα
θα πάει µπροστά, ξεφεύγοντας από τις µυλόπετρες της αντιπα-
ράθεσης.

Αυτό που βλέπουµε στον Έβρο αυτές τις µέρες δεν τελειώνει.
Αποτελεί την πρόβα, κατά την άποψή µας. Πρόβα αποτελεί. Εάν
εµείς µείνουµε στο πώς θα έχουµε συνοριοφύλακες και Ένοπλες
Δυνάµεις για να αντιµετωπίσουν αυτό, χάνουµε. Διότι η στρατη-
γική της Τουρκίας είναι ακριβώς να στρέψει το ενδιαφέρον µας
εκεί, άντε και στα νησιά.

Τι γίνεται µε τη συµφωνία Τουρκίας - Λιβύης; Ξεχάστηκε. Κου-
βέντα δεν άκουσα από κανέναν. «Τρέχουν» οι ηµεροµηνίες και
παγιώνεται. Ενέργειες θέλει µε βάση την εθνική στρατηγική. Η
διαµόρφωσή της, λοιπόν, είναι και αντικείµενο του Συµβουλίου
πολιτικών Αρχηγών.

Ένα θέµα που µπορεί άµεσα να ενεργοποιηθεί από την πλευρά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει σχέση µε τον αγροτικό τοµέα
αφορά το ευνοϊκό τελωνειακό καθεστώς που απολαµβάνει η
Τουρκία, σε σχέση µε την εξαγωγή βιοµηχανικών και τυποποι-
ηµένων αγροτικών προϊόντων, αδασµολόγητων, προς τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και ενώ απολαµβάνει αυτό το ευνοϊκό
καθεστώς και ενισχύεται η οικονοµία της εξ αυτού του λόγου,
την ίδια ώρα δεν φαίνεται να τιµά ούτε να εκτιµά αυτή τη συµ-
φωνία. Αντίθετα, παραβιάζει και αυτή την οποία υπέγραψε το
προηγούµενο διάστηµα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντι-
µετώπιση του µεταναστευτικού - προσφυγικού. Οφείλουµε να θέ-
σουµε επί τάπητος το θέµα. Πρέπει να υπάρξει άρση της
τελωνειακής ένωσης για όσο διάστηµα η Τουρκία δεν συµπερι-
φέρεται µε όρους καλής γειτονίας και σύµφωνα µε αυτά που έχει
συµφωνήσει µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να υπάρξει «πά-
γωµα», δηλαδή, των αδασµολόγητων εξαγωγών. Και αυτό είναι
ένα θέµα, κύριε Υπουργέ, που πρέπει να το εισηγηθείτε και εσείς
στο Υπουργικό Συµβούλιο και στον Πρωθυπουργό, διότι αφορά
και τα ελληνικά αγροτικά προϊόντα και τον άνισο ανταγωνισµό
που δέχονται από αυτή την τελωνειακή ένωση µε την Τουρκία.
Θεωρώ, λοιπόν, υποχρέωσή µας να το κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε, να µιλήσω για το νο-
µοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µόνο
δύο λεπτά, γιατί ξεπεράσατε ήδη τον χρόνο σας. Το ξέρετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. Σας
ευχαριστώ. 

Συζητάµε ένα καταστατικό. Δεν συζητάµε νοµοσχέδιο. Συζη-
τάµε καταστατικό συνεταιρισµού. Αυτό είναι. 

Τα δέκα χρόνια κρίσης ανέδειξαν µία µεγάλη αλήθεια, ότι ο
αγροτικός τοµέας, η αγροτική παραγωγή µπορεί να είναι το
όχηµα που θα µας οδηγήσει όχι µόνο εκτός κρίσης, αλλά που θα
δηµιουργήσει βιώσιµη ανάπτυξη µε βάση τον αγροτοδιατροφικό
τοµέα. Και, αντί να υπάρξει ένα επιχειρησιακό σχέδιο που θα
δώσει αυτή την ώθηση και θα ανοίξει νέους δρόµους για την
αγροτική παραγωγή, έρχεται ένα καταστατικό να το επικυρώ-
σουµε. Μα, οι χώρες που έχουν σοβαρό συνεταιριστικό κίνηµα
δεν έχουν καν συνεταιριστικό νόµο αυτού του τύπου, σοβιετικού
τύπου. Για αυτό σας είπα περί «Πολιτµπιρό» προηγουµένως. Αλί-

µονο, αν χρειάζεται ο Υπουργός -λέει- να εγκρίνει το καταστατικό
ενός αγροτικού φορέα. 

Για ποια φιλελευθεροποίηση µιλάτε, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας; Να δούµε δηλαδή και τι λέτε στον κόσµο και τι πράτ-
τετε. Κρατικίστικο µοντέλο χειρίστου είδους είναι αυτό το οποίο
κάνετε. Είναι βασικές συνεταιριστικές αρχές, νόµος-πλαίσιο για
τους συνεταιρισµούς, επιχειρησιακό σχέδιο. Οργανώνονται οι
άνθρωποι σύµφωνα µε αυτά τα οποία πιστεύουν και βάζουν στα
καταστατικά τους αυτά τα οποία θέλουν, στο πλαίσιο του νόµου. 

Είναι απαράδεκτη αυτή η εισήγηση που µας φέρνετε σήµερα
εδώ. Και µάλιστα άκουσα µε έκπληξη ότι απαγορεύονται οι κεν-
τρικές κλαδικές συνεταιριστικές οργανώσεις, γιατί είναι, λέει, αν-
τίθετες µε τις οµοιοεπαγγελµατικές ενώσεις, τις διεπαγγελµα-
τικές. Κάνετε λάθος. Οικονοµικός φορέας είναι η κεντρική συνε-
ταιριστική οργάνωση και συνδυάζει την επιχειρησιακή δράση και
την επιχειρηµατική όλων των συνεταιρισµών ή των αναπτυξιακών
συµπράξεων όλης της Ελλάδας για να κάνει οικονοµία κλίµακας.

Η διεπαγγελµατική έχει άλλον ρόλο: τη διαφήµιση, την προ-
βολή, την οργάνωση και τη στήριξη. Είναι τελείως διαφορετικό
πράγµα. Πού έρχεται, όµως, αντίθετη; Με µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα που δραστηριοποιούνται στον ιδιωτικό τοµέα. 

Το ίδιο κάνετε και µε το άρθρο που λέτε ότι µέσα στον συνε-
ταιρισµό θα µπει ο ιδιώτης. Κοιτάξτε, στον αγροτικό τοµέα δρα-
στηριοποιούνται και οι συνεταιρισµοί και οι ιδιώτες. Και τα δύο
µπορεί να λειτουργήσουν παράλληλα, σε συνεργασία και σε
υγιές πλαίσιο. 

Αυτό που κάνετε εσείς είναι αιµοµικτικό. Δεν έχει διαφάνεια,
δεν έχει κανόνες και οδηγεί στο τέλµα. Όχι στην αιµοµιξία, κύ-
ριοι! Ναι στη συνεργασία του συνεταιριστικού και του ιδιωτικού
τοµέα. Αλλά θέλει ένα σχέδιο επιχειρησιακό, το οποίο δεν το
έχετε. Θέλει ένα σχέδιο στήριξης των οργανώσεων παραγωγών,
που δεν το έχετε, και αυτό το σχέδιο θα λέει: άρση των εµποδίων
-φορολογικών, γραφειοκρατικών και άλλων- και εµπέδωση ενός
κλίµατος ασφάλειας, για να µπορέσουν να παραγάγουν οι ίδιοι
οι παραγωγοί και να οργανωθούν έτσι όπως το θέλουν και έτσι
όπως το µπορούν.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έβρος και η Ελλάδα δέχονται

ιδιότυπη πολιορκία, η οποία θα είναι διαρκής. Η Ελλάδα σηκώνει
αυτή τη στιγµή το βάρος της λαθεµένης µεταναστευτικής πολι-
τικής από την απελθούσα κυβέρνηση. Δεχόµαστε µια ασύµµετρη
απειλή από έναν γείτονα που αψηφά στις αρχές του εθνικού και
ευρωπαϊκού δικαίου και διαπράττει σοβαρότατα κολάσιµα εγκλή-
µατα. Χρησιµοποιεί ανθρώπους σε ανάγκη, τους οποίους µάζευε
συστηµατικά για να τους εξαπολύσει ως «βόµβες» κατά της Ελ-
λάδος και της Ευρώπης. 

Η παρούσα κρίση ανέδειξε την ικανότητα, την αποτελεσµατι-
κότητα και την αποφασιστικότητα των δυνάµεων αποτροπής της
χώρας µας. Εφαρµόζουµε το δόγµα αποτροπής µέσα από την
ισχύ. Κρατάµε όρθια τα σύνορα. Η κρίση αυτή παράλληλα είναι
µια ευκαιρία διάγνωσης των τρωτών σηµείων και επανασχεδια-
σµού τακτικών αποτροπής και προστασίας. 

Έχω επαναλάβει πολλές φορές ότι οι µεταναστευτικοί δρόµοι
ταυτίζονται πολλές φορές και µε τους πολεµικούς. Ενδεχοµένως
να ζήσουµε εφιαλτικές στιγµές. Το θεριό όταν ξεψυχάει είναι επι-
κίνδυνο. 

Τους δρόµους αυτούς τούς κληρονοµήσαµε ορθάνοιχτους
από την προηγούµενη κυβέρνηση και τώρα τους σφραγίζουµε
όπως οφείλουµε. Έχουµε δίπλα τους Ευρωπαίους εταίρους µας.
Η Ευρώπη, όπως είδατε χθες στις Καστανιές, αντιδρά στον Έβρο
µε νεύρο. Η χώρα µας, όµως, εκπέµπει ασφάλεια. Ειδικά ο
Έβρος αποτελεί ιδανικό προορισµό επενδυτών και ως τέτοιος
διασφαλίζει την εσωτερική κοινωνική ειρήνη και ευνοµία. Ό,τι
έχει σχεδιαστεί και έχει συµφωνηθεί θα υλοποιηθεί. 

Κύριε Υπουργέ, στο θέµα µας. Με το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
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γείου Αγροτικής Ανάπτυξης τίθενται νέες, υγιείς και στέρεες βά-
σεις για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Στόχος είναι να ανα-
βαθµιστούν σε σύγχρονες, ανταγωνιστικές και επικερδείς
επιχειρήσεις. Δηµιουργούνται κατάλληλες προϋποθέσεις, ώστε
να συντονιστούν οι συνεταιρισµοί µε το σύγχρονο ανταγωνιστικό
περιβάλλον και την παγκόσµια αγορά. 

Η Κυβέρνηση µένει πιστή στις προεκλογικές της δεσµεύσεις
και σκύβει µε προσοχή στον πρωτογενή τοµέα, προκειµένου
αυτός να καταστεί η ατµοµηχανή της οικονοµικής ανάπτυξης.
Διασφαλίζονται τα κατάλληλα νοµικά εργαλεία, που θα επιτρέ-
ψουν στους υφιστάµενους συνεταιρισµούς να επεκτείνουν την
εµπορική τους δραστηριότητα και ως εκ τούτου την κερδοφορία
τους. Ταυτόχρονα, ανοίγει τον δρόµο για την ίδρυση νέων συνε-
ταιρισµών, ενισχύοντας την πάγια επιδίωξη της Κυβέρνησης για
ενίσχυση του συνεταιρίζεσθαι. 

Διορθώνει πλήρως τα κακώς κείµενα του παρελθόντος, που
οδήγησαν τους αγροτικούς συνεταιρισµούς σε οικονοµικό
τέλµα. Σηµειώνεται ότι από τις έξι χιλιάδες περίπου αγροτικούς
συνεταιρισµούς που είναι εγγεγραµµένοι, σε λειτουργία βρίσκον-
ται µόλις οκτακόσιοι, εκ των οποίων µόλις το 1/5 περίπου θεω-
ρούνται βιώσιµοι. 

Στόχος του παρόντος σχεδίου νόµου είναι οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί να τεθούν στο επίκεντρο της αγροτικής διαδικασίας,
αντιµετωπίζοντας τις παθογένειες που επικρατούν στην οργά-
νωση και στη δοµή του συνεταιριστικού κινήµατος στη χώρα. Ει-
δικότερα, θεσπίζεται ένα πλαίσιο το οποίο θα παρέχει στους
συνεταιρισµούς την ευελιξία, τόσο στην εσωτερική οργάνωση
όσο και στην επιχειρηµατική κατεύθυνση, αφήνοντας στη διακρι-
τική τους ευχέρεια να υιοθετήσουν µεικτά οργανωτικά χαρακτη-
ριστικά. 

Δίνεται περισσότερη ελευθερία στους παραγωγούς να ρυθµί-
ζουν τον καταστατικό χάρτη λειτουργίας της κάθε ένωσης. Τους
παρέχονται εργαλεία προκειµένου να ανταποκριθούν στις πιέ-
σεις των µεγάλων εµπορικών εταιρειών και στον ανταγωνισµό.
Ανταποκρίνεται στο πάγιο αίτηµα των συνεταιρισµένων αγροτών
για τη σύσταση µιας εθνικής συντονιστικής οργάνωσης αυτών. 

Επίσης, δίδονται σηµαντικά φορολογικά κίνητρα. Τα πλεονά-
σµατα των αγροτικών συνεταιρισµών δεν θα φορολογούνται, ενώ
τα διανεµόµενα στα µέλη κέρδη θα φορολογούνται ως µερί-
σµατα, σύµφωνα µε τις διατάξεις της ισχύουσας φορολογικής
νοµοθεσίας. 

Παρέχεται, παράλληλα, η δυνατότητα συµµετοχής στους
αγροτικούς συνεταιρισµούς µελών-επενδυτών µε δικαίωµα
ψήφου που δεν θα ξεπερνά το 35% του συνόλου των ψήφων.
Διασφαλίζεται η δυνατότητα παροχής εκ µέρους των αγροτικών
συνεταιρισµών ή µέσω τρίτων νοµικών προσώπων και χρηµατο-
δοτήσεων. Πρόκειται για µια µορφή πιστώσεων µέχρι του ποσού
των 25.000 ευρώ συνολικά για κάθε µέλος-συνεταιριστή.

Επίσης, απλοποιείται η διαδικασία ίδρυσης αγροτικού συνε-
ταιρισµού. Αυτό οδηγεί στην επιτάχυνση της διαδικασίας, περιο-
ρίζοντας τον φόρτο των δικαστηρίων και µειώνοντας τα έξοδα
για τους συνεταιριστές. 

Προβλέπεται η δυνατότητα σχηµατισµού ειδικού αποθεµατι-
κού και λοιπών άλλων µέτρων, τα οποία χαρακτηρίζονται ευερ-
γετικά.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, άκουσα µε χαρά την πρόσφατη οµιλία
σας στο πανελλήνιο συνέδριο για το βαµβάκι στη Λάρισα. Σας
παρακολουθούµε. Υπογραµµίσατε ότι το βαµβάκι είναι ένα σο-
βαρό προϊόν και θα δώσετε προστιθέµενη αξία µε την πιστοποί-
ησή του. Χαιρετίζουµε αυτή την απόφασή σας. Αναφέρατε ότι µε
αυτές τις πρακτικές οι βαµβακοπαραγωγοί θα πετύχουν υψηλές
τιµές, αλλά δίκαιες, για την παραγωγή τους. Σε αυτή τη διαδικα-
σία είναι και ο Έβρος, αλλά και όλη η Θράκη, γιατί, ως γνωστόν,
είναι βαµβακοπαραγωγός περιοχή. 

Η προστασία του αγροτικού εισοδήµατος από καταστροφές
είπατε ότι αποτελεί προτεραιότητά σας. Το χαιρετίζουµε. Σας ευ-
χαριστούµε για την καλή διάθεση που έχετε επιδείξει να λύσετε
προβλήµατα µείζονα της παρελθούσης εποχής και κυρίως του
προκατόχου σας εδώ, που κάθεται στα πρώτα έδρανα, που γύ-
ρισε την πλάτη στον Έβρο και τους περιφρόνησε. Δεν τους
έλυσε προβλήµατα και ταυτόχρονα τους έβαλε σε µια διαδικασία

απαράδεκτη και µάλιστα υπόγειων και απαράδεκτων διαδροµών
και συµφωνιών.

Σας ευχαριστώ και πάλι και είµαι σίγουρος ότι θα ενεργοποι-
ήσετε τα πρόσφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία, έστω και αυτά που
σας αποµένουν, και θα δώσετε διπλή χαρά τώρα στο ελπιδο-
φόρο περιβάλλον που επικρατεί -πολεµικό µεν, ελπιδοφόρο δε-
στον Έβρο, διότι για πρώτη φορά σκύβει ελληνική Κυβέρνηση
µετά από πέντε χρόνια στα προβλήµατα αυτών των ανθρώπων,
που πραγµατικά είναι ακρίτες. Ο Έβρος είναι πυλώνας, διότι εκεί
χτυπάει η καρδιά των απανταχού Ελλήνων, εκεί βρίσκεται η
ασπίδα του έθνους και του κράτους και εκεί βρίσκεται και η υπο-
γραφή του κράτους. Αντιλαµβάνεστε, αν καταπέσουν τα σύνορα,
τι εφιαλτικά σενάρια θα µπορούσε να ζήσει αυτός ο τόπος και
αυτός ο λαός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Συνεπώς είµαστε σίγουροι ότι θα επανεξετάσετε µε τη γενναι-
ότητα που σας διακρίνει το καθολικό αίτηµα της περιοχής µου
και της Ροδόπης και είµαι σίγουρος ότι θα το πράξετε, διότι έχετε
αυτό το στοιχείο και το αναγνωρίζουµε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.

Και εγώ υπερψηφίζω το σχέδιο νόµου, γιατί πραγµατικά έχει
προοπτική, είναι οραµατικό και δίνει λύση στα προβλήµατά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ
για την προσοχή σας.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να απευθύνω από το Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, έχετε
πάει ήδη στα εννέα λεπτά. Όλοι ξεπερνάτε τον χρόνο σας χωρίς
να µιλάτε επί της ουσίας στο νοµοσχέδιο πάνω. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ. Αν πάµε µε αυτή τη διαδικασία, δεν θα τελειώσουµε
ποτέ. Είναι άλλοι τριάντα συνάδελφοι να µιλήσουν. Δεν γίνεται. Τα
λεπτά σας είναι επτά και έχουµε πάει ήδη στα εννιά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Μισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ούτε µισό, δέκα δευ-

τερόλεπτα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Σας προσκαλώ, κυρία

Πρόεδρε, και εσάς και όλα τα µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου,
όποτε σας είναι δυνατόν, να έρθετε αυτόν τον καιρό που δοκι-
µάζεται αυτή η ακριτική περιοχή να αντιληφθείτε από κοντά το
τι δυσκολίες περνάει.

Νοµίζω ότι θα είστε στις αποφάσεις σας πιο παραγωγικοί, πιο
αποτελεσµατικοί και µέσα από αυτή τη διαδικασία µπορεί να χα-
ραχθεί και εθνική πολιτική για το µεταναστευτικό ζήτηµα, που
είναι το µείζον.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας και για την ανοχή
σας, κυρία Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα σας παρακαλέσω για ένα πράγµα. Επειδή µιλάµε
για συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σήµερα…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επιτρέψτε µου, κύριε
συνάδελφε. Μπορείτε να περιµένετε µισό δευτερόλεπτο.

Λέω, λοιπόν, ότι σήµερα συζητάµε συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και το θέµα που αναφέρεστε είναι πάρα πολύ σοβαρό. Όµως,
όταν ξοδεύετε όλον τον χρόνο της οµιλίας σας για να µιλάτε για
ένα θέµα, το οποίο δεν είναι σηµερινό και ζητάτε µετά άλλη τόση
ώρα για να µιλήσετε για το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι δεν θα τελει-
ώσουµε ποτέ σήµερα. 

Άρα να ζητήσουµε -και καλά έκανε ο κ. Κεγκέρογλου προηγου-
µένως και το ανέφερε- µια ειδική συζήτηση και να κάνουµε µια
συζήτηση ώρες ατελείωτες εδώ. Όµως, σήµερα θα µιλήσουµε
για αυτό το νοµοσχέδιο.
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Κύριε Αραχωβίτη, έχετε κάτι προσωπικό; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πείτε µου σε ποιο προ-

σωπικό αναφέρθηκε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δώστε µου τον λόγο να σας πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ως πρώην Υπουργός, ανέφερε ο κύ-

ριος συνάδελφος ότι εξαπάτησα τους καλλιεργητές του Έβρου.
Και θέλω να του πω µέσα σε τριάντα δευτερόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αυτό είναι µια πολιτική
του έκφραση. Επιτρέψτε µου. Έχει κάθε δικαίωµα να το πει από
αυτό το Βήµα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αναφέρθηκε προσωπικά σε µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όταν σας δοθεί ο

λόγος, θα πάρετε τον λόγο και θα µιλήσετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Νοµίζω ότι αυτό είναι προσωπικό,

κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν θα γίνονται διακο-

πές συνεχώς.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Οφείλουµε να εξηγήσουµε ότι για

µικροπολιτικές σκοπιµότητες του συναδέλφου… Οι παραγωγοί
ξέρουν τι έγινε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ πάρα πολύ.
Παρακολουθώ τη συζήτηση από το πρωί και γίνονται συνεχώς
διακοπές µε αυτή τη διαδικασία. Όχι, δεν είναι προσωπικό. Μί-
λησε γενικότερα. Παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αυτό που κάνετε
δεν είναι σωστό. Για τριάντα δευτερόλεπτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όχι, δεν σας δίνω τον
λόγο. Δεν είναι επί προσωπικού έτσι όπως τοποθετήθηκε. Δεν
είναι επί προσωπικού.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αυτό που κάνετε δεν είναι σωστό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όχι, δεν είναι έτσι. Το

ξέρετε πολύ καλά. Τη διαδικασία τη γνωρίζετε πολύ καλά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είπε ότι εξαπάτησα τους παραγω-

γούς του Έβρου. Δεν είναι προσωπικό αυτό; Τι είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Σπανάκη, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Σήµερα καλούµαστε στο Κοινοβούλιό µας να συζητήσουµε το

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων σχετικά µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρία Πρόεδρε, από το Βήµα αυτό να
εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια στις Ένοπλες Δυνάµεις,
στα Σώµατα Ασφαλείας, σε όλους τους εθελοντές, στις εθελον-
τικές οργανώσεις, στους διάφορους συλλόγους, στους διάφο-
ρους φορείς, στην τοπική αυτοδιοίκηση, στους κατοίκους της
Θράκης και κυρίως του Έβρου, που τις τελευταίες ηµέρες µάς
έχουν γεµίσει υπερηφάνεια στέλνοντας προς κάθε κατεύθυνση
ένα ξεκάθαρο µήνυµα, πως µε τα σύνορα της Ελλάδος, πως µε
τα σύνορα της Ευρώπης δεν µπορεί να παίξει κανείς και πολύ
περισσότερο οι τακτικισµοί του Ερντογάν.

Όλοι οι Έλληνες πολίτες, ολόκληρη η Ευρώπη είδε την ξεκά-
θαρη αποφασιστικότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, είδαν τα
αντανακλαστικά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, µιας Κυβέρνησης που υλοποιεί καθηµε-
ρινά όσα είπε, όσα εξήγγειλε πριν από τις εκλογές της 7ης Ιου-
λίου.

Είδαµε µε ενθουσιασµό, είδαµε µε εθνική υπερηφάνεια τον
Έλληνα Πρωθυπουργό να φέρνει στην Ελλάδα κορυφαίους θε-
σµικούς παράγοντες της Ευρώπης για πρώτη φορά, να διεθνο-
ποιεί ουσιαστικά το µεταναστευτικό πρόβληµα, να εξασφαλίζει
κονδύλια για την επίλυση του συγκεκριµένου ζητήµατος, αλλά
και να προασπίζει την εδαφική ακεραιότητα της πατρίδας µας.

Δεν είναι η στιγµή, όµως, για πολιτικές κορώνες ούτε για να
λύσουµε πάνω στο θέµα αυτό οποιεσδήποτε κοµµατικές διαφο-
ρές, αλλά είναι στιγµή για εθνική ενότητα, για εθνική αποφασι-
στικότητα. Σε όσους θέλουν να παίξουν µε το µέλλον της
Ελλάδας, µε το µέλλον των παιδιών µας, τους κλείνουµε την

πόρτα και τους λέµε ότι εµείς προτεραιότητα έχουµε την εθνική
ενότητα.

Ο Πρωθυπουργός Μητσοτάκης δεν µασάει τα λόγια του. Υλο-
ποιεί στο ακέραιο όσα υποσχέθηκε στον ελληνικό λαό µε πρά-
ξεις, όχι µε λόγια. Κάνει κοινωνούς των προβληµάτων που
αντιµετωπίζουµε κορυφαίους Ευρωπαίους ηγέτες, όπως τον
Πρόεδρο Μακρόν, την Καγκελάριο Μέρκελ, αλλά και τον Πρό-
εδρο των Ηνωµένων Πολιτειών Ντόναλντ Τραµπ.

Ένα είναι σίγουρο, ότι η χώρα µας είναι ένας βασικός πυλώνας
σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή και έχει µια Κυβέρνηση
αποφασιστική και χρήσιµη για τον ελληνικό λαό. Έχει µια Κυβέρ-
νηση που το τελευταίο επτάµηνο έχει προχωρήσει νοµοσχέδια
που αλλάζουν ουσιαστικά το τοπίο της χώρας, νοµοσχέδια, όπως
το σηµερινό, που δίνουν ώθηση στους ελληνικούς αγροτικούς
συνεταιρισµούς για την προώθηση των εξαγωγών, για την εξω-
στρέφεια, για την εξασφάλιση της βιωσιµότητας των αγροτικών
συνεταιρισµών.

Μέσα από σαράντα άρθρα βάζουµε τις βάσεις για τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς, στους οποίους δίνεται η δυνατότητα να
συνεργαστούν µε την τοπική αυτοδιοίκηση Α᾽ και Β᾽ βαθµού, µε
κοινωφελείς οργανισµούς, µε συνεταιριστικές οργανώσεις
άλλων χωρών, αλλά και µε φυσικά και νοµικά πρόσωπα.

Το νοµοσχέδιο προωθεί τις αγροτικές εταιρικές συµπράξεις,
που οι αγροτικοί συνεταιρισµοί µπορούν να συσταθούν σε οποι-
ονδήποτε κλάδο της αγροτικής οικονοµίας.

Και να πω, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου, απαντώντας στον
κ. Κεγκέρογλου του Κινήµατος Αλλαγής, ότι αυτές οι εταιρικές
συµπράξεις λειτουργούν µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας ή
ΕΠΕ ή ΙΚΕ. Άρα ως προς το ότι γυρνάει πίσω δεκαετίες, όπως
είπε ο κ. Κεγκέρογλου, απαντάµε ότι εµείς δηµιουργούµε τις
προϋποθέσεις για συγχρόνους αγροτικούς συνεταιρισµούς, για
σύγχρονες αγροτικές εταιρικές συµπράξεις.

Με λίγα λόγια, µε το νοµοσχέδιο αυτό επαναπροσδιορίζεται η
λειτουργία των αγροτικών συνεταιρισµών, γιατί προβλέπεται ει-
δικό πλαίσιο, ακόµη και για τους γυναικείους συνεταιρισµούς,
ενώ ταυτόχρονα ξεκαθαρίζεται ο ρόλος του κράτους και της γε-
νικότερης κρατικής εποπτείας, που στο άρθρο 21 ξεκαθαρίζεται
ότι γίνεται από συγκεκριµένες υπηρεσίες και µε συγκεκριµένο
τρόπο, από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων.

Ξεκαθαρίζει το τοπίο, επίσης, και αναβαθµίζεται, επιτέλους το
Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών, κάτι που θα βοηθήσει
καθοριστικά και ουσιαστικά την αγροτική παραγωγή, αλλά και τη
συνολική εικόνα που πρέπει να υπάρχει και να έχουµε.

Το νοµοσχέδιο αυτό συγκεκριµενοποιεί τις υποχρεώσεις των
αγροτικών συνεταιρισµών και για την τήρηση των διαδικασιών
και στο άρθρο 24 δηµιουργεί την υποχρέωση ελέγχου από ορ-
κωτό ελεγκτή λογιστή.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί αποκτούν, επιτέλους, πρόγραµµα
δράσης και ανάπτυξης και καθορίζεται το πώς φορολογούνται
τα κέρδη τους και όχι τα πλεονάσµατα, τα οποία δεν φορολο-
γούνται, όπως δεν φορολογούνται και οι εισφορές των µελών
προς τους αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Δίνεται η δυνατότητα ένταξης των αγροτικών συνεταιρισµών
στους αναπτυξιακούς νόµους και φυσικά οι αρµόδιοι Υπουργοί
µπορούν σε κάθε περίπτωση να καθορίζουν εξειδικευµένα κίνη-
τρα για την ανάπτυξη των ελληνικών αγροτικών συνεταιρισµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ανέβω στο Βήµα να µιλήσω
για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, πολλοί µε ρωτήσατε τι σχέση έχει ένας Βουλευτής
της Β᾽ Αθηνών, του λεκανοπεδίου της Αττικής, να µιλάει για τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς. Η απάντηση είναι απλή: Η αγροτική
ανάπτυξη πρέπει να µας απασχολεί όλους. Η αγροτική ανάπτυξη
θα συµβάλει καθοριστικά στη βελτίωση της ελληνικής οικονο-
µίας, στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, στη διασφάλιση
των φορολογικών εσόδων, στην ανάπτυξη της ευρύτερης περι-
φέρειας και, κυρίως, αυτές τις κρίσιµες ώρες, θα κρατήσει ψηλά
για µια ακόµη φορά την ελληνική σηµαία. 

Και για να θυµηθώ τα λόγια ενός καθηγητή µου από την Ανω-
τάτη Εµπορική -ΑΣΟΕΕ- και πρώην Υπουργού, του Γιώργου Αγα-
πητού: «Η ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας θα βελτιώσει

10822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σηµαντικά την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών προϊόντων, κάτι
που θα έχει πολύ θετική συνέπεια στην ελληνική οικονοµία.».

Εποµένως, όταν µιλάει κανείς για ένα νοµοσχέδιο που αφορά
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, µιλάει στην ουσία και για το
µέλλον της ελληνικής οικονοµίας. Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου
από το Βήµα αυτό να σας συγχαρώ και εσάς προσωπικά αλλά
και το επιτελείο σας, γιατί µέσα από σαράντα ζουµερά άρθρα δί-
νετε µια ώθηση και µια ευκαιρία στους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, που τους είδαµε πραγµατικά να παίρνουν τη φθίνουσα
πορεία. Δίνετε ευκαιρία, όπως δίνει ευκαιρίες αυτή η Κυβέρνηση.

Σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε και συγκεκριµένες τροπο-
λογίες που λύνουν προβλήµατα, όπως στις περιπτώσεις της πα-
ραχώρησης χρήσεων ακινήτων, που δίδεται παράταση για µια
ακόµη καλλιεργητική περίοδο µέχρι τις 31-10-2020. Αλλά δίδεται
λύση και για τις ευθύνες των διοικήσεων των ελληνικών συνεται-
ριστικών οργανώσεων, µια ρύθµιση που ταυτόχρονα επιταχύνει
τις διαδικασίες εκκαθάρισης αγροτικών συνεταιρισµών, που ως
αποτέλεσµα θα έχει τη ρευστοποίηση περιουσιών και φυσικά την
αποπληρωµή των οφειλών τους προς το δηµόσιο και τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Δίνουµε λύσεις και για τις ποινικές και αστικές διώ-
ξεις κατά µελών διοικήσεων αγροτικών συνεταιρισµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, η χώρα έχει την ευ-
τυχή συγκυρία να διαθέτει µια µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση, που
νοµοθετεί µε σκοπό και στόχο την ανάπτυξη της εθνικής οικονο-
µίας. Όσο κι αν κάποιες Κασσάνδρες προτρέχουν να καταδικά-
σουν την αποτελεσµατικότητα αυτής της Κυβέρνησης, η
απάντηση είναι µία: Η Ελλάδα θα προχωρήσει µε αισιοδοξία για
το µέλλον µας, γιατί η Ελλάδα διαθέτει µια Κυβέρνηση που
ακούει την κοινωνία, δεν λαϊκίζει, δεν κάνει κωλοτούµπες και
βάζει στέρεες βάσεις για την ισχυρή Ελλάδα της Ευρώπης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να ξεκινήσω και εγώ από το µείζον. Θέλω να εκφράσω την πλήρη
συµπαράστασή µου στους ακρίτες µας, στον Έβρο και στα νησιά
µας, στον στρατό, την αστυνοµία, τους συνοριοφύλακες, τους
λιµενικούς που φυλάσσουν αποτελεσµατικά τα σύνορά µας, απέ-
ναντι στην ασύµµετρη απειλή, όπως ειπώθηκε, από τη γειτονική
χώρα, η οποία εργαλειοποιεί δυστυχισµένους ανθρώπους, µετα-
νάστες και πρόσφυγες, όπως όλοι γνωρίζουµε.

Επίσης να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στις ενέργειες και
στην πολιτική της Κυβέρνησης, την πολιτική της καλής φύλαξης
των συνόρων, της ανάδειξης και της διεθνοποίησης του προβλή-
µατος και φυσικά της ανάδειξής του σε κορυφαίο ευρωπαϊκό
πρόβληµα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ ση-
µαντικό, γιατί ο πρωτογενής τοµέας ήταν και παραµένει εξαιρε-
τικά σηµαντικός για την ελληνική οικονοµία και φυσικά αποτελεί
προτεραιότητα για την Κυβέρνησή µας.

Το πρόβληµα του πρωτογενούς τοµέα εντοπίζεται κυρίως στο
µέγεθος του κλήρου και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, που τις
καθιστά µη ανταγωνιστικές διεθνώς. Ενδεδειγµένη λύση για τη
δηµιουργία οικονοµιών κλίµακος είναι φυσικά οι συµπράξεις και
οι συνεργασίες των αγροτών µέσω των αγροτικών συνεταιρι-
σµών. Εξάλλου, παρά το γεγονός ότι ο πρωτογενής τοµέας πα-
ρουσιάζει χαµηλή παραγωγικότητα και µικρή διείσδυση στις
ξένες αγορές, αποδείχθηκε ιδιαίτερα ανθεκτικός κατά την οικο-
νοµική κρίση.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται η εξυγίανση και η επα-
νεκκίνηση των συνεταιρισµών, µε την απλούστευση των διαδικα-
σιών και την επίλυση χρόνιων προβληµάτων, που οδήγησαν τον
θεσµό σε απαξίωση και τους υπάρχοντες συνεταιρισµούς σε µα-
ρασµό. Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί νόµο-πλαίσιο που θέτει
τους βασικούς άξονες για τη λειτουργία των συνεταιρισµών,
αλλά δίνει για πρώτη φορά στους αγροτικούς συνεταιρισµούς
την ευελιξία να καθορίζουν οι ίδιοι, µέσω του καταστατικού τους,
την εσωτερική οργάνωση που επιθυµούν, σε αντίθεση µε το πα-

ρελθόν, που ο νόµος έθετε µόνο γραφειοκρατικά εµπόδια. Οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
και έχουν εµπορική ιδιότητα.

Κατά γενική οµολογία η µείωση σε δέκα µέλη του ελάχιστου
αριθµού που απαιτούνται για την ίδρυση συνεταιρισµού µόνο θε-
τική µπορεί να κριθεί, γιατί δίνει ώθηση στη δηµιουργία και δια-
τήρηση και µικρών ακόµα συνεταιρισµών, ακόµη και µε λιγότερα
µέλη σε ειδικές συνθήκες, ειδικά προϊόντα ή και σε γυναικείους
συνεταιρισµούς.

Μια από τις βασικές τοµές του νοµοσχεδίου είναι το γεγονός
ότι δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής στους συνεταιρισµούς και
µελών-επενδυτών µε ειδικότερους όρους, που καθορίζονται από
το καταστατικό. Τα µέλη-επενδυτές συµµετέχουν στη γενική συ-
νέλευση µε δικαίωµα ψήφου, αλλά δεν ξεπερνούν το 35% του
συνολικού αριθµού των ψήφων, προκειµένου να µην αλλοιώνεται
ο χαρακτήρας του συνεταιρισµού ως αγροτικού. Ως έναν βαθµό
αντιλαµβάνοµαι τις ανησυχίες εκείνων που αντιδρούν στην εισα-
γωγή του µέλους-επενδυτή. Μέχρι τώρα είχαµε συνηθίσει τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς να είναι ενώσεις αποτελούµενες
αποκλειστικά από αγρότες. Ωστόσο, αυτό το µοντέλο είναι δε-
δοµένο ότι δεν πέτυχε και ότι, σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί να
εφαρµοστεί πια µε επιτυχία στο µέλλον. 

Εξάλλου, δεν υποχρεώνει κανείς έναν συνεταιρισµό να δεχθεί
έναν επενδυτή που να κατέχει το 35% των µερίδων. Όσοι έχουν
τη διάθεση να ανοίξουν τους συνεταιρισµούς τους σε νέες προ-
οπτικές και νέες ευκαιρίες, θα έχουν τη δυνατότητα να το κάνουν
µε όποιον τρόπο επιλέξουν οι ίδιοι. Ακόµα και ένα µικρό ποσοστό
προς τους επενδυτές αρχικώς, µέχρι να δουν στην πράξη πώς
θα λειτουργήσει το νέο σύστηµα. Η αλλαγή πάντα δεν είναι εύ-
κολη, όµως µερικές φορές -όπως αυτή που συζητάµε- είναι απο-
λύτως αναγκαία.

Βασικό χαρακτηριστικό του παρόντος νοµοσχεδίου είναι και ο
περιορισµός του ρόλου του κράτους στη λειτουργία των συνε-
ταιρισµών, καθώς µέχρι σήµερα η έντονη κρατική εποπτεία που
υπήρχε δυσκόλευε τις διαδικασίες µέσα από τις γνωστές γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες. 

Καθιερώνεται ετήσιος διαχειριστικός έλεγχος από ορκωτό
ελεγκτή ή ελεγκτική εταιρεία και η εποπτεύουσα αρχή µπορεί να
ζητά και έκτακτο έλεγχο. Ενισχύεται η διαφάνεια των οικονοµι-
κών των αγροτικών συνεταιρισµών, µε την υποχρέωση της δη-
µοσίευσης των στοιχείων και των εγκριτικών αποφάσεων στην
ιστοσελίδα του συνεταιρισµού.

Όσον αφορά τα οικονοµικά των συνεταιρισµών, προβλέπεται
η δυνατότητα σχηµατισµού ειδικού αποθεµατικού από τα πλεο-
νάσµατα ή τα κέρδη. Τα πλεονάσµατα δεν φορολογούνται, τα
κέρδη φορολογούνται. Η οποιαδήποτε υπεραξία προκύπτει από
την αποτίµηση περιουσιακών στοιχείων κατά τον µετασχηµατι-
σµό του συνεταιρισµού απαλλάσσεται από κάθε φόρο. Εξάλλου,
σηµαντικές είναι και οι θεσπιζόµενες φοροαπαλλαγές επί των ει-
σφορών των µελών.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί µπορούν να ενταχθούν σε αναπτυ-
ξιακούς νόµους, ενώ µπορούν να θεσπίζονται και επιπλέον κίνη-
τρα για τη συγχώνευση και την ανάπτυξή τους.

Πολύ σηµαντική είναι η προθεσµία που δίνετε, κύριε Υπουργέ,
µέχρι τις 28 Φεβρουαρίου του 2021 για την ολοκλήρωση της εκ-
καθάρισης εκκρεµών υποθέσεων πριν από την 1η Ιανουαρίου του
2013, όπως επίσης και για την αναστολή σε ποινικές και διοικη-
τικές ευθύνες για πέντε χρόνια σε διοικήσεις συνεταιρισµών που
τελούν υπό εκκαθάριση, πτώχευση ή εξυγίανση.

Τέλος, προβλέπεται η σύσταση της Εθνικής Ένωσης Αγροτι-
κών Συνεταιρισµών, η δηµιουργία της οποίας βρίσκει σύµφωνους
τους εκπροσώπους των αγροτών, καθώς θα αποτελεί τη συντο-
νιστική οργάνωση των αγροτικών συνεταιρισµών. 

Σε αντίθεση µε ό,τι διατείνεται η Αντιπολίτευση, το νοµοσχέδιο
ενισχύει το συνεταιριστικό κίνηµα, δίνοντας µεγαλύτερη ελευθε-
ρία επιλογών στους συνεταιρισµούς και στα µέλη τους.

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά στη Μαγνη-
σία, η οποία διαχρονικά πρωτοστατεί στο συνεταιριστικό κίνηµα.
Ένας από τους πρώτους συνεταιρισµούς στη σύγχρονη Ελλάδα
είναι ο Γεωργικός Συνεταιρισµός του Αλµυρού, ιδρυθείς πριν
από εκατόν είκοσι χρόνια. Ακόµα και σήµερα είναι ιδιαιτέρως δυ-
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ναµικό το συνεταιριστικό κίνηµα µε είκοσι έναν ενεργούς συνε-
ταιρισµούς, εκ των οποίων τρεις είναι γυναικείοι.

Τελειώνοντας, θα έλεγα ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο θέτει το
πλαίσιο για τη µετεξέλιξη των αγροτικών συνεταιρισµών σε υγι-
είς, κερδοφόρες και αποδοτικές ενώσεις, που θα δώσουν νέα
ώθηση στον πρωτογενή τοµέα και θα συµβάλουν σηµαντικά στην
αναπτυξιακή προοπτική της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το «Roskilde Cathedral School» της
Δανίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λογιάδης από το ΜέΡΑ25.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο για τους συνεταιρισµούς αποτελεί ουσιαστικά µία ελ-
ληνική πρωτοτυπία, µία ελληνική πατέντα. Δεν είναι ούτε
συνεταιρισµός ούτε ανώνυµη εταιρεία. Δεν ανταποκρίνεται στο
συνεταιριστικό πνεύµα, όπως µας είπε ο Διευθυντής της Διε-
θνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας, της «ICA», η οποία ιδρύθηκε
το 1895 και είναι η µεγαλύτερη µη κυβερνητική οργάνωση στον
κόσµο για το συνεταιρίζεσθαι.

Το ελληνικό νοµοσχέδιο περί συνεταιρισµών, µας είπε ο πρό-
εδρος, αποκαλεί «συνεταιρισµούς» κάτι που δεν είναι συνεταιρι-
σµός κατά τα διεθνή δεδοµένα και πρότυπα.

Διερωτώµαι, κύριε Υπουργέ, γιατί καλέσατε στην επιτροπή την
«ICA», όταν έχει εκ διαµέτρου αντίθετες απόψεις από το νοµο-
σχέδιό σας και όταν δεν τον λαµβάνουµε καθόλου υπ’ όψιν µας.
Η «ICA» τονίζει ότι πρέπει να διατηρηθεί ο χαρακτήρας των αγρο-
τικών συνεταιρισµών και να µη µετατραπούν σε κεφαλαιουχικές
εταιρείες, δηλαδή να ιδιωτικοποιηθούν από την πίσω πόρτα, δί-
δοντας σε ιδιώτες επενδυτές τη δυνατότητα να συµµετέχουν
µέχρι το 35% του κεφαλαίου τους.

Εάν το κεφάλαιο από εξωτερικές πηγές γίνει η κύρια πηγή
χρηµατοδότησης των συνεταιρισµών, τα µέλη του συνεταιρισµού
κινδυνεύουν να χάσουν τον έλεγχο των συνεταιρισµών από αυ-
τούς τους ιδιώτες επενδυτές. Το νοµοσχέδιο και µε τη διάταξη
αυτή δεν δηµιουργεί προϋποθέσεις και συνθήκες εµπιστοσύνης,
ώστε να συµπράξουν και να συνεταιριστούν οι παραγωγοί. Το
συνεταιριστικό κεφάλαιο είναι ουσιαστικά φιλοσοφικό κεφάλαιο,
άρα ασύµβατο µε κεφάλαια επενδυτών. 

Το σηµείο-κλειδί στους συνεταιρισµούς είναι η συνεργασία,
αλλά στην Ελλάδα δεν έχουµε µάθει ούτε από την παιδεία µας
ούτε από την κοινωνία µας τη βαθύτερη έννοια της συνεργασίας
και έτσι θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν πρόκειται ουσια-
στικά να έχει θετικά αποτελέσµατα για τους αγρότες µας. Η πο-
λιτεία έχει οδηγήσει διαχρονικά τους αγρότες να λένε και να
προτρέπουν τα παιδιά τους «µάθε, παιδί µου, γράµµατα, να µη
γίνεις αγρότης σαν εµένα». 

Ένα άλλο πρόβληµα για τους συνεταιρισµούς είναι τα πολλά
συναρµόδια Υπουργεία, βάσει του νοµοσχεδίου σας, γεγονός
που δηµιουργεί αγκυλώσεις, χρονοτριβή, πολυνοµία, γραφει-
οκρατία και συνήθως διαφθορά και απαξίωση των συνεταιρισµών
και στη λειτουργία τους, αλλά και ως ιδέα. Όταν απαξιωθεί, µά-
λιστα, αυτή η πραγµατική ιδέα τού συνεταιρίζεσθαι, τότε τον
αγοράζουν ιδιώτες, στους οποίους δίνει αυτό το δικαίωµα το νο-
µοσχέδιο και έτσι δηµιουργείται µία συµβολαιακή γεωργία και
έλεγχος τόσο των αγροτών, όσο και της αγοράς, από λίγους.

Η Αγροτική Τράπεζα, πρωτοποριακός θεσµός τότε κατά την
ίδρυσή της ως κρατική τράπεζα, έγινε για να στηρίξει τον αγρότη
µε γνώσεις και κεφάλαια. Όµως, µε την πάροδο του χρόνου,

όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις την απαξίωσαν και τη µετέ-
τρεψαν σε τράπεζα που έδινε καταναλωτικά δάνεια και εορτο-
δάνεια, µέχρι που επτώχευσε και τελικά επωλήθη.

Πηγές χρηµατοδότησης των συνεταιρισµών πρέπει να είναι τα
ίδια τα µέλη του συνεταιρισµού, άλλοι συνεταιρισµοί, άλλα συ-
νεταιριστικά χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, κοινωνικά οµόλογα και
κοινωνικοί επενδυτές -«social investors»- και τρίτοι εµπορικοί δα-
νειστές και χρηµατοπιστωτικές αγορές. Όµως αυτό προϋποθέτει
γνώσεις.

Το νοµοσχέδιο περαιτέρω δεν απαντά σε βασικά ερωτήµατα,
όπως πώς θα πείσουµε νέους αγρότες να µπουν σε συνεταιρι-
σµούς, τι κίνητρα τους δίνουµε, πώς θα εκπαιδεύσουµε τους
νέους αγρότες, αλλά και τους µεγαλύτερους σε ηλικία, διότι δεν
αναφέρει τίποτα συγκεκριµένο και ουσιαστικό για τη συνεταιρι-
στική εκπαίδευση. Δεν δίνει κίνητρα ούτε στα ξενοδοχεία ούτε
στους συνεταιρισµούς να συνεργαστούν και να αναδείξουν την
αξία των ελληνικών προϊόντων και της ελληνικής διατροφής. Δεν
τους δίνει κίνητρα για πράσινη ανάπτυξη, για παράδειγµα, για
ανακύκλωση υπολειµµάτων και πράσινες µεταφορές.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εισάγουµε από το εξωτερικό πάρα
πολλά αλκοολούχα ποτά. Θα µπορούσαν πάρα πολύ εύκολα τα
ελληνικά αποστάγµατα -η ρακή, ας πούµε, στην Κρήτη, από όπου
είµαι, αλλά και άλλα- να είναι βάση για κοκτέιλ και για ελληνικά
ποτά στα ξενοδοχεία και παντού.

Θα πρέπει να αναφέρω εδώ, και στο γενικότερο πλαίσιο της
αγροτικής πολιτικής, την Κοινή Αγροτική Πολιτική, η οποία ου-
σιαστικά επιδοτεί εκτάσεις και όχι ποιοτικά προϊόντα. Οι εκτά-
σεις, όπως ξέρουµε, στην Ελλάδα είναι µικρές. Η Ελλάδα είναι
µία ορεινή, πολυνησιακή, µε πολλά αποµακρυσµένα νησιά χώρα.

Το 2018, στον Νοµό Ηρακλείου, από όπου είµαι, το αγροτικό
εισόδηµα ήταν 64 εκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, τα 59 εκατοµ-
µύρια ευρώ ήταν επιδοτήσεις και τα 5 εκατοµµύρια ευρώ πραγ-
µατική παραγωγή. Για ποια, λοιπόν, παραγωγή µιλάµε και για
ποιους συνεταιρισµούς; Επιδοτήσεις παράγουµε και όχι προ-
ϊόντα. Σε αυτό µας οδήγησε η Κοινή Αγροτική Πολιτική. Πρέπει,
µάλιστα, να τονίσουµε ότι η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική πρόκει-
ται να µειώσει τους πόρους προς τη γεωργία.

Το νοµοσχέδιο του συνεταιρισµού δεν αναφέρει τίποτα, επί-
σης, για το ποια εθνική στρατηγική, ποια εθνική πολιτική θέλουµε
να ακολουθήσουµε στην Ελλάδα στον γεωργικό τοµέα. Στο Ισ-
ραήλ είναι αυτάρκεις σε πολλά αγροτικά προϊόντα. Εµείς είµα-
στε;

Μερικά από τα δίκαια αιτήµατα που στηρίζουµε ως ΜέΡΑ25
για τους αγρότες είναι οι τιµές των αγροτικών προϊόντων που θα
καλύπτουν το κόστος παραγωγής, θα ανταποκρίνονται στα ποι-
οτικά χαρακτηριστικά προϊόντα και θα διασφαλίζουν εισόδηµα
επιβίωσης µε αξιοπρέπεια για τους αγρότες και η µείωση του κό-
στους παραγωγής. Να αρθεί αµέσως η απαράδεκτη κυβερνητική
απόφαση, µε την οποία ουσιαστικά αποκλείονται από την παρα-
γωγή τσίπουρου χιλιάδες µικροί αµπελοκαλλιεργητές και οδη-
γούνται στο ξερίζωµα. Το θέµα του τσίπουρου και της ρακής,
εάν φορολογηθεί πολύ, θα έχει συνέπεια πολλά χωριά να διαλύ-
σουν, διότι ο κόσµος πλέον, οι αγρότες, δεν θα πηγαίνουν στα
καφενεία, όταν ακριβύνει πολύ το ελληνικό απόσταγµα, η ρακή.

Επίσης, να αποπληρωθούν άµεσα οι παραγωγοί που έχασαν
από το εµπάργκο µε τη Ρωσία αγροτικά προϊόντα.

Κύριε Υπουργέ, ποτέ η Ελλάδα δεν θα µπορέσει να ανταγωνι-
στεί τις τιµές από τρίτες χώρες, όπως είναι η Αίγυπτος, η Τουρ-
κία, η Κίνα, το Ιράκ. Ο αγρότης ζητά σωστές, δίκαιες και βιώσιµες
τιµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Θα πρέπει, επίσης, να τονίσουµε το θέµα της αλληλεγγύης µε

την Ευρώπη, καθώς η Ευρώπη πρέπει να σταθεί δίπλα µας αλ-
ληλέγγυα όχι µόνο στο µεταναστευτικό πρόβληµα που αντιµετω-
πίζουµε σήµερα, όχι µόνο στο αµυντικό, όχι µόνο στο οικονοµικό,
αλλά και στα προϊόντα. «Ένωση» σηµαίνει να καταναλώνουµε
πρώτα τα ευρωπαϊκά προϊόντα και στον αγροτικό τοµέα και στον
τουρισµό και ύστερα να εισάγουµε από τρίτες χώρες φθηνά προ-
ϊόντα.
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Πρέπει, λοιπόν, εµείς να διαµορφώσουµε τη δική µας εθνική
πολιτική µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η θέση του ΜέΡΑ25 ασφαλώς είναι να υποστηριχθεί η σωστή
λειτουργία των συνεταιρισµών και να υπάρχει µία καθετοποίηση
του αγροτικού προϊόντος από τη σπορά µέχρι και τη διανοµή του
στη λιανική πώληση, ούτως ώστε να παρακάµπτονται οι µεσά-
ζοντες χονδρέµποροι και να νέµονται ουσιαστικά την υπεραξία
του µόχθου τους οι ίδιοι οι αγρότες. Αυτό προϋποθέτει εκπαί-
δευση, εκπαίδευση, εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ απόλυτα

φυσιολογικό το γεγονός ότι οι τελευταίες εξελίξεις στα σύνορά
µας, αλλά και στα νησιά, επισκιάζουν τη συζήτηση για τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς και νοµίζω ότι είναι απόλυτα ορθό αρκε-
τοί από τους συναδέλφους µου να επιλέγουν να αφαιρέσουν
κόµµατι της τοποθέτησής τους, προκειµένου να πούνε την
άποψή τους για τα τελευταία τραγικά γεγονότα.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, και εµένα να µοιραστώ ορισµένες
σκέψεις µαζί σας. Εχθές πέταξε ο Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου Σαρλ Μισέλ µαζί µε τον Πρωθυπουργό πάνω από
τον Έβρο. Μας είπε ότι αυτό που κάνουµε είναι πολύ σηµαντικό
για την Ευρώπη, µας είπε ότι περιµένει από την Τουρκία να εφαρ-
µόσει τη συµφωνία µε την Ευρώπη, είπε ότι µας εµπιστεύεται,
µας ευχαρίστησε και έφυγε. Στην ίδια πτήση βρισκόταν και η
Πρόεδρος της Κοµισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. Είπε ότι τα
σύνορα είναι και της Ελλάδας και της Ευρώπης, επίσης µας ευ-
χαρίστησε, µας υποσχέθηκε και 700 εκατοµµύρια ευρώ και
έφυγε και εκείνη.

Επί της ουσίας, λοιπόν, κύριε Βορίδη, επιβεβαίωσαν κοµψά και
διπλωµατικά µε τη στάση τους ότι η διαχείριση του προσφυγικού
- µεταναστευτικού ζητήµατος, µε την Ελλάδα στην πρώτη
γραµµή να σηκώνει το µεγαλύτερο βάρος σε σχέση µε τις δυνα-
τότητές της, αποτελεί το µεγαλύτερο ηθικό και πολιτικό φιάσκο
της Ευρώπης. Αναµφίβολα, θα πω εγώ, οι χθεσινές πτήσεις υψη-
λόβαθµων Ευρωπαίων αξιωµατούχων είχαν έναν έντονο συµβο-
λισµό υπέρ της Ελλάδας. Η πραγµατικότητα, όµως, κύριε
Υπουργέ, και η διεθνής και η ελληνική, επιτάσσουν στο άµεσο
µέλλον το πέρασµα από τα µέτρα συµβολισµού στα µέτρα ου-
σίας. 

Και έρχοµαι σε ένα συµπέρασµα: Παρά τις τοξικές µορφές
που πολλές φορές παίρνει ο δηµόσιος διάλογος, ευτυχώς, θα
πω εγώ, προκύπτει ένας κοινός τόπος µεταξύ όλων των πολιτι-
κών δυνάµεων: ότι προφανώς η Ελλάδα έχει κάθε νόµιµο δι-
καίωµα να προστατεύσει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα και να
προασπίσει τα εθνικά της συµφέροντα, να φυλάσσει τα σύνορά
της, όπως πάντα έκανε άλλωστε, σεβόµενη το Διεθνές Δίκαιο. 

Όσα, λοιπόν, τραγικά συµβαίνουν στα σύνορα στον Έβρο και
στα νησιά µας αποτελούν ένα τεράστιο διεθνές και ευρωπαϊκό
πολιτικό ζήτηµα και ως τέτοιο θέµα πρέπει να αντιµετωπιστούν. 

Όταν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, το σύνολο της Αντιπολίτευσης,
παρά τις επιµέρους διαφοροποιήσεις, προσφέρει στην Κυβέρ-
νηση το πεδίο της συνεννόησης και της εθνικής γραµµής, το
ερώτηµα που προκύπτει είναι ένα και πολύ απλό: Γιατί η Κυβέρ-
νηση δεν διεκδικεί δυναµικά, ακόµα και µε διάθεση σύγκρουσης
και στη Σύνοδο Κορυφής, και την απειλή κυρώσεων προς την
Τουρκία, αλλά και να τηρηθεί επιτέλους η συµφωνία για το προ-
σφυγικό από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αυτά είναι
µέτρα ουσίας.

Και ένα ακόµα ερώτηµα: Ή ισχύει, κύριε Υπουργέ, αυτό που
λέει ο κύριος Πρωθυπουργός, ότι οι άνθρωποι που συνωστίζον-
ται στα σύνορα είναι κατατρεγµένοι και εργαλειοποιούνται από
τον Ερντογάν, προκειµένου να ασκηθεί πίεση προς την Ελλάδα
και την Ευρώπη και δεχόµαστε τα 700 εκατοµµύρια για να τα κά-
νουµε σκηνές, εξοπλισµό ιατρικό και κουβέρτες, ή ισχύει αυτό

που λέει ο κ. Γεωργιάδης, ο Αντιπρόεδρός σας, ότι πρόκειται για
εισβολείς, για τζιχαντιστές, οι οποίοι έρχονται να µας κατακτή-
σουν και να καταλύσουν τον τρισχιλιετή πολιτισµό µας. Δεν µπο-
ρεί να ισχύουν και τα δύο πράγµατα την ίδια στιγµή. 

Άρα νοµίζω, κύριε Βορίδη, εσείς οφείλετε να απαντήσετε
υπεύθυνα για το πώς αντιλαµβάνεστε το εθνικό αυτό ζήτηµα και
όχι να κραδαίνετε µία ανακοίνωση της Νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ, κά-
νοντας όλη την ηµέρα σπέκουλα µε αυτό το πράγµα. Εκτός και
αν τα πολλά αδιέξοδα στη διαχείριση του προσφυγικού - µετα-
ναστευτικού προβλήµατος επιβάλλουν σε ορισµένους, κύριε Βο-
ρίδη, εντός της Κυβέρνησης την αναζήτηση τόσο «ασφαλών»
εχθρών, όσο και εξίσου «ασφαλών» πολέµων.

Μιλώντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για αδιέξοδα, ας έρ-
θουµε και στο νοµοσχέδιο για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν εισάγει τοµές και αποτυγχάνει να
απαντήσει στα πραγµατικά προβλήµατα του µικρού και πολυδια-
σπασµένου συνεταιριστικού κλάδου, µε τους συνεταιρισµένους
αγρότες να αγγίζουν µε δυσκολία το 5% σε σχέση µε τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αγγίζει το 40%. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που το εισόδηµα αγροτών και κτηνοτρόφων
µειώνεται, που οι τιµές πώλησης σε σειρά αγροτικών προϊόντων
κινούνται σε πολύ χαµηλά επίπεδα και οι παραγωγοί είναι έρµαια
των µεγάλων εταιρειών, η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέδιο το
οποίο αγγίζει εντελώς επιδερµικά τα προβλήµατα των συνεται-
ρισµών και ένα ανούσιο ρετουσάρισµα σε ρυθµίσεις που έχουν
να κάνουν ως επί το πλείστον µε θέµατα διαδικαστικά και κατα-
στατικά. Δεν έχει καµµία λογική εκσυγχρονισµού και καµµία ανα-
πτυξιακή κατεύθυνση.

Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω ποια είναι η στόχευση. Αφορά
τους παλιούς συνεταιρισµούς; Δεν λέει τίποτα γι’ αυτούς που
βρίσκεται η περιουσία τους σε καθεστώς αδράνειας, λύσης, εκ-
καθάρισης ή πτώχευσης, αλλά ταυτόχρονα δεν αφορά και τους
υγιείς συνεταιρισµούς, που δεν αντιµετωπίζουν προβλήµατα
χρηµατοδότησης και ανάπτυξης. 

Και στους συνεταιρισµούς όµως βρίσκει εφαρµογή για ακόµα
µία φορά η πολιτική φιλοσοφία της Κυβέρνησης: Η είσοδος των
ιδιωτών άνευ όρων είναι πανάκεια για κάθε παθογένεια. Έτσι,
λοιπόν, τα µέλη-επενδυτές µπαίνουν στους συνεταιρισµούς µε
ποσοστό µέχρι 35% και έχουν δικαίωµα συµµετοχής και ψήφου
στα όργανα της διοίκησης και ειδικά προνόµια. Σε αντίθεση µε
τα µέλη-συνεταιριστές, τα µέλη-επενδυτές δεν έχουν υποχρέωση
συναλλαγής µε τον συνεταιρισµό, ενώ η αξία της µερίδας τους
δεν είναι δεδοµένη, όπως ισχύει για τους συνεταιριστές, αλλά
µπορεί να είναι διαφορετική µε απόφαση της γενικής συνέλευ-
σης.

Με το άρθρο 9 -και πάλι σε αντίθεση µε τους συνεταιριστές-
τα µέλη-επενδυτές µπορούν να συµµετέχουν µε περισσότερες
από µία υποχρεωτικές µερίδες και µε µία ψήφο για κάθε υποχρε-
ωτική µερίδα που κατέχουν, µε το πλαφόν βέβαια του 35%, δί-
νοντας έτσι τη δυνατότητα πολλαπλής ψήφου. 

Είναι προφανές ότι δηµιουργούνται συνεταιριστές δύο ταχυ-
τήτων και καταργούνται βασικές συνεταιριστικές αρχές, όπως
αυτή της ισοτιµίας και της διατήρησης του δηµοκρατικού ελέγ-
χου του συνεταιρισµού. 

Με πολύ απλά λόγια, κύριε Βορίδη, διαµορφώνετε το έδαφος,
ώστε οι ιδιώτες να κάνουν ας πούµε opt in στην αξιοποίηση της
υπεραξίας της περιουσίας και του brand του συνεταιρισµού και
να έχουν σηµαντικό λόγο στις αποφάσεις, αλλά opt out στις υπο-
χρεώσεις τους, µε ενισχυµένο ρόλο στις αποφάσεις του συνε-
ταιρισµού. Το µέλος-επενδυτής θα έχει τη δυνατότητα να
υπαγορεύει αποφάσεις µε γνώµονα το κέρδος, όπως είναι φυ-
σικό, και έχει πάντα τη δυνατότητα, δυνάµει της χρήσης της ανοι-
χτής θύρας, να αποσυρθεί ή να απειλήσει να αποσυρθεί από τον
συνεταιρισµό, θέτοντας την επιβίωση και τη νόµιµη λειτουργία
σε κίνδυνο.

Όπως έχει ήδη ειπωθεί επανειληµµένα και ειπώθηκε και στις
επιτροπές κατά την ακρόαση των φορέων, το µοντέλο αυτό έχει
ήδη δοκιµαστεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες χωρίς επιτυχία. Δεν
θέλω να κινδυνολογήσω, όπως άλλωστε εχθές προέτρεψε να µην
κάνουµε συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά νοµίζω,
κύριε Υπουργέ, ότι είναι τουλάχιστον ουτοπικό, αγνοώντας την
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ευρωπαϊκή και διεθνή εµπειρία, να περιµένουµε ότι το µοντέλο
αυτό θα είναι κατ’ εξαίρεση αποτελεσµατικό στην Ελλάδα, όπου
ο συνεταιριστικός κλάδος είναι κατακερµατισµένος.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου επιχειρεί έναν νοµικό
πειραµατισµό, δηµιουργώντας ένα νοµικό µόρφωµα και ένα ιδιό-
τυπο υβρίδιο κεφαλαιοποιητικής εταιρείας µε µανδύα συνεταιρι-
στικό, που θα είναι εξαρτηµένο και εκτεθειµένο στα ανεξέλεγκτα
ιδιωτικά εµπορικά συµφέροντα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τους παραγωγούς. Να σηµειώσω ότι µέχρι τώρα κανένας δεν εµ-
πόδιζε έναν συνεταιρισµό και έναν επενδυτή να δηµιουργήσουν
µία ανώνυµη εταιρεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αδυνατεί να συλλάβει ή πολύ απλά αγνοεί

την έννοια του συνεταιρισµού και των συνεταιριστικών αρχών. Ο
συνεταιρισµός έχει τα δικά του ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, έχει
αδιανέµητη περιουσία και κλειδωµένα αποθεµατικά, που δεν πρέ-
πει να τα καρπωθούν τα τελευταία µέλη. Συνεπώς η δυνατότητα
διανοµής κερδών και περιουσίας είναι σαφέστατα κάτι εντελώς
ασύµβατο µε τη νοµική ταυτότητα του συνεταιρισµού. Ο συνεται-
ρισµός είναι ένωση προσώπων και όχι ένωση κεφαλαίων. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, σε συνεταιριστικό νόµο στη χώρα
µας προβλέπεται η συµπληρωµατική και αναλογική εφαρµογή
διατάξεων για τις ανώνυµες εταιρείες, όταν αντίστοιχα σε προ-
ηγούµενους νόµους εφαρµόζονταν οι διατάξεις του Αστικού και
Εµπορικού Κώδικα.

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο δεν δίνει ουσιαστικά οικονοµικά
κίνητρα και εργαλεία στους αγρότες να συνεταιριστούν και να
δηµιουργήσουν προϊόντα προδιαγραφών και δεν υπάρχει κανέ-
νας στρατηγικός σχεδιασµός για τα πραγµατικά προβλήµατα,
όπως αυτά της παραγωγής, της διάθεσης, της αύξησης της δια-
πραγµατευτικής δύναµης των παραγωγών για να πετύχουν µε-
γαλύτερο εισόδηµα και η συνεργασία τους µε τους αγοραστές
και τους µεταποιητές αγροτικών προϊόντων.

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να συνυπολογίσετε ότι, εν όψει της
συρρίκνωσης των ενισχύσεων για την πρωτογενή παραγωγή,
βάσει της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, σε συνδυασµό µε
το νέο, πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο, περιµέναµε κάτι άλλο
από ένα νοµοσχέδιο, που εναλλακτικά θα µπορούσε να έχει κατά
τη γνώµη µου τίτλο: «Ανοίξαµε και σας περιµένουµε: Συνεταιρι-
σµοί σε τιµή ευκαιρίας».

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου αρχικά µε τη σειρά µου να ανα-
φερθώ στα πολύ σηµαντικά γεγονότα που λαµβάνουν χώρα στον
Έβρο τις τελευταίες ηµέρες.

Οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση αυτής
της κρίσης βασίζονται σε διεξοδικό σχεδιασµό και καλύπτουν ένα
ευρύ φάσµα επιχειρησιακών και διπλωµατικών ενεργειών. Ο
Πρωθυπουργός έφερε τις ηγεσίες των ευρωπαϊκών θεσµών στην
Ελλάδα και τους άνοιξε τα µέχρι τώρα πεισµατικά κλειστά µάτια
τους αναφορικά µε το προσφυγικό - µεταναστευτικό ζήτηµα. Πε-
ριµένουµε η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη να εκφραστεί και έµπρακτα.
Η σκέψη µας αυτή τη δύσκολη ώρα είναι στα στελέχη των Σω-
µάτων Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων που βρίσκονται
στην πρώτη γραµµή.

Έρχοµαι στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. Πρόκειται για ένα
ζήτηµα ζωτικής σηµασίας για τη λειτουργία και ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα στη χώρα µας. Ο αγροτικός τοµέας παρα-
δοσιακά αποτελούσε τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας
µε έµφαση στην παραγωγή. Η κρίση έδειξε τις αδυναµίες της ελ-
ληνικής αγροτιάς και ειδικότερα την αποτυχία εξέλιξης των µε-
θόδων και της τεχνολογίας για αύξηση της ποιότητας και
ποσότητας παραγωγής. 

Ακόµα και σήµερα ο αγροτικός τοµέας παραµένει ιδιαίτερα
ευάλωτος σε φαινόµενα που δυστυχώς ο αγρότης δεν µπορεί να
επηρεάσει, όπως η αλλαγή του κλίµατος και τα ακραία καιρικά
φαινόµενα που αυτή προκαλεί όλο και συχνότερα, ή η διακοπή
πρόσβασης στις αγορές του κόσµου λόγω γεωπολιτικών εξελί-
ξεων και οικονοµικών κυρώσεων.

Την ίδια στιγµή, η παγκοσµιοποίηση και ο ανταγωνισµός που
αυτή δηµιουργεί σε συνδυασµό µε τις ολοένα και µεγαλύτερες
απαιτήσεις παραγωγής των αγορών, που διαρκώς µεγεθύνονται,
ασκούν αφόρητη πίεση στον Έλληνα παραγωγό και ειδικότερα
στον µικροκαλλιεργητή. 

Αυτό που χρειάζεται ο αγρότης του 2020, λοιπόν, είναι ελευ-
θερία και η ελευθερία έρχεται µέσα από τις διαθέσιµες επιλογές. 

Αυτό ακριβώς είναι που φέρνει το σηµερινό υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι. Φέρνει επιλογές.
Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, µε τον τρόπο που θα λειτουργούν
αφού ψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου, θα επιτρέψουν στον Έλ-
ληνα αγρότη, εφόσον το επιθυµεί, να µετεξελιχθεί σ’ έναν σύγ-
χρονο επιχειρηµατία, όχι αναλαµβάνοντας από µόνος του όλο το
βάρος, αλλά ως µια συλλογική οικονοµική µονάδα µε ελεγχόµενο
ρίσκο, εύκολη χρηµατοδότηση και µε τη δυνατότητα πλέον συµ-
µετοχής και ιδιωτών επενδυτών.

Ας δούµε τι ακριβώς προβλέπει. Αρχικά απλοποιεί την ίδρυση
νέων αγροτικών συνεταιρισµών. Η έγκριση έρχεται πλέον από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και όχι από δικα-
στικό φορέα, γεγονός που µειώνει το κόστος και την αναµονή
για τους συνεταιριζόµενους και την ίδια στιγµή προκαλεί απο-
συµφόρηση των δικαστηρίων. Ο ελάχιστος αριθµός προσώπων
µειώνεται σε δέκα από είκοσι που µέχρι σήµερα ισχύει, ενώ είναι
δυνατή η σύσταση και µε λιγότερα πρόσωπα, εφόσον υφίστανται
οι ειδικές συνθήκες που προβλέπει το άρθρο 4. Επαναπροσδιο-
ρίζεται το φορολογικό καθεστώς των συνεταιρισµών. Τα πλεο-
νάσµατα πλέον δεν φορολογούνται και τα διανεµόµενα κέρδη
φορολογούνται ως µερίσµατα. Ο αγρότης αντιµετωπίζεται ως
επιχειρηµατίας, δίκαια. Διευκολύνεται η πρόσβαση σε χρηµατο-
δότηση, µε τη δυνατότητα παροχής εκ µέρους των αγροτικών
συνεταιρισµών ή µέσω τρίτων νοµικών προσώπων µικροχρηµα-
τοδοτήσεων µε τη µορφή πιστώσεων και µε τη δυνατότητα ου-
σιαστικής πλέον συµµετοχής ιδιωτών επενδυτών µε δικαίωµα
ψήφου µειοψηφίας. Λέω «ουσιαστικής», καθώς, αν και ο επενδυ-
τής προβλεπόταν στον ισχύοντα νόµο, στην πράξη το µοντέλο
αυτό δεν λειτουργούσε. Το ανέφερε και ο Υπουργός στη χθεσινή
του τοποθέτηση. 

Το σχέδιο νόµου αυτό αντικατοπτρίζει τη φιλοσοφία της Νέας
Δηµοκρατίας αναφορικά µε τον πρωτογενή τοµέα. Ήδη έχει
πραγµατοποιηθεί σειρά νοµοθετικών παρεµβάσεων µε θετική κα-
τεύθυνση, όπως η µείωση φορολογίας των αγροτών και η εξα-
σφάλιση ειδικού καθεστώτος για τις ασφαλιστικές εισφορές, και
υπάρχουν αρκετά ακόµη που µπορούν να γίνουν ειδικά ως προς
τη µείωση του κόστους παραγωγής. Δεν θέλουµε κρατικοεξαρ-
τηµένους αγρότες. Το νοµικό πλαίσιο που διέπει τους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς ήταν απαραίτητο να ρυθµιστεί. 

Ειδικότερα στην Πέλλα, έναν κατ’ εξοχήν αγροτικό τόπο, πολ-
λοί συνεταιρισµοί βρίσκονται σε διαδικασία εκκαθάρισης. Με το
νοµοσχέδιο αυτό θα ξεκαθαρίσει το τοπίο µε άµεσο θετικό αντί-
κτυπο. Το κράτος πρέπει να δηµιουργεί τις συνθήκες εκείνες,
ώστε ο Έλληνας αγρότης να µπορεί να αναπτυχθεί, να εξελιχθεί
και συνεπώς να ευηµερήσει, να δηµιουργεί ένα δίχτυ ασφαλείας,
να συντονίζει και να εποπτεύει την παραγωγική διαδικασία. Σ’
αυτό το πλαίσιο αναφορικά µε το θέµα του νοµοσχεδίου προβλέ-
πεται η σύσταση της ΕΘΕΑΣ, της Εθνικής Ένωσης Αγροτικών
Συνεταιρισµών.

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να αναφερθώ και στις
υπουργικές τροπολογίες που έχουν κατατεθεί. Όλες κινούνται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Ξεχωρίζω την αναστολή των διώ-
ξεων κατά των διοικήσεων αγροτικών συνεταιριστικών οργανώ-
σεων και το πολύ σηµαντικό ζήτηµα του τρόπου πρόσληψης
προσωπικού στους οργανισµούς εγγειοβελτιώσεων. 

Συνεπώς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στηρίζω το υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου και σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντώντας σε µερικούς από

τους προλαλήσαντες Βουλευτές της Πλειοψηφίας, θέλω να πω
τα εξής: Πρώτον, επειδή είπατε ότι δεν κάνετε κωλοτούµπες, θα
πω ότι είστε η προσωποποίηση και οι πρωταθλητές της κωλο-
τούµπας. Απαντώντας στον κ. Σκρέκα, που µίλησε για fake news,
θα πω ότι η «µονταζιέρα» του Μαξίµου δουλεύει καλά, η «οµάδα
αλήθειας» σας δουλεύει καλά, άρα είστε οι τελευταίοι που µπο-
ρείτε να µιλάτε για fake news και για παραποίηση γεγονότων.
Μόλις προχθές είχαµε παραποίηση ρεπορτάζ που αφορούσε την
Ειδοµένη που το παρουσιάσατε ως ρεπορτάζ από τον Έβρο, µαζί
µε πολλά άλλα.

Κύριε Βορίδη, έχοντάς σας απέναντι, θα σας πω ότι πραγµα-
τικά είστε πολιτικάντηδες αισχίστου είδους. Αναφέροµαι σε µια
τηλεοπτική αντιπαράθεση που είχατε µε τον κ. Βαρεµένο, όταν
λέγατε ότι «εµείς ποτέ δεν είπαµε, δεν µιλήσαµε για αποσυµφό-
ρηση νησιών». Έτσι ακριβώς είπατε, σε αντιπαράθεση µε τη δή-
λωση του Πρωθυπουργού προεκλογικά, που έλεγε ότι «είναι
προτεραιότητά µας η αποσυµφόρηση των νησιών». Μάλιστα, σας
το λέω γιατί το είπατε, το επικαλεστήκατε ότι δεν µπορεί να µας
λέτε πολιτικάντηδες, για να µη µας λέτε µάλλον πολιτικάντηδες.
Άρα καταλαβαίνετε την ανακολουθία λόγων και πράξεων.

Όσον αφορά τη διαχείριση του προσφυγικού και µεταναστευ-
τικού, κύριε Βορίδη, η Κυβέρνησή σας αποδείχθηκε και αναπο-
τελεσµατική και κατώτερη των περιστάσεων. Οι χειρισµοί της
όλο αυτό το διάστηµα των επτά µηνών µπορώ να πω ότι ήταν
από ανεύθυνοι µέχρι τραγικοί και επικίνδυνοι. 

Τελευταία «πινελιά» σ’ όλο αυτό το κοµµάτι ήταν τα όσα συνέ-
βησαν, τα κωµικοτραγικά που συνέβησαν στα νησιά, µε εµφυλιο-
πολεµικές καταστάσεις, που έφεραν σε πολύ δύσκολη θέση και
τους ντόπιους κατοίκους, αλλά εννοείται και τα Σώµατα Ασφα-
λείας που παρευρέθηκαν εκεί. Σήµερα προσπαθείτε να «ρεφά-
ρετε» µε ό,τι γίνεται στον Έβρο. Θα έλθουµε κι εκεί. 

Μην ξεχνάτε ότι παραλάβατε τα νησιά µας και τη Μόρια µε
πέντε χιλιάδες και σήµερα υπάρχει µια ασφυκτική κατάσταση εί-
κοσι πέντε χιλιάδων και αυτό είναι αποτέλεσµα της δικής σας πο-
λιτικής, ό,τι και να χρεώνετε σε εµάς.

Λέγατε τότε ότι ο Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτοί που
φέρνουν τους πρόσφυγες. Έλεγαν πολλά στελέχη σας τότε µε
δηµόσιο λόγο ότι πιστεύουν και εµπιστεύονται περισσότερο τον
Ερντογάν από τον Τσίπρα. Η κ. Μπακογιάννη έλεγε µε στόµφο
ότι δεν νιώθει να απειλείται και να κινδυνεύει από τον κ. Ερντο-
γάν. Συνεχίζετε να πιστεύετε σ’ αυτά που λέγατε; Αν όχι, να µας
το πείτε.

Το προσφυγικό είναι ένα ευρωτουρκικό θέµα και όχι ένα ελλη-
νοτουρκικό θέµα. Επιβάλλεται άµεσα να προχωρήσετε στη διε-
θνοποίηση του προβλήµατος, να προβείτε στις απαραίτητες
ενέργειες σύγκλησης του Συµβουλίου των πολιτικών Αρχηγών
για κοινή θέση και στάση όσον αφορά την αντιµετώπιση της κρί-
σης άµεσα στον Έβρο ή όπου αλλού προκύψει και εννοείται ότι
πρέπει να ζητήσετε την άµεση σύγκληση Συνόδου Κορυφής στην
κατεύθυνση καταδίκης της Τουρκίας για τη µη τήρηση της δή-
λωσης συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση -και αυτό θα γίνει
µε την επιβολή κυρώσεων στην Τουρκία-, καθώς επίσης να ζητή-
σετε επιτακτικά και να ζητήσουµε ως κράτος και ως πολιτεία τη
δυνατότητα της ισόνοµης κατανοµής των προσφύγων - µετανα-
στών σ’ όλη την Ευρώπη. 

Έχουµε πει ότι τα σύνορα πρέπει να διασφαλιστούν. Η Ελ-
λάδα, και να ήθελε, δεν µπορεί να σηκώσει µόνη της το βάρος
της προσφυγικής - µεταναστευτικής ροής. Είναι κάτι πέρα και
πάνω από τις δυνάµεις µας. Είµαστε ξεκάθαροι στη θέση µας.

Η παρουσία των θεσµών χθες µε τον κ. Μητσοτάκη χρησιµο-
ποιήθηκε περισσότερο επικοινωνιακά. Τα αποτελέσµατά της τα
είδαµε. Ούτε µια δήλωση καταδίκης από πλευράς του Πρωθυ-
πουργού. Αντίθετα, πήραµε γενικόλογες και αόριστες υποσχέ-
σεις για ενίσχυση της FRONTEX και για οικονοµική ενίσχυση της
τάξης των επτακοσίων εκατοµµυρίων ευρώ για τη διαχείριση της

προσφυγικής κρίσης. Αυτό είναι το ζητούµενο για εµάς αυτή τη
στιγµή; Εµείς ζητάµε να παρθούν αποφάσεις στην κατεύθυνση
ισόνοµης κατανοµής των προσφύγων σ’ όλη τη χώρα.

Όσον αφορά τα σύνορα, κύριε Βορίδη, τα σύνορα φυλάσσον-
ταν πάντα στον Έβρο. Φυλάσσονται από τον Στρατό, που εγγυά-
ται την εθνική ασφάλεια, την εδαφική ακεραιότητα και τα σύνορα
της χώρας. Άρα οποιονδήποτε υπαινιγµό κάνετε σ’ αυτό το θέµα,
αφήνει να εννοηθεί ότι τόσο καιρό δεν φυλάσσονταν τα σύνορα.
Αυτό είναι µοµφή προς τις ελληνικές στρατιωτικές δυνάµεις,
προς τα Σώµατα Ασφαλείας και όχι προς εµάς, την Αντιπολί-
τευση.

Εννοείται ότι όλοι όσοι είναι πάνω έχουν την αρωγή µας και εί-
µαστε µαζί τους στην κατεύθυνση του να αποτραπεί αυτή η δύ-
σκολη κατάσταση. Ξεκαθαρίζουµε τη θέση µας, για να µη
δηµιουργούνται εντυπώσεις µέσα στην Αίθουσα. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, αυτό που έχουµε να πούµε είναι
ότι µία και µοναδική είναι η στόχευσή του και αυτή δεν είναι άλλη
από την άλωση των συνεταιρισµών από ιδιώτες που έχουν τον
«µανδύα» του ιδιώτη επενδυτή. Στην ουσία οι αγροτικοί συνεται-
ρισµοί οδηγούνται σε ιδιωτικά χέρια. 

Μάλιστα, κατά το προσχέδιο υπήρχε η δυνατότητα εισόδου
ιδιωτών επενδυτών της τάξης µέχρι 25% και είδαµε στην Ολοµέ-
λεια και στην τελική έκφανση του νοµοσχεδίου ότι τελικά αυτή η
συµµετοχή αγγίζει το 35%. Η είσοδος των ιδιωτών επενδυτών
στο κεφάλαιο των αγροτικών συνεταιρισµών -και µάλιστα µε δι-
καίωµα συµµετοχής ψήφου στα όργανα διοίκησης- ευνοεί σκαν-
δαλωδώς όλους αυτούς που θέλουν να περάσουν τα
περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών µε πολύ λίγα χρήµατα
σε φυσικά πρόσωπα. Η διάταξη αυτή συνάντησε την καθολική
άρνηση των φορέων που συµµετείχαν στη διαβούλευση, εκτός
από έναν σύνδεσµο συνεταιρισµών. 

Παρά τον ισχυρισµό του Υπουργού ότι µια τέτοια είσοδος των
ιδιωτών επενδυτών θα λύσει το πρόβληµα της ρευστότητας της
χρηµατοδότησης και της ανάπτυξης των συνεταιρισµών, κανείς
δεν πείστηκε απ’ αυτό, κάτι που µάλλον είναι όνειρο θερινής νυ-
κτός. Χαρακτηριστική είναι η τοποθέτηση του προσκεκληµένου
της επιτροπής, του Γενικού Διευθυντή της Διεθνούς Συνεταιρι-
στικής Συµµαχίας, που τα µέλη της ξεπερνούν το ένα δισεκατοµ-
µύριο διακόσια εκατοµµύρια συνεταιριστές, που δήλωσε: «Όπου
επιχειρήθηκε να εφαρµοστεί µια τέτοια ρύθµιση, απέτυχε.».

Έτσι, λοιπόν, µετά από αυτή την παταγώδη αποτυχία της πιο
σηµαντικής, κατά τον Υπουργό, διάταξης σε συνδυασµό µε την
κακή ανασκευή ορισµένων άρθρων του προηγούµενου νόµου,
συνάγεται το συµπέρασµα ότι αυτό το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν
θα προσφέρει τίποτα στους συνεταιρισµούς, αντίθετα θα τους
βάλει στην ταλαιπωρία ανούσιων αλλαγών στα καταστατικά τους
και δυσκολιών στην εφαρµογή του.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε τον ν.4384/2016 και όταν τον
ψήφισε, δεν είχε την ψευδαίσθηση ότι θα αυξήσει τους συνεται-
ρισµούς στη χώρα. Στόχος ήταν να καταφέρει να ξεκαθαρίσει το
τοπίο των ενεργών συνεταιρισµών. Βρήκε µια εικονική πραγµα-
τικότητα εξίµισι χιλιάδων περίπου συνεταιρισµών -σφραγίδες οι
περισσότεροι- µε εβδοµήντα πέντε χιλιάδες αγρότες µέλη, µε
συσσωρευµένα προβλήµατα και χρέη.

Σήµερα οι υγιείς συνεταιρισµοί ανέρχονται στους οκτακόσιους
ογδόντα και ο συνολικός αριθµός των µελών τους σε εκατόν σα-
ράντα χιλιάδες περίπου, αν και δεν είναι όλοι ενεργά µέλη.

Αυτό που χρειάζεται σήµερα επιτακτικά είναι να συνεχιστεί η
προσπάθεια εξυγίανσης τους, προκειµένου να αποκατασταθεί η
εµπιστοσύνη των αγροτών για τους συνεταιρισµούς τους. Δεύ-
τερον, να αντιµετωπιστεί ριζικά η διαχρονική υπερχρέωσή τους
και τρίτον, να δοθούν πρόσθετα κίνητρα στην ένταξη των αγρο-
τών στους συνεταιρισµούς.

Είναι γεγονός ότι οι διατάξεις ενός νοµοσχεδίου δεν είναι ικα-
νές από µόνες τους να συµβάλλουν στην ανασυγκρότηση και την
επιχειρηµατική ανάπτυξη των συνεταιρισµών. Βέβαια, στους συ-
νεταιρισµούς αναδεικνύονται οι άνθρωποι και, συγκεκριµένα, οι
καταρτισµένοι και µε συνεργατική κουλτούρα αγρότες, που µπο-
ρούν να λειτουργήσουν στη λογική και στις απαιτήσεις των συ-
νεταιρισµών. Ούτε, όµως, προς αυτή την κατεύθυνση το
νοµοσχέδιό σας βάλλει, κατ’ εµέ.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λέµε, κλείνοντας -για να µην τρώω τον χρόνο- τι είδους
συνεταιρισµούς θέλουµε; Θέλουµε συνεταιρισµούς µεγάλους ή
µικρούς, κατακερµατισµένους, που θα ζητούν εναγωνίως την
πρόσβαση σε εθνικά και ευρωπαϊκά προγράµµατα για την επι-
βίωσή τους;

Ο προηγούµενος νόµος είχε σαφή στόχευση. Μόνο οι πραγ-
µατικοί συνεταιρισµοί που έχουν απαραίτητο οικονοµικό µέγεθος
και λειτουργούν µε δηµοκρατικές διαδικασίες και έχουν υψηλό
το αίσθηµα της συνεργασίας και της αλληλεγγύης, µπορούν να
παρέχουν οικονοµική εξυπηρέτηση µαζί µε κίνητρα ζωής και
αξιοπρέπειας σε όσους εντάσσονται σε αυτούς.

Άρα, ο βασικός πυλώνας του νοµοσχεδίου πρέπει να είναι η
καθιέρωση, όπως είναι, του Ηλεκτρονικού Μητρώου Συνεταιρι-
σµών, που µπορεί να λειτουργήσει ως εργαλείο καταγραφής,
ελέγχου και αξιολόγησής τους, ώστε να αντλούµε σήµερα χρή-
σιµα στοιχεία για τους αµιγούς συνεταιρισµούς.

Δεύτερον, προχωρήσαµε µε το δικό µας νοµοσχέδιο στην κα-
τάργηση του χρεοκοπηµένου θεσµού των ενώσεων και της απα-
ξιωµένης ΠΑΣΕΓΕΣ, δίνοντας έτσι τη δυνατότητα να αναπτυχθεί
το κύτταρο του συνεργατισµού. Οι συνεταιρισµένοι αγρότες για
πρώτη φορά απέκτησαν άµεση σχέση µε τις οικονοµικές τους
οργανώσεις, χωρίς αναφορά στο παλαιό καθεστώς.

Τέλος, προχωρήσαµε στη δηµοκρατική παράδοση του συνε-
ταιρισµού της παραγωγής των µελών, γιατί αυτή είναι µια ανα-
γκαία και αυτονόητη διαδικασία, που προβλέπει η διάταξη και θα
πρέπει να γίνεται για να λειτουργούν σωστά οι συνεταιρισµοί.

Κλείνοντας, θα πω ότι είναι προφανές για ακόµη µια φορά ότι
η Κυβέρνηση κινείται στην αντίθετη κατεύθυνση από την επίλυση
των προβληµάτων της πρωτογενούς παραγωγής. Είναι, δυστυ-
χώς, προφανές ότι όχι απλώς δεν υπάρχει κανένα σχέδιο για την
ανάπτυξη της αγροτικής παραγωγής και κτηνοτροφίας αλλά και
δεν υπάρχει καν γνώση των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν
οι παραγωγικές αυτές δυνάµεις. Όχι απλώς δεν ξέρετε τα προ-
βλήµατα αλλά ούτε ενδιαφέρεστε να τα µάθετε και να τα λύσετε.
Το ίδιο γίνεται και µε τη νέα ΚΑΠ, το ίδιο θα γίνει και σε κάθε
άλλον τοµέα που θα προκύψει στην πορεία.

Η απογοήτευση που προκαλείτε στον αγροτικό κόσµο να ξέ-
ρετε ότι δεν θα είναι ανώνυµη, θα έχει ονοµατεπώνυµο και θα τη
χρεωθείτε. Καλώ όλους τους δηµοκρατικούς και προοδευτικούς
πολίτες αυτού του χώρου να συµπορευθούν µε τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και τον Αλέξη Τσίπρα, στην κατεύθυνση
να νικηθεί ο νεοφιλελευθερισµός του κ. Μητσοτάκη και ο νε-
οουρµπανισµός της εσωτερικής τρόικας της Κυβέρνησης, των
κ.κ. Γεωργιάδη, Βορίδη και Πλεύρη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λεονταρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφε, αυτή την κρίσιµη συγκυρία που οι Ένοπλες Δυνά-
µεις, η Ελληνική Αστυνοµία, η Πυροσβεστική Υπηρεσία, το Λιµε-
νικό Σώµα, οι εθελοντές και οι ακρίτες στον Έβρο και τα νησιά
µας δίνουν έναν τιτάνιο αγώνα στην πρώτη γραµµή µε αυταπάρ-
νηση -για να προστατεύσουν τα σύνορά µας από την ασύµµετρη
απειλή που δεχόµαστε από την Τουρκία, που χρησιµοποιεί τους
µετανάστες- οφείλουµε όλοι να δείξουµε εδώ στο Κοινοβούλιο
πνεύµα εθνικής οµοψυχίας και αλληλεγγύης, για να δώσουµε το
µήνυµα της ενότητας του ελληνικού λαού έναντι οποιασδήποτε
επιβουλής των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και της ασφάλειάς
µας.

Οφείλουµε να ευχαριστήσουµε δηµόσια όλους και όλες, άν-
δρες και γυναίκες, που στέκονται εκεί, στα σύνορα, στο ύψος
των περιστάσεων και είναι µια γροθιά. Είµαστε όλοι δίπλα τους.
Η εθνική συσπείρωση τις τελευταίες ηµέρες είναι πρωτοφανής.
Ο Πρωθυπουργός της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης µε την ηγε-
σία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρέθηκαν επιτόπου στα σύ-
νορά µας όχι µόνο συµβολικά αλλά και ουσιαστικά, έστειλαν το
µήνυµα ότι τα ελληνικά σύνορα είναι και ευρωπαϊκά και η έµπρα-
κτη αλληλεγγύη αποτελεί καθήκον και υποχρέωση των εταίρων

µας. Όλα όσα λαµβάνουν χώρα στα σύνορά µας δεν αποτελούν
ένα εθνικό µόνο ζήτηµα αλλά ένα πρωτίστως ευρωπαϊκό ζήτηµα
πρώτου βαθµού, το οποίο χρήζει άµεσης και αποφασιστικής αν-
τιµετώπισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούµαστε σήµερα την ψή-
φιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων αναφορικά µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς
και άλλες διατάξεις, µε στόχο µέσα από καινοτόµες δράσεις ο
πρωτογενής τοµέας να ξεδιπλώσει τις τεράστιες παραγωγικές
του δυνατότητες.

Είναι γεγονός ότι οι αγροτικοί συνεταιρισµοί στο σύνολό τους
βρίσκονται σε βαθιά θεσµική και οικονοµική κρίση εδώ και πολλά
χρόνια. Τα στοιχεία για τους συνεταιρισµούς είναι απογοητευ-
τικά. Από τους υφιστάµενους τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους
δύο αγροτικούς συνεταιρισµούς, δύο χιλιάδες ογδόντα οκτώ
είναι αδρανείς, εκατόν δώδεκα βρίσκονται στη διαδικασία λύσης
και εκκαθάρισης, ενώ σε λειτουργία είναι µόνο οκτακόσιοι δε-
καεννιά.

Η κακοδιαχείριση, η αδιαφάνεια, η έλλειψη πρωτοβουλίας, τα
προβλήµατα χρηµατοδότησης οδήγησαν τους συνεταιρισµούς
σε χρεοκοπία και αδράνεια. Έχοντας την εµπειρία της λειτουρ-
γίας τους όλα αυτά τα χρόνια, κάθε αγρότης φέρνει συνειρµικά
στο µυαλό του το αµαρτωλό παρελθόν, τη διαφθορά, την κακή
νοοτροπία που αναπτύχθηκε. Τα ενεργά µέλη των αγροτικών συ-
νεταιρισµών έχασαν την εµπιστοσύνη τους προς τις διοικήσεις.
Τα ελλείµµατα και τα χρέη έπνιξαν τη λειτουργία τους και απο-
τέλεσµα όλων αυτών ήταν η απαξίωσή τους.

Εάν δεν αλλάξει η νοοτροπία, για να δει ο κάθε αγρότης την
οµαδική δουλειά ως υποχρέωση λειτουργίας και ως άθροισµα
συνισταµένων δυνάµεων προς όφελος της δραστηριότητάς τους
για να γίνει µια νέα αρχή, τότε τα αποτελέσµατα δεν θα είναι θε-
τικά.

Το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί το θεσµικό πλαίσιο οργάνω-
σης των αγροτικών συνεταιρισµών της χώρας και παρέχει τα ερ-
γαλεία λειτουργίας τους, ως ιδιωτικές και αυτόνοµες επιχειρήσεις,
οι οποίες θα έχουν πρόσβαση σε όλες τις επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες που δεν αλλοιώνουν τον αγροτικό χαρακτήρα τους.
Παράλληλα, δίνουµε τη δυνατότητα και την ευχέρεια συµµετοχής
µελών-επενδυτών, χωρίς όµως ο αγροτικός συνεταιρισµός να αλ-
λοτριώνεται ως θεσµός της αγροτικής οικονοµίας.

Προβλέπεται η δυνατότητα από τους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς προς τα µέλη πιστώσεων ύψους 25.000 ευρώ για κάθε
µέλος. Μειώνουµε τον ελάχιστο αριθµό ίδρυσης από είκοσι σε
δέκα άτοµα και µάλιστα, όταν η έδρα του αγροτικού συνεταιρι-
σµού βρίσκεται σε ορεινές περιοχές ή νησιά µε λιγότερους από
τρεισήµισι χιλιάδες κατοίκους, σε λιγότερα από δέκα µέλη.

Συστήνουµε γυναικείους αγροτικούς συνεταιρισµούς µε ελά-
χιστο αριθµό µελών πέντε, µε συγκεκριµένα µέτρα ανάπτυξης
και δράσεων δικτύωσης, πληροφόρησης, προβολής και ανταλ-
λαγής τεχνογνωσίας και καλών πρακτικών, µε σκοπό τη στήριξη
της συµµετοχής και της απασχόλησης των γυναικών και την ενί-
σχυση της οικονοµικής τους αυτοτέλειας στην αγροτική παρα-
γωγή.

Δίνεται η δυνατότητα υπαγωγής των αγροτικών συνεταιρισµών
στους εκάστοτε αναπτυξιακούς νόµους και διατηρούνται διατά-
ξεις που θεσπίζουν απαλλαγές φορολογικής ή άλλης φύσεως.

Στις λοιπές διατάξεις θεωρώ σηµαντική την παράταση για την
επικύρωση ανώµαλων δικαιοπραξιών για πέντε ακόµα έτη, µέχρι
τις 22 Μαρτίου του 2024. Έτσι, θα δοθεί η δυνατότητα στους
ιδιοκτήτες των ακινήτων που κατέχουν εδώ και πολλά χρόνια να
αποκτήσουν τίτλους.

Όσον αφορά στις τροπολογίες, ρυθµίζεται η εύρυθµη λειτουρ-
γία των Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων ή των Τοπικών Οργα-
νισµών Εγγείων Βελτιώσεων και τους δίνεται η δυνατότητα να
προσλαµβάνουν εποχικό προσωπικό που είναι απαραίτητο µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, εφαρ-
µόζοντας τα προβλεπόµενα στον εσωτερικό κανονισµό υπηρε-
σίας του κάθε οργανισµού.

Αναστέλλονται για µία πενταετία οι ποινικές και αστικές διώ-
ξεις κατά των µελών διοίκησης των αγροτικών συνεταιρισµών και
συναφών συλλογικών σχηµάτων, που τίθενται σε εκκαθάριση ή
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κηρύσσονται σε πτώχευση ή τίθενται σε καθεστώς εξυγίανσης
για οφειλές προς το δηµόσιο ή και ασφαλιστικούς οργανισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πιστεύω, επίσης, ότι είναι στη λογική κατεύθυνση η τροπολο-
γία που αφορά τον συµψηφισµό των ασφαλιστικών εισφορών του
ΕΛΓΑ µε τις αποζηµιώσεις των αγροτών από ακραία καιρικά φαι-
νόµενα. Διότι, δεν είναι δυνατόν να πληρώσει ο αγρότης τις ει-
σφορές του στον ΕΛΓΑ, όταν το εισόδηµά του καταστρέφεται
εξαιτίας και της κλιµατικής αλλαγής και ο νοµός του έχει κηρυχ-
θεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και είναι φυσικά σε αδυνα-
µία να καταβάλει τις οφειλές του, για την τρέχουσα
καλλιεργητική περίοδο, µε συνέπεια να τιµωρείται και να µην
παίρνει την αποζηµίωση που δικαιούται. Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να το ξαναδείτε αυτό το θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να προωθήσουµε
ένα σχέδιο συνεργατικότητας των αγροτών, δίνοντας τα εργα-
λεία να αναπτύξουν τις δραστηριότητές τους σε όλο τον κύκλο
εργασιών, από την παραγωγή, τη µεταποίηση και την εµπορία
των αγροτικών προϊόντων, από τη συνεργασία τους για την
αγορά των εφοδίων και τη µείωση του κόστους παραγωγής µέχρι
την πιστοποίηση, την τυποποίηση και τη διάθεση των αγροτικών
προϊόντων λειτουργώντας ως οµάδες, µε στόχο την εξεύρεση
νέων αγορών σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον όπου τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά θα προσθέσουν αξία στα προϊόντα τους. Είναι
αλήθεια ότι υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα έλλειψης εµπιστοσύ-
νης σε µοντέλα συνεταιρισµών που απέτυχαν λόγω προχειρότη-
τος, λαθών και κακοδιαχείρισης.

Ο πρωτογενής τοµέας, όµως, πρέπει να κοιτάξει µπροστά. Κα-
λείται να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο, να διδαχθεί από τα λάθη
του παρελθόντος και να συµπράξει σε υγιείς αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς που θα µεταφέρουν την τεχνογνωσία µέσα από σύγ-
χρονα προγράµµατα στα µέλη του, θα διεκδικήσει µέσα από το
νέο ΕΣΠΑ 2021 – 2027, µέτρα που θα αναπτύξουν τις δραστη-
ριότητές του και ευκαιρίες που θα αξιοποιηθούν προς όφελος
δικό τους και της ελληνικής υπαίθρου. 

Σε όλα αυτά, όµως, πρέπει να υπάρξουν από πλευράς πολι-
τείας σύγχρονες περιφερειακές διοικήσεις στην υπηρεσία των
αγροτών, ΟΠΕΚΕΠΕ, ΕΛΓΑ, για γρήγορες διεκπεραιώσεις και
σύγχρονες και ευέλικτες κεντρικές υπηρεσίες του Υπουργείου
µε αµφίδροµη επικοινωνία. Και πιστεύω ότι αυτό είναι στο χέρι
µας και θα το βελτιώσουµε, όσο το δυνατόν περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Πιστεύω ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο δίνει την ελπίδα να δηµιουργηθούν νέοι υγιείς συνεταιρισµοί,
να συνεχίσουν -όσοι απέµειναν- σε νέες βάσεις, µε νέα εργαλεία,
για µία δυναµική αγροτική ανάπτυξη, µε νέα αγροτική συνεται-
ριστική συνείδηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Κύριοι συνάδελφοι, ξεπερνάτε κατά πολύ τον χρόνο. Πρέπει
να υπάρχει µία ανοχή, αλλά δύο λεπτά πάνω από το χρόνο νο-
µίζω ότι στερεί χρόνο από τους συναδέλφους σας. Αυτό µην το
ξεχνάτε ποτέ. Θα σας παρακαλέσω στα επτάµισι λεπτά θα αρ-
χίζω να χτυπάω το κουδούνι και να σας προειδοποιώ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κεφαλίδου από το Κίνηµα Αλλαγής
για επτά λεπτά, µε τη σχετική ανοχή βεβαίως και σε σας, κυρία
συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σε µέρες και ώρες κρίσιµες, χωρίς
καµµία απολύτως πολυτέλεια κοινωνικής ησυχίας. Η χώρα µας
δέχεται οργανωµένο σχέδιο πίεσης και προκλητικού εκβιασµού
από την Τουρκία, µέσω κατευθυνόµενων µεταναστευτικών ροών
στα σύνορά µας. 

Αυτές τις ώρες δεν υπάρχει διαχωρισµός των Ελλήνων σε κόκ-
κινους, πράσινους, µπλε και πορτοκαλί. Ας το καταλάβουµε. Ο
ελληνικός λαός στη συντριπτική του πλειοψηφία το ένιωσε από
τις πρώτες ώρες κιόλας, νωρίτερα θα σας έλεγα από πολλούς

από εµάς. Όχι µόνο άµεσα ανταποκρίθηκε και έδωσε το παρών
αλλά ενεργά συµµετέχει και µε πατριωτισµό και µε ευθύνη. 

Και φυσικά µιλάω για τον απλό κόσµο. Κάποιοι από αυτούς
είναι αγρότες, είναι κτηνοτρόφοι, είναι αλιείς, που έβαλαν στην
άκρη όλα τους τα προβλήµατα, τη δυσαρέσκεια από πολιτικές
επιλογές της Κυβέρνησης, το θυµό, την αγανάκτηση, και πρό-
σφεραν τον εαυτό τους, τα εργαλεία της επιβίωσής τους στην
υπηρεσία της πατρίδας χωρίς δεύτερη σκέψη. Μάλλον, το ένστι-
κτο του ενεργού πολίτη είναι πιο έντονο σε αυτόν τον απλό
κόσµο, που νιώθει την άµεση απειλή και τον κίνδυνο από εχθρική
επίθεση.

Αυτές τις ώρες η κριτική για λάθη, καθυστερήσεις, παλινωδίες
της Κυβέρνησης καθώς και ιδεολογικές ανησυχίες κάποιων, είναι
µίζερες, αντιπαραγωγικές και παύουν να έχουν νόηµα. Πρώτα νι-
κάµε όλοι µαζί, για να έχουµε χρόνο και χώρο στον τόπο µας, για
να µπορέσουµε να ξαναχωριστούµε σε Δεξιούς, Κεντρώους, Αρι-
στερούς και να αντιπαρατεθούµε, σε περιβάλλον ασφάλειας
όµως. 

Αυτούς τους απλούς ανθρώπους, τους µη βολεµένους, τους
δικούς µας ανθρώπους, αυτούς αφορά το παρόν νοµοσχέδιο
που έχει να κάνει µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Όσα
δίπλα µας συµβαίνουν αυτές τις ώρες, ας τα έχουµε στη σκέψη
µας όταν συζητάµε το παρόν νοµοσχέδιο, γιατί αφορά το µέλλον
αυτών που τις τελευταίες µέρες εξασφαλίζουν τον δικό µας
ήσυχο ύπνο. 

Συµφωνούµε όλοι νοµίζω ότι ο νόµος που θα διέπει τη λειτουρ-
γία των αγροτικών συνεταιρισµών, οφείλει να υπηρετεί βασικούς
στόχους, την αύξηση της ανταγωνιστικότητας, τη βελτίωση της
παραγωγικότητας, την αναβάθµιση των αγροτικών υποδοµών
και, κυρίως, τον εκσυγχρονισµό της αγροτικής µας παραγωγής,
ώστε να µπορεί να συνοµιλεί µε τις αγορές του εξωτερικού. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, η σηµερινή προσπάθεια θεωρούµε
ότι αποπνέει έλλειψη θάρρους για µεγάλες αλλαγές. Και αυτό
φάνηκε και από τα σχόλια της διαβούλευσης που εκφράζουν πα-
ρόµοιους προβληµατισµούς, αν και προέρχονται από διαφορε-
τικά πρόσωπα και φορείς.

Είναι πολλά τα χρόνια που λέµε και ακούµε ότι ο πρωτογενής
τοµέας είναι η κινητήριος δύναµη της ελληνικής οικονοµίας και
πρέπει να στηριχτεί µε κάθε τρόπο. Κάθε φορά όµως, που το
επαναλαµβάνουµε, αποδεικνύουµε πόσο ανέτοιµη είναι η πολι-
τεία για να αποδώσει στον πρωτογενή τοµέα τη θέση που του
αξίζει. 

Αιτίες υπάρχουν. Ο τόπος µας παρουσιάζει ιδιαιτερότητες, µι-
κροί κλήροι, που συχνά δεν τα λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας, έλλειψη
συνεργατικής παιδείας, οι καχυποψίες των ίδιων των αγροτών,
ιδιαίτερα των παλαιότερων που βίωσαν τις ωραίες εποχές των
παχιών αγελάδων, όπου οι επιτήδειοι εκµεταλλεύτηκαν πράγ-
µατα και καταστάσεις.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να αποφασίσετε τι θέλετε για τους συ-
νεταιρισµούς και ό,τι αποφασίσετε να το πείτε ξεκάθαρα. Σε
αυτή την Αίθουσα, χθες και σήµερα, έχουν ακουστεί ωραία λόγια
για παροχή ελευθερίας και εµπιστοσύνης στους συνεταιριστές,
που φυσικά στηρίζει η Κυβέρνηση. Την ίδια ώρα ακρωτηριάζετε
κάθε κίνητρο συµµετοχής του αγρότη, του παραγωγού, στη συλ-
λογική προσπάθεια µε πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα. 

Υποτίθεται ότι το παρόν νοµοσχέδιο καταρτίστηκε µε βασικό
κριτήριο την εξυγίανση των συνεταιρισµών και µε σκοπό να τους
βοηθήσει να µετεξελιχθούν σε υγιείς ανταγωνιστικές επιχειρή-
σεις, που θα σταθούν µε αξιώσεις στην ελεύθερη αγορά. Έτσι
τουλάχιστον, λέτε. 

Πώς θα το κάνετε αυτό; Με την εισαγωγή των ιδιωτών επεν-
δυτών στους συνεταιρισµούς και, µάλιστα, µε δικαίωµα ψήφου
που φτάνει το 35%; Έτσι εννοείτε τον εκσυγχρονισµό και την εξυ-
γίανση; Έτσι εννοείτε την αναπτυξιακή προοπτική των συνεται-
ρισµών, µε την ολοκληρωτική αλλοίωση του συνεταιριστικού
χαρακτήρα τους, µε την αµφίβολη αντιπροσωπευτικότητα στη
λήψη των αποφάσεων των συλλογικών οργάνων, µε τη νοθευ-
µένη τους εκπροσώπηση στα διοικητικά συµβούλια;

Κύριε Υπουργέ, δεν θα έλεγα ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι
επιτυχής τρόπος αναζωογόνησης της αγροτικής ανάπτυξης.
Μάλλον είναι ένα όλο νόηµα κλείσιµο του µατιού σε µεγαλοεµ-
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πόρους και επενδυτές σε βάρος του αγροτικού κόσµου. Ενδει-
κτικό των προθέσεων και των προτεραιοτήτων σας είναι η σιωπή
και η λήθη για τους εργαζόµενους στους υπό εκκαθάριση συνε-
ταιρισµούς, που δεν έχουν πάρει ούτε αποζηµιώσεις ούτε δεδου-
λευµένα. Πού είναι η πρόβλεψη της νοµοθετικής σας
πρωτοβουλίας; Πουθενά. 

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε έχει και ση-
µαντικές αλλαγές. Μείωση του ελάχιστου απαιτούµενου αριθµού
προσώπων για να ιδρύσουν αγροτικούς συνεταιρισµούς από εί-
κοσι σε δέκα και σε κάποιες περιπτώσεις χωρίς αριθµητικό πε-
ριορισµό ή η απλοποίηση της διαδικασίας ίδρυσης αγροτικών
συνεταιρισµών. 

Όλα όµως αυτά σκιάζονται από το Κεφάλαιο Γ᾽, όπου έχετε
διατάξεις που εισάγονται για πρώτη φορά, έχουν δηµιουργήσει
ανησυχία και αντιδράσεις στους συνεταιρισµούς και στους φο-
ρείς και έχουν να κάνουν µε το ποσοστό της συµµετοχής των
ιδιωτών και όχι άδικα. Με αυτή τη διάταξη οι συνεταιρισµοί µε-
τατρέπονται σε επιχειρήσεις παραδοµένες στον ιδιώτη επενδυτή
και αυτόν µεν τον κάνετε γενικό δερβέναγα, τον δε συνεταιρισµό
χρήσιµο εργαλείο διαχείρισης. 

Έχω πολλά να πω, αλλά θα περιοριστώ µόνο στο ότι οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί υπάρχουν και θα συνεχίσουν να υπάρχουν,
γιατί εξυπηρετούν µία πολύ συγκεκριµένη ανάγκη για αυτούς.
Εδώ και δεκαετίες διεθνώς υπάρχει αποκρυστάλλωση της ταυ-
τότητάς τους, έχουν διατυπωθεί αρχές και αξίες οι οποίες αντι-
κατοπτρίζουν πάνω από εκατό χρόνια διεθνούς εµπειρίας και
πρακτικής.

Αυτό, λοιπόν, το θεµελιώδες χαρακτηριστικό, ότι άλλο συνε-
ταιρισµός και άλλο κεφαλαιουχικές επιχειρήσεις, εσείς έρχεστε
και το αλλοιώνετε. Σας το έχουν πει µέχρι σήµερα πάρα πολλοί.
Στους δε φορείς σας το είπε και ο ίδιος ο Γενικός Διευθυντής
της Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας. Δεν µπορεί να υπάρξει
σχήµα, που να είναι ανάµεσα σε συνεταιρισµό και σε κεφαλαιου-
χική εταιρεία. Άλλο το ένα άλλο το άλλο. Αλλιώς δεν µπορεί να
λειτουργήσει.

Έρχοµαι σε κάτι που αφορά και τον Νοµό Δράµας αλλά και
όλες τις ορεινές περιοχές. Είναι η τροπολογία την οποία έχετε
απορρίψει µετ’ επαίνων και αφορά τους δασικούς συνεταιρι-
σµούς. Κρυφτήκατε πίσω από τη δικαιολογία ότι δεν είναι στη
δική σας αρµοδιότητα. Εγώ θα σας παρακαλούσα, κύριε
Υπουργέ, να κοιτάξετε την ουσία και όχι τη διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Εδώ, λοιπόν, στις ορεινές περιοχές βάζετε ένα πλαφόν προς
τα πάνω, ώστε να υπάρχει η συµµετοχή είκοσι ενός ατόµων, για
να µπορέσουν να έχουν δασικούς συνεταιρισµούς. Θα σας έλεγα
ότι την ίδια ευελιξία που δίνετε σε άλλες οµάδες και συνεταιρι-
στικές οργανώσεις παραγωγών και υπάρχει ένα ελάχιστο όριο
πέντε µελών, να την προβλέψετε και για τους δασικούς συνεται-
ρισµούς, γιατί µιλάµε για αυτούς τους συµπολίτες µας που σας
µίλησα στην αρχή της οµιλίας µου. Μιλάµε για αυτούς που σή-
µερα µε αυταπάρνηση δίνουν τη δυνατότητα σε όλους εµάς να
κοιµόµαστε ήσυχοι. Και ξέρετε κάτι; Αφορά όλη την ορεινή Ελ-
λάδα, η οποία έχει και µεγάλα προβλήµατα και υπογεννητικότητα
και δεν έχει και νέους ανθρώπους να µπορούν να σηκώσουν µία
τέτοια δραστηριότητα. 

Εύχοµαι, λοιπόν, να µπορέσετε να το ξανασκεφτείτε, σας πα-
ρακαλώ να το κάνετε και σας ευχαριστώ για τον χρόνο.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι ο αγροτικός τοµέας της χώρας αν-
τιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα δοµικά και οικονοµικά. Το εισό-
δηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων µειώνεται δραµατικά.
Η τιµή πώλησης πολλών αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόν-
των βρίσκεται κάτω από το κόστος παραγωγής και συνεχώς κα-
ταρρέει, όπως ενδεικτικά η τιµή του λαδιού και η τιµή του
γάλακτος. Η κατάρρευση των τιµών δηµιουργεί πρόβληµα επι-
βίωσης ειδικά για περιοχές προβληµατικές, όπως είναι αρκετά

µεγάλες περιοχές της ιδιαίτερης πατρίδος µου της Αρκαδίας, η
Κυνουρία και η Γορτυνία. Έτσι, σ’ αυτό το πλαίσιο, οι µεµονωµέ-
νοι παραγωγοί είναι ευάλωτοι στις πιέσεις µεγάλων επιχειρήσεων
που ελέγχουν το λιανεµπόριο και τη διανοµή των προϊόντων. 

Ταυτόχρονα, ο αγροτικός τοµέας θεωρείται ότι θα αποτελέσει
το βασικό όχηµα για την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας και
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί θεωρούνται το κατ’ εξοχήν µέσο γι’ αυτές. Στο παρελ-
θόν, βέβαια, το σχετικό εγχείρηµα απέτυχε για πολλούς λόγους,
µε αποτέλεσµα να υπάρχει ένα αίσθηµα αποστροφής των αγρο-
τών προς το «συνεταιρίζεσθαι». 

Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν προωθούνται πολιτικές στήριξης
και ενίσχυσης της αγροτικής παραγωγής µέσω της συνεταιριστι-
κής οργάνωσης. Τουναντίον, το υπό κρίση νοµοσχέδιο οδηγεί το
συνεταιριστικό κίνηµα σε οπισθοδρόµηση, χωρίς να επιλύει τα
προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν τις προηγούµενες δεκαετίες
και επί κρίσης και προ κρίσης κατά την περιόδο, της επίπλαστης
ανάπτυξης. Δεν επιλύεται ούτε το θέµα της ρευστότητας για την
οποία το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας αποτέλεσε απο-
φασιστικό πλήγµα.

Με πρόσχηµα την ενίσχυση της ρευστότητας, µέσω χρηµατο-
δότησης των συνεταιρισµών από ιδιώτες, επιδιώκεται µε το
παρόν νοµοσχέδιο να περάσει ο έλεγχος των αγροτικών συνε-
ταιρισµών σε ιδιωτικές εµπορικές εταιρείες. 

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ψευδεπίγραφος. Αναφέρεται σε αγροτικούς συνεταιρισµούς,
αλλά µε τις ρυθµίσεις του αυτοί µετατρέπονται σε ενώσεις κε-
φαλαίων, σε κεφαλαιουχικές εταιρείες. Αλλοιώνονται πλήρως ο
χαρακτήρας, η φύση των αγροτικών συνεταιρισµών ως ενώσεων
προσώπων που συνεργάζονται για έναν κοινό σκοπό, µε κοινω-
νικό χαρακτήρα, την προαγωγή επαγγελµατικών, περιουσιακών
και λοιπών συµφερόντων και µέσω αυτών την ενίσχυση της αγρο-
τικής οικονοµίας, αφού πλέον µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου,
αυτό δεν αφορά συνεταιρισµούς, όπως είπα προηγουµένως,
αλλά κεφαλαιουχικές εταιρείες, επιχειρηµατικά κέντρα.

Με το νοµοσχέδιο παραβιάζονται οι αρχές της αυτονοµίας και
της ανεξαρτησίας από τις οποίες πρέπει να διέπεται ένας αγρο-
τικός συνεταιρισµός. Παραβλέπεται το γεγονός ότι οι αγροτικοί
συνεταιρισµοί αποτελούν µία αυτόνοµη και ανεξάρτητη ένωση
προσώπων, η οποία συγκροτείται εθελοντικά βάσει των αρχών
της αυτοδιοίκησης, της αυτευθύνης, της αλληλεγγύης, της ισό-
τητας και της ισοτιµίας, µε σκοπό την εξυπηρέτηση των αναγκών
των µελών της και δεν συνιστούν ένα οικονοµικό µόρφωµα, όπως
οι εταιρείες κεφαλαίου.

Με τη θεσµοθέτηση της δυνατότητας εισόδου ιδιωτών «επεν-
δυτών» στους συνεταιρισµούς µε ποσοστό 35% και τον συνδυα-
σµό αυτού του κρίσιµου ποσοστού µε τη διαφορετική αξία της
συνεταιριστικής µερίδας και µε την κατάργηση της αρχής «µία
ψήφος, µία συνεταιριστική µερίδα» προς όφελος των ιδιωτών
µελών εξυπηρετούνται ελάχιστοι συνεταιρισµοί που έχουν δεθεί
στο άρµα κάποιων επενδυτών της αγοράς. Με το νοµοσχέδιο
σκοπείται ο ιδιώτης µε το 1/10 της αξίας της συνεταιριστικής µε-
ρίδας και µε περισσότερες ψήφους να εξασφαλίζει τον πλήρη
έλεγχο του αγροτικού συνεταιρισµού.

Όλες οι άλλες παραµετρικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου κα-
τατείνουν σ’ αυτό. Καταργούνται οι δύο θητείες του προέδρου
του αγροτικού συνεταιρισµού και ο αναλογικότερος τρόπος
εκλογής των διοικήσεων, µε ορατό τον κίνδυνο επαναφοράς νο-
σηρών φαινοµένων του παρελθόντος. Έτσι εµποδίζεται η ανανέ-
ωση του δυναµικού των αγροτικών συνεταιρισµών και η είσοδος
νέων αγροτών παραγωγών σε αυτούς.

Σε αντίθεση µε όσα προβλέπονται για τα φυσικά πρόσωπα-
µέλη του αγροτικού συνεταιρισµού, το νοµοσχέδιο δεν προβλέ-
πει υποχρέωση των ιδιωτών «επενδυτών» να συναλλάσσονται µε
αυτόν και τους επιτρέπει να ασκούν ανταγωνιστική δραστηριό-
τητα προς αυτόν. 

Άλλο ένα κρίσιµο θέµα για τη λειτουργία του αγροτικού συνε-
ταιρισµού αφορά στην εµπορική σχέση που έχουν µε τα µέλη
τους. Το ποσοστό ετήσιας παραγωγής το οποίο κάθε µέλος συ-
νεταιριστής υποχρεούται να παραδίδει στον αγροτικό συνεταιρι-
σµό, καθώς και το ποσοστό εφοδίων που οφείλει να προµηθεύεται
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από αυτόν δεν µπορεί να είναι κατώτερο του 75% από 80% που
ισχύει σήµερα. Στον βαθµό που δεν υπάρχει ρύθµιση, αναφέρει
το νοµοσχέδιο, εφαρµόζονται οι ρυθµίσεις για τις ανώνυµες εται-
ρείες και του Αστικού Κώδικα. 

Μία από τις βασικές δραστηριότητες των συνεταιρισµών, η συ-
νεταιριστική εκπαίδευση, αφήνεται και αυτή στην τύχη της, αφού
καταργείται το σχετικό ταµείο. Καταργείται ο ΟΔΙΑΓΕ για την
προστασία και την αξιοποίηση προς όφελος των συνεταιρισµών
της πτωχευµένης περιουσίας τους µετά την ολοκλήρωση της
πτωχευτικής διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επειδή ο χρόνος πιέζει, θέλω να κάνω µία τελευταία αναφορά
ως προς τη µη πρόβλεψη ουσιαστικών κινήτρων στο νοµοσχέδιο
για νέους αγροτικούς συνεταιρισµούς, ούτε για παλαιούς, µε τα
γνωστά προβλήµατα που έχουν. Δεν δίδονται κίνητρα συγχώνευ-
σης αλλά ούτε κίνητρα δηµιουργίας νέων. Δεν αντιµετωπίζονται
τα προβλήµατα των υπό εκκαθάριση αγροτικών συνεταιρισµών.

Αντί να δίνεται στα νέα σχήµατα η παραγωγική περιουσία
αγροτικών συνεταιρισµών υπό εκκαθάριση, προτιµάται να προ-
ωθηθεί η ρευστοποίηση της που µάλιστα ονοµάζεται «µετατροπή
σε χρήµα». Με άλλα λόγια, µε το νοµοσχέδιο προωθείται η
άλωση των αγροτικών συνεταιρισµών από ιδιωτικά συµφέροντα.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έκανε µία σηµαντική προσπάθεια για να
ενισχύσει τον θεσµό των αγροτικών συνεταιρισµών. Αυτό που
πρέπει να γίνει σήµερα -και δεν γίνεται βέβαια σε κανένα βαθµό
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο- είναι να συνεχιστεί η προσπά-
θεια εξυγίανσης των αγροτικών συνεταιρισµών, να αντιµετωπι-
στεί, ουσιαστικά, η διαχρονική υπερχρέωση τους και να δοθούν
πρόσθετα κίνητρα για την ένταξη αγροτών σε αυτούς. Πρέπει να
εφαρµοστεί, δηλαδή, ένα σχέδιο ανασυγκρότησης και επιχειρη-
µατικής ανάπτυξης των αγροτικών συνεταιρισµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι συγχέετε τα πράγ-
µατα. Είναι άλλο ο αγροτικός συνεταιρισµός και άλλο η κεφαλαι-
ουχική εταιρεία. Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ακυρώνεται,
όπως είπα προηγουµένως, η φύση και ο χαρακτήρας του αγρο-
τικού συνεταιρισµού. Η είσοδος ιδιωτών στο κεφάλαιό τους και
µάλιστα, µε δικαίωµα συµµετοχής και ψήφου στα όργανα διοί-
κησης, ευνοεί σκανδαλωδώς όλους αυτούς που θέλουν να εκ-
ποιήσουν τα περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών µε
ελάχιστο αντάλλαγµα ιδιώτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δυστυχώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας η νεοφιλελεύθερη
ιδεοληψία σας και η εκ µέρους σας στήριξη ισχυρών ιδιωτικών
συµφερόντων σάς οδηγεί στην ιδιωτικοποίηση των πάντων και
στην εκχώρηση και παράδοση των σηµαντικότερων τοµέων και
κλάδων της οικονοµίας σε ισχυρά ιδιωτικά συµφέροντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε µιλήσει ενάµισι λεπτό παρα-
πάνω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Αυτό το νοµοσχέδιο εντάσσεται στη σειρά νοµοσχεδίων που

έχουν ήδη ψηφιστεί, ενδεικτικά θα αναφέρω αυτά για την εκπαί-
δευση, την υγεία, την ενέργεια, την ασφάλιση, τις υποδοµές και
άλλων- που αποσκοπούν επαναλαµβάνω στην άλωση του συνό-
λου της οικονοµίας από ισχυρά ιδιωτικά συµφέροντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής για επτά

λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα ήθελα να ανα-

φερθώ στις πολύ σοβαρές εξελίξεις στα ανατολικά σύνορα της
πατρίδας µας, όπου οι ενέργειες της Τουρκίας προκάλεσαν την
άµεση απειλή για την ασφάλεια της χώρας µας. Οι ελληνικές δυ-
νάµεις του Στρατού, της Αστυνοµίας, των συνοριακών φυλάκων
και του Λιµενικού έπραξαν -και πράττουν- στο ακέραιο το καθή-
κον τους. Αυτό αναγνωρίζεται από όλον τον ελληνικό λαό, από
όλους µας.

Η απαιτούµενη οµοψυχία και ενότητα περνά µέσα από τη δια-
µόρφωση κοινής εθνικής στρατηγικής, από το Συµβούλιο Πολι-
τικών Αρχηγών που είναι, όπως είπε και η Πρόεδρός µας, η
Φώφη Γεννηµατά, µονόδροµος. Διότι δεν αρκούν οι καλές δηλώ-
σεις των Ευρωπαίων εταίρων. Η επόµενη µέρα πρέπει να συνο-
δεύεται µε πρακτικά µέτρα στήριξης και αντιµετώπισης του
προβλήµατος -που δεν τα βλέπουµε ακόµα- ως υπόθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή ως κοινού προβλήµατος µε δίκαιο
επιµερισµό των επιπτώσεων που προκαλεί σε όλα τα µέλη της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιχειρείται από την Κυβέρνηση
µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε µία παρέµβαση στο θεσµικό
πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας των αγροτικών συνεταιρι-
σµών της χώρας. Περισσότερο, όµως, διευθετεί, δεν περιέχει µε-
ταρρυθµίσεις ενταγµένες σε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
ανάπτυξης του πρωτογενή τοµέα, που οπωσδήποτε περιλαµβά-
νει και τη λειτουργία των οργανώσεων παραγωγών και των αγρο-
τικών συνεταιρισµών ως βασικών εργαλείων στο σχέδιο αυτό.

Όταν λέµε -και προφανώς είναι έτσι αναµφισβήτητα- ότι ο
πρωτογενής τοµέας αποτελεί πυλώνα για την αναπτυξιακή και
οικονοµική ανασυγκρότηση της χώρας µας, αυτό θα πρέπει να
αποτυπώνεται σε ολοκληρωµένους σχεδιασµούς οργάνωσής
του, στήριξής του µε κίνητρα ισχυρά και µε βασικό παράγοντα
τον ίδιο τον αγρότη.

Κατ’ αρχάς, ούτε ο προηγούµενος νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο
ν.4384/2016 διευκόλυνε τη λειτουργία των συνεταιρισµών. Με το
συζητούµενο, δε, νοµοσχέδιο η πολυνοµία παραµένει, δυσχεραί-
νοντας κάθε µορφή ανάπτυξης και εξέλιξης των συνεταιριστικών
οργανώσεων. Δεν παρέχεται βοήθεια στους παραγωγούς µας
µέσα από κίνητρα και διευκολύνσεις αλλά και ενηµέρωση για να
υιοθετήσουν την αρχή του συνεταιρίζεσθαι, για να οργανωθούν
και να συνεργαστούν, ώστε ο µόχθος τους να έχει αντίκρισµα,
µε στήριξη των προϊόντων τους από την παραγωγή µέχρι την
προώθησή τους στην αγορά από τους ίδιους.

Η αγροτική οικονοµία, ο πρωτογενής τοµέας πρέπει να λει-
τουργεί ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα, την παραγωγή και
το εισόδηµα για τους ίδιους τους παραγωγούς.

Ποια είναι, όµως, η κατάσταση σήµερα; Το εισόδηµα του πρω-
τογενή τοµέα έχει συρρικνωθεί µε το αυξηµένο κόστος παραγω-
γής, µε τις χαµηλές τιµές, τις ελληνοποιήσεις ξένων προϊόντων,
τις ασφαλιστικές και φορολογικές επιβαρύνσεις, µε µειώσεις σε
επιδοτήσεις και ενισχύσεις. 

Υπάρχουν δυσκολίες γραφειοκρατικές και χρηµατοδότησης
από το τραπεζικό σύστηµα και εποµένως αδυναµία ένταξης σε
αναπτυξιακούς νόµους και σχέδια βελτίωσης. Χάνονται αποζη-
µιώσεις, επειδή δεν έχει προσαρµοστεί ο κανονισµός του ΕΛΓΑ
στα νέα δεδοµένα της κλιµατικής αλλαγής και νέων ασθενειών
που προσβάλλουν καλλιέργειες ή ζώα. Δεν υπάρχει η κατάλληλη
εκπαίδευση των αγροτών και ενηµέρωση σε θέµατα τεχνολογι-
κών εξελίξεων, αλλά και για το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο στο οποίο
λειτουργούν. 

Επίσης, η µη σύνδεση των ενισχύσεων που δίνονται σε σχέση
µε την πραγµατική παραγωγή, στο ποσοστό που θα έπρεπε,
αφαιρεί εισοδήµατα σε όσους, πραγµατικά, παράγουν και απο-
θαρρύνει τους νέους αγρότες. Διαπιστώνεται, επίσης, απροθυ-
µία για συµµετοχή σε οργανώσεις παραγωγών και σε αγροτικούς
συνεταιρισµούς και από νέους αγρότες. Υπάρχουν παράλληλα
οι µικροί κλήροι. Και αυτό περιορίζει τις δυνατότητες για καλύ-
τερα αποτελέσµατα στις περισσότερες αγροτικές περιοχές.
Ίσως τα προβλήµατα να αφορούν και στο παρελθόν. Σήµερα,
όµως, υπάρχει η πρόκληση και η ανάγκη αυτό να αλλάξει.

Με το παρόν σχέδιο νόµου δεν δίνεται απάντηση στο θέµα των
κινήτρων για συµµετοχή σε οργανώσεις παραγωγών, όπως η κα-
λύτερη αντιµετώπιση για τα αναπτυξιακά τους σχέδια, µεγαλύ-
τερες ενισχύσεις και φορολογικά κίνητρα για τα µέλη τους.

Στην επιτροπή, βέβαια, µιλήσαµε αρκετά, αλλά και στην Ολο-
µέλεια. Έγινε αναφορά από τον εισηγητή µας, τον κ. Πάνα σε
όλα τα άρθρα, όπως και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρό-
σωπο, τον κ. Κατρίνη. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ορισµένα σηµεία όπως τον αριθµό
των µελών που σε χώρες πιο ανεπτυγµένες, στους παραγωγι-
κούς συνεταιρισµούς ιδιαίτερα, φτάνουν µέχρι και τον αριθµό
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τρία. Άρα, θα πρέπει αντίστοιχα και εδώ να το αντιµετωπίσουµε
µε τον ίδιο τρόπο. 

Στο κυρίαρχο και επίµαχο θέµα της παραχώρησης του 35% σε
ιδιώτες επενδυτές δεν συµφωνούµε. Πιστεύουµε ότι πρέπει να
επανεξεταστεί, για να µην αλλοιωθεί η φυσιογνωµία των συνε-
ταιρισµών. Ο χαρακτήρας του συνεταιρισµού ως προς την ιδιό-
τητα µέλους, τη συµµετοχή, την αντιπροσώπευση δεν ταιριάζει
µε αυτόν των διαφόρων εταιρικών σχηµάτων. Εταιρικές συµπρά-
ξεις, ανώνυµες εταιρείες και κεφαλαιουχικές εταιρείες µπορούν
να έχουν –και έχουν- τις δικές τους δραστηριότητες. Οι συνεται-
ρισµοί έχουν οικονοµικό και κοινωνικό χαρακτήρα ως ενώσεις
προσώπων παραγωγών. Με την πρότασή σας χάνεται αυτός ο
κοινωνικός χαρακτήρας. 

Η οικονοµική ενδυνάµωση µπορεί να τροφοδοτηθεί από προ-
γραµµατικές συµφωνίες µε ιδιώτες ή µε δυνατότητες εισφοράς
κεφαλαίων µέσα από περισσότερες µερίδες συνεταιριζοµένων
που έχουν αυτή τη δυνατότητα ή τη διάθεση.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στην ιδιαιτερότητα των αλιευ-
τικών συνεταιρισµών που µισθώνουν ελληνικές λιµνοθάλασσες,
κυρίως. Για παράδειγµα, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, στην Άρτα,
στον Αµβρακικό Κόλπο λειτουργούν τέτοιοι συνεταιρισµοί. 

Πραγµατικά νοµίζω ότι δικαιολογηµένα ζητούν αυτοί οι συνε-
ταιρισµοί να έχουν ένα διαφορετικό πλαίσιο λειτουργίας από
τους άλλους συνεταιρισµούς, αφού αφορούν ντόπιους κατοί-
κους που µόνο από κοινού συνεταιριζόµενοι µπορούν να µισθώ-
σουν αυτά τα δηµόσια ιχθυοτροφεία. Προφανώς, µε ιδιώτη
επενδυτή πολύ περισσότερο αλλάζουν πολλά στον τρόπο εκµε-
τάλλευσης των λιµνοθαλασσών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο ζήτηµα της ευθύνης των µελών των διοικητικών συµ-
βουλίων των συνεταιρισµών, ένα ζήτηµα, πραγµατικά, που
συνδέεται και µε τους δισταγµούς που υπάρχουν για συµµετοχή
στους συνεταιρισµούς και ιδιαίτερα σε θέσεις ευθύνης. Υπήρξε
χρόνιο και πάγιο αίτηµα από το Κίνηµα Αλλαγής, η αποσύνδεση
αυτής της ευθύνης µε την ιδιότητα ενός προσώπου ως µέλους
του διοικητικού συµβουλίου ενός συνεταιρισµού.

Η τροπολογία που καταθέσατε και αφορά στα θέµατα αυτά,
κινείται πράγµατι προς τη θετική κατεύθυνση. Θα πρέπει όλο
αυτό το πλαίσιο να µην αποτελεί αντικίνητρο για συµµετοχή των
αγροτών στους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Πιστεύω ότι θα πρέ-
πει να υπάρξει πρόβλεψη για ασφαλιστική και φορολογική ενη-
µερότητα προσωπικής -όχι των ίδιων των συνεταιρισµών- και για
τα εν ενεργεία στελέχη.

Κύριε Υπουργέ, επιµένουµε όµως ότι θα πρέπει να δείτε θετικά
και την τροπολογία που καταθέσαµε για τη δηµιουργία διακριτών
κεντρικών ενώσεων εθνικής εµβέλειας για τα βασικά προϊόντα
της χώρας, το ελαιόλαδο, τα κτηνοτροφικά προϊόντα, το κρασί,
τη σταφίδα κ.τ.λ., µε τη νοµική προσωπικότητα του συνεταιρι-
σµού, για να ενισχυθεί η εθνική στρατηγική ανάπτυξης των κλά-
δων παραγωγής αυτών των πολύ σηµαντικών προϊόντων για τη
χώρα µας.

Αν µείνουµε στο τι έγινε µέχρι σήµερα, δεν έχει νόηµα ίσως να
συζητάµε ούτε καν για τους συνεταιρισµούς που αφορά το νο-
µοσχέδιο. Ο δε ρόλος των διεπαγγελµατικών είναι άλλος και µπο-
ρεί, όπως αναφέρθηκε και από άλλον συνάδελφο, να υπάρξει
συνεργασία µε τους συνεταιρισµούς. Θα πρέπει να το ξαναδείτε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγροτικός τοµέας χρειάζεται
τη στήριξη της πολιτείας, οικονοµική και θεσµική, ούτως ώστε
να υπάρχουν θετικά αποτελέσµατα και για τους ίδιους τους πα-
ραγωγούς και για την οικονοµία της χώρας. Όµως, αυτό δεν εξα-
σφαλίζεται από αυτό το νοµοσχέδιο, που καταψηφίζουµε επί της
αρχής όπως και τα άρθρα που αλλοιώνουν το χαρακτήρα των
συνεταιρισµών και, κυρίως, δεν στηρίζουν την ανάπτυξή τους,
αλλά και τη δηµιουργία νέων οργανώσεων, που είναι επίσης απα-
ραίτητη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά η κ. Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι

από τον Νοµό Μεσσηνίας και ο Νοµός Μεσσηνίας είναι συνυφα-
σµένος στη σκέψη όλων µας µε το εξαιρετικής ποιότητας ελαι-
όλαδο που παράγει τα τελευταία χρόνια. Το ελαιόλαδο, λοιπόν,
αυτό το µοναδικό σε ποιότητα προϊόν που παράγεται στη Μεσ-
σηνία, για δύο συνεχόµενες χρονιές δέχεται πολύ αρνητικές πιέ-
σεις. 

Την περσινή χρονιά λόγω κακής ποιότητας, κυρίως λόγω της
κλιµατικής αλλαγής, χάθηκαν από τον νοµό περίπου είκοσι πέντε
χιλιάδες τόνοι παραγωγής και σε οικονοµικό αντίτιµο περίπου
100 εκατοµµύρια ευρώ. Τη φετινή χρονιά κι ενώ η ποιότητα ήταν
εξαιρετική και οι ποσότητες πολύ µεγάλες, δέχτηκε µια τεράστια
πίεση στην τιµή το προϊόν µε αποτέλεσµα να χάσει ο νοµός πε-
ρίπου 1 ευρώ το κιλό, κατ’ επέκταση κοντά στα 80 εκατοµµύρια
ευρώ για φέτος. 

Γιατί κάνω αυτή την αναφορά; Γιατί θέλω να σας πω ένα πα-
ράδειγµα, τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη Μεσσηνία µε το ελαι-
όλαδο και να καταλάβουµε και την αξία αυτού του νοµοσχεδίου.
Αυτή τη στιγµή το λάδι στην Μεσσηνία πωλείται 2,10 ευρώ το
κιλό και παρ’ όλη αυτή την πίεση της τιµής και την κρίση που βιώ-
νει το προϊόν, υπάρχουν αυτή τη στιγµή που µιλάµε στη Μεσση-
νία υγιείς αγροτικοί συνεταιρισµοί οι οποίοι προσφέρουν τιµή
στα µέλη τους 40 και 50 λεπτά ακριβότερα. Δηλαδή αγοράζουν
το προϊόν µε 2,50 ευρώ και 2,60 ευρώ, εφόσον πληροί κάποιες
συγκεκριµένες προϋποθέσεις. 

Αυτό και µόνο το στοιχείο αποδεικνύει περίτρανα την προστα-
σία που µπορεί να παρέχει ένας υγιής συνεταιρισµός στα µέλη
του τόσο στη διάθεση του προϊόντος όσο βεβαίως και στο οικο-
νοµικό αντίτιµο, το οποίο ας µη γελιόµαστε, είναι το αποτέλεσµα
που συζητάµε, η τσέπη του αγρότη, του παραγωγού. 

Και πώς το πετυχαίνουν αυτό; Δεν το πετυχαίνουν µε µάγια.
Το πετυχαίνουν µε συγκεκριµένες στοχευµένες ενέργειες. Έχουν
φροντίσει κι έχουν βρει τις δικές τους αγορές, διασφαλίζουν την
ποιότητα του προϊόντος, εκπαιδεύουν τους παραγωγούς-µέλη
τους, επεµβαίνουν όταν χρειάζεται, µε αποτέλεσµα να πετύχουν
αυτό που, πραγµατικά, χρειάζεται η αγορά, έτσι ώστε να διαθέ-
σουν το προϊόν τους.

Υπάρχουν µόνο τέτοιοι συνεταιρισµοί στη Μεσσηνία; Όχι, δεν
υπάρχουν µόνο τέτοιοι συνεταιρισµοί. Υπάρχουν και συνεταιρι-
σµοί οι οποίοι έχουν αποτύχει όπως είναι και σε ολόκληρη τη
χώρα. Δεν έχουν γίνει όλα καλά µε τους συνεταιρισµούς στη
χώρα µας τα τελευταία χρόνια. 

Και επειδή άκουσα από πολλούς συναδέλφους ότι σε αυτό
φταίνε ίσως οι παραγωγοί πρωτίστως, οι αγρότες, εγώ θα ήθελα
να πω ότι πρωτίστως σε αυτό φταίνε το πολιτικό σύστηµα της
χώρας µας και τα κόµµατα, οι οποίοι έβλεπαν τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς για πάρα πολλά χρόνια ως ένα µακρύ χέρι εξου-
σίας, και προσπαθούσαν να εισχωρήσουν εκεί µέσα, προκειµέ-
νου να έχουν πολιτικά οφέλη…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τα δικά σας, από εκεί να δεί-
χνετε…

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Αποστόλου, αφήστε µε να τελει-
ώσω. Δεν καταλαβαίνω γιατί διακόπτετε.

Εµείς έχουµε ένα προνόµιο να κάνουµε και αυτοκριτική πολλές
φορές. Δεν είµαστε σαν κι εσάς που νοµίζετε ότι τα κάνατε όλα
σωστά σε αυτή τη χώρα. Αλλά θα τα πούµε και παρακάτω και για
εσάς. 

Αυτή η χαµένη αξιοπιστία των αγροτικών συνεταιρισµών στη
συνείδηση των αγροτών και παραγωγών αλλά και γενικότερα του
οικονοµικού συστήµατος της χώρας µας, ταυτόχρονα µε τη δε-
καετή οικονοµική κρίση την οποία βιώσαµε και σε συνδυασµό µε
τις πιέσεις που δέχονται τα προϊόντα σε ολόκληρη τη χώρα,
εκτιµώ ότι αποτελούν βασικά συστατικά έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε να σχεδιάσουµε πάλι τη λειτουργία των αγροτικών συνε-
ταιρισµών στη σωστή τους βάση. Γιατί τα αποτελέσµατα τα
έχουµε και ξέρουµε πώς να το κάνουµε.

Τι κάνει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο; Κάνει ακριβώς αυτό το
πράγµα, να αποκαταστήσει τη χαµένη αξιοπιστία των συνεταιρι-
σµών. Απλοποιεί τις διαδικασίες και τις προϋποθέσεις ίδρυσής
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τους. Ταυτόχρονα, προτρέπει µε τη µείωση κόστους να µπορούν
να µπουν όσο το δυνατόν περισσότεροι. Δηµιουργεί ένα ευνοϊκό
φορολογικό καθεστώς. Κάνει ελκυστική τη συµµετοχή και βέβαια
επιτρέπει την είσοδο ιδιωτών επενδυτών µέχρι ενός ποσοστού,
εφόσον ο συνεταιρισµός το επιθυµεί. 

Ακούω τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να αντιδρούν πάνω στη
δυνατότητα των ιδιωτών να µπουν σε έναν συνεταιρισµό και δεν
σκέφτονται το απλό: Τα πάντα στη ζωή δεν είναι ένα οικονοµικό
αντάλλαγµα, αγαπητοί συνάδελφοι. Τα κεφάλαια των αγροτικών
συνεταιρισµών είναι πάρα πολύ µικρά. Υπάρχουν ελάχιστοι συ-
νεταιρισµοί στη χώρα µας που έχουν, για παράδειγµα, πάνω από
100.000 ευρώ µετοχικό κεφάλαιο. Η είσοδος ενός ιδιώτη σε έναν
αγροτικό συνεταιρισµό δεν είναι ότι θα προσφέρει µόνο χρήµατα
για να επιβιώσει ο συνεταιρισµός. Θα προσφέρει έναν επαγγελ-
µατισµό που τον χρειάζονται οι αγρότες. Θα προσφέρει µια διέ-
ξοδο στην προβολή και στην προώθηση των προϊόντων που το
χρειάζονται αυτή τη στιγµή τα προϊόντα µας, για να µπορέσουµε
να διεκδικήσουµε και να κερδίσουµε αγορές. Θα προσφέρει εµ-
πειρία. Θα προσφέρει σωρευµένη τεχνογνωσία που δεν υπάρχει
αυτή τη στιγµή. Δεν είναι µόνο το οικονοµικό κινητό. Μη µένετε
µόνο σε αυτό. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, επίσης, προτρέπει τους παρα-
γωγούς να µυηθούν σε ορθές καλλιεργητικές πρακτικές. Δεν
είναι σηµαντικό αυτό; Δεν είναι σηµαντικό να χρησιµοποιούµε
πλέον αυστηρά πρωτόκολλα ποιότητας; Δεν γνωρίζετε κι εσείς
ότι το πρώτο πράγµα που εξετάζουν οι διεθνείς αγορές, προκει-
µένου το προϊόν αυτό να διοχετευθεί σωστά και σε καλές τιµές,
είναι τα πρωτόκολλα ποιότητας;

Με το νοµοσχέδιο διασφαλίζονται τα µέλη των συνεταιρισµών
στο αποθεµατικό κεφάλαιο, προκειµένου να παίρνουν κάποια
προκαταβολή για τα προϊόντα τους, για να καλύπτουν τα βασικά
τους έξοδα. Και βέβαια οργανώνεται ένα ολόκληρο σύστηµα για
να µπορέσουµε αυτό το ποιοτικό προϊόν, που όλοι µας νοµίζουµε
ότι το έχουµε, να το διοχετεύσουµε στις αγορές και να πετύ-
χουµε τη σηµαντικότερη υπεραξία που µπορούµε να πετύχουµε
σε αυτή τη δύσκολη εποχή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ᾽ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ) 

Αρκεί, όµως, ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο να διορθώσει όλα τα
προβλήµατα του αγροτικού κόσµου στη χώρα µας; Κι εγώ εκτιµώ
ότι δεν αρκεί. Η πατρίδα µας χρειάζεται ισχυρό πρωτογενή
τοµέα, χρειάζεται επαγγελµατίες παραγωγούς και η µετεξέλιξη
των αγροτών σε επαγγελµατίες παραγωγούς περνά, κυρίως,
µέσα από την εκπαίδευση των αγροτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Και εδώ οι συνεταιρισµοί µπορούν να παίξουν έναν τεράστιο

ρόλο στην εκπαίδευση των παραγωγών, από την ορθή καλλιερ-
γητική πρακτική µέχρι την εκπαίδευση στο χωράφι, γιατί είναι
αυτοί µόνο που µπορούν να το κάνουν, και µέσα από την εκπαί-
δευση των παραγωγών να µυήσουν και τους παραγωγούς στις
ορθές πρακτικές των συνεταιρισµών, έτσι ώστε να αυξήσουν τα
µέλη τους και να αποκατασταθεί η χαµένη αξιοπιστία. 

Αντιλαµβάνοµαι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι σε
πολλά πράγµατα µπορεί να διαφωνούµε, κυρίως ιδεολογικά, και
αντιλαµβάνοµαι και τη δύσκολη θέση σας µετά το «άδειασµα»
του Προέδρου σας στη χθεσινή του συνέντευξη, και παρ’ όλο
που ο κ. Αραχωβίτης προέτρεψε τους συναδέλφους να σταµα-
τήσουµε να µιλάµε για το µεγάλο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η
χώρα µας και να περιοριστούµε στο νοµοσχέδιο, παρ’ όλα αυτά
είναι πρώτο στην ατζέντα όλων των οµιλητών.

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, ότι αυτή η παραδοχή του κ. Τσίπρα
χθες ότι «Ναι, καλώς η Κυβέρνηση έκλεισε τα σύνορα και τα προ-
στατεύει και τα φυλάει» είναι µια παραδοχή η οποία είναι ξεκά-
θαρα υποκριτική και είναι υποκριτική γιατί ενώ περίµενε τέσσερις
ηµέρες για να δει τι συµβαίνει, ήρθε µετά από τέσσερις ηµέρες
να συνταχθεί µε την απόφαση αυτής της Κυβέρνησης, αφού είδε
ότι ολόκληρη η ελληνική κοινωνία ήταν στο πλευρό του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Δεν είναι η πρώτη φορά, βέβαια, που αναγκάζεστε να προβείτε

σε µια τέτοια πολιτική παλινωδία.
Το ζήσαµε τεσσεράµισι χρόνια, όταν είχαµε Υπουργείο Μετα-

ναστευτικής Πολιτικής αλλά δεν είχαµε µεταναστευτική πολιτική,
όταν αντιµετωπίζατε τους πρόσφυγες και τους µετανάστες το
ίδιο και χτίζατε πολιτικά αφηγήµατα πάνω σε δήθεν ανθρωπιστι-
κές αξίες, όταν θεωρούσατε ότι είστε οι µοναδικοί που µπορείτε
να έχετε το προνόµιο του ανθρωπισµού. 

Ανθρωπιστές είµαστε και εµείς, αλλά κυρίως δεν είµαστε αφε-
λείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και τέλος πάντων αν δεν µπορείτε να
προσφέρετε κάτι καλό σε αυτή τη συγκυρία, τουλάχιστον µην
προσπαθείτε να κάνετε και άλλο κακό στην πατρίδα µας µε τις
πολιτικές σας παλινωδίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπανάτσιου Αικατερίνη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και

εγώ µε το θέµα της επικαιρότητας και θα ήθελα να απαντήσω
στον προηγούµενο συνάδελφο ότι η προσφυγική κρίση είναι ένα
σηµείο στο οποίο καλούµαστε όλοι και όλες να αναµετρηθούµε
µε τα φαντάσµατα της Ιστορίας.

Δυστυχώς, άνθρωποι κατατρεγµένοι γίνονται µοχλός πίεσης
γεωπολιτικών συµφερόντων. Σε αυτή τη φάση ούτε η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει δείξει τα αντανακλαστικά που θα θέλαµε. Η αλήθεια
είναι ότι δεν έχει γίνει ένας σοβαρός σχεδιασµός από την πλευρά
της Κυβέρνησης στην όλη διαχείριση του προσφυγικού εδώ και
επτά µήνες. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα να πυροδοτήσει αντιδρά-
σεις στα νησιά µας. 

Και εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, θέλει προ-
σοχή. Δεν γίνεται να πατάτε σε δύο βάρκες.

Ακούσαµε σήµερα τον κ. Πέτσα να λέει ότι δεν θέλετε σύγ-
κληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Όλα βαίνουν καλώς,
δηλαδή. Όλα είναι υπό έλεγχο. Δεν θεωρείτε ότι απαιτείται ενη-
µέρωση. Γιατί, λοιπόν, µας αναζητούσατε τις προηγούµενες ηµέ-
ρες; Με επικοινωνιακά σόου δεν θα καταφέρετε να λύσετε το
πρόβληµα. Ζητήστε την άµεση σύγκληση του Ευρωπαϊκού Συµ-
βουλίου. Σταµατήστε τις ακρότητες και, επιτέλους, ζητήστε κυ-
ρώσεις για τους γείτονες ακόµη και µε βέτο.

Για εµάς όποια και αν είναι η ερώτηση, η απάντηση είναι πάντα
ο άνθρωπος.

Ας δούµε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Η κατάσταση στον
αγροτικό χώρο και κατ’ επέκταση στο συνεταιριστικό κίνηµα είναι
λίγο πολύ γνωστή σε όλους µας. Τα τελευταία χρόνια έγινε µια
πολύ σοβαρή προσπάθεια ανασύστασης και εκσυγχρονισµού
του συνεταιριστικού πλαισίου.

Γνωρίζαµε όταν νοµοθετούσαµε ότι οι συνεταιρισµοί είχαν
πληγεί τόσο θεσµικά όσο και οικονοµικά από τις ακολουθούµε-
νες πολιτικές στον αγροτικό χώρο. Είχαµε σχεδιάσει και υλοποι-
ήσει µέτρα υπέρ του πρωτογενούς τοµέα. Αρκεί να σηµειώσουµε
ότι από εσάς δεν έχει ακουστεί τίποτα για τον αγροτικό κόσµο
τόσο προεκλογικά όσο και µετεκλογικά. Η πρώτη σας προσπά-
θεια παρέµβασης είναι η κατάθεση αυτού του νοµοσχεδίου.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4384 προσπάθησε πρώτον, να
εδραιώσει και να νοµιµοποιήσει κοινωνικά την πληγείσα αξιοπι-
στία των συνεταιριστικών σχηµάτων, δεύτερον, να βοηθήσει τους
µικρούς αγρότες να επιβιώσουν στο σηµερινό περιβάλλον της
ακραίας ανταγωνιστικής παγκόσµιας αγοράς, δηµιουργώντας
υγιείς συνεταιριστικές επιχειρήσεις που θα µπορούν να τους
βοηθούν να πετύχουν χαµηλότερο κόστος παραγωγής και καλύ-
τερες τιµές για τα αγροτικά τους προϊόντα και, τρίτον, να δηµι-
ουργηθεί ένα θεσµικό πλαίσιο για την αποφυγή φαινοµένων
κατάχρησης της εξουσίας από µέλη του συνεταιρισµού ή των δι-
οικητικών συµβουλίων.

Πήραµε υπ’ όψιν µας την καλή πρακτική συνεταιρισµών βιώσι-
µων και µε επιχειρηµατική αποτελεσµατικότητα. Με τον ν. 4384
απλοποιήθηκε η σύσταση των αγροτικών συνεταιρισµών και ρυθ-
µίστηκε η υποχρέωση των µελών να παραδίδουν το µεγαλύτερο
µέρος της παραγωγής τους, µε στόχο να δηµιουργηθούν οι όροι
για δυνατούς, αυτάρκεις και οικονοµικά εύρωστους συνεταιρι-
σµούς.
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Ας δούµε τώρα τι γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αγνοεί παν-
τελώς τον αναπτυξιακό, οικονοµικό και κοινωνικό ρόλο των συ-
νεταιρισµών και παραβιάζει ευθέως πολλές από τις
συνεταιριστικές αρχές. Να τις θυµίσουµε, γιατί ίσως χρειάζεται
επανάληψη. Είναι η αρχή της εθελοντικής και ελεύθερης συµµε-
τοχής, η αρχή της δηµοκρατικής διοίκησης εκ µέρους των
µελών, η αρχή της ισότιµης οικονοµικής συµµετοχής, η αρχή της
αυτονοµίας και ανεξαρτησίας, η αρχή της εκπαίδευσης, η αρχή
της συνεργασίας µεταξύ συνεταιρισµών και η αρχή του ενδιαφέ-
ροντος για την κοινότητα.

Στην περιοχή µου, στη Μαγνησία, όπως και σε ολόκληρη την
Ελλάδα υπάρχουν ζωντανά παραδείγµατα µακροχρόνιων και
υγιών αγροτικών συνεταιρισµών που κατάφεραν να ενώσουν τις
δυνάµεις των µικρών παραγωγών, να εξασφαλίσουν ένα καλό και
σταθερό εισόδηµα στα µέλη τους και να στηρίξουν τα παραγό-
µενα προϊόντα στις τοπικές και διεθνείς αγορές.

Με το παρόν νοµοσχέδιο καταργείται ο έλεγχος των συνεται-
ρισµών από το κράτος, καταργείται ο περιορισµός των δύο θη-
τειών του προέδρου, ώστε να υπάρχει εναλλαγή στη θέση. Είναι
διατάξεις που είχαν στόχο να περιορίσουν τα φαινόµενα κακοδι-
οίκησης αλλά και να τονώσουν και τη διαρκή εκπαίδευση των
µελών και τη δηµιουργία νέων συνεταιριστικών στελεχών.

Για εµάς ο συνεταιρισµός δεν είναι υπόθεση µιας θητείας ούτε
καν µιας γενιάς. Είναι υπόθεση πολλών και µάλιστα διαδοχικών
γενεών. Η κατάργηση αυτών των ρυθµίσεων δίνει τη δυνατότητα
επανεµφάνισης των παθογενειών του παρελθόντος.

Θέλω να σταθώ, όµως, λίγο στην εµµονή  σας να οµογενοποι-
ήσετε τους συνεταιρισµούς µε τις κεφαλαιουχικές εταιρείες. Οι
δηµοκρατικές αρχές του συνεταιρισµού τον διαφοροποιούν δο-
µικά από τις κεφαλαιουχικές επιχειρήσεις. Στον ν.4384/2016, ο
συνεταιρισµός ορίζεται σαν αυτόνοµη ένωση προσώπων, που
συγκροτείται εθελοντικά, είναι συνιδιόκτητη και δηµοκρατικά δι-
οικούµενη επιχείρηση για την προαγωγή κοινών στόχων.

Το δικό µας νοµοσχέδιο, λοιπόν, ευθυγραµµιζόταν πλήρως µε
τις διεθνείς αρχές του συνεργατισµού.

Πάµε να δούµε τι προβλέπετε εσείς τώρα. Δίνετε τη δυνατό-
τητα εισόδου των ιδιωτών επενδυτών στους συνεταιρισµούς σε
ποσοστό έως 35%. Οι επενδυτές θα έχουν δικαίωµα ψήφου, θα
συµµετέχουν στη διοίκηση και στις αποφάσεις χωρίς να συναλ-
λάσσονται µε αυτόν. Η δε είσοδός τους θα µπορεί να γίνεται και
σε τιµή ευκαιρίας, καθώς η µερίδα των επενδυτών δύναται µε
απόφαση της γενικής συνέλευσης να έχει διαφορετική αξία από
τη µερίδα των µελών, καταστρατηγώντας έτσι την αρχή της ισό-
τιµης οικονοµικής συµµετοχής.

Επιπλέον, εδώ καταπατούνται οι συνεταιριστικές αρχές της
δηµοκρατικής διοίκησης και αυτονοµίας, καθώς ο ιδιώτης επεν-
δυτής µπορεί να ελέγχει το 35% των ψήφων και να επηρεάσει τις
αποφάσεις της γενικής συνέλευσης όπου απαιτείται απαρτία του
50% των µελών ή και λιγότερο.

Τα µέλη-παραγωγοί των αγροτικών συνεταιρισµών έχουν τις
υποχρεώσεις συναλλαγής µε τον συνεταιρισµό επί ποινή διαγρα-
φής, ενώ οι επενδυτές, αντίθετα, µπορούν να δρουν ανταγωνι-
στικά προς τις δραστηριότητες του συνεταιρισµού. Έτσι, οι
παραγωγοί-µέλη των συνεταιρισµών θα έχουν λιγότερα δικαιώ-
µατα και µεγαλύτερες υποχρεώσεις σε σχέση µε τους επίδοξους
επενδυτές.

Οι ρυθµίσεις αυτές δεν εξυπηρετούν τους υγιείς συνεταιρι-
σµούς ούτε και αυτούς που είναι σε λύση και εκκαθάριση. Εξυ-
πηρετούν µόνο τους ιδιώτες µεγαλεµπόρους για τον έλεγχο της
αγοράς, την εκµετάλλευση του brand name και της περιουσίας
των συνεταιρισµών.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι από το παραγωγικό σας σχέ-
διο απουσιάζει ο πρωτογενής τοµέας, απουσιάζει πλήρως η
ύπαρξη συγκεκριµένων µέτρων που θα δώσουν ώθηση και ανα-
ζωογόνηση στους υπάρχοντες συνεταιρισµούς, όπως η χρηµα-
τοδότησή τους, η βελτίωση της φορολογικής µεταχείρισης των
αγροτών που διακινούν την παραγωγή τους µέσω των συνεται-
ρισµών –το είχε εξαγγείλει ο ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο έτος και
παράλληλα ως κυβέρνηση είχαµε υλοποιήσει φορολογικά κίνη-
τρα, όπως τα αφορολόγητα πλεονάσµατα και ο χαρακτηρισµός
τους σαν εισόδηµα από αγροτική δραστηριότητα και όχι από εµ-

πορική-, η εξαίρεση των συνεταιρισµών και των συνεταιρισµένων
αγροτών από το τέλος επιτηδεύµατος.

Τέλος, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που, κατά την προσφιλή
διαδικασία της Νέας Δηµοκρατίας, περιορίζει ή τροποποιεί δια-
τάξεις του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίως εδώ επί τα χείρω.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πρέπει να επιτρέψουµε να υπερι-
σχύσουν ξανά λογικές που στο παρελθόν βοήθησαν να απαξιω-
θεί ή έννοια του συνεταιρίζεσθαι στα µάτια του αγροτικού
κόσµου αλλά και στο σύνολο της κοινωνίας. 

Η κοινωνική οικονοµία και ο συνεργατισµός κλείνουν µέσα
τους την αλληλοβοήθεια, τη συνεργασία, την αλληλεγγύη και την
αµοιβαία προσπάθεια προώθησης και προάσπισης κοινών συµ-
φερόντων. Η κοινωνική οικονοµία εξυπηρετεί τις ασθενέστερες
κοινωνικές οµάδες, και γι’ αυτό αποτελεί πεδίο τριβής µεταξύ
Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης. Η δηµοκρατία στη βάση της πα-
ραγωγής και της διοίκησης αποτελεί την ειδοποιό διαφορά της
κοινωνικής οικονοµίας και του συνεργατικού πνεύµατος. 

Αυτές τις έννοιες υπηρετήσαµε εµείς τόσο από την επαγγελ-
µατική µας σταδιοδροµία όσο και από την πολιτική µας άποψη
και θέση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν µιλάµε σαν ακαδηµαϊ-
κοί των συνεταιρισµών αλλά σαν ενεργά και δραστήρια άτοµα
εντός του αγροτικού χώρου και γι’ αυτό σας παρακαλώ να ακού-
σετε την άποψή µας και να τη ζυγίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μουλκιώτη Γεώργιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
γνωστές σε όλες και όλους οι απειλές για την εθνική ασφάλεια,
τις οποίες υφίσταται η χώρα µας από τη γείτονα χώρα, την Τουρ-
κία. Είναι επίσης γνωστό ότι χθες παρήλασαν από τη χώρα µας
διάφοροι παράγοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ακούστηκαν
πάρα πολλά και διάφορα, αλλά -δεν µπορεί, πρέπει να το πούµε-
δεν ακούστηκε τίποτα, µα τίποτα κατά του Ερντογάν. 

Αυτό τώρα το ερµηνεύουµε όπως θέλουµε, πλην όµως υπάρ-
χει ένα ζήτηµα το οποίο οφείλουµε να το τονίσουµε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Το είπα πριν εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ηρεµήστε.
Είναι θέµα για το οποίο, είτε ειπώθηκε είτε όχι, πρέπει να

πούµε ότι το Κίνηµα Αλλαγής έχει θέσει συγκεκριµένα ζητήµατα
και συγκεκριµένα ερωτήµατα προς την Κυβέρνηση, τα οποία δεν
έχουν απαντηθεί. Μάλιστα χθες η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλ-
λαγής από αυτό το Βήµα έθεσε πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Βεβαίως το µείζον ζήτηµα που εδώ και µήνες έχει θέσει το Κί-
νηµα Αλλαγής και δεν έχει απαντηθεί µέχρι σήµερα –που όψιµα
κάποιοι το κατάλαβαν και τώρα το επαναφέρουν- είναι το θέµα
σύγκλησης του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχηγών. Εδώ και
µήνες το έχει θέσει µόνο το Κίνηµα Αλλαγής και δεν υπήρξε καµ-
µία άλλη συµπαράσταση. Όψιµα, όµως, κάποιοι το θέλουν. Το
λέω απλώς για σχολιασµό.

Το µείζον ζήτηµα που είναι τα εθνικά θέµατα, πρέπει να το αν-
τιµετωπίζουµε µε µια άλλη διάσταση, πολιτική διάσταση, εθνική
διάσταση. Πρέπει το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών να συγκλη-
θεί. Είναι περισσότερο από ποτέ αναγκαίο.

Δεύτερο ζήτηµα για το οποίο πρέπει να πούµε και να έχουµε
υπ’ όψιν µας, είναι το αίτηµα της Προέδρου του Κινήµατος Αλ-
λαγής προς τον Πρόεδρο της Βουλής για σύγκληση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων και εφαρµογή του Κανονισµού, κατ’ άρθρο
63 παράγραφος 1Γ, µε πολύ συγκεκριµένα αιτήµατα, όπως ανα-
φέρονται στην επιστολή. Μέχρι σήµερα ουδέν έχει αναφερθεί.

Κατά τα άλλα, για το εθνικό θέµα του Έβρου προχωρούµε µια
διαδικασία, γινόµαστε µάρτυρες πραγµάτων και θεµάτων. Είναι
σε πάρα πολύ καλή κατάσταση σε σχέση µε την άποψη που εκ-
φράζουµε όλες οι πλευρές για τον αγώνα που γίνεται στον Έβρο
και συνεχίζουµε, αφού παρατηρούµε το τι γίνεται. Όµως, εµµέ-
νουµε στη σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, πράγµατι, η Κυβέρνηση φέρνει
προς συζήτηση ένα νοµοσχέδιο -όπως και πολλά άλλα που κατά
καιρούς έχει φέρει- µε ψευδεπίγραφους τίτλους. Ουσιαστικά τι
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κάνει; Κάνει τη δουλειά που κάνει ένα ειρηνοδικείο πλέον σή-
µερα, για να τακτοποιήσει ένα θέµα σε σχέση µε τα καταστατικά
συνεταιρισµών. Τα καταστατικά και ό,τι πρέπει να αναφέρουν,
είναι θέµα αποκλειστικής αρµοδιότητας της αυτονοµίας των
µελών των συνεταιρισµών και όχι βεβαίως της νοµοθετικής εξου-
σίας. Όµως, σε κάθε περίπτωση το αντιµετωπίζουµε και αυτό ως
νοµοθετική εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περίοδος την οποία δια-
νύουµε είναι ίσως η πιο κρίσιµη για την ανάπτυξη της εθνικής οι-
κονοµίας, την ανασύνταξή της, αλλά και αυτής της ίδιας της
ελληνικής υπαίθρου.

Η µεγαλύτερη πρόκληση την οποία έχει να αντιµετωπίσει η ελ-
ληνική αγροτιά, είναι ο σχεδιασµός και η παρακολούθηση ενός
εθνικού σχεδίου µε βάση τη νέα συλλογιστική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ο αγροτικός τοµέας στην Ελλάδα σαφώς χρειάζεται
συνολική αναδιάρθρωση και εξυγίανση. Το λέµε διαχρονικά, το
λένε όλες οι κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα.
Υπάρχει, πράγµατι, αιτούµενο δεδοµένο ή οφείλουµε να προβλη-
µατιστούµε για το τι γίνεται σε αυτή την κατάσταση; 

Οι οµάδες παραγωγών χρειάζονται ενίσχυση των συνεργειών
τους για να αυξήσουν τον εξωστρεφή και εξαγωγικό προσανα-
τολισµό τους αλλά και την υποστήριξη µέσω κατάλληλων ασφα-
λιστικών και φορολογικών κινήτρων και ευνοϊκών όρων
χρηµατοδότησης από τις τράπεζες.

Στην παρούσα φάση, στη φάση έλλειψης ρευστότητας αλλά
και περιορισµένης δυνατότητας δανεισµού, ο µόνος ρεαλιστικός
δρόµος για την επίτευξη οικονοµιών κλίµακος είναι η µαζική αύ-
ξηση του βαθµού συνεργασίας στο πλαίσιο του αγροτοδιατρο-
φικού τοµέα σε όλα τα επίπεδα και µε όλους τους τρόπους.
Δυστυχώς, όµως, το παρόν νοµοσχέδιο δεν διακατέχεται από
καµµία τέτοια λογική, δηλαδή τη λογική του εκσυγχρονισµού του
συνεταιριστικού πλαισίου λειτουργίας προς µια αναπτυξιακή κα-
τεύθυνση, µε γνώµονα τις ανάγκες και το συµφέρον της ελληνι-
κής οικονοµίας αλλά και της ελληνικής αγροτιάς. Είναι καθαρά
νοµοσχέδιο διεκπεραιωτικό και το µόνο στο οποίο στοχεύει είναι
να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα συµφέροντα.

Συγκεκριµένα, προωθείται η χρηµατοδότηση και, κυρίως, ο
έλεγχος των συνεταιρισµών από το ιδιωτικό κεφάλαιο χωρίς κρι-
τήρια. Δεν προωθεί µια αποτελεσµατική σύµπραξη µε τον ιδιώτη
επενδυτή. Δεν επιλύει τα µέγιστα προβλήµατα των αγροτικών συ-
νεταιρισµών που αφορούν την αδιαφάνεια αποφάσεων των
µελών του διοικητικού συµβουλίου και την ελλειµµατική δηµο-
κρατική λειτουργία. Δεν αντιµετωπίζει το ζήτηµα σχέσης συνερ-
γασίας µε τους αγοραστές αλλά και τους µεταποιητές των
αγροτικών προϊόντων.

Αντιθέτως, καθιστά τους συνεταιρισµούς απλά εργαλεία δια-
χείρισης της αγοράς και των τιµών, που µάλιστα θα λειτουργούν
σύµφωνα µε τις επιδιώξεις, δυστυχώς, του επενδυτή -και ονοµά-
ζονται αγροτικοί συνεταιρισµοί κατά την Κυβέρνηση. Κι αυτό
γιατί αντί ο νόµος να προβλέπει τη σύµπραξη των αγροτικών συ-
νεταιρισµών µε επενδυτές χωρίς δικαίωµα ψήφου, δηλαδή µέσω
προγραµµατικών συµφωνιών που θα δίνουν ενδεχοµένως φορο-
λογικά κίνητρα στους αγροτικούς συνεταιρισµούς και θα θέτουν
µια εναλλακτική αναπτυξιακή προοπτική για τον συνεταιρισµό,
το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι οι συνολικές ψήφοι του ιδιώτη θα
ανέρχονται –ακούστε!- µέχρι ποσοστό 35%. Αυτά γίνονται στις
ανώνυµες εταιρείες και ξέρετε το τι γίνεται. Το νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, θέλει το 35% σε ποσοστό τάξης µεγέθους στον συνολικό
αριθµό των ψήφων που διαθέτουν τα µέλη του αγροτικού συνε-
ταιρισµού.

Κύριε Υπουργέ, ο αγροτικός τοµέας πτωχαίνει. Έχετε µεγάλη
ευθύνη και πρέπει να αναλάβετε πρωτοβουλίες και όχι να κατε-
βάζετε νοµοσχέδια, όπως κατεβάσατε και αυτό το νοµοσχέδιο,
που δεν προσφέρουν καινοτόµες λύσεις στα υπάρχοντα προβλή-
µατα του πρωτογενούς τοµέα.

Να υπενθυµίσω -γιατί δεν δίνετε λύσεις και δεν προσφέρετε
τίποτα- ότι υιοθετήσατε τη λογική να σπαρθούν φωτοβολταϊκά
πάρκα σε γόνιµες περιοχές, σε γη υψηλής παραγωγικότητας,
ενώ έχουν µείνει ανεκµετάλλευτοι λόφοι και ηµιορεινές περιοχές.
Όµως, οι επενδυτές προσφέρουν διάφορα άλλα ανταλλάγµατα
για τη γη υψηλής παραγωγικότητας. Σε λίγο, αφού σπέρνουµε

αυτά, θα θερίζουµε –όπως έχω πει πάλι- φωτοβολταϊκά πάρκα.
Στη Βοιωτία υπάρχουν µείζονα προβλήµατα τα οποία χρει-

άζονται άµεση αντιµετώπιση. Αναφέροµαι στην Κωπαΐδα, των
διακοσίων τριάντα χιλιάδων στρεµµάτων, αυτή που ο σηµερινός
Πρωθυπουργός ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης κα-
τάργησε δύο φορές µολονότι δεν είχε καν χρηµατοδότηση από
τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά ήταν ένα αυτοχρηµατοδοτού-
µενο νοµικό πρόσωπο. Την Κωπαΐδα, λοιπόν, σήµερα ποιος τη
διαχειρίζεται; Η Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρι-
κής της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος. Ακούστε! Είναι υπηρεσία
σε ένα απλό στάδιο και τίποτε άλλο. Αυτή είναι η λογική τού πώς
αναπτύσσεται µια περιοχή από την Κυβέρνηση.

Γι’ αυτόν τον λόγο επαναφέρω την πρόταση για ίδρυση νέου
φορέα, του Οργανισµού Αγροτικής Ανάπτυξης Κωπαΐδος, για την
ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό της γεωργικής ανάπτυξης στις
διακόσιες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα µε µελέτη και κατασκευή
τουλάχιστον σύγχρονων δικτύων.

Βεβαίως, πρέπει να διαµορφωθούν και άλλες πολιτικές πάνω
σε αυτό το πλαίσιο. Εκεί µόνο εάν διαµορφωθούν πολιτικές, τότε
θα έχουµε τον αγρότη να µείνει εκεί στην Κωπαΐδα ή και στις ευ-
ρύτερες περιοχές που πρέπει να υπάρχει.

Τέλος, την ίδια στιγµή κρίσιµη είναι η δηµιουργία περιφερει-
ακής αγοράς αγροτικών προϊόντων Στερεάς Ελλάδος, όπως ανα-
φέρεται στο χωροταξικό του έτους 2018, µε έδρα τη Λιβαδειά
και µε λειτουργία που θα βασίζεται στα πρότυπα των δηµοπρα-
τηρίων που ήδη λειτουργούν στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπενθυµίζω ότι οι δεσµοί του
Κινήµατος Αλλαγής και του ΠΑΣΟΚ µε τους αγρότες ήταν και πα-
ραµένουν αναλλοίωτοι. Από το 1981 και χάρη στην κυβέρνηση
Παπανδρέου ο αγρότης και η αγρότισσα κατέκτησαν µια νέα
θέση στην ελληνική κοινωνία. Δώσαµε σκληρές µάχες εντός και
εκτός Ελλάδος για να υπερασπιστούµε και να θωρακίσουµε τα
συµφέροντα του Έλληνα αγρότη. Αυτές τις µάχες, µε τις δυνά-
µεις που µας αναλογούν, θα τις συνεχίσουµε, γιατί η αγροτιά
ήταν, είναι και θα είναι -όπως το λέµε, αλλά το πιστεύουµε εµείς-
η ραχοκοκαλιά της ελληνικής υπαίθρου. Γιατί πιστεύουµε ότι
µόνο µε ουσιαστική και συλλογική προσπάθεια µπορεί να ξηµε-
ρώσει ένα καλύτερο αύριο για τον Έλληνα αγρότη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Σκρέκας για µια
µικρή παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, επειδή
ακούω πολλούς Βουλευτές να φέρνουν και να ξαναφέρνουν το
θέµα της δυνατότητας να κατασκευαστούν φωτοβολταϊκά πάρκα
σε γη υψηλής παραγωγικότητας µέχρι του ποσού του 1%. Επειδή
φαίνεται ότι δεν γνωρίζουν, θα ήθελα να επαναλάβω τι ίσχυε
µέχρι τώρα.

Μέχρι τώρα, µπορούσαν να κατασκευαστούν φωτοβολταϊκά
πάρκα σε γη υψηλής παραγωγικότητας εκατέρωθεν εθνικού και
επαρχιακού δικτύου διακόσια µέτρα. Τι σηµαίνει αυτό; Θα σας
πω ένα παράδειγµα. Στα Τρίκαλα που εκλέγοµαι, έχουµε περίπου
χίλια χιλιόµετρα εθνικού και επαρχιακού δικτύου. Με διακόσια
και διακόσια µέτρα εκατέρωθεν σηµαίνει ότι σε τετρακόσιες χι-
λιάδες στρέµµατα θα µπορούσε, κατά παρέκκλιση οποιασδήποτε
άλλης διάταξης, να πάρει κάποιος άδεια µικρής επέµβασης και
να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό πάρκο. Σας πληροφορώ ότι
η συνολική καλλιεργήσιµη γη στα Τρίκαλα είναι περίπου πεντα-
κόσιες χιλιάδες στρέµµατα, δηλαδή όχι 1%, αλλά στο 30% της
γης υψηλής παραγωγικότητας από όπου διαπερνούν οι επαρχια-
κοί ή εθνικοί δρόµοι θα µπορούσε κάποιος να κατασκευάσει ένα
φωτοβολταϊκό. Ερχόµαστε εµείς και βάζουµε ένα ταβάνι, ένα
στοπ και λέµε ότι µπορείς να κατασκευάσεις µέχρι του ποσού
1% της συνολικά καλλιεργούµενης γης, σε γη υψηλής παραγω-
γικότητας. Έτσι προστατεύουµε τη γη.

Δεν το έχετε καταλάβει. Νοµίζω ότι τώρα το καταλάβατε και
καταλαβαίνετε ότι αυτό το οποίο νοµοθετήσαµε -όχι τώρα, εδώ
και έναν µήνα- είναι στη σωστή κατεύθυνση, γιατί προστατεύει
τη γη υψηλής παραγωγικότητας. 
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Επαναλαµβάνω, για σας που δεν το καταλαβαίνετε, ότι µέχρι
τώρα µπορούσε κάποιος, κατά παρέκκλιση, να κατασκευάζει
αγροτικά φωτοβολταϊκά και εκτός απ’ αυτό δίνεται η δυνατότητα
-δεν το καταλαβαίνετε κι αυτό και µου κάνει εντύπωση- σε φτω-
χούς, σε µικρούς, σε µικροµεσαίους αγρότες να πάνε να κατα-
σκευάσουν ένα φωτοβολταϊκό δίπλα στην ποµόνα τους, δίπλα
στο δικό τους  το χωράφι.

Δεν χρειάζεται να πάει, κύριε Βουλευτά της Αντιπολίτευσης,
του ΚΙΝΑΛ, να ψάχνει να αγοράζει άλλα χωράφια ή να βρίσκει
άλλη γη να κατασκευάσει, κάτι που µπορεί να είναι πολύ ακριβό,
γιατί θα έχει πολύ ακριβούς όρους δόµησης, αλλά φαίνεται ότι
µάλλον δεν ενδιαφέρεστε πραγµατικά για τους αγρότες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αποστόλου, τι

θέλετε; Θέλετε να απαντήσετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θέλω να κάνω µία παρατήρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, µόνο για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αυτά που είπε ο κ. Σκρέκας δεν

ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, διότι από την ώρα που
ανοίγει η δυνατότητα να έχουµε φωτοβολταϊκά τόξα σε γη υψη-
λής παραγωγικότητας, η επόµενη διαδροµή θα είναι σε συνδυα-
σµό και µε τη δυνατότητα να πουλούν µέχρι το 75% της
παραγόµενης ενέργειας. Θα έχουµε την εικόνα η γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας να είναι όλη σκεπασµένη µε φωτοβολταϊκά τόξα.
Ουσιαστικά, ενώ αυτό που θέλετε –και θέλουµε όλοι- είναι να ενι-
σχυθεί ο πρωτογενής τοµέας µέσα από την αντιµετώπιση του
προβλήµατος κόστους-ενέργειας µε τα φωτοβολταϊκά, τελικά θα
χάσουµε τη γη υψηλής παραγωγικότητας και ταυτόχρονα, θα γί-
νουµε όλοι υπηρέτες συγκεκριµένων συµφερόντων, για τον
απλούστατο λόγο ότι, έχοντας τη δυνατότητα για ένα µεγαβάτ
ανά επένδυση, θα δηµιουργηθεί ένα µεγάλο µαγαζί, µε συγκε-
κριµένα συµφέροντα, το οποίο θα ελέγχει όλη την κατάσταση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία
παρατήρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ας
µην ανοίγουµε άλλο το θέµα. Ειπώθηκε η άποψη της Κυβέρνη-
σης και της Αντιπολίτευσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για µισό λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Αποστόλου, δεν µπορώ να κατα-
λάβω τι δεν καταλαβαίνετε. Λέτε ότι θα σκεπαστεί η γη υψηλής
παραγωγικότητας µε τα φωτοβολταϊκά. Σας λέω ότι βάζουµε ένα
πλαφόν, ένα ταβάνι, µία οροφή µέχρι 1% της καλλιεργήσιµης
γης. Όταν κυβερνούσατε εσείς, µπορούσε να χτιστεί το 20%, το
30% της γης υψηλής παραγωγικότητας…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μα, τι λέτε τώρα, κύριε Υπουργέ; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν υπήρχε ούτε ένα χιλιοστό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): ...λόγω της παρεκκλίσεως διακόσια και
διακόσια µέτρα εκατέρωθεν επαρχιακού και εθνικού δικτύου.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Το 1% προστασία υπήρχε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Πόσο δύσκολο είναι να το καταλάβετε
αυτό το πολύ απλό πράγµα; Λέτε ότι θα σκεπαστούν όλα. Εγώ
σας λέω ότι θα µπορέσει ο µικρός, ο φτωχός αγρότης, στην πο-
µόνα του δίπλα, στο χωράφι του, σε ένα µικρό κοµµάτι να κατα-
σκευάσει ένα φωτοβολταϊκό, για να µπορέσει να µείνει στο
χωράφι του. Εσείς θέλετε, µόνο αυτοί οι επενδυτές κεφαλαίου
που έχουν τα µεγάλα κεφάλαια, να µπορούν να κατασκευάσουν
φωτοβολταϊκά!

Σας λέµε ότι στη Γερµανία το 16% της ισχύος των φωτοβολ-
ταϊκών είναι αγροτικά φωτοβολταϊκά. Στην Ελλάδα είναι µόλις το
9%, ενώ έχουµε τόσο ήλιο! Εσείς δεν θέλετε, να κατασκευάσουν

οι αγρότες φωτοβολταϊκά! Θέλετε µόνο να το κάνουν οι επενδυ-
τές κεφαλαίου! 

Συγχαρητήρια, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Υπάρχει το 1%!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε κατανοητό,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Κοζάνης, Α᾽
Τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αυλω-
νίτη Αλέξανδρο-Χρήστο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αυτούς τους µήνες, που είµαι εδώ, ως νέος Βουλευτής, το

µόνο που έχω διαπιστώσει είναι ότι «το αλάθητο του Πάπα» είναι
απ’ αυτήν την πλευρά. Από εδώ είµαστε όλοι άχρηστοι! Το ίδιο
ακριβώς συµβαίνει και µε το εθνικό θέµα. Το εθνικό θέµα έχει
γίνει αντικείµενο αντιπαράθεσης εντός της Βουλής και κοµπάζει
ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργός ότι αυτός
είναι εκείνος, ο οποίος θα λύσει το προσφυγικό!

Κούνια που µας κούναγε! Ειλικρινά, το πιστεύω αυτό. Είναι ένα
τεράστιο, διαχρονικό πρόβληµα, που οι αιτίες, η πηγή της δηµι-
ουργίας των µεταναστευτικών και των προσφυγικών ροών, συ-
νεχίζουν να υπάρχουν.

Σκέφτοµαι το εξής: Ωραία, πολύ σωστά -συµφώνησε και ο Αρ-
χηγός του ΣΥΡΙΖΑ- να κλείσουµε τα σύνορά µας. Από την άλλη
πλευρά, που έχουν ανοίξει τα σύνορα, τι πολιτικές υποσχέθηκαν
οι µεγάλοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Πού είναι οι κυρώσεις;
Ποιος θα πιέσει, θα ασκήσει τις απαραίτητες διπλωµατικές και
οικονοµικές κυρώσεις προς τον Ερντογάν να κλείσει τα σύνορα;
Ποιος θα τον πιέσει να τηρήσει την κοινή δήλωση, τη συµφωνία
που έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Τουρκία;

Εµείς διχάζουµε τον κόσµο! Για πηγαίνετε στα χωριά, πηγαί-
νετε στους τόπους που ο λαός πονάει φοβισµένος! Οι εθνικιστι-
κές εξάρσεις πού οδηγούν; Μπούµερανγκ θα γυρίσει αυτή η
κατάσταση σε σας που δηµιουργείτε αυτήν την εθνική ένταση,
αυτήν την όξυνση. Οι πατριώτες από δω, οι µειοδότες από κει!
Αυτή είναι η εθνική πολιτική, που ασκείται από την Κυβέρνησή
σας; Θα τα δούµε εδώ στο αµέσως προσεχές διάστηµα.

Πάµε στο νοµοσχέδιο. 
Θα πω και εγώ απευθείας, κύριε Υπουργέ, ότι η µοναδική στό-

χευση του νοµοσχεδίου σας είναι ο έλεγχος των συνεταιρισµών
από ιδιώτες, τους οποίους βαφτίζετε «επενδυτές». Η είσοδος των
ιδιωτών στους συνεταιρισµούς και µάλιστα, µε δικαίωµα συµµε-
τοχής και ψήφου, θα δηµιουργήσει πρόβληµα στους συνεταιρι-
σµούς. Αλλοιώνετε εντελώς το συνεταιριστικό πνεύµα. Από τότε
που δηµιουργήθηκε στα Αµπελάκια -αν δεν κάνω λάθος- έτσι
µέχρι σήµερα αλλοιώνεται εντελώς η λέξη «συνεταιρισµός». Βλέ-
πετε ότι όλοι όσοι ασχολούνται, οι συνεταιρισµένοι αγρότες ή εν
πάση περιπτώσει όλοι οι συνεταιρισµένοι Έλληνες, έρχονται σε
κάθετη αντίθεση µε σας. Μόνο κάποιος συνεταιρισµός σε ολό-
κληρη την Ελλάδα είναι σύµφωνος µε το νοµοσχέδιό σας.

Αυτή είναι, λοιπόν, η καθολική άρνηση. Θα πρέπει, το αλάθητο
που έχετε, να το µπολιάσετε λίγο και µε απόψεις, που ακούστη-
καν και απ’ αυτήν την πλευρά. Λίγο! Ακούστε και εµάς!

Ειλικρινά, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί καταργείτε τον θεσµό, που
έχει να κάνει µε τη συνεταιριστική εκπαίδευση. Δεν αντιλαµβά-
νοµαι γιατί καταργείται ο περιορισµός της θητείας των προ-
έδρων, καθώς και ο αναλογικότερος τρόπος εκλογής των
διοικήσεων µε τη δικαιολογία ότι δηµιουργούνται αδύναµες δι-
οικήσεις. Δεν µπορεί να ισχυρίζεται κάποιος, για έναν θεσµό, που
η βασική του αρχή είναι η συνεργασία και η αλληλεγγύη, ότι δεν
µπορούν να συνεργαστούν τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου.
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Πού ακούστηκε αυτό; Μου φαίνεται ότι επικρατεί η λογική της
κλειστής παρέας στον συνεταιρισµό και όχι οι δηµοκρατικές δια-
δικασίες.

Ο προηγούµενος νόµος, που ψηφίστηκε επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν ένας καλός νόµος. Περιόρισε και σταµάτησε την κα-
τάρρευση του συνεταιριστικού κινήµατος, ενώ πολλοί λόγοι
υπήρξαν και συνενώθηκαν στο να καταρρεύσει το συνεταιριστικό
κίνηµα. Μην του δίνετε κι εσείς άλλη µία κατραπακιά, για να εξα-
φανιστεί το συνεταιριστικό κίνηµα από την Ελλάδα, τη στιγµή
που η Ελλάδα δηµιούργησε το συνεταιριστικό κίνηµα. Αναφέρ-
θηκα προηγουµένως στην περιοχή Αµπελάκια.

Θέλουµε συνεταιρισµούς υγιείς. Αυτός είναι ο σκοπός µας.
Άρα, εκεί που θα πρέπει να στοχεύει το νοµοσχέδιό σας -και δεν
το κάνει- είναι, πρώτον, να συνεχιστεί η προσπάθεια εξυγίανσης
των συνεταιρισµών, έτσι ώστε να επαναποκτηθεί η εµπιστοσύνη
και να αντιµετωπιστεί ριζικά η διαχρονική υπερχρέωση και, δεύ-
τερον, να δοθούν πρόσθετα κίνητρα για την ένταξη παλιών και
νέων αγροτών στους συνεταιρισµούς. Το πετυχαίνει αυτό το νο-
µοσχέδιο; Εγώ νοµίζω ότι δεν το πετυχαίνει και θα µας δοθεί η
ευκαιρία κάποια στιγµή να το κουβεντιάσουµε ξανά.

Αποτελούν, λοιπόν, αρνητική προϋπόθεση όλα αυτά που είπα
προηγούµενα, για να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Υπουργέ, να πω κάτι, επειδή προ-
έρχοµαι από την Κέρκυρα. Η Κέρκυρα έχει ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα, που έχει να κάνει µε το πώς να στηρίξουµε εκεί το
συνεταιριστικό κίνηµα. Είναι κατάφυτη από ελαιόδεντρα. Να σκε-
φτείτε ότι το νησί της Κέρκυρας έχει τέσσερα εκατοµµύρια ελαι-
όδεντρα και οι Παξοί εξήντα πέντε χιλιάδες. Τα τελευταία χρόνια
έχει γίνει τουριστικό ντεκόρ, στην κυριολεξία, για να πουλάµε το
τουριστικό προϊόν και τείνει να γίνει µονοκαλλιέργεια ο τουρι-
σµός. Γεννηθήκαµε και µεγαλώσαµε, οικογένειες και γενιές επί
γενεών, από τον ελαιώνα και τώρα τείνει ο ελαιώνας να εξαφανι-
στεί, από άποψη παραγωγής. Έχει ενάµισι ευρώ το λάδι µε πέντε
βαθµούς οξύτητα. Το κόστος είναι περίπου 2,5 ευρώ. Πώς να µην
εγκαταλειφθεί; 

Ξέρετε τι κάνουν στην Κέρκυρα οι αγρότες, κύριε Υπουργέ;
Σας υπέβαλα και µια γραπτή ερώτηση από τις 2 Δεκεµβρίου και
δεν µου απαντήσατε. Κόβουν τα ελαιόδεντρά τους και τα που-
λάνε για ξυλεία! Και µου λέτε τώρα να πάω εγώ στην Κέρκυρα
και να τους πω: Ξέρετε, παρενέβην στο νοµοσχέδιο για τους συ-
νεταιρισµούς. Για ποιους συνεταιρισµούς; Τι άλλο, δηλαδή, αν-
τικείµενο έχει ο συνεταιρισµός της Κέρκυρας, όταν συµβαίνει
αυτό;

Υπάρχει και κάτι άλλο. Έρχεται κοινή υπουργική απόφαση ότι
θα κλείσουν τα ελαιοτριβεία -πενήντα, εξήντα ελαιοτριβεία είναι-
τα οποία αµείβονται από ποσότητα λαδιού, από αυτή που παρά-
γεται κατά την έκθλιψη. Πού να βγουν οικονοµικά; Θα τα κλεί-
σουν, γιατί δεν µπορούν να επενδύσουν ένα µεγάλο ποσό, που
ξεπερνά ακόµα και την αξία ολόκληρου του εργοστασίου ή της
βιοτεχνίας, έτσι ώστε να µην υπάρχουν περιβαλλοντικά προβλή-
µατα µε τη µούργα, δηλαδή µε αυτό που βγάζει κατά την έκθλιψη
ο καρπός.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, πόσο σοβαρά ζητήµατα αντιµετωπί-
ζουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι λέτε για τα περιβαλλοντικά προβλήµατα;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Λέω το εξής: Υπάρ-
χει, κύριε Υπουργέ, και παρακαλώ να το σκεφτείτε..

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από πότε είναι η ρύθµιση για τη συµµόρφωση
των συγκεκριµένων ελαιοτριβείων;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι, είναι εδώ και µία δεκαετία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Όχι, όχι. Ακούστε
µε. Η κοινή υπουργική απόφαση…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί όλα τα άλλα ελαιοτριβεία έχουν συµµορ-
φωθεί στην Ελλάδα; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ,

ακούστε λίγο, σας παρακαλώ. Τυχαίνει να είµαι παιδί ελαιοτρι-
βέα, γεννήθηκα δηλαδή µέσα στο λιόστο, που λέµε στην Κέρ-
κυρα, και ξέρω πολύ καλά το όλο θέµα. Θα σας πω το εξής: Είναι
πενήντα, οικογενειακού χαρακτήρα, ελαιοτριβεία, τα οποία εκ-
θλίβουν ελαιόκαρπο στην περιοχή τους, τα οποία, αν κάνουν
επένδυση αυτού του είδους, που ζητάει το Υπουργείο, πρέπει να
πουλήσουν το ελαιοτριβείο τους για να κάνουν…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): …(Δεν ακούστηκε)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι νοµοθεσία πολ-
λών ετών η κοινή υπουργική απόφαση, την οποία σας ζητάω να
αλλάξετε, δίνοντάς τους µία αναβολή να µην κλείσουν τα ελαι-
οτριβεία, γιατί θα καταστραφεί και αυτό που έχει µείνει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πόσες αναβολές έχουν πάρει µέχρι σήµερα;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αν δεν κάνω λάθος,
έχουν πάρει δύο αναβολές. 

Δώστε, λοιπόν, µία αναβολή στην κατεύθυνση τού να δείτε µε
τη µέθοδο του ΣΔΙΤ να κατασκευαστεί ένα εργοστάσιο, που να
επεξεργάζεται τη µούργα σε ένα κεντροβαρές σηµείο, έτσι ώστε
να λυθούν τέτοιου είδους ζητήµατα. Είναι πολύ σηµαντικό το
θέµα. Διαφορετικά, θα µείνει ολόκληρη Κέρκυρα χωρίς ελαιοτρι-
βεία. Ένα µόνο ελαιοτριβείο έχει πάρει τη σχετική άδεια. 

Αυτές τις σκέψεις είχα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αφού το-
νίσω το εξής: Βοηθήστε στην τιµή του λαδιού. Δεν είπα να παλέ-
ψετε µόνο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ενισχύστε την τιµή
του ελαιόλαδου, παραδείγµατος χάρη µε το σύστηµα «all inclu-
sive». Γιατί δεν τονώνετε αυτή την αγορά, να αγοράζουν, δη-
λαδή, οι ξενοδοχειακές επιχειρήσεις το τοπικό λάδι, το
τυποποιηµένο λάδι, έτσι όπως προβλέπει η νοµοθεσία, έτσι ώστε
να ενισχυθεί και η τοπική παραγωγή, κύριε Υπουργέ; 

Είναι ζητήµατα καθοριστικής σηµασίας για τον ελαιώνα της
Κέρκυρας, για ένα µεγάλο κοµµάτι της παραγωγικής διαδικα-
σίας, που µπορεί να είναι σε δεύτερη µοίρα τώρα, αλλά πριν από
µερικά χρόνια -πριν την ανάπτυξη του τουρισµού- ήταν στην κο-
ρυφή, ήταν µονοκαλλιέργεια, µόνο µε αυτό ζούσαν οι Κερκυραίοι
και οι Παξινοί πολίτες. 

Μετά από αυτές τις σκέψεις, πρέπει να καταλάβατε φυσικά,
ότι δεν θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό και περιµένω, αν έχετε
την καλοσύνη, κύριε Υπουργέ, απαντήσεις σε αυτά που σας είπα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο
Κοζάνης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαρίτου Δηµήτριος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µετά και τη χθεσινή σαφή και κατηγορηµα-

τική τοποθέτηση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ για τους ευρύτε-
ρους σχεδιασµούς της γείτονος, την εργαλειοποίηση του
προσφυγικού-µεταναστευτικού, την επιβεβληµένη και αυτονόητη
ανάγκη προστασίας των συνόρων της χώρας µας, θα ανέµενε
κανείς να δείξετε την απαραίτητη ευθύνη και σοβαρότητα. Πού
να τα βρείτε όµως;

Αντί να αντιληφθείτε την κρισιµότητα των στιγµών, βλέποντας
τη µεγάλη εικόνα της γεωπολιτικής απειλής, που δέχεται η χώρα
µας, δυστυχώς επιµένετε µε ανευθυνότητα να τροφοδοτείτε πα-
ροξυσµούς, πολώσεις και διαιρέσεις στην κοινωνία µας, που
είναι το µόνο που δεν χρειάζεται αυτή τη στιγµή.

Σήµερα, οφείλουµε να αναζητήσουµε, χωρίς αυταρέσκεια, τη
διαµόρφωση κατά το ελάχιστο µιας εθνικής στρατηγικής. Από
την πλευρά µας, είµαστε έτοιµοι. Αν δεν µπορεί ή δεν θέλει ο
Πρωθυπουργός να σηκώσει το βάρος της διεκδίκησης από την
Ευρωπαϊκή Ένωση των κυρώσεων για την Τουρκία ή να απειλή-
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σει µε βέτο παντού, σας θυµίζω ότι έχει ήδη ζητηθεί η σύγκληση
του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχηγών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το έχουµε απορρίψει ήδη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Δικαίωµά σας. Εκτίθεστε απέναντι
στον ελληνικό λαό.

Έρχοµαι στο θέµα µας, κύριοι συνάδελφοι. Όσοι αγρότες µάς
παρακολουθούν, θα λένε ότι αντιδικούµε περί όνου σκιάς, δη-
λαδή για το τίποτα, όχι µόνο γιατί είναι απαξιωµένη η εικόνα, που
έχουν για τους συνεταιρισµούς, αλλά γιατί, κύριε Υπουργέ, ενώ
είµαστε χρονικά λίγο, πριν ξεκινήσει η νέα καλλιεργητική περίο-
δος, ένα µεγάλο µέρος των αγροτών µας βρίσκεται σε πραγµα-
τική αδυναµία να προετοιµαστεί και να αντεπεξέλθει στις
ανάγκες της νέας χρονιάς.

Να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι οι αγρότες της Ροδό-
πης που επλήγησαν πέρυσι από ακραία καιρικά φαινόµενα,
ακόµα περιµένουν να αποζηµιωθούν.

Κυρίες και κύριοι, σας ακούω να µιλάτε διαρκώς για την προ-
βληµατική κατάσταση των συνεταιρισµών, λες και είσαστε άµοι-
ροι ευθυνών. Δικά σας θύµατα είναι, κύριοι. Ξεχάσατε που τους
είχατε µετατρέψει σε µπλε και πράσινα κοµµατικά παραµάγαζα,
για να εκλέγουν Βουλευτές και να υποδεικνύουν Υπουργούς;
Μην µας κουνάτε το δάχτυλο για τις προσπάθειες που έγιναν την
προηγούµενη περίοδο, ώστε να µπει τάξη, κύριοι, ανάµεσα στα
χιλιάδες άταφα δικά σας πτώµατα των συνεταιρισµών, που
ακόµα ταλαιπωρούν αγρότες, ακόµα και τους κληρονόµους
τους.

Δεν σας ταιριάζει, κύριοι, ο ρόλος του εξυγιαντή των συνεται-
ρισµών, αλλά ο ρόλος αυτού που βάζει ταφόπλακα στη συνεται-
ριστική ιδέα. Και ξέρετε πολύ καλά πώς λέγεται.

Ο πυρήνας, κύριοι, των ρυθµίσεών σας βρίσκεται στο µέτοχο
επενδυτή που εισάγεται στους συνεταιρισµούς, στον «κύριο
35%», που θα βάζει τα λεφτά, όπως λέτε. Σας το είπαν πολλοί,
ότι αυτό δεν είναι συνεταιρισµός. Σας το είπε καθαρά ο εκπρό-
σωπος της Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας, ότι, όπου επι-
χειρήθηκε να εφαρµοστεί µία τέτοια ρύθµιση, απέτυχε. Δεν
ιδρώνει το αυτί σας, όταν µάλιστα, γνωρίζετε ότι απέτυχε σε
χώρες, στις οποίες είναι ισχυρή η συνεταιριστική ιδέα και σο-
βαρή η επιχειρηµατικότητα.

Σας το εξήγησε πολύ απλά ένας πρόεδρος συνεταιρισµού.
Σας είπε ότι δεν µπορούν να συνυπάρχουν παραγωγοί από τη
µία και µέτοχος επενδυτής σε ένα σχήµα. 

Σας θυµίζω τι σας είπε, κύριοι: Έχοντας κάνει σύµβαση ως συ-
νεταιρισµός για να πουλήσει το γάλα µε 90 λεπτά, πληρώνει
στους παραγωγούς-µέλη του 87 λεπτά, ενώ στην αγορά διακι-
νείται γάλα µε 80 λεπτά. Ο «κύριος 35%» µέτοχος, προφανώς θα
θέλει, θα επιδιώξει, να πληρωθεί ο παραγωγός-µέλος του συνε-
ταιρισµού όχι µε 87 λεπτά, αλλά µε 80 λεπτά, ώστε να επωφελη-
θεί τη διαφορά του 10% ως εµπορικό κέρδος, σε βάρος των
παραγωγών, µέσα στον ίδιο τον συνεταιρισµό.

Τι δεν καταλαβαίνετε, κύριοι; Ότι άλλα είναι τα συµφέροντα
των παραγωγών µετοχών και άλλα του «κυρίου 35%», που στις
συνελεύσεις µε οριακή απαρτία θα έχει τη δυνατότητα να υπα-
γορεύει αποφάσεις για τα συµφέροντά του;

Δεν νοµοθετείτε, κύριοι, κανέναν συνεταιρισµό. Νοµοθετείτε,
αν εµπλακούν, τη διάλυση των υφιστάµενων υγιών και βιώσιµων
συνεταιρισµών. Νοµοθετείτε, κύριοι, όχι τόσο αθώα. Θέλετε να
το εµφανίσετε ως την ευκαιρία για να βρουν -δήθεν- χρηµατοδό-
τηση οι παραγωγοί, που έχουν ιδέες. Αφήστε τα αυτά στην άκρη.

Γνωρίζουµε και γνωρίζετε πολύ καλά ότι πίσω από αδρανείς
συνεταιρισµούς υπάρχουν τεράστιες περιουσίες σε αγροτικές
υποδοµές, όπως για παράδειγµα της Ροδόπης. 

Μπορώ να υποθέσω, κύριοι, το µέγεθος της κοινωνικής περι-
ουσίας σ’ όλη την Ελλάδα, που αυτή βρίσκεται πλέον στο στό-
χαστρο, στους σχεδιασµούς µε τα µοντέλα συνεταιρισµών που
θα εισάγετε. Θα µας πείτε καχύποπτους. Και γιατί να µην είµα-
στε; Ρυθµίζετε τα πάντα, ακόµα και την παραµικρή αλλαγή στα
καταστατικά των συνεταιρισµών. Τυχαία, κύριοι, δεν φέρνετε
καµµία -µα καµµία- ρύθµιση για την προστασία όλης αυτής της
τεράστιας κοινωνικής περιουσίας; Μάλλον για προίκα, για δέ-
λεαρ την κρατάτε για τους µετόχους επενδυτές. Δεν αναζωογο-

νείτε τους συνεταιρισµούς. Στήνετε το colpo grosso, για να γίνε-
ται µεγαλύτερη υφαρπαγή κοινωνικής περιουσίας και πλούτου
των αγροτών, για να δοθεί στα χέρια των λίγων, των «κυρίων
35%», που µε µικρό κόστος θα τη µεταφέρουν σταδιακά στα χαρ-
τοφυλάκιά τους. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, απευθυνόµενος στη νέα γενιά των
αγροτών. Θα τους θυµίσω ότι η κοινωνική περιουσία των συνε-
ταιρισµών είναι οι κόποι, οι θυσίες των γονιών τους. Οφείλουν να
την υπερασπιστούν, ξεπερνώντας στην πράξη θνησιγενή σχή-
µατα, όπως αυτά που στήνετε. Να αναζητήσουν συνεργατικά
σχήµατα. Άλλωστε, αυτή είναι οι πραγµατικοί παραγωγοί. Να
διεκδικήσουν την κοινωνική περιουσία, που τους ανήκει, να διεκ-
δικήσουν πολιτικές, που θα αντιµετωπίζουν τα διαρθρωτικά προ-
βλήµατα του πρωτογενή τοµέα, αξιοποιώντας τους κοινοτικούς
πόρους, τις νέες τεχνολογίες, την τεχνολογία και την έρευνα. 

Ο πρωτογενής τοµέας, η αγροτική οικονοµία µπορεί πράγµατι
να συµβάλει αποφασιστικά στο συνολικό σχέδιο για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας, κύριοι, µόνο αν στις προτε-
ραιότητες των πολιτικών δυνάµεων αποκτήσει το βάρος που
πραγµατικά τής αξίζει να έχει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσο Βολουδάκη.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συνηθίζω από το Βήµα αυτό
να µιλώ για θέµατα άλλα από το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, όµως
οι µέρες που ζούµε πιστεύω ότι είναι τέτοιες, που το επιβάλλουν. 

Ζήσαµε τις τελευταίες µέρες µια απόπειρα εισβολής στην πα-
τρίδα µας από χιλιάδες ανθρώπους, που δεν το δικαιούνται, κα-
τευθυνόµενους από την Τουρκία, σε µια κατάσταση που οδήγησε
σε επιβουλή, όπως το είπε ο Πρωθυπουργός, επί του εθνικού µας
εδάφους.

Πιστεύω ότι είµαστε όλοι υπερήφανοι για την αποτελεσµατι-
κότητα και το φρόνηµα που επέδειξαν οι Ένοπλες Δυνάµεις, η
Αστυνοµία, το Λιµενικό στα νησιά, αλλά και οι απλοί άνθρωποι
στα σύνορα, που ο καθένας, µε τον δικό του τρόπο, προσπάθησε
να υποστηρίξει και υποστηρίζει ακόµα την προσπάθεια να υπε-
ρασπιστούµε τα σύνορά µας. Στη δύσκολη ώρα οι Έλληνες,
όπως και παλιά, έδειξαν πατριωτικό φρόνηµα, έδειξαν και οµο-
ψυχία. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας επιτρέπει να αι-
σιοδοξούµε ότι η πατρίδα µας έχει αύριο. 

Ο Πρωθυπουργός κατάφερε να φέρει την ηγεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στον Έβρο την ώρα της κρίσης και αυτό έχει µια
ιδιαίτερη σηµασία, όχι µόνο για τα όσα συγκεκριµένα ήδη απο-
κοµίζουµε από την επίσκεψη αυτή, δηλαδή την ενίσχυση από τη
FRONTEX των δυνάµεων επιτήρησης, την πρόσθετη οικονοµική
βοήθεια κ.λπ.. Εννοώ την ενίσχυση, όχι µόνο για όσα ήδη έγιναν,
αλλά και γι’ αυτά που ακολουθούν, γιατί βέβαια, δεν έχει τελει-
ώσει η ιστορία. Έχουµε µπροστά µας πολύ δρόµο, στον οποίον
χρειαζόµαστε την υποστήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίως
γιατί χρειάζεται να αναθεωρηθεί ο περίφηµος Κανονισµός του
Δουβλίνου, αυτός που ρυθµίζει τα της παροχής ασύλου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, που είναι σε εντελώς λάθος βάση και που πρέ-
πει να αναθεωρηθεί µ’ έναν τρόπο που να επιτρέπει στην Ευρώπη
να προστατεύει τα σύνορά της, να προστατεύει τελικά και την
ταυτότητά της -προσθέτω εγώ- και στο κάθε κράτος-µέλος να
µπορεί να προστατέψει και τα σύνορα και την εθνική του ταυτό-
τητα.

Τις πρώτες τέσσερις µέρες αυτής της έκτακτης κατάστασης
είδαµε από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και γενικότερα της Αριστε-
ράς -αλλά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει βέβαια ιδιαίτερη ση-
µασία- µια επιστροφή στις παλιές ιδέες. Στις δηλώσεις
κορυφαίων στελεχών σας στα µέσα ενηµέρωσης, στα µέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, ακόµα και σε ανακοινώσεις θεσµοθετηµένων
οργάνων του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως
της νεολαίας του, για παράδειγµα, είδαµε να κυριαρχούν οι πα-
λιές αντιλήψεις των ανοικτών συνόρων, της υποδοχής των µετα-
ναστών, µε κάθε τρόπο και είδαµε να κατηγορείται η Κυβέρνηση
για ακροδεξιά εθνικιστική πολιτική ή δεν ξέρω εγώ τι άλλο. 
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Χρειάστηκε να φτάσουµε χθες το βράδυ, τέσσερις µέρες µετά
και ενώ είχαν γίνει όλα αυτά, τα οποία περιέγραψα, για να δούµε
τον κ. Τσίπρα σε µια ακόµα ιστορική κωλοτούµπα να αναγνωρίζει
ότι ναι, οποιαδήποτε κυβέρνηση θα έκλεινε τα σύνορα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, προσπαθεί ο Πρόεδρός σας, να σας κάνει ΠΑΣΟΚ του πα-
ρελθόντος, αλλά δεν του βγαίνει. Δεν είναι ούτε στο δικό του
DNA ούτε στο δικό σας και η κοινωνία το καταλαβαίνει αυτό.

Ξεκαθαρίστε, λοιπόν, τη θέση σας και δείτε: Είστε µε τη συν-
τριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, που θέλουν την πατρίδα τους
ακέραια, τα σύνορά τους να φυλάσσονται, την εθνική τους ταυ-
τότητα καθαρή και συγκεκριµένη όπως είναι ή είστε µε τις περι-
θωριακές οµάδες του 3%, του «ανοικτά σύνορα», της ανοµίας
παντού και του µπάχαλου στα πανεπιστήµια και στην κοινωνία;

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε εδώ µια ουσιαστική µεταρρύθµιση: τη δυνατότητα εισό-
δου στους συνεταιρισµούς ιδιωτών επενδυτών, µε δυνατότητα
να συνεισφέρουν κεφάλαιο και να αποκτούν ψήφους µέχρι 35%
του συνόλου. Πρόκειται, κατά τη γνώµη µου, για µια σηµαντική
µεταρρύθµιση, που δίνει τη δυνατότητα στους υγιείς συνεταιρι-
σµούς να αντλήσουν κεφάλαια από την αγορά, να µπορέσουν να
αναπτυχθούν, να ανταγωνιστούν στην αγορά. Είναι µια δυνατό-
τητα, που και του ΣΥΡΙΖΑ ο αντίστοιχος νόµος προέβλεπε, βέ-
βαια µε µια πολύ κρίσιµη διαφορά. Προέβλεπε τη δυνατότητα να
µπει κάποιος επενδυτής, να βάλει χρήµατα, αλλά χωρίς να έχει
δικαίωµα ψήφου. Αυτά τα πράγµατα δεν γίνονται, βέβαια. Κανείς
δεν θα έβαζε τα λεφτά του, παρά µόνο αν τα λεφτά του τα είχε
µαζέψει από τα λεφτόδεντρα, γι’ αυτό και δεν δούλεψε αυτό
µέχρι σήµερα. 

Είναι πολύ σηµαντικό το ότι από εδώ και πέρα προβλέπεται η
δυνατότητα αυτή και δεν µπορώ πραγµατικά να κατανοήσω την
αντίδραση της Αντιπολίτευσης στο ζήτηµα αυτό. Για την ακρί-
βεια, µπορώ να την κατανοήσω. Με την απλή λογική δεν κατανο-
είται. Γιατί; Διότι εδώ ο νόµος δεν έρχεται να επιβάλει σε κανέναν
συνεταιρισµό να αποκτήσει ιδιώτες εταίρους, να αποκτήσει ιδιώ-
τες µετόχους, ιδιωτικά κεφάλαια. Σε κανέναν δεν επιβάλλεται.
Εάν, όµως, κάποιος συνεταιρισµός το επιθυµεί, µπορεί. Δίνεται
αυτή η δυνατότητα και η Αντιπολίτευση, η Αριστερά και όχι µόνο,
καταλαµβάνεται από ιερά µανία. 

Γιατί, λέω εγώ; Δεν µοιάζει λογικό. Υπάρχει, όµως, ένας λόγος
στην πραγµατικότητα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, πιστοί στις ιδεολογικές σας καταβολές,
πιστεύετε ότι εσείς, η πεφωτισµένη ηγεσία, γνωρίζετε καλύτερα
απ’ αυτούς που τους αφορά το πώς θα κάνουν τη δουλειά τους.
Το µοντέλο αυτό ποδηγέτησης της κοινωνίας έχει πεθάνει εδώ
και κάποιες δεκαετίες. Καλό είναι να το καταλάβετε. Προχωράµε
στην πατρίδα µας σ’ ένα άλλο µοντέλο, ένα µοντέλο που οδηγεί
σε πραγµατική ανάπτυξη.

Θα πω δυο λόγια για την τροπολογία για τη δακοκτονία, κύριε
Υπουργέ. Πολύ καλά κάνετε και φέρνετε αυτήν την τροπολογία,
για να επισπευσθούν οι διαδικασίες της προµήθειας των υλικών
των διαγωνισµών για τη δακοκτονία. Θα επαναλάβω κάτι, που
σας είπα και στην επιτροπή: Είναι καλό αυτό, αλλά δεν αρκεί.
Πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία της πρόσληψης των τοµε-
αρχών της δακοκτονίας. Με ενηµερώσατε ότι είναι εν εξελίξει.
Θα ήθελα, όµως, να διασφαλίσετε ότι θα µπορέσουν τις αµέσως
επόµενες µέρες οι περιφέρειες να προκηρύξουν τους διαγωνι-
σµούς της πρόσληψης των τοµεαρχών, γιατί πρέπει οπωσδήποτε
τον Ιούνιο να µπορούν να πιάσουν δουλειά.

Δεν πρέπει σε καµµιά περίπτωση, στις ελαιοπαραγωγικές πε-
ριοχές να αντιµετωπίσουµε προβλήµατα σαν αυτά που αντιµε-
τωπίσαµε πέρυσι στην Κρήτη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καλαµατιανό Διονύσιο-Χαράλαµπο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα που συζητούµε σή-
µερα στο νοµοσχέδιο αφορά στους συνεταιρισµούς, ένα κρίσιµο
θέµα που αφορά και στην παραγωγική διαδικασία, στην παρα-

γωγή του τόπου µας.
Όµως, το θέµα της επικαιρότητας είναι το προσφυγικό-µετα-

ναστευτικό και επιτρέψτε µου ένα σχόλιο και γι’ αυτό. Οφείλουµε
να αναδείξουµε το ζήτηµα αυτό, το προσφυγικό-µεταναστευτικό
ως ένα ευρωπαϊκό ζήτηµα. Δεν αρκούν οι επικοινωνιακοί χειρι-
σµοί, δεν αρκούν οι επισκέψεις, τα χτυπήµατα στην πλάτη και
µόνο η χρηµατοδότηση. Έχουµε ανάγκη από έµπρακτη στήριξη
από τους Ευρωπαίους εταίρους µας.

Δεν ακούσαµε τίποτα στην επίσκεψή τους για την καταδίκη της
Τουρκίας, που εκµεταλλεύεται τους πρόσφυγες, για να εξυπη-
ρετήσει δικούς της γεωπολιτικούς στόχους. Δεν ακούσαµε τί-
ποτα για συγκεκριµένα µέτρα και οικονοµικές κυρώσεις εναντίον
της Τουρκίας. Δεν ακούσαµε τίποτα για την ισοµερή κατανοµή
των προσφύγων σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, ώστε να µη γίνει
η Ελλάδα αποθήκη ψυχών.

Έχουµε ανάγκη από την εκπόνηση και υλοποίηση ενός εθνικού
σχεδίου για το κρίσιµο αυτό ζήτηµα και εµείς είµαστε έτοιµοι να
συνδράµουµε σε αυτό. Θα πρέπει, όµως, να αφήσετε την αλα-
ζονική και αυταρχική σας συµπεριφορά. Ενεργήστε για τη σύγ-
κληση Συνόδου Κορυφής, συγκαλέστε Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών, για να πείσετε -σε αυτό πιστεύουµε και εµείς- ότι χρει-
αζόµαστε οµοψυχία και όχι διχαστικές πρακτικές.

Ως προς το σχέδιο νόµου που συζητάµε, δεν απαντά στα προ-
βλήµατα του πρωτογενή τοµέα, της πρωτογενούς παραγωγής
του τόπου µας. Αποκαλύπτει, όµως, ξεκάθαρα το σχέδιο της Κυ-
βέρνησης σχετικά µε τον χαρακτήρα και τη φυσιογνωµία, που πι-
στεύει ότι θα πρέπει να έχουν οι αγροτικοί συνεταιρισµοί της
χώρας. Η Κυβέρνηση οραµατίζεται να µετατρέψει τους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς σε κεφαλαιουχικές εταιρείες. Είναι έκδηλη
η πρόθεσή της να αναδείξει το ιδιωτικό κεφάλαιο ως τον κύριο
πρωταγωνιστή, που θα καθορίζει τις εξελίξεις σε αυτούς. Δίνει
στους ιδιώτες επενδυτές το δικαίωµα της άµεσης εµπλοκής τους
στα δρώµενα των συνεταιρισµών.

Το αφήγηµά σας είναι ότι µε την είσοδο των ιδιωτών επενδυ-
τών θα επιλυθεί το ζήτηµα της χρηµατοδότησης των συνεταιρι-
σµών. Αυτό, όµως, που θα καταφέρετε είναι να περάσει ο
έλεγχος των συνεταιρισµών σε ιδιώτες και θα µεταλλαχθεί βε-
βαίως, ο χαρακτήρας τους. Οι συνεταιρισµοί θα µετατραπούν σε
επιχειρήσεις, που θα αποβάλουν εξ ολοκλήρου την ιδέα του συ-
νεργατισµού, χωρίς να ωφελούνται βεβαίως, οι υγιείς συνεταιρι-
σµοί ούτε όµως και οι υπό εκκαθάριση συνεταιρισµοί να
αποκοµίζουν κάποιο όφελος.

Χαρακτηριστική είναι η αντίδραση του συνόλου των φορέων,
που έλαβαν µέρος στη συνεδρίαση της διαρκούς επιτροπής.
Εξέφρασαν τον έντονο προβληµατισµό τους για την είσοδο ιδιω-
τών επενδυτών στους συνεταιρισµούς. Αξίζει να αναφερθεί ότι
ο Γενικός Διευθυντής της Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας
τόνισε ότι η είσοδος των ιδιωτών επενδυτών είναι αντίθετη µε τη
συνεταιριστική λογική. Επιπλέον, επικαλέστηκε την εµπειρία του
και επεσήµανε ότι δεν υπάρχει θετικό αποτέλεσµα σε άλλες
χώρες όπου επιχειρήθηκε κάτι παρόµοιο. Καλό είναι να ακού-
σουµε αυτούς τους εµπειρογνώµονες, που γνωρίζουν τη διεθνή
κατάσταση.

Το νέο σχέδιο νόµου έρχεται σε ευθεία ρήξη µε τις συνεταιρι-
στικές αρχές. Πλήττεται η αρχή της αυτονοµίας και η αρχή της
ανεξαρτησίας. Πλήττεται η αρχή ότι η περιουσία των συνεταιρι-
σµών ανήκει στις γενεές και όχι στους µετόχους. Κρίσιµο είναι
το γεγονός ότι µε το σχέδιο νόµο θα µπορούν οι ιδιώτες να συµ-
µετέχουν στους συνεταιρισµούς µε ποσοστό 35%. Αποτέλεσµα
αυτού θα είναι, οι αποφάσεις που θα λαµβάνονται, να είναι ου-
σιαστικά σύµφωνες µε τα συµφέροντα των ιδιωτών.

Ακόµα, όµως και ο τρόπος που µπορεί κάποιος ιδιώτης να απο-
κτήσει το 35% είναι τουλάχιστον αµφιλεγόµενος. Αυτό µε την
πρότασή σας µπορεί να γίνει ακόµα και µε απόφαση του 1/5 των
µελών και µε απλή πλειοψηφία. Τι σηµαίνει στην πράξη αυτό; Ση-
µαίνει ότι το 10% των µελών θα µπορεί να καθορίσει την τύχη
ολόκληρου του συνεταιρισµού.

Επίσης, µε το σχέδιο νόµου καταστρατηγείται η δηµοκρατική
αρχή της «µίας µερίδας µία ψήφος». Επιτρέπει να καθορίζεται η
αξία της µερίδας του ιδιώτη επενδυτή µέσα από τη Γενική Συνέ-
λευση. Παράλληλα, µπορεί να είναι διαφορετική από εκείνη των
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µελών. Πρακτικά, ένας ιδιώτης επενδυτής θα µπορεί να αποκτή-
σει το 35% ενός αγροτικού συνεταιρισµού µε τιµή και αξία µερί-
δας διαφορετική µε απόφαση απλώς της Γενικής Συνέλευσης.
Εξάλλου, δεν προβλέπεται καµµία υποχρέωση των µελών επεν-
δυτών να συναλλάσσονται µε τον εκάστοτε συνεταιρισµό, ενώ
αυτό είναι υποχρεωτικό για τα µέλη, για τους συνεταιριστές.

Όλα αυτά έρχονται σε µια περίοδο, που η πολιτική σας έχει
αφήσει αρνητικό αποτύπωµα στους αγρότες, τους κτηνοτρό-
φους και τους αλιείς της χώρας. Τα πεπραγµένα είναι γνωστά.
Αυξήσατε µε το που αναλάβατε την τιµή στο αγροτικό ρεύµα
αέρα, άρα αυξήσατε το κόστος παραγωγής. Κατά τα άλλα, δη-
λώνετε ότι θέλετε να µειώσετε το κόστος παραγωγής.

Τα στελέχη σας ισχυρίζονται συνεχώς µε έµφαση ότι πρέπει
να προαχθούν πολιτικές και δράσεις, που θα έχουν ως στόχο τη
µείωσή του. Οι πράξεις σας, όµως, δείχνουν το αντίθετο και
έχουν το αντίθετο αποτέλεσµα.

Σε ότι αφορά την κτηνοτροφία, οι έλεγχοι στην αγορά έχουν
µειωθεί, οι κτηνοτρόφοι µάς καταγγέλλουν ότι γίνονται παράνο-
µες ελληνοποιήσεις σε γαλακτοκοµικά και άλλα προϊόντα και
αυτό προάγει αθέµιτες πρακτικές, µε αποτέλεσµα οι τιµές του
παραγωγού να δέχονται ασφυκτική πίεση. 

Στην αλιεία ψηφίσατε χαράτσι για όλα τα αλιευτικά σκάφη, που
θα υπολογίζεται µε βάση το µήκος του σκάφους και όχι µε τον
τζίρο του κάθε αλιέα.

Μέσα σε όλα αυτά, προωθείτε και την ιδιωτικοποίηση του
ΕΛΓΑ, ισοπεδώνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του.

Οι αγρότες µας, κύριε Υπουργέ, έχουν ανάγκη από έναν απο-
τελεσµατικό και σύγχρονο ΕΛΓΑ, που θα αποζηµιώνει άµεσα και
µε δίκαιο τρόπο τις πραγµατικές ζηµιές, όχι έναν ιδιωτικό οργα-
νισµό, που θα µετακυλίει το επενδυτικό κόστος στους αγρότες
και τους κτηνοτρόφους µας.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε και πέτυχε τη µείωση της φο-
ρολογίας των συνεταιρισµών, από το 13% στο 10%, εφάρµοσε
την προνοµιακή µεταχείριση των συνεταιριστικών οργανώσεων
στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης.

Άφησα για το τέλος το µεγαλύτερο ζήτηµα των ηµερών στον
αγροτικό κλάδο. Τουλάχιστον στην πατρίδα µου, την Ηλεία, είναι
ένα µείζον θέµα και έχει µειώσει πάρα πολύ το εισόδηµα των
αγροτών µας στην περιοχή, το θέµα της τιµής του ελαιολάδου.
Έχει φέρει σε πραγµατική απόγνωση τους παραγωγούς µας.
Είναι γνωστή η επιλογή σας για την αδράνεια. Το µόνο που ξέ-
ρετε να κάνετε καλά, είναι να λέτε συνεχώς ότι δεν µπορείτε να
παρέµβετε για να στηρίξετε την παραγωγή. Επικαλείστε τους κα-
νόνες της ελεύθερης αγοράς. Την ίδια στιγµή, άλλες χώρες, που
αντιµετωπίζουν το ίδιο πρόβληµα, της χαµηλής τιµής δηλαδή,
παρεµβαίνουν και προσπαθούν να πετύχουν στήριξη των παρα-
γωγών. Αυτή είναι η ανύπαρκτη πολιτική σας για τον πρωτογενή
τοµέα.

Σήµερα, όσο ποτέ χρειαζόµαστε ισχυρούς αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς, που θα προστατεύσουν και θα ενισχύσουν τους πα-
ραγωγούς µας. Εσείς, σε αντιδιαστολή µε αυτή την ανάγκη,
νοµοθετείτε για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς µε γνώµονα το
κεφάλαιο και το όφελος του ιδιώτη επενδυτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Συµπερασµατικά, το µέλλον για τους αγροτικούς συνεταιρι-

σµούς της χώρας, σύµφωνα µε το σχέδιο, που φέρνει η Κυβέρ-
νησή σας, προδιαγράφεται δυσοίωνο. Ο ρόλος των
συνεταιρισµών είναι ιδιαίτερα κρίσιµος για τη σωστή λειτουργία
και αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας. Οι υγιείς συνεταιρισµοί µπορούν να λειτουργή-
σουν ως ανάχωµα και προστατευτικό περιβάλλον σε δύσκολες
συνθήκες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, καταψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο, όχι µόνο δεν επιλύει προβλήµατα, αλλά δυστυχώς δηµι-
ουργεί νέα. Έχει ως µοναδικό του στόχο τη µετατροπή των αγρο-
τικών συνεταιρισµών, από κέντρα συνεργατισµού, σε προπύργια
επιχειρηµατικών συµφερόντων.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τη

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σκόνδρα Ασηµίνα.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από οτιδή-

ποτε άλλο, θα ήθελα από αυτό το Βήµα να ευχαριστήσω και να
συγχαρώ τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, που
µε σθένος υπερασπίζονται αυτές τις µέρες τα σύνορα της χώρας
µας από τους εισβολείς, που πιέζουν κατά χιλιάδες υπό την κα-
θοδήγηση της Τουρκίας.

Δηλώνω περήφανη, επίσης, για το θάρρος, την ετοιµότητα, την
αποτελεσµατικότητα και τη διπλωµατική δεινότητα, που επέδειξε
ο Πρωθυπουργός µου και η Κυβέρνησή µου στην ακραία αυτή
πρόκληση.

Ικανοποίηση, όµως, δηλώνω και για τη στάση του κ. Τσίπρα,
που συµφωνεί µε τις ενέργειες του Κυριάκου Μητσοτάκη,
παρ’όλο που έτσι αιφνιδίασε σχεδόν όλον τον ΣΥΡΙΖΑ. Οι Ελλη-
νίδες και οι Έλληνες µε οµοψυχία στέκονται στο ύψος των περι-
στάσεων, αποδεικνύοντας ότι η Ελλάδα δεν φοβάται, δεν
εκβιάζεται και συνεχίζει να φυλάει την Ελλάδα, αλλά και την Ευ-
ρώπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνοντας στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου, πρέπει να πω ότι πιστεύω ακράδαντα πως ο πρω-
τογενής τοµέας µπορεί να συντελέσει τα µέγιστα στην ανάπτυξη,
στην τόνωση της εθνικής οικονοµίας και στη δηµιουργία θέσεων
εργασίας. Η Κυβέρνησή µας εργάζεται ακατάπαυστα γι’ αυτούς
τους στόχους.

Είναι προϋπόθεση όµως, το παραγωγικό µοντέλο να ανασυγ-
κροτηθεί και να αναδιαρθρωθεί. Δεν µπορεί να συµβεί αυτό εάν
ο αγροτικός κόσµος δεν προβεί σε ειλικρινείς συνεργασίες και
συνέργειες µε επαγγελµατισµό, ευθύνη και εµπιστοσύνη. Δεν
µπορεί κανείς αγρότης µόνος του να επιβιώσει, να γίνει ανταγω-
νιστικός, να απελευθερωθεί και να παράξει, απολαµβάνοντας,
τόσο ο ίδιος όσο και η οικονοµία, την προστιθέµενη αξία της πα-
ραγωγής του, χωρίς µια ριζική τοµή. 

Αφετηρία µπορεί να είναι η νέα δοµή και ο νέος τρόπος λει-
τουργίας των συνεταιριστικών σχηµάτων. Αυτή την αναγκαία µε-
ταρρύθµιση που εξυγιαίνει και ενδυναµώνει την αγροτική
συνεταιριστική δράση φέρνει ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Μάκης
Βορίδης, µε το παρόν σχέδιο νόµου. Μέσα από αυτό θα γίνει η
επανεκκίνηση του συνεταιριστικού κινήµατος, που περνάει µια
σοβαρή κρίση και απαξιώθηκε πλήρως την τελευταία εικοσαετία.
Αφήνοντας πίσω τα δύσκολα χρόνια, ρίχνουµε βάρος στον πρω-
τογενή τοµέα, που συντελεί στην αυτάρκεια της χώρας, στο εµ-
πορικό ισοζύγιο και µπορεί να αποτελέσει απαρχή µιας νέας
εκβιοµηχάνισης της πατρίδας µας.

Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα ή τα µεγάλα αστικά κέντρα και
τα κοσµοπολίτικα νησιά. Ελλάδα είναι και εκείνες οι περιοχές,
που καλλιεργούν τη γη και εκτρέφουν ζώα και παράγουν πρωτο-
γενή πλούτο, όπως η Θεσσαλία, το περιβόλι της Ελλάδος και η
Καρδίτσα, που είναι νοµός αγροτικός, αλλά και ο δεύτερος φτω-
χότερος στην επικράτεια. Για να ανακάµψει και να ξεφύγει από
το τέλµα που βιώνει, χρειάζεται λύση στα προβλήµατά του. Ποια
είναι αυτά σε περιοχές που η τοπική οικονοµία στηρίζεται στην
αγροτιά; Ο µικρός και κατακερµατισµένος κλήρος, το υψηλό κό-
στος καλλιέργειας, η χαµηλή παραγωγικότητα, µε αποτέλεσµα
την έλλειψη ανταγωνιστικότητας, τη χρονοβόρα διακίνηση των
προϊόντων, τις χαµηλές τιµές διάθεσης και την περιορισµένη
πρόσβαση στις ξένες αγορές. Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί είναι
σηµαντικό όχηµα επίλυσης αυτών των βασικών προβληµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον δρόµο της αναδιάρθρω-
σης της παραγωγής επαναπροσδιορίζουµε το νοµικό πλαίσιο,
που αφορά ακριβώς τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και τις
αγροτικές εταιρικές συµπράξεις. Πρόκειται για ένα σύγχρονο νο-
µοθετικό πλαίσιο που ανταποκρίνεται σε πραγµατικά δεδοµένα,
µακριά από ιδεοληψίες και κοµµατικές σκοπιµότητες που υπήρ-
χαν παλαιότερα. Ο νόµος επιδιώκει την απλοποίηση ίδρυσης, την
ευελιξία σύνθεσης, τη διαφάνεια λειτουργίας και τις ευκαιρίες
ουσιαστικών επενδύσεων. Εξισορροπείται ο ρόλος του κράτους
και της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και παρέχονται ελευθερίες
στους συνεταιριστές να αποφασίζουν και να δρουν, µε γνώµονα
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τα συµφέροντα τους. Έτσι, αποφεύγουµε την κρατική κηδεµονία
µε συνεταιρισµούς εγκλωβισµένους σε παθογένειες, στρεβλώ-
σεις και νοοτροπίες του παρελθόντος, όπως αυτός της κοµµατι-
κής χειραφέτησης. Ο ρόλος του κράτους θα είναι εποπτικός και
ελεγκτικός και παύει να αποτελεί τροχοπέδη στην εύρυθµη λει-
τουργία τους. Εισάγεται η ιδιωτική πρωτοβουλία, ώστε οι συνε-
ταιρισµοί να λειτουργήσουν ως ανταγωνιστική επιχείρηση, όπως
ακριβώς οφείλουν, για να εξασφαλίσουν τη βιωσιµότητά τους.

Το νοµοσχέδιο δίνει δυνατότητα συµµετοχής ιδιωτών επενδυ-
τών µε δικαίωµα ψήφου, που δεν θα υπερβαίνει το 35% του συ-
νόλου όλων των µελών. Τονίζω ότι είναι αποκλειστικό δικαίωµα
του καταστατικού να διαµορφώσει το όριο, τους όρους και τις
προϋποθέσεις συµµετοχής των ιδιωτών επενδυτών. Οι επενδύ-
σεις, βεβαίως, επιλύουν το πάγιο πρόβληµα χρηµατοδότησης και
λειτουργίας των συνεταιρισµών. Επαναπροσδιορίζεται το φορο-
λογικό καθεστώς, που διέπει τους συνεταιρισµούς, αφού τα πλε-
ονάσµατά τους δεν φορολογούνται. Τα δε διανεµόµενα κέρδη
θα φορολογούνται ως µέρισµα µε 5%, σύµφωνα µε την ισχύουσα
φορολογία. Συστήνεται η Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών που αποτελεί την Εθνική Συντονιστική Οργάνωση των
αγροτικών συνεταιρισµών και των λοιπών νοµικών προσώπων,
που είναι εγγεγραµµένοι στο µητρώο. 

Ένα ζήτηµα που οφείλω να θίξω έχει να κάνει µε τις χρεοκο-
πηµένες ενώσεις. Πίσω από αυτές υπάρχουν εργαζόµενοι, όπως
και στη πρώην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Καρδίτσας, που
αφενός έχασαν τη δουλειά τους, αφετέρου µέχρι σήµερα δεν
έχουν εξοφληθεί τα χρωστούµενα από την ΕΑΣ. Είστε γνώστης,
κύριε Υπουργέ, και παρακαλώ να δώσετε λύση, όσο πιο άµεσα
γίνεται.

Κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας της χώρας µας σή-
µερα αποδίδει ανά στρέµµα περίπου 60% λιγότερο ακαθάριστη
προστιθέµενη αξία από ό,τι η αντίστοιχη στους ευρωπαϊκούς εταί-
ρους µας. Αυτό µπορεί να αντιστραφεί µόνο µε µια µορφή οικο-
νοµικής σύµπραξης επιτυγχάνοντας οικονοµίες κλίµακος. Είναι
σηµαντικό για το σήµερα, αλλά αναγκαίο για το αύριο και τους
νέους αγρότες, διότι οι παλιές γενιές σταδιακά αποσύρονται και
ο αγροτικός πληθυσµός συρρικνώνεται. Βάζοντας τους συνεται-
ρισµούς στο επίκεντρο, οι αγρότες ενδυναµώνουν και η παραγωγή
δεν γίνεται απλά βιώσιµη, αλλά αποδοτική και κερδοφόρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας  Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Χρειαζόµαστε αγροτικούς συνεταιρισµούς ανταποδοτικούς,

µε άρτια τεχνολογική και επιστηµονική υποστήριξη και σωστή ορ-
γάνωση που να εµπνέουν εµπιστοσύνη και κύρος. Η απελευθέ-
ρωση της συνεργατικής και συνεταιριστικής δραστηριότητας
αποτελεί σηµαντικό εργαλείο µετάβασης από τον µικρό, αδύ-
ναµο, µεµονωµένο και αποµονωµένο αγρότη και κτηνοτρόφο,
που η επιβίωσή του στηρίζεται στην επιδότηση, σε πρότυπα γε-
ωργικών και κτηνοτροφικών επιχειρήσεων. Δηµιουργούνται οι
βάσεις για καθετοποιηµένες µονάδες, από την καλλιέργεια µέχρι
την τυποποίηση, διακίνηση και εµπορία.

Πιστεύουµε στον αγροτικό κόσµο και στηρίζουµε έµπρακτα
τον πρωτογενή κλάδο, δηλαδή, γεωργούς, κτηνοτρόφους, µε-
λισσοκόµους, αλιείς, πτηνοτρόφους. Το λέγαµε προεκλογικά, το
δείχνουµε µετεκλογικά. Είµαστε δίπλα στους αγρότες και πασχί-
ζουµε για ποιοτικά ελληνικά προϊόντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαραβέγια Κωνσταντίνο.

Μέχρι να πάρει τον λόγο ο κ. Μαραβέγιας, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Βουλευτής κ. Σταύρος Καλαφάτης
ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό για τις 9 και 10
Μαρτίου. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε ξεκινώντας, να µεταφέρω

τη φωνή των συµπολιτών και της τοπικής µου κοινωνίας ότι αξί-
ζουν συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό προ-
σωπικά για το γεγονός ότι διαχειρίζεται µε τόσο άρτιο τρόπο µία
τόσο µείζονα κρίση στα σύνορα µας, που επιτρέπει σε όλους
εµάς εδώ στα ενδότερα να συνεχίζουµε απρόσκοπτα το προ-
γραµµατισµένο κυβερνητικό έργο. 

Με αφορµή, λοιπόν, το συζητούµενο νοµοσχέδιο για τους συ-
νεταιρισµούς, οφείλω, ως Βουλευτής Μαγνησίας, να αναγνω-
ρίσω τα πολλά θετικά µέτρα, που ήδη έχει λάβει η Κυβέρνηση
για την πρωτογενή παραγωγή, µέτρα στήριξης των Θεσσαλών
αγροτών και όχι µόνο. Θυµίζω τον ασφαλιστικό νόµο, που ψηφί-
σαµε την προηγούµενη εβδοµάδα και θέλω να σταθώ ειδικά
στους ασφαλισµένους του πρώην ΟΓΑ και στην ευαισθησία που
έµπρακτα έδειξε η Κυβέρνηση για τον Έλληνα αγρότη µε ένα
νέο, ευνοϊκό για τους παραγωγούς, προστατευτικό πλαίσιο µει-
ωµένων εισφορών και αυξηµένων παροχών, που διαφέρει από το
αντίστοιχο για όλους τους υπόλοιπους αυτοαπασχολούµενους. 

Πρώτα απ’ όλα, η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε την κανονική συν-
ταξιοδότηση των αγροτών, που συνεχίζουν να εργάζονται. Επί-
σης, όπως για όλους τους υπόλοιπους αυτοαπασχολούµενους,
έτσι και για τους αγρότες νοµοθετήσαµε την πλήρη αποσύνδεση
των ασφαλιστικών τους εισφορών από τα χρόνια ασφάλισης,
αλλά και από το αγροτικό εισόδηµα µε την εισαγωγή των νέων
έξι ασφαλιστικών κατηγοριών. Θεσµοθετήσαµε, επίσης, την από-
λυτη ευελιξία στην επιλογή των παραπάνω ασφαλιστικών κατη-
γοριών µε την ελεύθερη επιλογή στην αρχή κάθε έτους και την
ελευθερία τού να παραµείνει για έναν τουλάχιστον χρόνο ο κάθε
αγρότης στη συγκεκριµένη ασφαλιστική κατηγορία. 

Επίσης, θεσπίσαµε την καθολική ευνοϊκή µεταχείριση σε όλους
τους νεοεισερχόµενους στην παραγωγική διαδικασία µε χαµηλές
εισφορές για την πρώτη πενταετία του ασφαλιστικού τους βίου.
Πρόκειται για ρυθµίσεις, που περιέχουν πολλά καινοτόµα στοι-
χεία και ευνοούν ιδιαίτερα, τόσο τους ασφαλισµένους όσο και
τους συνταξιούχους στον πρώην ΟΓΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας δεν έφερε µόνο ασφαλιστικές ευνοϊκές
διατάξεις, αλλά δώσαµε κίνητρα οικονοµικής αξιοποίησης γεωρ-
γικών εκτάσεων µε το ξεµπλοκάρισµα µεγάλων επενδύσεων σε
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, κάτι που έχει άµεσα θετικό αντί-
κτυπο και στους αγρότες της Μαγνησίας. 

Ψηφίσαµε το 2019 και µία σειρά φοροελαφρύνσεων, όπως ο
χαµηλός εισαγωγικός συντελεστής 9% και για τα αγροτικά εισο-
δήµατα και καθιερώσαµε έναν εξαιρετικά χαµηλό φορολογικό
συντελεστή 10% για τα αγροτικά συνεταιριστικά σχήµατα, που
είναι και το αντικείµενο του παρόντος νοµοσχεδίου. Στόχος µας
ήταν και παραµένει η οικονοµική ελάφρυνση των αγροτικών συ-
νεταιρισµών και η ταυτόχρονη ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα, µέσω της σύστασης νέων συλλογικών σχηµάτων από γε-
ωργούς, κτηνοτρόφους και αλιείς.

Κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το σηµείο έρχεται σίγουρα να βοηθή-
σει και το συζητούµενο σήµερα νοµοσχέδιο. Οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί είναι αναµφίβολα πολύτιµοι φορείς της κοινωνικής
οικονοµίας.  Με αυτήν την ιδέα µεγάλωσα και µέσα στο δικό µου
σπίτι, ως γιος υπαλλήλου της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών
Πηλίου και βορείων Σποράδων.

Στη χώρα µας, όµως, είχαµε ιδιαίτερο πρόβληµα να αντιλη-
φθούµε τη θέση και τη σηµασία των συνεταιριστικών εγχειρηµά-
των. Κάποιοι, επηρεασµένοι από την οικονοµία της αγοράς,
θεωρούσαν ότι οι συνεταιρισµοί δεν είναι τίποτε άλλο από ιδιω-
τικές επιχειρήσεις, που ξεχωρίζουν από τη µετοχική τους σύν-
θεση και µόνο. Κάποιοι άλλοι, υπό την επήρεια του υπαρκτού
σοσιαλισµού, πίστεψαν πως οι αγροτικοί συνεταιρισµοί στην Ελ-
λάδα θα έπρεπε µονίµως να είναι κρατικοδίαιτοι, κάτι -λίγο έως
πολύ- σαν τα κολχόζ της Σοβιετικής Ένωσης, µε εγγυηµένη
απορρόφηση της παραγωγής τους, χωρίς κανένα επιχειρηµατικό
ρίσκο και τελικά, χωρίς κανένα κίνητρο για τους ίδιους τους συ-
νεταιριστές. 

Πρόκειται για µία εξίσου λανθασµένη αντίληψη, που προκλή-
θηκε από τη µονοµέρεια στην πολιτική σκέψη τη δεκαετία του
1980. Σήµερα, όµως, η χώρα µας έχει προχωρήσει και έχουµε
αντιληφθεί πλέον ότι οι συνεταιρισµοί ούτε µπορούν να εξοµοι-
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ώνονται µε ιδιωτικούς οµίλους, αλλά ούτε και να θεωρούνται σαν
τοπικό παράρτηµα ενός κράτους, που θα ελέγχει ασφυκτικά την
κάθε συλλογική δράση των αγροτών.

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί παράδειγµα αυτής της νέας
φιλοσοφίας. Επιχειρεί να τονώσει την επιχειρηµατική διάσταση
των αγροτικών συνεταιρισµών και των εταιρικών αγροτικών συµ-
πράξεων, χωρίς να αλλοιώνει τον καθαρά κοινωνικό χαρακτήρα
των συλλογικών αυτών σχηµάτων. Έτσι, εισάγονται βασικές και-
νοτοµίες, όπως νοµικά πρόσωπα -συµπεριλαµβανοµένων ιδιωτι-
κών εταιρειών και επιχειρήσεων- να µπορούν να ιδρύουν ή να
συµµετέχουν ως επενδυτές σε συνεταιρισµούς σε ποσοστό
µέχρι 35% επί του συνόλου. Διατηρείται, εποµένως, ο κοινωνικός
έλεγχος πάνω στους αγροτικούς συνεταιρισµούς και συνεχίζει
να ασκείται από τους ίδιους τους συνεταιριστές η εξουσία, «µπο-
λιάζοντάς» τους ταυτόχρονα τόσο µε κεφάλαια όσο και µε τε-
χνογνωσία από τον ιδιωτικό τοµέα.

Απλοποιείται, επίσης, η διαδικασία ίδρυσης αγροτικών συνε-
ταιρισµών µε έγκριση καταστατικού από το αρµόδιο Υπουργείο
και όχι µε δικαστική απόφαση, κάτι που θα επιταχύνει τις διοικη-
τικές διαδικασίες, παράλληλα µε τον περιορισµό του φόρτου των
δικαστηρίων. 

Μειώνονται, από είκοσι σε δέκα τουλάχιστον, τα πρόσωπα που
απαιτούνται για την υπογραφή του σχετικού καταστατικού σύ-
στασης αγροτικού συνεταιρισµού ή µπορεί να είναι ακόµα και λι-
γότερα πρόσωπα, εφόσον υφίστανται ειδικές συνθήκες.

Τέλος, προβλέπεται η δυνατότητα παροχής εκ µέρους των συ-
νεταιρισµών ή τρίτων νοµικών προσώπων µικροχρηµατοδοτή-
σεων µε τη µορφή πιστώσεων µέχρι 25.000 ευρώ συνολικά για
κάθε µέλος συνεταιριστή, κάτι που θα ενισχύσει και την αυτοτελή
παραγωγική µονάδα όλων των συνεταιρισµών, που είναι η ατο-
µική αγροτική εκµετάλλευση.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο περιέχονται διατάξεις ιδιαίτερου οικο-
νοµικού ενδιαφέροντος, όπως η δυνατότητα σχηµατισµού ειδι-
κού αποθεµατικού από τα πλεονάσµατα ή τα κέρδη, το οποίο δεν
θα φορολογείται.

Επίσης, εξίσου σηµαντικό είναι το γεγονός ότι η τυχόν υπερα-
ξία, που θα προκύπτει από την αποτίµηση των περιουσιακών
στοιχείων κατά τον µετασχηµατισµό ενός συνεταιρισµού, θα
απαλλάσσεται από κάθε φόρο, όπως και κάθε µεταγραφή ακίνη-
της περιουσίας στα κτηµατολογικά γραφεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ανάµεσα στα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου, που αφορούν
θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης, θέλω να ξεχω-
ρίσω, κύριε Υπουργέ, τη διάταξη περί µη εκτέλεσης πρωτοκόλλων
προστίµων, που έχουν επιβληθεί σε κατόχους αγροτεµαχίων ανα-
δασµού, εφόσον εισέφεραν στον αναδασµό άλλα αγροτεµάχια.
Όπως σας είχα αναφέρει και στη σχετική επιστολή που σας απη-
ύθυνα, επρόκειτο για ένα δίκαιο αίτηµα, το οποίο χρόνιζε και
έπρεπε να διευθετηθεί κατ’ αντιστοιχία ταυτόσηµης νοµοθετικής
ρύθµισης, που είχε γίνει και στο παρελθόν.  

Κύριε Υπουργέ, εκµεταλλεύοµαι και την ευκαιρία της σηµερινής
συζήτησης, για να σας καταθέσω µε τη µορφή προτάσεων την ει-
σήγηση που έλαβα από την Οµοσπονδία Κτηνοτρόφων Θεσσα-
λίας, σχετικά µε θέµατα, των οποίων η επίλυση επείγει. 

Ζητήµατα πρώτης προτεραιότητας είναι η έγκαιρη καταβολή
της συνδεδεµένης ενίσχυσης για το αιγοπρόβειο κρέας. Σηµαν-
τικά θέµατα είναι η γρήγορη στελέχωση των περιφερειακών κτη-
νιατρείων και η άµεση εφαρµογή της ΚΥΑ, που αφορά την
αναγραφή της χώρας προέλευσης των κρεάτων στην ταµειακή
απόδειξη των κρεοπωλείων, που είναι ένα απολύτως αναγκαίο
βήµα για τον έλεγχο των ελληνοποιήσεων των αµνοεριφίων.

Άλλα µέτρα, που µπορούν να βοηθήσουν ουσιαστικά τους κτη-
νοτρόφους µας, είναι τα τέλη βόσκησης να λογίζονται ως έξοδα
εκµετάλλευσης και η επέκταση του προγράµµατος βιολογικής
κτηνοτροφίας σε περισσότερους δικαιούχους.

Τέτοια απλά και πρακτικά µέτρα, τα οποία µπορούν να έρθουν
σε συνέχεια του συζητούµενου νοµοσχεδίου, θα ενισχύσουν την
επιχειρηµατική διάσταση τόσο των ατοµικών εκµεταλλεύσεων
όσο και των συνεταιριστικών σχηµάτων, κάτι άλλωστε που η ση-
µερινή ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης επιδιώκει

και για το οποίο θα µας βρει αρωγούς στο µέλλον, όπως συµβαί-
νει και σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιο Στύλιο.
Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα περνά δύσκολες ώρες,

καθώς έχει να αντιµετωπίσει έναν ώµο εκβιασµό της γείτονας
χώρας, της Τουρκίας, που εργαλειοποιεί απελπισµένους ανθρώ-
πους. 

Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
της Νέας Δηµοκρατίας, απάντησε άµεσα και αποφασιστικά στην
τουρκική πρόκληση, φυλάσσοντας τα σύνορα. Έπραξε αυτό που
όφειλε να πράττει κάθε κυβέρνηση µε αίσθηση του ιστορικού της
καθήκοντος. Διεθνοποίησε το ζήτηµα, κάλεσε την ευρωπαϊκή πο-
λιτική ηγεσία στη χώρα µας, έθεσε τους πάντες προ των ευθυνών
τους και συνεχίζουµε. Οι επόµενες, όµως, ώρες και µέρες θα
είναι κρίσιµες για τη χώρα, τους πολίτες και την κοινωνική συ-
νοχή. Απαιτείται απ’ όλους µας ενότητα, σοβαρότητα, ψυχραιµία
και ρεαλισµός. Απαιτείται να ακολουθήσουµε το παράδειγµα των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, που αυτές τις
δύσκολες για την πατρίδα µας στιγµές διαφυλάσσουν το µέγιστο
αγαθό της εθνικής ασφάλειας. Τους ευχαριστούµε από καρδιάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις». Στο παρελθόν, ορισµέ-
νοι -κυβερνήσεις, κόµµατα, παρατάξεις- επιχείρησαν να
ελέγξουν το συνεταιριστικό κίνηµα. Άλλοι το πέτυχαν, άλλοι όχι.
Μετά, ήρθε η κρίση και έθεσε νέα δεδοµένα στον ήδη προβλη-
µατικό χώρο των συνεταιρισµών. Τίθεται, συνεπώς, τα ερωτή-
µατα: Επιτελούν οι συνεταιρισµοί τον σκοπό για τον οποίο
δηµιουργήθηκαν; Είναι αναγκαία η εξυγίανση και η ανασυγκρό-
τηση των συνεταιρισµών; Τι µπορεί και τι πρέπει να προσφέρει η
πολιτεία στις συνεταιριστικές οργανώσεις;

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, από
τους τεσσερισήµισι χιλιάδες αγροτικούς συνεταιρισµούς του πα-
ρελθόντος µετά τον εξορθολογισµό του νόµου Σκανδαλίδη, φθά-
σαµε περίπου στις δύο χιλιάδες και σήµερα βρισκόµαστε στα
εξής δεδοµένα: Εκατόν δώδεκα να βρίσκονται στη διαδικασία
λύσης και εκκαθάρισης, ενώ σε λειτουργία είναι µόνο οι οκτακό-
σιοι δεκαεννιά. Αυτή η εξέλιξη δηµιουργεί προβλήµατα στους
παραγωγούς µε µικρό κλήρο, που είναι και η πλειοψηφία των
αγροτών της χώρα µας.

Οι αγρότες µας δεν έχουν πρόσβαση σε συνεργατικά σχήµατα,
δεν µπορούν να εκµεταλλευτούν τις οικονοµίες κλίµακος, χάνουν
στον ανταγωνισµό. Κατά τη γνώµη µου, είναι ανάγκη να δηµιουρ-
γηθεί ένα θεσµικό πλαίσιο, ώστε να δοθούν κίνητρα στους παρα-
γωγούς, στους νέους αγρότες, να οργανώσουν τους
συνεταιρισµούς τους στα πλαίσια της σύγχρονης οικονοµίας και
του µάνατζµεντ, να λειτουργήσουν αυτόνοµα και σε περιβάλλον
δηµιουργικότητας µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, µε σύγχρονα
λογιστικά πρότυπα, µε εξωστρεφή προσανατολισµό, µε ποιοτική
παραγωγή, µε ενίσχυση των ανταγωνιστικών τους πλεονεκτηµά-
των.

Οι διεθνείς επιστηµονικές τάσεις του µάνατζµεντ στον αγρο-
τοδιατροφικό τοµέα υποδεικνύουν τον δρόµο. Οι προτάσεις
τους, αποτέλεσµα επιστηµονικών ερευνών, συνηγορούν ότι µέσα
από συνέργειες και συνεργασίες στα πρότυπα των clusters του
εξωτερικού θα µπορούσαν οι αγρότες να βελτιώσουν τις αποδό-
σεις τους και να καλυτερεύσουν τη θέση τους. Το ζητούµενο για
τους παραγωγούς µας είναι η εξειδίκευση και η εξωστρέφεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµιουργία βιώσιµων συνεται-
ρισµών είναι το ζητούµενο. Αυτό προσπαθεί να επιτύχει η σηµε-
ρινή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης. Προσπαθεί να αντιµετωπίσει τις ατέλειες και τα προ-
βλήµατα του παρελθόντος, να αξιοποιήσει τη συσσωρευµένη εµ-
πειρία, διορθώνοντας λάθη και παραλείψεις και να δώσει το
στίγµα για τον τρόπο της οργάνωσης των συνεταιρισµών στη νέα
εποχή. 

10842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πρόκειται για συνεταιρισµούς, οι οποίοι οφείλουν να είναι κατά
τον ορισµό µόνο εµπορικές ενώσεις, µε στόχο να δίνουν προστι-
θέµενη αξία στην παραγωγή του προϊόντος, µέσω κοινών δρά-
σεων, χωρίς όµως να υπεισέρχονται στην παραγωγική
διαδικασία, εκεί όπου ο κάθε παραγωγός είναι ελεύθερος να
ακολουθήσει το δικό του µοντέλο, µέσω της αξιοποίησης ενός
θεσµού, όπου πρέπει να τον διαδώσουµε και να τον ενισχύσουµε,
της οµάδας παραγωγών.

Με τη σηµερινή παρέµβαση, δίνονται µεγαλύτεροι βαθµοί
ελευθερίας στους συνεργατισµούς, αποµακρύνοντάς τους από
τον ασφυκτικό έλεγχο του κράτους, ενώ ταυτόχρονα, καθιερώ-
νονται διαδικασίες, οι οποίες τους καθιστούν πιο ευέλικτους και
πιο αποτελεσµατικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο πετυχαίνει τα
εξής: Πρώτον, προβλέπεται η οργάνωση ενός συνεταιρισµού
από µικρότερο αριθµό παραγωγών, καθώς αυτό επιτρέπει την
οριζόντια οργάνωση παραγωγών κατά προϊόν, ενώ προτρέπει
σύγχρονες και µεσαίες επιχειρήσεις, σε συγκεκριµένο γεωγρα-
φικό χώρο, να δηµιουργήσουν εµπορικές ενώσεις και να δώσουν
υπεραξία στα προϊόντα τους, υποστηρίζοντας έτσι την τοπική
επιχειρηµατικότητα, δηµιουργώντας συνθήκες αντίστοιχες µε
αυτές µιας ανώνυµης εταιρείας. Επίσης, λαµβάνονται υπόψη και
οι δηµογραφικές αλλαγές, που συντελέστηκαν τα τελευταία χρό-
νια.

Δεύτερον, προβλέπεται ιδιαίτερη ενίσχυση και πρόνοια για
τους γυναικείους συνεταιρισµούς. Τρίτον, το Υπουργείο καθορί-
ζεται ως εποπτεύουσα αρχή, χωρίς όµως να ελέγχει τη νοµιµό-
τητα όλων των αποφάσεων των συνεταιρισµών. Αυτό, δυστυχώς,
ίσχυε µε τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4384/2016 όπου οδήγησε
σε έναν ασφυκτικό έλεγχο και σε γραφειοκρατία και δεν απέ-
δωσε.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας επισηµάνω τα εξής και να δώσετε
ιδιαίτερη βαρύτητα. Δεν θα πρέπει να υπάρχει, κατά τη γνώµη
µου, εποπτικό συµβούλιο. Δεν µπορεί, κατά τη γνώµη µου, η γε-
νική συνέλευση να αµνηστεύει το διοικητικό συµβούλιο από τις
ευθύνες του. Πρέπει να διασφαλίζεται η δηµοκρατική λειτουργία
και η αντιπροσωπευτικότητα του συνεταιρισµού. Η κρατική επο-
πτεία ορθώς κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση µε διαδικασίες,
που διασφαλίζουν τη διαφάνεια και τον έλεγχο.

Αναφέροµαι πολύ σύντοµα σε µία µεγάλη µεταρρύθµιση, όπου
επιτρέπεται να µετέχουν ιδιώτες επενδυτές, οι οποίοι µπορούν
να επενδύσουν, να βοηθήσουν τους αγρότες µε τεχνογνωσία, µε
ροή κεφαλαίων και κυρίως, µε τη χρησιµοποίηση των δικτύων
διανοµής και πωλήσεων, που οι ίδιοι οι επενδυτές έχουν. Έχουν
την υποχρέωση οι παραγωγοί να δίνουν ποσοστό µέχρι 75% της
παραγωγής τους στον συνεταιρισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εισάγεται η τριτοβάθµια εκπροσώπηση των συνεταιρισµών,

που θα αποτελέσει τον θεσµικό συνοµιλητή της πολιτείας, µαζί
µε το Τεχνικό Επιµελητήριο και τους άλλους φορείς. Είναι ένας
φορέας, που ενισχύεται καταστατικά µε δυνατότητες αξιοποί-
ησης ευρωπαϊκών και εθνικών κονδυλίων. Επιπλέον, ορίζεται και
ως φορέας της συνεταιριστικής εκπαίδευσης, που αυτή τη
στιγµή δεν υπάρχει στην Ελλάδα. 

Δεν συµφωνώ, όµως, µε τη νοµαρχιακή διάρθρωση αυτού του
φορέα, καθώς αυτό δηµιουργεί πολυγλωσσία και αντικρουόµε-
νες φωνές πολλές φορές. Ο τριτοβάθµιος φορέας δεν µπορεί
και δεν επιτρέπεται να ασκεί επιχειρηµατική δραστηριότητα, η
οποία, σε πολλές περιπτώσεις, µπορεί να έρχεται και σε σύγ-
κρουση µε τους πρωτοβάθµιους συνεταιρισµούς. Οφείλουµε να
µην γυρίσουµε σε πρακτικές του παρελθόντος, που έγιναν συ-
νώνυµες µε την κατάρρευση του συνεταιριστικού κινήµατος. 

Θα ήθελα να κάνω δύο τελευταίες επισηµάνσεις. Πρώτον, στη
Γερµανία, που αποτελεί µια χώρα του δυτικού κόσµου, το 50%
του τζίρου της αγροτικής παραγωγής κινείται µέσα από συνεται-
ρισµούς και από συνεταιριστικές οργανώσεις. Αποτελεί ένα φω-
τεινό παράδειγµα, για να προτρέψουµε τους αγρότες µας να
κινηθούν προς τα εκεί.

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, έχω κάποιες προτάσεις για το µέλ-

λον. Οφείλουµε να ενισχύσουµε τους παραγωγούς να κινηθούν,
µαζί µε την αύξηση της παραγωγικότητας και την προσαρµογή
στα νέα δεδοµένα της νέας ΚΑΠ, να οργανωθούν και να αποτε-
λέσουν τα ECO SKINS, να λειτουργήσουν ως δίκτυα γνώσης µε
τους ερευνητικούς φορείς της χώρας και να δοθούν ιδιαίτερα κί-
νητρα και ιδιαίτερα προνόµια σε σχήµατα όπου συµµετέχουν συ-
νεταιριστικές οργανώσεις, να δοθεί προτεραιότητα στη
χρηµατοδότηση, να υπάρξει δυνατότητα χρηµατοδότησης των
σχηµάτων από τα ευρωπαϊκά ταµεία ή από τα venture capitals ή
από την αναπτυξιακή τράπεζα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Κάθε νοµοσχέδιο που αφορά τον αγροτικό τοµέα της χώρας

έχει εθνική σηµασία. Και έχει εθνική σηµασία, διότι ο αγροτοδια-
τροφικός τοµέας είναι αυτός, ο οποίος δίνει διάσταση, µέγεθος
και ύπαρξη στην ελληνική περιφέρεια. Είναι αυτός που δίνει ζωή
στα αποµακρυσµένα χωριά της χώρας, στα νησιά µας. Για αυτόν
τον λόγο, οφείλουµε να δίνουµε ιδιαίτερη βαρύτητα και να τον
αντιµετωπίζουµε µε τη σηµασία, έτσι όπως πράττετε, κύριε
Υπουργέ, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Και σας προτρέπω να συ-
νεχίσετε σε αυτήν την κατεύθυνση και στα επόµενα βήµατά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος για
επτά λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια χώρα δεν

είναι µόνο ένα οικονοµικό και κοινωνικό σύστηµα. Είναι και µία
πατρίδα µε ό,τι αφορά και συνεπάγεται και ό,τι αυτό περιλαµβά-
νει. Και κάποιοι από εµάς επαιρόµαστε, γιατί είναι µία ιδιαίτερη
και µοναδική πατρίδα. Και για όσο καιρό ο λαός αυτός δεν έχει
αποφασίσει την αυτοκατάργησή του την εθνική ή δεν συναινεί
σε αυτοκτονικούς πατριδοµηδενιστικούς ιδεασµούς, εµείς πρέ-
πει να πράξουµε το πατριωτικό µας καθήκον. Αυτό πράττει η Κυ-
βέρνηση µε σύνεση και αποφασιστικότητα. Οι αντιπολιτευτικοί
βορβορυγµοί των τελευταίων ηµερών µόνο θλίψη προκαλούν. 

Έρχοµαι στο θέµα µας τώρα. Η πεµπτουσία της οικονοµικής
και επιχειρηµατικής ανηθικότητας κρύβεται πίσω από αυτόν τον
υπέροχο τίτλο του «συνεταιρίζεσθαι εν Ελλάδι» στα τέλη του
20ού αιώνα. Όλη η αντίληψη περί του παραγωγικού λεφτόδεν-
τρου, που φτιάχνει χρήµα για να φάµε όλοι, κρύβεται πίσω από
αυτήν τη δραστηριότητα, η οποία τα τελευταία τριάντα πέντε
χρόνια διαφηµίστηκε αρχικά ως η αποθέωση και η πανάκεια για
την πρωτογενή αγροτική παραγωγή, ενώ κατόπιν αποτέλεσε την
αφετηρία της διαπόµπευσης κάθε συλλογικής προσπάθειας. 

Η συλλογική συµπεριφορά ενός ολόκληρου κλάδου επί πολλά
χρόνια κατέδειξε, κατά τη γνώµη µου, δύο πραγµατικότητες.
Πρώτον, τη διάθεση του κόσµου της αγροτιάς να πάψει να ανήκει
στην επαρχία, να διακόψει τη σχέση του µε την αγροτιά και την
κτηνοτροφία και να αστικοποιηθεί και δεύτερον, την απόλυτη
αποτυχία του κρατικοδίαιτου επιχειρείν που ταυτίστηκε µε µορ-
φές οικονοµίας σοβιετικού τύπου, χωρίς κίνητρα αξιοµισθίας,
αξιοκρατίας και αξιοπρέπειας. Με µόνο ελατήριο το φιλότιµο
σταχανοβισµό, οι συνεταιρισµοί έγιναν πεδία σχεδόν απόλυτης
διαφθοράς, ανευθυνότητας και ιδιοτέλειας, χωρίς επιχειρηµατική
συνείδηση. 

Κάναµε τους αγρότες συµµέτοχους και τους παγιδεύσαµε στις
ξέρες των ιδεολογικών ρακών µας. Τους κάναµε συνενόχους στα
εγκλήµατα της κακοδαιµονίας µας και των παθογενειών µας.
Τους εξοµοιώσαµε στον στροβιλισµό του αστισµού µας. Δεν
τους έπρεπαν αυτά. 

Ως µόνη λύση προβάλλει η τόνωση του συνεταιριστικού πνεύ-
µατος, πράγµα που επιδιώκεται διά του παρόντος. Κατά τη
γνώµη µου, είναι µία από τις τελευταίες ευκαιρίες που έχουµε.
Διότι το συνεταιρίζεσθαι, παρά την αποτυχία των κρατικοδίαιτων
διεφθαρµένων σχηµάτων που προηγήθηκαν, είναι η µόνη ελπίδα
για µία χώρα σαν εµάς βασισµένη στη µικρή, νοικοκυραίικη οι-
κογενειακή επιχείρηση.

Το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί το πλαίσιο εντός του οποίου
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οι συνεταιρισµοί αποκτούν ευελιξία µέσω του καταστατικού
τους, για να προχωρήσουν στην υιοθέτηση µικρών και εύστοχων
οργανωτικών χαρακτηριστικών. Ένα συνεργατικό επιχειρηµατικό
σχήµα µπορεί πλέον να συµµετάσχει σε προγράµµατα αγροτικής
ανάπτυξης, να τα αξιοποιήσει. 

Σήµερα υπάρχουν λίγοι, αλλά καλοί και υγιείς επιχειρηµατικά
αγροτικοί συνεταιρισµοί των οποίων η επιτυχής δραστηριότητα
µάς κάνει να κοιτούµε µε αισιοδοξία το µέλλον. Πρόκειται για συ-
νεταιριστικές επιχειρήσεις πρωταγωνιστές είτε καινοτόµων
αγροτικών επιχειρήσεων, είτε επιχειρηµατικές συστάδες, είτε
ιδίως νέου τύπου επιχειρηµατικούς συνεταιρισµούς. 

Νέοι κυρίως αγρότες και κτηνοτρόφοι δηµιουργούν ενώσεις
παραγωγών στηριγµένες στη λογική της επιχειρηµατικότητας,
του ανταγωνισµού, της καινοτοµίας και της ποιότητας. Αυτοί οι
αγρότες βρίσκονται στην αιχµή των µεγάλων ευρωπαϊκών ανα-
κατατάξεων στον γεωργικό τοµέα. Μόνον αυτοί οι πρωταγωνι-
στές θα είναι σε θέση να περάσουν στην εποχή της ψηφιακής
ενδεχόµενα γεωργίας, στις προδιαγραφές της γεωργίας ακρι-
βείας. 

Ορισµένοι από τους συνεταιρισµούς νέου τύπου βρίσκονται
σήµερα στην τεχνολογική πρωτοπορία της Ευρώπης, στον τοµέα
του ο καθένας. Οι συνεταιρισµοί αυτοί καλλιεργούν, επίσης, τη
λογική ευρύτερων συνεργιών προσδίδοντας ισχυρή αυτοπεποί-
θηση εθνικών πρωταθλητών µαζί µε έναν υγιή πατριωτισµό. 

Δεδοµένης της ιδιαιτερότητας του µικρού κλήρου στη γη και
τη µορφή της ιδιοκτησίας του ζωικού κεφαλαίου, ο συνεταιρι-
σµός νέου τύπου αποτελεί τη µόνη προοπτική δηµιουργίας µο-
νάδων κλίµακας, µε ασφαλές εισόδηµα για τον παραγωγό,
ποιοτικό και ανταγωνιστικό προϊόν, µε εξαγωγικές δυνατότητες
για τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων αγροτών. 

Παράλληλα, η οικονοµική επιβίωση της χώρας συναρτάται
άµεσα µε µια καίρια προϋπόθεση, να υπάρξει ένα πραγµατικά
σύγχρονο κράτος που θα εγγυηθεί την ανάπτυξη µε κοινωνική
δικαιοσύνη. 

Στη Δράµα βασικός πυλώνας της τοπικής ανάπτυξης είναι η
πρωτογενής παραγωγή µε λίγες, αλλά υποδειγµατικές προσπά-
θειες, κύριε Υπουργέ. Τέτοιο παράδειγµα είναι η οµάδα παρα-
γωγών του Νευροκοπίου. Κατάφερε µε µέθοδο, µε κρυστάλλινη
διαφάνεια στα οικονοµικά και στις προθέσεις να αποτελέσει ένα
σηµαντικότατο ελκυστή της καλλιέργειας της πατάτας, τοπικό
εθνόσηµο για εµάς και για όλη την Ελλάδα. 

Έχει κύκλο εργασιών που αγγίζει τα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ και
µε εξαγωγικό φορτίο που ξεπερνά από τη δεύτερη κιόλας χρονιά
λειτουργίας της το 25% του παραγόµενου προϊόντος, µε χρήση
της γεωγραφικής ένδειξης και µιλάµε για το Νευροκόπι, όνοµα -
σφραγίδα στην καλλιέργεια της πατάτας, περιοχή µε ιδιαίτερο
µικροκλίµα και ακραίες συνθήκες.

Τι θέλει µια τέτοια επιχείρηση; Προστασία; Όχι. Επιδοτήσεις
και τιµές ασφαλείας; Προς Θεού! Η επιχείρηση αυτή θέλει εξα-
σφαλισµένο θεσµικό πλαίσιο υγιούς ανταγωνισµού και συµβο-
λαιακής γεωργίας. Θέλει ολοκληρωµένα σχέδια και διαχείριση
σχεδόν πενήντα παραγωγών, διακίνηση πλέον των δεκαπέντε
εκατοµµυρίων κιλών πατάτας σε µια τάξη µεγέθους εβδοµήντα
εκατοµµυρίων κιλών για όλο το λεκανοπέδιο Νευροκοπίου. 

Η προσπάθεια αυτή εισέρχεται στη λογική του «Στηρίζω τον
τόπο µου, στηρίζω την πατρίδα µου». Το παράδειγµα αυτό το
έχει κατά νου και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο οποίος
το επισκέφτηκε σε προεκλογικό χρόνο. 

Μια τέτοια επιχείρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τη
θωπεύουµε, αλλά την προστατεύουµε µε ένα σοβαρό θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας και ανταγωνισµού όπως το παρόν. Όσοι αν-
τιπαλεύετε τέτοιες νοµοθετικές λογικές, τι κάνετε ουσιαστικά;
Επιθυµείτε και επιδιώκετε την παραµονή στη µιζέρια για να έχετε
τη δήθεν πολυτέλεια να συµπάσχετε στη µίζερη κατάσταση και
να αγωνίζεστε για κάποια φαντασιακά δίκαια κάποιου φαντασια-
κού κινήµατος, το κίνηµα ως αυτοσκοπός. Είναι γνωστές πρακτι-
κές του µεταπολιτευτικού µας χρόνου, οι οποίες έκλεισαν τον
κύκλο τους.

Στον ταλαίπωρο και µαυροκαψιριασµένο, συγχωρέστε µου τη
νεολεξία, αυτόν αγωνιστή αγρότη -και δεν πρόκειται για λουό-
µενο σε κάποιες παραλίες, αλλά για αγωνιστές της ζωής, ανθρώ-

πους του νυχθήµερου µόχθου- οφείλουµε µόνο σεβασµό. Εσείς
τον εργαλειοποιείτε.

Σεβασµός σηµαίνει όχι υποκρισία, όχι λαϊκισµός και αριστερό-
σχηµος εξυπνακισµός. Σεβασµός σηµαίνει η αποτύπωση της
σκληρής πραγµατικότητας, των αποτυχιών µας, του νέου περι-
βάλλοντος, όπως αυτό διαµορφώνεται και ουσιαστική προσπά-
θεια εξεύρεσης των αναγκαίων και ικανών συνθηκών που θα
εξασφαλίσουν τη βιωσιµότητα ενός κρίσιµου πυλώνα για τη
χώρα στο απαιτητικό µέλλον. 

Κι επειδή, παρ’ ότι γιατρός, εγώ προέρχοµαι από αυτούς τους
µαυροκαψιριασµένους αγρότες, θα µου επιτρέψετε να κλείσω
µε µια θύµηση στον κυρ-Δηµήτρη και την κυρά Λένη, τους αγρό-
τες γονείς µου.

«Δεν ξεχωρίζει το χωράφι από την καρδιά του και από τα στά-
χυα δεν χωρίζει τα παιδιά του. Η φαµίλια του και οι γιοι του, οι
γιοι του το καµάρι και η ψυχή του. Σπίτι, δουλειά, σπίτι, δουλειά.
Δουλεµένα, κουρασµένα, παραµορφωµένα, γερασµένα χέρια
της αγροτιάς, όµοια µε ρίζες σαν αυτές της ελιάς και του αµπε-
λιού που καλλιεργήσαµε».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Μάξιµος Σενετάκης.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα δικά µου τα

µέρη όταν λέµε παραγωγή το µυαλό µας πηγαίνει στην αγροτική
παραγωγή. Φαντάζοµαι το ίδιο συµβαίνει και για τα µέρη των πε-
ρισσότερων από εσάς. Αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα είναι µια
χώρα που βασιζόταν και εξακολουθεί να βασίζεται στην αγροτική
της παραγωγή. Παλαιότερα ήµασταν ο «µπαχτσές» της Ευρώπης
και ήταν ένας βασικός λόγος αυτός που συµµετείχαµε στην τότε
ΕΟΚ, η οποία ιδρύθηκε από τη συνένωση των ευρωπαϊκών κρα-
τών και στον αγροτικό τοµέα. 

Σε εκείνο το τραπέζι η Ελλάδα είχε ξεχωριστή θέση, γιατί τα
αγαθά της ήταν ξεχωριστά. Και είναι ξεχωριστά, γιατί το θέλησε
η φύση να είναι. Όµως, το ότι ήταν και είναι ξεχωριστά δεν ση-
µαίνει ότι είναι και ανταγωνιστικά. Σε έναν κόσµο που αλλάζει µε
µεγάλες ταχύτητες, σε έναν κόσµο που αυξάνονται οι εµπορικές
συναλλαγές στον αγροτοδιατροφικό κλάδο, µε µεγάλες εµπορι-
κές εταιρείες να µπαίνουν στο παιχνίδι, χάσαµε το τρένο του αν-
ταγωνισµού, µείναµε πίσω. Και µείναµε πίσω γιατί; Πρώτον, γιατί
έχουµε µικρό και κατακερµατισµένο κλήρο που δεν επιτρέπει οι-
κονοµίες κλίµακος και δεύτερον, γιατί µετατρέψαµε τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς από εργαλείο για τον διεθνή οικονοµικό
ανταγωνισµό, σε εργαλείο για τον τοπικό µικροπολιτικό ανταγω-
νισµό. 

Η κρατική παρέµβαση δηµιούργησε στρεβλώσεις και εν τέλει
ένα κακό ιστορικό προηγούµενο. Δηµιουργήσαµε συνεταιρι-
σµούς µε χρέη, µε απλήρωτους αγρότες, εστίες διαφθοράς που
έπληξαν το συνεταιριστικό κίνηµα. Τι κάναµε δηλαδή; Πυροβο-
λήσαµε για άλλη µια φορά τα πόδια µας. Και ποια ήταν η κατά-
ληξη; Να µην υπάρχει πρακτικά σήµερα επίσηµος θεσµικός
εκπρόσωπος του συνεταιριστικού κινήµατος. Να υπάρχουν πλει-
άδα συνεταιρισµών - φαντασµάτων που χρωστούν και βρίσκονται
υπό εκκαθάριση. Είναι συνεταιρισµοί που τελούν σε καθεστώς
επ’ αορίστου εκκαθάρισης. 

Κι εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να επικαλεστώ τη νοµική σας
ιδιότητα και θα ήθελα να συµβάλλετε στο να λύσουµε αυτόν τον
γόρδιο δεσµό της εκκαθάρισης, η οποία δηµιουργεί ένα κλίµα το
οποίο καθυστερεί πάρα πολύ και στα εταιρικά σχήµατα. Θέλουµε
να βάλουµε προϋποθέσεις και χρονοδιαγράµµατα. Κάποια
στιγµή πρέπει να τελειώνουµε µε αυτό το πράγµα. 

Αφαιρέσαµε, λοιπόν, δηλαδή από τους ανθρώπους της υπαί-
θρου το βασικό εργαλείο ανάπτυξης του πρωτογενούς τοµέα και
το χειρότερο, το απαξιώσαµε στη συνείδηση των αγροτών. 

Ο βασικός σκοπός, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου είναι
να δώσουµε και όχι να ξαναδώσουµε -γιατί ποτέ πρακτικά δεν το
είχαν- στους ανθρώπους της υπαίθρου ένα βασικό αναπτυξιακό
εργαλείο και να το νοµιµοποιήσουµε στη συνείδησή τους, ένα
εργαλείο που θα ακολουθεί το πνεύµα της αγοράς και της επι-
χειρηµατικότητας και θα επιτρέπει στους ανθρώπους του αγρο-
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τοδιατροφικού κλάδου να το χρησιµοποιούν ως όπλο απέναντι
στις µεγάλες κεφαλαιουχικές εταιρείες που µπαίνουν δυναµικά
στον χώρο.

Πώς το πετυχαίνουµε αυτό; Προχωρώντας σε δύο τοµές που
θα αλλάξουν άρδην την εικόνα. Η πρώτη τοµή γίνεται στο µικρο-
κλίµα των συνεταιρισµών. Στους συνεταιριστές παρέχεται ευελι-
ξία και ελευθερία. Το κυριότερο, όµως, περιβάλλονται από την
εµπιστοσύνη µας, εµπιστοσύνη να συνεταιριστούν ελεύθερα και
να διαµορφώσουν τις σχέσεις τους µε τα καταστατικά τους.

Από την άλλη, παρέχεται ελευθερία και ευελιξία δίνοντας για
πρώτη φορά τη δυνατότητα σε ιδιώτες επενδυτές να κατέχουν
έως και το 35% των µεριδίων ενός συνεταιριστικού σχήµατος,
ιδιώτες επενδυτές που να µπορούν να συµµετέχουν στο διοικη-
τικό συµβούλιο και να έχουν δικαίωµα ψήφου. 

Εδώ είχαµε και τη µεγαλύτερη αντίδραση από την Αντιπολί-
τευση που δεν θέλει τον ιδιώτη επενδυτή γιατί –λέει- παραβιάζε-
ται η συνεταιριστική αρχή. Εγώ, ως πρακτικός άνθρωπος,
πραγµατικά δεν µπορώ να το καταλάβω αυτό και δεν µπορώ να
φανταστώ κάποιον να επενδύει κάπου τα χρήµατά του και να µην
έχει δικαίωµα ψήφου.

Και δεν σας κρύβω πως θα ήθελα ο Υπουργός να ήταν και πιο
γενναιόδωρος, να έβαζε µεγαλύτερο ποσοστό και να µην περιό-
ριζε το 35%, γιατί µπορεί και αυτό το ποσοστό να είναι εν τέλει
τροχοπέδη για έναν επενδυτή, παρ’ ότι, βέβαια, είναι το ποσοστό
εκείνο που δίνει το όριο για να προστατεύονται τα δικαιώµατα
της µειοψηφίας.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι δεν
επιθυµείτε να προκαλέσετε άλλο ένα φιλελεύθερο σοκ σε αν-
θρώπους που όλα αυτά τα χρόνια συνηθίζουν να βρίσκονται
κάτω από τις αυστηρές υποδείξεις του κράτους. Τέλος πάντων,
αυτό, όπως είπαµε, αλλάζει.

Διευκολύνουµε το συνεταιρίζεσθαι. Το καταστατικό θα εγκρί-
νεται από την υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Αυτή θα είναι η εποπτεύουσα αρχή, αντί η δικαστική, και έτσι η
διαδικασία ίδρυσης αγροτικού συνεταιρισµού θα απλοποιείται
και τα έξοδα για τους συνεταιριστές θα είναι αισθητά µειωµένα.
Επίσης, παρακινούµε για το συνεταιρίζεσθαι. Πλεόνασµα που δη-
µιουργεί ο αγροτικός συνεταιρισµός δεν φορολογείται.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δεύτερη τοµή γίνεται στο επί-
πεδο θεσµικής τους εκπροσώπησης και ενότητας του συνεται-
ριστικού χώρου. Δεν γίνεται το κράτος να µην έχει αξιόπιστο
κοινωνικό εταίρο ως επίσηµο συνοµιλητή µε το συνεταιριστικό
κίνηµα.

Και, ναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το λέµε εµείς της
συντηρητικής παρατάξεως. Εµείς θέλουµε για συνοµιλητή µας
έναν αξιόπιστο κοινωνικό εταίρο, ενώ οι υπόλοιποι των προοδευ-
τικών παρατάξεων ψηφοθηρικό εταίρο. Για αυτό µετρούσαν κε-
φάλια. Μετρούσαν, δηλαδή, αριθµό συνεταιρισµών µηδενικής
αξίας µόνο και µόνο για λόγους πολιτικής επιρροής και έτσι κα-
ταλήξαµε να έχουµε δύο απαξιωµένους φορείς συνεταιριστικής
εκπροσώπησης.

Ε, λοιπόν, αυτό σήµερα αλλάζει. Σε τριτοβάθµιο επίπεδο συγ-
κροτείται η Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών και η ηγεσία
της θα πρέπει να αντιπροσωπεύει το 51% του κύκλου εργασιών
των συνεταιρισµών. Μετράµε, δηλαδή, αλλιώς. Κριτήριο δύνα-
µης θα είναι πλέον ο κύκλος εργασιών του συνεταιρισµού. Για
αυτό και οι τέσσερις χιλιάδες συνεταιρισµοί θα εκκαθαριστούν
και θα εξαφανιστούν. Δεν θέλουµε πλέον συνεταιρισµούς - φαν-
τάσµατα. Θέλουµε πραγµατικούς συνεταιρισµούς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοθέτηµα η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιεί άλλη µια προεκλογική
της δέσµευση. Επιδεικνύει και αποδεικνύει ότι διακατέχεται από
συνέπεια λόγων και πράξεων. Θυµίζω ότι ο νόµος για τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς ήταν ένα από τα τέσσερα σηµεία προτε-
ραιότητας του προεκλογικού προγράµµατος και βασικό αίτηµα
των συνεταιριστικών οργανώσεων που θεωρούσαν την υφιστά-
µενη νοµοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ υπερβολικά ρυθµιστική και κρατικά
παρεµβατική. 

Το αίτηµά τους ήταν να τους αφήσουµε να κάνουν τη δουλειά
τους όπως την ξέρουν, να τους λύσουµε τα χέρια, τα πόδια, το
µυαλό και να δώσουν τη µάχη του ανταγωνισµού µε εταιρείες-

µεγαθήρια. Αυτό τους υποσχεθήκαµε ότι θα κάνουµε και αυτό
κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική Αδαµοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοθετικό

καθεστώς των συνεταιρισµών αλλάζει για όγδοη φορά τα τελευ-
ταία σαράντα ένα χρόνια. Αυτό, βεβαίως, είναι άκρως ενδεικτικό
της παραδοσιακής προχειρότητας και της διαχρονικής έλλειψης
προσεκτικού σχεδιασµού των κυβερνήσεων για αυτό το τόσο
πολύ σηµαντικό ζήτηµα.

Εδώ η Κυβέρνηση δεν νοµοθετεί απλά τεχνικές λεπτοµέρειες
που πρέπει να επικαιροποιούνται στο πέρασµα των χρόνων, αλλά
ένα τελείως καινοφανές σχήµα που ανατρέπει απόλυτα την ίδια
τη λειτουργία και τη δοµή των συνεταιρισµών όπως τη γνωρί-
ζουµε στην Ελλάδα, αλλά και όπως την αντιλαµβάνονται οµό-
φωνα στο εξωτερικό.

Μάλιστα, είναι τέτοια η ασυµβατότητα του µοντέλου που προ-
τείνει το Υπουργείο µε τον ορισµό, τις αρχές και την αποστολή
των συνεταιρισµών, που όλοι οι φορείς στην ακρόαση συµφώνη-
σαν κατ’ αρχάς στο εξής, ότι το νοµοσχέδιο δεν έχει καµµία
σχέση µε συνεταιρισµούς. Όλοι οι ειδικοί όλων των χωρών -Έλ-
ληνες και ξένοι- είπαν στην επιτροπή ότι το µόρφωµα, το οποίο
προβλέπει το σχέδιο νόµου, είναι µια ένωση προσώπων που λει-
τουργεί εντελώς εκτός πλαισίου συνεταιρισµών και που δεν έχει
καµµία σχέση µε τα όσα ορίζουν οι διεθνείς βέλτιστες πρακτικές.

Ο Γενικός Διευθυντής της Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµα-
χίας, ο κ. Μπρούνο Ρόουλαντς, προφανώς θεωρώντας ότι απευ-
θύνεται σε ένα κράτος το οποίο νοµοθετεί έχοντας χρόνο
µπροστά του για σοβαρή διαβούλευση και χωρίς βιασύνη, είπε
ότι βρίσκεται στη διάθεση του Υπουργείου για τις επόµενες
εβδοµάδες, ώστε να βοηθήσει µε την εµπειρία του στις απαραί-
τητες διορθώσεις. Αναρωτιόµαστε, λοιπόν, γιατί τόσο ταχεία επί-
σπευση και ψήφιση. 

Να δούµε, λοιπόν, τι µας είπε µεταξύ άλλων ο ειδικός αυτός,
µεταφέροντας τη θεσµική µνήµη και εµπειρία εκατόν πενήντα
χρόνων διεθνούς εµπειρίας και πρακτικής και µεταφέρω επακρι-
βώς τα λεγόµενά του: «Όσον αφορά το θέµα των επενδυτών,
ισχυρές χώρες µε ιστορία στο συνεταιριστικό κίνηµα, όπως η
Γαλλία και η Ιταλία, ξεκίνησαν µια τέτοια προσπάθεια στη δεκαε-
τία του 1990, όταν υπήρχε µια µόδα στην Ευρώπη για τη δηµι-
ουργία αυτών των εργαλείων. Μιλούσαν και για δευτερογενείς
ανταλλαγές µετοχών, αλλά όλα αυτά στην ουσία χάθηκαν, πε-
ριορίστηκαν, εξαφανίστηκαν, γιατί ήταν κάτι το ανορθόδοξο και,
εν πάση περιπτώσει, το δοκίµασαν και είδαν στο τέλος ότι το µον-
τέλο ήταν αποτυχηµένο και δεν λειτούργησε. Και εσείς µπορείτε
να το κάνετε, αν θέλετε, αλλά να µην αφήνουµε να προχωρήσει
και µετά να λέµε εκ των υστέρων ότι δεν λειτούργησε».

Στην ουσία, λοιπόν, είπε ότι πρόκειται για ένα χρεοκοπηµένο
µοντέλο που απέτυχε σε πολύ ισχυρότερες οικονοµίες και σε
πολύ πιο οργανωµένα συστήµατα παραγωγής. Είπε, επίσης, ότι
εδώ µιλάµε για αλλοίωση της ίδιας της δοµής του συνεταιρισµού
και αυτό µπορεί να αποβεί ιδιαίτερα επικίνδυνο για την αγροτική
παραγωγή και την οικονοµία ευρύτερα. 

Μίλησε για την ανάγκη να οικοδοµηθεί ένα σύστηµα µε την εγ-
γυητική παρουσία µεγάλων οµοσπονδιών, όπως στις χώρες που
διαθέτουν ήδη ένα δυνατό συνεταιριστικό κίνηµα, ώστε τα µέλη
τους αφ’ ενός να απολάβουν άµεσες υπηρεσίες και αφ’ ετέρου
να παρίστανται σε οργανωµένη διαπραγµάτευση µε την Κυβέρ-
νηση και τους άλλους παίκτες. 

Διαβεβαίωσε, επίσης, ότι µε τη δήλωση του 1995 έχει δοθεί
διεθνώς ένας πολύ ακριβός ορισµός του τι εστί συνεταιρισµός
και έχουν διατυπωθεί οι αρχές και οι αξίες, οι οποίες αντικατο-
πτρίζουν τη συνεταιριστική πρακτική και εφαρµόζονται σχεδόν
σε όλα τα κράτη του Διεθνούς Οργανισµού Εργασίας. 

Είπε, επίσης, ότι ο ορισµός αυτός διακρίνει τον συνεταιρισµό
από τις κεφαλαιουχικές εταιρείες, στις οποίες θέλετε να µετα-
τρέψετε τους συνεταιρισµούς, και σας υπενθύµισε τη σύσταση
193 που έχει ήδη προσυπογράψει η Ελλάδα. Με λίγα λόγια, λοι-
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πόν, έθεσε το νοµοσχέδιο εκτός πλαισίου.
Αντί, λοιπόν, να ασχολείστε µε τον τρόπο που θα τονώσετε

πραγµατικά τους συνεταιρισµούς και που θα αναβιώσει έτσι η
διαλυµένη ήδη αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή στη χώρα
µας προς όφελος των πολλών, η Κυβέρνηση αποφασίζει να πρω-
τοτυπήσει όχι µόνο κόντρα σε κάθε διεθνή καλή πρακτική, αλλά
ταυτόχρονα εφαρµόζοντας ένα αποτυχηµένο µοντέλο.

Το 10% του συνόλου των απασχολουµένων στον κόσµο εργά-
ζεται σε συνεταιρισµούς που αριθµούν ένα δισεκατοµµύριο δια-
κόσια εκατοµµύρια µέλη. Αυτούς εκπροσωπεί εξάλλου και ο κ.
Ρόουλαντς. Στην Ελλάδα η αναλογία συγκριτικά είναι µηδαµινή.
Μετά βίας συµµετέχει στους συνεταιρισµούς το 5% των αγρο-
κτηνοτρόφων που συνιστούν περίπου το 11% του εργατικού δυ-
ναµικού, δηλαδή είναι είκοσι φορές λιγότερα τα µέλη των
συνεταιρισµών στην Ελλάδα σε σχέση µε τον παγκόσµιο µέσο
όρο και οχτώ φορές λιγότερα σε σχέση µε τον ενωσιακό.

Αντί, λοιπόν, να δοθούν κίνητρα για αθρόα συµµετοχή σε συ-
νεταιρισµούς µε βάση τα πρότυπα, τα οποία ήδη πετυχαίνουν
διεθνώς και έτσι να τονωθεί µε αυτόν τον τρόπο η πρωτογενής
παραγωγή και περαιτέρω η οικονοµία, εσείς επιλέγετε να δώσετε
δύναµη και κέρδη στους λίγους, που µε το 35% θα κάνουν από-
λυτο κουµάντο στα νέα µορφώµατα κεφαλαιουχικών συνεταιρι-
σµών.

Είναι αδύνατον να διασφαλιστεί µε αυτόν τον τρόπο η παρα-
µονή της επένδυσης. Έτσι, ο στρατηγικός επενδυτής µπορεί να
αποχωρήσει οποτεδήποτε, αναλαµβάνοντας ακόµη και αυτά που
του αναλογούν ως εταίρος.

Ας σκεφτούµε, λοιπόν, πόσο εύκολα χειραγωγήσιµος µπορεί
να γίνει ένας συνεταιρισµός, όταν ανά πάσα στιγµή το 35% µπο-
ρεί να απειλήσει µε αποχώρηση, που στην ουσία αυτό µπορεί να
καταστρέψει ακόµη και το σχήµα και όλους τους υπόλοιπους.
Και το κέρδος εννοείται ότι στο τέλος θα το καρπώνεται ο µεγα-
λοµέτοχος και όχι οι πολλοί.

Οµόφωνα, επίσης, σας µετέφεραν οι φορείς ότι δεν λαµβάνετε
καµµία πρόνοια για το κορυφαίο ζήτηµα της παροχής συνεται-
ριστικής εκπαίδευσης και δεν δηµιουργείτε ταµεία αλληλεγγύης
από και προς τους συνεταιρισµούς. Επίσης, κακώς φορολογείτε
το πλεόνασµα της παραγωγής, διότι δεν αποτελεί κέρδος το
οποίο προκύπτει από συναλλαγές µε τρίτους, αλλά αποτελεί αφ’
ενός προσαρµογή τιµής που διαµορφώθηκε ήδη από τον συνε-
ταιρισµό, αφ’ ετέρου αποτελεί -όχι ακριβώς- εισόδηµα, το οποίο
προέρχεται από συναλλαγές του αγροτικού συνεταιρισµού µε τα
µέλη του και όχι µε τρίτους, που θα θεωρούνταν εισόδηµα, κέρ-
δος και άρα φορολογείται.

Επίσης, δεν ρυθµίζετε ορθά το πλαίσιο για τα αδιανέµητα απο-
θεµατικά -βεβαίως οι συνεταιρισµοί διαθέτουν αδιανόητη περι-
ουσία, η οποία δεν µπορεί να διανεµηθεί, δεν µπορεί να διατεθεί,
γιατί έχει δηµιουργηθεί από αφορολόγητα αποθεµατικά µη δια-
νεµόµενα, δηλαδή αδιάθετα, τα γνωστά «κλειδωµένα αποθεµα-
τικά»- και κατά συνέπεια τον πλούτο που δηµιούργησαν γενεές
αγροτών, που δεν µπορούν να τον καρπωθούν τα τελευταία
µέλη, ούτε οι ιδιώτες επιχειρηµατίες που θέλετε να µπλέξετε.

Επιπλέον, θέτετε σε κίνδυνο τις φοροαπαλλαγές και δίνετε πά-
τηµα και στις άλλες επιχειρήσεις να ζητήσουν ίση φορολογική
µεταχείριση µε τους συνεταιρισµούς, αφού οι συνεταιρισµοί
πλέον µπορούν να λειτουργούν µε όρους καθαρά επιχειρηµατι-
κούς.

Κλείνοντας, λοιπόν, θα αναφερθώ σε ένα συµπέρασµα που
ακούστηκε στην επιτροπή. Ειδικά στην περίοδο της κρίσης οι
µόνες επιχειρήσεις που δεν παρουσίασαν ζηµίες είναι οι συνε-
ταιριστικές και οι µόνες τράπεζες οι οποίες δεν χρηµατοδοτήθη-
καν από κρατικούς πόρους ήταν οι συνεταιριστικές. Ο ίδιος ο
ΟΗΕ ανέφερε ότι το συνεταιριστικό µοντέλο αντέχει σε περιό-
δους κρίσης. Οι ελληνικοί συνεταιρισµοί που καταστράφηκαν
απέτυχαν, διότι δεν ακολούθησαν τις συνεταιριστικές αρχές,
αλλά τους νόµους και τις αρχές της αγοράς.

Αυτές, λοιπόν, τις καταστροφικά αποτυχηµένες αρχές σήµερα
η Κυβέρνηση θέλει να τις κάνει νόµο, γι’ αυτό λοιπόν και εµείς
ως ΜέΡΑ25 θα καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γυµνάσιο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης (πρώτο
τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον τελευταίο από τον κατάλογο των οµιλητών
Βουλευτών, τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββα Χιο-
νίδη.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά

στην εποχή µας είναι πολύ σηµαντικό το να µπορείς να προχω-
ρείς µε τοµές. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό επίσης να είσαι συνε-
πής σε αυτά που υπόσχεσαι. Είναι εξίσου σηµαντικό να µπορείς
κατά τη διαδροµή ό,τι είναι δίκαιο και λογικό να το ικανοποιείς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ᾽ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αυτά τα τρία χαρακτηριστικά είναι που έχει και αυτά που πρέ-
σβευε και πρεσβεύει η Κυβέρνηση του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας και ένα εξαιρετικό παρά-
δειγµα αξιοπιστίας και συνέπειας είναι το συγκεκριµένο Υπουρ-
γείο και ο συγκεκριµένος Υπουργός.

Θα ήθελα να αναφερθώ, λοιπόν, στο θέµα του κατά πόσον
πρέπει να πάµε στις λογικές της οικονοµίας κλίµακας. Την οικο-
νοµία κλίµακας την έχουµε ανάγκη όλοι. Και άκουσα να λέγεται
µέσα στην Αίθουσα ότι έχουµε µικρούς κλήρους, µικρά εισοδή-
µατα. Η απάντηση ποια είναι; Η απάντηση είναι µία και µοναδική:
Είναι οι οικονοµίες κλίµακας. Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι σε
αυτήν την κατεύθυνση κινήθηκαν και οι παλαιότεροι συνεταιρι-
σµοί του νόµου του 1986, ο οποίος είναι συνεπής.

Σήµερα, λοιπόν, µε όλες τις παθογένειες και επειδή ακούστη-
καν πολλά για τους παλαιούς συνεταιρισµούς, πρέπει να βρούµε
και µια καλή κουβέντα, ότι στήριξαν σε κρίσιµες χρονικές στιγµές
τον αγρότη από το ανεξέλεγκτο εµπόριο. Είχαν ρόλο διαχρονικά,
άσχετα αν η εξέλιξή τους έβγαλε µεγάλες παθογένειες. Εποµέ-
νως, είναι σηµαντικό να µπορείς να προσαρµόζεσαι στη νέα
εποχή και η νέα εποχή είναι εδώ.

Θα κάνω µια µικρή παρατήρηση προς το Υπουργείο και τον
Υπουργό. Είπε κάποια στιγµή στην Αντιπολίτευση «Αλίµονο αν
ταιριάζαµε µε εσάς», εννοώντας στη φιλοσοφία. Για ποιον λόγο
θα πρέπει να χαρίζεται σε οποιαδήποτε πολιτική παράταξη η λο-
γική της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας; Κοινωνική και
αλληλέγγυα οικονοµία είναι κάτι που εφαρµόζεται σε όλο τον
κόσµο και ιδιαίτερα σε χώρες οι οποίες δεν έχουν καθόλου αρι-
στερό πρόσηµο. Παραδείγµατος χάριν, λέγεται: «Γιατί θα πρέπει
να συµµετέχουν στο ένα τρίτο περίπου επιχειρηµατικά κεφάλαια
σε έναν συνεταιρισµό»; Διότι το 2016 µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, µε τον νόµο για τις κοινωνικές συνεταιριστικές επιχει-
ρήσεις σαφώς και προβλέπεται ότι το ένα τρίτο µπορεί να είναι
και νοµικά πρόσωπα και να συµµετέχουν σε αυτήν την ΚΟΙΝΣΕΠ.
Αποτελεί κι αυτό ένα από τα παραδείγµατα κοινωνικής οικονο-
µίας. Βέβαια είναι από τα πράγµατα τα οποία δεν έγιναν. Οφείλει
αυτή η Κυβέρνηση να στηρίξει και τις κοινωνικές συνεταιριστικές
επιχειρήσεις. Σε αλληλέγγυες κοινωνικές οικονοµίες, χώρες
όπως η Γαλλία, η Γερµανία, ο Καναδάς µπορεί να έχουν και πε-
ρισσότερο από το 40% της οικονοµίας τους βασισµένες σε αυτό.
Και βέβαια συµβαίνει το εξής: Λέµε «ιδιωτική οικονοµία», «κρα-
τική οικονοµία». Δεν είναι έτσι. Είναι και µια άλλη οικονοµία την
οποία στην Ελλάδα δεν την είδαµε ποτέ τόσο θετικά. Είναι η κοι-
νωνική αλληλέγγυα οικονοµία. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση το Υπουργείο πρότεινε ένα σχέδιο
νόµου, το οποίο πραγµατικά έρχεται και προσαρµόζεται σε
αυτές τις συνθήκες για να µπορέσει και η Ελλάδα να µπει σε
αυτήν τη διαδικασία µε υγιείς συνεταιρισµούς, µε υγιή αντιµετώ-
πιση του συνεταιρίζεσθαι. 

Γιατί, λοιπόν, είναι αυτός ο νόµος και οι συνεταιρισµοί στη

10846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σωστή κατεύθυνση; Διότι, υπάρχει ελεύθερη συµµετοχή, δηµο-
κρατική διοίκηση, ανεξαρτησία απέναντι στο κράτος, αλλά υπάρ-
χει και το επιχειρηµατικό ρίσκο. Δεν εννοώ, βέβαια, ότι θα
οφείλουν να γραφτούν στο µητρώο ή ότι θα πρέπει να έχουν και
ετήσια γενική συνέλευση. Αυτές είναι οι βασικές αρχές του συ-
νεταιρίζεσθαι και σε αυτές είµαστε πάρα, µα πάρα πολύ κοντά.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πέραν του βασικού νόµου, έγιναν και πα-
ρεµβάσεις σε ό,τι αφορά τη στήριξη συνεταιριστών, οι οποίοι πι-
θανόν να µην έχουν και βαριά ευθύνη -ποινική ή αστική- και
βεβαίως το οφείλουµε στο πλαίσιο της λογικής ότι κάποιος είναι
αθώος µέχρι να αποδειχθεί το αντίθετο. Σωστά υπάρχει, λοιπόν,
η παρέµβαση, ώστε αυτοί οι άνθρωποι µέχρι να γίνουν οι εκκα-
θαρίσεις να µπορούν να στέκονται µε αξιοπρέπεια στην οικογέ-
νεια χωρίς να κινδυνεύει κάθε µέρα η περιουσία και κυρίως η τιµή
τους.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ -και θα πρέπει
να κάνετε δική σας παρέµβαση πλέον µαζί µε τα συναρµόδια
Υπουργεία- να τελειώνει αυτή η ιστορία και να µπει ένα χρονικό
όριο στη λογική των εκκαθαρίσεων, όχι µόνο σε ό,τι αφορά εδώ,
αλλά γενικότερα στις εκκαθαρίσεις. Θα πρέπει να µπει ένα πλαί-
σιο, ώστε να µην πάει στο διηνεκές για πολλές δεκαετίες και να
ξεχνάµε τελικά ποιο είναι το µεγάλο νόηµα της εκκαθάρισης.
Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µείζον ζήτηµα.

Θέλω να αναφερθώ και σε δύο συνεταιρισµούς οι οποίοι είναι
αξιόλογοι και αξιοπρεπείς. Άκουσα πριν για τη Δράµα, στο Νευ-
ροκόπι. Πραγµατικά έχουµε υγιείς συνεταιρισµούς, όπως και
στην περιοχή µου. Υπάρχουν οι συνεταιρισµοί κερασοπαραγω-
γών που έχουν µια φοβερή εξέλιξη όλα τα τελευταία χρόνια, που
διέπεται από καθαρές και διάφανες σχέσεις και µια άλλη επιχεί-
ρηση, επίσης συνεταιριστική, η οποία πάει εξαιρετικά, τα ακτινί-
δια «ΖΕΥΣ», όπως και ο «ΑΓΙΟΣ ΛΟΥΚΑΣ» µε τα κεράσια. Πάνε
εξαιρετικά και αντιµετωπίζουν τον ανταγωνισµό µπροστά, ευ-
θέως και έχουν τη δυνατότητα να δώσουν το καλύτερο προς
τους αγρότες και κυρίως µια ασφάλεια πολύ µεγάλη. Γιατί πολ-
λές φορές οι αγρότες µας -και το ξέρουµε όλοι εδώ- έτυχε να
πέσουν θύµατα ανθρώπων οι οποίοι δίδοντάς τους πιθανόν µια
καλύτερη τιµή δεν τους έδιναν ποτέ τα λεφτά τους πίσω. 

Είναι ένα από τα θέµατα που θα πρέπει να το δούµε, κύριε
Υπουργέ. Θα πρέπει να δούµε κατά πόσο πρέπει να προκύψει
και ένα Ταµείο Αλληλεγγύης και Ασφάλισης αυτών των προϊόν-
των, όπως υπάρχει και στον καπνό σήµερα και κανείς από τους
καπνοπαραγωγούς δεν έχασε ποτέ ούτε ένα ευρώ.

Θέλω, λοιπόν, κλείνοντας να πω ότι είµαστε στη σωστή κα-
τεύθυνση, καθώς η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία δεν ανή-
κει σε κανέναν χώρο, αλλά ανήκει στην κοινή λογική. Αυτό το
νοµοσχέδιο που είµαστε έτοιµοι να ψηφίσουµε, κατευθύνεται
εκεί που οφείλει για την ίδια την κοινωνία.

Έχω µαζί µου το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, σχετικά
µε το τι υποσχεθήκαµε. Το πρώτο είναι ότι εισάγουµε νέο νόµο
για τους συνεταιρισµούς και µειώνουµε τη φορολογία στο 10%,
κ.λπ.. Δίνουµε επιπλέον κίνητρα για τη σύσταση νέων συνεργα-
τικών σχηµάτων. Έγιναν; Έρχονται νεώτερα; Βοηθούµε, για να
πάµε προς αυτήν την κατεύθυνση; 

Υπάρχει συνέπεια και θέλω να συγχαρώ το Υπουργείο και τον
Υπουργό για την τόσο αυστηρή προσήλωσή του στη λογική και
κυρίως σε αυτά που υποσχεθήκαµε. Αυτό µας δίνει τη δυνατό-
τητα να ελπίζουµε µόνο σε καλύτερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χιονίδη που ήταν και ο τελευταίος.
Καλησπέρα και από µένα! Ο κατάλογος µε τους οµιλητές έχει

τελειώσει. Θα δώσω λίγο χρόνο στους εισηγητές και στους ειδι-
κούς αγορητές. Θα ξεκινήσουµε ανάποδα. Νοµίζω ότι ένα τρίλε-
πτο είναι αρκετό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε να
µιλήσουµε για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, εσείς δεν µπο-
ρείτε, γιατί τον έχετε εξαντλήσει τον χρόνο, κύριε Κατρίνη, όπως
βλέπω εδώ πέρα. Εξαψήφιο είναι το νούµερό σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εµείς είµαστε ανεξάρτητοι, κύριε Πρό-

εδρε. Μιλήσαµε τον λιγότερο χρόνο από όλους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πρώτα θα ξεκινή-

σουµε από τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές.
Ξεκινάµε από το ΜέΡΑ25 και τον κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη που

έχει τον λόγο για τρία λεπτά…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µια στιγµή, για να

συνεννοηθούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να συνεννοηθούµε.

Γιατί όχι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα δευτερολογήσουµε κανονικά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Γιατί όχι;
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Για

τους εισηγητές ο χρόνος είναι επτάµισι λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο. Δεν πρό-

κειται να σας κλέψω. Ρώτησα αν θέλετε τρία λεπτά. Αν θέλετε να
µιλήσετε µέχρι τα επτάµισι λεπτά, µπορείτε να µιλήσετε για επτά-
µισι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην οµιλία µου έθεσα το εξής θέµα: Όταν θα

φεύγουν οι επενδυτές που θα έχουν το 35% και θα ζητάνε όλα
τα χρήµατά τους πίσω, πώς δεν θα χρεοκοπεί ο συνεταιρισµός;
Πάρα πολύ απλά, βασίζοµαι στα δικά σας γραφόµενα στο άρθρο
7. Τι είναι αυτό που εσείς περιγράφετε; Περιγράφετε το ότι θα
υπάρχει ένα καταστατικό που θα προσδιορίζει τους όρους και
δεν θα είναι αυθηµερόν η αποπληρωµή, αλλά θα είναι µέσα σε
λίγους µήνες, σε ένα εξάµηνο, σε έναν χρόνο. Αυτό στην πράξη
σηµαίνει ότι ο συνεταιρισµός, ο οποίος έχει ανοιχτεί στον ιδιώτη
επενδυτή γιατί δεν έχει ρευστότητα, πήρε τα χρήµατά του, τα
χρησιµοποίησε για ρευστότητα και δεν πρόκειται να τα έχει δια-
θέσιµα ούτε σε έναν ούτε σε ενάµιση χρόνο. Αυτό είναι το µυ-
στικό της ρευστοποίησης των συνεταιρισµών.

Όµως, ξέρετε, δεν χρειάζεται να συζητάµε, γιατί αυτό διέπει
όλο σας το νοµοσχέδιο. Αυτό που σας ενδιαφέρει –αυτό που φαί-
νεται, που εµείς εικάζουµε διαβάζοντας το νοµοσχέδιό σας- είναι
να δώσετε τη χρηµατοδότηση από την Κοινή Αγροτική Πολιτική
του 50% των δαπανών των συνεταιρισµών στους ιδιώτες, µαζί µε
την περιουσία και το αγαθό όνοµα των συνεταιρισµών. Αυτός
είναι ο σκοπός που διέπει αυτό το νοµοσχέδιο.

Τώρα, όµως, επειδή και η κοινωνία που µας ακούει σήµερα
ενδιαφέρεται πάρα πολύ γι’ αυτά που συµβαίνουν στα σύνορά
µας, θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά σε όλα αυτά που συ-
ζητήθηκαν εδώ πέρα κατά τη διάρκεια της συζήτησής µας.

Αντί η Κυβέρνηση –και εσείς, κύριε Υπουργέ και ο Πρωθυ-
πουργός- να είναι αυτή τη στιγµή στα Υπουργικά Συµβούλια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και να θέτουν βέτο σε κάθε απόφαση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µέχρι να υποχρεωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
µε αφορµή και αυτήν την κρίση να προχωρήσει στον δίκαιο δια-
µοιρασµό της ανθρωπιστικής φιλοξενίας και φροντίδας που πρέ-
πει να γίνεται, εσείς χαίρεστε που γίναµε στη θέση της Τουρκίας
οι δεσµοφύλακες και η ασπίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δη-
λαδή, φυλάµε τα σύνορα αυτών που δεν θέλουν να διαµοιρα-
στούν την ανθρωπιστική φροντίδα. Δεσµοφύλακας –και µε
υπογραφή του ΣΥΡΙΖΑ- ήταν η Τουρκία. Έφυγε η Τουρκία και
ήρθε η σειρά µας να γίνουµε εµείς δεσµοφύλακες. Αυτό είναι
στην ουσία. 

Αυτήν τη στιγµή θα έπρεπε εσείς να είστε στα συµβούλια και
να βάζετε βέτο σε κάθε απόφαση, µέχρι να γίνει αυτός ο διαµοι-
ρασµός.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πολύ καλή ιδέα είπατε!

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αυτές τις µέρες ανακοινώθηκε
ότι παραδίδονται οσονούπω έξι υπερσύγχρονα υποβρύχια από
τη Γερµανία στην Τουρκία. Υπάρχει ρεκόρ πολεµικών εξοπλι-
σµών από τη Γερµανία στην Τουρκία! Με το να είστε το καλό
παιδί της Ευρώπης δεν κερδίζει στο παραµικρό η χώρα και αυτός
ο τόπος. Μας οδηγείτε σε αδιέξοδο και στο ανθρωπιστικό κοµ-
µάτι, αλλά και στο ουσιαστικό. Πρέπει να καταλάβετε ότι αν δεν
διαπραγµατευτείτε, µας οδηγείτε σε βαθιά αδιέξοδα και φτωχο-
ποίησης, αλλά –λυπάµαι- και πολλών άλλων κινδύνων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο ο κ. Βασίλης Βιλιάρδος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρό-

εδρος της Ελληνικής Λύσης αναφέρθηκε στην παραγωγή ανά
στρέµµα στην Ελλάδα, η οποία µε βάση την οµιλία του Γενικού
Διευθυντή της Eurobank το 2017 στο Συνέδριο του «ECONO-
MIST», ήταν 190 ευρώ ανά στρέµµα.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να υπάρχει.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κύριος Υφυπουργός τον αντέκρουσε λέγοντας πως το εισό-
δηµα ανά εκτάριο στην Ελλάδα ήταν 1.044 ευρώ. Αναφέρθηκε,
λοιπόν, σε εντελώς διαφορετικούς συντελεστές, καταθέτοντας
µετά ένα γράφηµα της EUROSTAT στα Πρακτικά. Αυτό το γρά-
φηµα αναφέρεται, πρώτον, σε εκτάρια αντί σε στρέµµατα και,
δεύτερον, σε εισόδηµα αντί σε παραγωγή. Δεν ανέφερε δε, νο-
µίζοντας πως απευθύνεται σε ανόητους, πως το µισό από το ει-
σόδηµα των Ελλήνων αγροτών προέρχεται από επιδοτήσεις και
ενισχύσεις, ενώ µόνο το άλλο µισό από την αγορά, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά, για να υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άλλο παραγωγή, λοιπόν, και άλλο εισόδηµα, ενώ είναι ντροπή
να διαστρεβλώνει ένας Υφυπουργός µε αυτόν τον τρόπο τα γε-
γονότα.

Στην Ολλανδία είναι µικρή η διαφορά µεταξύ εισοδήµατος και
παραγωγής - 1.736 ευρώ και 1.700 ευρώ- επειδή οι Ολλανδοί δεν
επιδοτούν την παραγωγή µε τα χρήµατα της ΚΑΠ, αλλά τη συ-
σκευασία, την τεχνολογία και τα «logistics». Γι’ αυτόν τον λόγο
έχει εξελιχθεί η Ολλανδία στην τρίτη µεγαλύτερη εξαγωγική
χώρα του πλανήτη στα αγροτικά προϊόντα, παρά το πολύ µικρό
της µέγεθος, µε δυόµισι φορές µικρότερη καλλιεργούµενη
έκταση από την Ελλάδα και µε σχεδόν το ένα δέκατο του δικού
µας εργατικού δυναµικού, ενώ το 50% του εµπορικού πλεονά-
σµατος της Ολλανδίας προέρχεται από τα αγροτικά προϊόντα.

Πρώτη στο εισόδηµα είναι η Μάλτα -για να καταλάβουµε τι
ακριβώς συµβαίνει- µε 5.135 ευρώ, σύµφωνα µε το γράφηµα που
έφερε ο Υφυπουργός. Δεύτερη –το καταθέτω στα Πρακτικά-
πάλι στο εισόδηµα είναι η Κύπρος µε 1.997 ευρώ. Ο µέσος τζίρος
της ελληνικής καλλιέργειας είναι µόλις 11.059 ευρώ –εξαιρετικά
χαµηλό ποσόν και ο τζίρος είναι αυτός που πρέπει να µας ενδια-
φέρει και όχι οι επιδοτήσεις- ενώ ο µέσος τζίρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι 34.785 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, ότι η αγροτική παραγωγή στην Ελ-
λάδα δεν πάει καθόλου καλά και πρέπει να κάνουµε πολύ περισ-
σότερα πράγµατα.

Σχετικά τώρα µε τις τροπολογίες που κατατέθηκαν, συµφω-
νούµε απόλυτα µε τη δακοκτονία. Άλλωστε, εµείς την προτεί-
ναµε.

Επίσης, συµφωνούµε µε τον συµψηφισµό του ΕΛΓΑ µε τις
ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών, όπως πρότεινε ένας Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας από την Πέλλα. Συγγνώµη, αλλά
δεν θυµάµαι το όνοµά του.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ο κ. Καρασµάνης το είπε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Επειδή δεχόµαστε πολλά παράπονα

για επενδυτικά σχέδια που έχουν παραδοθεί στο πλαίσιο του
ΕΣΠΑ και η Κυβέρνηση δεν έχει ακόµα ελέγξει τους φακέλους,
θερµή παράκληση να επιληφθείτε του θέµατος, εάν βέβαια είναι
σωστή η πληροφόρησή µας και αν το ακούσετε.

Επίσης, να φροντίσετε να δηµιουργηθούν ξανά τµήµατα σπο-
ροπαραγωγής στους συνεταιρισµούς. 

Ελπίζουµε, ακόµα, να συνειδητοποιήσατε πως το µυστικό του

πρωτογενούς τοµέα είναι κεντρικός σχεδιασµός της πρωτογε-
νούς παραγωγής, συνεργατικότητα, -όπως και στην πολιτική
είναι αυτό που απαιτείται-, καθώς επίσης  θερµοκήπια και διχτυο-
κήπια και, τέλος, αλήθειες και όχι ψέµατα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο τώρα για τους συνεταιρισµούς,
οι οποίοι είναι απολύτως απαραίτητοι για τη στήριξη του πρωτο-
γενούς τοµέα στην Ελλάδα, θα επισηµάνουµε µόνο ορισµένα
άρθρα, αφού έχουµε αναφερθεί ήδη διεξοδικά σε όλα, καταλή-
γοντας στο συµπέρασµά µας. Στο πλαίσιο αυτό λέµε τα εξής:

Στο άρθρο 6 στην παράγραφο 3 η είσοδος των ιδιωτών στο
συνεταιριστικό κεφάλαιο µε δικαίωµα συµµετοχής στα όργανα
διοίκησης δεν έχει ελπίδες να εφαρµοστεί από πραγµατικούς συ-
νεταιρισµούς και από σοβαρούς συνεταιριστές. Εποµένως δεν
είναι µία χρήσιµη διάταξη. Θα κάνουν χρήση της συγκεκριµένης
διάταξης πιθανότατα ορισµένες αγροτικές εταιρείες σύµπραξης.
Φαίνεται, όµως, πως µε τη διάταξη αυτή διευκολύνετε να περά-
σουν τα περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών µε πολύ λίγα
χρήµατα σε ιδιώτες. Θα πρέπει πάντως να αναγραφεί ρητά ότι
τα µέλη - επενδυτές απαγορεύεται να ασκούν οποιαδήποτε αν-
ταγωνιστική προς τους σκοπούς του αγροτικού συνεταιρισµού
δραστηριότητα.

Επίσης, η συµµετοχή µελών - επενδυτών µη χρηστών πρέπει
να θεσπιστεί στον παρόντα νόµο και να µην επαφίεται στο κατα-
στατικό του αγροτικού συνεταιρισµού. Θεωρούµε πως το 35%
είναι υπερβολικά µεγάλο, ενώ, αν αυτό συγκεντρωθεί στα χέρια
ενός µόνο επενδυτή, ουσιαστικά καθίσταται άµεσα απόλυτη πλει-
οψηφία. Όλοι γνωρίζουµε πως είναι εξαιρετικά σπάνιο να βρί-
σκονται στις γενικές συνελεύσεις των αγροτικών συνεταιρισµών
πάνω από το 70% των δικαιωµάτων ψήφου.

Στο άρθρο 7 στην παράγραφο 4 σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιω-
τικού δικαίου τέτοιου είδους κανόνες πρέπει να επιβάλλονται
από τον ίδιο τον συνεταιρισµό και όχι από το κράτος. Δεν έχουµε
άλλωστε κοµµουνιστικό καθεστώς. Ένας συνεταιρισµός που δεν
χρωστάει σε κανέναν και δεν ζητάει χρήµατα από κανέναν, γιατί
θα πρέπει να υφίσταται τέτοιους περιορισµούς από το κράτος;
Το κράτος µπορεί να ελέγχει τη νόµιµη λειτουργία του και τίποτα
παραπάνω. Όλα τα άλλα είναι αρµοδιότητα των µελών του συ-
νεταιρισµού.

Στο άρθρο 8 παράγραφος 1 η παραδοτέα ποσότητα παραγω-
γής θα πρέπει να ορίζεται από τον κάθε αγροτικό συνεταιρισµό
και φυσικά όχι από τον νοµοθέτη. Ούτε εδώ έχουµε κοµµουνι-
στικό καθεστώς. Εκτός αυτού, κανένας συνεταιρισµός δεν µπο-
ρεί να αποδείξει ότι ένα µέλος του παρέδωσε το 75% της
παραγωγής του, αφού δεν υπάρχει κάποιο έγγραφο από τα µέλη
του που εξασφαλίζει τον συνεταιρισµό και τα συµφέροντά του.

Στο άρθρο 10 στην παράγραφο 5 δεν προβλέπεται προσωπική
κράτηση των µελών του αγροτικού συνεταιρισµού για υποχρεώ-
σεις του αγροτικού συνεταιρισµού προς τρίτους και το δηµόσιο,
καθώς επίσης για υποχρεώσεις µεταξύ των µελών και του αγρο-
τικού συνεταιρισµού. Εποµένως, εάν κάποιο µέλος του διοικητι-
κού συµβουλίου είναι και µέλος του αγροτικού συνεταιρισµού,
τότε δεν προσωποκρατείται, ακόµα και αν έχει τελέσει αξιόποι-
νες πράξεις, όπως ξέπλυµα χρήµατος λόγω τεράστιων οφειλών
στο δηµόσιο;

Επόµενο ερώτηµα: Εάν ένα µέλος σε συνεργασία µε το διοι-
κητικό συµβούλιο ενός αγροτικού συνεταιρισµού λάβει ένα τε-
ράστιο δάνειο χωρίς να το αποπληρώσει στον αγροτικό
συνεταιρισµό και καταρρεύσει ο αγροτικός συνεταιρισµός λόγω
αυτού του γεγονότος, τότε επέρχεται καθολική απαλλαγή;

Η παράγραφος 6 πρέπει να διαγραφεί κατά τη γνώµη µας, έτσι
ώστε να µπορεί η µερίδα να κατάσχεται, να εκποιείται και να
απαλλάσσεται ο συνεταιρισµός από πρόσωπα που δεν εκπληρώ-
νουν τις υποχρεώσεις τους προς όφελος των λοιπών συνεταιρι-
στών.

Η παράγραφος 8 αποτελεί ένα εξαιρετικό «παραθυράκι» για
παράνοµες ενέργειες καταδολίευσης των πιστωτών. Ο κάθε
υπερχρεωµένος θα µπορεί έτσι να εντάσσεται σε έναν αγροτικό
συνεταιρισµό και να εξασφαλίζει την προστασία του έναντι κα-
τάσχεσης µέσω της παράδοσης στον αγροτικό συνεταιρισµό
προϊόντων του ή δανείων του. 

Είναι δυνατόν το τίµηµα, αλήθεια, να θεωρείται ακατάσχετο;
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Εάν πωληθούν τα προϊόντα ενός συνεταιριστή, γιατί το τίµηµα
να µην κατασχεθεί και να µειώσει τις υποχρεώσεις του; Μοιάζει
µε την ικανοποίηση συµφερόντων κάποιων ψηφοφόρων της Κυ-
βέρνησης.

Δεν υπάρχει άλλος χρόνος, οπότε θα κλείσω µε το συµπέρα-
σµά µας για το σύνολο του νοµοσχεδίου το οποίο είναι το εξής:
Ευνοεί τη χρηµατοδότηση και τον έλεγχο των συνεταιρισµών
από το ιδιωτικό κεφάλαιο χωρίς να επιλύει τα µεγάλα προβλή-
µατα των αγροτικών συνεταιρισµών. Προβλήµατα εντοπίζονται
ως προς τη διαφάνεια των αποφάσεων των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου και ως προς την έλλειψη δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας. Μεγάλο πρόβληµα αποτελεί επίσης η απεριόριστη
γραφειοκρατία κατά τη σύσταση, λειτουργία και διατήρηση των
αγροτικών συνεταιρισµών, ενώ παράλληλα περιορίζεται η καινο-
τοµία και η αξιοποίηση ατόµων στις αγροτικές πρωτοβουλίες και
δεν δίνονται κίνητρα, παρά το ότι η Ελλάδα είναι µία χώρα µε
πολλές προοπτικές ανάπτυξης της γεωργίας και γενικότερα του
πρωτογενούς τοµέα.

Κλείνοντας, τονίζω ότι χωρίς επιτυχηµένους και λειτουργικούς
συνεταιρισµούς ο πρωτογενής τοµέας στην Ελλάδα δεν πρόκει-
ται να έχει µέλλον. Το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο φυσικά θα
καταψηφίσουµε, έχει πολλά λάθη και µεγάλες ελλείψεις, οπότε
δεν πρόκειται να βοηθήσει καθόλου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. Είστε η µόνη που έχετε δι-
καίωµα να µιλήσετε επτάµισι λεπτά, γιατί ο Αρχηγός σας µίλησε
ακριβώς δεκαπέντε λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Συνεχίζεται η αντιπαράθεση και η
εκµετάλλευση των ξεριζωµένων ανθρώπων, που χρησιµοποιούν-
ται ως έρµαια των γεωπολιτικών παιχνιδιών, αλλά και εθνικιστι-
κών κύκλων. Ακούσαµε και εδώ µέσα µερικές κορόνες. Από την
πλευρά του ΚΚΕ τα είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
και υπάρχει σήµερα και ανακοίνωση του πολιτικού γραφείου.

Να ξεκαθαρίσω, όµως, το εξής: Η αστική τάξη της Τουρκίας
εκβιάζει και παζαρεύει, νοµιµοποιώντας την εισβολή στη Συρία,
σπέρνοντας προσφυγιά και θάνατο. Ποιος την έχει καταδικάσει
αυτή την τουρκική εισβολή, όπως και την εισβολή στην Κύπρο;
Κανείς. Ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε οι Αµερικανοί ούτε το
ΝΑΤΟ.

Τι γίνεται τώρα; Κλιµακώνεται η τουρκική στρατιωτική επέµ-
βαση µε τις πλάτες των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και βρίσκεται σε παζάρι µε τη Ρωσία. Τι θα πρέπει
να περιµένουµε; Αύξηση της προσφυγιάς. Και τι µας λένε οι Ευ-
ρωπαίοι; Φυλάξτε τα σύνορα. Είναι ευρωπαϊκά. Τώρα το θυµή-
θηκαν! Όταν τα παραβιάζει η Τουρκία, τότε δεν ξέρουν τίποτα
για σύνορα. Και τι µας είπαν; Μήπως µας είπαν «ελάτε να υλο-
ποιηθεί η κατανοµή µεταξύ των κρατών - µελών» ή η «οικογενει-
ακή επανένωση» που είχε συµφωνήσει η Γερµανία και δεν
υλοποίησε εκτός από µία φορά; Όχι βέβαια. Ούτε καν τα συµ-
φωνηµένα. 

Αντίθετα, τι γίνεται; Χρησιµοποιείται η αναγκαία -γιατί ναι, η
κατάσταση είναι κρίσιµη- φύλαξη των συνόρων για να ονοµάζεται
εχθρός του λαού τα θύµατα των ιµπεριαλιστικών πολέµων και
επεµβάσεων και να µετατρέπεται η χώρα σε φυλακή προκειµέ-
νου να προστατεύεται το φρούριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
εργαλεία την αντιµεταναστευτική της πολιτική και τους νόµους
της. Γι’ αυτό είναι απαράδεκτη η πολιτική τους και δικαίως ζη-
τάµε κατάργηση του Δουβλίνου και της επαίσχυντης δήλωσης
Ευρωπαϊκής Ένωσης  - Τουρκίας που υπέγραψε ο ΣΥΡΙΖΑ και

συµφώνησαν και οι υπόλοιποι.
Αλλά και για το τώρα που υπάρχει κρίση, όπως γινόταν το

2015, ναι, εµείς λέµε να µετακινούνται απευθείας από Τουρκία
και σύνορα και να το οργανώνουν η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο
ΟΗΕ µε όλες τις αναγκαίες διαδικασίες στις χώρες που επιθυ-
µούν και βεβαίως να κλείσουν όλα τα hot spots στα νησιά του Αι-
γαίου και να µη δηµιουργηθούν νέα ούτε κλειστά ούτε ανοικτά
και να σταµατήσει κάθε συµµετοχή, στήριξη και εµπλοκή στις
ενέργειες και τις επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή της Μέσης Ανατολής που στη-
ρίζουν την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία, τις επεµβάσεις στη
Λιβύη, διαιωνίζοντας και τον πόλεµο και τις καταστροφές. Είναι
καθαρή, καθαρότατη η θέση µας και ας προσπαθούν µερικοί να
την καπηλευτούν.

Κύριε Υπουργέ, όλες οι υπουργικές τροπολογίες που καταθέ-
σατε έχουν υπογραφή και άλλων Υπουργών και είναι λογικό,
αφού υπάρχει συναρµοδιότητα. Στη δακοκτονία υπογράφουν οι
Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών, Ανάπτυξης, Επενδύσεων.
Για τις διοικήσεις των συνεταιρισµών υπογράφουν οι Υπουργοί
Οικονοµικών, Εργασίας, Ανάπτυξης κ.λπ.. Συνεπώς, για τις τρο-
πολογίες που κατέθεσε το ΚΚΕ φυσικά θα χρειαστούν υπογρα-
φές και συµφωνία και άλλων Υπουργών και σε µερικές
περιπτώσεις µέσα από επίκαιρες ερωτήσεις που έχουµε κάνει
έχουν συµφωνήσει τουλάχιστον στα λόγια. 

Τι σας ζητάµε, λοιπόν; Να µην τις απορρίψετε µε το επιχείρηµα
ότι είναι αρµοδιότητας άλλων Υπουργείων, γιατί αυτό µας είπατε.
Να τις ξαναδείτε, γιατί είναι αρµοδιότητας και του Υπουργείου
σας και ταυτόχρονα είναι δίκαια αιτήµατα και εκκρεµότητες οµά-
δων ανθρώπων όπως είναι οι εργαζόµενοι στις συνεταιριστικές
οργανώσεις, αλλά και των κατοίκων στο Κάτω Σούλι. Νοµίζω ότι
είναι και η εκλογική σας περιφέρεια. Μπορεί να το ξέρετε. Αυτοί
οι άνθρωποι έχουν εκκρεµότητα από το 1928. Κοντεύουν να συµ-
πληρώσουν έναν αιώνα προβληµάτων. Άρα, εµείς θέλουµε να τις
δείτε και τις τρεις. 

Οι συνεταιρισµοί των αγροτών µε τους νόµους µέχρι τώρα και
του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ δεν δούλεψαν, όµως ούτε µε αυτόν
τον νόµο θα δουλέψουν. Γιατί; Διότι δεν αφορά ούτε είναι για
τους µικροµεσαίους αγρότες, αλλά είναι για την εισβολή των
επενδυτών που θα καρπωθούν τα πάντα. Την είσοδο των επεν-
δυτών την είχε ετοιµάσει νωρίτερα ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς
το ολοκληρώνετε όλο αυτό µε την άλωσή τους.

Προσπαθείτε να εµφανίσετε Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση ότι έχετε διαφορές. Στήνετε και ψευτοκαυγάδες.
Έφτασε κάποιος συνάδελφος να χαρακτηρίζει σταλινικό τον
προηγούµενο νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. Γελάει και το παρδαλό κατσίκι.
Δεν έχει καταλάβει ότι ίδια άρθρα θα ψηφίσει και στον υπάρ-
χοντα νόµο. Ίδια µεθοδολογία είναι. 

Να πω και κάτι άλλο; Οι αγρότες στην πρώην Σοβιετική Ένωση
είχαν κατακτήσεις, είχαν δουλειά, είχαν εισόδηµα, παιδικούς
σταθµούς, είχαν διακοπές, δωρεάν υγεία, παιδεία, αθλητισµό,
πολιτισµό. Δεν είχαν καµµία αγωνία για χρέη, για εισφορές, για
φόρους, για το αν θα έχουν αύριο ψωµί ή σπόρους ή λιπάσµατα
ή φυτοφάρµακα ή ζωοτροφές για την καλλιέργεια της γης ή για
τις κτηνοτροφικές µονάδες. Καµµία αγωνία δεν είχαν. Όλα αυτά
ήταν λυµένα. Όταν άρχισαν να κάνουν αντιγραφές από καπιτα-
λιστικούς νόµους, τότε την πάτησαν. Έχασαν αυγά και καλάθια
και δυστυχώς επηρεάστηκε και όλος ο πλανήτης. Γιατί; Διότι δεν
υπάρχει αντίπαλο δέος και ζούµε όλη την καπιταλιστική βαρβα-
ρότητα, πολέµους παντού, πείνα και δυστυχία. 

Έχετε, λοιπόν, ίδια πολιτική γιατί σας ενώνει µια κλωστή, η ίδια
κλωστή. Είναι η κλωστή της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να διαφοροποιηθείτε
µεταξύ σας, αλλά προσπαθείτε να ενισχύσετε τη δηµιουργία της
µεγάλης καπιταλιστικής αγροτικής ιδιοκτησίας. Απλά η Νέα Δη-
µοκρατία το πάει µε ταχύτερο βήµα. Εξάλλου αυτό φαίνεται, αν
θέλετε, και από τα στοιχεία που έδωσε χθες ο κ. Βορίδης. Τι µας
είπε; Λειτουργούν εξακόσιοι είκοσι ένας συνεταιρισµοί. Το 77,7%
έχει τζίρους µέχρι ένα εκατοµµύριο και βέβαια είναι αµφίβολο αν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µπορούν να έχουν αντιπροσώπους όσοι
έχουν τζίρο κάτω από πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ. Το 18,5% έχει
τζίρο από ένα έως εννιά εκατοµµύρια ευρώ. Άρα για το πρώτο
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εκατοµµύριο θα έχουν µία ψήφο και µετά ανά δύο εκατοµµύρια
άλλη µία, άρα ενισχύονται και βεβαίως το 3,7% είναι η κορυφή
για τζίρο πάνω από εννιά εκατοµµύρια. 

Συνεπώς, τελικά εάν αθροίσουµε τις δύο τελευταίες κλίµακες,
το 22,4% δεν αποκλείεται να συγκεντρώσει και την πλειοψηφία
των ψήφων, αφού δεν πάει µε τον αριθµό των αντιπροσώπων,
αλλά τον κεφαλαίων. Αυτό προωθείτε, αυτή είναι η λογική. Συνε-
πώς τα προβλήµατα της αγροτιάς βεβαίως τα γνωρίζετε. Ο κ.
Σκρέκας αναφέρθηκε σε µερικά. Η επιλογή σας, όµως, δεν είναι
η λύση υπέρ της πλειοψηφίας των µικροµεσαίων αγροτών, αλλά
υπέρ των µεγαλοαγροτών και των επενδυτών. 

Εµείς, λοιπόν, καλούµε τους αγρότες να µην επιτρέψουν να
χρησιµοποιηθεί και να αλωθεί η περιουσία τους από κεφαλαι-
οκράτες και να καρπωθούν τη συνεταιριστική περιουσία που
φτάνει τα δύο µε τρία δισεκατοµµύρια, που φτιάχτηκε από ει-
σφορές των γονιών, των παππούδων, των προπαππούδων τους,
αλλά αντίθετα να τα χρησιµοποιήσουν για τις ανάγκες της πε-
ριοχής τους και για το κοινωνικό σύνολο, που σηµαίνει να ψηφί-
σουν στις γενικές τους συνελεύσεις να µην εισβάλει ο επενδυτής
στους συνεταιρισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Απόστολος Πάνας από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ξεκινήσω κατ’ αρχάς µε την τροπολογία για τους
ΓΟΕΒ, για την οποία ρώτησα τον Υπουργό, αλλά δεν έλαβα ικα-
νοποιητική απάντηση. 

Θα αναφέρω, λοιπόν, τα εξής: Υπάρχει απόφαση του ΑΣΕΠ η
οποία καταλήγει ότι οι ΓΟΕΒ εµπίπτουν για το πάσης φύσεως
προσωπικό τους στον ν.2190/1994. Κατά τα άλλα, λοιπόν, η προ-
ωθούµενη τροπολογία είναι αντισυνταγµατική, καθώς η νοµική
φύση των ΓΟΕΒ τούς κατατάσσει στα κρατικά νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου. Η αιτιολογία του Υπουργείου για την εξαίρεση
των ΓΟΕΒ από τη διαδικασία του ΑΣΕΠ του προσωπικού του
ιδιωτικού δικαίου σχετικά µε το ότι δεν επιβαρύνουν τον κρατικό
προϋπολογισµό νοµίζω ότι προβάλλεται κακώς. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την απόφαση της Ολοµέλειας, ο λόγος
για τον οποίον δεν µπορούν να εξαιρεθούν οι ΓΟΕΒ από τις δια-
δικασίες ΑΣΕΠ είναι η νοµική τους φύση, όπως αυτό αναλυτικά
αναπτύσσεται, που τους κατατάσσει στα κρατικά νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου. Σηµειώνεται επίσης ότι δεν υπάρχει ένας
ενιαίος κανονισµός εσωτερικής υπηρεσίας για όλους τους ΓΟΕΒ
και σ’ αυτούς δεν αναφέρονται τα κριτήρια πρόσληψης του προ-
σωπικού. 

Κυρίες και κύριοι, ακούσαµε τον κύριο Υπουργό και τις τοπο-
θετήσεις των συναδέλφων. Αυτό που αποκοµίσαµε από τη συζή-
τηση είναι ότι το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τα
διαχρονικά προβλήµατα των συνεταιρισµών, όπως η αδιαφάνεια
στις αποφάσεις των µελών του διοικητικού συµβουλίου και η ελ-
λειµµατική δηµοκρατική λειτουργία, η ισχνή οικονοµική ευρωστία
λόγω περιορισµένης συνεργασίας µεταξύ των µελών και περιο-
ρισµένης αξιοποίησης της παραγωγικής τους δυναµικότητας, τα
γραφειοκρατικά εµπόδια κατά τη σύσταση και τη λειτουργία, η
περιορισµένη καινοτοµία και η έλλειψη διασύνδεσης µε τις αγο-
ρές πρόσδεσης σε µια συνδετική αγροτική πολιτική, η περιορι-
σµένη αξιοποίηση του δυναµικού νέων ανθρώπων µε γνώσεις και
δεξιότητες και η πρόσδεση των αγροτικών συνεταιρισµών σε
ιδιωτικά κεφάλαια που εντείνει την αποστασιοποίηση των αγρο-
τών παραγωγών από τη διοίκηση του κάθε συνεταιρισµού. 

Ειδικότερα, το εν λόγω ζήτηµα ενισχύεται από την πρόβλεψη
για είσοδο ιδιωτών µε δικαίωµα ψήφου στον συνεταιρισµό, κάτι
που νοµίζω ότι αναλύσαµε όλοι διεξοδικά. 

Για να λέµε τα πράγµατα ξεκάθαρα, επειδή πρέπει να βλέ-
πουµε πάντα το σκεπτικό πίσω από την κατάθεση ενός νοµοσχε-
δίου, δεν είναι καθόλου τυχαίο, κατά την άποψή µου, ότι αυτό
είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που ήρθε από το Υπουργείο µετά την
ανάληψη των καθηκόντων της Κυβέρνησης. Είναι το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Αυτό από
µόνο του καταδεικνύει την οπτική της Κυβέρνησης απέναντι στον
αγροτικό τοµέα. Καταδεικνύει τη θέση προτεραιοτήτων και την
ανυπαρξία ουσιαστικού στρατηγικού σχεδιασµού για το σύνολο
του πρωτογενούς τοµέα. Δεν αναφέροµαι φυσικά στη θεµατο-

λογία, αλλά στην ποιοτική αξία του εν λόγω νοµοθετήµατος.
Δεν ακούσαµε, λοιπόν, πουθενά, κύριε Υπουργέ, στην οµιλία

σας να βάζετε ένα νέο πλαίσιο, ένα νέο όραµα για τους συνεται-
ρισµούς, να µιλήσετε φερ’ ειπείν για την καθετοποίηση της πα-
ραγωγής σε έναν συνεταιρισµό, το πώς δηλαδή ένας
συνεταιρισµός θα κάνει παραγωγή, µεταποίηση και µεταπώληση
του προϊόντος, να µιλήσετε για κίνητρα, για εκπαίδευση, για αλ-
λαγή νοοτροπίας.

Περιοριστήκατε σε µια νοµική ανάλυση του ρόλου του ιδιώτη
επενδυτή και του πόσο περισσότερες ελευθερίες δίνετε στους
συνεταιριστές σε σχέση µε τον προηγούµενο νόµο.

Η πεποίθηση που έχουµε εµείς ακράδαντα στο Κίνηµα Αλλα-
γής είναι ότι ο πρωτογενής τοµέας της χώρας είναι αυτός που
µπορεί πραγµατικά να βγάλει τη χώρα από την κρίση. Αυτήν την
πεποίθηση δεν νοµίζω ότι την έχετε, διότι τα προβλήµατα πολ-
λαπλασιάζονται αντί να µειώνονται.

Στη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης του Κινήµατος Αλλα-
γής για τον πρωτογενή τοµέα, πριν από ακριβώς έναν µήνα, σας
θέσαµε κάποια συγκεκριµένα ερωτήµατα για το κόστος παραγω-
γής, για τις τιµές των προϊόντων, για την αξιοποίηση του προ-
γράµµατος 2014-2020, για τις αυξηµένες φορολογικές και
ασφαλιστικές υποχρεώσεις των αγροτών, για την καθυστέρηση
των δικαιούµενων αποζηµιώσεων και πολλά άλλα. Σε ελάχιστα
από αυτά έχουµε λάβει κάποια σαφή απάντηση.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα ζήτηµα απραξίας, το οποίο έρχεται
να συµπληρωθεί από το παρόν νοµοσχέδιο και την κατάθεσή
του. Από τη µια, λοιπόν, µας λέτε ότι η φιλοσοφία που διαπνέει
το νοµοσχέδιο είναι η παροχή ελευθερίας και η εµπιστοσύνη
στους συνεταιριστές και το υποστηρίζετε θερµά και από την
άλλη, όµως, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν αποδεικνύουν τα
λεγόµενά σας. Διότι για µας, η φιλοσοφία που σίγουρα απουσιά-
ζει παντελώς από το νοµοσχέδιο είναι η φιλοσοφία του κινήτρου
στον συνεταιριστή.

Απουσιάζει, λοιπόν, παντελώς η ολιστική προσέγγιση για τον
πρωτογενή τοµέα της χώρας σε αναπτυξιακή κατεύθυνση, που,
δίνοντας κίνητρο στον παραγωγό να συνεταιριστεί, θα έδινε και
νέα πνοή στους συνεταιρισµούς.

Είναι γεγονός ότι οι αποσπασµατικές πολιτικές του αρµόδιου
Υπουργείου για την αντιµετώπιση µερικών επιµέρους προβληµά-
των του αγροτικού κόσµου δεν βλέπουµε αυτή τη στιγµή να δί-
νουν λύση. Χρειάζεται µια νέα πολιτική πρόταση που θα
προκύψει από µετρήσεις, από µελέτες, από διαβούλευση, από
πραγµατικό ενδιαφέρον για τον πρωτογενή τοµέα.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, δυστυχώς, εγκλωβίζεται σε κα-
ταστατικού τύπου διατάξεις. Λειτουργεί διαφορετικά από τον
τρόπο της ανάπτυξης τον οποίο εµείς βλέπουµε. Αποτελεί ένα
εγχειρίδιο οδηγιών χρήσης για το πώς να ιδρύσει κανείς έναν συ-
νεταιρισµό.

Κλείνοντας, θέλω να εκφράσω τον προβληµατισµό µου όχι
µόνο τον προσωπικό, αλλά θεωρώ και της πλειονότητας των πα-
ραγωγών, που είχαν ενδεχοµένως την προσδοκία για τη δηµι-
ουργία ενός νέου συνεταιριστικού πλαισίου µε περισσότερα
ατοµικά κίνητρα, περισσότερη προοπτική, περισσότερη καινοτο-
µία, µε διάθεση εκσυγχρονισµού για αυτές τις τόσο αντιπροσω-
πευτικές του πρωτογενούς τοµέα ενώσεις αγροτών. Άλλη µια
ευκαιρία για µια νοµοθετική ρύθµιση µε πραγµατικές µεταρρυθ-
µίσεις θεωρώ ότι πήγε χαµένη.

Διαφωνώντας, λοιπόν, µε τη στόχευση και τη συνολική φιλο-
σοφία που διαπνέει το εν λόγω σχέδιο νόµου, το καταψηφίζουµε
επί της αρχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ για
πέντε ολόκληρα λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Φτάνοντας στο τέλος της διαδικασίας, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσουµε όπως ξεκίνησαν µέχρι
τώρα όλες οι τοποθετήσεις των Βουλευτών της Συµπολίτευσης.
Όµως, να ρωτήσω το εξής: Έχουµε καταλάβει πόσο σοβαρά
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είναι τα πράγµατα στη γειτονιά µας, για να τα διαχειριζόµαστε
µόνο µε επικοινωνιακό τρόπο; Η γειτονιά µας φλέγεται, έχουµε
πρόβληµα, το οποίο εργαλειοποιείται από τον γείτονα.

Καλό θα είναι, λοιπόν, να µη διχάζουµε την κοινωνία, να µη δι-
χάζουµε τους πολίτες, να µη χρησιµοποιούµε τα ΜΑΤ εναντίον
των νησιωτών, να µη χρησιµοποιούνται εµπρηστικές δηλώσεις,
αλλά, όπως είπε και ο πρώην Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας,
να βάλουµε πλάτη όπου χρειάζεται. Ας µείνουµε σε αυτό.

Όλοι οι Έλληνες είναι τόσο πατριώτες όσο και φιλόξενοι. Αυτό
πρέπει να το διατηρήσουµε. Τώρα χρειάζεται οµοψυχία. Δεν
χρειάζεται να µιλάµε για τα ανοιχτά, τα κλειστά σύνορα, ο ένας
να κατηγορεί τον άλλο για το πόσο ήταν τα ανοιχτά ή τα κλειστά
σύνορα µε πεντέµισι χιλιάδες στη Μόρια και πόσο είναι ανοιχτά
ή κλειστά τα σύνορα µε εικοσιπέντε χιλιάδες στη Μόρια.

Ας προχωρήσουµε, όµως, να δούµε και το νοµοσχέδιο, γιατί
έχει σοβαρά ζητήµατα. Να δούµε, πρώτα από όλα, τι πραγµατικά
είπαν οι δύο φορείς, έστω οι δύο φορείς που εκφράζουν τους
συνεταιρισµούς.

Παρεµπιπτόντως, δεν ξέρω αν τους ρωτήσατε, κύριε Υπουργέ,
αν η αντιπροσωπευτικότητά τους είναι µε τον τζίρο ή µε τα µέλη
στα δύο αυτά σωµατεία τους.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και στα δύο είναι καλά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Και στα δύο; Τους ρωτήσατε πώς
είναι η αντιπροσωπευτικότητά τους σε αυτά που ήδη έχουν σω-
µατεία;

Τι είπε, λοιπόν, ο κ. Σατολιάς; Είπε το εξής: «Ξέρουµε ότι η
πραγµατικότητα στην Ελλάδα είναι διαφορετική. Οι συνεταιρι-
σµοί είναι υπερχρεωµένοι, οι περισσότεροι ή σε προµηθευτές ή
σε χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα».

Με τι συνθήκες, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µια συνέλευση που
στην πρώτη µε τα δύο τρίτα, στη δεύτερη αν για αυτόν τον λόγο
βγει απαρτία του ενός πέµπτου, δεν µπορεί να είναι για αυτόν
τον λόγο η εισαγωγή επενδυτών; Βάζει σοβαρά ζητήµατα.

Το σοβαρότερο, όµως, ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το βάζει ο κ. Κατσούλης από τη ΣΑΣΟΕΕ, που λέει ότι ένα από
τα δεδοµένα της σκέψης µας είναι η έλλειψη χρηµατοδότησης.
Η παρουσία επενδυτή, αν δεν έχει άλλο λόγο ο συνεταιρισµός
να ασχοληθεί µε αυτό, προκύπτει από την έλλειψη χρηµατοδό-
τησης. Δηλαδή, το µόνο πρόβληµα που συζητάει κάποιος είναι η
έλλειψη χρηµατοδότησης. Σας το λένε ξεκάθαρα οι φορείς που
επικαλείστε.

Άρα, λοιπόν, ας δούµε την πραγµατικότητα και ας µην ψά-
χνουµε άλλες δικαιολογίες, άλλους τρόπους για να εξυπηρετή-
σουµε άλλα συµφέροντα τα οποία εισηγούνται την είσοδο κατά
35% στο συνεταιριστικό κεφάλαιο µε δικαίωµα ψήφου στους συ-
νεταιρισµούς.

Εδώ και τόσες µέρες δεν µας λύθηκε µια απορία που τη ζη-
τούµε από τις επιτροπές. Γιατί µε άλλη τιµή συνεταιριστικής µε-
ρίδας που το αποφασίζει η γενική συνέλευση έτσι όπως
συγκαλείται; Γιατί; Αν θέλετε να πείτε ότι µπορεί να πετύχει κα-
λύτερη τιµή, βάλτε του σαν δικλίδα ασφαλείας ότι δεν µπορεί να
είναι κατώτερη από τη συνεταιριστική µερίδα. Γιατί το αφήνετε
ανοικτό; Άρα, δεν είναι αυτό.

Το ζήτηµα είναι, για να κάνουµε µια σύγκριση µε τον δικό µας
νόµο, τον προηγούµενο, µε τι δεδοµένα συζητάµε. Παρουσιά-
σατε δεδοµένα που είχατε µετά το 2016 ή το 2017. Γιατί δεν συ-
ζητούµε και πριν από αυτό; Διότι προφανώς δεν υπήρχαν
δεδοµένα και ήρθε ο ν.4384 να βάλει µια τάξη, να δώσει δεδο-
µένα, να ξέρουµε πια γιατί µιλάµε. Άρα, αυτό ήταν το βασικό
στοιχείο παρέµβασης του ν.4384.

Να τελειώσω µε το βασικό, ότι εδώ έχετε βάλει πραγµατικά
στο µπλέντερ διατάξεις για τους συνεταιρισµούς και διατάξεις
για τις κεφαλαιουχικές εταιρείες. Το βλέπουµε σε µια σειρά από
άρθρα. Στο άρθρο 33 για την περιουσία, δεν είναι µέτοχοι οι συ-
νεταίροι. Είναι άλλες οι αρχές και οι αξίες που διέπουν τους συ-
νεταιρισµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το βλέπουµε ότι έχετε µπερδέψει, αν θέλετε, τελικά µεγάλους

και ισχυρούς συνεταιρισµούς ή µειώνετε τα µέλη. Το βλέπουµε
πάλι στις διατάξεις για το ελάχιστο συνεταιριστικό κεφάλαιο. Μια
λέτε ότι δεν είστε κρατιστές, την άλλη παρεµβαίνετε µέσα σε
αυτό.

Νοµίζω ότι βασικό στοιχείο αυτού του νοµοσχεδίου είναι η
σύγχυση. Επί της ουσίας, εµείς θα κρατήσουµε τα θετικά, όπως
ότι θα κρατήσετε τον ν.4384 και ό,τι άλλο θετικό υπάρχει, αλλά
επί της αρχής δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.

Κύριος µε «Κ» κεφαλαίο. Πέντε λεπτά είπα, δεν διαµαρτυρήθηκε.
Τώρα τον λόγο έχει η κ. Μαριλένα Σούκουλη - Βιλιάλη από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Όχι η

γειτονιά µας, αλλά το σπίτι µας φλέγεται, κύριε Αραχωβίτη. Η
Ελλάδα είναι το σπίτι µας. Και βέβαια, µακριά από εµάς και ψευ-
δοϊσορροπίες και διχαστικά λόγια.

Κατ᾽ αρχάς, να ευχαριστήσω όλους και όλες τις συναδέλφισ-
σες και τους συναδέλφους για τη συµµετοχή τους στη συζήτηση
που είχαµε αυτές τις δύο µέρες. Εκτιµώ, κατέστη σαφές ότι οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί -πλην ελαχίστων, ελάχιστων εξαιρέ-
σεων- στην παρούσα κατάσταση και µε βάση τις παραγωγικές
τους δυνατότητες δεν µπορούν να συνεισφέρουν ουσιαστικά
στην ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας στη χώρα. Ακούστηκαν
πολλά για την επιτακτική ανάγκη να µη χαθούν οι συνεταιριστικές
αρχές µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Και αναρωτιέµαι: Υπάρχει
µεγαλύτερο πλήγµα στις διαχειριστικές αρχές από την παντελή
έλλειψη εµπιστοσύνης που έχουν οι ίδιοι οι αγρότες για τους συ-
νεταιρισµούς;

Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει αδήριτη και πραγµατική
ανάγκη οι συνεταιρισµοί να αλλάξουν ριζικά. Εµείς δεν διστά-
ζουµε να δούµε την πραγµατικότητα κατάµατα και δεν διστά-
ζουµε, επίσης, να παρέµβουµε αποτελεσµατικά. Οι αγροτικοί
συνεταιρισµοί ήρθε η ώρα να συγχρονίσουν το βήµα τους µε τα
νέα επιστηµονικά δεδοµένα και να προλάβουν τις παγκόσµιες
εξελίξεις, που τρέχουν µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς. 

Ακούστηκε από πολλούς συναδέλφους αυτές τις δύο µέρες,
συναδέλφους νοµών µε σηµαντική αγροτική δραστηριότητα ή
νοµών κατ’ εξοχήν µε αγροτική δραστηριότητα, η ανάγκη για εξέ-
λιξη, για πρόοδο, για έρευνα και καινοτοµία. Αυτό δεν πρόκειται
να γίνει µε τις νοοτροπίες του χθες, που ήθελαν τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς σε µία συνεχή αναζήτηση για πολιτική πατρωνία.
Δεν πρόκειται να γίνει από το στοργικό κράτος που από τη µία
τσέπη τους έδινε τις επιχορηγήσεις και από την άλλη τσέπη το
φακελάκι µε το ψηφοδέλτιο. Αυτά τελείωσαν, κύριοι συνάδελφοι. 

Εµείς τολµάµε και δίνουµε στους αγρότες µας το δικαίωµα να
αποφασίσουν τον αυτόνοµο δρόµο προς τη χειραφέτηση τους.
Κάνουµε µία προσπάθεια µήπως τους πείσουµε επιτέλους, να
ασχοληθούν µε τους συνεταιρισµούς.  Μιλήσατε για εκπαίδευση
και αναρωτηθήκαµε πού θα γίνει αυτή. Να βρούµε ποιους; Ποι-
ους θα εκπαιδεύσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι;  Οι αγρότες µας
αδιαφορούν. Γερνάνε οι αγρότες µας. Γερνάνε τα χωριά µας.
Γερνάνε οι ρίζες µας. 

Υπήρξα για πάρα πολλά χρόνια υπεύθυνη των ολοκληρωµένων
προγραµµάτων ανάπτυξης του αγροτικού χώρου και στην Κοριν-
θία και στην Πελοπόννησο, για πολλά χρόνια, τα ΟΠΑΑΧ και τα
LEADER. Και πραγµατικά, οι αγρότες µας τολµούσαν και γίνανε
ξενοδόχοι. Δεν σας κάνει εντύπωση; Πώς οι αγρότες µας τολµή-
σανε να γίνουν ξενοδόχοι και δεν τολµούν να γίνουν συνεταιρι-
στές πια; Έχουν φοβικά σύνδροµα; Αλλού να ψάξουµε να
βρούµε τα φοβικά σύνδροµα, αγαπητοί συνάδελφοι.

Συµµετοχή µελών επενδυτών σε µεικτό σχήµα. Άλλο ένα θέµα
που αναδείχθηκε επαρκώς στη συζήτησή µας. Ιδεολογικές προ-
σεγγίσεις, ιδεοληπτικές προσεγγίσεις, φοβικά σύνδροµα. Με-
ρίδα της αντιπολίτευσης αντιδρά. Άλλοι δεν θέλουν καθόλου
επενδυτές. Ο ΣΥΡΙΖΑ τους θέλει όπως τους είχε ο νόµος του
2016, διακοσµητικούς. 
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Μια παρατήρηση: Δεν µπήκατε στον κόπο να ψάξετε την επι-
στηµονική βιβλιογραφία για τις εµπειρικές έρευνες -Κυριακόπου-
λος 2004, Καλογεράς 2013-, που αφορούν εναλλακτικά µοντέλα
οργάνωσης των συνεταιρισµών, όπως αυτό µε µέλη επενδυτές.
Ξέρετε τι έδειξαν οι έρευνες; Έδειξαν ότι σε αυτά τα µοντέλα
υπάρχει καλύτερη στοχοθέτηση και προσανατολισµός στις ανάγ-
κες της αγοράς και γι’ αυτό πέτυχαν καλύτερες αποδόσεις για
τους συνεταιριστές. Δεν ξέρω πού βρήκατε τα επιστηµονικά δε-
δοµένα και υιοθετείται µία δήλωση έτσι άκριτα. Με ξεπερνά.

Εµείς καλούµε τους συνεταιρισµούς να αναλάβουν την ευ-
θύνη, ώστε να καταστούν σύγχρονοι µοχλοί αναπτυξιακής δρά-
σης, ώστε να αποκτήσουν την δύναµη προώθησης της
συνεργατικότητας και της καινοτοµίας. Να κλείσουν τα αυτιά
τους σε πολιτικές πατρωνίες, από όπου κι αν προέρχονται και να
ακολουθήσουν τον δρόµο που έχουν χαράξει οι συνεταιρισµοί
µε καλές πρακτικές στην χώρα µας.

Αυτοί που δεν ψάχνουν συνεργατικά κινήµατα, όπως ακού-
στηκε µέσα σε αυτή την Αίθουσα, δεν θεωρούν ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο απευθύνεται σε τραπεζίτες, αλλά πιστεύουν ότι
απευθύνεται σε αγρότες. Σε συνεταιρισµούς που έχουν τολµήσει
να βγουν στις διεθνείς αγορές και ξέρουν ότι, για να συµβεί αυτό,
χρειάζεται η οικοδόµηση εκτεταµένων δικτύων διανοµής, υψηλές
δαπάνες µάρκετινγκ, έρευνα, πιστοποίηση και διασφάλιση της
ποιότητας και µεγάλη παραγωγική δυναµικότητα.  Γι’ αυτό το
µικρό µέγεθος, που ακούστηκε πολλές φορές µέσα σε αυτή την
Αίθουσα, µετατρέπεται σε ανυπέρβλητο εµπόδιο, γιατί συνδέεται
µε υψηλά κόστη παραγωγής, υψηλά κόστη συναλλαγών, χαµηλή
δυνατότητα καινοτοµίας, αυξηµένο κόστος χρηµατοδότησης και
αδυναµία προσέλκυσης κεφαλαίων.

Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη ότι οι αγρότες µας και τα αγροτικά
µας προϊόντα έχουν αξία και µέσα στο κατάλληλο φιλελεύθερο
και ευρύχωρο πλαίσιο θα δηµιουργήσουν την πολυπόθητη προ-
στιθέµενη αξία, τόσο για τους ίδιους, όσο και για την ελληνική
οικονοµία. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να είµαστε αν-
ταγωνιστικοί διεθνώς µε όρους ποιότητας, αλλά για να συµβεί
αυτό υπάρχει µόνον ένας δρόµος, η ενίσχυση της συνεργατικό-
τητας. Αυτό που χθες είπα πολλές φορές και χάρηκα που σή-
µερα το άκουσα και από πάρα πολλούς συναδέλφους εδώ µέσα.
Πρέπει να πάψουµε να λειτουργούµε ως µονάδα και να γίνουµε
οµάδα.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί οφείλουν να ανακτήσουν την χα-
µένη τους αξιοπιστία και να περάσουν το µήνυµα µιας νέας, πιο
αποδοτικής νοοτροπίας. Το έχουν ανάγκη οι ίδιοι, το έχει ανάγκη
η πατρίδα. Το παρόν νοµοσχέδιο κινείται στη σωστή κατεύθυνση
και για αυτό εισηγούµαι την ψήφισή του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Για να µην γίνω κακός -είστε και εργατοπατέρες-, θέλω να σας
παρακαλέσω για κάτι. Δεν το κάνω για εµένα, κύριε Κατρίνη. Εγώ
το θεωρώ υποχρέωσή µου. Μπορώ να µείνω µερόνυχτα εδώ
πάνω. Σκεφθείτε τους υπαλλήλους που έχουν γονατίσει και αυτοί,
τον Υπουργό που το σαρανταοκτάωρο το έβγαλε µόνος του. 

Από ένα λεπτό είµαστε σύµφωνοι, κύριε Αποστόλου;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ένα λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προλαβαίνετε εσείς

µία χαρά. Τα είπε καλά και ο κ. Πάνας. Έχει µιλήσει και η κ. Γεν-
νηµατά. Έχετε από ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκινήσω από τα θετικά, γιατί πρέπει να

λέµε και τα θετικά. Οφείλω να αναγνωρίσω, τους οκτώ τουλάχι-
στον µήνες που διάγουµε το βίο αυτής της κοινοβουλευτικής πε-
ριόδου της Κυβέρνησης, ότι ίσως είναι η πρώτη φορά, κύριε
Πρόεδρε, που ήρθε ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή, στο οποίο δεν
υπάρχουν τροπολογίες αιφνιδιαστικές. Όλες οι τροπολογίες συ-
ζητήθηκαν στην επιτροπή, προαναγγέλθηκαν και αναλύθηκαν
διεξοδικά. 

Ο κ. Βορίδης, δυστυχώς, αποτελεί µία φωτεινή εξαίρεση σε

σχέση µε τους συναδέλφους του. Και θέλω να πιστεύω ότι ένας
καλός οιωνός για την Κυβέρνηση και την παράταξή του, που δυ-
στυχώς σε κάθε νοµοσχέδιο φέρνει τουλάχιστον δέκα τροπολο-
γίες της τελευταίας στιγµής. Και αυτό είναι πολύ καλό, κύριε
Υπουργέ, και οφείλω να σας το αναγνωρίσω. 

Εδώ τελειώνουν τα θετικά, όµως, έτσι; Γιατί βέβαια, µια και µι-
λάµε για τις τροπολογίες, εµείς, όπως είπε και ο εισηγητής, συµ-
φωνούµε και για την τροπολογία για την δακοκτονία -νοµίζουµε
ότι είναι πολύ σηµαντική, αν λάβουµε υπ’ όψιν και την κατα-
στροφή στο ελαιόλαδο φέτος- και βεβαίως και για την τροπολο-
γία που ρυθµίζει, επιτέλους, το ζήτηµα µε τις ευθύνες των
διοικήσεων, που άνθρωποι καταστρέφονται, λοιδορούνται και
δυστυχώς απειλούνται µε καταστροφή προσωπική, όχι µόνο οι-
κονοµική, χωρίς να έχουν ευθύνη, και βεβαίως, για την παράταση
του ν.4537/2018 σε σχέση µε το ν.4061/2012 για την διαχείριση
των αγροτεµαχίων από τους κατοίκους των περιοχών µε όρους
εντοπιότητας και µε όρους ανεργίας, όµως θα πρέπει και αυτό
να ελεγχθεί, αν πραγµατικά πηγαίνουν σε ανθρώπους οι οποίοι
χρήζουν κοινωνικών κριτηρίων. Βεβαίως, και για την τροπολογία
για τους δασικούς συνεταιρισµούς, κύριε Υπουργέ, είχατε την
ευθιξία να πείτε ότι δεν εµπίπτει στην αρµοδιότητά σας, ελάτε
όµως, που αύριο στο πολυνοµοσχέδιο του κ. Θεοδωρικάκου στο
άρθρο 24 έχει άρθρο για τους δασικούς συνεταιρισµούς. Δεν
έχουν όλοι φαίνεται την ίδια ευαισθησία µε εσάς, έτσι; Βεβαίως,
για την τροπολογία για τις κεντρικές συνεταιριστικές ενώσεις,
µάλλιασε η γλώσσα µας. Και ο κ. Πάνας και άλλοι Βουλευτές από
την παράταξή µας το είπαν. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι θα το
λάβετε υπ’ όψιν σας.

Νοµίζουµε, ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο αδικήθηκε και από την Κυβέρνηση, αλλά και από την
συγκυρία. Δυστυχώς, ο περισσότερος χρόνος σ’ αυτή τη διή-
µερη συζήτηση καταναλώθηκε για αλλότρια θέµατα, πέραν
αυτού που προσπάθησε εντελώς επιφανειακά, κατά την άποψή
µας, χωρίς αποτελεσµατικότητα και χωρίς προοπτική -και αυτό
είναι το σηµαντικότερο που προσάπτουµε στην Κυβέρνηση- να
δώσει κάποια λύση-διέξοδο στο συνεταιριστικό κίνηµα και στον
αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτό συµβαίνει, κύριε Υπουργέ, σε µία συγκυρία, που βλέ-

πουµε ότι οι οιωνοί, δυστυχώς, δεν είναι καλοί στην οικονοµία.
Βλέπετε τι γίνεται µε το Χρηµατιστήριο µέσα στον Φλεβάρη µε
11 δισεκατοµµύρια απώλειες, βλέπετε τι γίνεται µε τα spreads
που εκτινάχθηκαν µέσα σε µία εβδοµάδα. Βλέπουµε ποιες είναι
οι εκτιµήσεις του Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου για τους ρυθµούς
ανάπτυξης, που λένε ότι µπορεί να φτάσει και 1% κάτω απ’ αυτό,
που ποµπωδώς είχε αναφέρει ο συνάδελφός σας, ο κ. Γεωργιά-
δης, στον προϋπολογισµό δύο µήνες πριν και όταν τα προϊόντα
απειλούνται µε χαµηλές τιµές. 

Είµαι σίγουρος ότι έχετε διαβάσει και το σηµερινό άρθρο της
εφηµερίδας «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», που σας καλεί να αντιγράψετε
ένα βασιλικό διάταγµα. Κοιτάξτε να δείτε τώρα συγκυρία, προ-
τρέπει εσάς να υιοθετήσετε το βασιλικό διάταγµα της Ισπανίας,
που προστατεύει τους παραγωγούς µε πρόστιµα 1 εκατοµµυ-
ρίου ευρώ, για να µην έχουν τιµές πώλησης κάτω του κόστους.
Σας λέει ότι εσείς εδώ στη χώρα λέτε «δεν µπορούµε να κάνουµε
κάτι», αλλά στην Ισπανία κάνουν κάτι και προσπαθούν.

Συνεπώς θέλουµε να πιστεύουµε ότι το επόµενο διάστηµα θα
δούµε ανάλογες πρωτοβουλίες και από εσάς για διασφάλιση των
τιµών των προϊόντων. Εµείς θα είµαστε εδώ, για να σας υπενθυ-
µίζουµε τον βασικό λόγο για τον οποίον είστε σ’ αυτό το Υπουρ-
γείο, που είναι η διασφάλιση του εισοδήµατος και της
αξιοπρέπειας των αγροτών, των κτηνοτρόφων και όλων των αν-
θρώπων του πρωτογενούς τοµέα στη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, Κύριε Υπουργέ,

αυτό που βγήκε από τις συζητήσεις τεσσάρων ηµερών στην επι-

10852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τροπή και δύο ηµερών στην Ολοµέλεια είναι βασικά ένα, ότι δεν
πρέπει σε καµµία περίπτωση να µπουν οι ιδιώτες στους συνεται-
ρισµούς µε δικαίωµα απόφασης στη διοίκηση. 

Είναι, θα σας έλεγα, κατασταλαγµένη πλέον η διεθνής εµπει-
ρία του συνεργατισµού πάνω στο συγκεκριµένο θέµα, όπως είναι
και µία άλλη διάταξη, αυτή που ορίζει ότι ένα µέλος έχει µία
ψήφο. Πρόκειται για δηµοκρατική διαδικασία, η οποία χαρακτη-
ρίζει ιδιαίτερα τη συνεργατική λειτουργία σε όλο τον κόσµο.

Κύριε Υπουργέ, γιατί βιάζεστε τόσο πολύ να δηµιουργήσετε
θεσµούς, αδιαφορώντας για τη δηµοκρατική τους νοµιµοποίηση;
Ξέρετε, ακολουθείτε την παλιά διαδικασία και στο πέρασµα του
χρόνου θα σβήσουν και αυτές οι προτάσεις σας, διότι δεν στη-
ρίζονται πάνω σε µία δηµοκρατική νοµιµότητα.

Η ανύπαρκτη συνεταιριστική κουλτούρα µάς εκθέτει διεθνώς
και όχι η ανυπαρξία θέσης στους θεσµούς, δηλαδή συγκεκριµέ-
νης καρέκλας. Η ανυπαρξία µας στη συνεταιριστική διαδικασία,
αυτό είναι που µας εκθέτει.

Δεν χρειαζόταν, κύριε Πρόεδρε, να φέρουµε καινούργιο νόµο
για τους συνεταιρισµούς, διότι αυτά που υπήρχαν ως προβλή-
µατα και έπρεπε να επιταχυνθεί η λύση τους ήταν η διαδικασία
της εκκαθάρισης, ήταν η τεράστια υπερχρέωση που υπάρχει. Και
στέκοµαι για λίγο ιδιαίτερα στους ενεργούς συνεταιρισµούς.
Πρέπει πάση θυσία, κύριε Υπουργέ, να συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν οι συγκεκριµένοι συνεταιρισµοί από την ώρα που µπορούν
-και πράγµατι έτσι συµβαίνει- και ανταποκρίνονται στα βασικά
έξοδα λειτουργίας τους.

Εκεί, λοιπόν, δεσµευθήκατε ότι θα έρθει η «PQH» στην επι-
τροπή, όχι απλώς να µας ενηµερώσει, αλλά για να καταλήξουµε
να είστε και εσείς έτοιµοι, να είµαστε όλοι έτοιµοι να καταθέ-
σουµε µία συγκεκριµένη πρόταση για την αντιµετώπιση του µε-
γάλου προβλήµατος, του ξεπουλήµατος που γίνεται αυτή την
ώρα από την πλευρά της «PQH» και αφορά µία µεγάλη αγροτική
περιουσία, η οποία οπωσδήποτε είναι απαραίτητη για τον χώρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε το εξής. Στην τοποθέτησή σας ανα-
φερθήκατε στις δικές µας νοµοθετικές ρυθµίσεις. Απ’ αυτά που
µέχρι τώρα τουλάχιστον έχουν υποπέσει στην αντίληψή µου,
θέλω να σας πω ότι η θεσµική σας πρωτοβουλία δεν ήταν κάτι
το οποίο κοσµεί τη λειτουργία σας στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Και αναφέροµαι, καταρχάς, στην περίφηµη τροπο-
λογία, µε την οποία ανατρέψατε απόφαση του Σ.τ.Ε. πριν στε-
γνώσει το µελάνι, όπως ήταν η περίπτωση µε τις
διεπαγγελµατικές οργανώσεις, όπου µειώσατε το ποσοστό στο
15%. Αυτό είναι κατακερµατισµός. Αυτό στερεί δύναµη γενικά
από τους συγκεκριµένους φορείς, για να ανταποκριθούν στα
προβλήµατά τους.

Βεβαίως, για το σηµερινό νοµοσχέδιο τα είπαµε. Αναµένουµε
την επόµενη πρωτοβουλία που ανακοινώσατε να µην είναι, κύριε
Υπουργέ, στο ίδιο µοτίβο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αποστόλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για τη συµ-

µετοχή τους στη συζήτηση και για τις κριτικές τους παρατηρή-
σεις. Θέλω να ευχαριστήσω, κυρίως, την εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας για την εξαιρετική δουλειά που έκανε στην παρου-
σίαση του νοµοσχεδίου µας.

Ας ξεκινήσω τώρα από το τελευταίο που είπε ο κ. Αποστόλου.
Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι όλες οι νοµοθετικές µου πρωτο-
βουλίες θα είναι στο ίδιο πνεύµα. Άρα, λοιπόν, σ’ αυτή την κα-
τεύθυνση θα προχωρήσουµε, γιατί αυτό είναι το πνεύµα και η
φιλοσοφία της Κυβερνήσεώς µας. Είναι πνεύµα και φιλοσοφία,
η οποία εξετέθη µε σαφήνεια και καθαρότητα προς τον ελληνικό
λαό και έλαβε την έγκρισή του. Θα ήταν απολύτως ασυνεπές και
αντιδηµοκρατικό, εάν έκανα, κύριε Αποστόλου, αυτό το οποίο µε
καλείτε να κάνω. Δηλαδή στην πραγµατικότητα να αδιαφορήσω
γι’ αυτά τα οποία υπήρξαν αντικείµενο της συµφωνίας µας µε τον
ελληνικό λαό και να προσχωρήσω στις απόψεις σας, οι οποίες

καταψηφίστηκαν και εν πάση περιπτώσει σε κάθε περίπτωση δεν
συµφωνούµε µε αυτές.

Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να µεταφέρω ένα µήνυµα από την
Υφυπουργό, την κ. Αραµπατζή. Με εξουσιοδότησε γι’ αυτό. Είναι
ασθενής, δεν έχει κορωνοϊό, αλλά αυτός είναι ο λόγος για τον
οποίο δεν µπόρεσε να είναι κοντά µας σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Περαστικά!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τώρα, κάτι σηµαντικό θα κάνουµε, προκειµένου
να δηµιουργείται αυτή η αντίσταση και η αντίρρηση ειδικά από
τις πτέρυγες που εκφράζουν την Αριστερά, αλλά θα πω και τη
λαϊκιστική Δεξιά στο Κοινοβούλιο µας. Κάτι καλό θα κάνουµε. 

Εγώ, για να σας πω δηλαδή την αλήθεια, έτσι όπως το κατα-
λαβαίνω, ανοίξατε µία πολύ µεγάλη συζήτηση, η οποία επικεν-
τρώθηκε στο θέµα του ιδιώτη επενδυτή. Κατά τη γνώµη µου, το
µείζον στην παρέµβαση που κάνουµε στο νοµοσχέδιό µας δεν
είναι αυτό. Το µείζον είναι η µεγάλη διακριτική ευχέρεια και ελευ-
θερία που αφήνουµε στους συνεταιριστές, να αποφασίσουν µε
τα καταστατικά τους τους όρους της συνεργασίας τους. 

Αυτό είναι η σηµαντική τοµή και η διαφοροποίηση απ’ αυτό
που περιέγραψε ο κ. Αραχωβίτης ως πατερναλιστικό µοντέλο.
Το οµολόγησε, είπε ότι ήταν ένα βαριά ρυθµιστικό µοντέλο το
µοντέλο του 2016 και εξήγησε τους λόγους, που έπρεπε να γίνει
αυτό το 2016, κατά την άποψή του. Εγώ επεσήµανα µε στοιχεία,
τα οποία δεν επιδέχονται αµφισβητήσεως, τις συνέπειες αυτής
της βαριάς ρυθµίσεως στον νόµο του 2016. Στην πραγµατικό-
τητα ο νόµος του 2016 οδήγησε σε µείωση της παρεµβάσεως
των συνεταιρισµών στην αγροτική οικονοµία της χώρας. Δεν λέω
ότι είναι το µόνο στοιχείο. Εγώ δεν αδικώ ποτέ κανέναν, όπως
ξέρετε, στην επιχειρηµατολογία. Προφανώς, υπάρχουν και άλλα
στοιχεία, που έχουν να κάνουν ευρύτερα µε µεγέθη της αγροτι-
κής οικονοµίας και της παραγωγής, αλλά όµως σίγουρα ο νόµος
του 2016 είναι ένα από τα στοιχεία -το θεσµικό, το κανονιστικό,
το ρυθµιστικό στοιχείο- που έπαιξε αρνητικό ρόλο στην εξέλιξη
των συνεταιρισµών τα επόµενα δύο, τρία χρόνια της εφαρµογής
του.

Η παρέµβαση µας, λοιπόν -και εκεί δεν άκουσα πολλά- ήταν
στην πραγµατικότητα επ’ αυτού: Ελαφρύναµε το βαρύ αυτό
πλαίσιο. Δίνουµε µεγαλύτερη ρυθµιστική ελευθερία στους ίδιους
τους συνεταιριστές και µε αυτόν τον τρόπο, καθιστούµε ελκυστι-
κότερο το πλαίσιο του συνεταιρίζεσθαι. Επ’ αυτού δεν άκουσα
απάντηση. Όµως, άκουσα πολλά, και µάλιστα σε κατάσταση
αγωνίας και πανικού, για το τι πρόκειται να γίνει µε την επέλαση
των ιδιωτών επενδυτών που περιµένουν ουρά να µπουν στους
συνεταιρισµούς. 

Θέλω να σας εξοµολογηθώ κάτι. Δεν ξέρω ούτε έναν τέτοιο.
Δεν έχει εκφραστεί το παραµικρό ενδιαφέρον. Ελπίζω να εκφρα-
στεί. Επί του παρόντος, πάντως, δεν έχουµε τέτοιο ζήτηµα.
Έχετε, όµως, µία τεράστια ανησυχία γι’ αυτό, την οποία και εκ-
φράσατε. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να µοιραστώ µια σκέψη µαζί
σας. Αν διαβάσετε τον Κανονισµό της Βουλής, υπάρχει ένα
άρθρο, το οποίο απαγορεύει τα γραπτά κείµενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σωστά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Οι αγορητές στο Κοινοβούλιο δεν επιτρέπεται
να οµιλούν από γραπτό κείµενο. Γιατί το έχει αυτό ο Κανονισµός
της Βουλής; Μάλιστα, παλιά υπήρχε και το εξής: Αν θυµάστε,
έπρεπε να υπάρχουν οι λεγόµενοι «κύκλοι οµιλητών», δηλαδή ου-
σιαστικά να εναλλάσσονται οι οµιλητές στα κόµµατα. Γιατί είχε
αυτή την οικονοµία ο Κανονισµός της Βουλής τότε; Το είχε προ-
κειµένου να µην έχει κανείς έτοιµο κείµενο από το σπίτι ή από το
γραφείο, να ακούει τι έχει πει ο προλαλήσας -εξ ου και η εναλ-
λαγή των οµιλητών- και ο διάλογος να είναι ζωντανός, ώστε να
υπάρχει απάντηση στα επιχειρήµατα και µε τον τρόπο αυτό να
χτίζεται µια διαλεκτική του κοινοβουλευτικού διαλόγου.

Δυστυχώς, εδώ σ’ αυτή τη διάρκεια, όπου ακούσαµε πάρα
πολλά, στην πραγµατικότητα ακούστηκε ένας µονόλογος. Ήταν
παράλληλοι µονόλογοι. Λέει κάποιος, δηλαδή, τα ίδια και τα ίδια
επιχειρήµατα, χωρίς όµως να απαντά στα επιχειρήµατα των
άλλων.
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Παραδείγµατος χάριν «οι φορείς που δεν θέλουν», το άκουσα
είκοσι φορές. Δεν άκουσα, όµως, επιχείρηµα. Διότι εγώ απάν-
τησα σε αυτό και είπα: Μα, οι δύο βασικοί συλλογικοί φορείς των
συνεταιρισµών θέλουν. Επ’ αυτού δεν µου είπε κανένας «όχι,
κύριε, κάνετε λάθος, διότι δεν θέλουν». Δεν µου το είπε κάποιος
αυτό. Συνέχιζαν να µου λένε σε όλη τη διάρκεια της συζητήσεως:
«Οι φορείς που δεν θέλουν». 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Όπως συνεχίζετε κι εσείς… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. Αφήστε τον. Δεν διέκοψε κανέναν τόση ώρα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εγώ, όπως ξέρετε, είµαι ανεκτικός στις διακο-
πές. Αρκεί να µην µου αφαιρούν χρόνο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κάνατε µία εσείς και κάνουν µία
και οι άλλοι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Με την κ. Μανωλάκου έχουµε και µια ιστορική
διαφωνία. Θα σας πω µετά. 

Λένε τώρα: «Είναι η επέλευση της ιδιωτικοποίησης». Πώς είναι
ιδιωτικοποίηση αφού, πρώτον, εξαρτάται από την ελεύθερη βού-
ληση των µερών; Άρα, πρέπει να πάρουν απόφαση οι ίδιοι για να
βάλουν µέσα τον επενδυτή. Δεν τους τον βάζουµε εµείς. Θα ήταν
ιδιωτικοποίηση εάν έλεγα υποχρεωτικά: «Έρχεται κάποιος και
µπαίνει». Αυτό είναι ιδιωτικοποίηση: Σε µια εταιρεία του δηµο-
σίου, έρχοµαι εγώ και τη δίνω. Πώς είναι λοιπόν αυτό ιδιωτικο-
ποίηση, όταν αυτό εξαρτάται από την απόφαση των
συνεταιριστών;

Δεύτερον, τι είδους ιδιωτικοποίηση και ξεπούληµα είναι, αφού
έχουν µειοψηφία; Ακούω τώρα και απαντήσεις: «Ναι, αλλά επειδή
δεν ενδιαφέρονται και επειδή θα εξαγοραστούν…». Θα εξαγο-
ραστούν; Τι σηµαίνει «θα εξαγοραστούν»; Άρα, αυτοί δεν ξέρουν
το συµφέρον τους και θα πάνε να εξαγοραστούν; Το συµφέρον
τους είναι η συνεταιριστική τους επιχείρηση. Θα πάνε να εξαγο-
ραστούν; 

Και εν πάση περιπτώσει -να το πω διαφορετικά- εάν τελικώς
θέλουν να εξαγοραστούν ο νόµος θα τους εµποδίσει; Δεν θα
βρεθούν χίλια δυο οχήµατα και τεχνικές, που ούτως ή άλλως
υπάρχουν, προκειµένου να φτάσουν σε αυτό το αποτέλεσµα;
«Μα, ξέρετε, δεν συµµετέχουν». Πώς δεν συµµετέχουν; Δεν συµ-
µετέχουν στη διοίκηση της περιουσίας τους; Δηλαδή, είναι ανεύ-
θυνοι; 

Αυτός είναι ο πατερναλισµός. Δεν ξέρουν αυτοί, ξέρει το κρά-
τος, ξέρει η Βουλή, ξέρει ο νοµοθέτης, ξέρει ο Αραχωβίτης, ξέρει
ο Βορίδης. Αυτοί, όµως, που είναι στο πεδίο και στη δουλειά δεν
ξέρουν και δεν µπορούν να αποφασίσουν. 

Άκουσα µετά το εξής: «Η περιουσία των συνεταιρισµών, την
οποία βάλουν στο χέρι». Μετά ακούω και το επόµενο αντιφατικό.
«Ναι, αλλά στους καταχρεωµένους συνεταιρισµούς δεν θα µπει
κανένας σε αυτούς». Άρα, για τους καταχρεωµένος και την πε-
ριουσία τους δεν µας ενδιαφέρει, γιατί δεν θα πάει κανείς σε αυ-
τούς. 

Οι άλλοι που έχουν καθαρή περιουσία, χαζοί είναι να πάνε να
τη δώσουν χωρίς το αντίστοιχο αντίτιµο; Και αυτό απαντάει και
στην επόµενη κριτική. Λέει: «Είναι δυνατόν να καθορίζεται µε το
καταστατικό η αξία του µεριδιούχου ιδιώτη επενδυτή;». Αυτός,
δηλαδή, θα βάλει -ας πούµε- σε έναν µεγάλο συνεταιρισµό ένα
κεφάλαιο δέκα εκατοµµύρια και θα του δώσουµε εµείς µία µε-
ρίδα, η οποία θα κάνει χίλια ευρώ. Αυτό σας φαίνεται λογικό οι-
κονοµικά; Πείτε µου για να καταλάβω δηλαδή. Πώς τα σκέφτεστε
αυτά τώρα;

Άκουσα µετά: «Αλλοιώνεται…» -λέει- «…η φυσιογνωµία τους».
Τι σηµαίνει «αλλοιώνεται η φυσιογνωµία τους;». Δηλαδή, στην
πραγµατικότητα, απέναντι σε ένα θεωρητικά κατασκευασµένο
σχήµα περί φυσιογνωµίας, εκείνο το οποίο έχει σηµασία δεν είναι
η βιωσιµότητα του συνεταιρισµού και να µπορέσουµε να τον στη-
ρίξουµε για να αντέξει στον ανταγωνισµό, αλλά το να διατηρηθεί
µια γενική φυσιογνωµία. Αυτό κι αν είναι ιδεοληπτικό. Αυτό κι αν
δεν πατάει στην πραγµατικότητα! 

Δεν έχει σηµασία εάν οι συνεταιρισµοί χρόνο µε τον χρόνο
κλείνουν. Δεν έχει σηµασία αν οι συνεταιρισµοί κάνουν όλο και
µικρότερο κύκλο εργασιών. Δεν έχει σηµασία αν οι συνεταιρισµοί

αντιπροσωπεύουν όλο και λιγότερους συνεταιρισµένους. Τη φυ-
σιογνωµία µη χάσουµε! Εκεί τη φυσιογνωµία να τη βάλουµε
ψηλά, στο βάθρο, να την κοιτάµε και να την καµαρώνουµε! Αλλά
να µην υπάρχει τίποτε άλλο. 

Άρα, λοιπόν, σε αυτά δεν άκουσα επιχειρήµατα. Δεν άκουσα
επιχείρηµα, γιατί δεν εµπιστεύεστε τους συνεταιριστές. Δεν
άκουσα επιχείρηµα, γιατί δεν σέβεστε την αυτονοµία της ιδιωτι-
κής βουλήσεως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προσέξτε, σας ξαναείπα την αντινοµία. Εµ, υπάρχει διεθνής
ανταγωνισµός. Εµ, υπάρχει η είσοδος του µεγάλου κεφαλαίου.
Εµ, υπάρχει η είσοδος των εµπορικών εταιρειών. Εµ, αυτά δηµι-
ουργούν δύσκολο ανταγωνιστικό περιβάλλον. Να τους δώσουµε
ένα εργαλείο για να µπορέσουν αυτοί να ανταπεξέλθουν; Απάν-
τηση: Όχι, να µην τους δώσουµε εργαλείο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εσείς µειώνετε τα µέλη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα, πιέζονται και συσσωρεύονται όλα αυτά.
Οµολογείτε πανταχόθεν ότι υπάρχει τεράστια δυσκολία. Εµείς
λέµε να τους δώσουµε δυνητικά ένα όπλο, για να µπορέσουν να
απαντήσουν σε αυτήν τη δυσκολία και εσείς λέτε «όχι», αλλά
οµνύουµε στη συνεταιριστική ιδέα. 

Να πω και την ιστορική µου διαφωνία, διότι είπατε για τους
αγρότες στη Σοβιετική Ένωση. Να επισηµάνω απλώς ότι µετά τη
µπολσεβικική επανάσταση του ’17, ακολούθησε ο ρωσικός εµ-
φύλιος. Αυτό που είναι ελάχιστα γνωστό είναι ότι ο ρωσικός εµ-
φύλιος, στην πραγµατικότητα, είχε τη µάχη τριών στρατών. Είχε
τον µπολσεβικικό στρατό, τον επαναστατικό στρατό, είχε τον
στρατό των λευκών, που ήταν οι τσαρικοί, και είχε και τον στρατό
των πράσινων, που ήταν οι αγρότες. Οι αγρότες αντιτάχθησαν
στο µπολσεβικικό καθεστώς, κυρίως γιατί ακολουθούσε τότε πο-
λιτικές κολεκτιβοποίησης. Μάλιστα, υπήρχε τότε και σύγ-
κρουση…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν τα ξέρετε καλά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Μανωλάκου, είναι πολύ ενδιαφέροντα
αυτά τα ιστορικά ζητήµατα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πάρα πολύ και τα έχουµε µελετή-
σει. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κι εγώ. Μπορεί να µην έχουµε τις ίδιες ακριβώς
πηγές, αλλά εµένα µε ενδιαφέρει πάρα πολύ αυτό το κοµµάτι της
ιστορίας. 

Μάλιστα, τότε υπήρχε και παραδοσιακά στην ανάλυση που
έκανε, κυρίως ο Λένιν, αλλά εν γένει ο µαρξισµός - λενινισµός, η
εξής προσέγγιση: Τελικώς, αντικειµενικά η αγροτική τάξη θα
συγκρουόταν µε την ανερχόµενη τότε εργατική τάξη, γιατί αντι-
κειµενικά δεν ήταν επαναστατική δύναµη της ιστορίας, που ήταν
κατά τη θεωρία αυτή η εργατική τάξη. 

Άρα, λοιπόν, η αντιµετώπιση των µπολσεβίκων απέναντι στον
κόσµο της αγροτιάς ήταν µια στάση ιστορικά κριτική, γιατί δεν
µπορούσαν να τους δουν ως συµµάχους στη διαλεκτική που
προσπαθούσαν να χτίσουν. Αυτά για την ιστορία. Βεβαίως, από
τότε άλλαξαν πολλά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οι αγρότες δεν είναι ενιαίοι. Είναι
µικροκληρούχοι…(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι, αυτό είναι µεταγενέστερη ερµηνεία. Τότε
δεν το είχαν αυτό. 

Άκουσα, επίσης, κριτική για το θέµα της εκπαίδευσης. Πάλι
δεν τα διαβάσαµε καλά στο νοµοσχέδιο. Η εκπαίδευση πηγαίνει
στην Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. Άρα, δεν είναι ότι
δεν έχει πρόβλεψη το νοµοσχέδιο για την εκπαίδευση. Φυσικά
και έχει πρόβλεψη. 

Πηγαίνει, όµως, σε αυτό το όργανο το οποίο πρόκειται να συγ-
κροτηθεί. Κατά τη γνώµη µου, µάλιστα, αυτό είναι το σωστό όρ-
γανο για να κάνει την εκπαίδευση, διότι οι συνεταιρισµοί οι οποίοι
έχουν αυτούς τους µικρούς κύκλους εργασιών τι είδους εκπαί-
δευση µπορούν να αναλάβουν; Άρα, στην πραγµατικότητα θέ-
λουµε ένα κεντρικό όργανο που να αναλάβει την εκπαίδευση.
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Επίσης, θα σας πω για κάτι το οποίο άκουσα πολλές φορές.
Λέει: Δεν απαγγέλλεται προσωπική κράτηση κατά των µελών του
συνεταιρισµού. Και γιατί δεν απαγγέλλεται; Για ποιο πράγµα δεν
απαγγέλλεται προσωπική κράτηση; Για δικαιοπρακτικές υποχρε-
ώσεις του συνεταιρισµού προς τρίτους. Σε ποιο σηµείο της δικής
µας έννοµης τάξης υπάρχει πια προσωπική κράτηση για αστικές
απαιτήσεις; Πουθενά! Θα έπρεπε να το βάλουµε ειδικά στους
συνεταιρισµούς; Δηλαδή, αν κάποιος οφείλει κάτι σε κάποιον για
ένα δάνειο, προσωποκρατείται; Αν χρωστάει ενοίκια, προσωπο-
κρατείται; 

Άρα, λοιπόν, για τις δικαιοπρακτικές υποχρεώσεις πρέπει να
προσωποκρατείται; Αυτό µας λέει η Ελληνική Λύση; Να βάλουµε
ειδική προσωποκράτηση ειδικά για τους συνεταιρισµούς, όταν
σε όλη µας την έννοµη τάξη δεν υπάρχει προσωπική κράτηση; 

Αυτά µε το ξέπλυµα χρήµατος πού τα βρήκατε; Κατ’ αρχάς,
το ξέπλυµα χρήµατος είναι ποινικό. Εποµένως έχει αυτοτελή ποι-
νική υπόσταση και διώκεται ως έγκληµα. Δεν είναι προσωπική
κράτηση. Προσωπική κράτηση είναι µέσο αναγκαστικής εκτελέ-
σεως αστικών απαιτήσεων. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ποιος το είπε αυτό; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τι είναι αυτό που λέµε τώρα εδώ; Λέµε κάτι
απλώς για να πούµε.

Τώρα, επιτρέψτε µου να πω µερικά πράγµατα πολύ γρήγορα
για τις τροπολογίες. Όσον αφορά τις τροπολογίες για τη δακο-
κτονία, είδα ότι υπάρχει ευρύτερη συναίνεση. 

Κύριε Αραχωβίτη, περιµένω µε αγωνία να ακούσω τη θέση του
ΣΥΡΙΖΑ για την τροπολογία για την ευθύνη διοικήσεως των αγρο-
τικών συνεταιριστικών οργανώσεων. Θα την ακούσω σε λίγο. 

Τώρα όσον αφορά τις ρυθµίσεις θεµάτων Οργανισµών Εγ-
γείων Βελτιώσεων, διάβασε ο κ. Πάνας σχετικά επιµελώς, πρέπει
να πω, την απόφαση 19 του ΑΣΕΠ. Όµως, θα δείτε ότι στην πραγ-
µατικότητα η απόφαση του 2019 εκείνο το οποίο λέει είναι το ότι
δεν υπάρχει ρητή εξαίρεση στις διατάξεις ενός νόµου του 2017
για τα ζητήµατα που ρυθµίζονται µε τον ν.2190/1994. 

Στην πραγµατικότητα εκείνο το οποίο ζητείται είναι να υπάρξει
ρητή εξαίρεση σύµφωνη, όµως, µε τις προβλέψεις του άρθρου
107 του Συντάγµατος από τις συγκεκριµένες διατάξεις που πε-
ριλαµβάνει ο ν.2190/1994. 

Αυτή την εξαίρεση εισάγουµε και θεωρώ ότι η ρύθµισή µας
έτσι όπως έχει καλύπτει τις πρόνοιες του άρθρου 107. Δεν
έχουµε δεχτεί παρατήρηση επ’ αυτού για το ζήτηµα αυτό. Άρα,
έχω εκτιµήσει την ανησυχία σας, γιατί έχω διαβάσει την απόφαση
του ΑΣΕΠ και σας λέω ότι είναι σωστή ρύθµιση. Δεν θα έχει πρό-
βληµα. 

Για τα θέµατα της παράτασης ισχύος είπαµε. Για τη λύση κα-
θαίρεσης ανενεργών είπαµε. Και τελειώνω µε τις υπουργικές
τροπολογίες. 

Σχετικά µε τις βουλευτικές τροπολογίες, θα µου επιτρέψετε
να πω ότι θεωρώ πολύ άδικη την κριτική που δεχόµαστε εδώ για
το θέµα των µελών σύστασης των δασικών συνεταιρισµών. Δεν
έχω τη δυνατότητα να υπογράφω τα πάντα και δεν έχω τέτοια
αρµοδιότητα. Θα ξέφευγε από την εντολή την οποία έχω και από
τον ελληνικό λαό και από τον Πρωθυπουργό. 

Αυτό που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι οι δασικοί συνεταιρι-
σµοί είναι αρµοδιότητα πλέον του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
γιατί εκεί έχει πάει η Γενική Διεύθυνση Δασών. Επί εποχής Τίνας
Μπιρµπίλη και Γεωργίου Παπανδρέου εκεί πήγε. Το αν πρέπει να
παραµείνει εκεί, είναι µια άλλη συζήτηση που δεν θα την κάνουµε
τώρα. Τότε πήγε, όµως, η Γενική Διεύθυνση Δασών από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Υπουργείο Περιβάλλοντος.
Εξ ου και όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία βλέπετε ότι δηµιουρ-
γούνται τώρα, τα οποία θα ρυθµίζονταν, κατά τη γνώµη µου, µε
πολύ καλύτερο τρόπο εάν το σύστηµα ήταν διαφορετικά οργα-
νωµένο. Όµως, αυτή τη στιγµή δεν έχω τέτοια αρµοδιότητα. 

Οφείλω στον κ. Καρασµάνη µια διόρθωση, γιατί είπα πράγµατι
ότι η τροπολογία του δεν είχε κατατεθεί στην Ολοµέλεια. Είχε
κατατεθεί στην Ολοµέλεια και όχι στην επιτροπή. Και, επίσης,
µου επεσήµανε -και τον ευχαριστώ- ότι η αναφορά του πως είχαν
ανασταλεί βεβαιούµενες οφειλές των αγροτών από το Υπουργείο
Οικονοµικών δεν αφορούσε ζητήµατα ασφαλιστικής αναστολής,

αλλά εν γένει βεβαιούµενες οφειλές. 
Ευχαριστώ, επίσης, τον κ. Καρασµάνη γι’ αυτή την τροπολογία

–παρ’ ότι δεν την κάνω δεκτή για τους λόγους που εξήγησα- τον
ευχαριστώ διότι µου δίνει την ευκαιρία να σκεφτώ την περί-
πτωση -η οποία βέβαια θα πρέπει να δούµε τι καλύπτει και θα το
συζητήσω µε τον ΕΛΓΑ για το ποιες είναι οι περιπτώσεις- περί-
πτωση που έχει επέλθει η ζηµία, έχει καταστεί δικαιούχος ασφα-
λίσµατος ο αγρότης, δεν του έχει καταβληθεί το ασφάλιστρο
αυτό, αλλά έρχεται η χρονική στιγµή να καταβάλει το ασφάλι-
στρο της επόµενης χρονιάς, καθώς µεσολαβεί ένας χρόνος από
τη χρονική στιγµή της επελεύσεως της ζηµίας µέχρι τη χρονική
στιγµή που πρέπει να καταθέσει το ασφάλιστρο. Αυτό θα µπο-
ρούσε να αποτελέσει ένα αντικείµενο ειδικής ρυθµίσεως. Άρα
ευχαριστώ τον κ. Καρασµάνη γιατί έθεσε το θέµα µε την τροπο-
λογία του, αλλά υπό αυτή την έννοια που λέω τώρα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχει ξανασυµβεί.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα το δω. Θα µιλήσω και µε τον ΕΛΓΑ και θα το
δω. Ξέρω ότι ο κ. Αποστόλου είναι πιο αυστηρός στο θέµα αυτό
και πράγµατι ο ΕΛΓΑ είναι αρκετά δυσκολεµένος. Εποµένως, όλα
αυτό θέλει µια προσεκτική συζήτηση. 

Τώρα όσον αφορά τη µίσθωση των παραγωγικών εγκαταστά-
σεων, τα έχω πει. Όχι, δεν την κάνω δεκτή.

Τα ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων είναι η τροπο-
λογία του ΚΚΕ. Δεν είναι καθόλου δικό µου αυτό, γιατί είναι τε-
λείως ασφαλιστικό. Εποµένως αυτό είναι θέµα του Βρούτση,
αλλά θα το θέσω.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο Βρούτσης είπε ότι είναι δικό
σας, είναι…(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα το θέσω εγώ στον Βρούτση.

Όσον αφορά τα ζητήµατα για τους εργαζόµενους των υπό εκ-
καθάριση αγροτικών συνεταιρισµών, πρόκειται για συναρµοδιό-
τητες. Πάλι, κατά τη γνώµη µου, δεν είναι δικό µου, αλλά εν πάση
περιπτώσει, επειδή αφορά εργαζόµενους σε αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς, προφανώς κρατείται µε αυτή την έννοια και θα το
θέσω, όπως θα θέσω και την αλλαγή χρήσης γης της περιοχής
Κάτω Σουλίου Μαραθώνα. 

Επίσης, κρατώ για να τη δω την τροπολογία του κ. Κεγκέρο-
γλου για το Καστέλι και τα κληροτεµάχια. 

Έκανα δεκτή τη διαχείριση των ανεπιτήρητων παραγωγικών
ζώων. Έχω µιλήσει γι’ αυτό, όπως έχω µιλήσει για το ότι δεν
κάνω δεκτή την τροπολογία για τις κεντρικές συνεταιριστικές
ενώσεις. Άρα, µε αυτό κλείνω τα θέµατα των τροπολογιών. 

Τώρα, ποιο είναι το µέλλον; Κοιτάξτε, τι εµείς έχουµε κάνει
αυτή τη στιγµή και θέλω να συνοψίσουµε το ποια είναι η στρα-
τηγική µας. Πάντα ο κ. Αποστόλου είναι πηγή εµπνεύσεως και
αντιπαραθέσεως. Με αυτή την έννοια, είναι πολύ γόνιµες οι πα-
ρατηρήσεις τις οποίες κάνει.

Κύριε Αποστόλου, η στρατηγική µας λέει ότι θέλουµε να τε-
λειώσουµε µε έναν κύκλο οργάνωσης της αγοράς. Τι είναι το
πρώτο πράγµα που κάναµε; Διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Τι
κάνατε, κύριε Αποστόλου, στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις;
Τεσσεράµισι χρόνια δεν κάνατε απολύτως τίποτε και πήγατε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όλες οι διεπαγγελµατικές επί
δικής µας θητείας όχι απλά είχαν προχωρήσει, αλλά είχαν ολο-
κληρωθεί. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μου επιτρέπετε; Τεσσεράµισι χρόνια, κύριε Απο-
στόλου, δεν νοµοθετήσατε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Πού είναι οι διεπαγγελµατικές ρο-
δακίνου; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τεσσεράµισι χρόνια δεν έγινε απολύτως τίποτε.
Νοµοθετήσατε δεκαπέντε µέρες µε µια απλή υπουργική από-
φαση του κ. Αραχωβίτη προ των εκλογών, για να συνεννοηθούµε!
Νοµοθετήσαµε όχι µε υπουργική απόφαση, αλλά µε νόµο στους
τρεις πρώτους µήνες για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, αλ-
λάζοντας πράγµατι το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και γιατί το αλλάξατε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Θα σας πω γιατί το άλλαξα. Για τον λόγο που
δεν θέλατε εσείς να το αλλάξω. Για τον λόγο που δεν θέλατε
εσείς να το αλλάξετε, κύριε Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και φτάσατε σε ένα σηµείο µε
15%...(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, δεν φταίω εγώ τώρα για την κα-
θυστέρηση. Είπα ότι εγώ αποδέχοµαι τις διακοπές, αλλά να µην
αφαιρείται ο χρόνος. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Λειτουργείτε καθ’ υπαγόρευση. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε, επειδή λέτε για την υπαγόρευση, θα
σας πω το εξής: Ο νόµος πάντοτε έχει πολλούς µπαµπάδες,
αλλά µία µαµά, το Κοινοβούλιο. Το Κοινοβούλιο είναι αυτό που
παράγει τη νοµοθεσία. 

Εγώ, λοιπόν, δεν την έβγαλα τη νοµοθεσία, κύριε Αραχωβίτη,
όπως εσείς, µε υπουργική απόφαση. Εγώ την έφερα εδώ, ανοι-
χτά, σε δηµόσιο διάλογο, να κάνουµε κουβέντα, να ξέρουµε όλοι
και ποιος υπαγόρευσε και ποιος δεν υπαγόρευσε και τι υπαγό-
ρευσε ο ένας στον άλλον. 

Εδώ, λοιπόν, εγώ σας λέω ευθέως ότι έκανα διάλογο θεσµικό
µε τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις και το συλλογικό τους όρ-
γανο. Άκουσα αυτά τα οποία ζητούσαν και ένα από τα βασικά
πράγµατα που ζητούσαν ήταν η µείωση του ποσοστού αντιπρο-
σωπεύσεως, για να µπορέσουν να συγκροτηθούν.

Επειδή το έκανα αυτό, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ -µιας και
δεν έχουµε κυρία εδώ τώρα- γι’ αυτό ιδρύθηκε η διεπαγγελµα-
τική της φέτας. 

Γι’ αυτό ιδρύεται την επόµενη εβδοµάδα η διεπαγγελµατική
του ροδάκινου. Γι’ αυτό ιδρύθηκε η διεπαγγελµατική των εσπε-
ριδοειδών. Μέσα στο διάστηµα των λίγων µηνών έχουµε τρεις
καινούργιες σηµαντικές διεπαγγελµατικές, την ώρα που επί της
δικής σας εποχής αυτά είχαν παγώσει.

Να ρωτήσω εγώ τώρα. Εσείς είστε έµπειροι στα αγροτικά και
χρόνια ασχολούµενοι και τυρβάζοντες περί αυτά, σε αντίθεση µε
εµένα, τον αρχικώς αδαή. Εσείς, λοιπόν, έµπειροι τόσα χρόνια
δεν ξέρατε τι πρέπει να γίνει; Φυσικά και ξέρατε. Γιατί δεν το κά-
νατε; Δεν το κάνατε γιατί δεν θέλατε. Γιατί δεν πιστεύετε στον
θεσµό των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, γιατί δεν θέλατε να
το στηρίξετε, γιατί δεν θέλατε να γίνει και πράγµατι δεν έγινε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου,

σας παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τελειώσαµε µε τις διεπαγγελµατικές. Να πάµε
παρακάτω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πώς τελειώσαµε; Κατακερµατί-
σατε έναν χώρο και λέτε ότι είναι επιτυχία;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εντάξει, τα είπατε. Γιατί ταράζεστε; Ναι, είναι
µεγάλη επιτυχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και στην επιτροπή τα
είπατε αυτά. Παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι να κάνουµε τώρα; Μη στεναχωρηθούµε γι’
αυτό. Γι’ αυτό εσείς κάθεστε εκεί που κάθεστε και εγώ κάθοµαι
εκεί που κάθοµαι. Λύθηκε το θέµα!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σήµερα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σήµερα. Πάντα υπάρχει προσωρινότητα στη
ζωή. Ουδέν µόνιµο. Πάµε παρακάτω, όµως.

Η δεύτερη παρέµβασή µας η οποία γίνεται σήµερα, είναι οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί για την οργάνωση της αγοράς. Έγινε
σήµερα. Παρεµπιπτόντως, αν θυµάµαι καλά, σας πήρε δύο χρό-
νια να νοµοθετήσετε για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και τε-
λειώσαµε µέσα στο επτάµηνο τους αγροτικούς συνεταιρισµούς
και όχι µε ελλιπή διαβούλευση, γιατί τα ακούω και αυτά. 

Ο νόµος για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς έχει «σηκωθεί»
εδώ και έναν µήνα στη διαβούλευση, έχει κάτσει δεκαπέντε ηµέ-
ρες, έχει µείνει ακόµη ένα εικοσαήµερο προς γενικότερη διαβού-
λευση και συζήτηση και υπήρξε πλήρη και άνετη συζήτηση στο

Κοινοβούλιο. Τι ακριβώς θέλετε να γίνει; Στα πόσα ακριβώς θέ-
λετε να το πάµε; Ποια είναι, δηλαδή, η επιβράδυνση που θέλετε
εδώ;

Εµείς τελειώσαµε και µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς την
πρώτη µας παρέµβαση. Χτίσαµε αυτό που θέλαµε να χτίσουµε.
Θα δούµε τώρα που ξεκινάει πώς θα λειτουργήσει.

Ποιο είναι παραπέρα; Τι είναι εκείνο που πρέπει να κάνουµε;
Κάναµε και κάτι ακόµα, διότι δεν µείναµε σε αυτό. Μειώσαµε
µέσα στο πρώτο επτάµηνο και τη φορολογία στα συλλογικά
αγροτικά σχήµατα. Την κατεβάσαµε τη φορολογία. Άρα, εδώ
είναι συγκεκριµένη η πολιτική µας. 

Τι µένει; Θα σας πω. Μένει και µια σειρά πραγµάτων που αφο-
ρούν την οργάνωση στην αγορά. Πρώτον, θα συζητήσουµε, θα
δούµε και θα εξετάσουµε αν χρειάζεται πρόσθετο νοµικό πλαίσιο
για τις οργανώσεις παραγωγών. Αυτό είναι µια συζήτηση εξαι-
ρετικά τεχνική, πολύ λίγο πολιτική, γιατί τα περισσότερα είναι θε-
σπισµένα στο πλαίσιο του κανονισµού. 

Όµως, έχει τεχνικά φορολογικά στοιχεία, τα οποία κανείς πρέ-
πει να µελετήσει και να δει για το ζήτηµα της οργάνωσης παρα-
γωγών και τις σχέσεις πια των οργανώσεων παραγωγών µε τα
άλλα συλλογικά αγροτικά σχήµατα, κυρίως δε µε τους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς, ποια είναι η σχέση τους, πώς εντάσσονται,
πώς δεν εντάσσονται, τα ΑΦΜ τους. Άρα, υπάρχει µια τέτοια κου-
βέντα και αυτή θα την εξετάσουµε και θα δούµε αν χρειάζεται να
κάνουµε κάτι.

Θα προχωρήσουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα. Ελπίζω ότι
θα αξιοποιηθούν οι διατάξεις τις οποίες προβλέψαµε, προκειµέ-
νου να προχωρήσουν οι δύο βασικοί συλλογικοί φορείς σ’ έναν
ενιαίο, δηλαδή στην Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών.

Θέλω εδώ να σας πω το εξής, γιατί το άκουσα και αυτό δεν
πρέπει να λέγεται, γιατί είναι εξαιρετικά κακό. Λέει ότι δεν υπάρ-
χει εκπροσώπηση –το είπε νοµίζω η κ. Μανωλάκου- για αυτούς
που είναι κάτω από τις 500.000 ευρώ. Δεν είναι αλήθεια. Υπάρχει
η δυνατότητα να εκπροσωπηθούν µόλις…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δυνατότητα όχι υποχρεωτικότητα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ας µαζευτούν δύο πεντακοσαχίλιαρα, να συµ-
φωνήσουν ότι αυτός είναι ο εκπρόσωπός τους και εκπροσωπούν-
ται. Άρα, δεν είναι ότι δεν εκπροσωπούνται. Εκπροσωπούνται
αρκεί να συνενωθούν, προκειµένου να υπάρχει µια δικαιοσύνη
στο ζήτηµα του οικονοµικού συσχετισµού.

Αυτό είναι, λοιπόν, απολύτως σωστό. Οτιδήποτε άλλο θα πα-
ραβίαζε αυτή την αρχική βασική αρχή που έχουµε θέσει, ότι πρέ-
πει να υπάρχει µια σχέση µε την οργάνωση της αγοράς και µια
παρέµβαση µέσα από τον κύκλο εργασιών.

Τι άλλο πρόκειται να κάνουµε; Η κ. Κουνάβη, η οποία είναι υπη-
ρεσιακή και την ευχαριστώ πολύ για τη στήριξή της και τη βοή-
θειά της σε όλο το έργο το οποίο κάνει το Υπουργείο αυτή τη
στιγµή, έχει λάβει την εντολή να προχωρήσει στην εκκαθάριση
του µητρώου. Τι σηµαίνει αυτό;

Άκουσα και για το Μητρώο µε την ευκαιρία. Το µητρώο το
φτιάξατε εσείς; Το µητρώο είναι από το 2011 φτιαγµένο. Πώς
λέτε ότι φτιάξατε εσείς το µητρώο; Είναι τροµερό αυτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πάλι το ΠΑΣΟΚ; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι τροµερό αυτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πείτε το δηµοσίως.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Από πότε δουλεύει το µητρώο; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τι θέλω να πω πάνω σ’ αυτό; Άκουσα, λοιπόν, ότι
το Μητρώο το έφτιαξε ο νόµος του 2016. Μα, το Μητρώο είναι
φτιαγµένο από το 2011. Προσέξτε.

Άκουσα, επίσης, τον κ. Αποστόλου να λέει ότι ξεκινήσαµε τη
διαδικασία της εκκαθάρισης. Πώς ξεκινήσατε τη διαδικασία της
εκκαθάρισης; Έχει λυθεί ένας; Έχετε σβήσει έναν συνεταιρισµό
από το µητρώο, για να ξεκουράσουµε λίγο το καηµένο το µη-
τρώο και να µην έχουµε να κοιτάµε τέσσερις χιλιάδες ανενερ-
γούς και να καταλήξουµε να ασχολούµαστε µε αυτούς που
υπάρχουν; Σβήσατε έναν; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βεβαίως. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Πολιτική σας επιλογή ήταν να µη σβήσετε ούτε
έναν και πολιτική µου επιλογή είναι να δώσω την εντολή να προ-
χωρήσει η διαδικασία της εκκαθάρισης του µητρώου για να κα-
θαρίσουµε µε όλο αυτό το πράγµα.

Άρα, αυτό είναι το µέλλον. Θα υπάρξουν ειδικές ρυθµίσεις -
γιατί κόπτεσθε γι’ αυτό και ορθώς, εδώ θα πω ότι είναι ορθή η
αγωνία- για την εκκαθάριση των ανενεργών συνεταιρισµών. Αυτό
που συζητήσαµε και το οποίο προσπαθήσατε να αντιµετωπίσετε
µε αυτή την ωραία εταιρεία που φτιάξατε, στην οποία δεν βάλατε
ΔΣ επί δύο χρόνια -αυτή την εταιρεία λέω- θα το αντιµετωπί-
σουµε µε ειδικές ρυθµίσεις για τους εκκαθαριστές.

Ούτως ή άλλως το ζήτηµα που θέτει ο κ. Αποστόλου όλοι το
κατανοούµε ότι είναι µεγάλο και σηµαντικό. Τεσσεράµισι χρόνια
να επισηµάνουµε βεβαίως, ότι δεν έγινε τίποτε για αυτό το µε-
γάλο και σηµαντικό που αφορά την πρόοδο και την εξυγίανση
των συνεταιρισµών που έχουν λειτουργία, αλλά που έχουν όµως
και πολύ µεγάλες οφειλές. 

Θέλω να ρωτήσω πόσοι ακριβώς µπήκαν σε ρύθµιση στα τεσ-
σεράµισι χρόνια που ήσασταν στην κυβέρνηση;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πρέπει να έχω και εγώ τον ανά-
λογο χρόνο για να σας απαντήσω. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, ένα τεράστιο ζήτηµα το οποίο υπάρχει…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Φέρατε νόµο του 2014…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Αποστόλου, όπως ξέρετε, επειδή µου αρέ-
σει το ζήτηµα, µπορώ να πάω στην άλλη µισή, αλλά ανησυχώ
µήπως σας καταπονήσω.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µεγάλο θέµα που όντως πρέπει να συ-
ζητηθεί και πρέπει να δούµε πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί. Βε-
βαίως, να ξέρουµε ότι βρισκόµαστε από πλευράς ρυθµίσεων, για
να είµαστε προσγειωµένοι, στον χώρο του ιδιωτικού τραπεζικού
δικαίου. Εκεί βρισκόµαστε. Άρα, έχοντας γνώση αυτού του δε-
δοµένου, θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα αυτό και να
δούµε τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: (δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Φυσικά. Εκεί είµαστε και αυτός έτσι κινείται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πετάξατε έναν οργανισµό… 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αφήστε το αυτό. Μην πάµε σε αυτό τώρα. Με
πάτε πολύ παλιά. Να προχωρήσουµε µε τα δεδοµένα που έχω
τώρα.

Υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα, το οποίο έχετε θέσει πολλοί. Είναι
σωστό ως παρατήρηση. Η αντιµετώπισή του απαιτεί σύνθετες
δράσεις. 

Επιτρέψτε µου, απλώς να βγάλω κάτι έξω από τη συζήτηση:
Μαύρη διακίνηση και πολύ χαµηλή διακίνηση προϊόντων µέσα
από τους συνεταιρισµούς, κυρίως γιατί αισθάνονται οι αγρότες,
πρώτον, λόγω της υψηλής φορολογίας ότι δεν έχουν συµφέρον
στο να µετακινούν τα προϊόντα τους, γιατί ασπρίζουν, γιατί γί-
νονται φανερά, γιατί φορολογούνται και εποµένως, δηµιουργεί-
ται µαύρη διακίνηση.

Θέλω να πω -και το λέω σε όλους τους τόνους- ότι αυτό είναι
ένα ζήτηµα το οποίο θα το πιέσουµε όσο περισσότερο µπο-
ρούµε. Από κάθε πλευρά είναι απολύτως απαράδεκτη η µαύρη
διακίνηση προϊόντων, από την πλευρά του ανταγωνισµού, από
την πλευρά της φορολογικής συµµόρφωσης,  από την πλευρά -
εγώ θα πω- ακόµα και της ενίσχυσης και της ποιότητας των προ-
ϊόντων. Άρα, αυτό είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. 

Ακούω να λέτε «δώστε φορολογικά κίνητρα για ένταξη». Επο-
µένως τι µου λέτε; Διαφοροποιηµένη φορολογική µεταχείριση
των συνεταιρισµένων αγροτών από τους µη συνεταιρισµένους.
Σας λέω ότι αυτό, έτσι όπως το διατυπώνετε, είναι σαφές ότι δεν
µπορεί να γίνει, γιατί αποτελεί προσβολή της αρχής της φορο-
λογικής ισότητας. Δεν µπορείς να µεταχειρίζεσαι µε διαφορετικό
τρόπο το ίδιο επάγγελµα ανάλογα µε το αν κάποιος συνεταιρί-
ζεται ή δεν συνεταιρίζεται.

Όµως, πρέπει να σας πω ότι σκέφτοµαι -και θα δω που θα κα-
ταλήξω µε αυτό- το πώς θα βρεθεί ένας τρόπος να ενισχυθεί
κατά αποτέλεσµα το εισόδηµα των συνεταιρισµένων αγροτών και

να υπάρξει κάποια κινητροδότηση, όχι όµως αυτού του χαρα-
κτήρα.

Θα ενισχύσουµε τους συνεταιρισµούς µε χρηµατοδότηση τρα-
πεζική, προφανώς µε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και
θα υπάρξει µια πρωτοβουλία, η οποία θα δώσει κίνητρα για συγ-
χώνευση.

Για να τελειώσουµε µε το στρατηγικό ζήτηµα, το οποίο µου
έθεσε το ΜέΡΑ25 και το συζητήσαµε λίγο, αν το µικρό είναι
ωραίο, αν το µεγάλο είναι ωραίο και για τη συµβολαιακή γεωργία
και όλη αυτή η ωραία συζήτηση.

Να το ξεκαθαρίσουµε. Το µικρό, έτσι όπως διαµορφώνεται,
εάν δεν έχει ειδικούς όρους που του επιτρέπουν να λειτουργήσει
και να είναι αποτελεσµατικό, απλώς δεν λειτουργεί. Εξοντώνεται
µέσα στον ανταγωνισµό.  

Μπορεί να υπάρξουν συγκεκριµένοι συνεταιρισµοί που να είναι
µικροί και για ειδικούς λόγους να χτίζουν συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα -µπορώ να σκεφτώ συγκεκριµένα προϊόντα, για παρά-
δειγµα, εξειδικευµένα, προστατευµένα, ειδικά, ΠΟΠ, τα οποία
µπορεί να µην έχουν µεγάλες παραγωγές, αλλά έχουν συγκρι-
τικό παραγωγικό πλεονέκτηµα- αλλά αν µιλάµε για µεγάλες πα-
ραγωγές, το µικρό απλώς δεν υπάρχει, τέλος. Αυτή είναι η
διεθνής πραγµατικότητα. 

Μέχρι να κάνετε την παγκόσµια επανάσταση -το απεύχοµαι βε-
βαίως, θα είναι ένας εφιάλτης να επιστρέψουµε στο κολχόζ ή σε
κάτι σχετικό- µέχρι να γίνει αυτό, ο διεθνής ανταγωνισµός και οι
όροι µε τους οποίους οργανώνεται το παγκόσµιο οικονοµικό σύ-
στηµα είναι αυτοί.

Άρα, ναι, πρέπει να ενισχύσουµε συγκεντρώσεις, συγχωνεύ-
σεις, µεγαλύτερα σχήµατα, οικονοµίες κλίµακας, επενδύσεις
στον χώρο, βελτίωση της ανταγωνιστικότητας µέσω των απαιτή-
σεων, βελτίωση της παραγωγικότητας. Όλο αυτό είναι η στρα-
τηγική που πρέπει να ξεδιπλωθεί. Τµήµα αυτής της στρατηγικής
είναι προφανώς και η ύπαρξη κινήτρων για συγχωνεύσεις ανά-
µεσα στους συνεταιρισµούς και πρέπει να δούµε τα ζητήµατα
αυτά.

Κλείνω λέγοντας το εξής: Προφανώς άκουσα και τη συζήτηση
και παρενέβην για το µεγάλο ζήτηµα το οποίο έχουµε τώρα. Ο κ.
Αραχωβίτης έκανε –θα έλεγα- µια ψύχραιµη και µετριοπαθή το-
ποθέτηση στη δευτερολογία του, στην οποία είπε ότι δεν έχει
νόηµα να σηκώνουµε τους τόνους ή να γίνονται διακρίσεις στο
ποιος ακολουθεί πατριωτική γραµµή και µη πατριωτική γραµµή
και να µην υπάρχει διαίρεση. Αυτό ήταν, αν κατάλαβα καλά, το
πνεύµα της τοποθετήσεώς του. 

Κύριε Αραχωβίτη, εγώ δεν θα διαφωνήσω κατ’ αρχάς, αλλά τε-
λικώς όλα αυτά κρίνονται επί του πεδίου. Η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου θα έρθει προς ψήφιση στη Βουλή. Η πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου σας είπα ότι είναι το εργαλείο µε το οποίο
σήµερα µπορούµε και κλείνουµε τα σύνορα και τα υπερασπιζό-
µαστε. 

Άρα, πρέπει να µας πείτε το εξής. Αυτή την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, θα την ψηφίσετε, ναι ή όχι; Διότι, στο πεδίο κρί-
νονται όλα. Αν τελικώς καταλήξετε να µας λέτε «όχι στην πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, αλλά καλά κάνετε και κλείσατε τα
σύνορα», µε συγχωρείτε, αλλά λέτε κάτι τελείως αντιφατικό, διότι
αυτά είναι δύο τελείως συναρτηµένες πολιτικές. 

Όλα τα υπόλοιπα, η Σύνοδος Κορυφής, η στήριξη στην Ευ-
ρώπη, οι διεκδικήσεις, η στάση απέναντι Τουρκία είναι πράγµατα
που θα τα χειριστεί το Υπουργείο Εξωτερικών και προφανώς ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, αφού σε αυτό το επίπεδο κινείται το
θέµα.

Επανερχόµενος στο θέµα του συνεταιρισµού και κλείνοντας
λέω το εξής: Αυτό το νοµοσχέδιο ελπίζω ότι θα υπερψηφιστεί
από το Κοινοβούλιο. Όπως ξέρετε, εγώ δεν είµαι πάντα οπαδός
της συναινέσεως. Αντίθετα, θεωρώ ότι οι διαιρέσεις φτιάχνουν
και µια καθαρή εικόνα και έχουν έναν χαρακτήρα στον οποίο όλοι
ξέρουµε πού στεκόµαστε, οπότε σε τελευταία ανάλυση αύριο θα
µετρηθούµε. Θα πάνε καλύτερα οι συνεταιρισµοί ή χειρότερα;
Θα αυξηθεί το αγροτικό προϊόν ή όχι; Θα έχουµε µεγαλύτερο
κύκλο εργασιών ή όχι; Εκεί θα µετρηθούµε και θα δούµε, αν και
αυτή η παρέµβαση συνέβαλε ή δεν συνέβαλε σε αυτόν τον
στόχο, προφανώς. 
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Άρα, σε αυτή την κατεύθυνση, εγώ θεωρώ ότι εξήγησα αφ’
ενός τον τρόπο µε τον οποίο στρατηγικά αναπτύσσουµε το σχέ-
διό µας για την οργάνωση της αγοράς. Θέλω να διευκρινίσω και
να πω ότι αυτό µε σαφή και ξεκάθαρο τρόπο είναι υπέρ των πα-
ραγωγών. 

Παραγωγοί, ειδικά µικροµεσαίοι, κυρία Μανωλάκου, οι οποίοι
δεν είναι συνεταιρισµένοι, οι οποίοι δεν βρίσκονται µέσα σε ορ-
γανωµένα συλλογικά σχήµατα, οι οποίοι δεν αξιοποιούν τις δυ-
νατότητες του νόµου, εν συνεχεία προφανώς βρίσκονται σε
ασθενή διαπραγµατευτική θέση. Άρα, αυτό που πρέπει να απα-
σχολήσει είναι γιατί µέχρι τώρα αυτό το προφανές δεν έχει γίνει
πραγµατικότητα.

Εγώ αντιθέτως νοµίζω ότι και µε αυτή την παρέµβασή µας,
στον βαθµό που θα αποφασίσει έτσι το Κοινοβούλιο και προφα-
νώς µε τη στήριξη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας προχωράµε ένα ακόµα βήµα στη στρατηγική µας για
την πρωτογενή ανάπτυξη, την αγροτική ανάπτυξη, την κτηνοτρο-
φική ανάπτυξη στην Ελλάδα και είµαι βέβαιος ότι προχωράµε σε
ένα λαµπρό µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Ήταν πολύ ενδιαφέρον, γι’ αυτό άφησα τον χρόνο. Όλη
η αγροτιά έβλεπε. 

Ξέρω ότι κάποιοι θέλετε να απαντήσετε, όµως δεν γίνεται, γιατί
άµα απαντήσετε, θα θέλει να απαντήσει και ο κύριος Υπουργός
και µετά θα θέλετε να του απαντήσετε και πάλι. Η συζήτηση
έκλεισε µε τον κύριο Υπουργό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Μια διευκρίνηση θα ήθελα να κάνω,
όχι απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να την ακούσω, κύριε
Βιλιάρδε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εµείς δεν αναφερθήκαµε σε κάτι,
όπως το παρουσίασε ο κ. Βορίδης. Θέσαµε δύο ερωτήµατα. Το
πρώτο ερώτηµα ήταν εάν κάποιο µέλος του διοικητικού συµβου-
λίου του αγροτικού συνεταιρισµού είναι και µέλος του αγροτικού
συνεταιρισµού, τότε δεν προσωποκρατείται, ακόµη και αν έχει
τελέσει αξιόποινες πράξεις, όπως ξέπλυµα, λόγω τεράστιων
οφειλών στο δηµόσιο; Συγκεκριµένη ερώτηση ήταν, για το δηµό-
σιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πού το λέει αυτό;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Από το άρθρο 10.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Από πού; Διαβάστε πού το λέει αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ωραία να το διαβάσω. «Δεν απαγγέλ-

λεται προσωπική κράτηση των µελών του αγροτικού συνεταιρι-
σµού για δικαιοπρακτικές υποχρεώσεις του αγροτικού
συνεταιρισµού προς τρίτους…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το ξέπλυµα χρήµατος είναι δικαιοπραξία;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ερώτηση κάνουµε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας απαντώ, λοιπόν. Είναι αδίκηµα και δεν είναι
δικαιοπραξία, άρα δεν υπάγεται στις διατάξεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Αυτή ήταν η ερώτησή µας. Απλή
είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Πάργας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, σαράντα ένα άρθρα, τέσσερις τροπολογίες,
το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εφ’ όσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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«Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις»
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ.Τροπ. 190/9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ.Τροπ. 192/11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ.Τροπ. 193/12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Βουλ. Τροπ. 194/13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α᾽
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Ορισµός - Σκοπός - Νοµική µορφή 

Αγροτικών Συνεταιρισµών

1. Οι Αγροτικοί Συνεταιρισµοί (ΑΣ) είναι αυτόνοµες εθελοντικές
ενώσεις προσώπων, οι οποίες συγκροτούνται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου και επιδιώκουν την οικονοµική ανά-
πτυξη και προαγωγή των µελών τους, µέσω µιας συνιδιόκτητης
και δηµοκρατικά διοικούµενης αγροτικής συνεταιριστικής επιχεί-
ρησης. Ως ΑΣ θεωρούνται συνεταιρισµοί, οποιουδήποτε κλάδου
ή δραστηριότητας στον τοµέα της αγροτικής οικονοµίας, µεταξύ
άλλων και οι αλιευτικοί, κτηνοτροφικοί, πτηνοτροφικοί, µελισσο-
κοµικοί, σηροτροφικοί, αγροτουριστικοί, αγροτοβιοτεχνικοί, οικο-
τεχνικοί και γυναικείοι. Οι δασικοί συνεταιρισµοί και οι ενώσεις
τους δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Οι ΑΣ είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και έχουν εµ-
πορική ιδιότητα. Αναπτύσσουν κάθε είδους δραστηριότητα για
την επίτευξη των σκοπών τους στο πλαίσιο του νόµου και του κα-
ταστατικού τους. 

3. Για την εκπλήρωση των σκοπών τους, οι ΑΣ µπορούν ενδει-
κτικά να ιδρύουν υποκαταστήµατα, παραρτήµατα ή γραφεία στο
εσωτερικό και το εξωτερικό, να συνιστούν νοµικά πρόσωπα, να
συµπράττουν σε κοινές επιχειρήσεις µε καταναλωτικούς ή άλ-
λους συνεταιρισµούς, νοµικά πρόσωπα του δηµόσιου ή ιδιωτικού
τοµέα, µε κοινωφελείς οργανισµούς, µε επιχειρήσεις Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µε συνεταιριστικές οργανώσεις
άλλων χωρών και µε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, µέσα στο πλαί-
σιο της διακρατικής ή/και της διεπαγγελµατικής συνεργασίας. 

4. Σύµφωνα µε το καταστατικό τους και για την εκπλήρωση
των σκοπών τους, οι ΑΣ µπορούν να παρέχουν, οι ίδιοι ή µέσω
τρίτων νοµικών προσώπων, στα µέλη – συνεταιριστές του άρ-
θρου 6, χρηµατοδοτήσεις µε τη µορφή πιστώσεων µέχρι του
ποσού των είκοσι πέντε χιλιάδων (25.000) ευρώ συνολικά για
κάθε µέλος – συνεταιριστή.

5. Για θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τον παρόντα νόµο,
εφαρµόζονται όσον αφορά τους ΑΣ συµπληρωµατικά και αναλο-
γικά οι διατάξεις του ν. 4548/2018 (Α᾽ 104) για τις Ανώνυµες
Εταιρείες και του Αστικού Κώδικα. 

Άρθρο 2
Γυναικείοι συνεταιρισµοί

1. Για τη σύσταση γυναικείων ΑΣ µέλη των οποίων, σύµφωνα
µε το οικείο καταστατικό µπορούν να γίνουν αποκλειστικά γυναί-
κες, απαιτείται ελάχιστος αριθµός πέντε (5) ιδρυτικών µελών.

2. Αν τα µέλη του γυναικείου ΑΣ είναι έως και δέκα (10), δεν
απαιτείται η εκλογή Διοικητικού Συµβουλίου, εκτός αν προβλέ-
πεται από το καταστατικό του. Εφόσον δεν προβλέπεται η
εκλογή Διοικητικού Συµβουλίου, η διοίκηση του γυναικείου ΑΣ
ασκείται από όλα τα µέλη του ή από ένα µέλος που εκλέγεται
από αυτά ως διαχειρίστρια, σύµφωνα µε τους όρους του κατα-
στατικού.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού εξει-
δικεύονται συγκεκριµένα µέτρα ανάπτυξης και εφαρµογής θετι-
κών δράσεων για τους γυναικείους ΑΣ, όπως δράσεων
πληροφόρησης, δικτύωσης, προβολής και ανταλλαγής τεχνο-
γνωσίας και καλών πρακτικών, µε σκοπό τη στήριξη της συµµε-
τοχής και της απασχόλησης των γυναικών και την ενίσχυση της
οικονοµικής τους αυτοτέλειας στην αγροτική παραγωγή.

Άρθρο 3
Έδρα - Επωνυµία

1. Έδρα του ΑΣ είναι ο δήµος, όπου είναι εγκατεστηµένη η δι-
οίκησή του και ορίζεται από το καταστατικό του. 

2. Η επωνυµία του ΑΣ εκφράζει τον κύριο σκοπό ή τα αντικεί-
µενα δραστηριότητάς του και περιλαµβάνει την ιδιότητά του ως
αγροτικού, καθώς και την έδρα του. Ο ΑΣ µπορεί να χρησιµοποιεί
στις συναλλαγές του, εκτός της επωνυµίας του, και διακριτικό
τίτλο, όπως αυτός ορίζεται στο καταστατικό του. Η επωνυµία του
ΑΣ διακρίνεται από την επωνυµία άλλου ΑΣ που έχει την ίδια
έδρα και τον ίδιο σκοπό. Η επωνυµία χρησιµοποιείται υποχρεω-
τικά στις συναλλαγές και τις νοµικές πράξεις του ΑΣ. 

3. Τα έντυπα του ΑΣ αναφέρουν την επωνυµία, την έδρα, τον
Αριθµό Φορολογικού Μητρώου (ΑΦΜ) του ΑΣ, τον αριθµό Εθνι-
κού Μητρώου Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών
φορέων του άρθρου 22 και την ονοµασία της ιστοσελίδας του. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β᾽
ΣΥΣΤΑΣΗ ΑΓΡΟΤΙΚΟΥ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 4
Όροι σύστασης - Έγκριση καταστατικού – Εγγραφή ΑΣ

1. Για τη σύσταση ΑΣ απαιτείται η σύνταξη καταστατικού και,
µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2, η υπογραφή του από δέκα
(10) τουλάχιστον πρόσωπα που συγκεντρώνουν τις προϋποθέ-
σεις του άρθρου 6, καθώς και η υποβολή του µε την αίτηση του
άρθρου 23 στην εποπτεύουσα Αρχή του άρθρου 21 για την έγ-
κρισή του και την εγγραφή του ΑΣ στο Εθνικό Μητρώο Αγροτι-
κών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών φορέων του άρθρου
22 (ΕΜΑΣ). Το ιδρυτικό καταστατικό ορίζει προσωρινό Διοικητικό
Συµβούλιο το οποίο αποτελείται από τουλάχιστον τρία (3) πρό-
σωπα από αυτά που το υπογράφουν, µεταξύ των οποίων ορίζει
και τον Πρόεδρό του. Ο αριθµός των µελών του προσωρινού Δι-
οικητικού Συµβουλίου είναι πάντοτε περιττός.

2. Με ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση της εποπτεύουσας
Αρχής του άρθρου 21, εγκρίνονται καταστατικά ΑΣ που υπογρά-
φονται από λιγότερα από δέκα (10) πρόσωπα, εφόσον ειδικές
συνθήκες το επιβάλλουν, ιδίως, όταν η έδρα του ΑΣ βρίσκεται σε
ορεινές περιοχές ή νησιά µε λιγότερους από 3.500 κατοίκους ή
η δραστηριότητα του ΑΣ αφορά ειδικά προϊόντα. 

3. Εντός τριάντα (30) ηµερών από την κατάθεση της αίτησης
της παραγράφου 1: 

α) Εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις του παρόντος νόµου
και της κείµενης εν γένει νοµοθεσίας, η εποπτεύουσα Αρχή του
άρθρου 21, µε απόφασή της, εγκρίνει το καταστατικό του ΑΣ και
εγγράφει τον ΑΣ στο ΕΜΑΣ, ή β) Αν το καταστατικό δεν είναι σύν-
νοµο, η εποπτεύουσα Αρχή: αα) το απορρίπτει για λόγους νοµι-
µότητας ή ββ) καλεί το προσωρινό Διοικητικό Συµβούλιο της
παραγράφου 1 να προβεί στις ενέργειες της παραγράφου 4. Αν
η προθεσµία της παρούσας παραγράφου παρέλθει χωρίς ενέρ-
γεια της εποπτεύουσας Αρχής, σύµφωνα µε το προηγούµενο
εδάφιο, η υποβληθείσα αίτηση θεωρείται ως γενοµένη δεκτή, το
καταστατικό θεωρείται σύννοµο και εγκεκριµένο και η επο-
πτεύουσα Αρχή εγγράφει υποχρεωτικά τον ΑΣ στο ΕΜΑΣ.

4. Η εποπτεύουσα Αρχή µπορεί, σύµφωνα µε την υποπερί-
πτωση ββ᾽ της περίπτωσης β᾽ της παραγράφου 3, να καλέσει
εγγράφως το προσωρινό Διοικητικό Συµβούλιο να προβεί στις
απαραίτητες διορθώσεις ή να συµπληρώσει τις ελλείψεις, µέσα
σε προθεσµία που δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη των τριάντα
(30) ηµερών από την επίδοση του εγγράφου στον Πρόεδρο του
προσωρινού Διοικητικού Συµβουλίου. Εντός προθεσµίας δεκα-
πέντε (15) ηµερών από την άπρακτη λήξη της προθεσµίας του
προηγουµένου εδαφίου ή την εµπρόθεσµη υποβολή διορθώσεων
ή τη συµπλήρωση ελλείψεων από τον ΑΣ, εκδίδεται απόφαση της
εποπτεύουσας Αρχής για την έγκριση του καταστατικού, σε συ-
νέχεια της οποία η ίδια εγγράφει τον ΑΣ στο ΕΜΑΣ ή εκδίδεται
απόφαση για την απόρριψη του καταστατικού. 

5. Κατά της απορριπτικής απόφασης και εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίησή της στον Πρόεδρο του
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προσωρινού Διοικητικού Συµβουλίου, όποιος έχει έννοµο συµ-
φέρον µπορεί να ασκήσει ενδικοφανή προσφυγή ενώπιον του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

6. Ο ΑΣ αποκτά νοµική προσωπικότητα από την εγγραφή του
στο ΕΜΑΣ. 

Άρθρο 5
Τύπος - Περιεχόµενο καταστατικού 

1. Το καταστατικό του ΑΣ καταρτίζεται µε ιδιωτικό έγγραφο,
που χρονολογείται και υπογράφεται από τα απαιτούµενα από το
άρθρο 4 ιδρυτικά µέλη και για να είναι έγκυρο πρέπει να περιέχει
κατ’ ελάχιστον τα ακόλουθα στοιχεία: 

α) Το ονοµατεπώνυµο, πατρώνυµο ή επωνυµία, κατοικία ή
έδρα των ιδρυτικών µελών και τον Αριθµό Φορολογικού Μη-
τρώου τους, καθώς και τα ανωτέρω στοιχεία των νοµίµων εκπρο-
σώπων των νοµικών προσώπων που τυχόν περιλαµβάνονται στα
ιδρυτικά µέλη και την ιδιότητα αυτών, κατά το καταστατικό του
νοµικού προσώπου. 

β) Την επωνυµία, τον διακριτικό τίτλο και την έδρα του ΑΣ. 
γ) Τoν σκοπό και τις δραστηριότητες του ΑΣ. 
δ) Τις προϋποθέσεις εισόδου, εξόδου και διαγραφής των

µελών, καθώς και τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις αυτών. 
ε) Τo κεφάλαιο του ΑΣ, τον αριθµό των συνεταιρικών µερίδων,

το ύψος της αξίας της υποχρεωτικής συνεταιρικής µερίδας των
µελών – συνεταιριστών του άρθρου 6 και των προαιρετικών µε-
ρίδων που µπορεί να αποκτήσει το µέλος, το ύψος της αξίας της
υποχρεωτικής µερίδας των µελών - επενδυτών της παραγράφου
3 του άρθρου 6, τον τρόπο καταβολής της αξίας τους και τη δια-
δικασία απόδοσης των µερίδων. 

στ) Τον συνολικό αριθµό των υποχρεωτικών µερίδων - ψήφων,
που µπορεί να αποκτήσουν τα µέλη – επενδυτές της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 6.

ζ) Την έκταση ευθύνης των µελών. 
η) Τη διαδικασία εκλογής, τους όρους σύγκλησης και λειτουρ-

γίας, καθώς και τις αρµοδιότητες των οργάνων διοίκησης του ΑΣ
(Γενική Συνέλευση, Διοικητικό Συµβούλιο και Εποπτικό Συµβού-
λιο).

θ) Τον καθορισµό των ελαχίστων ποσοστών επί των πλεονα-
σµάτων χρήσης για τον σχηµατισµό αποθεµατικών. 

ι) Τη χρονική διάρκεια του ΑΣ. 
ια) Τον ορισµό προσωρινής διοίκησης για την έγκριση του κα-

ταστατικού και τον χρόνο σύγκλησης της πρώτης Γενικής Συνέ-
λευσης, για την ανάδειξη των οργάνων διοίκησης. 

ιβ) Τους ελεγκτές της πρώτης διαχειριστικής χρήσης. 
ιγ) Τη λύση και εκκαθάριση του ΑΣ. 
2. Το καταστατικό µπορεί επίσης να περιλαµβάνει θέµατα που

δεν ρυθµίζονται µε τον νόµο αυτόν, εφόσον δεν προσκρούουν
στις διατάξεις του. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ᾽
ΜΕΛΗ - ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ - ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ

Άρθρο 6
Μέλη

1. Μέλη του ΑΣ µπορεί να γίνουν φυσικά πρόσωπα, που έχουν
πλήρη ικανότητα για δικαιοπραξία, απασχολούνται σε οποιονδή-
ποτε κλάδο ή δραστηριότητα της αγροτικής οικονοµίας (ιδίως,
τη γεωργική, την κτηνοτροφική και την αλιευτική παραγωγή) που
εξυπηρετείται από τις δραστηριότητες του ΑΣ, πληρούν τους
όρους του καταστατικού του και αποδέχονται να χρησιµοποιούν
τις υπηρεσίες του (µέλη – συνεταιριστές). 

2. Εφόσον προβλέπεται στο καταστατικό, µπορεί να γίνει
µέλος - συνεταιριστής του ΑΣ και άλλος ΑΣ ή αναγνωρισµένη Ορ-
γάνωση ή Οµάδα Παραγωγών ή Ένωση Οργάνωσης Παραγω-
γών ή Αγροτική Εταιρική Σύµπραξη (ΑΕΣ), καθώς και κάθε άλλο
νοµικό πρόσωπο, που έχουν ως καταστατικό σκοπό τους την
άσκηση επιχείρησης γεωργικής, κτηνοτροφικής ή αλιευτικής πα-
ραγωγής, η οποία εξυπηρετείται από τους σκοπούς και τις δρα-
στηριότητες του ΑΣ. Οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις

συµµετοχής τους, καθώς και η εκπροσώπησή τους καθορίζονται
από το καταστατικό. 

3. Το καταστατικό µπορεί να προβλέπει την εγγραφή στον ΑΣ
µελών - επενδυτών. Τα µέλη - επενδυτές είναι φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, τα οποία συµµετέχουν στο συνεταιριστικό κεφάλαιο,
σύµφωνα µε το άρθρο 9, αλλά δεν υποχρεούνται να συναλλάσ-
σονται µε τον ΑΣ. Οι όροι και οι προϋποθέσεις εισόδου και εξό-
δου, τα δικαιώµατα, οι υποχρεώσεις, η δυνατότητα και οι
προϋποθέσεις συµµετοχής των µελών - επενδυτών στο Διοικη-
τικό Συµβούλιο ή στο Εποπτικό Συµβούλιο του ΑΣ, καθορίζονται
από το καταστατικό, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του πα-
ρόντος νόµου. Αν το καταστατικό προβλέπει την εγγραφή στον
ΑΣ µελών – επενδυτών, τότε τα µέλη - επενδυτές συµµετέχουν
στη Γενική Συνέλευση του ΑΣ µε δικαίωµα ψήφου και ο συνολι-
κός αριθµός των ψήφων τους δεν µπορεί να υπερβαίνει το
τριάντα πέντε τοις εκατό (35%) του συνολικού αριθµού των
ψήφων που διαθέτουν τα µέλη του ΑΣ. 

Άρθρο 7
Εγγραφή - Αποχώρηση - Διαγραφή µέλους

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο του ΑΣ αποφασίζει αιτιολογηµένα
για την αποδοχή ή όχι της αίτησης εγγραφής προσώπου ως µέ-
λους του ΑΣ, εντός προθεσµίας που ορίζεται από το καταστα-
τικό. 

2. Αν η αίτηση απορριφθεί ή αν το Διοικητικό Συµβούλιο δεν
αποφασίσει εντός της παραπάνω προθεσµίας, ο ενδιαφερόµενος
µπορεί να προσφύγει εγγράφως στην πρώτη τακτική ή έκτακτη
Γενική Συνέλευση, η οποία επιλαµβάνεται του αιτήµατος και απο-
φασίζει οριστικά και αιτιολογηµένα. Η συνεταιριστική ιδιότητα
αποκτάται από την ηµεροµηνία που λαµβάνεται η απόφαση για
την αποδοχή της αίτησης εγγραφής και µε την προϋπόθεση ότι,
ο ενδιαφερόµενος έχει καταβάλει την αξία της συνεταιρικής µε-
ρίδας ή το ποσό που αντιστοιχεί στην πρώτη δόση, αν το κατα-
στατικό προβλέπει την καταβολή της αξίας της συνεταιρικής
µερίδας και σε δόσεις. Τα ιδρυτικά µέλη αποκτούν τη συνεταιρι-
στική ιδιότητα από την καταχώριση του καταστατικού στο ΕΜΑΣ,
εφόσον καταβάλλουν την αξία της συνεταιρικής µερίδας, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο προηγούµενο εδάφιο. 

3. Το καταστατικό ορίζει τα κωλύµατα για την εγγραφή µέ-
λους, καθώς και τους όρους και τις προϋποθέσεις αποχώρησης
και διαγραφής του, την ελάχιστη χρονική διάρκεια της παραµο-
νής του και τους όρους και τον χρόνο απόδοσης των συνεταιρι-
κών µερίδων. Απαγορεύονται και είναι ανίσχυρες οι εγγραφές
µελών που γίνονται κατά την περίοδο τριών (3) µηνών που προ-
ηγούνται από την ηµεροµηνία αρχαιρεσιών για την ανάδειξη ορ-
γάνων του ΑΣ.

4. Το µέλος – συνεταιριστής διαγράφεται υποχρεωτικά αν δεν
εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του, όπως αυτές ορίζονται στην πε-
ρίπτωση στ᾽ της παραγράφου 1 και στην παράγραφο 2 του άρ-
θρου 8 και σύµφωνα µε το καταστατικό και τυχόν εκδοθείσες
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης, για χρονική περίοδο η οποία
ορίζεται από το καταστατικό και η οποία δεν µπορεί να είναι µι-
κρότερη των δύο (2) συνεχοµένων διαχειριστικών χρήσεων. Η
παρούσα παράγραφος δεν ισχύει για τα µέλη – επενδυτές.

Άρθρο 8
Δικαιώµατα και υποχρεώσεις µελών

1. Τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των µελών προς τον ΑΣ
ορίζονται από το καταστατικό, το οποίο πρέπει να περιέχει υπο-
χρεωτικά διατάξεις που ρυθµίζουν: 

α) Τη συµµετοχή των µελών στις Γενικές Συνελεύσεις του ΑΣ. 
β) Τo δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι.
γ) Τη συµµετοχή στη διανοµή των πλεονασµάτων της διαχει-

ριστικής χρήσης. 
δ) Τη συµµετοχή του µέλους στις δραστηριότητες και τις συ-

ναλλαγές του ΑΣ. 
ε) Το δικαίωµα πληροφόρησης του µέλους για την πορεία των

υποθέσεων του ΑΣ και λήψης αντιγράφων σχετικών εγγράφων.
στ) Το ποσοστό ετήσιας παραγωγής του που το κάθε µέλος -
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συνεταιριστής υποχρεούται να παραδίδει στον ΑΣ, το οποίο δεν
µπορεί να είναι κατώτερο του εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%),
καθώς και την ποσότητα εφοδίων, που το κάθε µέλος - συνεται-
ριστής οφείλει να προµηθεύεται από τον ΑΣ. Η Γενική Συνέλευση
του ΑΣ αποφασίζει κάθε χρόνο για το είδος και τον όγκο των
προϊόντων, αυτούσιων ή µεταποιηµένων, που πρόκειται να εµπο-
ρευθεί ο ΑΣ.

2. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, που λαµβάνεται µε
την αυξηµένη απαρτία της παραγράφου 3 του άρθρου 13 και µε
την πλειοψηφία της παραγράφου 1 του άρθρου 14, το µέλος -
συνεταιριστής µπορεί να απαλλάσσεται εν όλω ή εν µέρει από
την υποχρέωση της περίπτωσης στ᾽ της παραγράφου 1, εφό-
σον:

α) έχει αντικειµενική αδυναµία να εκπληρώσει την ανωτέρω
υποχρέωση ή συντρέχουν άλλοι σοβαροί λόγοι ή

β) πριν από την ένταξή του στον ΑΣ είχε συνάψει αποδεδειγ-
µένα συµβάσεις πώλησης των προϊόντων του σε τρίτους, εφόσον
ο ΑΣ έχει ενηµερωθεί έγκαιρα για τη διάρκεια, τον όγκο παρα-
γωγής και τις λοιπές λεπτοµέρειες της σύµβασης ή 

γ) ο ΑΣ αδυνατεί να απορροφήσει την προσφερόµενη παρα-
γωγή.

3. Το καταστατικό µπορεί να προβλέπει κυρώσεις κατά των
µελών για τη µη εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους προς τον
ΑΣ, περιλαµβανοµένης και της κύρωσης της διαγραφής του µέ-
λους από τον ΑΣ. 

4. Η προσωπική εργασία που παρέχει το µέλος του ΑΣ προς
αυτόν, ανάλογα µε τις ανάγκες του, συνιστά άσκηση δικαιώµα-
τος της περίπτωσης δ᾽ της παραγράφου 1 και δεν θεωρείται, ότι
παρέχεται στο πλαίσιο σχέσης εξαρτηµένης εργασίας. Ο ΑΣ εκ-
δίδει παραστατικό, σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου
8 του                    ν. 4308/2014 (Α᾽ 251) για την παρασχεθείσα
προσωπική εργασία. Η αξία της προσωπικής εργασίας µεταφέ-
ρεται στο πλεόνασµα του ΑΣ της οικείας διαχειριστικής χρήσης
και διανέµεται στα δικαιούχα µέλη, σύµφωνα µε την παράγραφο
6 του άρθρου 26.

5. Το καταστατικό δύναται να απαγορεύει στα µέλη του ΑΣ να
προβαίνουν σε ανταγωνιστικές προς τους σκοπούς του ΑΣ πρά-
ξεις, µε την εξαίρεση της διάθεσης του ποσοστού της παραγω-
γής τους που δεν υποχρεούνται να παραδίδουν στον ΑΣ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ᾽
ΣΧΕΣΕΙΣ ΜΕΛΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΟΥ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 9
Συνεταιρικές και προαιρετικές µερίδες

1. Το συνεταιριστικό κεφάλαιο των ΑΣ ανέρχεται κατ’ ελάχιστο
στο ποσό των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ. Στις περιπτώσεις του
άρθρου 2 και της παραγράφου 2 του άρθρου 4, µε ειδικά αιτιο-
λογηµένη απόφαση της εποπτεύουσας Αρχής και εφόσον το επι-
βάλουν ειδικές συνθήκες, εγκρίνονται καταστατικά µε ύψος
συνεταιριστικού κεφαλαίου κατώτερο των δέκα χιλιάδων (10.000)
ευρώ αλλά όχι κατώτερο των πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ.

2. Η συνεταιρική µερίδα είναι το ελάχιστο χρηµατικό ποσό
συµµετοχής κάθε µέλους στο κεφάλαιο του ΑΣ. Κάθε µέλος - συ-
νεταιριστής συµµετέχει στον ΑΣ µε µία (1) υποχρεωτική µερίδα,
η οποία έχει µία (1) ψήφο, εκτός από τα µέλη - επενδυτές που
µπορούν να συµµετέχουν µε περισσότερες από µία (1) υποχρε-
ωτικές µερίδες και µε µία (1) ψήφο για κάθε υποχρεωτική µερίδα
που κατέχουν και µέχρι συνολικό ποσοστό τριάντα πέντε τοις
εκατό (35%) για όλα τα µέλη - επενδυτές επί του συνόλου των
υποχρεωτικών µερίδων και αντίστοιχων ψήφων. Το ύψος, οι προ-
ϋποθέσεις κτήσης, ο τρόπος και χρόνος καταβολής της αξίας
των υποχρεωτικών µερίδων, καθώς και το αναλογούν σε κάθε µε-
ρίδα δικαίωµα απόληψης κερδών, ορίζονται από το καταστατικό.
Η υποχρεωτική µερίδα είναι αδιαίρετη. Η αξία της υποχρεωτικής
µερίδας των µελών - συνεταιριστών είναι η ίδια για όλα τα µέλη
- συνεταιριστές. Η αξία των υποχρεωτικών µερίδων των µελών -
επενδυτών µπορεί να είναι διαφορετική από εκείνη των µελών -
συνεταιριστών. Συνεταιριστικό κεφάλαιο αποτελεί το σύνολο της
αξίας των µερίδων. 

3. Η αύξηση ή η µείωση του ύψους της µερίδας γίνεται µε από-
φαση της Γενικής Συνέλευσης και αντίστοιχη τροποποίηση του
καταστατικού. 

4. Το καταστατικό µπορεί επίσης να προβλέπει τους όρους και
τις προϋποθέσεις για την απόκτηση προαιρετικών µερίδων από
τα µέλη - συνεταιριστές, τους εργαζόµενους στον ΑΣ, τα µέλη -
επενδυτές και τρίτους. Στην περίπτωση αυτή, το καταστατικό δύ-
ναται να προβλέπει προνόµια υπέρ των προαιρετικών µερίδων.
Οι προαιρετικές µερίδες δεν παρέχουν δικαίωµα ψήφου. 

5. Τo καταστατικό µπορεί να ορίζει ότι, οι προαιρετικές µερί-
δες είναι έντοκες. Ο χρόνος και ο τρόπος απόδοσης των τόκων
ορίζονται στο καταστατικό. 

6. Αν το καταστατικό δεν απαγορεύει τη µεταβίβαση της υπο-
χρεωτικής µερίδας µέλους - συνεταιριστή, αυτή είναι δυνατή
µόνο µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΑΣ που εγ-
κρίνει τη µεταβίβαση σε πρόσωπο που πληροί τις προϋποθέσεις
του άρθρου 6. 

7. Με την επιφύλαξη όσων ορίζονται στο καταστατικό, κάθε
µέλος που αποκτά µερίδα άλλου µέλους από οποιαδήποτε αιτία,
υποχρεούται να αναγγέλλει εγγράφως στον ΑΣ την απόκτηση
της µερίδας αυτής, ώστε να καταχωρισθεί στο βιβλίο µελών. Η
αναγγελία πρέπει να συνοδεύεται από έγγραφο, το οποίο να βε-
βαιώνει τη µεταβίβαση και να φέρει την υπογραφή του µεταβι-
βάζοντος µέλους, µε θεώρηση του γνησίου αυτής. Αν η
µεταβίβαση δεν καταχωρισθεί στο βιβλίο µελών, το µέλος που
την απέκτησε δεν µπορεί να συµµετάσχει σε Γενική Συνέλευση
του ΑΣ µε τη µερίδα αυτή.

8. Σε περίπτωση θανάτου µέλους του ΑΣ, ο κληρονόµος, ή,
όταν υπάρχουν περισσότεροι κληρονόµοι, αυτός που υποδείχ-
θηκε µε έγγραφη συµφωνία τους, εφόσον πληροί τις προϋποθέ-
σεις του άρθρου 6, υπεισέρχεται σε όλα τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις του µέλους που πέθανε. Αν δεν υποδειχθεί, αποδί-
δεται η ονοµαστική αξία της συνεταιρικής µερίδας, µειωµένης
ανάλογα όταν υπάρχει ζηµία στο τέλος της χρήσης, αν το κατα-
στατικό δεν ορίσει διαφορετικά ως προς τον χρόνο απόδοσης,
στους κληρονόµους.

Άρθρο 10
Ευθύνη και υποχρεώσεις των µελών προς τρίτους

1. Η ευθύνη των µελών του ΑΣ για τις υποχρεώσεις του προς
τρίτους είναι επικουρική και περιορίζεται µέχρι του ορίου που
ορίζει το καταστατικό. Η έκταση της ευθύνης αυτής ορίζεται από
το καταστατικό, ως τουλάχιστον ίση µε το ποσό της υποχρεωτι-
κής µερίδας. 

2. Τα µέλη έχουν την ευθύνη της παραγράφου 1 και µετά την
έξοδό τους από τον ΑΣ, για υποχρεώσεις που δηµιουργήθηκαν
όταν ήταν µέλη ή για προηγούµενες υποχρεώσεις, τις οποίες
αποδέχθηκαν µε την εγγραφή τους. 

3. Αξιώσεις τρίτων από την ευθύνη των µελών του ΑΣ κατά τις
παραγράφους 1 και 2, παραγράφονται µετά την παρέλευση πεν-
ταετίας, από τη λήξη του έτους µέσα στο οποίο γεννήθηκαν. 

4. Η ευθύνη των µελών παύει οπωσδήποτε µετά την πάροδο
ενός (1) έτους από το πέρας της πτώχευσης ή της εκκαθάρισης
του ΑΣ, εκτός αν εντός του έτους έχει ασκηθεί εναντίον τους
αγωγή. 

5. Δεν απαγγέλλεται προσωπική κράτηση των µελών του ΑΣ,
για δικαιοπρακτικές υποχρεώσεις του ΑΣ προς τρίτους, καθώς
και για δικαιοπρακτικές υποχρεώσεις µεταξύ µελών και ΑΣ. 

6. Οι δανειστές µέλους ΑΣ δεν έχουν δικαίωµα επί της περιου-
σίας του ΑΣ ή των πλεονασµάτων χρήσεων ή των συνεταιρικών
µερίδων, υποχρεωτικών ή προαιρετικών, για οφειλές του µέλους
προς αυτούς. 

7. Δεν υπόκεινται σε κατάσχεση ή στη λήψη ασφαλιστικού µέ-
τρου, για οφειλές των µελών προς τρίτους, τα προϊόντα της πα-
ραγωγής των µελών που παραδόθηκαν στον ΑΣ για πώληση ή
διάθεση στην αγορά, αυτούσια ή µετά από µεταποίηση ή επε-
ξεργασία, καθώς και το τίµηµά τους. Η διάταξη δεν εφαρµόζεται
για οφειλές των µελών προς το Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ. και φορείς κοι-
νωνικής ασφάλισης.

8. Δεν επιτρέπεται η κατάσχεση στα χέρια του ΑΣ, ως τρίτου,
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χρηµάτων τα οποία έχουν ληφθεί από πιστωτικά ιδρύµατα ως δά-
νειο για λογαριασµό µέλους, καθώς και παροχών σε είδος του
ΑΣ προς τα µέλη του. Η διάταξη δεν εφαρµόζεται για οφειλές
των µελών προς το Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ. και φορείς κοινωνικής
ασφάλισης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε᾽
ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΩΝ 

Άρθρο 11
Όργανα διοίκησης των Αγροτικών Συνεταιρισµών 

Τα όργανα διοίκησης των ΑΣ είναι: 
α) η Γενική Συνέλευση, 
β) το Διοικητικό Συµβούλιο και 
γ) το Εποπτικό Συµβούλιο. Εφόσον ο ΑΣ έχει λιγότερα από

δέκα (10) µέλη, Εποπτικό Συµβούλιο ορίζεται µόνο αν προβλέ-
πεται από το καταστατικό.

Άρθρο 12
Γενική Συνέλευση - Αρµοδιότητες - Σύγκληση

1. Η Γενική Συνέλευση αποτελεί το ανώτατο όργανο του ΑΣ.
Στη Γενική Συνέλευση µετέχουν όλα τα µέλη που έχουν εκπλη-
ρώσει όλες τις ληξιπρόθεσµες οικονοµικές τους υποχρεώσεις
προς τον ΑΣ. Στη Γενική Συνέλευση κάθε µέλος έχει µία (1) ψήφο
για κάθε µία υποχρεωτική µερίδα, εκτός από τα µέλη – επενδυ-
τές, οι οποίοι µπορούν να έχουν ο καθένας περισσότερες από
µία µερίδες µε µία ψήφο για κάθε µερίδα, χωρίς όµως ο συνολι-
κός αριθµός των ψήφων όλων των µελών - επενδυτών να υπερ-
βαίνει το τριάντα πέντε τοις εκατό (35%) του συνολικού αριθµού
των ψήφων, που διαθέτουν τα µέλη του ΑΣ. Η Γενική Συνέλευση
αποφασίζει για κάθε θέµα για το οποίο δεν προβλέπεται από τον
νόµο ή από το καταστατικό απόφαση άλλου αρµοδίου οργάνου. 

2. Στην αποκλειστική αρµοδιότητα της Γενικής Συνέλευσης
ανήκουν: 

α) Η τροποποίηση του καταστατικού. 
β) Η συγχώνευση, η µετατροπή, η παράταση της διάρκειας και

η λύση του ΑΣ. 
γ) Η εκλογή και η ανάκληση των µελών του Διοικητικού Συµ-

βουλίου και του Εποπτικού Συµβουλίου, καθώς και η εξουσιοδό-
τηση του Διοικητικού Συµβουλίου για την πρόσληψη Γενικού
Διευθυντή του ΑΣ.

δ) Η έγκριση των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων και ο κα-
θορισµός του τρόπου διάθεσης των πλεονασµάτων της χρήσης. 

ε) Η επιβάρυνση των µελών από τυχόν ζηµίες. 
στ) Η µεταβολή του ύψους της αξίας της συνεταιρικής µερί-

δας, η έγκριση εισόδου στον ΑΣ µελών - επενδυτών και ο καθο-
ρισµός του ύψους της µερίδας τους. 

ζ) Η επιβολή εισφοράς στα µέλη.
η) Η έγκριση του προγράµµατος επιχειρηµατικής δράσης και

ανάπτυξης του ΑΣ και ο αντίστοιχος προϋπολογισµός. 
θ) Η έγκριση του ετήσιου προϋπολογισµού εσόδων και εξό-

δων, καθώς και των ετήσιων αµοιβών των οργάνων της διοίκη-
σης. 

ι) Η απαλλαγή από κάθε ευθύνη των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου και του Εποπτικού Συµβουλίου. 

ια) Η ψήφιση του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας και του
κανονισµού εργασίας. 

ιβ) Η απόφαση για την πώληση ακινήτων. 
ιγ) Η απόφαση για ίδρυση ή συµµετοχή σε νοµικά πρόσωπα

ιδιωτικού δικαίου.
ιδ) Ο ορισµός των ελεγκτών του άρθρου 24 για την επόµενη

οικονοµική χρήση και ο καθορισµός της αµοιβής τους. 
ιε) Ο ορισµός ειδικών εκπροσώπων του ΑΣ για άσκηση αστικών

ή και ποινικών αξιώσεων και διεξαγωγή δικών κατά των µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου, όπως και δικών που προκλήθηκαν
από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου κατά του ΑΣ.

ιστ) Η έγκριση συµβάσεων που συνάπτουν τα µέλη του Διοι-
κητικού Συµβουλίου µε τον ΑΣ.

ιζ) Κάθε άλλο θέµα, που προβλέπεται στο καταστατικό. 

3. Η Γενική Συνέλευση µπορεί, µε απόφασή της, να µεταβιβά-
ζει στο Διοικητικό Συµβούλιο ή στο Εποπτικό Συµβούλιο την
άσκηση της αρµοδιότητας της περίπτωσης ια᾽ της παραγράφου
2. 

4. Η Γενική Συνέλευση συγκαλείται από το Διοικητικό Συµβού-
λιο ή το Εποπτικό Συµβούλιο σε τακτική σύνοδο µία (1) φορά τον
χρόνο και συνεδριάζει στην έδρα του ΑΣ µέσα σε έξι (6) το πολύ
µήνες από τη λήξη της διαχειριστικής χρήσης. Η διαδικασία σύγ-
κλησης της Γενικής Συνέλευσης και της διεύθυνσης των εργα-
σιών της ορίζεται από το καταστατικό. 

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο ή το Εποπτικό Συµβούλιο µπορούν
να συγκαλούν έκτακτη Γενική Συνέλευση για λόγους που προ-
βλέπονται από τον νόµο ή το καταστατικό ή όταν αυτό επιβάλλε-
ται από το συµφέρον του ΑΣ. 

6. Το ένα πέµπτο (1/5) των µελών του ΑΣ µπορεί να ζητήσει εγ-
γράφως από το Διοικητικό Συµβούλιο ή το Εποπτικό Συµβούλιο
τη σύγκληση έκτακτης Γενικής Συνέλευσης, αναφέροντας υπο-
χρεωτικά στην αίτησή τους τα προς συζήτηση θέµατα. Αν το Δι-
οικητικό ή το Εποπτικό Συµβούλιο δεν συγκαλέσει τη Γενική
Συνέλευση µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από την υποβολή της αί-
τησης, τα παραπάνω µέλη αποκτούν δικαίωµα σύγκλησής της. 

7. Αν ο ΑΣ αναπτύσσει διαφορετικές δραστηριότητες ή δρα-
στηριότητες σε πλείονες εδαφικές ενότητες ή έχει περισσότερα
από διακόσια (200) µέλη, το καταστατικό µπορεί να προβλέπει
Γενική Συνέλευση από αντιπροσώπους µέλη του ΑΣ, που εκλέ-
γονται από τοµεακές ή τοπικές συνελεύσεις. Το καταστατικό κα-
θορίζει τη διαίρεση σε τοµείς ή περιοχές, τον αριθµό των
αντιπροσώπων του κάθε τοµέα ή περιοχής, τον τρόπο και τη δια-
δικασία εκλογής τους, τη διάρκεια της θητείας τους, τους λό-
γους ανάκλησης και τον τρόπο άσκησης των καθηκόντων τους.
Οι αντιπρόσωποι εκπροσωπούν στη Γενική Συνέλευση του ΑΣ τον
τοµέα τους ή την περιοχή τους και έχουν υποχρέωση ενηµέρω-
σης των συνελεύσεων αυτών για τις αποφάσεις της Γενικής Συ-
νέλευσης του ΑΣ στις οποίες συµµετέχουν ως αντιπρόσωποι. Ο
τρόπος λειτουργίας κάθε τοµέα ή περιοχής καθορίζεται από το
καταστατικό. 

Άρθρο 13
Απαρτία

1. Η Γενική Συνέλευση συνεδριάζει εγκύρως, εφόσον κατά την
έναρξη της συνεδρίασης είναι παρόντα µέλη - συνεταιριστές του
ΑΣ µε δικαίωµα ψήφου, τα οποία εκπροσωπούν πλέον του ηµί-
σεως (1/2) του όλου αριθµού των ψήφων. Τα µέλη - επενδυτές
και οι ψήφοι τους σε κάθε περίπτωση δεν συµµετέχουν στον σχη-
µατισµό απαρτίας στη Γενική Συνέλευση.

2. Αν διαπιστωθεί έλλειψη απαρτίας κατά την έναρξη της συ-
νεδρίασης, η Γενική Συνέλευση συνέρχεται, χωρίς νέα πρό-
σκληση, στον ίδιο τόπο, την ίδια ηµέρα και ώρα της επόµενης
εβδοµάδας και µε τα ίδια θέµατα της αρχικής ηµερήσιας διάτα-
ξης. Στην επαναληπτική αυτή συνεδρίαση, απαρτία υπάρχει,
οποιοσδήποτε και αν είναι ο αριθµός των εκπροσωπούµενων σε
αυτήν ψήφων. 

3. Κατ’ εξαίρεση, αν πρόκειται για αποφάσεις που αφορούν: 
α) τη µεταβολή του σκοπού του ΑΣ, 
β) τη συγχώνευση µε άλλον ΑΣ , 
γ) τη µετατροπή του ΑΣ, 
δ) τη λύση του ΑΣ, 
ε) την τροποποίηση του καταστατικού, 
στ) την έγκριση εισόδου στον ΑΣ µέλους – επενδυτή και τον

καθορισµό αριθµού και ύψους της αξίας εκάστης µερίδας αυτού, 
ζ) την απαλλαγή εν όλω ή εν µέρει µέλους από την υποχρέωσή

του για παράδοση της παραγωγής του στον ΑΣ, σύµφωνα µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 8, η Γενική Συνέλευση βρίσκεται σε
απαρτία και συνεδριάζει εγκύρως, εφόσον, στην έναρξη της συ-
νεδρίασης, είναι παρόντα µέλη του ΑΣ, που έχουν δικαίωµα
ψήφου και εκπροσωπούν τουλάχιστον τα δύο τρίτα (2/3) του
όλου αριθµού των ψήφων. Αν δεν επιτευχθεί η απαρτία αυτή, η
Γενική Συνέλευση συνέρχεται σε επαναληπτική συνεδρίαση, σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία που ορίζεται στην παράγραφο 2, οπότε
βρίσκεται σε απαρτία, εφόσον στην έναρξη της συνεδρίασης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΑ’ - 4 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 10865



είναι παρόντα µέλη που έχουν δικαίωµα ψήφου και εκπροσωπούν
τουλάχιστον το ένα πέµπτο (1/5) του όλου αριθµού των ψήφων
για ΑΣ, που έχουν µέχρι χίλια πεντακόσια (1500) µέλη και το ένα
δέκατο (1/10) του όλου αριθµού των ψήφων για ΑΣ, που έχουν
από χίλια πεντακόσια ένα (1501) µέλη και άνω. Τυχόν δεκαδικός
αριθµός στρογγυλοποιείται στον πλησιέστερο προς τα άνω ακέ-
ραιο αριθµό. 

4. Το καταστατικό µπορεί να ορίζει και άλλα θέµατα, στα οποία
για τη λήψη αποφάσεων απαιτείται η απαρτία που προβλέπεται
στην παράγραφο 3. 

Άρθρο 14
Αποφάσεις Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση αποφασίζει για τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης µε την απόλυτη πλειοψηφία του αριθµού των ψήφων των
παρόντων κατά την ψηφοφορία µελών, εκτός αν ορίζεται διαφο-
ρετικά από τον νόµο αυτόν, ή αν το καταστατικό προβλέπει µεγα-
λύτερο αριθµό ψήφων. 

2. Κατ’ εξαίρεση η Γενική Συνέλευση αποφασίζει µε αυξηµένη
πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) του αριθµού των ψήφων των πα-
ρόντων κατά την ψηφοφορία µελών, για: 

α) τη µεταβολή του σκοπού του ΑΣ, 
β) τη συγχώνευση µε άλλον ΑΣ, 
γ) τη µετατροπή του ΑΣ, 
δ) τη λύση του ΑΣ, 
ε) την τροποποίηση του καταστατικού,
στ) την είσοδο στον ΑΣ µελών - επενδυτών και τον καθορισµό

αριθµού και ύψους της αξίας εκάστης µερίδας µέλους - επενδυτή
και

ζ) την απαλλαγή εν όλω ή εν µέρει µέλους από την υποχρέωσή
του για παράδοση της παραγωγής του στον ΑΣ, σύµφωνα µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 8.

Το καταστατικό µπορεί να ορίζει και άλλα θέµατα στα οποία, για
τη λήψη αποφάσεων, απαιτούνται η αυξηµένη απαρτία της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 13 και η πλειοψηφία που προβλέπεται στην
παρούσα παράγραφο. 

3. Η Γενική Συνέλευση αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία για
τα θέµατα που αφορούν: 

α) Αρχαιρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης και της ανάκλησης εκλε-
γέντων µελών οργάνων διοίκησης.

β) Απαλλαγή από την ευθύνη των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου ή του Εποπτικού Συµβουλίου. 

γ) Έγκριση του ισολογισµού, του απολογισµού και του πίνακα
αποτελεσµάτων χρήσης. 

δ) Προσωπικά θέµατα. 
ε) Κάθε άλλο θέµα που ορίζεται από τον νόµο ή το καταστατικό.
Αν τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµ-

βουλίου δεν απαλλαγούν από την ευθύνη ή δεν εγκριθούν ο ισο-
λογισµός, ο απολογισµός και ο πίνακας αποτελεσµάτων χρήσης,
η Γενική Συνέλευση, στην ίδια συνεδρίαση, µετά την ανάγνωση
της έκθεσης των ελεγκτών, αποφασίζει για την ανάκληση ή µη των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµβουλίου
και την εκλογή νέου Διοικητικού Συµβουλίου ή Εποπτικού Συµβου-
λίου. 

Αν τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµ-
βουλίου ανακληθούν, η Γενική Συνέλευση, στην ίδια συνεδρίαση,
εκλέγει προσωρινό Διοικητικό Συµβούλιο ή Εποπτικό Συµβούλιο,
το οποίο υποχρεούται µέσα σε προθεσµία είκοσι (20) ηµερών να
συγκαλέσει Γενική Συνέλευση των µελών του ΑΣ, µε θέµα την
εκλογή νέου Διοικητικού Συµβουλίου ή Εποπτικού Συµβουλίου. 

4. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµ-
βουλίου δεν δικαιούνται να µετάσχουν στην ψηφοφορία για τα θέ-
µατα της απαλλαγής από την ευθύνη τους. Η ύπαρξη απαρτίας
και η πλειοψηφία της Γενικής Συνέλευσης στην ψηφοφορία αυτή
κρίνεται επί συνόλου αριθµού ψήφων, από τον οποίο αφαιρούνται
οι ψήφοι που αντιστοιχούν στις µερίδες των µελών του κρινόµενου
Διοικητικού Συµβουλίου ή Εποπτικού Συµβουλίου.

5. Για κάθε συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης τηρούνται πρα-
κτικά, κατά τα οριζόµενα στο καταστατικό και καταχωρίζονται στο
βιβλίο πρακτικών Γενικών Συνελεύσεων. Τα πρακτικά διατηρούνται

τουλάχιστον για πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία που έγινε η Γε-
νική Συνέλευση στην οποία αφορούν.

Άρθρο 15
Προσβολή αποφάσεων Γενικών Συνελεύσεων

1. Απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, η οποία αντιβαίνει στον
νόµο ή στο καταστατικό, υπόκειται σε ακύρωση. 

2. Η ακυρότητα αποφάσεων κηρύσσεται από το Ειρηνοδικείο
της έδρας του ΑΣ, µετά από αίτηση κάθε µέλους ή τρίτου που έχει
έννοµο συµφέρον ή της εποπτεύουσας Αρχής του άρθρου 21, η
οποία εκδικάζεται κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας.
Η αίτηση ασκείται µέσα σε προθεσµία τριάντα (30) ηµερών από
τη λήψη της απόφασης από τη Γενική Συνέλευση και κοινοποιείται
στον ΑΣ. 

3. Η απόφαση του Ειρηνοδικείου υπόκειται σε έφεση. Δικαίωµα
άσκησης έφεσης έχει και η εποπτεύουσα Αρχή.

Άρθρο 16
Διοικητικό Συµβούλιο 

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο εκλέγεται από τη Γενική Συνέλευση
µε µυστική ψηφοφορία. Ο αριθµός των µελών του ορίζεται από το
καταστατικό και είναι πάντοτε περιττός. Τα µέλη του δεν µπορεί
να είναι λιγότερα από τρία (3). Η ταυτόχρονη συµµετοχή των ιδίων
προσώπων ως µελών του Διοικητικού Συµβουλίου και του Εποπτι-
κού Συµβουλίου δεν επιτρέπεται. Το Διοικητικό Συµβούλιο ορίζει
µεταξύ των µελών του τον Πρόεδρο και τα λοιπά πρόσωπα που
φέρουν τις ιδιότητες που τυχόν ορίζονται στο καταστατικό. Απα-
γορεύεται στα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου να διενεργούν
ανταγωνιστικές προς τον σκοπό του ΑΣ πράξεις.

2. Η διάρκεια της θητείας των µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου ορίζεται από το καταστατικό και δεν µπορεί να είναι µεγαλύ-
τερη των πέντε (5) ούτε µικρότερη των τριών (3) ετών. Τα µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου είναι επανεκλέξιµα και ανακαλούνται
ελεύθερα από τη Γενική Συνέλευση. 

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο να αποφασίζει για
κάθε θέµα που αφορά στη διοίκηση του ΑΣ, τη διαχείριση της πε-
ριουσίας και των υποθέσεών του, την τήρηση των κατά νόµο λο-
γιστικών βιβλίων, τη σύνταξη των ετήσιων χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων και την επιδίωξη του σκοπού του. Το Διοικητικό Συµ-
βούλιο ορίζει τους αντιπροσώπους του ΑΣ σε συνεταιριστικές ενώ-
σεις, συνεταιριστικές εταιρίες ή σε νοµικά πρόσωπα, στα οποία
συµµετέχει ο ΑΣ. Οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου
εξειδικεύονται στο καταστατικό. 

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο εκπροσωπεί τον ΑΣ δικαστικώς και
εξωδίκως. Την εκπροσώπησή του αυτή µπορεί να την αναθέτει
στον Πρόεδρο ή σε άλλο µέλος του, ή, κατόπιν προηγουµένης
εξουσιοδότησης από τη Γενική Συνέλευση, στον Γενικό Διευθυντή
του ΑΣ, σύµφωνα µε την παράγραφο 10. 

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία, όταν τα πα-
ρόντα µέλη είναι περισσότερα από τα απόντα, σε καµία όµως πε-
ρίπτωση δεν µπορεί τα παρόντα µέλη να είναι λιγότερα από τρία
(3). Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει µε απόλυτη πλειοψηφία
των παρόντων µελών. 

6. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ευθύνονται εις ολόκλη-
ρον για κάθε ζηµία που προκάλεσαν, µε υπαιτιότητά τους, στον
ΑΣ κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, υποχρεούµενοι να επι-
δεικνύουν ως προς αυτά την επιµέλεια που θα επιδείκνυαν στις
δικές τους υποθέσεις. Οι αξιώσεις του ΑΣ εναντίον τους παραγρά-
φονται µετά από πέντε (5) έτη από την τέλεση της πράξης, εκτός
αν πρόκειται για ζηµία από δόλο, οπότε παραγράφονται µετά από
δεκαπέντε (15) έτη. Η άσκηση αστικών ή και ποινικών αξιώσεων
του ΑΣ κατά των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου αποφασίζεται
από τη Γενική Συνέλευση που συγκαλείται αποκλειστικά για την
περίπτωση αυτή από το δέκα τοις εκατό (10%) τουλάχιστον των
µελών του ΑΣ.

7. Μέλος του Διοικητικού Συµβουλίου δεν µπορεί να ψηφίζει
στις συνεδριάσεις του για θέµατα που αφορούν στον ίδιο, στον ή
στη σύζυγό του ή σε συγγενείς του εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας
µέχρι και του δευτέρου βαθµού. 
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8. Το καταστατικό του ΑΣ µπορεί να προβλέπει την παροχή στα
µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου: 

α) Αποζηµίωσης για την απασχόλησή τους µε υποθέσεις του
ΑΣ, οι οποίες τους ανατίθενται µε ειδική απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου. 

β) Εξόδων κίνησης και παράστασης για τη συµµετοχή τους στις
συνεδριάσεις του. 

Το ύψος της αποζηµίωσης και των εξόδων κίνησης και παρά-
στασης καθορίζεται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, ύστερα
από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου. 

9. Αν υφίσταται δικαστική αντιδικία ή τίθεται ζήτηµα άσκησης
αστικής ή ποινικής αξίωσης του ΑΣ κατά µέλους του Διοικητικού
Συµβουλίου ή διεξάγεται δίκη από µέλος του Διοικητικού Συµβου-
λίου κατά του ΑΣ, τον ΑΣ εκπροσωπούν οι ειδικοί εκπρόσωποι που
διορίζονται προς τούτο από τη Γενική Συνέλευση, που συγκαλείται
αποκλειστικά για την περίπτωση αυτή από τουλάχιστον το δέκα
τοις εκατό (10%) των µελών του ΑΣ. 

10. Εφόσον προβλέπεται στο καταστατικό του ΑΣ, είναι δυνατόν
να ανατίθενται εξουσίες και αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµ-
βουλίου, πλην εκείνων που απαιτούν κατά τον νόµο ή το καταστα-
τικό συλλογική ενέργεια, καθώς και η γενική διεύθυνση και
διαχείριση των υποθέσεων του ΑΣ, ως εξής: 

α) Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να αναθέτει µε απόφασή του
την άσκηση των εξουσιών και αρµοδιοτήτων του σε ένα (1) ή πε-
ρισσότερα µέλη του και 

β) η Γενική Συνέλευση, µε απόφασή της στην οποία ορίζονται
τα δικαιώµατα, οι υποχρεώσεις, οι αρµοδιότητες και τα ελάχιστα
προσόντα Γενικού Διευθυντή, µπορεί να εξουσιοδοτεί το Διοικη-
τικό Συµβούλιο να αναθέτει σε αυτόν, µε σύµβαση, τη µερική ή
ολική άσκηση των εξουσιών και αρµοδιοτήτων του.

11. Οι διατάξεις του ν. 3213/2003 (Α᾽ 309) έχουν εφαρµογή για
τους Προέδρους του Διοικητικού Συµβουλίου και τους Γενικούς
Διευθυντές των ΑΣ που έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών άνω του
ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) ευρώ. Η διάταξη αυτή ισχύει και
για τις Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις του άρθρου 34.

12. Είναι δυνατή η διεξαγωγή συνεδρίασης του Διοικητικού Συµ-
βουλίου µέσω τηλεδιάσκεψης, εφόσον τούτο προβλέπεται από το
καταστατικό, στο οποίο καθορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές
ασφαλείας, οι προϋποθέσεις ενηµέρωσης των µελών, η διαδικασία
της εξ αποστάσεως συµµετοχής και κάθε σχετικό θέµα.

13. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι υποχρεωµένο να δηµιουργεί
εντός τριών (3) µηνών από την ίδρυση του ΑΣ και να διατηρεί σε
λειτουργία ιστοσελίδα, στην οποία αναρτώνται το καταστατικό του
ΑΣ, όπως κάθε φορά ισχύει, η διεύθυνση της έδρας του, ο ΑΦΜ
και η Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) του, ο αριθµός ΕΜΑΣ,
ο αριθµός των µελών του, τα ονοµατεπώνυµα των µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου και του Εποπτικού Συµβουλίου και οι ιδιό-
τητές τους, ο Γενικός Διευθυντής του, εφόσον υπάρχει, οι προς
έγκριση και οι εγκεκριµένες ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις, οι ανακοινώσεις του ΑΣ και οι προσκλήσεις προς τα µέλη του
για τις γενικές συνελεύσεις.

Άρθρο 17
Εποπτικό Συµβούλιο

1. Η εποπτεία και ο έλεγχος της διοίκησης και της διαχείρισης
των υποθέσεων του ΑΣ ασκείται από το Εποπτικό Συµβούλιο, το
οποίο όµως δεν µπορεί να ασκήσει το ίδιο εξουσία διοίκησης και
διαχείρισης. 

2. Το Εποπτικό Συµβούλιο αποτελείται από τρία (3) τουλάχι-
στον µέλη, ένα από τα οποία ορίζεται ως  Πρόεδρος. Για την
εκλογή, συγκρότηση και λειτουργία του Εποπτικού Συµβουλίου
εφαρµόζονται αναλογικά οι παράγραφοι 1, 5, 6, 7, 9 και 12 του
άρθρου 16. Δεν µπορεί να εκλεγεί µέλος του Εποπτικού Συµβου-
λίου µέλος του ΑΣ, που κατά την προηγούµενη θητεία, ήταν
µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του ίδιου ΑΣ ή είναι σύζυγος
µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου ή συνδέεται µε αυτό µε συγ-
γένεια έως και δευτέρου βαθµού εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας.
Μέλος του ΑΣ δεν µπορεί να είναι ταυτόχρονα µέλος του διοικη-
τικού και του Εποπτικού Συµβουλίου του ΑΣ. Η θητεία των µελών
του Εποπτικού Συµβουλίου ορίζεται από το καταστατικό και δεν

µπορεί να είναι µεγαλύτερη των πέντε (5) ετών, ούτε µικρότερη
των τριών (3) ετών. 

3. Έργο του Εποπτικού Συµβουλίου είναι να ελέγχει την τή-
ρηση των διατάξεων του νόµου, του καταστατικού και των απο-
φάσεων της Γενικής Συνέλευσης. Λαµβάνει γνώση των βιβλίων,
εγγράφων και κάθε άλλου στοιχείου αναγκαίου για τον λογιστικό
- διαχειριστικό έλεγχο και ζητεί πληροφορίες για την πορεία των
υποθέσεων του ΑΣ.

4. Το Εποπτικό Συµβούλιο συντάσσει για κάθε διαχειριστική
περίοδο και για κάθε δραστηριότητα έκθεση, την οποία υποχρε-
ούται να αποστείλει στην εποπτεύουσα Αρχή του άρθρου 21 και
να αναρτήσει στα γραφεία της έδρας του ΑΣ δέκα (10) ηµέρες
προ της σύγκλησης της Γενικής Συνέλευσης.

5. Το Εποπτικό Συµβούλιο συνεδριάζει τουλάχιστον µία (1)
φορά κάθε τέσσερις (4) µήνες.

Άρθρο 18
Δικαίωµα ενηµέρωσης Εποπτικού Συµβουλίου

Το Διοικητικό Συµβούλιο ενηµερώνει, εγγράφως ή ηλεκτρο-
νικά, το Εποπτικό Συµβούλιο τουλάχιστον ανά έξι (6) µήνες και
εκτάκτως κάθε φορά που παρίσταται αναγκαίο για την πορεία
των δραστηριοτήτων του ΑΣ, για γεγονότα τα οποία µπορεί να
έχουν συνέπειες στην εν γένει κατάστασή του και για τις προ-
οπτικές εξέλιξής του. Το Εποπτικό Συµβούλιο ζητεί δια του Προ-
έδρου του από το Διοικητικό Συµβούλιο κάθε πληροφορία που
απαιτείται για τον έλεγχο της διοίκησης και διαχείρισης εκ µέ-
ρους του Διοικητικού Συµβουλίου στο πλαίσιο του νόµου, του κα-
ταστατικού και των αποφάσεων της Γενικής Συνέλευσης και του
Εποπτικού Συµβουλίου. Το Εποπτικό Συµβούλιο µπορεί να προ-
βαίνει σε όλες τις επαληθεύσεις που αφορούν στον έλεγχο και
οι οποίες είναι αναγκαίες για την εκπλήρωση της αποστολής του
ή να τις αναθέτει σε τρίτους. Κάθε µέλος του Εποπτικού Συµβου-
λίου µπορεί να λαµβάνει γνώση όλων των πληροφοριών που δια-
βιβάζονται στο όργανο αυτό. 

Άρθρο 19
Υποχρέωση εχεµύθειας

Τα µέλη των οργάνων του ΑΣ υποχρεούνται να µην αποκαλύ-
πτουν, ακόµη και µετά την παύση της θητείας τους, τις πληρο-
φορίες που διαθέτουν σχετικά µε τον ΑΣ, οι οποίες, εφόσον
αποκαλυφθούν, ενδέχεται να θίγουν τα συµφέροντά του ή των
µελών του, εκτός αν τούτο επιβάλλεται από λόγους δηµοσίου
συµφέροντος. 

Άρθρο 20
Αρχαιρεσίες

1. Οι εκλογές για την ανάδειξη των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου και του Εποπτικού Συµβουλίου διενεργούνται από εφο-
ρευτική επιτροπή, της οποίας προεδρεύει δικηγόρος που
διορίζεται από τον Δικηγορικό Σύλλογο της έδρας του ΑΣ, εκτός
αν ο ΑΣ έχει λιγότερα από τριάντα (30) µέλη. 

2. Η εκλογή διενεργείται µε µυστική ψηφοφορία και µε ενιαίο
ψηφοδέλτιο, ξεχωριστό για κάθε όργανο. Στο ψηφοδέλτιο ανα-
γράφονται µε αλφαβητική σειρά τα ονοµατεπώνυµα των υποψη-
φίων. 

3. Ο αριθµός των σταυρών προτίµησης αντιστοιχεί στο ήµισυ
του όλου αριθµού των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου ή του
Εποπτικού Συµβουλίου, αντιστοίχως, στρογγυλοποιούµενος
στον πλησιέστερο προς τα άνω ακέραιο αριθµό. 

4. Εκλεγέντες θεωρούνται αυτοί που συγκέντρωσαν τις περισ-
σότερες ψήφους. Αν υπάρχει ισοψηφία, γίνεται κλήρωση. Όσοι
δεν εκλεγούν θεωρούνται επιλαχόντες κατά τη σειρά του αριθ-
µού των ψήφων που έλαβαν. 

5. Οι επιλαχόντες καταλαµβάνουν κενούµενες θέσεις τακτικών
µελών µέχρι τη λήξη της θητείας τους. 

6. Οι διαδικασίες διεξαγωγής των αρχαιρεσιών, της εκλογής
της εφορευτικής επιτροπής και κάθε άλλο συναφές θέµα ορίζον-
ται από το καταστατικό. 
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7. Αν κενωθεί η θέση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου ή του
Εποπτικού Συµβουλίου και δεν υπάρχουν επιλαχόντα µέλη, το Δι-
οικητικό Συµβούλιο ή το Εποπτικό Συµβούλιο, µε απόφαση των
λοιπών µελών του, συµπληρώνει την κενή θέση εκλέγοντας σε
αυτήν µέλος του ΑΣ. Τα ως άνω οριζόµενα µέλη διατηρούν την
ιδιότητά τους αυτή µέχρι τη σύγκληση της πρώτης τακτικής ή
έκτακτης Γενικής Συνέλευσης, η οποία επικυρώνει την εκλογή
τους ή, σε αντίθετη περίπτωση, εκλέγει νέα µέλη. Σε περίπτωση
παραίτησης της πλειοψηφίας ή του συνόλου των µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµβουλίου διενεργούνται
αρχαιρεσίες ύστερα από πρόσκληση οιουδήποτε µέλους του ΑΣ. 

8. Δεν µπορεί να εκλεγεί µέλος στα όργανα διοίκησης του ΑΣ
(Διοικητικό Συµβούλιο ή Εποπτικό Συµβούλιο) όποιος καταδικά-
σθηκε µε αµετάκλητη απόφαση σε οποιαδήποτε ποινή για κλοπή,
απάτη, υπεξαίρεση (κοινή ή στην υπηρεσία), εκβίαση, πλαστογρα-
φία, ψευδορκία, απιστία, δωροδοκία, παράβαση καθήκοντος,
υφαρπαγή ψευδούς βεβαίωσης, υπεξαγωγή εγγράφου, λαθρεµ-
πορία και εµπορία ναρκωτικών, ασέλγεια σε ανήλικο, βιασµό, για
τα αδικήµατα του άρθρου 35 του παρόντος νόµου και για οποι-
οδήποτε αδίκηµα σε βάρος της συνεταιριστικής περιουσίας. Η σε
πρώτο βαθµό ποινική καταδίκη για οποιοδήποτε από τα αδικήµατα
του προηγουµένου εδαφίου, αναστέλλει αυτοδικαίως την άσκηση
από το µέλος των καθηκόντων του, µέχρι την έκδοση αµετάκλητης
δικαστικής απόφασης. Δεν µπορεί να εκλεγεί µέλος στα όργανα
Διοίκησης του ΑΣ (Διοικητικό Συµβούλιο ή Εποπτικό Συµβούλιο)
όποιος κηρύχθηκε σε πτώχευση ή ήταν νόµιµος εκπρόσωπος νο-
µικού προσώπου που κηρύχθηκε σε πτώχευση και δεν κηρύχθηκε
συγγνωστός ή έχει τεθεί σε αναγκαστική διαχείριση ή δικαστική
συµπαράσταση. Αν κατά τη διάρκεια της θητείας του διαπιστωθεί
για µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµβου-
λίου ΑΣ η ύπαρξη οποιουδήποτε από τα κωλύµατα του πρώτου
και του τρίτου εδαφίου, το πρόσωπο αυτό εκπίπτει αυτοδικαίως
από µέλος του οργάνου και εφαρµόζονται οι διατάξεις των παρα-
γράφων 5 και 7. 

9. Δικαίωµα να εκλέγονται στα όργανα Διοίκησης του ΑΣ έχουν,
από τα µέλη – συνεταιριστές, εκείνα που έχουν συναλλαγές µε τον
ΑΣ κατά τη διάρκεια καθεµίας από τις δύο (2) τελευταίες διαχειρι-
στικές χρήσεις και, εφόσον προβλέπεται από το καταστατικό, τα
µέλη - επενδυτές. Για τα µέλη - συνεταιριστές που δεν έχουν συµ-
πληρώσει δύο (2) διαχειριστικές χρήσεις ως µέλη του ΑΣ, η προ-
ϋπόθεση του πρώτου εδαφίου περιορίζεται σε µία διαχειριστική
χρήση. Το ύψος των συναλλαγών ορίζεται από το καταστατικό. Η
διάταξη αυτή δεν ισχύει για τις πρώτες αρχαιρεσίες που διεξάγον-
ται µετά την ίδρυση του ΑΣ.

10. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται αναλογικά
και στο Εποπτικό Συµβούλιο. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ᾽
ΕΠΟΠΤΕΙΑ - ΕΛΕΓΧΟΣ

Άρθρο 21
Κρατική εποπτεία

1. Η εποπτεία επί των ΑΣ, των αναγκαστικών συνεταιρισµών και
των Ενώσεών τους, των Αγροτικών Εταιρικών Συµπράξεων (ΑΕΣ),
των Οργανώσεων και Οµάδων παραγωγών και των Ενώσεών τους
και των Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων ασκείται από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δια της Διεύθυνσης
Οικονοµικών Ελέγχων, Επιθεώρησης και Συνεργατισµού του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στο εξής επο-
πτεύουσας Αρχής. Η εποπτεύουσα Αρχή µπορεί, µε απόφασή της
να αναθέτει συγκεκριµένα έργα ελέγχου, σε ορκωτούς ελεγκτές
λογιστές ή ελεγκτικές εταιρείες του ν. 4449/2017 (Α᾽ 7) ή σε ελεγ-
κτές πτυχιούχους ανωτάτων σχολών που έχουν άδεια άσκησης οι-
κονοµολογικού επαγγέλµατος από το Οικονοµικό Επιµελητήριο
Ελλάδος, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, καθώς και σε άλ-
λους ειδικούς επιστήµονες ή εµπειρογνώµονες ή υπαλλήλους του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

2. Η εποπτεία αφορά στη σύννοµη λειτουργία και την υποβοή-
θηση του έργου των ΑΣ και λοιπών συλλογικών σχηµάτων της πα-
ραγράφου 1 και περιλαµβάνει, ιδίως, την τήρηση και ενηµέρωση

του ΕΜΑΣ, την αξιολόγησή τους µέσω αυτού, την εξακρίβωση της
καταβολής της αξίας των συνεταιρικών µερίδων ή άλλων ληξιπρό-
θεσµων οικονοµικών υποχρεώσεων των µελών τους, την τήρηση
των διατάξεων των νόµων, του καταστατικού και των αποφάσεων
των Γενικών Συνελεύσεων, καθώς και γενικά την εξακρίβωση της
αλήθειας των τηρούµενων από τους ΑΣ βιβλίων, στοιχείων και χρη-
µατοοικονοµικών καταστάσεων. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την άσκηση της
κρατικής εποπτείας, τον τρόπο διενέργειας, τη συχνότητα και τις
προϋποθέσεις διενέργειας διοικητικού και οικονοµικού ελέγχου.

Άρθρο 22
Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών

και άλλων συλλογικών φορέων

1. Οι ΑΣ, οι ΑΕΣ, οι αναγκαστικοί συνεταιρισµοί και οι Ενώσεις
τους, οι Οµάδες και Οργανώσεις Παραγωγών και οι Ενώσεις τους
και οι Διεπαγγελµατικές Οργανώσεις εγγράφονται στο Εθνικό Μη-
τρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών φορέων
(ΕΜΑΣ), το οποίο τηρείται από την εποπτεύουσα Αρχή και αποτε-
λεί ψηφιακή βάση δεδοµένων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται η µορφή, το περιεχόµενο, η διαδικασία τήρη-
σης του ΕΜΑΣ και εγγραφής και διαγραφής από αυτό των νοµικών
προσώπων της παραγράφου 1, τα υποβαλλόµενα για την αρχική
καταχώριση και για την κατ’ έτος ενηµέρωση του ΕΜΑΣ  δικαιο-
λογητικά, ο χρόνος και τρόπος υποβολής τους, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό µε το ΕΜΑΣ θέµα.

Άρθρο 23
Εγγραφή των ΑΣ στο ΕΜΑΣ

1. Οι ΑΣ υποχρεούνται να υποβάλλουν αίτηση στην επο-
πτεύουσα Αρχή για την έγκριση του καταστατικού τους και την εγ-
γραφή τους στο ΕΜΑΣ. 

2. Με την αίτηση της παραγράφου 1, οι ΑΣ υποχρεούνται να
υποβάλλουν ηλεκτρονικά στην εποπτεύουσα Αρχή:

α) το καταστατικό τους, υπογεγραµµένο από τα ιδρυτικά µέλη
και

β) κατάσταση των ιδρυτικών µελών του ΑΣ µε το ονοµατεπώ-
νυµο ή την επωνυµία και τον ΑΦΜ τους, σύµφωνα µε το ιδρυτικό
καταστατικό.

Τα στοιχεία που υποβάλλονται από τους ΑΣ, ελέγχονται από την
εποπτεύουσα Αρχή σύµφωνα µε το άρθρο 4 του παρόντος νόµου
και το άρθρο 47 του ν. 4623/2019 (Α᾽ 134) και µε βάση το σύννοµο
ή µη του καταστατικού και την πληρότητά τους, οι ΑΣ εγγράφονται
ή όχι στο ΕΜΑΣ. Από της εγγραφής αυτής, παρέχεται στους ΑΣ
αριθµός ΕΜΑΣ, ο οποίος αναγράφεται υποχρεωτικά, σε κάθε έγ-
γραφο που εκδίδουν, καθώς και στην ιστοσελίδα τους. Για την
απόκτηση ΑΦΜ από την αρµόδια Δ.Ο.Υ., οι ΑΣ προσκοµίζουν σε
αυτήν τα σχετικά δικαιολογητικά που ορίζονται από τις κείµενες
διατάξεις και τη βεβαίωση εγγραφής τους στο ΕΜΑΣ που χορη-
γείται από την εποπτεύουσα Αρχή και αναγράφει τον αριθµό
ΕΜΑΣ.

Μέσα σε έναν (1) µήνα από την εκλογή του Διοικητικού Συµβου-
λίου και του Εποπτικού Συµβουλίου, ο ΑΣ αποστέλλει στην επο-
πτεύουσα Αρχή πρακτικό των αρχαιρεσιών για την ανάδειξη του
Διοικητικού ή/και του Εποπτικού Συµβουλίου του.

3. Ως τις 31 Δεκεµβρίου εκάστου έτους οι ΑΣ, προκειµένου να
είναι ενήµεροι, υποχρεούνται να καταχωρίσουν ηλεκτρονικά στο
ΕΜΑΣ τακτικές ετήσιες δηλώσεις, µε τις οποίες δηλώνουν τυχόν
µεταβολές των στοιχείων της παραγράφου 2, καθώς και:

α) Τις ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.
β) Την έκθεση ελέγχου των ελεγκτών του άρθρου 24.
γ) Την ετήσια έκθεση του Εποπτικού Συµβουλίου του άρθρου

17.
δ) Το αποδεικτικό της αποστολής του καταλόγου υπόχρεων

προσώπων προς τα αρµόδια όργανα ελέγχου των δηλώσεων πε-
ριουσιακής κατάστασης, σύµφωνα µε την παράγραφο 11 του άρ-
θρου 16.
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ε) Υπεύθυνη δήλωση του Προέδρου του Διοικητικού Συµβου-
λίου ότι, τα µέλη του ΑΣ παραδίδουν την παραγωγή τους ή/και
προµηθεύονται τα εφόδιά τους, σύµφωνα µε την περίπτωση στ᾽
της παραγράφου 1 και την παράγραφο 2 του άρθρου 8 και το κα-
ταστατικό.

4. Οι ΑΣ διαγράφονται από το ΕΜΑΣ όταν συντρέχουν λόγοι
λύσης τους, σύµφωνα µε το άρθρο 31.

5. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται τα κριτήρια αξιολόγησης των τακτικών δηλώ-
σεων της παραγράφου 3, επιπλέον απαιτούµενα έγγραφα και
δικαιολογητικά που επισυνάπτονται στην τακτική δήλωση της πα-
ραγράφου 3, καθώς και η διαδικασία ηλεκτρονικής υποβολής τους
και ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα. 

Άρθρο 24
Έλεγχος

1. Ο τακτικός διαχειριστικός έλεγχος των ετήσιων χρηµατοοι-
κονοµικών καταστάσεων και αν συντρέχει περίπτωση, των ενο-
ποιηµένων ετήσιων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων των ΑΣ
διενεργείται ετησίως, από έναν (1) τουλάχιστον ορκωτό ελεγκτή
λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία του ν. 4449/2017, για εκείνους εξ
αυτών που έχουν κύκλο εργασιών κατά την τελευταία χρήση άνω
των δύο εκατοµµυρίων (2.000.000) ευρώ ή για τους οποίους συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις τακτικού ελέγχου των χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων των νοµικών οντοτήτων του ν. 4308/2014
από τους ελεγκτές αυτούς, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν.
4336/2015 (Α᾽ 94). Στους λοιπούς ΑΣ διενεργείται από έναν (1)
τουλάχιστον ελεγκτή που έχει άδεια άσκησης οικονοµολογικού
επαγγέλµατος, σύµφωνα µε το π.δ. 475/1991 (Α᾽ 176).

2. Δεν µπορούν να ορισθούν ως ελεγκτές µέλη και υπάλληλοι
του ΑΣ που ελέγχεται ή σύζυγοι ή συγγενείς αυτών εξ αίµατος ή
εξ αγχιστείας µέχρι και δεύτερου βαθµού.

3. Οι ελεγκτές και ισάριθµοι αναπληρωτές τους ορίζονται από
την προηγούµενη τακτική Γενική Συνέλευση του ΑΣ, εκτός από
τους ελεγκτές της πρώτης εταιρικής χρήσης, οι οποίοι ορίζονται
από το καταστατικό. Η αµοιβή των ελεγκτών ορίζεται µε την από-
φαση ορισµού τους ή, για τους ελεγκτές της πρώτης εταιρικής
χρήσης, από το καταστατικό. 

4. Οι ελεγκτές υποχρεούνται να υποβάλλουν το πόρισµα του
ελέγχου τους µαζί µε τις απαραίτητες πληροφορίες στο Διοικη-
τικό Συµβούλιο του ΑΣ που ελέγχεται, το αργότερο τριάντα (30)
ηµέρες πριν από τη Γενική Συνέλευση, καθώς και να υποβάλουν
αντίγραφο του πορίσµατος στο Εποπτικό Συµβούλιο. Στο πόρι-
σµα πρέπει να προσδιορίζεται η πορεία της οικονοµικής κατά-
στασης του ΑΣ στο πλαίσιο των καταστατικών του σκοπών και
των ετήσιων προγραµµάτων δράσης του. Το Διοικητικό Συµβού-
λιο του ΑΣ υποχρεούται να ανακοινώσει το ως άνω πόρισµα στην
πρώτη µετά τον έλεγχο Γενική Συνέλευση των µελών του και να
καλεί εγγράφως τους ελεγκτές πέντε (5) τουλάχιστον ηµέρες
πριν από τη συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης, για να παρί-
στανται σε αυτήν. Οι ελεγκτές υποχρεούνται να παρίστανται στη
Γενική Συνέλευση και να παρέχουν οποιαδήποτε πληροφορία ή
διευκρίνιση τους ζητηθεί. Αν από το πόρισµα του ελέγχου υπάρ-
χουν ενδείξεις ότι έχουν τελεστεί αξιόποινες πράξεις, οι ελεγκτές
υποχρεούνται να υποβάλλουν εντός δέκα (10) ηµερών το πόρι-
σµά τους στην αρµόδια Εισαγγελική Αρχή και να γνωστοποι-
ήσουν στην εποπτεύουσα Αρχή την ως άνω υποβολή.

5. Ο ΑΣ που ελέγχεται υποχρεούται να θέτει στη διάθεση των
ελεγκτών κατάλληλο χώρο, όλα τα λογιστικά βιβλία, στοιχεία, πα-
ραστατικά και λογαριασµούς και να παρέχει κάθε άλλο στοιχείο
και πληροφορία που χρειάζονται οι ελεγκτές για την εκτέλεση
του έργου του.

Οι ελεγκτές ελέγχουν, ιδίως:
α) Τη νοµιµότητα των αποφάσεων και των πράξεων των ορ-

γάνων Διοίκησης του ΑΣ.
β) Τη λογιστική τάξη και, ιδίως, αν τηρήθηκαν οι αρχές και κα-

νόνες της λογιστικής επιστήµης και η νοµοθεσία για την τήρηση
των λογιστικών βιβλίων και λογαριασµών.

γ) Την οικονοµική κατάσταση του ΑΣ, που προκύπτει από τον
έλεγχο των ετήσιων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων και την

έκθεση πεπραγµένων διαχείρισης του Διοικητικού Συµβουλίου.
δ) Τη διαχειριστική τάξη, όσον αφορά µόνο τη νοµιµότητα της

πραγµατοποίησης των δαπανών. Ο έλεγχος αυτός αποσκοπεί κυ-
ρίως στη διαπίστωση τυχόν ατασθαλιών, καταχρήσεων ή άλλων
παραβάσεων που τυχόν έχουν διαπραχθεί και τον εντοπισµό των
υπεύθυνων.

6. Οι ελεγκτές, µε αίτησή τους προς το Διοικητικό Συµβούλιο,
στην οποία αναφέρουν τα προς συζήτηση θέµατα, µπορεί να ζη-
τήσουν τη σύγκληση έκτακτης Γενικής Συνέλευσης. Το Διοικη-
τικό Συµβούλιο συγκαλεί υποχρεωτικά τη Γενική Συνέλευση µέσα
σε έναν (1) µήνα από την υποβολή της αίτησης, µε θέµατα ηµε-
ρήσιας διάταξης αυτά που αναφέρονται στην αίτηση.

7. Κατά τα λοιπά, για τη διενέργεια του ελέγχου από ορκωτό
ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία του           ν. 4449/2017,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 1, εφαρµόζονται οι
διατάξεις των νόµων 4336/2015 και 4449/2017.

8. Η εποπτεύουσα Αρχή του άρθρου 21 µπορεί να ζητήσει από
τους ελεγκτές έκτακτο έλεγχο των ΑΣ. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ᾽
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ

Άρθρο 25
Διαχειριστική χρήση

1. Η διαχειριστική χρήση δεν µπορεί να περιλαµβάνει περισ-
σότερους από δώδεκα (12) µήνες.

2. Κατά τη λήξη της χρήσης κλείνονται τα λογιστικά βιβλία του
ΑΣ, ενεργείται η απογραφή της περιουσίας του, καταρτίζονται οι
ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 4308/2014 και υποβάλλονται από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο στην τακτική Γενική Συνέλευση µαζί µε την έκθεση των
ελεγκτών του άρθρου 24 και την έκθεση διαχείρισης πεπραγµέ-
νων του Διοικητικού Συµβουλίου για το έτος που έληξε.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο συντάσσει πρόγραµµα δράσης και
ανάπτυξης του ΑΣ για την επόµενη χρήση, το οποίο συνοδεύεται
από προϋπολογισµό εσόδων - εξόδων και το υποβάλλει για έγ-
κριση στην τακτική Γενική Συνέλευση.

4. Ο ΑΣ έχει υποχρέωση να δηµοσιεύει κατ’ έτος τις χρηµα-
τοοικονοµικές καταστάσεις του στην ιστοσελίδα του, το αργό-
τερο είκοσι (20) ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της
ετήσιας τακτικής Γενικής Συνέλευσης, η οποία πρόκειται να τις
εγκρίνει. Ο ΑΣ υποχρεούται επίσης να αναρτά στην ιστοσελίδα
του την απόφαση έγκρισης των οικονοµικών αυτών καταστάσεων
και να τις αποστείλει, εντός δέκα (10) µερών από την έγκρισή
τους, µαζί µε την εγκριτική απόφαση, στην εποπτεύουσα Αρχή.

Άρθρο 26
Διαχειριστικό υπόλοιπο - Πλεονάσµατα - Κέρδη

1. Αν από τα ακαθάριστα έσοδα κάθε χρήσης του ΑΣ αφαιρε-
θούν οι κάθε είδους δαπάνες, οι ζηµίες, οι αποσβέσεις και οι τόκοι
των προαιρετικών µερίδων, εφόσον το καταστατικό προβλέπει την
καταβολή τόκων, το υπόλοιπο που αποµένει αποτελεί το διαχειρι-
στικό υπόλοιπο της χρήσης. Το διαχειριστικό υπόλοιπο περιλαµ-
βάνει πλεονάσµατα και κέρδη. Τα πλεονάσµατα, προέρχονται από
τις κατά το άρθρο 8 συναλλαγές του ΑΣ µε τα µέλη του. Το πέραν
του πλεονάσµατος υπόλοιπο λογίζεται ότι, προέρχεται από τις συ-
ναλλαγές µε τρίτους και συνιστά κέρδη. Για φορολογικούς σκο-
πούς τήρησης αποθεµατικών, διανοµής του πλεονάσµατος και
διανοµής κερδών, τηρούνται διακριτοί λογαριασµοί για τον σχη-
µατισµό των πλεονασµάτων και των κερδών.

2. Αν το καταστατικό προβλέπει συµµετοχή των προαιρετικών
µερίδων στα πλεονάσµατα ή και στα κέρδη, τα ποσά που αναλο-
γούν αφαιρούνται πριν από οποιαδήποτε άλλη χρησιµοποίηση
των πλεονασµάτων και των κερδών. 

3. Από τα πλεονάσµατα, πριν από την αφαίρεση για τις προαι-
ρετικές µερίδες, κρατείται ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) για
τον σχηµατισµό τακτικού αποθεµατικού. Η κράτηση αυτή παύει
να είναι υποχρεωτική, όταν το τακτικό αποθεµατικό φθάσει στο
ύψος του συνολικού ποσού των υποχρεωτικών µερίδων των µελών
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του ΑΣ και επαναφέρεται αν το τακτικό αποθεµατικό υστερήσει
έναντι του συνολικού ποσού των µερίδων των µελών. Το καταστα-
τικό ή απόφαση Γενικής Συνέλευσης µπορούν να ορίζουν κράτηση
µεγαλύτερου ποσοστού.

4. Ο ΑΣ, σύµφωνα µε το καταστατικό του ή µε απόφαση Γενικής
Συνέλευσης, µπορεί να σχηµατίζει από τα πλεονάσµατα ή τα
κέρδη ειδικό αποθεµατικό. 

5. Το µέρος των πλεονασµάτων που µεταφέρεται στο τακτικό ή
το ειδικό αποθεµατικό, λογίζεται ως ισόποση εισφορά των µελών. 

6. Το υπόλοιπο των πλεονασµάτων, που αποµένει µετά την κρά-
τηση της παραγράφου 3 και αυτή της παραγράφου 4, εφόσον υφί-
σταται, διατίθεται κατά τα οριζόµενα στο καταστατικό ή σύµφωνα
µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης. 

7. Τα ποσά που αποδίδονται στα µέλη βάσει του καταστατικού
ή µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης µπορούν να παραµείνουν
στον ΑΣ ως εξατοµικευµένες έντοκες προθεσµιακές καταθέσεις
των µελών. Το επιτόκιο που καταβάλλεται στην περίπτωση αυτή
καθορίζεται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης και δεν µπορεί
να υπερβαίνει το επιτόκιο δανεισµού του ΑΣ από τις τράπεζες. 

8. Στο τακτικό αποθεµατικό περιέρχονται: 
α) Η κράτηση της παραγράφου 3. 
β) Τα έσοδα που περιέρχονται στον ΑΣ από χαριστική αιτία. 
γ) Κάθε άλλο έσοδο, για το οποίο δεν ορίζεται διαφορετικά από

το καταστατικό. 
9. Στο ειδικό αποθεµατικό περιέρχονται:
α) Τα κέρδη, όπως ορίζονται στην παράγραφο 1, µετά τη φο-

ρολόγησή τους.
β) Η κράτηση της παραγράφου 4. 
10. α) Τα πλεονάσµατα που δηµιουργεί ο ΑΣ δεν φορολογούν-

ται. Τα κέρδη του ΑΣ φορολογούνται, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της ισχύουσας φορολογικής νοµοθεσίας.

β) Τα πλεονάσµατα ή τα κέρδη µπορούν να διανέµονται στα
µέλη µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης. Στην περίπτωση
αυτήν, όταν διανέµονται πλεονάσµατα, αυτά φορολογούνται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 27 και όταν διανέµονται
κέρδη, αυτά φορολογούνται ως µερίσµατα, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της ισχύουσας φορολογικής νοµοθεσίας. 

Άρθρο 27
Οικονοµικές ενισχύσεις, φορολογικές απαλλαγές, 

κίνητρα - Δικαιούχοι

1. Οι εισφορές των µελών προς τους ΑΣ, δεν υπόκεινται σε
φόρο ή σε τέλος χαρτοσήµου ή οποιαδήποτε άλλη επιβάρυνση
υπέρ τρίτου.

2. Τα πλεονάσµατα της διαχειριστικής χρήσης των ΑΣ, που είναι
εγγεγραµµένοι και ενήµεροι στο ΕΜΑΣ, όταν διανέµονται στα µέλη
τους, σύµφωνα µε την περίπτωση β᾽ της παραγράφου 10 του άρ-
θρου 26 υπόκεινται σε φορολογία εισοδήµατος των µελών, ανε-
ξάρτητα από την καταβολή τους ή την εξατοµικευµένη διατήρησή
τους ως κατάθεση στον ΑΣ. Τα ανωτέρω πλεονάσµατα φορολο-
γούνται ως εισόδηµα από αγροτική επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, εφόσον ο δικαιούχος είναι φυσικό πρόσωπο που ασκεί
αγροτική δραστηριότητα και τηρεί τις υποχρεώσεις του άρθρου
8. 

3. Οι ΑΣ µπορούν να εντάσσονται στους εκάστοτε ισχύοντες
αναπτυξιακούς νόµους.

4. Οι ΑΣ που συγχωνεύονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου απαλλάσσονται της υποχρέωσης καταβολής κάθε
είδους φόρου, τέλους, φόρου υπέρ τρίτων, δικαιωµάτων υποθη-
κοφυλάκων, δικαιωµάτων Ταµείων, αναλογικών δικαιωµάτων συµ-
βολαιογράφων και κάθε άλλης απαλλαγής που προβλέπεται για
την περίπτωση αυτήν στον ν. 4548/2018, στο ν.δ. 1297/1972 (Α᾽
217) και στον ν. 2166/1993 (Α᾽ 137), εφόσον συντρέχουν οι κατά
περίπτωση προβλεπόµενες προϋποθέσεις των απαλλαγών. Η µε-
ταγραφή των πράξεων συγχώνευσης στα Υποθηκοφυλακεία και
τα Κτηµατολογικά Γραφεία, σύµφωνα µε την περίπτωση στ᾽ της
παραγράφου 2 του άρθρου 29 του παρόντος νόµου, γίνεται ατε-
λώς. Η διάταξη της παραγράφου 1 του άρθρου 1 του ν. 4178/2013
(Α᾽ 174) δεν εφαρµόζεται και στην περίπτωση συµβάσεων συγ-
χώνευσης των ΑΣ.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µπορεί
να καθορίζονται πρόσθετα κίνητρα για τη συγχώνευση και την
ανάπτυξη των ΑΣ. Τα κίνητρα αναφέρονται στις επενδύσεις, την
ανάπτυξη των ΑΣ, την πρόσληψη και κατάρτιση στελεχών, την επι-
λεξιµότητα για ανάθεση έργων και την ενθάρρυνση ανάληψης
πρωτοβουλιών και δραστηριοτήτων επ’ ωφελεία των µελών τους.
Με όµοιες αποφάσεις καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
υπαγωγής των ΑΣ στα παραπάνω κίνητρα.

6. Διατάξεις που παρέχουν διευκολύνσεις ή απαλλαγές από φό-
ρους, τέλη χαρτοσήµου ή άλλα υπέρ του Δηµοσίου τέλη, εισφο-
ρές ή δικαιώµατα υπέρ οποιουδήποτε τρίτου για τη συγχώνευση,
απορρόφηση, µετατροπή επιχειρήσεων, εισφορές κλάδων κ.λπ.,
εφαρµόζονται αναλογικά και στους ΑΣ, εφόσον αυτοί πληρούν τις
προϋποθέσεις που προβλέπονται από τις αντίστοιχες διατάξεις.

7. Διατάξεις που θεσπίζουν κίνητρα ή απαλλαγές οικονοµικής,
φορολογικής ή άλλης φύσης για τη µετατροπή εµπορικών εται-
ρειών σε εµπορικές εταιρείες άλλου νοµικού τύπου, ισχύουν µε
τις ίδιες προϋποθέσεις και για τη µετατροπή των ΑΣ, ΕΑΣ, Κλαδι-
κών Αγροτικών Συνεταιρισµών (ΚΑΣ) και των Κλαδικών Εθνικών
Αγροτικών Συνεταιρισµών (ΚΕΑΣ), σύµφωνα µε τα άρθρα 29 και
36 παράγραφοι 8 και 11.

8. Οι ΑΣ, οι αναγκαστικοί συνεταιρισµοί και οι Ενώσεις τους, οι
Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις, οι Οµάδες και Οργανώσεις Πα-
ραγωγών και οι Ενώσεις τους και οι Διεπαγγελµατικές Οργανώ-
σεις που έχουν εγγραφεί στο ΕΜΑΣ και είναι ενήµεροι έχουν
δικαίωµα πρόσβασης:

α) στις οικονοµικές ενισχύσεις, φορολογικές απαλλαγές και τα
κίνητρα των παραγράφων 1 έως και 7 και των εκάστοτε αναπτυ-
ξιακών νόµων και ενωσιακών προγραµµάτων και

β) σε όλα τα αναπτυξιακά προγράµµατα, τα οποία προκηρύσ-
σονται από το Ελληνικό Δηµόσιο ή για λογαριασµό του και χρη-
µατοδοτούνται από εθνικούς και ενωσιακούς πόρους.

Άρθρο 28
Τηρούµενα βιβλία

Οι ΑΣ τηρούν τα λογιστικά βιβλία και στοιχεία που προβλέπονται
από τη φορολογική νοµοθεσία, καθώς και τα παρακάτω βιβλία: 

α) Βιβλίο Μητρώου Μελών. 
β) Βιβλίο πρακτικών Γενικών Συνελεύσεων, Διοικητικού Συµβου-

λίου και Εποπτικού Συµβουλίου, εφόσον υπάρχει Εποπτικό Συµ-
βούλιο. 

γ) Κάθε άλλο βιβλίο που προβλέπεται από το καταστατικό. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η᾽
ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΗ - ΜΕΤΑΤΡΟΠΗ - ΠΤΩΧΕΥΣΗ

ΔΙΑΛΥΣΗ – ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΣ

Άρθρο 29
Συγχώνευση - Μετατροπή

1. Δύο (2) ή περισσότεροι ΑΣ µπορεί να συγχωνευθούν είτε µε
τη σύσταση νέου ΑΣ, στον οποίο ενσωµατώνονται οι συγχωνευό-
µενοι, είτε µε την απορρόφηση ενός (1) ή περισσότερων υφιστά-
µενων ΑΣ από άλλον, ο οποίος ήδη λειτουργεί. 

2. Για τη συγχώνευση απαιτείται: 
α) Απόφαση των Γενικών Συνελεύσεων καθενός από τους προς

συγχώνευση ΑΣ, που λαµβάνεται µε την αυξηµένη απαρτία και
πλειοψηφία που ορίζονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 13 και
στην παράγραφο 2 του άρθρου 14, αντίστοιχα. Η απόφαση αυτή,
αφορά στην έγκριση του Σχεδίου Σύµβασης Συγχώνευσης και τις,
κατά περίπτωση, τροποποιήσεις του καταστατικού, που απαιτούν-
ται για την πραγµατοποίηση της συγχώνευσης. Τα Διοικητικά Συµ-
βούλια ή τα Εποπτικά Συµβούλια των ΑΣ που συγχωνεύονται,
καταρτίζουν εγγράφως Σχέδιο Σύµβασης Συγχώνευσης. 

Το Σχέδιο Σύµβασης Συγχώνευσης περιέχει τουλάχιστον τα
ακόλουθα στοιχεία: 

αα) την επωνυµία, την καταστατική έδρα των συγχωνευοµένων,
τον αριθµό του ΕΜΑΣ και τον αριθµό καταχώρισης των καταστα-
τικών τους και των τροποποιήσεων αυτών στο Βιβλίο Μητρώου
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Αγροτικών Συνεταιριστικών Οργανώσεων του αρµοδίου Ειρηνοδι-
κείου, εφόσον υπάρχει, 

ββ) την επωνυµία και την έδρα που προτείνεται για τον ΑΣ που
θα προέλθει από τη συγχώνευση,

γγ) τον τρόπο κατανοµής των συνεταιρικών µερίδων, 
δδ) τους ενδεχόµενους ειδικούς όρους ή πλεονεκτήµατα που

συνδέονται µε τις υποχρεωτικές και προαιρετικές µερίδες,
εε) την ηµεροµηνία από την οποία οι πράξεις των συγχωνευο-

µένων ΑΣ θεωρούνται λογιστικά τελούµενες για λογαριασµό του
νέου ΑΣ. 

Οι συγχωνευόµενοι ΑΣ µπορούν να προσθέσουν και άλλα στοι-
χεία στο Σχέδιο Σύµβασης Συγχώνευσης. 

β) Δηµοσίευση περίληψης του Σχεδίου Σύµβασης Συγχώνευ-
σης σε µία (1) εφηµερίδα ευρείας κυκλοφορίας της περιφερει-
ακής ενότητας της έδρας των υπό συγχώνευση ΑΣ, εντός
προθεσµίας δέκα (10) ηµερών, από την ηµέρα λήψης της τελευ-
ταίας εκ των αποφάσεων της Γενικής Συνέλευσης των συγχω-
νευοµένων ΑΣ. 

γ) Εκτίµηση των περιουσιακών στοιχείων των συγχωνευοµένων
ΑΣ. Για την εκτίµηση συντάσσεται έκθεση προς τη Γενική Συνέ-
λευση των µελών των συγχωνευοµένων ΑΣ, από τριµελή Επι-
τροπή Εµπειρογνωµόνων. Τα πρόσωπα αυτά, που ορίζονται µε
συµφωνία των συγχωνευοµένων ΑΣ, εξετάζουν επίσης και τους
όρους που περιλαµβάνονται στο Σχέδιο Σύµβασης Συγχώνευ-
σης. Τα µέλη της ανωτέρω επιτροπής έχουν το δικαίωµα να λαµ-
βάνουν από τους συγχωνευόµενους ΑΣ οποιαδήποτε
πληροφορία ή έγγραφο χρήσιµο για την διεκπεραίωση του
έργου της εκτίµησης, καθώς και να διενεργούν όλες τις απαραί-
τητες ενέργειες και να προβαίνουν στους αναγκαίους ελέγχους. 

δ) Σύγκληση, µετά από πρόσκληση των Διοικητικών Συµβου-
λίων ή των Εποπτικών Συµβουλίων των υπό συγχώνευση ΑΣ, των
µελών τους σε κοινή Γενική Συνέλευση. Η συνέλευση αυτή εκλέ-
γει το νέο Διοικητικό Συµβούλιο και το Εποπτικό Συµβούλιο του
νέου ΑΣ, που προκύπτει από τη συγχώνευση. 

ε) Έγκριση του καταστατικού κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 4. 
στ) Εγγραφή του ΑΣ στο ΕΜΑΣ, σύµφωνα µε το άρθρο 4. Από

την ηµεροµηνία αυτήν συντελείται η συγχώνευση και όλα τα πε-
ριουσιακά στοιχεία των συγχωνευοµένων αποτελούν περιουσία
του νέου ΑΣ. Ο υποθηκοφύλακας µεταγράφει τα ακίνητα στον
νέο ΑΣ που προέκυψε από τη συγχώνευση, σηµειώνοντας σχε-
τική πράξη στα βιβλία του, ύστερα από αίτηµα του Διοικητικού
Συµβουλίου του νέου ΑΣ και την προσκόµιση όλων των απαιτού-
µενων από το Υποθηκοφυλακείο στοιχείων, καθώς και τον αριθµό
καταχώρισής του στο ΕΜΑΣ. 

3. Μέλη, που δεν επιθυµούν τη συγχώνευση, µπορούν να απο-
χωρήσουν, σύµφωνα µε τους όρους του καταστατικού του ΑΣ
που πρόκειται να συγχωνευθεί και στον οποίο ανήκουν. Η τυχόν
υπεραξία που προκύπτει από την αποτίµηση των περιουσιακών
στοιχείων, απαλλάσσεται από κάθε φόρο και τέλος και εγγράφε-
ται σε λογαριασµό του τακτικού αποθεµατικού του νέου ΑΣ. 

4. Η συγχώνευση συνεπάγεται, από την ηµέρα που συντελεί-
ται, την καθολική διαδοχή του νέου ΑΣ σε όλα τα δικαιώµατα και
τις υποχρεώσεις των ΑΣ που συγχωνεύθηκαν. 

5. Τα µέλη των ΑΣ που συγχωνεύθηκαν είναι αυτοδικαίως µέλη
του νέου ΑΣ, µε όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που ορί-
ζει το νέο καταστατικό. 

6. Οι συνεταιρικές µερίδες των ΑΣ που συγχωνεύθηκαν απο-
τελούν το κεφάλαιο του νέου ΑΣ. Αν οι συνεταιρικές αυτές µερί-
δες είναι άνισες, η κοινή Γενική Συνέλευση της παραγράφου 2,
µε απόφασή της, ορίζει τον τρόπο προσαρµογής των µερίδων
που υπολείπονται του ύψους της συνεταιρικής µερίδας του νέου
ή του απορροφώντος ΑΣ. 

7. Η συγχώνευση των ΑΣ δεν επιφέρει διακοπή των δικών, στις
οποίες είναι διάδικοι. Εκκρεµείς δίκες των ΑΣ που συγχωνεύθη-
καν, συνεχίζονται από τον νέο ΑΣ. 

8. ΑΣ µπορεί να µετατραπεί σε Αγροτική Εταιρική Σύµπραξη
του άρθρου 34 ή σε άλλη µορφή εταιρείας µε νοµική προσωπι-
κότητα µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του ΑΣ, που λαµ-
βάνεται µε την αυξηµένη απαρτία της παραγράφου 3 του
άρθρου 13 και την αυξηµένη πλειοψηφία της παραγράφου 2 του
άρθρου 14. 

9. Είναι δυνατή η εισφορά ενός (1) ή περισσότερων κλάδων ή
τµηµάτων λειτουργούντος ΑΣ, σε λειτουργούσα Αγροτική Εται-
ρική Σύµπραξη, µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του ΑΣ, η
οποία λαµβάνεται επίσης µε την αυξηµένη απαρτία και πλειοψη-
φία που ορίζονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 13 και στην
παράγραφο 2 του άρθρου 14 αντίστοιχα. Στην περίπτωση αυτή,
είναι δυνατή και η εισφορά περιουσιακών στοιχείων για τα οποία
δόθηκε επιχορήγηση από τους εκάστοτε ισχύοντες αναπτυξια-
κούς νόµους,  µε την προβλεπόµενη από αυτούς διαδικασία. 

10. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται συµπληρωµατικά και αναλο-
γικά οι διατάξεις του  ν. 4601/2019 για τους  εταιρικούς µετασχη-
µατισµούς, όπως ισχύει. 

Άρθρο 30
Πτώχευση 

1. Με την επιφύλαξη των οριζοµένων στις επόµενες παραγρά-
φους του παρόντος άρθρου, για την πτώχευση και για τις προ-
πτωχευτικές διαδικασίες των ΑΣ εφαρµόζονται οι διατάξεις του
Πτωχευτικού Κώδικα (ν. 3588/2007, Α᾽ 153).

2. Η πτώχευση κηρύσσεται από το πτωχευτικό δικαστήριο της
έδρας του ΑΣ µετά από αίτηση: 

α) Οποιουδήποτε πιστωτή, που έχει έννοµο συµφέρον. 
β) Του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµβουλίου

του ΑΣ. 
γ) Των εκκαθαριστών του ΑΣ. 
3. Ο υπό εκκαθάριση ΑΣ κηρύσσεται σε πτώχευση, µόνο αν

δεν έχει συντελεστεί η διανοµή. 
4. Από την κήρυξή του σε πτώχευση ο ΑΣ λύεται. Η πτώχευση

του ΑΣ δεν συνεπάγεται την πτώχευση των µελών του. 

Άρθρο 31
Λύση

1. Οι ΑΣ λύονται: 
α) Αν έληξε ο χρόνος διάρκειάς τους, που ορίζεται στο κατα-

στατικό και δεν αποφασίσθηκε η παράτασή του από τη Γενική
Συνέλευση. 

β) Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, που λαµβάνεται µε
την αυξηµένη απαρτία και πλειοψηφία που ορίζονται στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 13 και στην παράγραφο 2 του άρθρου 14,
αντίστοιχα, του νόµου αυτού. 

γ) Αν κηρυχθούν σε κατάσταση πτώχευσης. 
δ) Με απόφαση του Ειρηνοδικείου της έδρας του ΑΣ που δι-

κάζει κατά την εκούσια δικαιοδοσία, κατόπιν αίτησης οποιουδή-
ποτε έχει έννοµο συµφέρον ή του Διοικητικού Συµβουλίου ή του
Εποπτικού Συµβουλίου ή των δύο τρίτων (2/3) του συνολικού
αριθµού των µελών του. 

ε) Με αιτιολογηµένη απόφαση της εποπτεύουσας Αρχής, αν η
λειτουργία του ΑΣ κατέστη παράνοµη ή αν ο ΑΣ δεν υπέβαλε στο
ΕΜΑΣ τις ετήσιες χρηµατοοικονοµικές του καταστάσεις για δύο
(2) συνεχή έτη ή αν αδράνησε για δύο (2) τουλάχιστον συνεχείς
διαχειριστικές χρήσεις ή αν συνάγεται εγκατάλειψη του σκοπού
του, λόγω ανύπαρκτης δραστηριότητας. Πριν από την έκδοση
της απόφασης αυτής, η εποπτεύουσα Αρχή τάσσει στον ΑΣ εύ-
λογη προθεσµία που δεν µπορεί να υπερβαίνει τις εξήντα (60)
ηµέρες για εξάλειψη των λόγων λύσης. Παρερχοµένης απράκτου
της προθεσµίας αυτής ή εφόσον δεν εξαλειφθούν οι λόγοι
λύσης, η εποπτεύουσα Αρχή προβαίνει στη λύση.

2. Η εποπτεύουσα Αρχή υποχρεούται, χωρίς καθυστέρηση να
προβεί στις ενέργειες της περίπτωσης ε᾽ της παραγράφου 1,
από τη στιγµή που θα λάβει µε οποιονδήποτε τρόπο γνώση ότι,
συντρέχουν οι προϋποθέσεις της περίπτωσης αυτής. 

3. Αν το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων του ΑΣ, όπως αναγρά-
φονται στον ισολογισµό, καταστεί κατώτερο από το ένα πέµπτο
(1/5) του συνεταιριστικού κεφαλαίου, το Διοικητικό Συµβούλιο
υποχρεούται να συγκαλέσει Γενική Συνέλευση, µέσα σε προθε-
σµία έξι (6) µηνών από τη λήξη της χρήσης του ισολογισµού, η
οποία αποφασίζει την υιοθέτηση σχεδίου εξυγίανσης για έγκριση
από τον πιστωτή µε το µεγαλύτερο ύψος απαιτήσεων ή τη λήψη
µέτρων για την αύξηση των ιδίων κεφαλαίων ή τη λύση του ΑΣ.
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4. ΑΣ, ο οποίος αδυνατεί να εκλέξει όργανα διοίκησης από τη
Γενική Συνέλευση ή να διορίσει προσωρινή Διοίκηση σύµφωνα
µε το άρθρο 69 του Αστικού Κώδικα για χρονικό διάστηµα µεγα-
λύτερο του ενός έτους, λύεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις
περιπτώσεις δ᾽ και ε᾽ της παραγράφου 1. 

5. Σε περίπτωση έλλειψης Διοίκησης, οποιοδήποτε δικόγραφο
κοινοποιείται νοµίµως σε οποιοδήποτε µέλος του τελευταίου Δι-
οικητικού ή Εποπτικού Συµβουλίου του ΑΣ. 

Άρθρο 32
Εκκαθάριση

1. Με εξαίρεση την περίπτωση λύσης του ΑΣ που επέρχεται από
την κήρυξή του σε κατάσταση πτωχεύσεως, κατά την οποία ακο-
λουθείται η διαδικασία του Πτωχευτικού Κώδικα, τη λύση ακολου-
θεί, σε κάθε άλλη περίπτωση, το στάδιο της εκκαθάρισης. Η
εκκαθάριση διενεργείται από έναν (1) ή περισσότερους εκκαθα-
ριστές, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, που ορίζονται από τη Γενική
Συνέλευση, η οποία ορίζει και το ύψος της αµοιβής τους, εκτός
αν το καταστατικό ορίζει διαφορετικά. 

2. Το νοµικό πρόσωπο του λυθέντος ΑΣ εξακολουθεί να υπάρχει
και να λειτουργεί για τις ανάγκες της εκκαθάρισης. Η Γενική Συ-
νέλευση του ΑΣ διατηρεί τα δικαιώµατά της κατά τη διάρκεια της
εκκαθάρισης, λειτουργεί για τις ανάγκες της εκκαθάρισης και λαµ-
βάνει αποφάσεις για οποιοδήποτε θέµα, µε την απαρτία των πα-
ραγράφων 1 και 2 του άρθρου 13 και µε την πλειοψηφία της
παραγράφου 1 του άρθρου 14. Ο διορισµός εκκαθαριστών συνε-
πάγεται αυτοδικαίως την παύση της εξουσίας του Διοικητικού
Συµβουλίου. Όσον αφορά τους εκκαθαριστές, εφαρµόζονται ανα-
λόγως οι διατάξεις για το Διοικητικό Συµβούλιο των ΑΣ. Οι απο-
φάσεις των εκκαθαριστών καταχωρίζονται περιληπτικά στο βιβλίο
πρακτικών του Διοικητικού Συµβουλίου.

3. Σε περίπτωση λύσης ΑΣ µε απόφαση της εποπτεύουσας
Αρχής κατά την περίπτωση ε᾽ της παραγράφου 1 του άρθρου 31
ή µη ορισµού εκκαθαριστών από τη Γενική Συνέλευση ή θανάτου,
µόνιµης αδυναµίας άσκησης καθηκόντων, παραίτησης ή αδρά-
νειας των εκκαθαριστών µετά από αίτηση µέλους ή πιστωτή του
ΑΣ, το Ειρηνοδικείο της έδρας του ΑΣ διορίζει ή αντικαθιστά τους
εκκαθαριστές, δικάζοντας κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιο-
δοσίας. 

4. Για την εκκαθάριση των ΑΣ, κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι
διατάξεις περί δικαστικής εκκαθάρισης κληρονοµίας. 

Άρθρο 33
Ενέργειες εκκαθαριστών

1. Οι εκκαθαριστές έχουν υποχρέωση, µόλις αναλάβουν τα κα-
θήκοντά τους και σε κάθε περίπτωση εντός το πολύ έξι (6) µηνών
από τον διορισµό τους, να προβούν σε απογραφή της περιουσίας
του εκκαθαριζοµένου ΑΣ και να συντάξουν ισολογισµό, αντίγραφο
του οποίου υποβάλλουν στην εποπτεύουσα Αρχή. Αν η εκκαθά-
ριση παρατείνεται, ο ισολογισµός συντάσσεται στο τέλος κάθε
έτους. Ο τελικός ισολογισµός καταρτίζεται στο τέλος της εκκαθά-
ρισης. Οι εκκαθαριστές, µέσα σε έναν (1) µήνα από την κοινοποί-
ηση της απόφασης διορισµού τους, δηµοσιεύουν σε µία (1)
ηµερήσια εφηµερίδα πανελλαδικής κυκλοφορίας και σε µία (1) πε-
ριοδική εφηµερίδα της περιφερειακής ενότητας της έδρας του
ΑΣ, καθώς και στην ιστοσελίδα του, ανακοίνωση στην οποία πε-
ριέχεται περίληψη της απόφασης που προβλέπει τη λύση του ΑΣ
και τον διορισµό τους, ως εκκαθαριστών και µε την οποία  καλούν
τους πιστωτές να αναγγείλουν τις απαιτήσεις τους εντός προθε-
σµίας τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσίευση αυτή. Παράλληλα,
κοινοποιούν πρόσκληση,  σύµφωνα µε την παράγραφο 6 του άρ-
θρου 62 του ν.δ. 356/1974 (A᾽ 90), στην οποία αναφέρεται η ως
άνω προθεσµία αναγγελίας. Οι εκκαθαριστές αποστέλλουν αντί-
γραφο της αποφάσεως διορισµού τους και των φύλλων των ως
άνω εφηµερίδων στις οποίες δηµοσιεύθηκε η ανακοίνωσή τους,
καθώς και της πρόσκλησης του προηγούµενου εδαφίου στην επο-
πτεύουσα Αρχή  για την καταχώρισή τους στο ΕΜΑΣ.

2. Με την εξαίρεση απαιτήσεων του Δηµοσίου, Ν.Π.Δ.Δ. και φο-
ρέων κοινωνικής ασφάλισης, απαιτήσεις πιστωτών κατά του υπό

εκκαθάριση ΑΣ παραγράφονται µετά την πάροδο τριών (3) ετών
από την ηµεροµηνία της δηµοσίευσης της λύσης του. 

3. Οι εκκαθαριστές υποχρεούνται να περατώνουν χωρίς καθυ-
στέρηση τις εκκρεµείς υποθέσεις του ΑΣ, να µετατρέπουν σε
χρήµα τη συνεταιριστική περιουσία, να εισπράττουν τις απαιτήσεις
του ΑΣ, να εξοφλούν τα χρέη του και να διανέµουν στα µέλη του,
το τυχόν εναποµένον ενεργητικό. 

4. Το προϊόν της εκκαθάρισης διανέµεται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας για τη διανοµή πλειστη-
ριάσµατος σε περίπτωση έµµεσης εκτέλεσης.

5. Το υπόλοιπο του ενεργητικού, που αποµένει µετά την εξό-
φληση των υποχρεωτικών, πρόσθετων υποχρεωτικών και τυχόν
προαιρετικών µερίδων στην ονοµαστική τους αξία διανέµεται στα
µέλη. 

6. Η διάρκεια της εκκαθάρισης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία
(3) έτη. Παράταση για περίοδο έως και έξι (6) ετών από τη λήξη
της προηγουµένης περιόδου µπορεί να δοθεί µόνον κατόπιν αίτη-
σης πιστωτή ή µέλους του ΑΣ ή του εκκαθαριστή, εφόσον συντρέ-
χει σπουδαίος λόγος, από το Ειρηνοδικείο της έδρας του ΑΣ, που
δικάζει κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας. Δεν µπορεί
να οριστεί εκκαθαριστής το ίδιο πρόσωπο, για περίοδο µεγαλύ-
τερη συνολικά των έξι (6) ετών.

7. Τα πρόσωπα που ορίζονται εκκαθαριστές ΑΣ και ΑΕΣ, δεν
διώκονται ποινικά, ούτε υπέχουν οποιαδήποτε αστική ή άλλη ατο-
µική ευθύνη για χρέη ΑΣ και ΑΕΣ προς το Δηµόσιο και τους φορείς
κοινωνικής ασφάλισης, ανεξαρτήτως του χρόνου βεβαίωσής τους.
Δεν µπορούν να οριστούν εκκαθαριστές του ΑΣ πρόσωπα που
έχουν ασκήσει διοίκηση ή έχουν υπάρξει υπάλληλοί του. Η διά-
ταξη αυτή ισχύει και για τους εκκαθαριστές των ΑΣ, των ΕΑΣ, των
Κεντρικών Συνεταιριστών Ενώσεων (ΚΕΣΕ), των Κοινοπραξιών
Αγροτικών Συνεταιριστικών Οργανώσεων (ΚΑΣΟ), των Συνεταιρι-
στικών Εταιρειών (ΣΕ) του  ν. 2810/2000 (Α᾽ 61) και των ΑΣ, ΑΕΣ,
ΚΑΣ και ΚΕΑΣ του ν. 4015/2011 (Α᾽ 210) και του ν. 4384/2016 (Α᾽
78) που έχουν τεθεί σε εκκαθάριση µε οποιονδήποτε τρόπο και
εξακολουθούν να βρίσκονται σε εκκαθάριση, κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου ή θα τεθούν σε εκκαθάριση µετά την
έναρξη ισχύος του.

8. Οι διατάξεις του άρθρου 32 και του παρόντος άρθρου εφαρ-
µόζονται και για τις εκκαθαρίσεις των ΑΣ, ΕΑΣ, ΚΕΣΕ, ΚΑΣΟ και
ΣΕ που έχουν ήδη τεθεί σε εκκαθάριση µε οποιονδήποτε τρόπο
και εξακολουθούν να βρίσκονται σε εκκαθάριση κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ᾽

Άρθρο 34
Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις

1. Οι Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις είναι ανώνυµες εταιρείες
(ΑΕ) ή εταιρείες περιορισµένης ευθύνης (ΕΠΕ) ή ιδιωτικές κεφα-
λαιουχικές εταιρείες (ΙΚΕ) που δραστηριοποιούνται σε οποιονδή-
ποτε κλάδο της αγροτικής οικονοµίας, τις οποίες συνιστούν ΑΣ ή
και άλλες ΑΕΣ, και στις οποίες µπορούν να συµµετέχουν και µέ-
τοχοι ή εταίροι– επενδυτές, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Οι µετοχές
ή τα µερίδια των εταιρειών αυτών είναι πάντοτε ονοµαστικά. Σε
κάθε περίπτωση µεταβίβασης µετοχών δικαίωµα προτίµησης
έχουν οι ΑΣ και οι ΑΕΣ που συµµετέχουν στην ΑΕΣ. Κανένας µέ-
τοχος ή εταίρος δεν µπορεί να αποκτήσει µετοχές ή µερίδια πέραν
του είκοσι τοις εκατό (20%) του συνολικού αριθµού των µετοχών
ή µεριδίων της ΑΕΣ και το σύνολο των µετοχών ή µεριδίων που
κατέχονται από µετόχους ή εταίρους – επενδυτές δεν µπορεί να
υπερβαίνει το σαράντα τοις εκατό (40%) του συνόλου των µετο-
χών ή µεριδίων που αντιστοιχούν στο καταβεβληµένο µετοχικό ή
εταιρικό κεφάλαιο. Σε περίπτωση που οι µέτοχοι ή εταίροι είναι λι-
γότεροι από πέντε (5), κανένας µέτοχος ή εταίρος δεν µπορεί να
αποκτήσει µετοχές ή µερίδια  πέραν του πενήντα τοις εκατό (50%)
του συνολικού αριθµού των µετοχών ή µεριδίων  της ΑΕΣ. ΟΙ ΑΕΣ
εγγράφονται στο ΕΜΑΣ.

2. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται, ανάλογα µε τη νοµική µορφή
της ΑΕΣ, οι νόµοι που διέπουν αντίστοιχα τις ΑΕ ή τις ΕΠΕ ή τις
ΙΚΕ. Με την υπουργική απόφαση της παραγράφου 2 του άρθρου
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22 καθορίζονται τα έγγραφα και τα δικαιολογητικά που υποβάλ-
λουν οι ΑΕΣ για την εγγραφή τους στο ΕΜΑΣ, την επικαιροποίηση
αυτής και τη διαγραφή τους από αυτό. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι᾽
ΠΟΙΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 35
Ποινικές διατάξεις

1. Τιµωρείται µε φυλάκιση από τρεις (3) µήνες έως ένα (1) έτος,
εφόσον από άλλες διατάξεις δεν τιµωρείται µε βαρύτερη ποινή,
µέλος Διοικητικού Συµβουλίου ή Εποπτικού Συµβουλίου ή υπάλ-
ληλος ΑΣ και ΑΕΣ αν: 

α) Εν γνώσει του παρέχει στη Γενική Συνέλευση ή σε εκείνον
που ασκεί την εποπτεία ή τον έλεγχο ψευδή στοιχεία ή αρνείται ή
αποκρύπτει αληθή στοιχεία, γεγονότα ή περιστατικά, που αφο-
ρούν στην οικονοµική κατάστασή τους. 

β) Εν γνώσει του προβαίνει σε ψευδείς ή εικονικές εγγραφές
στα βιβλία τους ή συντάσσει ψευδείς ή εικονικούς ισολογισµούς
και ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.

γ) Αρνείται να παραδώσει ή αποκρύπτει από εκείνον που ασκεί
έλεγχο ή εποπτεία, τα τηρούµενα στοιχεία ή βιβλία ή παρεµποδίζει
µε οποιονδήποτε τρόπο την άσκηση ελέγχου ή εποπτείας. 

2. Όποιος διενεργεί έλεγχο ή εποπτεία στα αναφερόµενα στην
παράγραφο 1 νοµικά πρόσωπα, αν κατά την άσκηση των καθηκόν-
των του παρέχει εν γνώσει του ψευδή στοιχεία ή αποκρύπτει ή αρ-
νείται αληθή γεγονότα ή περιστατικά, που αφορούν στη διαχείριση
ή στην οικονοµική κατάσταση των αναφερόµενων στην παρά-
γραφο 1 νοµικών προσώπων, εφόσον περιήλθαν σε γνώση του
από τον έλεγχο ή την εποπτεία που διενήργησε σε αυτές, τιµω-
ρείται µε φυλάκιση από ένα (1) µήνα έως ένα (1) έτος, εφόσον από
άλλες διατάξεις δεν τιµωρείται µε βαρύτερη ποινή. 

3. Όποιος µε χρήση σωµατικής βίας ή απειλής σωµατικής βίας
ή άλλης παράνοµης πράξης ή παράλειψης, παρεµποδίζει τις συ-
νεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου ή του Εποπτικού Συµβου-
λίου ή της Γενικής Συνέλευσης των µελών των αναφερόµενων
στην παράγραφο 1 νοµικών προσώπων τιµωρείται µε φυλάκιση
από έναν (1) µήνα µέχρι ένα (1) έτος ή µε χρηµατική ποινή ή και
µε τις δύο ποινές ταυτόχρονα, εφόσον από άλλες διατάξεις δεν
τιµωρείται µε βαρύτερη ποινή.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ᾽
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ – ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ – ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ – ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 36
Μεταβατικές διατάξεις

1. ΑΣ, ΑΕΣ, αναγκαστικοί συνεταιρισµοί και Ενώσεις αυτών,
Οµάδες και Οργανώσεις Παραγωγών, Ενώσεις Οργανώσεων Πα-
ραγωγών και Διεπαγγελµατικές Οργανώσεις που είναι εγγεγραµ-
µένοι στο Μητρώο του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, θεωρούνται αυτοδίκαια εγ-
γεγραµµένοι στο ΕΜΑΣ . Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζεται κάθε τυχόν αναγκαία λε-
πτοµέρεια για τη µετάπτωση των ως άνω εγγεγραµµένων στο
ΕΜΑΣ.

2. Όσοι ΑΣ λειτουργούν και είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο
του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, υποχρεούνται να προσαρµόσουν τα καταστατικά
τους στις διατάξεις του παρόντος νόµου εντός δύο (2) ετών από
την έναρξη ισχύος του. Η προσαρµογή του καταστατικού γίνεται
µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του ΑΣ που λαµβάνεται µε
την απαρτία των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 13 και µε την
πλειοψηφία της παραγράφου 2 του άρθρου 14. Μετά την πάροδο
της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, για τους ΑΣ που δεν έχουν
προσαρµόσει το καταστατικό τους, εφαρµόζεται η παράγραφος
1 του άρθρου 31 και διαγράφονται από το ΕΜΑΣ.

3. Για τους ΑΣ που είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο του άρ-
θρου 19 του ν. 4384/2016 και κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-

τος νόµου είτε δεν έχουν καταχωρίσει σε αυτό χρηµατοοικονοµι-
κές καταστάσεις τους της τελευταίας τριετίας είτε έχουν αδρανή-
σει για δύο (2) τουλάχιστον συνεχείς διαχειριστικές χρήσεις είτε
συνάγεται εγκατάλειψη του σκοπού τους λόγω ανύπαρκτης δρα-
στηριότητας, εξαιρουµένων των αρδευτικών ΑΣ, των αναγκαστι-
κών συνεταιρισµών διαχειρίσεως ακινήτου συνιδιοκτησίας και
κοινής χορτονοµής του ν.δ. 11.7.1923 (Α᾽ 196), των ΑΣ προώθη-
σης προβατοτροφίας, καθώς και των ΑΣ εξαγοράς κτηµάτων,
εφαρµόζεται η παράγραφος 1 του άρθρου 31 του παρόντος
νόµου εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του, ηµεροµηνία
κατά την οποία διαγράφονται από το ΕΜΑΣ.

4. Μέχρι τις 28.02.2021, οι εκκαθαριστές των ΑΣ και των ΕΑΣ
του ν. 2810/2000 που έχουν τεθεί υπό εκκαθάριση πριν την
1η.1.2013 και των οποίων οι εργασίες της εκκαθάρισης συνεχί-
ζονται κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, οφείλουν να
έχουν ολοκληρώσει τις εργασίες της εκκαθάρισης, άλλως οι εκ-
καθαριστές µπορούν να αντικατασταθούν κατά τη διαδικασία της
παραγράφου 3 του άρθρου 32 του παρόντος νόµου.

5. Με κοινή απόφαση του Προϊσταµένου της αρµόδιας Γενικής
Διεύθυνσης του Υπουργείου Οικονοµικών και της εποπτεύουσας
Αρχής του άρθρου 21, ύστερα από πρόταση της Γενικής Συνέ-
λευσης της Ένωσης Μαστιχοπαραγωγών Χίου µε την απαρτία
της παραγράφου 3 του άρθρου 13 και την πλειοψηφία της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 14, η Ένωση µετατρέπεται σε ΑΣ, που
διέπεται από τις διατάξεις του α.ν. 1390/1938 (Α᾽ 364) και συµ-
πληρωµατικά του παρόντος νόµου. Οι Αναγκαστικοί Αγροτικοί
Συνεταιρισµοί µέλη της Ένωσης Μαστιχοπαραγωγών Χίου λύον-
ται και τα φυσικά πρόσωπα µέλη τους, θεωρούνται αυτοδίκαια
ως µέλη του ιδρυόµενου ΑΣ. Με την ίδια κοινή απόφαση καθορί-
ζονται η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες της µετατροπής και κάθε
άλλη απαραίτητη διαδικασία και λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παρούσας διάταξης.

6. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 7, ΑΕΣ που λειτουργούν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, υποχρεούνται να
προσαρµόσουν τα καταστατικά τους στις διατάξεις του παρόν-
τος νόµου εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του.

7. ΑΕΣ που συστάθηκαν, σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν.
4015/2011 (Α᾽ 210) και υφίστανται κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου, καθώς και µονοµετοχικές ΑΕΣ που υφίστανται
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, εφόσον δεν έχουν
εγγραφεί, εγγράφονται στο ΕΜΑΣ και συνεχίζουν να λειτουργούν
νόµιµα, µε την υφιστάµενη µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου µετοχική σύνθεσή τους.

8. ΕΑΣ του ν. 2810/2000 που δεν µετατράπηκαν σε ΑΣ ή ΑΕΣ,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4015/2011 µπορούν να µετατρα-
πούν σε ΑΣ ή ΑΕΣ του παρόντος νόµου εντός δύο (2) ετών από
την έναρξη ισχύος του. Η διαδικασία µετατροπής τους θα γίνει
σύµφωνα µε το άρθρο 29 του παρόντος νόµου. 

9. Για ΑΣ που λύονται, σύµφωνα µε την περίπτωση ε᾽ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 31 και είναι εγγεγραµµένοι στα βιβλία
Μητρώου Αγροτικών Συνεταιρισµών Ειρηνοδικείου, η επο-
πτεύουσα Αρχή καταθέτει στη γραµµατεία του Ειρηνοδικείου
που εξέδωσε την απόφαση ίδρυσης του ΑΣ, την απόφαση λύσης
του ΑΣ, προκειµένου αυτός να διαγραφεί από το βιβλίο Μητρώου
Αγροτικών Συνεταιρισµών του Ειρηνοδικείου αυτού. 

10. Για ΑΣ στους οποίους, κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου, έχει κοινοποιηθεί, σύµφωνα µε το άρθρο 6 της υπ’
αριθµ. 2062/132509/25.11.2016 απόφασης του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β᾽ 3938), πράξη διαγραφής τους
από το Μητρώο του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 και εφόσον
αυτοί έχουν υποβάλει την ένσταση της παραγράφου 3 του ιδίου
άρθρου της ως άνω υπουργικής απόφασης ή δεν έχουν υποβάλει
τέτοια ένσταση, χωρίς όµως να έχει παρέλθει η προθεσµία αυτής,
εξακολουθούν να ισχύουν για την κρίση επί της ενστάσεως αυτής
και µέχρι συµπληρώσεως της ως άνω προθεσµίας ή µέχρι την
εντός της προθεσµίας αυτής υποβολή ενστάσεως από αυτούς, οι
διατάξεις της ως άνω υπουργικής απόφασης. 

11. α) Κλαδικοί Εθνικοί ΑΣ (ΚΕΑΣ) του άρθρου 31 του ν.
4384/2016 που υφίστανται κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου µπορούν:

αα) Είτε να συνεχίσουν να λειτουργούν, εκπροσωπώντας τα
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µέλη τους, σύµφωνα µε τις καταστατικές τους διατάξεις, εφόσον
δεν ασκούν εµπορία αγροτικών προϊόντων, παρέχουν αποκλει-
στικά υπηρεσίες ενηµέρωσης, εκπαίδευσης και προώθησης των
συνεταιριστικών και αγροτικών δραστηριοτήτων των µελών τους,
σχετιζόµενων µε ένα προϊόν ή µε οµάδα οµοειδών προϊόντων και
δεν έχουν ληξιπρόθεσµες δανειακές υποχρεώσεις ή ληξιπρόθε-
σµες οφειλές προς το Δηµόσιο και φορείς κοινωνικής ασφάλισης. 

ββ) Είτε να συνεχίσουν να λειτουργούν ως ΑΣ του παρόντος
νόµου, προσαρµοζόµενοι στις διατάξεις του, σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 2 του παρόντος άρθρου ή να µετατραπούν σε ΑΕΣ του
άρθρου 34 του παρόντος νόµου, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στο άρθρο 29, εντός δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου. Η προθεσµία αυτή µπορεί να παραταθεί µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έως ένα
(1) έτος από τη λήξη της. Εφόσον, οι ως άνω ΚΕΑΣ  δεν εφαρµό-
σουν τις διατάξεις της παρούσας παραγράφου, λύονται µε από-
φαση της εποπτεύουσας Αρχής.

β) Η ως άνω υποπερίπτωση ββ᾽ εφαρµόζεται και για τους Κλα-
δικούς ΑΣ (ΚΑΣ) του άρθρου 31 του ν. 4384/2016 που υφίστανται
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

12. ΑΣ που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου δεν
είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο του άρθρου 19 του ν. 4384/2016
και λειτουργούν, µπορούν εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, να συγχωνευθούν µε άλλον ΑΣ που
είναι ή θεωρείται εγγεγραµµένος στο ΕΜΑΣ. Εφόσον, δεν έχουν
συγχωνευθεί εντός της προθεσµίας του προηγούµενου εδαφίου,
λύονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της περίπτωσης ε᾽ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 31.

13. Μέχρι την έκδοση και έναρξη ισχύος της υπουργικής από-
φασης της παραγράφου 3 του άρθρου 21, εξακολουθεί να ισχύει
η υπ’ αριθµ. 2707/144666/23.10.2018 απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β᾽ 4985).

Άρθρο 37 
Καταργούµενες διατάξεις

Με την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται:
α) τα άρθρα 1 έως και 36 και 39 έως και 41 του  ν. 4384/2016,

όπως ισχύουν, του άρθρου 41 του ν. 4384/2016 καταργουµένου
αναδροµικά από τότε που ίσχυσε, ήτοι από 26.04.2016,

β) η παράγραφος 3 του άρθρου 13 του ν. 4492/2017 (Α᾽ 156),
όπως ισχύει,

γ) η υπ’ αριθµ. 2062/132509/25.11.2016 απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β᾽ 3938), όπως ισχύει,
µε την επιφύλαξη της παραγράφου 10 του άρθρου 36 και

δ) κάθε άλλη διάταξη, γενική ή ειδική, η οποία έρχεται σε αντί-
θεση ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέµατα που ρυθµίζονται µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 38
Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών 

1. Για τη σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα µε τίτλο «Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνε-
ταιρισµών (ΕΘ.Ε.Α.Σ.)» (ΕΘ.Ε.Α.Σ.), που αποτελεί την εθνική
συντονιστική οργάνωση των ΑΣ και των λοιπών νοµικών προσώ-
πων που είναι εγγεγραµµένοι στο ΕΜΑΣ, πλην των Διεπαγγελµα-
τικών Οργανώσεων, απαιτούνται:

α) Η σύνταξη και υπογραφή του καταστατικού της ΕΘ.Ε.Α.Σ.
από εγγεγραµµένα µέλη του ΕΜΑΣ , τα οποία είναι ενήµερα σύµ-
φωνα µε το άρθρο 23 και αντιπροσωπεύουν τουλάχιστον το πε-
νήντα ένα τοις εκατό (51%) του κύκλου εργασιών των ενήµερων
µελών του ΕΜΑΣ και 

β) Η έγκριση του καταστατικού της µε απόφαση της εποπτεύου-
σας Αρχής του άρθρου 21.

2. Θέµατα σχετικά µε τον χρόνο σύγκλησης, τη συγκρότηση, τη
λειτουργία και τις αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης, του Δι-
οικητικού Συµβουλίου και του Εποπτικού Συµβουλίου ρυθµίζονται
από το καταστατικό. Με το καταστατικό ρυθµίζεται και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε τη λειτουργία και την οργάνωση της ΕΘ.Ε.Α.Σ.,
εφόσον δεν έρχεται σε αντίθεση µε τις διατάξεις του παρόντος

άρθρου.
3. Μέλη της ΕΘ.Ε.Α.Σ. µπορούν να είναι οι ΑΣ, οι ΑΕΣ, οι αναγ-

καστικοί συνεταιρισµοί και οι Ενώσεις τους, οι Οµάδες και Οργα-
νώσεις Παραγωγών και οι Ενώσεις τους που είναι εγγεγραµµένοι
στο ΕΜΑΣ. Η ΕΘ.Ε.Α.Σ. έχει ως περιφέρεια ολόκληρη τη Χώρα και
έδρα τον δήµο που ορίζει το καταστατικό της. Το ύψος της ετή-
σιας εισφοράς των µελών της ΕΘ.Ε.Α.Σ. καθορίζεται µε απόφαση
της Γενικής Συνέλευσης.

4. Για την εκπλήρωση των σκοπών της, η ΕΘ.Ε.Α.Σ.: 
α) Εκπροσωπεί τα µέλη της στο εσωτερικό και στο εξωτερικό

της Χώρας.
β) Επιµελείται τη διάδοση και προώθηση της συνεταιριστικής

ιδέας και προτείνει και αναπτύσσει µεθόδους για την ενίσχυση της
οικονοµικής δραστηριότητας των µελών της, χωρίς να ενεργεί η
ίδια πράξεις παραγωγής, διακίνησης ή εµπορίας.

γ) Εξυπηρετεί και εκπαιδεύει τα µέλη της, µε την ανάληψη και
την εκπόνηση µελετών, ερευνητικών έργων και εργασιών, µπορεί
δε, να µετέχει σε διαγωνισµούς για τη σύναψη συµβάσεων παρο-
χής υπηρεσιών, που έχουν σχέση µε την αγροτική και συνεταιρι-
στική εκπαίδευση και ανάπτυξη. Εφόσον προβλέπεται στο
καταστατικό της, µετέχει σε νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα, µε σκοπό την προώθηση και ανάπτυξη των µελών της
και της συνεταιριστικής εκπαίδευσης.

δ) Γνωµοδοτεί, ύστερα από αίτηµα του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, για θέµατα που αφορούν στο συνεται-
ριστικό κίνηµα, την αγροτική παραγωγή και την ανάπτυξη του
αγροτικού τοµέα.

5. Το Διοικητικό και το Εποπτικό Συµβούλιο της ΕΘ.Ε.Α.Σ. εκλέ-
γονται από τη Γενική Συνέλευση, η οποία συνέρχεται για τον
σκοπό αυτόν, το αργότερο κάθε τέσσερα (4) χρόνια. Τις εκλογές
για την ανάδειξη των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου και του
Εποπτικού Συµβουλίου, διενεργεί Εφορευτική Επιτροπή η οποία
εκλέγεται από τη Γενική Συνέλευση και αποτελείται από πέντε (5)
µέλη. Στις εκλογές προεδρεύει της εφορευτικής επιτροπής δικη-
γόρος που ορίζεται από τον Δικηγορικό Σύλλογο της έδρας της
ΕΘ.Ε.Α.Σ.. 

6. Κάθε µέλος της ΕΘ.Ε.Α.Σ. αντιπροσωπεύεται στη Γενική Συ-
νέλευση µόνο από αντιπροσώπους που ορίζονται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου και διαθέτουν µία (1) ψήφο ο καθένας. Ο
αριθµός των ψήφων κάθε  µέλους, ορίζεται µε βάση το ύψος του
κύκλου εργασιών του. Το ύψος του κύκλου εργασιών προκύπτει
από τα καταχωρισµένα στοιχεία στο ΕΜΑΣ  και βεβαιώνεται από
σχετικό έγγραφο της εποπτεύουσας Αρχής, προ της διενέργειας
της Γενικής Συνέλευσης. Κύκλος εργασιών µέλους από πεντακό-
σιες χιλιάδες ευρώ (500.000�)  έως ένα εκατοµµύριο ευρώ
(1.000.000�)  αντιστοιχεί σε µία (1) ψήφο και για κάθε δύο επιπλέον
εκατοµµύρια ευρώ (2.000.000�)  κύκλου εργασιών προστίθεται επι-
πλέον µία (1) ψήφος, µε µέγιστο αριθµό ψήφων ανά µέλος τις εί-
κοσι (20). Μέλη µε κύκλο εργασιών µικρότερο από πεντακόσιες
χιλιάδες ευρώ (500.000�)  το καθένα µπορούν, µε έγγραφη συµ-
φωνία τους καταρτιζόµενη τουλάχιστον τρεις (3) ηµέρες πριν από
τη γενική συνέλευση, να συγκροτούν οµάδα µελών, η οποία δια-
θέτει τόσες ψήφους, όσες αντιστοιχούν στο άθροισµα των κύκλων
εργασιών των µελών της οµάδας κατά τα οριζόµενα στο προηγού-
µενο εδάφιο. Η οµάδα µελών µε την έγγραφη συµφωνία της ή το
διοικητικό συµβούλιο του µέλους µπορούν να ορίζουν και µόνον
έναν αντιπρόσωπο της οµάδας ή του µέλους αντίστοιχα. Στην πε-
ρίπτωση αυτή, ο µοναδικός αντιπρόσωπος εκπροσωπεί το σύνολο
των ψήφων που αναλογούν στην οµάδα ή στο µέλος.

7. Ο διαχειριστικός έλεγχος της ΕΘ.Ε.Α.Σ. διενεργείται ετησίως
από ορκωτό ελεγκτή λογιστή και κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται
αναλογικά οι διατάξεις των άρθρων 24 και 25. 

8. Το καταστατικό της ΕΘ.Ε.Α.Σ. µπορεί να προβλέπει την
ίδρυση και λειτουργία περιφερειακών παραρτηµάτων σε κάθε πε-
ριφερειακή ενότητα, τα οποία αναλαµβάνουν την προώθηση των
δραστηριοτήτων της στην περιφέρεια της ευθύνης του παραρτή-
µατος, τον συντονισµό και την ανάπτυξη των δραστηριοτήτων των
µελών, την ενηµέρωση και εκπαίδευση των αγροτών της περιοχής
και τη συνεργασία µε τις τοπικές δηµόσιες αρχές. Η εκλογή των
Διοικήσεων των περιφερειακών παραρτηµάτων γίνεται κατ’ ανα-
λογία µε τις προβλεπόµενες διατάξεις για την εκλογή των κεντρι-
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κών οργάνων και σύµφωνα µε τις επί µέρους ρυθµίσεις που µπο-
ρεί να προβλέπει το καταστατικό.

Άρθρο 39
Λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας 

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Τροφίµων – Τελική διάταξη

1. Μετά το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 8 του ν. 4061/2012 (Α᾽
66) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η διάρκεια των εκµισθώσεων που έγιναν µε τις διατάξεις της
παραγράφου 2 του άρθρου 14 του ν. 3147/2003 (Α᾽ 135) µε τις
οποίες αντικαταστάθηκε η παράγραφος 9 του άρθρου 1 του ν.δ.
221/1974 (Α᾽ 368), δύναται να παραταθεί και πέραν της εικοσιπεν-
ταετίας, µε τις προϋποθέσεις ότι η µονάδα λειτουργεί, είναι βιώ-
σιµη και τηρεί τους όρους της µίσθωσης. Η παράταση χορηγείται
µε πράξη του αρµοδίου οργάνου, ύστερα από αίτηση του ενδια-
φεροµένου.»

2. Η παράγραφος 9 του άρθρου 11 του ν. 4061/2012 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«9. Αν ανακληθεί η απόφαση παραχώρησης, λόγω παράβασης
των όρων της, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να υποβάλλει νέα αίτηση
για παραχώρηση χρήσης ακινήτου που διαχειρίζεται το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η αποδοχή της αίτησης του
προηγούµενου εδαφίου για την παραχώρηση αυτή γίνεται µε από-
φαση του αρµόδιου Γενικού Διευθυντή του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σύµφωνα µε το άρθρο 109 του ν.
4622/2019 (Α᾽ 133) ή – εφόσον δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις
της ανωτέρω διάταξης – του οικείου Υπουργού.»

3. Οι προθεσµίες των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 31 του
ν. 4061/2012, για την επικύρωση ανώµαλων δικαιοπραξιών, όπως
παρατάθηκαν µε την υπ’ αριθµ. 2128/95263/11.9.2017 κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων (Β᾽ 3311) παρατείνονται για πέντε (5) ακόµη έτη από
τη λήξη τους, ήτοι έως τις 22 Μαρτίου 2024.

4. Η παράγραφος 3 του άρθρου 22 του ν. 674/1977 (Α᾽ 242) αν-
τικαθίσταται ως έξης:

«3. Οι κάτοχοι αγροτεµαχίων αναδασµού, κυρωµένου µέχρι τη
δηµοσίευση της παρούσας διάταξης, θεωρούνται κύριοι αυτών,
εφόσον εισέφεραν στον αναδασµό κατεχόµενα δηµόσια αγροτε-
µάχια που τα απέκτησαν µε νόµιµο τίτλο από επαχθή αιτία. Στην
περίπτωση αυτή, δεν εκτελούνται πρωτόκολλα διοικητικής απο-
βολής και τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί σύµφωνα µε την
αγροτική νοµοθεσία διαγράφονται και δεν αποστέλλονται στις αρ-
µόδιες υπηρεσίες της φορολογικής διοίκησης προς βεβαίωση και
είσπραξη κατά τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..» 

5. Οι ατοµικές διοικητικές πράξεις που ανατίθενται δια του πα-
ρόντος στην εποπτεύουσα Αρχή του άρθρου 21 µπορούν να εκδί-
δονται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κατ’
ανάλογη εφαρµογή των παραγράφων 2 και 3 του άρθρου 109 του
ν. 4622/2019 (Α᾽ 133). Κατ’ ανάλογη εφαρµογή των ίδιων διατά-
ξεων, η κοινή απόφαση της παραγράφου 5 του άρθρου 36 εκδί-
δεται από κοινού από τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 40
Ρυθµίσεις θεµάτων δακοκτονίας

Η παράγραφος 1 του άρθρου 44 του ν. 4325/2015 (Α᾽47) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«1. Για το έτος 2020 η οικονοµική επιτροπή κάθε Περιφέρειας
της Χώρας, µπορεί, κατ’ εξαίρεση και για λόγους δηµοσίου συµ-
φέροντος, να αναθέσει την εκτέλεση του προγράµµατος δακοκτο-
νίας, για το οποίο έχουν δηµοσιευθεί αλλά δεν έχουν ολοκληρωθεί
οι σχετικοί διαγωνισµοί, στους προσωρινούς µειοδότες, έως την
ολοκλήρωση των διαγωνισµών µε την υπογραφή των οικείων συµ-
βάσεων. Οι δαπάνες για την εκτέλεση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών, από την έναρξη των εργασιών δακοκτονίας µέχρι τη σύναψη
των οικείων συµβάσεων, εκκαθαρίζονται και πληρώνονται νόµιµα,
εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης: α) βεβαιώνει µε σχετική πράξη
του την εκτέλεση της υπηρεσίας και β) το ύψος της σχετικής δα-

πάνης είναι σύµφωνο µε τους όρους και το περιεχόµενο της οι-
κείας διακήρυξης ψεκασµών και παγιδοθεσίας δακοκτονίας.»

Άρθρο 41
Ευθύνη διοικήσεων αγροτικών 
συνεταιριστικών οργανώσεων

1. Από την καθ’ οιονδήποτε τρόπο υπαγωγή των Αγροτικών Συ-
νεταιριστικών Οργανώσεων κάθε βαθµού, των Συνεταιριστικών
Εταιρειών (ΣΕ) του ν. 2810/2000 και των ΑΣ και Αγροτικών Εταιρι-
κών Συµπράξεων (ΑΕΣ) του         ν. 4015/2011 και του ν. 4384/2016,
σε καθεστώς εκκαθάρισης ή πτώχευσης ή από την υποβολή αίτη-
σης εξυγίανσης κατ’ άρθρα 99 επ. του Πτωχευτικού Κώδικα και
µέχρι την ολοκλήρωση των ως άνω διαδικασιών εκκαθάρισης ή
πτώχευσης ή την ολοκλήρωση της διαδικασίας εξυγίανσης εφό-
σον η σχετική αίτηση γίνει δεκτή, σε κάθε δε περίπτωση όχι πέραν
της πενταετίας από την έναρξη ισχύος του παρόντος, διατάξεις
νόµων οι οποίες προβλέπουν ατοµική και αλληλέγγυο ευθύνη φυ-
σικών προσώπων µε νοµικό πρόσωπο ή διοικητικά µέτρα ή διοικη-
τικές κυρώσεις ή ποινική ή αστική ευθύνη, για τη µη καταβολή
φόρων, τελών, εισφορών, δασµών προς το Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ.
συµπεριλαµβανοµένων των οργανισµών κύριας και επικουρικής
ασφάλισης, αναστέλλονται για τα µέλη της διοίκησής τους, τα δε
επιβληθέντα δυνάµει των διατάξεων αυτών µέτρα αναστέλλονται.
Για όσο διαρκεί η παραπάνω αναστολή, συµπεριλαµβανοµένης και
της αναστολής είσπραξης κατά την έννοια του άρθρου 3 της από-
φασης Γ.Γ.Δ.Ε. ΠΟΑ. 1274/2013 (Β᾽ 3398), µπορεί, κατόπιν αίτη-
σης των ως άνω φυσικών προσώπων, να εκδοθεί φορολογική και
ασφαλιστική ενηµερότητα για κάθε νόµιµη χρήση, µε εξαίρεση την
εξ επαχθούς ή εκ χαριστικής αιτίας µεταβίβαση εµπράγµατων δι-
καιωµάτων. Για το ίδιο χρονικό διάστηµα αναστέλλονται η δυνα-
τότητα υποβολής αίτησης για άσκηση ποινικής δίωξης για τα
βεβαιωµένα στη φορολογική διοίκηση και στους ασφαλιστικούς
οργανισµούς χρέη και η δυνατότητα άσκησης σχετικής ποινικής
δίωξης, ενώ σε περίπτωση που έχει ήδη ασκηθεί, αναστέλλεται η
πρόοδος της ποινικής διαδικασίας. Αναστέλλεται επίσης η εκδί-
καση όλων των ποινικών υποθέσεων, που εκκρεµούν ενώπιον των
ποινικών δικαστηρίων κάθε βαθµού δικαιοδοσίας, για τα προανα-
φερόµενα πρόσωπα και για τις ίδιες αιτίες. Η εκτέλεση της ποινής
που τυχόν επιβλήθηκε αναστέλλεται ή, εφόσον άρχισε η εκτέλεσή
της, διακόπτεται.

Οµοίως αναστέλλονται η λήψη αναγκαστικών µέτρων, η έναρξη
και η συνέχιση αναγκαστικής εκτέλεσης και η λήψη ασφαλιστικών
µέτρων εις βάρος της προσωπικής περιουσίας των, κατά τις
ισχύουσες διατάξεις, ατοµικώς και εις ολόκληρον ευθυνοµένων
µαζί µε τα ως άνω νοµικά πρόσωπα, φυσικών προσώπων.

2. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου καταλαµβάνουν όλα τα
φυσικά πρόσωπα, τα οποία σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις
ευθύνονται αλληλεγγύως και εις ολόκληρον µε τα ως άνω νοµικά
πρόσωπα, ήτοι τους προέδρους και λοιπά µέλη της διοίκησής
τους ή τους εντεταλµένους υπαλλήλους τους, όπως είναι ιδίως
οι διευθύνοντες σύµβουλοι, οι γενικοί διευθυντές, οι διευθυντές,
οι γραµµατείς και οι ταµίες, και ειδικότερα τόσο τα πρόσωπα που
υπηρετούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου, όσο
και εκείνα, η θητεία των οποίων έχει λήξει καθ’ οιονδήποτε τρόπο
µέχρι την έναρξη ισχύος του.

3. Ο χρόνος της ανωτέρω αναστολής δεν συνυπολογίζεται
στον χρόνο κάθε είδους ποινικής ή αστικής παραγραφής τυχόν
αδικηµάτων, παραβάσεων και απαιτήσεων. Ο χρόνος παραγρα-
φής δεν συµπληρώνεται πριν περάσει τουλάχιστον ένα (1) έτος
από τη λήξη της αναστολής, εκτός εάν ο αποµένων κατά τη λήξη
της αναστολής χρόνος παραγραφής είναι µεγαλύτερος.

4. Η κατά τα ανωτέρω αναστολή εκτέλεσης ισχύει και για κα-
τασχέσεις απαιτήσεων των ως άνω φυσικών προσώπων, που
έχουν επιβληθεί στα χέρια τρίτων. Από την έναρξη ισχύος του
παρόντος οι τρίτοι εις χείρας των οποίων έχει επιβληθεί κατά-
σχεση από το Δηµόσιο ή από ασφαλιστικούς οργανισµούς καθί-
στανται µεσεγγυούχοι των κατασχεθέντων αξιώσεων και η
διαδικασία αναγκαστικής εκτέλεσης και απόδοσης των κατασχε-
θέντων συνεχίζεται µετά τη λήξη της αναστολής.

5. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν έχουν εφαρµογή για
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τις περιπτώσεις που τα πρόσωπα της παραγράφου 2 έχουν κα-
ταδικαστεί αµετάκλητα για αδικήµατα που διαπράχθηκαν µε
δόλο σε βάρος της περιουσίας των νοµικών προσώπων του πα-
ρόντος.

6. Η πενταετής προθεσµία της παραγράφου 1 µπορεί να πα-
ραταθεί για έναν επιπλέον χρόνο µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Δικαιοσύνης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 42
Ρυθµίσεις θεµάτων Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων

1. Μετά την υποπερίπτωση γγ᾽ της περίπτωσης α᾽ της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 46 του ν. 4456/2017 (Α᾽ 24) προστίθενται
υποπεριπτώσεις δδ᾽ και εε᾽ ως εξής:

«δδ) Για την πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, η τελική έγκριση της υποπερίπτω-
σης γγ᾽ αποστέλλεται από τον οργανισµό (Γενικό Οργανισµό
Εγγείων Βελτιώσεων ή Τοπικό Οργανισµό Εγγείων Βελτιώσεων ή
ΑΟΣΑΚ) προς το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού
(ΑΣΕΠ), µαζί µε τα λοιπά απαιτούµενα δικαιολογητικά, για την ολο-
κλήρωση της διαδικασίας πρόσληψης.

εε) Για την πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου, µετά την τελική έγκριση της υπο-
περίπτωσης γγ᾽ εφαρµόζονται τα προβλεπόµενα στον κανονισµό
εσωτερικής υπηρεσίας του κάθε οργανισµού (Γενικού Οργανι-
σµού Εγγείων Βελτιώσεων ή Τοπικού Οργανισµού Εγγείων Βελ-
τιώσεων ή ΑΟΣΑΚ) για την ολοκλήρωση της διαδικασίας
πρόσληψης.»

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου καταργείται
κάθε άλλη διάταξη, γενική ή ειδική, η οποία έρχεται σε αντίθεση
ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέµατα του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 43
Παράταση ισχύος της διάταξης της παραγράφου 2 

του άρθρου 141 του ν. 4537/2018 (Α᾽ 84)

Η παράγραφος 2 του άρθρου 141 του ν. 4537/2018 (Α᾽ 84) αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«2. α) Το χρονικό διάστηµα παραχώρησης χρήσης αγροτικών
ακινήτων σε κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή άνεργους εγγε-
γραµµένους στο µητρώο ανέργων του Οργανισµού Απασχόλησης
Εργατικού Δυναµικοευρώύ, που προβλέπεται στις σχετικές απο-
φάσεις που εκδόθηκαν σε εφαρµογή της παραγράφου 13 του άρ-
θρου 36 του      ν. 4061/2012 (Α᾽ 66), παρατείνεται µέχρι 31
Δεκεµβρίου 2020. Η παράταση του προηγούµενου εδαφίου δεν
ισχύει για τα ακίνητα που από 1.11.2019 έως την έναρξη ισχύος
της παρούσας διάταξης έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή της οικείας Πε-
ριφέρειας για να παραχωρηθούν κατά χρήση σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 4, 7 και 10 του ν. 4061/2012.

β) Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη, η οποία εκδίδεται
σύµφωνα µε την περίπτωση β᾽ της παραγράφου 13 του άρθρου
36 του ν. 4061/2012, αγροτικά ακίνητα της περίπτωσης α᾽ της πα-
ραγράφου 13 του άρθρου 36 του ν. 4061/2012, τα οποία έµειναν
αδιάθετα, δύναται να παραχωρηθούν µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2020
σε νέους αγρότες και επαγγελµατίες αγρότες. Τα ακίνητα παρα-
χωρούνται µε σειρά προτεραιότητας σύµφωνα µε τον αριθµό
πρωτοκόλλου υποβολής των σχετικών αιτήσεων προς τη Διεύ-
θυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περι-
φερειακής Ενότητας της Χώρας.»

Άρθρο 44
Λύση και εκκαθάριση ανενεργών ΑΣ

Εντός των πρώτων δύο (2) µηνών της προθεσµίας που τίθεται
για τους ΑΣ της παραγράφου 3 του άρθρου 36, αυτοί µπορούν να

αποφασίσουν τη λύση τους και τη θέση τους σε εκκαθάριση σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 31 και 32 του παρόντος νόµου. Στην περίπτωση
αυτή, για τη διευκόλυνση της εκκαθάρισης, οι συνεταιρισµοί αυτοί,
αφού υποβάλουν φορολογική δήλωση για το τρέχον φορολογικό
έτος εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου, απαλλάσσονται για τα προηγούµενα φορολο-
γικά έτη από κάθε πρόστιµο, πρόσθετο φόρο, τόκο ή προσαύξηση
εκπρόθεσµης καταβολής το οποίο επιβλήθηκε λόγω της µη υπο-
βολής παντός είδους δηλώσεων προς τη φορολογική διοίκηση,
όπως εισοδήµατος, Φ.Π.Α., ακινήτου περιουσίας, παρακρατούµε-
νων φόρων, µεταβολών µητρώου, µισθωτών υπηρεσιών και λοιπών
δηλώσεων.

Άρθρο 45
Διαχείριση ανεπιτηρήτων παραγωγικών ζώων 

του ν. 4056/2012

Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 17 του
ν. 4056/2012 (Α᾽ 52) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η σύλληψη και η περισυλλογή των ανεπιτήρητων παραγωγικών
ζώων από τα συνεργεία του προηγούµενου εδαφίου, επιτρέπεται
να γίνεται µε αναισθητοποίησή τους µε χρήση των ειδικών αναι-
σθητικών όπλων σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
που προβλέπονται στις διατάξεις του ν. 1421/1984 (Α᾽ 27).»

Άρθρο 46
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,......................................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.55᾽ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 5 Μαρτίου 2020 και ώρα 9.00᾽, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, «Μόνη συζήτηση και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Στρατηγική αναπτυξιακή
προοπτική των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ρύθµιση ζη-
τηµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες διατά-
ξεις».
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